
 
 



peta 37 – rok 2022 tom I 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2022” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednich latach, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilkana stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVN24bis – Fakty. 

Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest to jedyne 

utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory w 2019 roku do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polski. 

2019 rok też nie przyniósł przełomu. Należało opisać jeszcze rok 2020 z wyborami prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej. Rok 2020 również zaznaczył się obfitością faktów. 

W 2020 roku świat zaskoczyła pandemia wirusa Covid-19, popularnie zwanego: „koronawirus” – to 

już były historyczne wydarzenia. Pandemia panowała cały 2021 rok i formalnie skończyła się w maju 

2022 roku 

Polska już siódmy rok pod rządami Prawa i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością 

i premedytacją wprowadza we wszystkich dziedzinach życia „dobrą zmianę”, potem „Polski Ład”, 

ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

W aktualnym 2022 roku Rosja najechała zbrojnie Ukrainę, burzy bombami, rakietami, ostrzeliwuje 

z armat, morduje. Ukraina już sto dni bohatersko się broni. 

Tom I roku 2022 obejmuje wydarzenia stycznia, lutego, marca, kwietnia, maja i czerwca. 
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Czyli o tym, jak paskudna jest polityka 

 



 



 

 

2022-01-01 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5994 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 12 032 nowych zakażonych. 505 zgonów. 

 

DR: – Dobry wieczór. Z życzeniami przede wszystkim zdrowia, z nadziejami, że będzie 

lepszy świat – powitał 2022, ciszej niż zazwyczaj i zazwyczaj kameralnie, by nie prowokować 

Omikrona, bo na razie to pandemia wciąż dyktuje warunki i to jej końca na początku Nowego 

Roku życzymy sobie najbardziej. 

Marek Nowicki: – Na ulicach i na skwerach, przy fajerwerkach i laserach, na domówkach 

i w klubach, oficjalnie pod krawatem na koncertach muzyki poważnej i kabaretowej albo mniej 

oficjalnie na pidżama-party – powitaliśmy Nowy Rok. 

Wspaniałego roku życzyli sobie też mieszkańcy Berlina, Paryża. Londynu. Madrytu 

i Nowego Jorku. Każdy wniósł w nowy rok osobiste pragnienia… pożary…  

 

DR: – …Ile jeszcze takich czarnych raportów trzeba, by rząd przeszedł od rozważania do 

zdecydowania? 

Jakub Sobieniowski: – …To też jest przerażające: 

31 grudnia: 

Polska – 13 601 nowych zakażeń; 638 zgonów 

Wielka Brytania – 189 846 nowych zakażeń; 203 zgony. 

Źródło: ministerstwo zdrowia, worldometers.info 

Brytyjczycy są lepiej zaszczepieni niż Polacy i oni już się zmagają z Omikronem, a jego 

fala dotknie Polskę i trzeba pacjentów testować jak najczęściej… 

W 2021 roku zmarło na Covid 68 098 osób. [Nie zanotowałem, czy to Polska?] 

 

DR: – Nowy bat na piratów. 

- 5 tysięcy złotych grzywny… 

Za pierwsze wykroczenie w ciągu 2 lat ponad dozwoloną prędkość: 

Powyżej 41 km/h – tysiąc złotych 

Powyżej 51 km/h – 1,5 tysiąca złotych 

Powyżej 61 km/h – 2 tysiące złotych 

Powyżej 71 km/h – 2,5 tysiąca złotych 

Punkty karne będą anulowane dopiero po 2 latach. 

Jazda pod wpływem alkoholu – 2,5 tysiąca złotych 

Złapany drugi raz – 5 tysięcy złotych 

Jazda bez uprawnień – 1,5 tysiąca złotych 

Niewskazanie kierującego – 8 tysięcy złotych 

O dotychczasowej grzywnie 5 tysięcy złotych też można zapomnieć. 

- Ważny oręż w rękach sędziów, którzy będą mogli dyscyplinować piratów drogowych, 

recydywistów, a więc grzywna w wysokości 30 tysięcy złotych. 

Od pół roku piesi są lepiej chronieni, wypadków było mniej o prawie 40%. 

- Nieudostępnienie pierwszeństwa pieszemu, który znajduje się na przejściu bądź na nie 

wchodzi tutaj grzywna wynosi 1500 złotych. 

Piesi i rowerzyści, którzy znajdą się na przejeździe kolejowym mimo opuszczonych 

rogatek, zapłacą 2000 złotych. 

Paradowanie z telefonem w dłoni na pasach równa się mandat 300 złotych. 

♣ 
2022-01-02 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5994 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 



 

Polska – 7179 nowych zakażonych. 33 zgony. 

 

DR: – …Drożeje niemal wszystko i to bardzo: od gazu i energii zaczynając. Rząd 

tłumaczy: to wina Rosji, Unii, no i jeszcze Tuska, ale o tym co dalej, ani słowa. 

Paweł Płuska: – Wszystkich dotykają podwyżki, ale niektórych bardziej niż innych. To 

wspólnota mieszkaniowa we Wrocławiu. W tym budynku poza lokalami mieszkalnymi są dwa 

użytkowe. Więc dostawca gazu: 

- Otrzymaliśmy taryfę biznesową. 

PP: – W zeszłym roku za 11 miesięcy wspólnota za gaz zapłaciła 124 920,92 złotych. 

Nowa oferta jest 5 razy wyższa 632 153,26 złotych. Wzrost jest dla jednego mieszkania o 500 

złotych. Inni przypominali, że to rząd zmienił zasady zakupy gazu: 

Horała [już minister, proszę]: – Jeżeli tak się dzieje, to znaczy, że zarząd nieruchomości, w 

której są lokale mieszkalne, nie dopełnił obowiązku zgłoszenia ich do umowy taryfowej tak 

zwanej, tylko namawiał z wolnej ręki, no i przez to mieszkający tam mieszkańcy mają takie 

podwyżki. 

PP: – Przekonywał też, że rząd robi wszystko, żeby pomóc Polakom. A za podwyżki 

odpowiada Rosja i Unia. Inni przypominali, że to rząd PiS zmienił zasady zakupu gazu: 

Urszula Pasławska, KP Koalicja Polska, PSL: – Zaczął kupować gaz spotcena [?], 

zrezygnowało z długoterminowych umów i to są konsekwencje. 

PP: – A to wpis, który dziś w mediach społecznościowych zamieścił 

Zbigniew Ziobro SP 

To @donaldtusk mógł zatrzymać rosyjsko-dojczlandzki gazociąg #NordStream2 

i powstrzymać Putina przed windowaniem cen gazu. 5 lat szefował Radzie 

Europejskiej, ale za sutą pensję wybrał wierność interesom Berlina i Moskwy. Za 

zdradę Tuska Polacy muszą dziś płacić wysokie rachunki. 

PP: – Poseł PO przypomina, że PiS rządzi od 6 lat, a wciąż za wszystko, co mu nie 

wyjdzie, wini Tuska. 

Marcin Kierwiński, KP KO, PO: – Natomiast co do zdrady, pan Ziobro jest 

przedstawicielem skrajnie antyunijnego kursu w Prawie i Sprawiedliwości. Wyprowadzania 

Polski z Unii Europejskiej, szukanie wojny z Unią Europejską. To jest nic innego, jak zdrada 

polskiego interesu narodowego. 

PP: – Wczoraj znowu za pomocą sieci o podwyżkach cen gazu o kilkaset procent 

dyskutowali ze sobą były i obecny premier: 

Donald Tusk: – Czy wyście powariowali? 

PP: – Donald Tusk skomentował słowa Mateusza Morawieckiego, który na jego żądanie 

szybkiej reakcji, by ludzie nie płacili horrendalnych cen: 

Morawiecki: – Szczęśliwego Nowego Roku. 

PP: – Odpowiedział apelem do szefa PO, by ten wymógł na swych politycznych kolegach 

z Unii reformę handlu emisjami CO2. 

Morawiecki: – Wiem jednak, że od twardych negocjacji na europejskim forum niektórzy 

wolą poklepywanie po plecach. Dlatego specjalnie dla pana przygotowałem listy, listy, które we 

własnym imieniu może pan przekazać do wskazanych adresatów. 

Tusk: – To, że odpowiedzią premiera Morawieckiego na dramat tysięcy ludzi jest próba 

takich hehećków w internecie, wydaje mi się bardzo niestosowne i bardzo niepokojące. 

[Zapisałem cały odcinek przekomarzania się, a przez to lekceważenia dramatu setek 

tysięcy Polaków. Jednak z tych wypowiedzi nie wiadomo, skąd się biorą ostatecznie podwyżki 

cen gazu, każdy inaczej uzasadnia. To znaczy biorą się od dostawcy gazu, czyli od państwa. Ale 

dlaczego państwo tak drastycznie podnosi ceny gazu? Państwo w różnej formie podnosi ceny 

wszystkiego. Dlaczego? Państwo rządzone przez PiS wyzbyło się wszelkich rezerw – 

zużytkowanie zasobów państwa na bieżące wydatki jest od lat doktryną Kaczyńskiego. – Unia 

nie dała pieniędzy i teraz Polacy muszą złożyć się na realizację pomysłów Kaczyńskiego, Polacy 

muszą składać się na utrzymanie państwa PiS-u]. 

 



DR: – Jacek Sasin lekiem na całe ekonomiczne zło… Wicepremier staje na czele komitetu 

ekonomicznego rady ministrów, zastępując premiera. 

Jakub Sobieniowski: – Nowy szef komitetu ekonomicznego rady ministrów ma pełne 

poparcie swojej partii… Jacek Sasin odpowiada za spółki skarbu państwa i miał tam zwalczać 

nepotyzm. Był zaangażowany w zażegnanie sporu z Czechami o Turów, którego nie udało się 

zażegnać i co okazuje się bardzo kosztowne… 

 

DR: – Inwazja Omikrona. Nowy wariant Omikrona wirusa paraliżuje ruch powietrzny 

między innymi w Stanach Zjednoczonych i nie tylko w Europie odpowiada za lawinowy wzrost 

zakażeń. Kolejne dni to kolejne rekordy i kolejne restrykcje. Izrael zaczyna szczepienia czwartą 

dawką. 

Katarzyna Sławińska: – …W Stanach Zjednoczonych tylko w świąteczny weekend 

odwołanych było ponad 10 tysięcy lotów. Główna przyczyna to masowe zakażenia i 

kwarantanny wśród załóg i personelu naziemnego. W Nowym Jorku na zwolnieniach jest już 

jedna trzecia strażaków.  Najbardziej obawiają się władze Wielkiej Brytanii, opracowują więc 

plany awaryjne na wypadek braku medyków, policjantów, nauczycieli czy pracowników 

transportu. 

ANGLIA – 162 tysiące nowych zakażeń (dane z 1 stycznia) 

FRANCJA – 219 tysięcy nowych zakażeń (dane z 1 stycznia) 

GRECJA – 30 tysięcy nowych zakażeń (dane z 1 stycznia) 

 

DR: – Młodzi odchodzą od Kościoła, co jest faktem i nie jest zaskoczeniem. 

Zaskoczeniem może być skala, bo praktykujących ubywa i to w szybkim tempie. Prymas Polski 

mówi o dewastujących statystykach; rozczarowani wierni o dewastujących praktykach, 

przynajmniej części hierarchów. 

Jacek Tacik: – …W niespełna siedem lat regularnie praktykujących najmłodszych 

urodzonych po 1997 roku ubyło 32.7%; niepraktykujących przybyło o 18,4% 

Abp Wojciech Polak, prymas Polski, metropolita gnieźnieński 

„Dla niektórych wiernych te informacje są być może kroplą, która przelała czarę 

goryczy. Niektórzy pod ich wpływem odeszli z Kościoła (…)” 

Źródło: PAP 

Artur Sporniak, dziennikarz, publicysta „Tygodnik Powszechny”: – Bardzo niedobry 

melanż z władzą – to przecież nastąpiło od razu po transformacji i to trwa. 

Liczba udzielonych sakramentów 

Źródło: Instytut Statystyki Kościoła Katolickiego 

Sakrament małżeństwa: 2019r. – 125 032; 2020r. – 91 468 

Sakrament chrztu: 2019r. – 372 851; 2020r. – 312 082 

Sakrament bierzmowania: 2019r. – 382 471; 2020r. – 252 253 

♣ 
2022-01-03 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5889 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 6422 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

AW: – Nie wiem, o jaki system pan pyta – mówi wiceminister rządu PiS, kiedy 

dziennikarz pyta o system Pegasus. Michał Woś zapewne wie, co to fundusz sprawiedliwości, a 

to z tego funduszu do CBA przeszło nagle 25 milionów złotych. Dlaczego te miliony prowadzą 

prosto do Pegasusa o tym: 

Paweł Płuska: – Spotkanie grupy wyszehradzkiej z premierem Izraela ponad 4 lata temu w 

Budapeszcie. To wtedy miały być finalizowane negocjacje o zakupie Pegasusa – systemu do 

inwigilacji najgroźniejszych przestępców, terrorystów. Przez lata politycy Zjednoczonej Prawicy 

albo zaprzeczali, że Pegasus trafił do Polski, albo jak jeszcze 5 dni temu wyśmiewali informacje 

i obawy opozycji. Dziś usłyszeliśmy: 



Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS: – To nie jest nic zdrożnego wyposażyć 

służby w odpowiedni sprzęt. 

PP: – Nic zdrożnego, jeżeli robi się to legalnie. A jak dziś napisali dziennikarze Gazety 

Wyborczej, już sam zakup Pegasusa był operacją budzącą podejrzenia o intencje… 

CBA może być finansowane tylko z budżetu państwa… zakup Pegasusa finansowano 

z funduszu sprawiedliwości.  

13.09.2017 – zmiana rozporządzenia ministra sprawiedliwości w sprawie funduszu 

sprawiedliwości; 

14,09.2017 – zgoda ministra rozwoju i finansów na zwiększenie planu finansowego 

funduszu sprawiedliwości; 

15.09.2017 – opinia sejmowej komisji finansów w sprawie zwiększenia planu 

finansowego funduszu sprawiedliwości; wiceminister Woś, bo to on reprezentuje 

komisję sejmową, nie informuje jednak posłów, że środki, które powinny być 

przeznaczone na pomoc ofiarom przestępstw, mają być przeznaczone na zakup 

Pegasusa. 

Tego samego dnia – Wniosek szefa CBA o 25 milionów złotych ze zwiększonego 

budżetu funduszu Sprawiedliwości i wkrótce je dostaje. 

 

AW: – Prokurator generalny Zbigniew Ziobro, a w służbach Maciej Wąsik i Mariusz 

Kamiński – ta konfiguracja jest dziwnie znajoma, temat inwigilacji też. Siedem lat temu Woś i 

Kamiński dostali sądowe wyroki za przekroczenie uprawnień w sprawie, w której było 

podglądanie i podsłuchiwanie i w której były wnioski wprowadzające sąd w błąd. 

 

AW: – Kilkaset procent w górę albo nawet tysiąc – podwyżki cen za gaz przebijają sufit i 

szybują w kosmos. Cierpią nie tylko firmy i samorządy, nie tylko Domy Pogodnej Starości 

i szpitale, także wspólnoty, spółdzielnie, czyli zwykli ludzie. Platforma Obywatelska składa 

projekt ustawy gazowej. 

 

AW: – minister zdrowia patrzy na liczby i widzi zaraz katastrofę, ale w szpitalach 

katastrofa już teraz się dzieje. Omikron w Polsce dopiero zaczyna zarażać, za to szpitalne 

oddziały zarażone są niemocą. Nie chodzi o łóżka, chodzi też o lekarzy. Nie da się ich 

sklonować, po prostu ich nie ma. 

Marek Nowicki: – Połączenie dużej zakaźności Omikrona ze słabym systemem ochrony 

zdrowia niczego dobrego nam nie przyniesie. Spójrzmy na liczby: W tej chwili mamy najmniej 

zajętych covidowych łóżek (19 493); od końca listopada (19 332); najwięcej 14.12.2021 – 

24 542. Ale cieszyć się nie ma z czego – przyznaje oficjalnie minister zdrowia. Powtórzmy za 

ministrem: katastroficzny scenariusz może się już za chwilę zrealizować, bo praca szpitali 

zostanie po prostu sparaliżowana. W tej chwili oficjalnie przy 19 493 zajętych łóżek (wolne 

łóżka 31 351), na kolejnych 10 tysiącach można położyć nowych zakażonych, ale te kolejne 

łóżka pochodzą zazwyczaj z pozamykanych już od wielu miesięcy oddziałów; można zamknąć 

kolejne oddziały, ale to nie rozwiąże żadnego problemu. 

Paweł Doczekalski, przewodniczący Komisji Młodych Lekarzy Okręgowej Izby 

Lekarskiej w Warszawie: – Kto będzie tam pracował, bo niestety personel też, nie rozmnożymy 

go – tutaj jest największy problem. 

Robert Flisiak, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Epidemiologów i Lekarzy Chorób 

Zakaźnych: – Braki kard medycznych, a do tego mamy infrastrukturę, która jest 

niedofinansowana od kilkudziesięciu lat. Trudno się spodziewać, aby system wytrzymał 

gwałtowny wzrost zachorowań. 

MN: – Przykład z Warszawy: w tej chwili w tym 300-łóżkowym szpitalu południowym 

zamienionym na covidowy, zajętych jest 211 miejsc, a Omikron jeszcze tu nie dotarł. 

Artur Krawczyk, prezes Szpitala Południowego w Warszawie: – Te 390 łóżek może 

bardzo szybko się zapełnić. 

MN: – Co dalej? 



AK: – To jest szpital narodowy oczywiście. Ale to też nie jest tak, że te łóżka można 

otworzyć jedno za drugim. Jest problem z kadrą medyczną. Ta kadra medyczna jest w stałej 

ilości. Ona tylko może migrować między szpitalami. 

Liczba zgonów na 1 milion mieszkańców 

Od 25 grudnia do 1 stycznia 

Polska – 86 

Dojczland – 21 

Wielka Brytania – 8 

Hiszpania – 7 

Kanada – 5 

Izrael – 0,2 

MN: – Omikron może spowodować kolejną falę zgonów, nie z powodu swojej większej 

zjadliwości, tylko łatwości rozprzestrzeniania się. Mogą umierać ludzie cierpiący na inne 

choroby, którzy nie otrzymają na czas odpowiedniej pomocy. Pomimo to uczniowie w 

przyszłym tygodniu wrócą normalnie do szkół. 

Przemysław Czarnek, minister edukacji i nauki, KP PiS: – Termometr nic nie przeszkadza 

w powrocie dzieci do szkół 10 stycznia do nauki stacjonarnej, różne warianty są na stole, ale 

dzieci wracają 10 stycznia. 

MN: – Według epidemiologów poprzednie fale nabierały impetu właśnie z powodu 

rozprzestrzeniania się wirusa w szkołach. Marek Nowicki, Fakty. 

AW: – Pyrrusowe zwycięstwo – tego obawia się Donald Tusk. Ale żeby było zwycięstwo, 

musi być współpraca, a o współpracę też obawiać się można. O tym, co słychać, kiedy opozycja 

rozmawia na odległość: 

Tusk: – Najbardziej obawiałbym się takiego pyrrusowego zwycięstwa, no że niby jest tam 

jakaś minimalna większość, ale na przykład nie do końca dogadana, skłócona. 

[Ty najpierw pokonaj, a potem będziesz się obawiał]. 

Jacek Tacik: – To apel, a zarazem przestroga dla tego lidera partii, z którą Platforma 

Obywatelska miałaby realne szanse na utworzenie koalicji rządowej, zakładając, że wygrałaby 

wybory parlamentarne. 

[A o metodzie Donta już się nie pamięta i nie pracuje się nad wspólną listą całej 

opozycji].] 

Tacik: – Kiedy ostatni raz rozmawialiście? 

Hołownia: – Kilka tygodni temu. Jestem w stałym kontakcie chyba [!] ze wszystkimi 

liderami. 

Tacik: – Co z tej rozmowy wynika? 

Hołownia: – Na razie nic, jak sądzę. 

Tacik: – Lider partii, która jest trzecią siłą polityczną w kraju, próbuje zachować 

bezpieczny dystans do Platformy i stąd przynajmniej na razie brak zgody Polski 2050 na 

wspólny blok wyborczy. 

Piotr Zgorzelski, wicemarszałek Sejmu, KP Koalicja Polska, PSL: – Jeżeli opozycja 

wystawi więcej niż dwa bloki wyborcze, to przegra. Zatem tak przygotujemy się do wyborów, 

aby wygrać i to wygrać nie w sposób pyrrusowy, ale skuteczny. [Chyba w koalicji PSL z PiS] 

Tacik: – I to dlatego takie pojednawcze słowa w Faktach po Faktach pod adresem i szefa 

PSL, i przede wszystkim Szymona Hołowni. 

Tusk: – Na ile partia pana Czarzastego chce współpracować z PiS-em, a na ile chce 

zmienić tę władzę? I tej jasności nikt z nas nie ma. 

Klub parlamentarny Lewica: – Donald Tusk powinien łączyć opozycję, a nie ją dzielić. 

Tacik: – A dzieli? 

- Mam wrażenie [!], że Tusk czasami dzieli opozycję i nie patrzy tak otwarcie, jak 

wcześniej Grzegorz Schetyna [który w wyborach udowodnił, że z Lewicą nie ma nic 

wspólnego]. 

Tacik: – W sejmowych kuluarach słychać, że Tusk gra na rozbicie Lewicy. 

Tusk: – Będę apelował do wszystkich wyborców, także do wyborców Lewicy, aby to 

kryterium wzięli pod uwagę, to znaczy, żeby nie głosować na żadną z partii, które przedłużają, 

które zwiększają ryzyko kontynuacji rządów Kaczyńskiego. 



Tacik: – Radio Zet podaje, że posłowie partii rządzącej już rezerwują miejsce na 

bilbordach tak na wszelki wypadek, gdyby jednak doszło do przedterminowych wyborów. 

Hołownia: – Wolałbym, żebyśmy ten czas wypełnili rozmową programową, choćby 

w formule debaty liderów. 

Tusk: – Nie jestem pewien, czy ja powinienem modlić się o wcześniejsze wybory, biorąc 

pod uwagę te możliwe wyniki wyborów. Natomiast dla Polski, dla Polaków z całą pewnością 

byłoby lepiej, aby ci, którzy nie chcą podejmować decyzji, nie rządzili. 

Tacik: – I stąd apel Tuska o porozumienie przed, a nie po wyborach. Jacek Tacik, Fakty. 

[Rozpacz]. 
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Polska – 11 670 nowych zakażonych. 433 zgony. 

 

AW: – Na początek szczyt zaskoczenia – Polski Ład i niższa pensja. Finansowa rewolucja 

niektórych ścina z nóg. Nauczyciele i policjanci nie wierzą w to, co widzą, a 400 złotych mniej 

na koncie, to nokaut. 

Marzanna Zielińska: – …Gdy nauczyciele zaczęli wylewać swoje żale w internecie, 

ministerstwo edukacji i nauki wydało: 

Oświadczenie MEiN 

w sprawie nieprawdziwych informacji dotyczących wynagrodzeń nauczycieli 

„(…) zakończyło się spotkanie z kuratorami oświaty z całej Polski. Dotyczyło ono 

rzekomego zaniżania wynagrodzeń nauczycieli, które miałoby wynikać z wejścia w 

życie przepisów z zakresu Polskiego Ładu. (…) Żaden kurator oświaty nie 

potwierdził tego rodzaju sytuacji”. 

MZ: – Może kuratorzy tego nie potwierdzają, ale nauczyciele i owszem, Jedni stracili 

kilkadziesiąt, inni kilkaset złotych. Pan Ryszard dostał pensję niższą o 407 złotych i próbował w 

ministerstwie edukacji dowiedzieć się, dlaczego? 

Ryszard Kłusek, nauczyciel wychowania fizycznego, Zespół Szkół im. J. Śniadeckiego w 

Pionkach: – Zostałem przełączony z jednego numeru telefonu do drugiego, z drugiego na trzeci, 

w końcu nie dostałem żadnej informacji. 

MZ: – Najogólniej rzecz ujmując, nauczyciele widzą przyczyny swojej krzywdy 

i w zawiłym sposobie rozliczania podatków, i w 9% składce zdrowotnej. Jutro Związek 

Nauczycielstwa Polskiego złoży w Senacie wnioski o zwiększenie subwencji oświatowej i 

kwoty bazowej wynagrodzeń nauczycielskich o 700 złotych i chce podwyżek od 1 stycznia, a 

nie jak planuje rząd od 1 września. Niepokój też w policji. 

Rafał Jankowski, aspirant sztabowy, przewodniczący Zarządu Głównego NSZZ 

Policjantów: – Tenże ład zeżre tę podwyżkę. Ja już przed świętami domagałem się od ministra 

spraw wewnętrznych i administracji reakcji na ten tak zwany Ład, bo jeżeli chodzi o służby 

mundurowe, to ładu w tym nie ma. 

MZ: – Miała być podwyżka o 500 złotych, są obawy, że nie pokryją one strat. Ostrzeżenia 

płynęły z różnych stron. 

 

AW: – Stopy procentowe w górę, raty kredytów też. Rada Polityki Pieniężnej podejmuje 

decyzję, Polacy płaczą i płacą. A po czwartej takiej decyzji niektórzy już po kilkaset złotych 

więcej miesięcznie. Za brak wcześniejszych decyzji tej RPP i tego NBP płacimy wszyscy, 

niezależnie czy z kredytem, czy bez. 

Paweł Płuska: – RPP podniosła stopy procentowe o 0,5%. 

Stopa procentowa a wysokość raty 

Kredyt na 300 tys. zł na 25 lat z marżą 2,6% 

Źródło: HRE Inwestment 

Wrzesień 2021: stopa procentowa – 0,10%; rata kredytu – 1399 zł 



Październik 2021: stopa procentowa – 0,50%; rata kredytu – (1462 zł) +63 zł 

Listopad 2021: stopa procentowa – 1,25%; rata kredytu – (1598 zł)    +136 zł 

Grudzień 2021: stopa procentowa – 1,75%; rata kredytu – (1778 zł)   +180 zł 

Razem +379 zł 

Styczeń 2022: stopa procentowa – 0,5%; rata kredytu – (1867 zł)          +89 zł 

PP: – Dziś, jak mówi wielu ekonomistów, wszyscy płacimy za działania i brak działań 

NBP i jego prezesa w ostatnich latach. Przypominają, jak nieco ponad rok temu NBP 

przeprowadził szarżę na złotym na osłabienie naszej waluty. 

Andrzej Domański, ekonomista, Instytut Obywatelski [zapewne znów fundacja]: – Dzięki 

temu wygenerował wyższy zysk, który następnie został przekazany do budżetu. Jednakże 

równocześnie sprawiło to, iż postrzeganie polskiej waluty istotnie się pogorszyło. 

 

AW: – W piekarniach, klubach, restauracjach już jest gorzej, bo pętlę na szyi zaciskają 

wyższe rachunki [za gaz i prąd]. Wybór jest prosty: zamknąć biznes albo podnieść ceny… 

Michał Tracz: – …Jeśli do szalejących podwyżek kosztów transportu i produkcji 

dorzucimy jeszcze gigantyczne podwyżki cen gazu, to właściciel takiej piekarni, jak ta, staje już 

tylko przed dylematem, zamknąć interes czy podnieść ceny… 

Od kilku tygodni akurat ceny gazu na światowych rynkach spadają, tak że dlatego 

Platforma w jednym momencie w 12 miastach Polski apelowała dziś do premiera o 

natychmiastową reakcję i zamierza o tym przypominać codziennie. 

[A ja przypomnę, co napisał mądry człowiek: „Inaczej walczy się w demokracji, a inaczej 

walczy się o demokrację”. Platforma nadal jest przekonana, że walczy w demokracji. 

Apelowanie do premiera lub składanie projektów ustaw ma tylko historyczne znaczenie – 

„przecież protestowaliśmy”]. 

 

AW: – Na sejmowej komisji dziś puszczały nerwy: niektórzy mieli problemy z 

zalogowaniem, inni z kulturą. Lex Czarnek rozpalało emocje także przed Sejmem. Protest ma 

przypominać, że zamordyzm to był za komuny… 

 

AW: – Śmierci jest tyle, że nie mieszczą się na wykresach; w zakładach pogrzebowych 

zwłoki czekają w kolejce na pogrzeb; trzy tygodnie, to cała wieczność… 

Pierwszy raz od zakończenia wojny zmarło w Polsce ponad pół miliona ludzi. [W jakim okresie? 

Od początku pandemii do wczoraj zmarło w Polsce na koronawirusa 98 666 osób]. 

Katarzyna Górniak: – … 2017 rok – zmarło 404 057; 2018 rok – zmarło 412 859; 

2019 rok – zmarło 409 726; 2020 rok – zmarło 486 430; 2021 rok – zmarło 518 693 

♣ 
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Polska – 17 196 nowych zakażonych. 632 zgony. 

 

AW: – Lawina listów i lawina strat. Nauczyciele piszą do nas, pokazując pensje. W tych 

pensjach brakuje stu, trzystu, a nawet siedmiuset złotych. Kto nie jest nauczycielem, też może 

mieć podobnie. Jeżeli nie wie na przykład, co to Pit2. Jak działa Polski Ład tuż po starcie: 

Maile: 

- Dostałam o 400 złotych mniej. 

- W sumie straciłam na miesiąc 301,00 zł. 

- Otrzymałam pensję niższą o 467 zł netto. 

- 370 mniejsza pensja. 

- moja jest niższa o 400 zł. 

- to 400 złotych mniej. 

Marzanna Zielińska: – …Nauczyciele pensje dostają z góry, na początku miesiąca. 

W załącznikach tak zwane paski. Bank PKO – potwierdzenie przelewu: 



Miesiąc listopad/2021 – kwota uznania: 2.829,29 PLN 

Miesiąc grudzień/2021 – kwota uznania: 2.819,01 PLN 

Miesiąc styczeń/2022 – kwota uznania: 2.517,63 PLN 

 

POLSKI ŁAD 

Nauczyciele o pensjach 

Źródło: kontakt24 

 

 Wypłata 

W grudniu 2021 

Wypłata 

W styczniu 2022 

różnica 

Nauczyciel. 

13 lat stażu 

 

3468 zł 

 

2776 zł 

 

692 zł 

Nauczyciel, 

16 lat stażu 

 

3360 zł 

 

2920 zł 

 

440 zł 

Nauczyciel, 

35 lat stażu 

 

4210 zł 

 

3802 zł 

 

408 zł 

Nauczyciel, 

8 lat stażu 

 

3054 zł 

 

2768 zł 

 

286 zł 

Nauczyciel, 

14 lat stażu 

 

3200 zł 

 

2950 zl 

 

250 zł 

 

Weteran wojny w Afganistanie: – 300 złotych mniej. 

Minister finansów zapowiada, że to, co zabrane, będzie wyrównane w lutym. Marzanna 

Zielińska, Fakty. 

AW: – …Mają też być szkolenia, żeby lepiej wszystko zrozumieć, bo ładu w Polskim 

Ładzie na razie nie widać. 

Maciej Knapik: – Z kancelarii premiera przeprosiny i to, co potocznie nazywa się 

świecenie oczami… 

Jan Maria Jackowski, senator, KP PiS: – Ten system jest już tak absurdalnie zawiły, że w 

tej chwili nawet profesjonalne księgowe mają problem. 

AW: – Kosmiczne ceny gazu i szukanie ratunku. Opozycja już dawno biła na alarm, ale 

rząd był głuchy i wskazywał palcem na administratorów i samorządy. Najwyraźniej jednak rząd 

zmienił zdanie i wicepremier Sasin znów ma specjalne zadanie: zwykli odbiorcy mają odetchnąć 

z ulgą. Co ma się zmienić: 

Paweł Płuska: – Chodzi o zmianę ustawy, którą wczoraj zapowiedział wicepremier Sasin: 

Przygotowaliśmy rozwiązanie ustawowe zakładające, że spółdzielnie i wspólnoty 

mieszkaniowe będą w całości objęte taryfami na gaz, a lokale użytkowe będą z nich 

wyłączone. (…) To spowoduje, że ten problem zniknie. 

Źródło: TVP Info 

PP: – W projekcie ma być zapis o tak zwanych podmiotach wrażliwych, to na pewno 

szpitale i pogotowia, ale co z Domami Pomocy Społecznej, szkołami, przedszkolami? 

Beata Maciejewska, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Nie wiemy, co Jacek Sasin chce 

położyć na stole, ponieważ nie omówił tej propozycji dobrze, niczego nie ma w ręku, rzuca 

słowa na wiatr. Czy należy mu ufać? 

 

AW: – Prognozy są przerażające, scenariusze katastroficzne, ale obostrzeń nie będzie, 

obiecywanych przepisów też nie ma. Jest na razie dyskusja z osobami, dla których nie ma 

epidemii, a minister zdrowia wszystkim zaleca domowy pomiar saturacji płuc. 

Katarzyna Górniak: – …Gdy w Stanach Zjednoczonych liczba dobowych zakażeń 

przekroczyła milion, Francja spodziewa się ich na poziomie 300 tysięcy, a w Polsce znów ich 

przybywa, minister Niedzielski zwołał konferencję, po której eksperci spodziewali się 

zapowiedzi działania. 

Paweł Grzesiowski, dane bez zmian: – Zapowiedź właściwie nic nierobienia. 

KG: – Już pod koniec stycznia w Polsce ma dominować wariant Omikron – zapowiada 

ministerstwo i proponuje to: 



Niedzielski: – Chciałem przypomnieć o naszym programie PulsoCare… To jest przekaz do 

pacjentów polskich, którzy mają prawo oczekiwać od swojego lekarza rodzinnego leczenia na 

tym etapie przed szpitalem. 

KG: – Pacjenci z lżejszym Covidem powinni chorować w domu. Na łagodne objawy 

teleporady, telemedycyna, Pulsoksymetry, Spiroksymetry, a po wszystkim ewentualna 

rehabilitacja. Etap szpitalny obecnie wygląda tak: 

Joanna Zajkowska, profesor, epidemiolożka, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w 

Białymstoku: – W czasie wczorajszego dyżuru mamy już znowu zwiększoną liczbę przyjęć 

chorych. 

Anna Piekarska, profesor, Klinika Chorób Zakaźnych i Hepatologii, Uniwersytet 

Medyczny w Łodzi, członkini rady medycznej przy premierze: – Dla mnie granicą wydolności 

naszej jest 10 tysięcy hospitalizacji z powodu Covid-19. W tej chwili jesteśmy na poziomie 

dwudziestu [tysięcy]. 

KG: – Ale ministerstwo zdrowia rozważa scenariusze kolejnego zwiększania liczby łóżek. 

To ten najczarniejszy: 

Niedzielski: – Zakłada zwiększenie tej infrastruktury do 60 tysięcy łóżek. 

KG: – We wszystkich polskich szpitalach dostępnych jest 180 tysięcy łóżek, z tego około 

60 tysięcy to łóżka specjalistyczne – nie do ruszenia. Zostaje około 120 tysięcy. Jeśli rząd 

zabierze 60 tysięcy dla chorych na Covid, będzie to oznaczało, że dla cierpiących na inne 

choroby zostanie w całym kraju 60 tysięcy miejsc. 

Grzesiowski: – Nie ma żadnych wolnych łóżek, w związku z tym oznacza to, że będą 

musiały być przekształcane kolejne oddziały, które nie będą leczyć pacjentów nie-covidowych. 

KG: – Zamiast zwiększać liczbę łóżek, można zmniejszyć liczbę nowych zakażeń. To 

propozycja rządu: 

Niedzielski: – Dzisiaj w parlamencie odbywa się wysłuchanie publiczne ustawy… 

KG: – tej, która dałaby pracodawcom nie obowiązek, ale możliwość sprawdzania testów i 

certyfikatów. Posłowie PiS i Konfederacji zaprosili do rozmowy o ustawie: 

Justyna Socha, Stowarzyszenie „Stop NOP”: – Mam tutaj notatki, których nie będę czytać. 

KG: – Antyszczepionkowców, zwolenników teorii spiskowych i tych, co obawiają się sieci 

komórkowej 5G [?] – oto jak to wyglądało: 

Niedzielski: – Wysłuchanie publiczne ma na celu pokazanie i rozwianie pewnych lęków. 

Podchodzimy do tej sprawy w sposób taki bardziej partnerski. 

- Sam tytuł tej ustawy to jest kpina. 

Niedzielski: – Opartej na dialogu. 

- Zmuszać do udziału ludzi w eksperymencie medycznym. 

Niedzielski: – Wysłuchujące właśnie argumentów różnych stron. 

- Nie ufajmy zbrodniarzom, którzy przejdą do historii jak Adolf Eichmann i doktor 

Mengele. 

 

AW: – Dzieci na Covid umierają także w Polsce, a przypadków w Pincu [?] jest 

prawdziwy wysyp. Lekarze ostrzegają i apelują: szczepcie dzieci, bo kiedy zaraz wrócą do szkół, 

nie wiadomo, co się wydarzy. 

Marek Nowicki: – …W ciągu ostatniego miesiąca [grudnia?] zaszczepionych pierwszą 

dawką zostało 220 tysięcy dzieci w wieku od 5 do 11 lat. To 8% tej populacji. To cały czas 

bardzo mało. Spada też zainteresowanie rodziców szczepieniami najmłodszych. Ostatniej doby 

zostało zarejestrowanych jedynie 6 tysięcy dzieci, a im więcej się zaszczepi, tym lepiej, bo 

koronawirus coraz bardziej atakuje kilkulatków. 

Paweł Witt, prezes Polskiego Towarzystwa Pielęgniarek Anestezjologicznych i 

Intensywnej Opieki: – W ostatnim miesiącu w całej Polsce pojawiły się przypadki zgonów u 

dzieci ze względu na ich infekcję Covid, były to dzieci paroletnie. Poza tym mamy ogromny 

wysyp w Pincu, czyli te niewydolności wielonarządowej po przebyciu Covidu. 

MN: – W Stanach Zjednoczonych w wieku 5-11 dzieci dostają już drugą dawkę. 

Leszek Szenborn, profesor, kierownik Katedry i Kliniki Chorób Infekcyjnych 

Uniwersytetu Medycznego we Wrocławiu: – Ponad 2 miliony dzieci otrzymało dwie dawki tej 



szczepionki [w USA?] i nie wykryto żadnych sygnałów o niebezpieczeństwach. Przeciwnie, 

szczepionka jest bardzo dobrze tolerowana. 

MN: – Dlatego też amerykańska agencja do spraw leków zgodziła się na podawanie 

trzeciej dawki przypominającej, najpierw nastolatkom. W Polsce w tej grupie zaszczepionych 

jest już ponad 1 milion 50 tysięcy, to 38% tej populacji. Do tej pory miała chronić przed 

zakażeniami także nauka zdalna, jednak 10 stycznia dzieci wrócą do szkół. Rząd waży, co jest 

gorsze dla dzieci: zdalna nauka, nie w pełni efektywna, rozbijająca więzi społeczne i 

uzależniająca od komputera czy Covid – i wybrał rozwiązanie pośrednie: dzieci wrócą do szkół, 

by wkrótce udać się na dwutygodniowe ferie zimowe. 

 

[Mamy szczególny obraz Polaków: Część obserwująca komunikaty w mediach zna 

szeroko propagowane zalecenia lekarzy na świecie i ci Polacy nie mają wątpliwości, że trzeba 

się szczepić. Ale jest olbrzymia ilość Polaków, która tego nie zna, bo zwyczajnie nie czyta gazet, 

nie ma dostępu do TVN i polega czasem na internecie, a nawet na sąsiedzkich plotkach – 

dosłownie żyje w rozterce bądź w przekonaniu, że pandemii nie ma – jest to część 

społeczeństwa pozostawiona przez władze bez należytej informacji o pandemii. Rządowe gazety 

i rządowa telewizja milczą w sprawach pandemii, a rząd nie walczy z pandemią, co też jest 

jednoznacznym komunikatem dla społeczeństwa, że pandemię można lekceważyć. Ta 

szczególna bierność aparatu władzy wynika z konieczności nie stracenia niewielkiej grupy 

wyborców PiS, którzy w konsekwencji nabrali buty, hardo mówią w twarz narodowi o 

niedopuszczalnych eksperymentach medycznych, za które uważają szczepienia; mają czelność 

porównywać obecną medycynę z faszystowskimi oprawcami. Antyszczepionkowcy nie mają 

żadnych kwalifikacji medycznych, a tym bardziej naukowych; głoszą swe zbrodnicze tezy 

jedynie z pozycji politycznych w imię utrzymania stanowisk w Sejmie, lecz mimo absurdalności 

głoszonych tez już odpowiadają za śmierć tych Polaków, którzy im zawierzyli, a których 

unicestwiła pandemia]. 

AW: – Kurski [szef TVP] przysięgał, że będzie pięknie. Rozmawiałem jeszcze wczoraj 

wieczorem. – Tak do doradcy premiera pisze szef kancelarii premiera i w taki sposób do TVP 

idą rządowe instrukcje. Kolejna odsłona afery mejlowej, to kulisy tworzenia medialnej 

propagandy. Czym więc różnią się wolne media od mediów rządowych i czym różni się 

dziennikarz od partyjnego sługi, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – W centrum sejmowego dziennikarskiego świata bez 

zaskoczenia. W całym środowisku też. 

Cezary Łazarewicz, dziennikarz, publicysta: – Wszyscy o tym wiedzieliśmy, jak 

funkcjonują Wiadomości [TVP1]. A tutaj dostaliśmy potwierdzenie czarno na białym: TVP to 

jest ekspozytura informacyjna rządu. [Niewiele odkrył]. 

Justyna Dobosz-Oracz, dziennikarka „Gazety Wyborczej”: – Prawo i Sprawiedliwość od 

dłuższego czasu uznaje tylko te media, które wyznają Prawo i Sprawiedliwość. [Też nic 

nowego]. 

Władza do TVP: zaatakować sędziego 

„(…) Mamy prośbę by jutro TVP bardzo ładnie zaatakowało te osoby, które taki 

wyrok wydały i generalnie warszawski sąd apelacyjny (…)” 

Źródło: poufnarozmowa.com 

KKZ: – Zgodnie z instrukcją trzeba było zaatakować też Grzegorza Schetynę, przekazano 

konkretne cytaty, których należało użyć: 

„Do trzech razy sztuka. Mamy apelację. Opinia publiczna musi zapamiętać te 

nazwiska i muszą je zapamiętać ci, co będą tworzyć Izbę Dyscyplinarną Sądu 

Najwyższego i będą wyciągać wnioski z takich zachowań. (…) Jestem zdumiony 

takim orzeczeniem i uważam, że Sąd Apelacyjny podejmie decyzję w sprawie”. 

Wypowiedź do programu „Onet Opinie”, 16.09.2018 r. 

KKZ: – Zgodnie z instrukcją zaatakowano też Sąd Apelacyjny. Zgodnie z instrukcją, by 

użyć konkretnych przykładów… Politycy władzy mejli nie chcą komentować… 

 



AW: – Ostre zamieszki w Kazachstanie. Dwukrotna podwyżka cen gazu to dla tysięcy 

ludzi już było za dużo. Na ulice wyszły tłumy. Policja i gwardia narodowa użyły broni. Są zabici 

i ranni. Rządzący Kazachstanem od 1989 roku Nursułtan Nazarbajew podobno uciekł z kraju. 

Protesty zaczęły się trzy dni temu i błyskawicznie ogarnęły cały Kazachstan, a protestujący 

zaczęli się domagać nie tylko obniżki cen paliw, ale także odejścia Nazarbajewa. 

W największym mieście – Alma Aty [Ałma Ata] manifestanci zajęli lotnisko, wdarli się do 

ratusza i byłej rezydencji prezydenta. Wybuchły pożary i doszło do ostrych starć z policją. 

Urzędujący prezydent Tokajew wprowadził stan wyjątkowy w całym kraju i zapowiedział, że 

zdusi manifestacje. 

[I to wreszcie była dziennikarska informacja]. 

♣ 



2022-01-06 czwartek trzech króli 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5672 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 16 576 nowych zakażonych. 646 zgonów. 

 

AW: – Szlag mnie trafia, chce się wyć, bo to dziecko powinno żyć. I kiedy mówi tak szef 

państwowej komisji do spraw pedofilii, warto zapytać, co w systemie poszło nie tak, że 

dwunastoletnia dziewczynka zgłaszająca próbę gwałtu i molestowania została sama ze sobą 

i teraz nikt już jej nie może pomóc. 

 

AW: – W Kazachstanie na ulicach wściekły tłum i uzbrojone po zęby wojsko. Są serie 

z broni maszynowej, są granaty, są zabici i ranni. Są też decyzje w Moskwie i Mińsku o 

wysłaniu do Ałma Aty żołnierzy… 

 

AW: – Agencja IP (Ajpi) podaje, że Amnesty International niezależnie potwierdziła, iż 

oprogramowanie Pegasus zostało użyte w 2019 roku do zhakowania telefonu obecnego senatora 

Krzysztofa Brejzy, który wówczas pełnił funkcję szefa sztabu wyborczego Platformy 

Obywatelskiej… 

 

AW: – 550 milionów złotych – tyle kosztuje nas już konflikt wokół Turowa i Izby 

Dyscyplinarnej. Licznik kar bije i nic się nie dzieje, żeby kar nie było, nic się też nie dzieje, żeby 

muc dostać [24] miliardy euro pomocy z Unii… 

 

AW: – Życie po Covidzie. Neurolodzy mówią wprost: Ta choroba prowadzi do trwałych 

powikłań, nawet jeżeli była bezobjawowa. Pokazują to najnowsze badania… 

♣ 
2022-01-07 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5576 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 11 902 nowych zakażonych. 117 zgonów. 

 

PK: – Do tej pory przedstawiciele rządu pytani o system Pegasus zazwyczaj żartowali… 

Od dzisiaj trudno będzie tak mówić, bo Jarosław Kaczyński przyznał, że służby Pegasusa mają. 

[?! Przecież słyszeliśmy, że Izrael odebrał Polsce licencję]. Mamy też odpowiedź, jak go 

używają: 

Jarosław Kaczyński 

„Pegasus to program, po który sięgają służby zwalczające przestępczość i korupcję 

w wielu krajach. Jego powstanie i używanie jest wynikiem zmiany technologicznej, 

rozwoju szyfrowanych komunikatów, których za pomocą starych systemów 

monitorujących nie można odczytać. Źle by było. Gdyby polskie służby nie miały 

tego typu narzędzia…” 

„…czy wiedza uzyskana dzięki systemowi Pegasus była używana w sztabie wyborczym PiS? 

Mogę zapewnić, że żadnych takich informacji w czasie działalności sztabu nie 

mieliśmy, z niczego takiego nie korzystaliśmy. Żaden Pegasus, żadne służby, żadne 

jakieś tajnie pozyskane informacje nie odgrywały w kampanii wyborczej w roku 

2019 jakiejkolwiek roli. Przegrali, bo przegrali…” 

[Opozycja dostała więcej głosów niż PiS, ale metoda Donta dała wygraną PiS]. 

PK: – O działaniu systemu Pegasus w Polsce pisze też amerykański Washington Post…  

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Jeżeli mamy do 

czynienia z niezawisłym Sądem Najwyższym, to oczywiście byłby to powód do unieważnienia 

wyborów. Została zaatakowana równość wyborów. Każda strona, każdy uczestnik wyborów 

musi mieć te same szanse, jakie ma jego konkurent. 



 

Michał Tracz: – GUS informuje o kolejnym wzroście inflacji: 8,6%. 

 

Marek Nowicki: – W tej chwili w aptekach jest już czynnych ponad 1300 punktów 

szczepień. To duża pomoc dla systemu ochrony zdrowia i dla pacjentów. 

Barbara Nowak: – małopolska kurator oświaty [ta, której się Dziady krakowskie nie 

podobały, chociaż ich nie widziała]: – Absolutnie nie zgadzam się z pomysłem na to, żeby 

kogokolwiek do czegokolwiek przymuszać, zwłaszcza jeżeli mówimy o szczepionkach, które 

tak jak wszyscy wiedzą, no, nie są do końca konsekwencje stosowania tego eksperymentu 

jeszcze, jakby nie było, stwierdzone. 

Niedzielski: – O takich wybrykach słyszymy systematycznie od czasu do czasu, że 

znajduje się osoba, jeśli można tak powiedzieć, oświecona, która uważa, że potrafi 

przeciwstawić swoim nikłym autorytetem się całemu światu nauki. Niestety to są oczywiście 

kolejne wpadki. Ja oczywiście potępiam wszystkie takie oznaki braku rozumu. 

[Ale osoba z brakiem rozumu została powołana przez PiS-owską władzę aż na kuratora 

oświaty!] 

 

PK: – Trzynaście dni po tym, jak świętowali katolicy, to jest dzień Bożego Narodzenia dla 

cerkwi prawosławnej i kościoła greko-katolickiego. Te 13 dni to oczywiście różnica pomiędzy 

kalendarzem gregoriańskim i juliańskim. 

 

PK: – Zaczęło się od podwyżek cen gazu, ale potem mieliśmy po prostu już dość jednej 

partii, która decyduje o wszystkim – tak mówią uczestnicy krwawo tłumionych protestów 

w Kazachstanie. Dlaczego trudno walczyć o zmianę w kraju, w którym jest 40% światowych 

złóż uranu, a Rosjanie mają Bajkonur, czyli największe na świecie centrum kosmiczne [chyba 

pod względem rozległości zajmowanego terenu]: 

Andrzej Zaucha: – To tylko krótka chwila ciszy między walkami ulicznymi w 

największym mieście Kazachstanu, w centrum Alma Aty wypalone budynki, wybite witryny 

sklepów; przed ocalałymi kolejki, tak samo do bankomatów. Mieszkańcy się śpieszą, bo w 

każdej chwili znów może być tak: [wybuchną walki]. 

Żanbek, uczestnik protestu: – Główną przyczyną protestu nie są ceny gazu. Najważniejsze 

jest to, że nie było u nas zmian politycznych od 30 lat. Jest tylko jedna partia, która jest 

najważniejsza. 

AZ: – Wydawało się, że władze ustępują. Prezydent Kasym-Żomart Kemeluły Tokajew 

obniżył ceny, zdymisjonował rząd i przede wszystkim wyrzucił z kraju znienawidzonego 

Nursułtana Nazarbajewa, który rządził od 33 lat. Jednak to nie pomogło, protesty były coraz 

większe, a władze nagle zmieniły front, zapowiedziały brutalne represje i ostrzegły, że armia 

będzie strzelać bez ostrzeżenia… [uran] błyskawicznie pojawiły się tutaj rosyjskie wojska, bo 

Moskwa uważa, że to jej wyłączna strefa wpływów… 

♣ 
2022-01-08 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5576 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 10 900 nowych zakażonych. 292 zgony. 

 

PM: – Ceny biletów kolejowych w przyszłym tygodniu wzrosną. Właściwie trudno 

znaleźć ceny, które nie rosną. Mamy rekordową inflację, już teraz prawie trzy razy większą niż 

zapisaną w budżecie. Premier zapowiada powiększenie tarczy antyinflacyjnej i przeprasza za 

błędy w Polskim Ładzie. Przeprosiny to już coś, ale chaos się pogłębia i coraz większa drożyzna. 

Michał Tracz: – …W tym tygodniu wzrosną ceny pociągów PKP Intercity, także PLK 

[Polskie Linie Kolejowe]. Pendolino z Gdańska do Warszawy będzie droższe z 150 na 169 

złotych… Nawet jeśli zmiany w podatkach mogłyby być dla kogoś korzystne lub co najmniej 

neutralne, to wciąż rosnąca inflacja i tak pożre tę nadwyżkę. Niższe pensje po wprowadzeniu 



Polskiego Ładu pokazali nam już nauczyciele i policjanci, emeryci też narzekają, przedsiębiorcy 

powoli próbują się tego doliczyć… 

 

[o Pegasusie i żądaniu komisji śledczej]. 

 

PM: – [Na drogach] strach przed wielkimi mandatami – to może zaboleć. 

 

Ministerstwo Edukacji i Nauki 

@ MAIN_GOV_PL 

Minister @CzarnekP: Wypowiedź Pani Kurator Barbary Nowak uważam za 

szkodliwą i absolutnie nie zgadzam się z nią. Niezmiennie zachęcam wszystkich do 

szczepień. 

 

Barbara Nowak 

Przyznaję, że mając wykształcenie historyczne, a nie medyczne, nie powinnam się 

wypowiadać na temat szczepionki. Zapewniam, że w Małopolsce uczniowie i 

nauczyciele są bezpieczni, bo realizowane są cele polityki państwa polskiego. 

PM: – W poniedziałek uczniowie wrócą do szkół. Wielu z nich jest wciąż 

niezaszczepionych… 

Marek Nowicki: – …zajęcia zawieszone nie będą. 

 

PM: – Rosja interweniuje w Kazachstanie i wciąż się przygotowuje do inwazji na 

Ukrainę… 

♣ 



2022-01-09 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5576 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 11 106 nowych zakażonych. 22 zgony. 

 

PM: – Nieprecyzyjne, skomplikowane i zmienne są przepisy Nowego Ładu, gubią się 

w nich księgowi, mają im pomóc urzędnicy skarbowi, ale oni też nie wiedzą jak. Rząd ogłosił 

wielkie zmiany w podatkach. Kiedy kolejne grupy zawodowe alarmują: mieliśmy zyskać, 

a tracimy – premier przeprasza i wprowadza zmiany, na razie wielki jest chaos. 

Michał Tracz: – To, co mówią urzędnicy skarbówki. nie jest już tylko ostrzeżeniem, jest 

prawdziwym krzykiem rozpaczy i oskarżeniem pod adresem Polskiego Ładu. Urzędnicy mówią, 

że dowiedzieli się o tym wczoraj. 

KPRM 

Od wtorku 11 stycznia urzędy skarbowe z dyżurem w zakresie Polskiego Ładu 

w godzinach 8.00 – 19.00 

MT: – Od wtorku będą tłumaczyć, jak rozliczać pensje Polskiego Ładu, tyle że na razie oni 

sami tego nie wiedzą. Nawet oni tej rewolucji podatkowej jeszcze nie zdążyli poznać. 

Agata Jagodzińska, związkowa alternatywa w krajowej administracji skarbowej: – Sami 

pracownicy urzędów skarbowych nie do końca wiedzą, co mają tym podatnikom powiedzieć. 

Przepisy są nieprecyzyjne, wiele kluczowych kwestii nie zostało jeszcze doprecyzowanych, 

a pracownicy nie są w pełni przeszkoleni. 

MT: – Ministerstwo finansów chce błąd naprawić. W dużym uproszczeniu, księgowi mają 

policzyć nasze pensje i według nowego Ładu, i według starego systemu – różnica ma być 

zwrócona, jeśli pracownik nie przekracza 12 800 złotych brutto miesięcznie. 

KPRM 

Wysokość zaliczki za styczeń u pracowników czy zleceniodawców osiągających 

miesięczny dochód do 12 800 zł brutto, powinna być pobierana w wysokości nie 

wyższej niż kwota zaliczki obliczanej na zasadach działających do 31 grudnia 2021 

r. 

MT: – To zmiana, która weszła w życie w sobotę, a teoretycznie miałaby działać od jutra. 

Beata Boruszkowska, prezes krajowej izby biur rachunkowych: – Nie jesteśmy 

przygotowani. Nie jesteśmy przygotowani technicznie, to jest niemożliwe, żeby w poniedziałek 

rano pracownicy z działów kadrowych usiedli i zrobili listy płac w dwóch wariantach. 

MT: – W tej sprawie ministerstwo cały weekend udzielało porad przez internet. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Zrobiliście 

to niechlujnie, nie przemyśleliście sprawy, zrobiliście to bardzo szybko. 

[Sądzę, stan dzisiejszy zamieszania w podatkach wynika z tego, że ludzie na szczycie 

władzy postanowili pokazać drugiej grupie na szczycie władzy, co będzie, jeżeli zostanie 

zrealizowany ich pomysł]. 

Morawiecki: – Potrzebny jest plan. 

MT: – Plan rządu, na którym mają skorzystać miliony, który był samym spełnieniem 

marzeń. 

Morawiecki: – Amerykan dream. 

MT: – Ale jak na olbrzymią zmianę podatkową faktycznie przyjęte zostało w 

ekspresowym tempie. 

Kaczyński: – To naprawdę jest szansa. 

MT: – Deklarację programową Polskiego Ładu podpisano 15 maja, a już 8 września 

zaczęli pracować nad nią posłowie. Na początku października Ład został przyjęty przez Sejm. 

Senat chciał, by ustawa zaczęła obowiązywać rok później, ale ta poprawka została odrzucona 28 

października. Prezydent podpisał Polski Ład 16 listopada, by zaczął obowiązywać od 1 stycznia 

2022… Pierwsze wyrównania za błędnie naliczone składki mają na konta wpływać od jutra, pod 

warunkiem, że doliczą się ich księgowi. Michał Tracz, Fakty. 

 



PM: – Nie ma afery Pegasusa, bo są zgody sądu – zapewnia PiS, tak jak wcześniej 

zapewniał, że nie ma Pegasusa. Władza zgód nie pokazuje, chce, by Polacy zaufali władzy. 

Uspokaja, że nie podsłuchuje wszystkich. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – PiS chciałby wyciszyć aferę Pegasusa i inwigilowania 

przez partię polityków opozycji, nie zgadza się na komisję śledczą i przekonuje, że wszystko 

działo się zgodnie z prawem. Sądy nie mają informacji, kogo chcą podsłuchiwać, dostają tylko 

numer telefonu – dla PiS-u to nie problem… 

 

PM: – Oklaski dla lekarzy. Podziękowania za codzienne zmagania z pandemią. Pandemia 

nam spowszedniała, ale wirus wciąż jest, atakuje i zabija… Ratują ich lekarze, coraz bardziej 

zmęczeni. 

Marzanna Zielińska: – Covidowa codzienność w obiektywie ze szpitala w Bolesławcu: po 

lewej odłączona od respiratora pacjentka, której się udało; po prawej właśnie podłączony do 

respiratora pacjent, który w walce z coronawirusem dociera do ściany. W kolejnej sali przy 

wejściu pacjent, który jeszcze ma szansę; pod oknem łóżko po pacjencie, który przegrał. Łóżko 

zostanie zajęte w ciągu godziny, dwóch. Na oddziale doktora Nahoreckiego w Bolesławcu jest 

tak, jak na każdym innym zakaźnym – każdy dzień to walka na pełnych obrotach, już drugi rok. 

Artur Nahorecki, kierownik oddziału covidowego Zespołu Opieki Zdrowotnej w 

Bolesławcu: – My się staramy w wolnych chwilach rozmawiać między sobą, żeby jakoś 

rozładować napięcie, z drugiej strony żeby wykorzystać każdy moment i wyciągnąć się na 

kanapie i chwilę się przespać…  

MZ: – Próbujemy się skontaktować od kilku godzin, ale się nie udaje. Czy każdy dyżur tak 

wygląda? 

Adam Stępka, Wojewódzka Stacja Ratownictwa Medycznego w Łodzi: – Większość 

z tych dyżurów tak wygląda, że liczba tych wezwań znacznie się zwiększyła. 

MZ: – …Lekarze, pielęgniarki, opiekuni medyczni, ratownicy są z pacjentami nieustająco: 

i w ostatnich chwilach, i w pierwszych, gdy zaczynają wracać do żywych. Przy ich pomocy (to 

Wojewódzki Szpital Specjalistyczny nr 4 w Bytomiu) wyrwani covidowi pacjenci, do których na 

zakaźny oddział nie ma prawa wejść nikt z rodziny, uczą się stawiać pierwsze kroki. 

- Niech pani obok jakby co. 

- Jestem, jestem, nigdzie nie uciekam. 

- Mogę spróbować? 

- Co pan chce spróbować? 

- Wstać. 

MZ: – Są na pierwszej linii frontu i nie ma szans na przerwę… 

Doktor Beata Osińska na zdjęciu sprzed dwóch lat, dziś przez walkę z Covidem czuje się 

starsza o co najmniej pięć. 

Beata Osińska, lekarz specjalista medycyny rodzinnej: – Gros tych kolegów po przejściu z 

sali covidowej odchodzi na emeryturę, mówią, że nie dają rady. Oni już nie mają siły na to, żeby 

podejmować tą [tę] rękawicę i walczyć z Covidem. 

MZ: – W wieku emerytalnym jest co piąty lekarz lub lekarka, sami potrzebują pomocy. 

Andrzej Matyja, profesor, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – By podreperować własne 

zdrowie psychiczne i fizyczne. 

MZ: – Świeżej krwi w pielęgniarstwie tak jak dziś nie brakowało jeszcze nigdy. 

Tadeusz Wadas, przewodniczący Małopolskiej Okręgowej Izby Pielęgniarek i Położnych: 

– Po przepracowaniu na przykład roku, pół roku, trzech miesięcy – takiego zjawiska nigdy nie 

mieliśmy. Przysyłają po prostu do nas prawo wykonywania zawodu i zrzekają się go. 

MZ: – Od salowej po profesora to na ich barkach jeszcze jakoś trzyma się system. Można 

im pomóc, wystarczy się zaszczepić. Inaczej czeka nas fala za falą. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

PM: – Kopciuchy na Śląsku są już nielegalne, te które liczą sobie więcej niż 10 lat. Był 

czas na ich wymianę. Od początku roku są wysokie mandaty. Mieszkańcy Śląska chcą być 

zdrowi i bezpiecznie oddychać, ale jeśli ktoś wymienił kopciucha na piec gazowy, może się 

poczuć gorzej, gdy spojrzymy na rachunek… 



W województwie śląskim 80 tysięcy gospodarstw wymieniło piece; pozostało do wymiany 

około 350 tysięcy. Takie same przepisy weszły też na Podkarpaciu, ale tam wymiana idzie 

jeszcze gorzej. Na liście 100 gmin, które najaktywniej korzystają z programu czyste powietrze, z 

Podkarpacia nie ma ani jednej. W całym województwie podkarpackim z 350 tysięcy 

kopciuchów wymieniono około 30 tysięcy… Odnawialne źródła energii są najbardziej 

opłacalne. Magda Łucjan, Fakty. 

♣ 
2022-01-10 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5377 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 7785 nowych zakażonych. 19 zgonów. 

 

GK: – Uczniowie wrócili do szkół w całym kraju, choć w niektórych województwach 

tylko na 5 dni, bo później czas na ferie. Nauka stacjonarna stała pod znakiem zapytania, ale rząd 

zdecydował się otworzyć szkoły. Wciąż nie zdecydował się na obowiązkowe szczepienia 

nauczycieli… 

 

GK: – W kilkunastu miastach Polski protestowali samorządowcy, przedsiębiorcy, 

dyrektorzy placówek opieki społecznej. Drastyczne podwyżki cen gazu i prądu oraz niewielka 

bądź żadna pomoc państwa stawiają ich w dramatycznej sytuacji. Biznes można zamknąć, 

placówkę opiekuńczą już nie… 

 

GK: – 14 pensja dla emerytów miała być na stałe… Większość jest rozczarowana, że 

czternastka była jednorazowa… 

♣ 
2022-01-11 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5454 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 11 406 nowych zakażonych. 493 zgony. 

 

GK: – Od tygodni było wiadomo, że to tylko kwestia czasu – przekroczenie ponad 100 

tysięcy ofiar koronawirusa w Polsce. Jesteśmy na granicy czwartej i piątej fali, a przed nami 

starcie z wyjątkowo zaraźliwym Omikronem. Minister zdrowia mówi o katastroficznych 

scenariuszach, nawet setkach tysięcy zakażeń dziennie. 

Arleta Zalewska: – Na oddziałach covidowych widać, ile kosztuje brak szczepień i brak 

decyzji w sprawie szczepień. 

Tomasz Karauda, lekarz Oddziału Chorób Płuc, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Łodzi: 

– Te sto tysięcy zgonów to jest liczba, w której możemy się przeglądać jak w lustrze, bo jest 

obrazem jakości polityki. 

Niedzielski, minister zdrowia: – Dzisiaj jest, można powiedzieć, kolejny smutny dzień. 

AZ: – Od początku pandemii z powodu Covid-19 zmarło w Polsce 100 254 osób. 

To tak, jakby w ciągu dwóch lat z mapy Polski zniknął Kalisz albo Grudziądz, jakby 

spustoszał cały Włocławek czy Tarnów. I to właśnie w tym dniu z ust ministra zdrowia pada 

taka deklaracja: 

Niedzielski: – Kierownictwo polityczne Prawa i Sprawiedliwości jest absolutnie 

zwolennikiem obowiązkowych szczepień. 

AZ: – Tyle że dziś z PiS-u nikt nie był w stanie przekonać własnych posłów i doprowadzić 

do uchwalenia jakiejkolwiek ustawy, która faktycznie nakłaniałaby Polaków do szczepień. A tak 

zrobiły rządy praktycznie we wszystkich krajach Unii. 



Karauda: – Cały nasz kraj, szczególnie system ochrony zdrowia, woła o męża stanu, 

o twarde, trudne decyzje polityczne, które, nikt nie mówi, że są łatwe. Ale nikomu nie zabiorą 

życia, mogą uratować tysiące istnień. 

[Potrzebny jest mąż stanu – święte słowa. Jarosław Kaczyński już szykował się na pomnik, 

już widział się obok brata na Wawelu, ale życie zgotowało mu inną rzeczywistość. A miał tak 

dobry plan: Przebuduje całą Polskę według własnej koncepcji i uczyni ją sobie bezwzględnie 

podległą, posłuszną, bo wdzięczną za pieniądze. Tylko on wiedział, jak to osiągnie: Polska ma 

zablokowane rezerwy finansowe, ma nawet zapas złota w brytyjskim banku. Od lat wiedział, że 

trzeba sięgnąć po te pieniądze. Szczodrze rozdawał przyszłym wyborcom. Dla świata zaistniał 

zaskakujący „socjal narodowy”. Wygrał jedną kadencję, potem drugą. Wprawdzie pieniędzy 

niewiele zostało, ale nagle Unia Europejska zapowiedziała wielkie pieniądze z Funduszu 

Odbudowy dla wszystkich państw członkowskich. Wygrana trzecia kadencja już była na 

wyciągnięcie ręki, należało tylko bezwzględnie samemu zarządzać tymi pieniędzmi.  

AZ: – Czy jest zgoda w PiS-ie po takich rozmowach? 

Tomasz Latos, KP PiS: – Mnie nic nie wiadomo, żeby takiej zgody nie było, oczywiście 

nie wszyscy się ze wszystkim zgadzają, natomiast 

AZ: – Nie ma zgody. 

TL: – Nie. Jest zgoda. Bo będę prowadził. Jest ustawa 

AZ: – Projekt, o którym mówi poseł PiS-u, w Sejmie pojawił się trzy miesiące temu. Od 

tamtego dnia (od 17 listopada do dziś) zmarło 20 630 osób zakażonych koronawirusem. 

Inny pomysł, zapowiadany przez ministra zdrowia miesiąc temu, dotyczący obowiązkowych 

szczepień, między innymi dla nauczycieli na razie w ogóle przepadł. 

Niedzielski: – Będziemy chcieli od 1 marca wprowadzić obowiązek zaszczepienia dla 

trzech grup. 

Robert Mazurek, RFM FM: – Czy będzie obowiązek tego, by nauczyciel, który stoi przy 

tablicy, był zaszczepiony? 

Przemysław Czarnek, minister edukacji i nauki, wypowiedź z wczoraj: – Nie ma decyzji w 

tej sprawie. 

AZ: – W obu sprawach decydujący głos miała grupka posłów przeciwnych takim 

rozwiązaniom. Tyle że to dzięki nim Jarosław Kaczyński ma w sejmie większość. 

Donald Tusk: – Jeśli jest tak, jak mówi minister Niedzielski, minister zdrowia skądinąd, że 

jesteście zwolennikami powszechnych obowiązkowych szczepień, to podejmijcie taką decyzję. 

AZ: – Działania rządu w czasie pandemii mają bardzo konkretne konsekwencje: 

LICZBA ZGONÓW Z POWODU COVID-19 

Na 1 milion mieszkańców (od początku pandemii) 

Źródło: worldometers.info 

1. Peru – 6032 

2. Bułgaria – 4611 

4. Węgry – 4158 

8. Czechy – 3416 

14. Brazylia – 2886 

18. Polska – 2653 

25. Italia – 2309 

39. Francja – 1920 

57. Szwecja – 1509 

67. Dojczland – 1366 

AZ: – To nie opinie, to twarde dane. 

Niedzielski: – Tak. Mówimy o stu tysiącach zakażeń dziennie 

AZ: – minister zdrowia ostrzegł dziś, że piąta fala może być jeszcze gorsza. Arleta 

Zalewska, Fakty. 

 

GK: – Pomijając głos opozycji, są też wypowiedzi lekarzy i rady medycznej przy 

premierze – chcą dymisji małopolskiej kurator oświaty, która nazwała szczepienia 

eksperymentem. Jeśli zostanie na stanowisku, to będzie to jasny sygnał dla 

antyszczepionkowców… 



 

Maciej Knapik: – Podacie się państwo do dymisji? [to o radzie medycznej przy premierze] 

Konstanty Szułdrzyński, doktor nauk medycznych, Centralny Szpital Kliniczny MSWiA w 

Warszawie, członek rady medycznej przy premierze: – Ja myślę, że wszystkie warianty są 

możliwe. 

Morawiecki: – Ja się nie dziwię, że jest głośny sprzeciw rady medycznej, ja się dołączam 

do tego sprzeciwu. 

MK: – W ten sposób prezes rządu przyznaje się do bezsilności. Mam nadzieję na 

przekonanie argumentami również oponentów wewnątrz naszego obozu. 



Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 

Prof. dr hab. n.med. Andrzej Horban 

Warszawa, 10.01.2022 r. 

Stanowisko Rady Medycznej z dnia 10.01.2022r. w sprawie szczepień przeciw 

Covid-19 

Rada Medyczna podkreśla z całą mocą, że szczepienie przeciw COVID-19 jest 

procedurą medyczną ratującą zdrowie i życie, pozwalającą na zmniejszenie 

tragicznych skutków pandemii. Jakiekolwiek twierdzenia podważające ten fakt nie 

tylko nie mają żadnego uzasadnienia naukowego, ale zniechęcając do szczepień 

zwiększają liczbę ofiar pandemii. W tym kontekście Rada Medyczna uważa, że 

negowanie wartości szczepień przeciw COVID-19 przez osoby pełniące funkcje 

publiczne jest niedopuszczalne i winno skutkować utratą stanowisk publicznych. 

W imieniu Rady Medycznej 

Przewodniczący 

A. Horban 

 

MK: – Ale dymisji nie będzie. 

Anna Maria Siarkowska 

KP PiS 

Osobiście dysponuję opiniami, które jednoznacznie potwierdzają, że produkty 

medyczne, do przyjęcia których zachęca się nas w ramach promocji szczepień, są 

eksperymentem medycznym. 

[mordercy] 

Szymon Hołownia, Polska 2050: – Te poglądy głupie i niebezpieczne kosztują życie 

Polaków. PiS zostawi za sobą pełne cmentarze. 

Wojciech Konieczny, senator KKP Lewicy, Polska Partia Socjalistyczna: – Ja się 

dowiaduję jako dyrektor szpitala, jako lekarz, że mam znowu jakieś polecenia, ile łóżek mam 

przygotować, jednocześnie się toleruje takie wypowiedzi. 

Tomasz Grodzki. Marszałek Senatu, KP Koalicja Obywatelska, Platforma Obywatelska: – 

Pandemią najwyraźniej zarządza małe, ale hałaśliwe grono antyszczepionkowców. 

MK: – Ustawa od tygodni nie może wyjść z Sejmu. 

Tusk: – Według mojej wiedzy nawet ten nieśmiały projekt posła Hota nie będzie przyjęty 

na tym posiedzeniu. 

Zbigniew Ziobro 

Minister sprawiedliwości i prokurator generalny, KP PiS, Solidarna Polska 

Jestem przeciw obowiązkowym szczepionkom. Co do certyfikatów, mam 

wątpliwości z uwagi na ograniczenia, które powodują – narusza to prawo do 

prywatności. 

[mordercy] 

 

GK: – Serce zwierzęcia ratuje życie. 

- To przełomowy zabieg – pierwszy raz udało się przeszczepić funkcje serca człowiekowi, 

to jest taka iskierka nadziei 

- Po odłączeniu pacjenta od płuco-serca zwierzęce serce działało normalnie 

Pacjent nie śpi, rozmawia ze swoimi opiekunami 

Zmodyfikowano serce świni – gen zwierzęcia wymieniono na geny ludzkie 

 

GK: – Będzie druga rządowa tarcza antyinflacyjna – od 1 lutego przez pół roku. Ważne 

decyzje to zerowy VAT na żywność i nawozy oraz obniżka VAT na paliwo, dzięki czemu cena 

litra paliwa na stacji ma spaść około 60 groszy. W grudniu inflacja wyniosła 8,6%. 

Obniżka podatków w ramach tarczy antyinflacyjnej 2.0 

• Obniżka z 23% do 8% VAT na paliwo 

• Obniżka do 0% VAT na żywność 

• Obniżka VAT na gaz 0% (od 1 stycznia zmiana z 23% do 8%, a od 1 lutego z 

8% do 0%) 



• Przedłużenie obniżki VAT na prąd 5% 

• Obniżka VAT na ciepło 5% 

• Obniżka VAT na nawozy 0% (z 8 do 0%) 

• Niższe opłaty za gaz dzięki objęciu spółdzielni i wspólnot oraz szpitali, szkół 

itp. taryfami gazowymi 

♣ 
2022-01-12 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,54 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 16 173 nowych zakażonych. 684 zgony. 

 

GK: – Są znani z imienia i nazwiska i wciąż są problemy nie do przejścia przy zmianie 

prawa. Na antyszczepionkowcach z klubu PiS chyba nie robią wrażenia liczby – ostatniej doby 

zmarło na Covid 684 osoby. Nie robią wrażenia głosy władz partii i wybitnych lekarzy. 

Maciej Knapik: – Każdego dnia fatalne statystyki… Lekarzom opadają ręce. 

Marek Prusakowski, specjalista chorób zakaźnych, Pomorskie Centrum Chorób 

Zakaźnych i Gruźlicy w Gdańsku: – Jak pani ma pięć zgonów w ciągu doby, to budzi się w pani 

takie poczucie braku sensu. 

MK: – Takie słowa, wizja piątej fali pandemii, przekroczenie stu tysięcy zgonów – do 

części polityków PiS-u wczoraj jakby przemówiło. 

- Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt ustawy 

MK: – Ustawa o stosowaniu paszportów covidowych przez pracodawców po niemal 

miesiącu przeszła przez pierwsze czytanie. 

Czesław Hoc, KP PiS, wypowiedź z wczoraj: – Jutro zrobimy drugie czytanie, 

a w czwartek możemy już głosować. 

MK: – Prace nad ustawą, zamiast przyspieszyć, wstrzymano. Dzisiaj drugie czytanie 

zostało odłożone. 

Hoc: – Na razie wynika z tego, że być może nie będzie. 

Gabriela Masłowska, KP PiS: – Jednego dnia jest dyskusja, drugiego dnia jest 

kontynuowana. 

MK: – Ja rozumiem. Ale ludzie umierają. 

Masłowska: – Umierają. Robimy, co jest możliwe. [mordercy] 

MK: – Ta wypowiedź posłanki PiS-u z komisji zdrowia jest szczególna. PiS wielokrotnie 

uchwalało ustawy z dnia na dzień, a zatem nie robi tego, co jest możliwe. 

Tomasz Latos, KP PiS: – Proszę porozmawiać na ten temat w czasie przerwy do 

prezydium Sejmu. 

MK: – Co się stało? 

Borys Budka, KP KO, PO: – To ci antysczepionkowcy, to ci, którzy w PiS-ie blokują 

jakiekolwiek racjonalne działanie, chodzą bez maseczek po Sejmie. 

MK: – Opozycja wskazuje na to zdjęcie z internetu: 

Anna Maria Siarkowska #BabiesLivesMatter 

Dziś w KPRM odbyliśmy spotkanie ws. ustawy segregacyjnej z Panem Prezesem J. 

Kaczyńskim, panem premierem @MorawieckiM oraz Marszałkiem @Ryszard 

Terlecki. Wykazywaliśmy bezprawność i bezsens sanitarnej segregacji. Ubolewam, 

że nasze argumenty merytoryczne nie zostały przyjęte. 

[Na zdjęciu trzy panie i dwóch panów, nazwisk nie podano. Mordercy. Powinni zostać 

internowani]. 

Anna Maria Siarkowska #BabiesLivesMatter 

DZIĘKUJEMY OBROŃCOM POLSKICH GRANIC 

Obserwuj 

Anna Maria Siarkowska #BabiesLivesMatter 

Poseł na Sejm RP, członek komisji ON, AiSW oraz Rady Rodziny. Żona i mama. 

Wnuczka więźniarki Auschwitz. 



Prawa i wolności obywatelskie to nie przywileje 

Dołączył/a grudzień 2012 

614 Obserwowanych – 25,9 tysiąca Obserwujących 

Przypięty tweet 

Anna Maria Siarkowska #BabiesLivesMatter 

Czym jest SANITARYZM? 

To jest doktryna polityczna, której założeniem jest podporządkowanie życia 

[dalej zasłonięte - mordercy] 

MK: – To między innymi poseł Kowalski czy posłanka Siarkowska, która o paszportach 

covidowych mówi tak: 

Siarkowska: – To jest niemożliwe, żeby coś takiego wprowadzać. Jest to niemoralne. 

MK: – Nie dała się pani przekonać? 

Siarkowska: – To jest łajdactwo. [mordercy] 

Marek Prusakowski, dalszy ciąg: – Był okres, że nie mieliśmy ani jednego miejsca, karetki 

stały pod szpitalem, pod izbą przyjęć czekając, aż ktoś zemrze. 

MK: – Szpitale się nie wyrabiają. 

Siarkowska – Panie redaktorze, to jest nieprawda. [mordercy] 

MK: – Politolog Anna Siarkowska, jak słyszymy, żyje w innym świecie niż lekarze. Ale 

najwyższy szczebel polityczny PiS-u wyraźnie jej słucha. Ministerstwo zamówi teraz 

ekspertyzę, a ustawa, która zdaniem opozycji i tak była bardzo łagodna, ugrzęźnie pewnie na 

kolejne tygodnie. 

Marcelina Zawisza, KKP Lewicy, razem: – Polki i Polacy będą umierali. To jest ich wina, 

ponieważ oni mając władzę, mają możliwość powstrzymać i tego nie robią. 

MK: – Skąd siła posłanki Sierakowskiej i jej kolegów? W Sejmie istnieje tak zwany zespół 

do spraw sanitaryzmu:  

Siarkowska Anna Maria /PiS/ przewodnicząca 

Kałużny Mariusz /PiS/ wiceprzewodniczący 

Janowska Małgorzata /PiS/ sekretarz 

Borkowicz Konrad /Konfederacja/ 

Braun Grzegorz /Konfederacja/ 

Girzyński Zbigniew /PiS/ 

Hałas Teresa /PiS/ 

Kulesza Jakub /Konfederacja/ 

Sośnierz Dobromir /Konfederacja/ 

Urbaniak Michał /Konfederacja/ 

Zawiślak Sławomir /PiS/ 

Bosak Krzysztof /Konfederacja/ 

Dziambor Artur /Konfederacja/ 

Górska Agnieszka /PiS/ 

Kowalski Janusz /PiS/ 

Kurowska Maria /PiS/ 

Winnicki Robert /Konfederacja/ 

 

MK: – Zasiada w nim Konfederacja (9 osób), ale też 8 posłów z PiS-u [razem 17 głosów] 

w tym ci ze spotkania u premiera, bez których PiS-owi zabraknie większości sejmowej. Maciej 

Knapik, Fakty. 

 

GK: – Kilkanaście minut temu stosunkiem głosów 52 do 45 Senat powołał komisję do 

spraw wyjaśnienia przypadków nielegalnej inwigilacji za pomocą programu Pegasus. Przed jej 

członkami i przewodniczącym trudne zadanie, bo obóz władzy współpracować nie chce. 

Niektórzy wciąż przekonują, że służby Pegasusa nie mają. 

Skład komisji nadzwyczajnej ds. wyjaśnienia przypadków nielegalnej inwigilacji, 

ich wpływu na proces wyborczy w Rzeczypospolitej Polskiej oraz reformy służb 

specjalnych: 



Marcin Bosacki, Sławomir Rybicki, Magdalena Kochan, Gabriela Morawska-

Stanecka, Michał Kamiński, Jacek Bury, Wadim Tyszkiewicz, + PiS, PiS 

Jakub Sobieniowski: – …Dwa miejsca PiS-u pozostaną niezajęte, bo jest sprzeciw. 

Waldemar Andzel, przewodniczący sejmowej komisji ds. służb specjalnych, KP PiS: – 

Nigdy służby nie ujawnią w Polsce i w żadnym innym demokratycznym kraju, na jakich 

systemach operacyjnych się pracuje. 

JS: – Służby w demokracji nie mogą działać bez kontroli. Po drugie, sam Jarosław 

Kaczyński potwierdził sprawę Pegasusa. System jest w dyspozycji polskich służb specjalnych 

i jest używany. 

„… dlaczego zakup Pegasusa sfinansowano z Funduszu Sprawiedliwości? 

To sprawa o charakterze technicznym bez większego znaczenia. Pieniądze publiczne 

wydano na ważny cel publiczny, związany z walką z przestępczością, ochroną 

obywateli…” 

Jarosław Kaczyński etc 

 

GK: – Sprzedaż części spółki była warunkiem przejęcia Lotosu przez Orlen. Ale czy 

ponad 400 stacji muszą przejąć Węgrzy powiązani z Rosją, a udziały w rafinerii Saudyjczycy? 

Opozycja mówi o zdradzie ideałów i interesach z Kremlem. Prezes Obajtek o gigantycznej 

szansie dla Polski. 

Paweł Płuska: – … Jaki jest sens sprzedaży udziałów saudyjskiemu Aramko. 

Obajtek: – Który obejmie 30% wydzielonej Rafinerii Gdańskiej. Który obejmie TE hurt, 

który obejmie część paliwa lotniczego. 

PP: – Z węgierskim MOL-em podpisano umowę dwustronną na sprzedaż ponad 400 

i zarazem kupna 200 stacji paliw. 

Obajtek: – 150 stacji na Węgrzech, ponad 40 stacji na Słowacji. 

PP: – Dziś prezes Obajtek podpisał umowy na łączną sumę około trzech miliardów 

złotych. 

 

GK: – Szymon Hołownia ogłasza czteropunktową strategię zwycięstwa, ale sojusznikom z 

opozycji zamiast wspólnych list proponuje merytoryczną debatę. 

Hołownia: – Dla nas kampania zaczyna się dzisiaj. 

Punkt pierwszy naszej strategii, depolaryzacja sceny politycznej, tak by ludzie nie byli 

skazani na PiS i anty-PiS. 

Zamiast teatralnych wezwań do jedności, którym za kulisami towarzyszy hejt i kopanie po 

kostkach, siądźmy do otwartych tematycznych debat programowych. Spotkajmy się – to chyba 

fajny symbol – w pierwszy dzień wiosny. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …PSL przyjął zaproszenie, Donald Tusk na razie milczy. 

 

GK: – Nie setki, ale dziesiątki imigrantów usiłują przekroczyć polsko-białoruską 

granicę… 

GK: – Różnice pozostały, a napięcie wokół Ukrainy nie opadło. NATO nie zamierza 

zamykać drzwi do Ukrainy, czego domaga się Rosja. 

Katarzyna Sławińska: – …To pierwsze od ponad dwóch lat spotkanie rady NATO–Rosja. 

Jutro spotkanie OBWE w Wiedniu. 

♣ 
2022-01-13 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,54 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 16 878 nowych zakażonych. 481 zgonów. 

 

GK: – Stawką jest 50 milionów euro – z Brukseli do Warszawy już wysłano dwa 

wezwania do zapłaty kar dotyczące sporu wokół kopalni Turów – albo zapłacimy, albo 



pieniądze zostaną nam potrącone z należnych Polsce funduszy z Unii. Wygląda na to, że 

cierpliwość Brukseli właśnie się skończyła. 

Balazs Ujvari, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej ds. budżetu: – Sprawę przejmuje 

nasz departament finansowy i przygląda się najbliższym przelewom z budżetu Unii. Spośród 

zostanie wybrana płatność, z której zostanie potrącona należna kwota. 

GK: – Wielka wycinka. 

 

GK: – Sejm przegłosował ustawę Lex Czarnek, kontrowersyjne prawo dające ogromną 

władzę nad szkołami wojewódzkim kuratorom. Wcześniej PiS odrzuciło wszystkie poprawki 

zgłoszone przez opozycję. 

 

GK: – Dwie różne rzeczywistości i perspektywy – polityczna i medyczna. Chodzi 

o szczepienia, które stanęły w miejscu już wiele tygodni temu. Sejmowi antyszczepionkowcy nie 

pomagają. To może wrażenie zrobią rozmowy z pacjentami, też antyszczepionkowcami, do 

czasu. 

Arleta Zalewska: – To posłanka PiS-u dziś w Sejmie: 

Teresa Hałas, KP PiS: – Proszę pani, ja mogę uważać inaczej. [zbrodniarze] 

Antoni na oddziale covidowym w Bolesławcu: – Ci co się nie szczepią, są w błędzie. 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska: – Ja nie zagłosuję za żadną ustawą, która 

odbiera wolności obywatelskie i wszyscy ze Zjednoczonej Prawicy szanują swoje zdania. 

[zbrodniarze] 

Krzysztof Simon, profesor, Wojewódzki Szpital Specjalistyczny im. J. Gromkowskiego 

we Wrocławiu, członek rady medycznej przy premierze: – Można mieć inne poglądy, jeśli ktoś 

nie umiera. My straciliśmy dwa miasta w Polsce z powodu zgonów z Covidu. 

AZ: – Między innymi Janusz Kowalski i Teresa Hałas to posłowie, którzy nie chcą 

zgodzić się na ustawę PiS-u umożliwiającą pracodawcy sprawdzenie, kto wśród pracowników 

jest zaszczepiony, a kto nie… 

[Przecież opozycja popiera tę ustawę, więc bez kilkunastu antyszczepionkowców z 

łatwością przegłosowaliby tę ustawę, ale PiS nie sięga po głosy opozycji, bo nie chce sprzeciwić 

się antyszczepionkowcom, a ludzie masowo umierają]. 

Koronawirus – Polska a Europa 

Źródło: worldometers.info/ourworldindata.org 

 Nowe przypadki zgony w pełni 

zaszczepieni 

Francja 361 719 246 75% 

Hiszpania 179 125 125 82% 

Polska 16 878 481 56% 

♣ 
2022-01-14 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5372 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 16 047 nowych zakażonych. 423 zgony. 

 

PK: – Najlepsi z najlepszych, najwspanialsze umysły jakie polska medycyna ma do 

zaoferowania – tak o członkach rady medycznej mówił pan premier i trudno się nie zgodzić, tyle 

że teraz siedemnastoosobowa rada jest uboższa aż o trzynaście z tych najtęższych umysłów – 

rezygnują, bo rząd nie słucha ich zaleceń do walki z pandemią. Od jak dawna ich nie słucha: 

Arleta Zalewska: – Za każdym z tych profesorów, za każdym z tych lekarzy stoją wiedza, 

doświadczenie i dwa lata codziennej walki o życie i zdrowie pacjentów pandemii. Dziś już 

uznali, że nie ma sensu dłużej doradzać premierowi. Aż trzynastu z siedemnastu członków rady 

mówi dziś: rezygnujemy, bo szef rządu i tak z ich opinii nie korzysta: 

Oświadczenie części członków Rady Medycznej do spraw COVID-19 

przy Prezesie Rady Ministrów 



Przyjmując powołania do pracy w Radzie Medycznej do spraw COVID-19, 

wierzyliśmy, że nasza wiedza i doświadczenie mogą być przydatne w walce z 

pandemią. Świadomi odpowiedzialności jaka na nas ciąży i tego, że będziemy 

atakowani przez osoby i organizacje o poglądach nie mających nic wspólnego z 

wiedzą medyczną, nauką czy chociażby zdrowym rozsądkiem, byliśmy gotowi 

służyć krajowi niezależnie od naszych poglądów i sympatii politycznych. Z 

upływem czasu z narastającą frustracją obserwowaliśmy brak politycznych 

możliwości wprowadzenia optymalnych i sprawdzonych w świecie rozwiązań w 

walce 

z pandemią. Rozbieżności między przesłankami naukowymi i medycznymi, 

a praktyką stały się szczególnie jaskrawe w kontekście bardzo ograniczonych działań 

w obliczu fali jesiennej, a potem wobec zagrożenia wariantem Omikron, pomimo 

przewidywanej olbrzymiej liczby zgonów. Jako Rada Medyczna byliśmy 

niejednokrotnie oskarżani o niedostateczny wpływ na poczynania Rządu. 

Jednocześnie obserwowaliśmy tolerancję zachowań środowisk negujących 

zagrożenie COVID-19 i znaczenie szczepień w walce z pandemią, czego wyrazem 

były również wypowiedzi członków Rządu lub urzędników państwowych. Biorąc 

pod uwagę wszystkie powyższe uwarunkowania, brak wpływu naszych 

rekomendacji na realne działania i konstatując wyczerpanie się formuły 

dotychczasowej współpracy, w dniu 14 stycznia 2022 zwróciliśmy się do Pana 

Premiera o przyjęcie naszej rezygnacji z dalszego udziału w pracach Rady 

Medycznej do spraw COVID-19. Jednocześnie dziękujemy za możliwość służenia w 

ten sposób społeczeństwu przez ponad rok naszej działalności. 

Oświadczenie zadeklarowali (w kolejności alfabetycznej nazwisk) 

Robert Flisiak 

Magdalena Marczyńska 

Agnieszka Mastalerz-Migas 

Radosław Owczuk 

Iwona Paradowska 

Miłosz Parczewski 

Małgorzata Pawłowska 

Anna Piekarska 

Krzysztof Pyrć 

Krzysztof Simon 

Konstanty Szułdrzyński 

Krzysztof Tomasiewicz 

Jacek Wysocki 

Rezygnacji nie złożyło czworo członków tego gremium, m.in. główny doradca premiera 

do spraw COVID-19 prof. Andrzej Horban. 

Tusk: – Od początku pandemii ten rząd, Morawiecki, Kaczyński przekładali swój 

polityczny interes, a niektórzy z nich także takie własne brudne finansowe interesy ponad 

zdrowie i życie obywateli. 

Waldemar Paruch, profesor 

Musimy przykryć tematem uchodźców sprawę polexitu, a innego tak mocnego nie 

mamy. Polacy muszą dyskutować o uchodźcach a nie o polexicie. 

To naturalna reakcja na wczoraj. Temat polexitu przykrył taśmy PSL, czyli zniszczył 

nam przekaz tygodnia ostatniego przed wyborami. 

 

…..Wiadomość przekazana dalej….. 

Od: Andrzej Andrzej <andrzej2010poczta@gmail.com Andrzej Klarkowski 

Data: wt., 16.04.2019 o 16:43 

Temat: ANALIZA: 5 czynników dlaczego #PiS wygra ze #strajknauczycieli w social 

media Polityka w Sieci (rzeczowe i dość dobrze udokumentowane) 

Do: Poseł Tomasz Poręba porebatomasz@gmail.com, 

Krzysztof Sobolewski ssobolek1@gmail.com 



Komentarz 

Wyżej wymienione dane jednoznacznie wskazują, że pomimo wsparcia (coraz 

słabszego) #strajknauczycieli w dużych miastach, partia rządząca skutecznie 

komunikuje się ze swoim elektoratem na terenach wiejskich oraz małe miasta. 

Nauczyciele jako grupa w następnych kilkudziesięciu godzinach zostaną dobici 

i poniżeni falą hejtu. 

Dynamika zasięgów i zainteresowania wskazuje, że strajk będzie tracił na dynamice, 

a zdenerwowanie rodziców będzie rosło. 

Politycznie i wizerunkowo PiS utrzyma poparcie w swoim twardym elektoracie. 

Pomimo porażki strajku nauczycieli opozycja zyskała bardzo zmobilizowaną grupę 

potencjalnych sympatyków przed zbliżającymi się wyborami. 

- Dziewięć dni później nauczyciele dobici i poniżeni strajk zawiesili. Paweł Płuska, Fakty. 

♣ 
2022-01-15 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5372 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 16 896 nowych zakażonych. 429 zgonów. 

 

DR: – W covidowych raportach niezmiennie wysoka liczba zgonów i znowu wzrosty 

zakażeń, dziś to niemal siedemnaście tysięcy, wkrótce sześć, siedem razy tyle. U progu piątej 

fali medycy są u progu wytrzymałości, a eksperci z rady przy premierze już go przekroczyli. Ma 

się zmienić formuła doradcza, ale chyba nie o taką zmianę chodzi. 

Pani Lucyna: – Jesteście wspaniali. Drugie życie żeście mi dali. 

Arleta Zalewska: – Historia pani Lucyny ze szpitala tymczasowego w Poznaniu kończy się 

dobrze. Jak mówi lekarz: za kilka dni będzie mogła wrócić do domu. 

- Teraz by się pani zaszczepiła? 

Lucyna Witkowska, pacjentka: – Tak. 

- Cześć mamo, cały czas jesteśmy z tobą. Nie poddawaj się. Wszystko będzie dobrze, 

kochamy cię, wracaj do domu. 

AZ: – A to fragment listu, który na ręce pani Doroty, pielęgniarki z Zakopanego, 

przekazała rodzina jednej z pacjentek zakażonych koronawirusem. 

Czy tej osobie udało się wrócić do domu? 

- Nie, nie udało się. 

AZ: – Niemal codziennie pokazujemy w Faktach historie pacjentów i opiekujących się 

nimi medyków. 

- To są sytuacje, które bardzo dużo nas kosztują. 

AZ: – Dziś po dwóch latach pandemii… medycy z oddziałów covidowych, którzy jak 

mówią: w 90% zajmują się dziś niezaszczepionymi pacjentami, alarmują o jakiekolwiek 

działania władzy. 

Dalszy ciąg: – Nie może być tak, że my jesteśmy mięsem armatnim, które wykorzystuje 

się w tej chwili, brutalnie mówiąc, w szpitalach, tylko naprawdę my liczymy na to, że osoby, 

które są odpowiedzialne za nasze życie i zdrowie, w końcu zrozumieją, że jest bardzo, bardzo 

źle. 

AZ: – Brakującej kadry w szpitalach, to nie jedyny problem. W tym dokumencie, do 

którego dotarł dziennikarz TVN24.pl, urzędnicy z rządowego centrum bezpieczeństwa 

ostrzegają państwowe instytucje, że w najgorszym wariancie, ze względu na zachorowania, 

izolację i kwarantannę na przykład policjantów może zabraknąć nawet 25%, 30% personelu, 

Andrzej Matyja, profesor, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Około jedna trzecia 

personelu będzie wyłączonych z pracy; w komunikacji, zaopatrzeniu, transporcie, we 

wszystkim. 

 

DR: – Jak minister zleca, to spółka wykonuje, choć formalnie nawet minister Sasin nie ma 

uprawnień, by podejmować decyzje za zarząd. A jednak: Państwowe Górnictwo Naftowe i 



Gazownictwo obniża cenę gazu dla klientów biznesowych o 25%. Co na 100% nie oznacza, że 

widmo plajt po horrendalnych podwyżkach znika. 

Jacek Tacik: – …W niewielkiej piekarni, jak ta w Lublinie, przed podwyżką miesięczny 

rachunek za gaz wynosił 4000 złotych. Po podwyżce 35 000 złotych, a po obniżce Sasina 26 250 

złotych. 

Jacek Sasin 

Zleciłem @GK_PGNiG działania, dzięki którym o ¼ obniżone zostaną ceny gazu 

dla klientów biznesowych, np. piekarni, zakładów fryzjerskich, lokali usługowych. 

Obniżka wchodzi od dziś. 

Borys Budka, KP KO, PO: – Sasin pokazuje, do czego dąży Kaczyński, czyli takiego 

PRL-u bis. Oni by chcieli ceny ustalać zza biurek. 

JT: – …obowiązuje, ale tylko do końca lutego. 

 

DR: – Rosyjscy komandosi i agenci już w Donbasie. Najpierw akcje dywersyjne, potem 

ofensywa na dniach – taki scenariusz kreślą Amerykanie… 

♣ 
2022-01-16 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5372 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 14 667 nowych zakażonych. 35 zgonów. 

 

DR: – …opozycja na początek wymienia wymianę ministra zdrowia. 

Duda: – Media trafnie przewidziały, że Duda chociaż chory, leży tam sztywny, ale na 

pewno na ten narciarski maraton do Zakopanego przyjedzie. Nie mylili się. 

Arleta Zalewska: – Prezydent Andrzej Duda wraca do pracy po zakażeniu koronawirusem 

i izolacji, prezydent wsparł dziś na stoku fundację i niepełnosprawnych sportowców. Przy okazji 

zachęcając do szczepień. 

Andrzej Duda: – Jeżeli ktoś wątpi w skuteczność szczepień, to z całą odpowiedzialnością 

mogę powiedzieć, że teraz po trzech dawkach szczepienia znacznie lżej zniosłem tą [tę] chorobę 

niż w 2020 roku. 



AZ: – To ważny głos prezydenta, szczególnie tu w Zakopanem i powiecie tatrzańskim, 

gdzie poziom zaszczepienia: 

 

gmina Liczba 

zaszczepionych 

min. 1 dawką 

Liczba w pełni 

zaszczepionych 

Procent w pełni 

zaszczepionych 

Zakopane 

miasto 

13 866 13 369 49,7% 

Kościelisko 

wieś 

3 214 3 099 34,9% 

Bukowina 

Tatrzańska wieś 

4 647 4 526 33,6% 

Poronin 

wieś 

3 781 3 662 31,2% 

Biały Dunajec 

wieś 

2 009 1 949 27,1% 

 

 

AZ: – Dla porównania w Sopocie to 64,9%. 

Koronawirus: Polska a Europa 

(dane z piątku) 

 

 Nowe 

przypadki 

Zgony Procent 

zaszczepionych 

Dojczland 

 

80 000 232 72% 

Francja 

 

329 000 191 75% 

Wielka 

Brytania 

99 000 270 70% 

Polska 

 

16 000 423 57% 

 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Mówią w kuluarach posłowie PiS-

u, że są ZA. Dlaczego tego nie stosują? Bo się boją, boją się, że jak zagłosują ZA obowiązkiem 

szczepień, to spadną im sondaże, więc wybierają politykę, a nie zdrowie Polaków. I to jest 

grzech śmiertelny, za który Kaczyński i jego środowisko odpowie. 

[A co to za lewica, skoro mówi o grzechu śmiertelnym?] 

Władysław Kosiniak-Kamysz: – Żądamy natychmiastowej dymisji ministra 

Niedzielskiego. 

AZ: – Jako powód opozycja podaje te konkretne rozwiązania: 

Niedzielski: – Wprowadzić obowiązek zaszczepienia dla trzech grup. 

AZ: – Minister zdrowia publicznie zapowiadał, a potem nie był w stanie doprowadzić do 

ich uchwalenia. To dowód mimo pandemii jaka jest dziś pozycja ministra zdrowia w rządzie. 

Między innymi w tych miastach: Częstochowa, Poznań, Wrocław, Rzeszów, Szczecin, Białystok 

odbyły się protesty przeciwników szczepień albo chociażby ograniczeń dla osób 

niezaszczepionych. Protesty nie były liczne, ale to oni mają dziś decydujący wpływ na działania 

rządu. 

Magdalena Sroka, koło parlamentarne Porozumienie [gowinowcy]: – 2 do 3% 

społeczeństwa, która jest tak naprawdę nastawiona anty, powoduje, że nie chcą podjąć takich 

decyzji… 

DR: – Nazwa Pegasus nie pada, ale jest lista nazwisk i jest kwota: 25 milionów złotych 

wydał rząd na system do permanentnej inwigilacji. Dokumenty udostępnione przez Citizenlab, 

są jednymi z pierwszych do wysłuchania przez senacką komisję, która jutro zaczyna pracę. [Te 

nazwiska to:  



Dyrektor departamentu spraw rodzinnych i nieletnich – Mikołaj Pawlak – powtórzone pięć 

razy, czyli z pięciu dokumentów] 

Jacek Tacik: – rok po zakupie Pegasusa, za który był odpowiedzialny obecny rzecznik 

praw dziecka, a wtedy dyrektor departamentu spraw rodzinnych i nieletnich w ministerstwie 

sprawiedliwości. 

Michał Kamiński, wicemarszałek Senatu, KP KO, Unia Europejskich Demokratów, 

senacka komisja ds. inwigilacji Pegasusem: – Udział obecnego rzecznika praw dziecka w całej 

tej aferze jest czymś, co musi budzić najwyższe zdumienie. 

Roman Giertych, adwokat: – Z racji braku doświadczenia podpisywał wszystko, co mu 

podstawiono i nie orientując się zupełnie, jakie są tego konsekwencje. 

JT: – Na dokumentach udostępnionych przez Najwyższą Izbę Kontroli, jest jeszcze 

nazwisko wiceministra sprawiedliwości (Michał Woś) i ówczesnego szefa CBA (Ernest Bejda). 

Kto ma się stawić [jest zaproszony] przed komisją senacką? – The Citizenlab – Amnesty 

International – Krzysztof Kwiatkowski [poprzedni prezes NIK] – Marian Banaś [obecny prezes 

NIK – Ewa Wrzosek [poszkodowana przez Pegasusa] – Krzysztof Brejza [poszkodowany przez 

Pegasusa] – Roman Giertych, mecenas [poszkodowany przez Pegasusua] – Ernest Bejda 

[obecny szef CBA] – Andrzej Stróżny [poprzedni szef CBA] – Mariusz Kamiński [koordynator 

służb specjalnych]. 

JT: – Do Polski ma przyjechać w lutym grupa eurodeputowanych – to krok do utworzenia 

komisji do spraw Pegasusa w Parlamencie Europejskim, bo był on stosowany w czasie kampanii 

do Europarlamentu. Krzysztof Brejza był jednym z kandydatów. 

Sophie in’T Veld, eurodeputowana z Holandii: – To jest szokujące, że w kraju Unii 

Europejskiej w XXI wieku jest nawet cień podejrzenia na temat uczciwości wyborów. 

 

DR: – Wojna, która tli się od lat, w każdej chwili może eksplodować. Na wschodzie 

Ukrainy rosyjskie grupy dywersyjne gotowe do prowokacji, a przy granicy gotowe do ataku 

nawet 100 tysięczna armia. 

 

JacekSasin, wicepremier, minister aktywów państwowych w Sejmie: – Zrobimy wszystko, 

co możliwe, aby ten pakiet [czyta z kartki] #FitFor55 nie wszedł w życie. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości, prokurator generalny: – To co może nastąpić 

w wyniku prowadzenia polityki #FitFor55, to swoiste tsunami, które będzie rzutować na stan 

materialny polskich rodzin. 

Beata Szydło 

Moje stanowisko w debacie komisji EMPL nt. kondycji europejskiej gospodarki: W 

dobie pandemii i rosnących cen energii UE nie może sobie pozwolić na 

niebezpieczny eksperyment w postaci programu #FitFor55. #FitFor55 sprowadzi na 

Europejczyków ubóstwo 

 



#FitFor55: 

Redukcja emisji CO2 o 55% do 2030 r. 

40% energii ze źródeł odnawialnych do 2030 r. 

Zakaz sprzedaży aut spalinowych po 2035 r. 

Magda Łucjan: – Na czele zaniechań eksperci wskazują to, że rząd uporczywie trzyma się 

węgla, którego zaczyna brakować. [wydobycie spadło o 25%] Polski rząd wydaje więc miliardy 

na węgiel z Rosji, zamiast na transformację, która i tak jest konieczna. Kolejne stracone 

pieniądze, to te z handlu emisjami CO2. Tylko w ubiegłym roku do polskiego budżetu z handlu 

emisjami wpłynęło 25 miliardów złotych. 

♣ 
2022-01-17 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5201 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 10 445 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

PK: – Piąta fala pandemii staje się faktem, w lutym może dochodzić do 60 tysięcy zakażeń 

dziennie… 

 

PK: – Wiedzieliśmy, że takie rzeczy dzieją się w dyktaturach, ale dlaczego w Polsce? 

Celem szpiegowskiego oprogramowania stała się prokurator. – To było stwierdzenie, ale 

i pytanie jednego z ekspertów, którzy rozmawiali dziś z członkami senackiej komisji do spraw 

inwigilacji. I nie było wątpliwości, że do inwigilacji także Krzysztofa Brejzy posłużono się 

Pegasusem. 

Maciej Knapik: – To pierwsza deklaracja: 

John Scott-Railton, ekspert instytucji CITIZEN LAB, Uniwersytet w Toronto: – Dzisiaj po 

raz pierwszy możemy potwierdzić, że posiadamy dowody kryminalistyczne potwierdzające, że 

dane zostały skradzione z telefonu senatora Brejzy. 

Narzędzie to przedstawiano na rynku jako niewykrywalne, ale ślady zostały. 

MK: – Ekspert marynarki wojennej (dr hab. Jerzy Kosiński, profesor AMW, dyrektor 

MCC) tuż przed posiedzeniem komisji nagle zrezygnował z obecności. [z członkostwa w 

komisji]. Akademia jest nadzorowana przez ministra Mariusza Błaszczaka. 

Eksperci z Toronto potwierdzili też, że Pegasus przejmuje wszystkie funkcje telefonu: 

może rozsyłać informacje, fałszywe mejle, sms-y. A jeśli ktoś ma taką aplikację, może włączać i 

wyłączać na przykład alarm czy ogrzewanie w domu. 

Bill Marczak, ekspert instytucji CITIZEN LAB, Uniwersytet w Toronto: – Jest możliwość 

otwierania rozmaitych aplikacji i włączania funkcji tych aplikacjach. 

MK: – Pegasus to broń do wyjątkowych sytuacji – do walki z terroryzmem. Polskie CBA 

nie zajmuje się terrorystami, tylko korupcją. Pegasus pozwala na manipulacje i dopisywanie 

treści w telefonach, w normalnej sytuacji w praworządnym kraju wartość dowodowa takich 

materiałów jest słaba. Sprawny sędzia albo adwokat – jak słyszymy – mógłby obalić 

wiarygodność takich dowodów bez problemu. 

Gazeta Wyborcza ujawnia, że w zakupie Pegasusa pośredniczyła firma Spółka Matic 

została założona przez osoby pracujące w PRL dla milicji i Służby Bezpieczeństwa. 

 

PK: – Przez chwilę błękitne niebo, a potem potężne wichury, burze, deszcz, grad i śnieg i 

tak od Gdańska aż do zakopanego – taka była dzisiaj pogoda w Polsce, ale niestety to nie koniec. 

W wielu miejscach obowiązują jeszcze ostrzeżenia przed porywistym wiatrem, oblodzeniem i 

śnieżycami. 

 

PK: – Trochę liczb, aby opisać, w jakim stanie jest psychiatria dziecięca: Mamy mniej niż 

500 specjalistów w całym kraju, są miasta, w których na jeden lekarski etat przypada dwa i pół 

tysiąca pacjentów. Zdarza się, że na wizytę trzeba czekać miesiącami. I wyobraźmy sobie, że 

mówimy o oczekiwaniu na wizytę dziecka, które myśli o odebraniu sobie życia… 



Próby samobójcze dzieci i młodzieży od 7 do 18 roku życia 

Dane od 1.01 do 30.11.2021 

Źródło: Komenda Główna Policji 

1 339 

Magda Łucjan: – …te dane to 500 prób więcej niż przez cały 2020 rok. 

Janusz Schwertner, dziennikarz ONETu, autor książki „Szramy”: – Te dane są niepełne, te 

dane są zaniżone. Nigdy nie poznamy tej prawdziwej skali. Strach pomyśleć, ile razy trzeba 

pomnożyć, żeby otrzymać prawdziwą liczbę. System psychiatrii dziecięcej jest w absolutnej 

zapaści. 

MŁ: – Bo o wielu próbach policja się nigdy nie dowiaduje, podobnie jak lekarz, bo tych 

brakuje. Wiele dzieci jest pozostawionych samym sobie… W raporcie NIK czytamy, że aż 

w pięciu województwach nie ma ani jednego oddziału psychiatrii dziecięcej. 

 

[Film: marszałek Sejmu, Elżbieta Witek schodzi w Sejmie po schodach zupełnie pustego 

hallu, przed nią idzie strażnik straży marszałkowskiej, a po bokach dwóch agentów w cywilu. 

Czego się tak boi? Przecież jest w sobie podległej instytucji]. 

 

[Dodam: – Nasze partie mogą istnieć tylko w Parlamencie i istnieją tylko dla Parlamentu. 

Nie są to partie społeczeństwa, obywatele nie wstępują do tych partii, bo społeczeństwo tym 

partiom jest potrzebne tylko w czasie wyborów. Celem istnienia polskich partii jest zasiadanie w 

parlamencie, a tam jest miejsce tylko dla 460 posłów w sejmie i 100 w senacie. Sensem istnienia 

tych partii są wysokie pensje parlamentarne, przywódca partii zostaje wicemarszałkiem sejmu z 

jeszcze wyższą pensją. Ponadto partia dostaje co roku dużą dotację z budżetu – niewiele niższą 

od rządzącej partii – więc partie nie walczą o przywództwo narodowi, nie walczą nawet o 

przywództwo w Parlamencie – nie warto. 

Polska opozycja nie zjednoczy się, bo to nie ma dla partii sensu. Ale wybory nadejdą 

i naród da większość głosów temu, kto jasno zapowie, że odsunie od władzy Prawo i 

Sprawiedliwość, a w następstwie naprawi to wszystko, co zepsuł Kaczyński]. 

♣ 
2022-01-18 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5275 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 19 652 nowych zakażonych. 377 zgonów. 

 

PK: – Niezwłocznie ma się rozpocząć pilna kontrola w zakresie nadzoru państwa nad 

służbami specjalnymi. Prezes NIK [ale przytył] chce, by zeznania pod rygorem 

odpowiedzialności karnej złożył w rej sprawie Jarosław Kaczyński [jeszcze nie tej zimy]. 

 

PK: – …Wszyscy chcemy, by nie było już epidemii, zakażeń, zgonów; lekarze robią, co 

mogą od dwóch lat. A czego nie robią, choć mogą, rządzący: 

Arleta Zalewska: – …słowa i deklaracje padały, pandemia wciąż trwa, a ustawy nie 

uchwalono… Jarosław Kaczyński nie zdecydował się powiedzieć: sprawdzam – i przegłosować 

te ustawy razem z opozycją. 

 

PK: – Ostatniej doby zmarło z powodu Covid niemal 400 osób. W sumie to już ponad 102 

tysiące. Trudno sobie wyobrazić większy dramat. Rozpacz może tym większa, że od kiedy są 

szczepienia, wcale nie musi tak być. Zdaniem lekarzy większość tych ludzi można uratować. 

Marek Nowicki: – …W ostatnim tygodniu zmarło 2 548 osób. 

COVID-19 ostatni tydzień 

 Zgony Nowe przypadki 

Polska 2548 102 498 

Wielka Brytania 1845 694 816 

Francja 1545 2 069 414 



Dojczland 1524 475 100 

 

Konstanty Szułdrzyński, doktor nauk medycznych, były członek rady medycznej przy 

premierze, Centralny Szpital Kliniczny MSWiA w Warszawie: – …Można się spodziewać, że 

gdybyśmy zastosowali taką politykę jak inne kraje Unii Europejskiej, to dałoby się ograniczyć tę 

liczbę zgonów z ostatniej fali, ona wynosiła 54 tysiące, o trzy czwarte. (!!!) Mówimy 

o kilkudziesięciu tysiącach zgonów, które są zasługą, a raczej karą za to, że nie podjęliśmy 

takich działań, które powinniśmy byli, my mogliśmy, mieliśmy te narzędzia w ręku, tylko ich 

nie użyliśmy. 

 

Błażej Romanowski, prowadzi kwiaciarnię w Radomiu: – Dwa lata temu ta wiązanka 

kosztowała 60 złotych, teraz ja za nią krzyczę 150 złotych… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Lider Platformy obywatelskiej pojechał dziś do kilku 

podobnych miejsc: 

Donald Tusk: – Bardzo mi zależy na tym, po pierwsze, żeby ludzie w Polsce, którzy 

ciężko pracują, żeby wiedzieli, że nie wszyscy od nich odwrócili się placami. Priorytetem dobrej 

władzy w Polsce musi być pomoc także dla ludzi ciężko pracujących, po to żeby pomagać tym, 

którzy nie pracują. 

KKZ: – Zaczął o świcie od piekarni w Kościanie. Potem był sklep i całkiem spora firma 

przetwórstwa owoców. Wszędzie tam usłyszał od właścicieli firm to samo. 

Tusk: – Rano dowiaduję się, że znowu podrożało. W południe dowiaduję się, ile będzie 

wynosił rachunek za gaz. Za chwilę zadzwoni księgowa, bo biuro rachunkowe, żeby powiedzieć, 

ile straci, ile będzie musiał dopłacić z tytułu Polskiego Ładu. 

KKZ: – I te same problemy są wszędzie. 

Przemysław Gil, prezes Przetwórni Owoców „Gil”: – Inaczej urząd skarbowy, inaczej 

zakład ubezpieczeń społecznych. 

KKZ: – Najbardziej przedsiębiorców dobijają wysokie ceny gazu, nawet kilkaset procent. 

Tusk zwraca się z apelem do rządu o rozszyfrowanie zagadki podwyżek i oskarża PGNiG o 

nietrafione decyzje. 

Tusk: – Czy jest prawdą to, że zagrali w kasynie, że obstawiali, tak naprawdę grali na 

rynkach finansowych i stracili na tym miliardy złotych. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych: – Każdy potwierdzi [?!], że 

PGNiG nie jest w stanie wywołać takie wzrosty cen swoimi działaniami na rynkach światowych, 

to chyba tych rynków nie rozumie. 

KKZ: – Od piekarni zaczął się także początek politycznej ofensywy Donalda Tuska. 

W planie kolejne wyjazdy. 

 

PK: – Jest jedna dobra i tysiące smutnych historii. W ciągu niecałej doby udało się zebrać 

milion złotych na telefon zaufania „dajemy dzieciom siłę”. Smutne jest to, jak bardzo ten telefon 

jest potrzebny. Codziennie do szpitali trafiają dzieci, które chciały odebrać sobie życie. W 

zeszłym roku najmłodsze z nich miało siedem lat. 

Telefon Zaufania 116 111 – ratujmy dzieci, nie pozwólmy zamknąć infolinii 

Magda Łucjan: – To czego nie chciał zrobić rząd z miliardowym budżetem, zrobili 

ludzie… Żeby był całodobowy potrzebny był milion. Internauci wzięli sprawę w swoje ręce po 

tym, jak fundacja „dajemy dzieciom siłę” już kolejny raz nie dostała od rządu PiS 

dofinansowania. 

Procent wsparcia finansowego telefonu zaufania 116 111 ze środków państwowych 

w ostatnich latach 

Źródło: fundacja Dajemy Dzieciom Siłę 

2015 – 62%; 2016 – 50%; 2017 – 3%; 2018 – 0%; 2019 – 0%; 2020 – 6%; 

2021 – 5%; 2022 – 0% 

 

PK: – Ponad 3 godziny temu w ministerstwie środowiska rozpoczęła się 19 tura polsko-

czeskich negocjacji w sprawie sporu o kopalnię Turów… 

 



PK: – …niespotykana aktywność [wojsk rosyjskich] w całym regionie [Ukrainy]. 

Rosyjskie siły lądowe wjeżdżają na Białoruś… 

♣ 
2022-01-19 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5279 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 30 586 nowych zakażonych. 375 zgonów. 

 

PK: – Ponad 30 tysięcy nowych zakażeń. Dramatyczne jest tempo wzrostu… 25% testów 

jest pozytywnych. Przebadano 120 tysięcy osób. A co byłoby, gdyby przebadano około miliona, 

tak ja robi to Italia? 

25 marca 2021: 34 151 zakażonych w Polsce 

26 marca 2021: 35 143 zakażonych 

27 marca 2021: 31 757 zakażonych 

31 marca 2021: 32 874 zakażonych 

Konstanty Szułdrzyński, doktor, Centralny Szpital Kliniczny MSWiA w Warszawie: – 

Omikron ma zdolność omijania odporności związanej z przebyciem choroby, w związku z tym 

wszyscy ozdrowieńcy są zagrożeni nabyciem tej choroby i osoby, które dawno temu otrzymały 

dwie dawki szczepionki, również niestety zakazić się mogą. 

Urszula Rodzoń-Wańczura, doktor, Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej 

MSWiA w Rzeszowie: – Niepokojący jest fakt, że my w tej chwili startujemy z poziomu 60% 

zajętych łóżek. Przygotowanie do piątej fali jest zupełnie inne niż chociażby kiedy 

startowaliśmy w falę czwartą z poziomu zero. 

 

Na czym polegał fenomen epoki Gierka? 

[Dodam: Mam 89 lat, to powinno wystarczyć. Zresztą tamte lata opisywałem dzień po 

dniu w kolejnej książce pod tytułem „Gag” (jest tylko w Bibliotece Narodowej). Gierek 

pochodził ze Śląska, dokładnie z Zagłębia Dąbrowskiego, jeśli pamiętam, z Porąbki (obecnie 

dzielnica Sosnowca). Ja też pochodzę z Sosnowca. Chyba potrafię pisać obiektywnie o Gierku. 

Jestem architektem, piszę o budownictwie. 

Ad rem: Nie była to epoka, nawet nie dekada, zaledwie kilka lat. Z Gierkiem był problem 

ten, co z papieżami – papież musiał być z Italii, pierwszy sekretarz PZPR musiał być 

z Warszawy. W Warszawie Gierek był sam z wszelkimi tego konsekwencjami. Większe pokłady 

ambicji uruchomił Gomułka w 1958 roku, też szybko zawiedzione. W 1971 roku już nie tak 

bardzo Polacy zawierzyli. Za Gomułki Polska nie miała żadnych długów zagranicznych. Gierek 

niezwłocznie pojechał na Zachód i przywiózł liczące się pożyczki (kiedy zostały spłacone?) W 

ślad za pożyczkami przybyły z Zachodu tabuny ekspertów, doradców, którzy przejadali te 

kredyty i my też. Pieniądze szybko się skończyły, choć dały krótkotrwały efekt, w Przeglądzie 

nazwany fenomenem. 

71 fabryk domów – to był wielki błąd – wielka płyta dała mieszkania przeciekające, o złej 

izolacji termicznej, mieszkania te dziś nie dają się uwspółcześnić, małe pokoje, bo 

o powierzchni najwyżej kilkunastu metrów kwadratowych mają wewnątrz wszystkie ściany 

betonowe, których nie można usunąć, bo to konstrukcja budynku. Złącza tych płyt korodują, 

kiedyś domy te się rozsypią. Domów mieszkalnych się nie fabrykuje, domy mieszkalne się 

buduje, co widzimy obecnie. 

Mieszkania się dostawało – teraz trzeba kupować. Jeszcze Bierut dawał mieszkania za 

darmo, tak zasiedlono Mariensztat, potem MDM. Od lat sześćdziesiątych mieszkania były tylko 

spółdzielcze, już nie było państwowych, mieszkania się dostawało, ale po dwunastu i więcej 

latach czekania. Potem przez 35 lat się je spłacało, co miesiąc. Były to mieszkania tak zwane 

lokatorskie. Przez okres spłacania mieszkanie było własnością spółdzielni. 

9 elektrociepłowni – energia w postaci gorącej wody przesyłana na większe odległości jest 

bardzo złym rozwiązaniem technicznym. 



Nigdy przywódca państwa nie powinien decydować o technologiach, a tak było przez cały 

PRL. Rzeczywiście przez te parę lat narodowi żyło się trochę lepiej. W sklepach było to 

minimum potrzebne do życia. Ja kupiłem Trabanta, nawet byłem we Francji – 14 dni opiewała 

wiza. 

Z tym najlepszym przywódcą to przesada, Gierek nie może się równać z Zygmuntem 

Starym. Z pytaniem Polaków trzeba uważać, wiedzą tyle, ile widzą, na ogół z własnego okna. 

Młodość Gierek spędził we Francji. Były to chyba dwa lata wszystkiego, zakończone 

wydaleniem za agitację komunistyczną. Codziennie po ciężkiej pracy na kopalni zapewne spał, 

nie miał czasu nasiąkać Zachodem, zwłaszcza w ubogich osiedlach górniczych. Znał francuski z 

zakresu fedrowania na francuskiej kopalni. 

Mój wujek też pracował w tym czasie we francuskich kopalniach, więc wiem coś o tym. 

Dlaczego fabryki domów? Mieszkania były bardzo potrzebne – to doktryna rządzącej 

partii. Ale do budowy potrzeba było wykwalifikowanych rzemieślników, a tych było coraz 

mniej. Praca na budowie była niewdzięczna, na mrozie bądź w upale, bez stołówek, bez 

sanitariatów, co parę miesięcy plac budowy w innym odległym miejscu, do którego robotnik 

musiał dojechać. Doszło do tego, że na budowie pracowali nawet więźniowie oraz chłopo-

robotnicy. Wyglądało to tak, że wcześnie rano kombinaty budowlane wysyłały „przystosowane” 

samochody ciężarowe do podwarszawskich wsi, jechali nawet 100 kilometrów, tam namawiali 

chłopów na jedną dniówkę i wieźli ich na swoje budowy, po pracy byli odwożeni na wieś. I tak 

dzień w dzień. Bywało, że „autokar” z chłopo-robotnikami był po drodze zatrzymywany przez 

„autokar” innego kombinatu i za wyższą stawkę przesiadali się. 

Naukowcy budowlani za przykładem Związku Radzieckiego rzucili hasło fabryk domów. 

W fabryce mógł pracować robotnik o wąskiej kwalifikacji, miał stałe miejsce pracy, miał 

stołówkę i sanitariaty. W fabryce dom musiał być tak przygotowany, aby na budowie go tylko 

poskładać. Wszystkie ściany i stropy domu były odlewane z betonu, stąd nazwa „wielka płyta”, 

ściany zewnętrzne miały już wstawione okna. Na budowie wielkie dźwigi i montażyści, płyty 

trzeba było na narożach pospawać z innymi płytami i na pozór dom już stał, ale jeszcze dużo mu 

brakowało, aby stał się mieszkalnym. Uzyskanie komfortu mieszkania było niemożliwe. 

Gierek jeździł po Polsce – wolał sam zobaczyć. Jednak zanim dojechał do następnego 

Państwowego Gospodarstwa Rolnego już tam było przewiezione bydło z poprzedniego PGR. 

Gierek oglądał te same krowy. Nie zmyślam. 

Za wcześnie na tworzenie mitów. 

♣ 
2022-01-20 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5201 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 32 835 nowych zakażonych. 315 zgonów. 

 

PK: – Cała opozycja gotowa jest poprzeć wniosek o powołanie sejmowej komisji śledczej 

w sprawie inwigilacji. PiS-owi może zabraknąć głosów, by jej powstanie zablokować… 

Marek Suski PiS 

członek sejmowej komisji do spraw służb specjalnych 

„…mówienie o jakiejś masowej inwigilacji to jest w ogóle jakiś wymysł z księżyca, 

bo to były niewielkie ilości, nieprzekraczające kilkuset osób w ciągu roku…” 

Jakub Sobieniowski: – …To inicjatywa Pawła Kukiza, który chce badać inwigilacje za 

pierwszych rządów PiS-u i za drugich, i za rządów Platformy. [Nie było wtedy jeszcze 

Pegasusa]. 

Donald Tusk, PO: – Żeby kontroli poddać także czas, w którym ja byłem premierem. Ja 

nie mam nic przeciwko temu. 

 

Cezary Grochot: – Śmigłowce szturmowe K52 Aligator i kolejne transporty wojska – 

Rosja przerzuca na granicę z Ukrainą coraz większe siły, co doskonale widać na najnowszych 

zdjęciach satelitarnych… 



Joe Biden: – Obawiam się, że sytuacja może wymknąć się spod kontroli, ale wtedy koszty 

wejścia na Ukrainę będą dla Rosji ogromne. Mam nadzieję, że Putin rozumie, iż pomijając 

wojnę nuklearną na tą [tę] skalę, nie jest w dobrej pozycji, by zdominować świat. 

[To są podpowiedzi dla Putina: „sytuacja może wymknąć się spod kontroli”, a więc się 

wymknie. „Koszty będą ogromne”, jeżeli tylko w dolarach liczone, to nigdy nie będą 

odstraszające]. 

CG: – …Amerykański przywódca podtrzymuje też zapewnienie, że Stany Zjednoczone nie 

opuszczą swoich sojuszników. [Czy Ukraina jest już takim sojusznikiem?] 

Joe Biden: – Zwiększymy obecność naszych żołnierzy w Polsce i Rumunii, jeśli dojdzie 

do rosyjskiej inwazji na Ukrainę, bo jesteśmy zobligowani artykułem piątym do obrony tych 

państw, które są częścią NATO. 

Paweł Łukasik: – Konferencja Joe Bidena została odebrana tu w Kijowie z jednej strony z 

zadowoleniem, ale z drugiej poważne zaniepokojenie wzbudziły słowa amerykańskiego 

przywódcy, że w jego ocenie wojna jest już przesądzona i spekulacje, że jeśli Putin dokona, tu 

cytat: „niewielkiego wtargnięcia, to być może nie spotkają go za to druzgocące sankcje”. Przez 

część ukraińskich polityków zostało to odebrane jako zielone światło dla rosyjskiej inwazji. Nie 

można być w połowie najechanym, nie można być w połowie agresywnym. Agresja jest albo jej 

nie ma – odpowiadał dziś w Kijowie szef tutejszego MSZ Dmytro Kułeba. 

[A więc Biden sprzedał Ukrainę Putinowi za sojusz Rosji z USA przeciwko Chinom. Ale 

Gazeta Wyborcza inaczej zacytowała tę wypowiedź: Jeżeli Putin dokona niewielkiego 

wtargnięcia, to i tak spotkają go druzgocące sankcje]. 

CG: – Amerykański sekretarz stanu, Antony Blinken dziś na konsultacjach z sojusznikami 

w Berlinie zapewniał, że każdy przypadek naruszenia ukraińskiego terytorium spotka się ze 

skoordynowaną i zdecydowaną odpowiedzią. 

[Czyli mają zdecydowanie zareagować członkowie NATO z Europy]. 

AB: – Mówimy i działamy razem jednym głosem. Ta jedność daje nam siłę, której Rosja 

nie jest w stanie sprostać. 

CG: – Ale rosyjskie wypowiedzi z ostatnich godzin nie wróżą niczego dobrego. 

Rzeczniczka MSZ Rosji oświadczyła, że to Zachód szykuje na Ukrainie prowokację, między 

innymi dostarczając jej broń. Ukraiński przywódca zaapelował do swoich rodaków, aby byli 

gotowi na każdy scenariusz, ale zachowali spokój. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wiemy o grożącym nam ataku, ale jesteśmy 

nań gotowi. Jesteśmy w tej rzeczywistości od ośmiu lat. Dlatego apeluję do was: Nie panikujcie. 

Zachowajcie trzeźwe myślenie. Bądźcie pewni siebie, pewni naszej armii i naszej Ukrainy. 

CG: – Dziś prezydent Zełenski jest w Polsce, w państwowej rezydencji w Wiśle rozmawia 

o groźbie rosyjskiej inwazji z prezydentem Andrzejem Dudą. Cezary Grochot, Fakty. 

 

PK: – Ponad 60 (69) milionów euro – tyle na razie kosztuje nas dalsze istnienie Izby 

Dyscyplinarnej, bo taki dostaliśmy właśnie rachunek, tylko za co właściwie wszyscy 

zapłacimy… (około 312 000 000 złotych) 

 

Marek Nowicki: – W tej chwili dzieci w wieku 5-11 lat mamy 360 000 zaszczepionych, w 

wieku 12-18 lat mamy 1 150 000 dzieci zaszczepionych. To jest w sumie 16,8%. We Francji 

zaszczepione już jest co czwarte dziecko 24,8%. W Austrii 26,6%, w Danii 39,7%. 

 

PK: – Praca zdalna administracji publicznej i apel do pracodawców, żeby do takiej właśnie 

pracy namawiali pracowników… 

Katarzyna Górniak: – Branże różne, przemyślenia podobne – w sklepach, w transporcie i 

w wykończeniówce [budowlanej]. Tam, gdzie nie da się pracować zdalnie – strach, że masowe 

kwarantanny sparaliżują działalność. Część, z których korzystają konsumenci, będzie mniej 

dostępna. Część przedsiębiorstw będzie miało trudności z ciągłością pracy. 

Andrzej Kubiak, Polski Instytut Ekonomiczny: – 80% Polaków do tej pory nie pracowało 

zdalnie. W warunkach nowej fali pandemii możemy mieć sytuacje, gdzie moce produkcyjne 

przedsiębiorstw będą zagrożone. 



KG: – Warunki są dziś takie: 619 100 osób na kwarantannie. Przez ostatnie trzy dni 

Sanepid wysyłał na kwarantannę po 100 tysięcy ludzi. Zaledwie w ciągu tygodnia przybyło 

ponad 400 tysięcy osób na kwarantannie, wzrost o 300%. Kto może, próbuje się przygotować. 

Zabraknie nie tylko kierowców. W najgorszym scenariuszu rządowych analiz pracować nie 

będzie co trzeci pracownik i stanie się to szybko. jeśli tempo w którym Polki i Polacy idą na 

kwarantannę się utrzyma. Z ciągłością pracy trudności już są… 

 

PK: – Właściwie to jedna z najpiękniejszych polsko-amerykańskich historii. Jego dziadek 

wyjechał z Polski tuż przed drugą wojną światową jako konsul generalny do Kanady. Jego 

ojciec tam wychowany zostaje już potem w Ameryce doradcą do spraw bezpieczeństwa 

narodowego prezydenta Kartera [Jimmy Carter]. A dziś Mark Brzezinski leci do Polski jako 

nowy ambasador Stanów Zjednoczonych… Trzy dekady temu mieszkał u nas przez dwa lata 

jako stypendysta Fulbrajta [Fulbright]… 

♣ 
2022-01-21 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5303 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 36 665 nowych zakażonych. 248 zgonów. 

 

DR: – …W rządowej strategii bezpłatne testy w aptekach i krótsza kwarantanna. Ani 

słowa o obostrzeniach. 

- Biorąc pod uwagę tak wielką liczbę zgonów zakażonych w Polsce, czy może pan 

powiedzieć, dlaczego do dymisji podali się lekarze z rady medycznej, a nie pan, panie premierze 

albo pan, panie ministrze? 

Morawiecki: – Szanowni państwo, ja mogę jeszcze raz wyrazić wdzięczność wszystkim 

członkom rady medycznej, która bardzo nam pomagała na przestrzeni kilkunastu miesięcy 

w walce z Covid. Rada medyczna wzywała do bardzo radykalnych działań. 

Jakub Sobieniowski: – Pytani o dymisję premier i minister zdrowia nie powiedzieli słowa 

o dymisjach swoich, a rada medyczna, której większość podała się do dymisji, najgłośniej 

domagała się czegoś, co nie jest radykalne – paszportów covidowych, które dają albo 

szczepienia, albo częste testowanie. W Europie są wymaganą przez władze codziennością. A w 

Polsce tak naprawdę są fikcją. 

Anna Piekarska, profesor, była członkini rady medycznej przy premierze, Uniwersytet 

Medyczny w Łodzi: – Nie mogliśmy się przebić przez opór środowisk, którym z nauką jest 

zbędne po drodze. 

 

Donald Tusk: – PiS dba o swój interes polityczny, nawet jeśli to wymaga zaniechania 

w jakiejkolwiek sprawie pandemii. 

JS: – …Rząd ogłosił skrócenie kwarantanny do 7 dni od 24 stycznia. Po drugie w 

aptekach, w których już można się szczepić, będzie się można bezpłatnie przetestować, to też się 

zacznie za tydzień, w najlepszym razie. 

 

DR: – 90 minut rozmowy, potem oddzielne konferencje w kwestii deeskalacji kryzysu 

wokół Ukrainy. Raczej protokół rozbieżności niż wspólne ustalenia. Spotkanie Blinken – 

Ławrow w Genewie, do zbliżenia stanowisk nie doszło. Ma dojść do kolejnych spotkań. 

Katarzyna Sławińska, Genewa: – Zostajemy przede wszystkim z szansą na kolejne 

rozmowy i dzięki temu z opóźnieniem ewentualnej rosyjskiej agresji na Ukrainę o co najmniej 

tydzień, bo w przyszłym tygodniu Amerykanie mają zrobić to, czego od początku domagała się 

od nich Rosja – na piśmie przedstawić odpowiedź na rosyjskie żądania. Ta odpowiedź Kremla 

zapewne nie zadowoli, dlatego że Moskwa chce gwarancji wstrzymania jakiegokolwiek 

rozszerzania NATO, a szczególnie o Ukrainę. A to żądanie Stany Zjednoczone i NATO już 

kategorycznie odrzuciły. Będzie jednak kolejna runda amerykańsko-rosyjskich rozmów, a póki 

trwa dialog, jest, choćby niewielka, nadzieja. 



Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Powiedziałem ministrowi Ławrowowi 

jasno, że są fundamentalne zasady, których Stany Zjednoczone i nasi sojusznicy będą bronić. 

Jedną z nich jest prawo Ukrainy do napisania swojej własnej przyszłości. 

KS: – Rosja ani na jotę nie zmieniła stanowiska. Domaga się między innymi, by Ameryka 

w przyszłym tygodniu na piśmie obiecała, że NATO nigdy nie przyjmie do swojego grona 

Ukrainy. 

Siergiej Ławrow, minister spraw zagranicznych Rosji: – Cała ta histeria rozkręcana jest 

przez naszych zachodnich partnerów celowo. Mam nadzieję, że emocje nieco ostygną, choć 

gwarancji nie ma. 

KS: – Po niefortunnej sugestii prezydenta Bidena, że niewielkie wtargnięcia na Ukrainę 

może nie skończyć się dla Rosji druzgocącymi sankcjami. On sam i inni zachodni przywódcy 

mówią teraz jednym głosem: Każda agresja oznaczać będzie ostrą reakcję. 

Joe Biden: – Jeżeli jakikolwiek oddział rosyjski przekroczy granicę z Ukrainą, to to jest 

inwazja – spotka się surową i skoordynowaną ekonomiczną odpowiedzią. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Jeśli Rosja dokonałaby jakiegokolwiek 

wtargnięcia na Ukrainę, to byłaby to katastrofa nie tylko dla Ukrainy, ale i dla Rosji. 

KS: – Zachód zapewnia o pełnym poparciu dla Ukrainy, także Polska. Przez dwa dni 

w Wiśle prezydent Duda gościł ukraińskiego prezydenta. 

Wołodymyr Zełenski 

Prezydent Ukrainy 

Boлодимир Зеленський 

Jestem wdzięczny polskiemu narodowi i prezydentowi Andrzejowi Dudzie za 

konsekwentne poparcie dla ukraińskiej integralności terytorialnej, suwerenności 

i euroatlantyckiej integracji. Cieszę się, że pracujemy wspólnie, by przeciwdziałać 

wyzwaniom dla bezpieczeństwa w regionie. 

Andrzej Duda 

Przekazałem Prezydentowi @ZelenskyyUa, że Ukraina może liczyć na wsparcie 

naszego Kraju. Polska odrzuca koncepcję stref wpływów i opowiada się za pełną 

integracją euroatlantycką Ukrainy. Bardzo dziękuję za tę cenną wizytę i 

konstruktywne konsultacje. 

KS: – Rosja wysyła kolejne jednostki nad granicę z Ukrainą, także od strony Białorusi, 

gdzie jadą najnowocześniejsze systemy rakietowe. Moskwa ogłosiła jeszcze kolejne wielkie 

manewry – tym razem marynarki wojennej. Dlatego zdaniem ekspertów obecne negocjacje dla 

Rosji mogą być tylko zasłoną dymną. A prezydent Putin decyzję o inwazji już podjął. 

Colum Murphy, szef Szkoły Dyplomacji i Stosunków Międzynarodowych w Genewie 

(Geneva School of Diplomacy & International Relations University Institute): – Rosjanie nie 

negocjują w dobrej wierze. Myślę, że Putin poinstruował swoich dyplomatów, by mówili, że 

Rosja nie ma zamiaru inwazji. Ale to oznacza: jeszcze nie – to nieuczciwe, nieszczere. Nie 

sądzę, by Rosjanie w ogóle chcieli porozumienia. 

KS: – Obie strony zapewniają, że to jeszcze nie koniec dialogu. Obie strony nie 

wykluczają kolejnej rozmowy prezydentów: Bidena i Putina. 

[Jest przykre, że cały czas na granicę z Ukrainą przybywają kolejne ilości wojska 

rosyjskiego i sprzętu, a po ukraińskiej stronie płyną same słowa poparcia. Nawet Polska nie 

wykonuje żadnych ruchów wojska, by zabezpieczyć chociażby tylko teren Polski]. 

 

DR: – Polski Ład do korekty. Premier znowu bije się w piersi i zapewnia: nie przymykamy 

oczu na potknięcia. Ulga dla klasy średniej ma być rozszerzona, straty wyrównane, a chaos jak 

był, tak jest. 

Paweł Płuska: – Po 19 dniach obowiązywania Polskiego Ładu, po tym, jak nauczyciele, 

pracownicy ochrony zdrowia i służb mundurowych dostali niższe wypłaty, rząd wprowadza 

korekty: 

Morawiecki: – Nie przymykamy też oczu. 

PP: – Najważniejsze, rozporządzenie a ta deklaracja to ta, która oznacza de facto 

wprowadzenie dwóch systemów podatkowych, by na Ładzie zarabiający miesięcznie do 12 800 

złotych brutto nie stracili. 



Morawiecki: – Jeżeli się okaże, że dwudziesty drugi rok w jakikolwiek sposób o jedną 

złotówkę pogorszył status podatkowy – tak to nazwijmy – kogokolwiek w Polsce, jakiejkolwiek 

osoby, to będzie można otrzymać ten zwrot. 

KPRM 

Gwarancja korzyści z Polskiego Ładu 

Jeśli: 

Zarabiasz średnio do 12 800 brutto miesięcznie 

Wypełniasz PIT-37 

W Twoim rozliczeniu rocznym za 2022 korzystniejsze byłoby rozliczenie według 

starych zasad 

Urząd Skarbowy zwróci Ci różnicę w rozliczeniu za 2022 rok. 

[Rozliczenie za 2022 rok należy złożyć do 30 kwietnia 2023 roku; po czym Urząd 

Skarbowy ma czas na sprawdzenie chyba dwa miesiące, to zwrot nastąpi w lipcu 2023 roku, 

czyli po osiemnastu miesiącach, a przez półtora roku rząd będzie korzystał z tych pieniędzy 

właściwie aż do wyborów – i o to chodzi PiS-owi]. 

Warszawa, 13 stycznia 2022 r. 

Rada Przedsiębiorczości apeluje o odroczenie terminu wejścia w życie 

Polskiego Ładu do 2023 r, 

„…Rada Przedsiębiorczości, skupiająca największe organizacje przedsiębiorców w 

Polsce (ABSL – Federacja Przedsiębiorców Polskich – Krajowa Izba Gospodarcza – 

Lewiatan – Polska Rada Biznesu – Pracownicy RP – Związek Banków Polskich – 

Business Centre Club – Związek Rzemiosła Polskiego), apeluje do Rządu o pilne 

przygotowanie i przedłożenie do Sejmu projektu zmian legislacyjnych, które 

zawieszą stosowanie przepisów podatkowych Polskiego Ładu do 1 stycznia 2023 r. 

oraz przywrócą do tego czasu w obrocie prawnym stosowanie dotychczasowych 

regulacji prawa podatkowego”. 

PP: – z powodu jego nieprzejrzystości i chaosu, jaki wprowadza. Zawieszenia nie ma. Za 

to rano przedsiębiorcy usłyszeli, że księgowi w firmach mogli i powinni przygotować się do 

zmian. 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS: – Ustawa była 

przyjęta tak w głębi, że od tego czasu można się było przygotować. 

PP: – Ministerstwa, urzędy skarbowe też mogły, a nawet powinny [się przygotować]. Tyle 

że tam rozkładano bezradnie ręce. 

 

DR: – Pegasus, liczby i komisja śledcza. W Sejmie liczenie szabel po obu stronach i 

dosłownie każdy głos ma znaczenie. 

Suski: – „najwyżej kilkaset osób w ciągu roku” 

Tusk: – Nie zdaje sobie sprawy, jakie oskarżenie rzucił pod adresem obozu politycznego. 

Maciej Knapik: – Marek Suski jest członkiem sejmowej komisji do służb specjalnych… 

 

DR: – Za półtora miliona od państwa kupili sobie siedzibę… Straż narodowa Roberta 

Bąkiewicza, co będzie ćwiczyć w środku lasu i dlaczego za publiczne pieniądze? 

Jacek Tacik: – Z dala od domów i ludzi w samym środku lasu nowa siedziba i centrum 

szkoleniowe Narodowców siedziba Roberta Bąkiewicza…Zakup tego kompleksu w Otwocku 

niedaleko Warszawy kosztował budżet państwa ponad półtora miliona złotych (1 510 000 zł) na 

działce o powierzchni 8690 m2 znajduje się dwukondygnacyjny budynek mieszkalny 

o powierzchni 253 m2; jednokondygnacyjny usługowy o powierzchni 101 m2 oraz cztery 

jednokondygnacyjne budynki mieszkalne o powierzchni 33, 32, 32 i 39 m2. Do stowarzyszeń 

związanych z Bąkiewiczem trafiły w sumie 3 miliony złotych: straż narodowa – 1 700 000 zł. 

Marsz niepodległości 1 300 000 złotych z funduszu patriotycznego, który powstał z inicjatywy 

ministra Glińskiego… 

Narodowcy zakupili: 

Nagłośnienie estradowe 75 tysięcy złotych. 

Telebimy 120 tysięcy złotych. 

Mobilne studio telewizyjne 152 tysiące złotych. 



Agregaty prądotwórcze 41 850 złotych 

Kilka samochodów 208 950 złotych. 

♣ 
2022-01-22 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5303 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 40 876 nowych zakażonych. 193 zgony. 

 

GK: – Prawie 41 tysięcy nowych zakażeń… 

Katarzyna Górniak: – …Rząd chce, by w ciągu 48 godzin lekarz z przychodni pojechał 

[chyba na własny koszt] pojechał do seniora chorego na Covid do domu. 

Niedzielski: – Ci pacjenci mają prawo i POZet ma obowiązek zbadać bezpośrednio [a 

potem iść na kwarantannę]. 

Michał Domaszewski, specjalista medycyny rodzinnej: – To wszystko już jest, tylko że my 

po rozmowie z pacjentem, my lekarze decydujemy o tym, czy jest wizyta osobista, czy jej nie 

ma. A nie polityk. 

Jacek Krajewski, prezes federacji „Porozumienie zielonogórskie”: – Pamiętajmy, że 

Covid-19 to nie jest jedyny problem, który my leczymy w POZ-ecie. 

KG: – Obligatoryjne wizyty w domu będą powodować ogromne kolejki w przychodni. 

Morawiecki: – Żeby lekarz stetoskopem przebadał, czy coś tam już niedobrego dzieje się 

w płucach. 

KG: – Co oprócz stetoskopu mieliby wziąć ze sobą lekarze, chyba nie leki. 

Robert Flisak, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Epidemiologów i Lekarzy Chorób 

Zakaźnych: – One są praktycznie niedostępne na poziomie lecznictwa otwartego. One 

w ograniczonym stopniu są dostępne w szpitalach. 

KG: – Lekarz takiego leku ani ze sobą nie weźmie, ani go nie przepisze. 

Andrzej Zapaśnik, dyrektor przychodni „Baltimed” w Gdańsku, federacja „Porozumienie 

zielonogórskie”: – Ekonomista z finansistą mówi nam lekarzom, jak mamy wykonywać swój 

zawód. 

KG: – Zdaje się, że nie tylko ekonomista z finansistą, bo jest jeszcze politolog. Posłanka 

Anna Maria Siarkowska z antyszczepionkowej frakcji klubu PiS. Tak się składa, że kilkanaście 

dni temu wyłożyła teorię leczenia, którą wczoraj zaprezentował rząd. 

 

GK: – Prezydent Ukrainy ostrzega przed wojną na wielką skalę… 

Bogusław Pacek, generał, dyrektor Instytutu Bezpieczeństwa i Rozwoju 

Międzynarodowego: – Władimir Putin, władze Rosji oceniły sytuację jednoznacznie – teraz albo 

nigdy. Oceniły, że Stany Zjednoczone są i słabe, i za bardzo skoncentrowane na Chinach, żeby 

teraz sobie nie pozwolić na taki gest, a Europa jest na tyle podzielona, a być może po części 

sprzyjająca Federacji Rosyjskiej, że właśnie należy ten ruch wykonać teraz. 

Cezary Grochot: – …A cele Kremla wykraczają daleko poza Ukrainę. Władze w Moskwie 

zażądały, aby wojska NATO opuściły Rumunię i Bułgarię. 

Kirił Petkow, premier Bułgarii: – Bułgaria jest niepodległym państwem. Dawno temu 

dokonała wyboru, stając się członkiem NATO. Jako członek sojuszu sami decydujemy o 

organizacji swojej obrony w porozumieniu z naszymi partnerami. 

CG: – Rosja chce też gwarancji, że NATO wróci do granic z 1997 roku. To z kolei 

oznaczałoby, że wojska sojuszu nie mogłyby być rozmieszczane na przykład w Polsce. 

♣ 
2022-01-23 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5303 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 



Polska – 34 088 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

GK: – Dron na ratunek. [w górach] 

 

GK: – Blisko dwa lata po wybuchu pandemii premier zaprasza opozycję w sprawie 

strategii walki z Covid-19. Zaproszenia już wysłane, wstępne deklaracje są na tak. Niestety 

mamy dramatyczny wzrost liczby zakażeń… 

Katarzyna Górniak: – …565 335 aktywne przypadki zachorowania na Covid-19 w Polsce. 

Opozycja pyta, po co premier zwołuje spotkanie? 

 

GK: – …komisję, która sprawdziłaby działania służb za rządów PO i PiS – chcą poprzeć 

Paweł Kukiz i jego posłowie. 

 

GK: – Rosja chce zainstalować w Kijowie nowy prorosyjski rząd – to informacja 

brytyjskiego MSZ. W tle jest plan inwazji i okupacji Ukrainy… 

 

GK: – Strzały z moździerzy bywają śmiertelnie groźne, na serie z karabinów 

maszynowych przestali już zwracać uwagę. Ukraińcy mieszkający tuż przy linii frontu ryzykują 

śmierć z rąk prorosyjskich separatystów, ale nie mają dokąd pójść… 

 

GK: – Grała u Wajdy, Hasa i Kuca w wielkich dziełach. Ponad 60 lat grała i zachwycała. 

Zmarła: 

Barbara Krafftówna 

1928 – 2022 

♣ 
2022-01-24 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5358 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 29 100 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

AW: – Ukraina pod napięciem i pytanie, czy nowa wojna właśnie się zaczyna? To może 

być druga Czeczenia – słychać wśród liderów Europy i na szczęście widać nadchodzącą dla 

Ukrainy pomoc: miliony euro z budżetu Unii i konkretna broń, nie tylko z krajów Unii. 

Paweł Szot: – Coraz bardziej niepokojące zdjęcia i wypowiedzi polityków. 

Dyplomatyczna wojna nerwów może się zamienić w otwarty konflikt zbrojny między Rosją a 

Ukrainą. Zachodnie ambasady w Kijowie redukują obsady… 

Bez zmian, przynajmniej na razie, pracuje polska ambasada w stolicy Ukrainy… Nieoficjalnie 

mówi się o polskich ręcznych wyrzutniach rakiet przeciwlotniczych Grom. Wielka Brytania, 

Stany Zjednoczone, a także Kanada. Litwa, Łotwa, Estonia i Czechy – te kraje już wysyłają broń 

do Kijowa, bądź niebawem zaczną ją wysyłać. Przeciwny jest Dojczland, który zaoferował 

Ukrainie szpital polowy. Unia Europejska wesprze ją pieniędzmi. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Ogłaszam nowy pakiet 

finansowego wsparcia dla Ukrainy. To będą ratunkowe pożyczki i granty, na początek wsparcie 

w wysokości miliarda 200 milionów euro. To pozwoli Ukrainie zmierzyć się z kosztami 

kryzysu. 

PS: – NATO nie wyśle na Ukrainę jednostek bojowych, ale zwiększa ich obecność 

w regionie. Lotniskowiec USS Harry Truman wbrew wcześniejszym planom zostaje na Morzu 

Śródziemnym. NATO wysyła dodatkowe samoloty do Bułgarii i Rumunii, a także okręty na 

Bałtyk i Morze Czarne. To odpowiedź na działania Rosji, która od miesięcy koncentruje swoje 

siły wzdłuż granicy z Ukrainą. Kreml domaga się deklaracji o nierozszerzaniu NATO na wschód 

i wycofania żołnierzy sojuszu z jego wschodniej flanki. W rzeczywistości wojna rosyjsko-

ukraińska trwa od 2014 roku i pochłonęła ponad 10 tysięcy ofiar. 



AW: – W Polskim Ładzie znowu będą zmiany. Nie, to nie żart, to kolejny krok rządu. Od 

nowego roku każdy krok to wejście na minę – niektórzy mają niższe pensje, niektórzy nie mają 

pojęcia, co mają. Wiceminister Artur Soboń ma być lekiem na całe zło. W takim leczeniu ma 

doświadczenie, bo był już w czterech ministerstwach. 

Michał Tracz: – Jeśli ktoś z państwa myślał, że już zrozumiał Polski Ład, to będą w nim 

kolejne zmiany.  Te mają dotyczyć kolejnych grup choćby emerytów, ale nie to jest tu 

problemem, tylko to, że w ogromnym programie zmian w podatkach zmieniane będą kolejne 

przepisy. A przecież nie minął nawet miesiąc, kiedy Polski Ład funkcjonuje. Ekspresowo 

przyjmowany Polski Ład okazał się być dziurawy, za co premier przepraszał, a teraz próbuje te 

dziury naprędce łatać… kto traci, ma sobie wybrać stary system, omijając Polski Ład. Jest to 

dualizm podatkowy… jeszcze może dojść do zmian kredytów. Adam Glapiński w wywiadzie 

dla Blumberga mówi o możliwym wzroście stóp procentowych i to jeszcze większym niż 

przewiduje rynek. Ta decyzja przewidywana jest na początku lutego. 

 

AW: – Pierwsza dama o lex Czarnek. 

- Podzieliła nasze obawy, że są to niebezpieczne zapisy dla polskiej szkoły. 

[Gdzie oryginalna wypowiedź?] 

 

AW: – Piąta fala epidemii dosłownie nas zalewa… Od jutra kwarantanna ma trwać siedem 

dni. 

Marek Nowicki: – …Omikron zaczyna paraliżować pracę szkół. …7 dni – chodzi o to, 

żeby nie doszło do paraliżu gospodarki. 

 

AW: – Niebezpiecznie jest zakładać, że Omikron to ostatni wariant wirusa… [kto tak 

zakłada?] Jak najwięcej ludzi musi się zaszczepić – to jedyna tarcza obronna. 

Anna Czerwińska: – Według WHO w takim tempie do połowy marca może się zarazić 743 

miliony Europejczyków [to podobno] ponad połowa Europejczyków. 

Poziom całkowitego wyszczepienia populacji /źródło: ourworldindata.org/ 

Bułgaria 28,7% - Ukraina 33,3% - Rumunia 41,5% - Rosja 47,5% - Słowacja 48,4% 

Polska 57,1% - Dojczland 72,6% - Francja 75,7% - Hiszpania 81,8% - Portugalia 90,3% 

AC: – Historyczna decyzja – tak media w Austrii opisały przyjęcie przez Izbę Niższą 

Parlamentu projektu ustawy o obowiązku szczepienia przeciw Covid-19 wszystkich dorosłych. 

Ma ona wejść w życie na początku lutego, a od połowy marca za brak szczepień bez 

przeciwwskazań medycznych czeka kara, nawet 3600 euro. W Grecji 100 euro miesięcznie mają 

płacić osoby, które skończyły 60 lat i nie chcą się zaszczepić. Francuzi zamieniają paszport 

sanitarny na paszport szczepionkowy. Dotyczy to wszystkich powyżej 16 roku życia. 

EUROPEAN UNION 

Digital Green Pass 

Certificate of immunity 

COCID-19 

SARS-CoV-2 

Za okazanie fałszywego paszportu grozi do trzech lat więzienia i 45 tysięcy euro grzywny. 

 

AW: – premier zapraszał liderów, ale na spotkaniu większości z nich nie będzie. 

Wcześniej już były spotkania, ale rząd opozycji nie słuchał, a premier nie słuchał też rad swojej 

medycznej rady. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – z zaproszenia skorzysta tylko jeden: Władysław Kosiniak 

Kamysz, to dlatego, że jest lekarzem. [po tylu latach w polityce a poza zawodem jest lekarzem 

tylko formalnie] 

Donald Tusk 

Mateusz pragnie osobiście wysłuchać zdania opozycji. Chyba rzeczywiście 

zablokowali im Pegasusa. 

KKZ: – Wszystkie partie na spotkanie wysyłają swoich przedstawicieli. 

 



AW: – Pierwsza dama, posłanki opozycji i pełna zgoda: lex Czarnek to zapisy 

niebezpieczne dla polskiej szkoły. Za to dzisiejsze spotkanie może być dla szkół przełomowe. 

Pierwsza dama obiecała, że porozmawia o tej ustawie z mężem, chce być również na spotkaniu 

prezydenta z ministrem Czarnkiem… 

 

AW: – A teraz czarno na białym o sejmową komisję śledczą, w nim sprawa Pegasusa 

i inne operacyjne sprawy… Wszystko w rękach Kukiza. 

 

AW: – …Nie zawsze wiadomo, co w duszy gra – by to pojąć powstała aplikacja: pies 

szczeka obroża przekazuje sygnał do systemu, system go analizuje i wysyła opiekunowi psa 

informację, że pies szczeka, bo jest wkurzony. Czegóż to ludzie nie wymyślą… 

♣ 
[Celowo zamieściłem cały projekt ustawy, aby unaocznić monstrualność tworzenia prawa 

według zamierzchłych reguł edytorskich: 
„o zmianie ustawy – Prawo oświatowe oraz niektórych innych ustaw” 

„e) w ust. 10 w pkt 3 kropkę zastępuje się średnikiem i dodaje się pkt 4–7 w brzmieniu:” 

W konsekwencji mamy niekiedy kilkadziesiąt kolejnych wersji ustawy uchwalanych 

w różnych terminach, w których niektóre części nadal obowiązują. Nigdy nie można być 

pewnym, że mamy pełne obowiązujące brzmienie ustawy. 

Już szczególnym absurdem, a właściwie przestępstwem jest pisanie w prawie: „oraz 

niektórych innych ustaw” – Jak obywatel ma się domyślić, które to są te „niektóre inne ustawy”, 

a obywatel ma prawo wymagać pełnej jasności i czytelności prawa. 

Jak z tak tworzonym prawem można mówić o demokracji? Przecież prawo powinno być 

czytelne dla każdego obywatela, a nie tylko dla niektórych. To jest bełkot prawniczy. 

W dobie komputerów, kiedy przeróbki tekstu są bardzo proste, akt prawny powinien być 

uchwalany za każdym razem w pełnym brzmieniu, a poprzednia obowiązująca wersja powinna 

być unieważniona. Spowoduje to znaczne uszczuplenie prawa, bo ustawa zamiast 

uchwalonych kolejnych iluś wersji, a każda na wielu stronach tekstu, będziemy mieli pełne 

brzmienie ustawy na minimalnej ilości stron tekstu]. 



 
Projekt  

U S T A W A  

z dnia 

o zmianie ustawy – Prawo oświatowe oraz niektórych innych ustaw1) 

Art. 1. W ustawie z dnia 14 grudnia 2016 r. – Prawo oświatowe (Dz. U. z 2021 r. poz. 1082) wprowadza się 

następujące zmiany: 

1) w art. 18 w ust. 6 w pkt 2 wyrazy „zajęć realizowanych w ramach programu szkolenia” zastępuje się 

wyrazami „zajęć z przygotowania wojskowego realizowanych w ramach programu szkolenia”; 

2) w art. 28a: 

a) ust. 5 otrzymuje brzmienie: 

„5. Wniosek o zezwolenie na utworzenie oddziału przygotowania wojskowego składa organ 

prowadzący szkołę w terminie od dnia 1 listopada do dnia 31 stycznia roku szkolnego poprzedzającego 

rok szkolny, w którym oddział przygotowania wojskowego ma rozpocząć działalność.”, 

b) w ust. 6 w pkt 1 wyrazy „zajęć z zakresu programu szkolenia” zastępuje się wyrazami „zajęć z 

przygotowania wojskowego realizowanych w ramach programu szkolenia”, 

c) w ust. 8 we wprowadzeniu do wyliczenia wyrazy „na prowadzenie” zastępuje się wyrazami „na 

utworzenie”, 

d) po ust. 8 dodaje się ust. 8a i 8b w brzmieniu: 

„8a. W przypadku gdy liczba wniosków, o których mowa w ust. 5, przekracza limit zezwoleń 

określony w przepisach wydanych na podstawie ust. 12, Minister Obrony Narodowej, udzielając 

zezwolenia na utworzenie oddziału przygotowania wojskowego, oprócz warunków, o których mowa w 

ust. 4, bierze pod uwagę w pierwszej kolejności: 

1) doświadczenie szkoły w prowadzeniu oddziału przygotowania wojskowego lub 

2) doświadczenie szkoły w prowadzeniu działalności, o której mowa w art. 74 ust. 2 ustawy o 

finansowaniu zadań oświatowych, w tym liczbę oddziałów prowadzących tę działalność oraz 

liczbę uczniów w tych oddziałach, lub  

3) liczbę absolwentów oddziału przygotowania wojskowego, którzy zostali powołani do jednego z 

rodzajów czynnej służby wojskowej, wynikającą ze statystyki w zakresie powołań do tej służby, 

lub 

4) udzielenie w pierwszej kolejności zezwolenia na utworzenie oddziału przygotowania 

wojskowego w szkole, o której mowa w art. 18 ust. 1 pkt 2 lit. b. 

8b. Udzielenie zezwolenia następuje nie wcześniej niż po dniu 31 stycznia roku szkolnego 

poprzedzającego rok szkolny, w którym oddział przygotowania wojskowego ma rozpocząć 

działalność.”, 

e) w ust. 10 w pkt 3 kropkę zastępuje się średnikiem i dodaje się pkt 4–7 w brzmieniu: 

„4) nierozliczenia przyznanego wsparcia, o którym mowa w przepisach wydanych na podstawie art. 

74 ust. 3 ustawy o finansowaniu zadań oświatowych; 

 
1) Niniejszą ustawą zmienia się ustawy: ustawę z dnia 26 stycznia 1982 r. – Karta Nauczyciela, ustawę z dnia 

7 września 1991 r. o systemie oświaty, ustawę z dnia 15 kwietnia 2011 r. o systemie informacji oświatowej, 

ustawę z dnia 14 grudnia 2016 r. – Przepisy wprowadzające ustawę – Prawo oświatowe, ustawę z dnia 

27 października 2017 r. o finansowaniu zadań oświatowych oraz ustawę z dnia 22 listopada 2018 r. o zmianie 

ustawy – Prawo oświatowe, ustawy o systemie oświaty oraz niektórych innych ustaw. 



5) nieprzeprowadzenia postępowania rekrutacyjnego do klasy I oddziału przygotowania 

wojskowego w dwóch następujących po sobie latach szkolnych, licząc od roku szkolnego, w 

którym nie przeprowadzono postępowania rekrutacyjnego; 

6) braku powołań spośród absolwentów oddziału przygotowania wojskowego do jednego z 

rodzajów czynnej służby wojskowej w okresie trzech lat, licząc od dnia ostatniego powołania 

absolwenta tego oddziału; 

7) nieutworzenia oddziału przygotowania wojskowego w terminie do dnia 15 września roku 

szkolnego, w którym oddział przygotowania wojskowego miał rozpocząć działalność.”, 

f) ust. 11 otrzymuje brzmienie: 

„11. Cofnięcie zezwolenia jest równoznaczne z likwidacją oddziału przygotowania wojskowego. 

Likwidacja następuje w terminie określonym w decyzji o cofnięciu zezwolenia, z tym że termin ten nie 

może być wcześniejszy niż koniec roku szkolnego, w którym uczniowie oddziału przygotowania 

wojskowego kończą naukę w tym oddziale.”, 

g) w ust. 12 wyrazy „na prowadzenie” zastępuje się wyrazami „na utworzenie”; 

3) w art. 29 w ust. 1: 

a) pkt 2 otrzymuje brzmienie: 

„2) art. 10 ust. 1 pkt 1–5 i 7, art. 55 ust. 6e, art. 62 ust. 2, art. 63 ust. 1, 12, 13, 14, 20 i 22, art. 66 ust. 

1, art. 68 ust. 7 i 9, art. 91 ust. 8 oraz art. 128 ust. 1 i 8 – wykonuje odpowiednio: wójt (burmistrz, 

prezydent miasta), zarząd powiatu, zarząd województwa;”, 

b) w pkt 3 wyrazy „art. 117 ust. 8 oraz art. 127 ust. 6 i 17” zastępuje się wyrazami „art. 117 ust. 8, art. 

125a ust. 5 oraz art. 127 ust. 6, 16a, 17 i 17a”; 

4) w art. 39: 

a) w ust. 3 w pkt 1 średnik zastępuje się kropką i uchyla się pkt 2, 

b) po ust. 3 dodaje się ust. 3a w brzmieniu: 

„3a. Gmina może zorganizować dzieciom i młodzieży bezpłatny transport do szkoły lub ośrodka, 

o którym mowa w art. 2 pkt 7, również w przypadkach, w których nie ma takiego obowiązku. W 

przypadku zorganizowania tego transportu gmina jest obowiązana zapewnić opiekę w czasie przewozu 

do szkoły lub ośrodka.”, 

c) uchyla się ust. 4a; 

5) w art. 51 w ust. 1: 

a) w pkt 1 wyrazy „art. 53 ust. 2a” zastępuje się wyrazami „art. 53a”, 

b) uchyla się pkt 6; 

6) w art. 53 uchyla się ust. 2a; 

7) po art. 53 dodaje się art. 53a w brzmieniu: 

„Art. 53a. 1. Minister Obrony Narodowej sprawuje nadzór nad realizacją programu szkolenia 

określonego w przepisach wydanych na podstawie art. 18 ust. 6 w oddziałach przygotowania wojskowego w 

szkołach ponadpodstawowych. 

2. Nadzór, o którym mowa w ust. 1, polega na: 

1) obserwowaniu, analizowaniu i ocenianiu przebiegu zajęć z przygotowania wojskowego realizowanych 

w ramach programu szkolenia w oddziale przygotowania wojskowego; 

2) ocenianiu organizacji zajęć, o których mowa w pkt 1;  

3) sprawdzaniu warunków realizacji zajęć praktycznych, o których mowa w przepisach wydanych na 

podstawie art. 18 ust. 6; 



4) udzielaniu pomocy szkołom prowadzącym oddziały przygotowania wojskowego, w tym pomocy 

dotyczącej wdrożenia nowych rozwiązań w procesie kształcenia w tych oddziałach przy zastosowaniu 

innowacyjnych działań programowych, organizacyjnych lub metodycznych. 

3. Nadzorowi, o którym mowa w ust. 1, podlega w szczególności: 

1) posiadanie przez szkołę odpowiednio wykwalifikowanej kadry do prowadzenia zajęć, o których mowa 

w ust. 2 pkt 1; 

2) realizacja szczegółowych treści szkolenia, miejsce realizowania zajęć, o których mowa w ust. 2 pkt 1, 

formy i metody szkolenia, określone w przepisach wydanych na podstawie art. 18 ust. 6; 

3) zapewnienie uczniom bezpiecznych i higienicznych warunków podczas zajęć, o których mowa w ust. 2 

pkt 1. 

4. Czynności z zakresu nadzoru przeprowadzają żołnierze, pracownicy Ministerstwa Obrony 

Narodowej i pracownicy jednostek organizacyjnych podległych lub nadzorowanych przez Ministra Obrony 

Narodowej, posiadający imienne upoważnienie Ministra Obrony Narodowej. Upoważnienie zawiera: 

1) datę wydania i numer upoważnienia; 

2) podstawę prawną przeprowadzenia czynności z zakresu nadzoru; 

3) imię i nazwisko osoby upoważnionej do przeprowadzenia czynności z zakresu nadzoru; 

4) pieczęć i podpis Ministra Obrony Narodowej. 

5. Minister Obrony Narodowej zawiadamia, w terminie co najmniej 7 dni przed planowanym 

rozpoczęciem czynności z zakresu nadzoru, dyrektora szkoły prowadzącej oddział przygotowania 

wojskowego, dowódcę jednostki wojskowej, o której mowa w art. 28a ust. 9, oraz organ prowadzący szkołę o 

zamiarze przeprowadzenia tych czynności i terminie ich przeprowadzenia. 

6. Osoby, o których mowa w ust. 4, wykonujące czynności z zakresu nadzoru, mają prawo: 

1) wstępu do szkół prowadzących oddziały przygotowania wojskowego i jednostek wojskowych, w 

których są prowadzone zajęcia, o których mowa w ust. 2 pkt 1, oraz na teren innych obiektów, na 

którym są prowadzone te zajęcia; 

2) wglądu do dokumentacji dotyczącej przebiegu zajęć, o których mowa w ust. 2 pkt 1; 

3) wglądu do dokumentów dotyczących kwalifikacji kadry do prowadzenia zajęć, o których mowa w ust. 

2 pkt 1; 

4) wstępu w charakterze obserwatora na zajęcia, o których mowa w ust. 2 pkt 1; 

5) przeprowadzania badań służących ocenie efektywności działalności dydaktycznej i wychowawczej w 

oddziałach przygotowania wojskowego. 

7. Osoby, o których mowa w ust. 4, mogą wydawać dyrektorowi szkoły prowadzącej oddział 

przygotowania wojskowego i dowódcy jednostki wojskowej, o której mowa w art. 28a ust. 9, zalecenia 

wynikające z przeprowadzonych czynności wraz z terminem ich realizacji. 

8. Dyrektor szkoły prowadzącej oddział przygotowania wojskowego i dowódca jednostki wojskowej, o 

której mowa w art. 28a ust. 9, w terminie 7 dni od dnia otrzymania zaleceń, o których mowa w ust. 7, mogą 

zgłosić wobec nich zastrzeżenia do Ministra Obrony Narodowej. 

9. Dyrektor szkoły prowadzącej oddział przygotowania wojskowego i dowódca jednostki wojskowej, o 

której mowa w art. 28a ust. 9, w terminie 30 dni od dnia otrzymania zaleceń, o których mowa w ust. 7, a w 

przypadku wniesienia zastrzeżeń zgodnie z ust. 8 – w terminie 30 dni od dnia otrzymania pisemnego 

zawiadomienia o nieuwzględnieniu zastrzeżeń, są obowiązani powiadomić: 

1) Ministra Obrony Narodowej o sposobie realizacji zaleceń; 

2) organ prowadzący szkołę o otrzymanych zaleceniach oraz o sposobie ich realizacji. 



10. W razie stwierdzenia istotnych uchybień w działalności oddziału przygotowania wojskowego, 

Minister Obrony Narodowej niezależnie od środków, o których mowa w ust. 7, zawiadamia o stwierdzonych 

uchybieniach organ prowadzący szkołę. 

11. Minister Obrony Narodowej może wydawać organowi prowadzącemu szkołę zalecenia wynikające 

z czynności nadzoru. Przepisy ust. 8 i 9 stosuje się odpowiednio. 

12. Minister Obrony Narodowej może przetwarzać dane osobowe osób prowadzących zajęcia, o 

których mowa w ust. 2 pkt 1, i uczniów w zakresie niezbędnym do wykonywania nadzoru. 

13. Przeprowadzenie w szkole prowadzącej oddział przygotowania wojskowego czynności z zakresu 

nadzoru nie może zakłócać pracy tej szkoły. 

14. Z czynności przeprowadzonych w ramach nadzoru sporządza się protokół, który zawiera ocenę 

realizacji programu szkolenia, w tym ocenę realizacji zajęć, o których mowa w ust. 2 pkt 1, oraz stwierdzone 

uchybienia i zalecenia dotyczące usunięcia tych uchybień wraz z terminem realizacji tych zaleceń. Protokół 

może zawierać rekomendacje wynikające z przeprowadzonych czynności z zakresu nadzoru.”; 

8) w art. 55 po ust. 6 dodaje się ust. 6a–6h w brzmieniu: 

„6a. W przypadku gdy dyrektor szkoły lub placówki nie zrealizuje w wyznaczonym terminie zaleceń, o 

których mowa w ust. 4, organ sprawujący nadzór pedagogiczny może wezwać dyrektora szkoły lub placówki 

do wyjaśnienia przyczyn niezrealizowania zaleceń. Dyrektor szkoły lub placówki przekazuje wyjaśnienia 

organowi sprawującemu nadzór pedagogiczny w terminie 7 dni od dnia otrzymania wezwania. 

6b. Organ sprawujący nadzór pedagogiczny w terminie 7 dni od dnia otrzymania wyjaśnień, o których 

mowa w ust. 6a, lub w terminie 7 dni od dnia upływu terminu na przekazanie tych wyjaśnień może 

wyznaczyć dyrektorowi szkoły lub placówki ostateczny termin realizacji zaleceń, o których mowa w ust. 4. 

6c. Jeżeli dyrektor szkoły lub placówki nie zrealizuje zaleceń, o których mowa w ust. 4, w ostatecznym 

terminie wyznaczonym zgodnie z ust. 6b, organ sprawujący nadzór pedagogiczny może wystąpić do organu 

prowadzącego szkołę lub placówkę z wnioskiem o odwołanie dyrektora szkoły lub placówki w czasie roku 

szkolnego bez wypowiedzenia. 

6d. W przypadku szkoły i placówki prowadzonych przez ministra właściwy minister może w sytuacji 

określonej w ust. 6c odwołać dyrektora szkoły lub placówki w czasie roku szkolnego bez wypowiedzenia. 

6e. Organ prowadzący szkołę lub placówkę odwołuje dyrektora szkoły lub placówki w terminie nie 

dłuższym niż 14 dni od dnia otrzymania wniosku, o którym mowa w ust. 6c, i niezwłocznie informuje o tym 

organ sprawujący nadzór pedagogiczny. 

6f. W przypadku gdy organ prowadzący szkołę lub placówkę nie odwoła dyrektora szkoły lub 

placówki w terminie, o którym mowa w ust. 6e, powierzenie stanowiska dyrektora szkoły lub placówki 

wygasa po upływie 14 dni od dnia otrzymania wniosku, o którym mowa w ust. 6c. 

6g. Wygaśnięcie powierzenia stanowiska dyrektora szkoły lub placówki, o którym mowa w ust. 6f, 

stwierdza organ sprawujący nadzór pedagogiczny. Informację o wygaśnięciu powierzenia stanowiska 

dyrektora szkoły lub placówki organ sprawujący nadzór pedagogiczny niezwłocznie przekazuje organowi 

prowadzącemu szkołę lub placówkę. 

6h. Przepisy ust. 6a–6g stosuje się odpowiednio do osoby, o której mowa w art. 62 ust. 2.”; 

9) w art. 62 ust. 2 otrzymuje brzmienie: 

„2. Szkołą lub placówką może również kierować osoba niebędąca nauczycielem powołana na 

stanowisko dyrektora przez organ prowadzący, po uzyskaniu pozytywnej opinii organu sprawującego nadzór 

pedagogiczny, a w przypadku szkoły lub placówki prowadzonej przez Ministra Obrony Narodowej – po 

zasięgnięciu opinii organu sprawującego nadzór pedagogiczny.”; 

10) w art. 63: 



a) ust. 12 otrzymuje brzmienie: 

„12. Jeżeli do konkursu nie zgłosi się żaden kandydat albo w wyniku konkursu nie zostanie 

wyłoniony kandydat, organ prowadzący powierza stanowisko dyrektora szkoły lub placówki 

ustalonemu przez siebie kandydatowi po uzyskaniu pozytywnej opinii organu sprawującego nadzór 

pedagogiczny oraz po zasięgnięciu opinii rady pedagogicznej i rady szkoły lub placówki oraz 

zakładowych organizacji związkowych będących jednostkami organizacyjnymi organizacji 

związkowych reprezentatywnych w rozumieniu ustawy o Radzie Dialogu Społecznego albo 

jednostkami organizacyjnymi organizacji związkowych wchodzących w skład reprezentatywnych 

organizacji związkowych, zrzeszających nauczycieli, działających w szkole lub placówce, w której 

powierza się stanowisko dyrektora.”, 

b) po ust. 12 dodaje się ust. 12a w brzmieniu: 

„12a. Opinia zakładowej organizacji związkowej, o której mowa w ust. 12, jest wydawana w 

terminie 14 dni od dnia otrzymania wystąpienia organu prowadzącego o wydanie tej opinii.”, 

c) ust. 13 i 14 otrzymują brzmienie: 

„13. Do czasu powierzenia stanowiska dyrektora zgodnie z ust. 10 lub 12 organ prowadzący 

może powierzyć pełnienie obowiązków dyrektora szkoły lub placówki wicedyrektorowi, a w szkołach 

lub placówkach, w których nie ma wicedyrektora, nauczycielowi tej szkoły lub placówki, jednak nie 

dłużej niż na okres 10 miesięcy. 

14. W celu przeprowadzenia konkursu organ prowadzący szkołę lub placówkę powołuje komisję 

konkursową w składzie: 

1) do trzech przedstawicieli organu prowadzącego szkołę lub placówkę; 

2) pięciu przedstawicieli organu sprawującego nadzór pedagogiczny, chyba że organ ten zgłosi 

mniejszą liczbę swoich przedstawicieli; 

3) po dwóch przedstawicieli: 

a) rady pedagogicznej, 

b) rady rodziców; 

4) po jednym przedstawicielu organizacji związkowych reprezentatywnych w rozumieniu ustawy o 

Radzie Dialogu Społecznego, wyłonionym spośród członków ich jednostek organizacyjnych albo 

jednostek organizacyjnych organizacji związkowych wchodzących w skład reprezentatywnych 

organizacji związkowych, zrzeszających nauczycieli, działających w szkole lub placówce, w 

której konkurs się odbywa.”, 

d) uchyla się ust. 15 i 16, 

e) w ust. 17 wprowadzenie do wyliczenia otrzymuje brzmienie: 

„Przepis ust. 14 stosuje się również w przypadku konkursu na stanowisko dyrektora zespołu szkół lub 

placówek, w tym nowo zakładanego zespołu szkół lub placówek, z tym że:”, 

f) ust. 18 otrzymuje brzmienie: 

„18. W przypadku szkół i placówek nowo zakładanych w skład komisji konkursowej nie 

wchodzą przedstawiciele, o których mowa w ust. 14 pkt 3 i 4.”, 

g) po ust. 19 dodaje się ust. 19a w brzmieniu: 

„19a. Jeżeli nadzór pedagogiczny nad szkołami lub placówkami wchodzącymi w skład zespołu 

lub łączonymi w zespół sprawują różne organy, to – w przypadku konkursu na stanowisko dyrektora 

zespołu szkół lub placówek, w tym nowo zakładanego zespołu szkół lub placówek – przedstawicieli, o 

których mowa w ust. 14 pkt 2, ustalają wspólnie te organy.”, 

h) ust. 21 i 22 otrzymują brzmienie: 



„21. Stanowisko dyrektora szkoły lub placówki powierza się na 5 lat szkolnych. W 

uzasadnionych przypadkach po uzyskaniu pozytywnej opinii kuratora oświaty, a w przypadku szkoły i 

placówki artystycznej oraz placówki, o której mowa w art. 2 pkt 8, dla uczniów szkół artystycznych, 

prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego – ministra właściwego do spraw kultury i 

ochrony dziedzictwa narodowego można powierzyć to stanowisko na krótszy okres, jednak nie krótszy 

niż jeden rok szkolny. Wymogu uzyskania pozytywnej opinii kuratora oświaty nie stosuje się w 

przypadku szkół i placówek prowadzonych przez ministrów. 

22. Przepisy ust. 1 i 10–21 stosuje się odpowiednio do osoby, o której mowa w art. 62 ust. 2, z 

tym że w przypadku negatywnej opinii, o której mowa w art. 62 ust. 2, organ prowadzący powierza 

stanowisko dyrektora szkoły lub placówki ustalonemu przez siebie kandydatowi lub powołuje na to 

stanowisko ustalonego przez siebie kandydata po uzyskaniu pozytywnej opinii organu sprawującego 

nadzór pedagogiczny oraz po zasięgnięciu opinii rady pedagogicznej i rady szkoły lub placówki oraz 

zakładowych organizacji związkowych będących jednostkami organizacyjnymi organizacji 

związkowych reprezentatywnych w rozumieniu ustawy o Radzie Dialogu Społecznego albo 

jednostkami organizacyjnymi organizacji związkowych wchodzących w skład reprezentatywnych 

organizacji związkowych, zrzeszających nauczycieli, działających w szkole lub placówce, w której 

powierza się stanowisko dyrektora; zakładowa organizacja związkowa wydaje opinię w terminie 14 dni 

od dnia otrzymania wystąpienia organu prowadzącego o wydanie tej opinii.”; 

11) w art. 66 w ust. 1: 

a) w pkt 1 w lit. c średnik zastępuje się przecinkiem i dodaje się lit. d i e w brzmieniu: 

„d) złożenia przez nauczyciela rezygnacji, na mocy porozumienia stron, w terminie uzgodnionym 

przez nauczyciela składającego rezygnację i organ właściwy do odwołania nauczyciela ze 

stanowiska kierowniczego, 

e) zmian organizacyjnych uzasadniających likwidację stanowiska kierowniczego, z końcem roku 

szkolnego, za trzymiesięcznym wypowiedzeniem;”, 

b) pkt 2 otrzymuje brzmienie: 

„2) w przypadkach szczególnie uzasadnionych po uzyskaniu pozytywnej opinii kuratora oświaty, a w 

przypadku szkoły i placówki artystycznej oraz placówki, o której mowa w art. 2 pkt 8, dla 

uczniów szkół artystycznych, prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego – ministra 

właściwego do spraw kultury i ochrony dziedzictwa narodowego może odwołać nauczyciela ze 

stanowiska kierowniczego w czasie roku szkolnego bez wypowiedzenia; wymogu uzyskania 

pozytywnej opinii kuratora oświaty nie stosuje się w przypadku szkół i placówek prowadzonych 

przez ministrów.”; 

12) w art. 68 w ust. 8 zdanie pierwsze otrzymuje brzmienie: 

„Uprawnienia, o których mowa w ust. 5, nie przysługują dyrektorom jednooddziałowych przedszkoli oraz 

kierownikom szkół podstawowych (szkół filialnych) i szkół artystycznych (szkół filialnych), 

podporządkowanych organizacyjnie innej szkole.”; 

13) w art. 86 po ust. 2 dodaje się ust. 2a–2g w brzmieniu: 

„2a. Jeżeli uzgodnione warunki działalności, o których mowa w ust. 2, przewidują prowadzenie zajęć z 

uczniami, organizacja i prowadzenie tych zajęć wymagają uzyskania pozytywnej opinii kuratora oświaty, a w 

przypadku szkoły i placówki artystycznej oraz placówki, o której mowa w art. 2 pkt 8, dla uczniów szkół 

artystycznych – specjalistycznej jednostki nadzoru, o której mowa w art. 53 ust. 1, dotyczącej zgodności 

programu tych zajęć z przepisami prawa, w szczególności z zadaniami wymienionymi w art. 1 pkt 1–3, 5, 14 

i 21. 



2b. W celu uzyskania opinii, o której mowa w ust. 2a, dyrektor szkoły lub placówki nie później niż na 

dwa miesiące przed rozpoczęciem zajęć, o których mowa w ust. 2a, przekazuje odpowiednio kuratorowi 

oświaty lub specjalistycznej jednostce nadzoru, o której mowa w art. 53 ust. 1, program zajęć oraz materiały 

wykorzystywane do realizacji programu zajęć, a także pozytywne opinie rady szkoły lub placówki i rady 

rodziców, o których mowa w ust. 2. 

2c. Opinię, o której mowa w ust. 2a, odpowiednio kurator oświaty lub specjalistyczna jednostka 

nadzoru, o której mowa w art. 53 ust. 1, wydaje w terminie 30 dni od dnia otrzymania dokumentów, o 

których mowa w ust. 2b. Niewydanie opinii w tym terminie jest równoznaczne z wydaniem opinii 

pozytywnej. 

2d. Dyrektor szkoły lub placówki po uzyskaniu pozytywnej opinii odpowiednio kuratora oświaty lub 

specjalistycznej jednostki nadzoru, o której mowa w art. 53 ust. 1, albo po upływie terminu do wydania 

opinii, o którym mowa w ust. 2c, jest obowiązany przed rozpoczęciem zajęć, o których mowa w ust. 2a, 

przedstawić rodzicom ucznia, a w przypadku uczniów pełnoletnich – tym uczniom: 

1) pełną informację o celach i treściach realizowanego programu zajęć; 

2) pozytywną opinię odpowiednio kuratora oświaty lub specjalistycznej jednostki nadzoru, o której mowa 

w art. 53 ust. 1 – jeżeli zostały wydane; 

3) pozytywne opinie rady szkoły lub placówki i rady rodziców, o których mowa w ust. 2. 

2e. Dyrektor szkoły lub placówki udostępnia rodzicom ucznia, a w przypadku uczniów pełnoletnich – 

tym uczniom, na ich wniosek, materiały wykorzystywane do realizacji programu zajęć. 

2f. Udział w zajęciach, o których mowa w ust. 2a, wymaga pisemnej zgody rodziców uczniów, a w 

przypadku uczniów pełnoletnich – tych uczniów. 

2g. Opinie, o których mowa w ust. 2a, nie są wymagane w przypadku zajęć, o których mowa w ust. 2a, 

organizowanych i prowadzonych w ramach zadania zleconego z zakresu administracji rządowej.”;  

14) w art. 88 po ust. 2a dodaje się ust. 2b w brzmieniu: 

„2b. Akt założycielski publicznej szkoły artystycznej, oprócz danych wymienionych w ust. 1, określa 

także szkoły filialne podporządkowane organizacyjnie tej szkole.”; 

15) w art. 89: 

a) w ust. 1 zdanie pierwsze otrzymuje brzmienie: 

„Szkoła publiczna, z zastrzeżeniem ust. 1a–3 i 14–18, może być zlikwidowana z końcem roku 

szkolnego przez organ prowadzący szkołę, po zapewnieniu przez ten organ uczniom możliwości 

kontynuowania nauki w innej szkole publicznej lub innych szkołach publicznych tego samego typu, a 

także kształcących w tym samym zawodzie lub w zawodzie, w którym wyodrębniono kwalifikację 

wspólną z tym zawodem.”, 

b) po ust. 1 dodaje się ust. 1a–1c w brzmieniu:  

„1a. Szkoła publiczna prowadzona przez jednostkę samorządu terytorialnego może zostać 

zlikwidowana, jeżeli likwidacja tej szkoły: 

1) nie ograniczy dostępności nauki, wychowania i opieki oraz 

2) polepszy: 

a) warunki nauki, wychowania i opieki uczniów likwidowanej szkoły oraz nie pogorszy ich w 

szkole lub szkołach wskazanych jako miejsce kontynuowania nauki, w szczególności w 

zakresie bezpieczeństwa i higieny, 

b) warunki stosowania specjalnej organizacji nauki i metod pracy dla dzieci i młodzieży 

objętych kształceniem specjalnym, w przypadku gdy likwidowana szkoła prowadzi takie 

kształcenie, oraz 



3) nie pogorszy warunków dotarcia uczniów do szkoły, a w przypadkach, o których mowa w ust. 1c 

pkt 1 i 2 – również dzieci do przedszkola, oddziału przedszkolnego w szkole podstawowej lub 

innej formy wychowania przedszkolnego, oraz 

4) jest uzasadniona zmianami demograficznymi lub prognozami dotyczącymi liczby uczniów 

likwidowanej szkoły, szkoły lub szkół wskazanych jako miejsce kontynuowania nauki oraz 

ogółem wszystkich szkół danego typu prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego. 

1b. Jednostka samorządu terytorialnego zamierzająca zlikwidować szkołę publiczną może 

wskazać również dodatkowo, inne niż wymienione w ust. 1a, okoliczności uzasadniające likwidację 

szkoły.  

1c. W przypadku likwidacji szkoły publicznej prowadzonej przez jednostkę samorządu 

terytorialnego jednostka ta wskazuje uczniom możliwość kontynuowania nauki w innej szkole lub 

innych szkołach, prowadzonych przez tę jednostkę, z tym że w przypadku likwidacji: 

1) szkoły podstawowej z oddziałem przedszkolnym jednostka ta wskazuje uczniom 

uczęszczającym do szkoły podstawowej możliwość kontynuowania nauki w innej szkole 

podstawowej lub innych szkołach podstawowych, prowadzonych przez tę jednostkę, a dzieciom 

uczęszczającym do oddziału przedszkolnego w tej szkole – możliwość korzystania z wychowania 

przedszkolnego w przedszkolu, oddziale przedszkolnym w innej szkole podstawowej lub innej 

formie wychowania przedszkolnego, prowadzonych przez tę jednostkę; 

2) szkoły podstawowej, w której są zatrudnieni nauczyciele i osoby, o których mowa w art. 15 ust. 

1, prowadzące zajęcia w innej formie wychowania przedszkolnego, jednostka ta wskazuje 

uczniom uczęszczającym do szkoły podstawowej możliwość kontynuowania nauki w innej 

szkole podstawowej lub innych szkołach podstawowych, prowadzonych przez tę jednostkę, a 

dzieciom uczęszczającym do innej formy wychowania przedszkolnego – możliwość korzystania 

z wychowania przedszkolnego w przedszkolu, oddziale przedszkolnym w szkole podstawowej 

lub innej formie wychowania przedszkolnego, prowadzonych przez tę jednostkę.”, 

c) po ust. 5 dodaje się ust. 5a w brzmieniu: 

„5a. W opinii, o której mowa w ust. 3, kurator oświaty, a w przypadku publicznej szkoły 

artystycznej prowadzonej przez jednostkę samorządu terytorialnego – minister właściwy do spraw 

kultury i ochrony dziedzictwa narodowego, oceniają zasadność likwidacji szkoły, w tym zgodność tej 

likwidacji z przepisami prawa.”; 

16) w art. 91 dodaje się ust. 11–13 w brzmieniu: 

„11. Połączenie w zespół szkół lub placówek niebędących szkołami lub placówkami artystycznymi lub 

włączenie do zespołu szkoły lub placówki niebędącej szkołą lub placówką artystyczną, prowadzonych przez 

jednostkę samorządu terytorialnego następuje po uzyskaniu pozytywnej opinii kuratora oświaty. 

12. Połączenie w zespół szkół lub placówek artystycznych lub włączenie do zespołu szkoły lub 

placówki artystycznej, prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego następuje po uzyskaniu 

pozytywnej opinii ministra właściwego do spraw kultury i ochrony dziedzictwa narodowego. 

13. W przypadku gdy w skład zespołu mają wchodzić zarówno szkoły lub placówki niebędące 

szkołami lub placówkami artystycznymi, jak i szkoły lub placówki artystyczne, prowadzone przez jednostkę 

samorządu terytorialnego, połączenie w zespół tych szkół lub placówek lub włączenie do zespołu tych szkół 

lub placówek następuje po uzyskaniu pozytywnej opinii ministra właściwego do spraw kultury i ochrony 

dziedzictwa narodowego uzgodnionej z kuratorem oświaty.”; 

17) w art. 97 ust. 3 otrzymuje brzmienie: 



„3. Przepisy ust. 1 i 2 nie dotyczą szkół artystycznych oraz szkół prowadzonych przez Ministra Obrony 

Narodowej.”; 

18) w art. 109 w ust. 1 w pkt 7 kropkę zastępuje się średnikiem i dodaje się pkt 8 w brzmieniu: 

„8) zajęcia z przygotowania wojskowego realizowane w ramach programu szkolenia w oddziale 

przygotowania wojskowego.”; 

19) w art. 110: 

a) ust. 2 otrzymuje brzmienie: 

„2. Arkusz organizacji szkoły lub przedszkola opracowuje dyrektor szkoły lub przedszkola, 

uwzględniając przepisy wydane na podstawie art. 47 ust. 1 pkt 3, a w przypadku szkoły artystycznej – 

na podstawie art. 47 ust. 1a, a następnie przedstawia go do zaopiniowania radzie pedagogicznej. Arkusz 

organizacji szkoły lub przedszkola zaopiniowany przez radę pedagogiczną dyrektor szkoły lub 

przedszkola przekazuje do zaopiniowania zakładowym organizacjom związkowym będącym 

jednostkami organizacyjnymi organizacji związkowych reprezentatywnych w rozumieniu ustawy o 

Radzie Dialogu Społecznego albo jednostkami organizacyjnymi organizacji związkowych 

wchodzących w skład reprezentatywnych organizacji związkowych, zrzeszających nauczycieli, 

działającym w szkole lub przedszkolu, których dotyczy arkusz organizacji.”, 

b) uchyla się ust. 2a, 

c) w ust. 5 wyrazy „ust. 2–3” zastępuje się wyrazami „ust. 2 i 3”; 

20) po art. 112 dodaje się art. 112a w brzmieniu: 

„Art. 112a. 1. Minister właściwy do spraw kultury i ochrony dziedzictwa narodowego może określić, w 

drodze rozporządzenia, typy publicznych szkół artystycznych realizujących wyłącznie kształcenie 

artystyczne, którym mogą być podporządkowane szkoły filialne, uwzględniając wpływ funkcjonowania 

szkoły filialnej na efektywność kształcenia artystycznego w tych typach szkół artystycznych. 

2. Szkoła filialna może być utworzona i podporządkowana publicznej szkole artystycznej, określonej w 

przepisach wydanych na podstawie ust. 1, prowadzonej przez ministra właściwego do spraw kultury i 

ochrony dziedzictwa narodowego albo jednostkę samorządu terytorialnego. 

3. Utworzenie szkoły filialnej podporządkowanej publicznej szkole artystycznej prowadzonej przez 

jednostkę samorządu terytorialnego wymaga zawarcia porozumienia między tą jednostką a ministrem 

właściwym do spraw kultury i ochrony dziedzictwa narodowego. 

4. Szkoła filialna podporządkowana publicznej szkole artystycznej prowadzonej przez jednostkę 

samorządu terytorialnego może być utworzona na obszarze tej jednostki. 

5. Publicznej szkole artystycznej mogą być podporządkowane nie więcej niż dwie szkoły filialne. 

6. W przypadku szkoły filialnej zajęcia edukacyjne artystyczne określone w przepisach wydanych na 

podstawie art. 47 ust. 1a mogą być realizowane w następujący sposób: 

1) wszystkie zajęcia edukacyjne artystyczne są realizowane w szkole filialnej; 

2) zajęcia edukacyjne artystyczne są realizowane zarówno w szkole filialnej, jak i w publicznej szkole 

artystycznej, której jest podporządkowana szkoła filialna.”; 

21) w art. 113: 

a) pkt 2 otrzymuje brzmienie: 

„2) tryb nadawania imienia szkole i placówce artystycznej oraz zespołowi szkół artystycznych;”, 

b) po pkt 3 dodaje się pkt 3a w brzmieniu: 

„3a) zasady tworzenia i używania nazwy szkoły artystycznej filialnej;”; 

22) po art. 125 dodaje się art. 125a w brzmieniu: 



„Art. 125a. 1. Zajęcia w przedszkolu, innej formie wychowania przedszkolnego, szkole lub placówce 

zawiesza się, na czas oznaczony, w razie wystąpienia na danym terenie: 

1) zagrożenia bezpieczeństwa uczniów w związku z organizacją i przebiegiem imprez ogólnopolskich lub 

międzynarodowych,  

2) temperatury zewnętrznej lub w pomieszczeniach, w których są prowadzone zajęcia z uczniami, 

zagrażającej zdrowiu uczniów, 

3) zagrożenia związanego z sytuacją epidemiologiczną, 

4) nadzwyczajnego zdarzenia zagrażającego bezpieczeństwu lub zdrowiu uczniów innego niż określone w 

pkt 1–3 

– w przypadkach i trybie określonych w przepisach w sprawie bezpieczeństwa i higieny w publicznych i 

niepublicznych szkołach i placówkach oraz w przepisach wydanych na podstawie art. 32 ust. 11.  

2. W przypadku zawieszenia zajęć, o którym mowa w ust. 1, na okres powyżej dwóch dni dyrektor 

przedszkola, szkoły lub placówki, a w przypadku innej formy wychowania przedszkolnego prowadzonej 

przez osobę prawną niebędącą jednostką samorządu terytorialnego lub osobę fizyczną – osoba kierująca tą 

inną formą wychowania przedszkolnego organizują dla uczniów zajęcia z wykorzystaniem metod i technik 

kształcenia na odległość. Zajęcia te są organizowane nie później niż od trzeciego dnia zawieszenia zajęć, o 

którym mowa w ust. 1. 

3. Zajęcia z wykorzystaniem metod i technik kształcenia na odległość, o których mowa w ust. 2, są 

realizowane: 

1) z wykorzystaniem narzędzia informatycznego, o którym mowa w art. 44a ust. 1, lub 

2) z wykorzystaniem środków komunikacji elektronicznej zapewniających wymianę informacji między 

nauczycielem, uczniem i rodzicem, lub 

3) przez podejmowanie przez ucznia aktywności określonych przez nauczyciela potwierdzających 

zapoznanie się ze wskazanym materiałem lub wykonanie określonych działań, lub  

4) w inny sposób niż określone w pkt 1–3, umożliwiający kontynuowanie procesu kształcenia i 

wychowania.  

4. O sposobie lub sposobach realizacji zajęć z wykorzystaniem metod i technik kształcenia na 

odległość, o których mowa w ust. 2, dyrektor przedszkola, szkoły lub placówki, a w przypadku innej formy 

wychowania przedszkolnego prowadzonej przez osobę prawną niebędącą jednostką samorządu terytorialnego 

lub osobę fizyczną – osoba kierująca tą inną formą wychowania przedszkolnego, informują organ 

prowadzący i organ sprawujący nadzór pedagogiczny. 

5. W szczególnie uzasadnionych przypadkach dyrektor przedszkola, szkoły lub placówki, a w 

przypadku innej formy wychowania przedszkolnego prowadzonej przez osobę prawną niebędącą jednostką 

samorządu terytorialnego lub osobę fizyczną – osoba kierująca tą inną formą wychowania przedszkolnego, za 

zgodą organu prowadzącego i po uzyskaniu pozytywnej opinii organu sprawującego nadzór pedagogiczny, 

mogą odstąpić od organizowania dla uczniów zajęć z wykorzystaniem metod i technik kształcenia na 

odległość, o których mowa w ust. 2. 

6. Minister właściwy do spraw oświaty i wychowania określi, w drodze rozporządzenia, szczegółowe 

warunki organizowania i prowadzenia zajęć z wykorzystaniem metod i technik kształcenia na odległość, o 

których mowa w ust. 2, w przedszkolu, innej formie wychowania przedszkolnego, szkole lub placówce, 

uwzględniając indywidualne potrzeby i możliwości psychofizyczne uczniów, konieczność zapewnienia 

uczniom i rodzicom indywidualnych konsultacji z nauczycielem prowadzącym zajęcia oraz właściwego 

przebiegu procesu kształcenia. 



7. Statut przedszkola, szkoły i placówki, a w przypadku innej formy wychowania przedszkolnego 

prowadzonej przez osobę prawną niebędącą jednostką samorządu terytorialnego lub osobę fizyczną – 

organizacja wychowania przedszkolnego, określa szczegółową organizację zajęć z wykorzystaniem metod i 

technik kształcenia na odległość, o których mowa w ust. 2, w tym technologie informacyjno-komunikacyjne 

wykorzystywane przez nauczycieli do realizacji tych zajęć, sposób przekazywania uczniom materiałów 

niezbędnych do realizacji tych zajęć, warunki bezpiecznego uczestnictwa uczniów w tych zajęciach w 

odniesieniu do ustalonych w danym przedszkolu, danej innej formie wychowania przedszkolnego, szkole lub 

placówce technologii informacyjno-komunikacyjnych, mając na uwadze łączenie przemienne kształcenia z 

użyciem monitorów ekranowych i bez ich użycia. Statut szkoły określa także sposób potwierdzania 

uczestnictwa uczniów na zajęciach realizowanych z wykorzystaniem metod i technik kształcenia na 

odległość, uwzględniając konieczność poszanowania sfery prywatności ucznia oraz warunki techniczne i 

oprogramowanie sprzętu służącego do nauki.”; 

23) w art. 127: 

a) po ust. 16 dodaje się ust. 16a w brzmieniu:  

„16a. Dyrektor szkoły, na wniosek rodziców ucznia, a w przypadku uczniów pełnoletnich – tych 

uczniów, i w porozumieniu z organem prowadzącym, umożliwia uczniowi, który posiada orzeczenie o 

potrzebie indywidualnego nauczania, realizację zajęć indywidualnego nauczania z wykorzystaniem 

metod i technik kształcenia na odległość, w indywidualnym kontakcie z nauczycielem lub 

nauczycielami, uwzględniając zalecenia zawarte w orzeczeniu o potrzebie indywidualnego nauczania. 

Przepisy art. 125a ust. 3 i 4 stosuje się odpowiednio.”,  

b) po ust. 17 dodaje się ust. 17a w brzmieniu:  

„17a. Dyrektor przedszkola, a w przypadku innej formy wychowania przedszkolnego 

prowadzonej przez gminę oraz szkoły podstawowej, w której są zorganizowane oddziały przedszkolne 

– także dyrektor szkoły podstawowej, na wniosek rodziców dziecka i w porozumieniu z organem 

prowadzącym, umożliwiają dziecku, które posiada orzeczenie o potrzebie indywidualnego 

obowiązkowego rocznego przygotowania przedszkolnego, realizację zajęć indywidualnego 

obowiązkowego rocznego przygotowania przedszkolnego z wykorzystaniem metod i technik 

kształcenia na odległość, w indywidualnym kontakcie z nauczycielem lub nauczycielami, 

uwzględniając zalecenia zawarte w orzeczeniu o potrzebie indywidualnego obowiązkowego rocznego 

przygotowania przedszkolnego. Przepisy art. 125a ust. 3 i 4 stosuje się odpowiednio.”; 

24) w art. 128 dodaje się ust. 4–8 w brzmieniu: 

„4. Szkoła, do której uczeń uczęszczał przed przyjęciem do podmiotu leczniczego, w którym nie 

zorganizowano szkoły specjalnej, na wniosek rodziców ucznia, a w przypadku uczniów pełnoletnich – tych 

uczniów, oraz w porozumieniu z kierownikiem tego podmiotu i organem prowadzącym tę szkołę, umożliwia 

uczniowi realizację w podmiocie leczniczym zajęć z wykorzystaniem metod i technik kształcenia na 

odległość. Przepisy art. 125a ust. 3 i 4 stosuje się odpowiednio.  

5. Zajęcia, o których mowa w ust. 4, organizuje się uczniowi odpowiednio do wskazań lekarza 

prowadzącego leczenie ucznia. 

6. Dyrektor szkoły, do której uczeń uczęszczał przed przyjęciem do podmiotu leczniczego, w którym 

nie zorganizowano szkoły specjalnej, na wniosek nauczyciela, kierownika podmiotu leczniczego lub 

upoważnionego przez niego lekarza, może – ze względu na stan zdrowia ucznia – zezwolić na: 

1) odstąpienie od realizacji niektórych treści nauczania obowiązkowych zajęć edukacyjnych; 

2) zmniejszenie liczby godzin zajęć edukacyjnych; 

3) odstąpienie od udziału ucznia w zajęciach edukacyjnych na czas wskazany przez lekarza. 



7. W przypadku ucznia przebywającego w podmiocie leczniczym krócej niż 9 dni, dyrektor szkoły, do 

której uczeń uczęszczał przed przyjęciem do podmiotu leczniczego, w którym nie zorganizowano szkoły 

specjalnej, może odstąpić od organizowania zajęć z wykorzystaniem metod i technik kształcenia na 

odległość; nie dotyczy to ucznia przewlekle chorego, którego leczenie wymaga częstej hospitalizacji.  

8. Warunki korzystania przez ucznia, który realizuje zajęcia z wykorzystaniem metod i technik 

kształcenia na odległość zgodnie z ust. 4, z urządzeń technologicznych (sprzętu komputerowego, 

elektronicznego) i pomieszczeń podmiotu leczniczego oraz ponoszenia kosztów ich utrzymania i 

bezpiecznego użytkowania określa umowa zawarta pomiędzy organem prowadzącym szkołę, do której uczeń 

uczęszczał przed przyjęciem do podmiotu leczniczego, a podmiotem leczniczym, w którym uczeń 

przebywa.”; 

25) w art. 143 w ust. 1 w pkt 4 kropkę zastępuje się średnikiem i dodaje się pkt 5 w brzmieniu: 

„5) posiadają obywatelstwo polskie lub obywatelstwo innego państwa członkowskiego Unii 

Europejskiej.”; 

26) w art. 150 w ust. 1 w pkt 6 kropkę zastępuje się średnikiem i dodaje się pkt 7 w brzmieniu: 

„7) w przypadku wniosku o przyjęcie do publicznej szkoły ponadpodstawowej, o której mowa w art. 18 

ust. 1 pkt 2 lit. a, prowadzonej przez Ministra Obrony Narodowej, albo oddziału przygotowania 

wojskowego w publicznej szkole ponadpodstawowej – informację o obywatelstwie kandydata.”; 

27) w art. 165 w ust. 12 i w art. 166 w ust. 3 wyrazy „art. 39 ust. 2–4a” zastępuje się wyrazami „art. 39 ust. 2–4”; 

28) w art. 169: 

a) w ust. 1 w pkt 5 kropkę zastępuje się średnikiem i dodaje się pkt 6 w brzmieniu: 

„6) niezrealizowania przez osobę prowadzącą szkołę lub placówkę polecenia, o którym mowa w art. 

180 ust. 3.”, 

b) w ust. 4 wyrazy „ust. 1 pkt 3” zastępuje się wyrazami „ust. 1 pkt 2–4 i 6”; 

29) w art. 172 w ust. 2 w pkt 7 w lit. a wyrazy „art. 134 ust. 1” zastępuje się wyrazami „art. 130 ust. 7a, art. 134 

ust. 1”; 

30) art. 172a otrzymuje brzmienie: 

„Art. 172a. Przepisy art. 68 ust. 7–7d i art. 120a stosuje się do szkół niepublicznych prowadzących 

kształcenie zawodowe, z wyjątkiem niepublicznych szkół artystycznych.”; 

31) po art. 173 dodaje się art. 173a w brzmieniu: 

„Art. 173a. Przepisy art. 125a ust. 1–5 i 7, art. 127 ust. 16a i 17a, art. 128 ust. 4–8 oraz przepisy 

wydane na podstawie art. 125a ust. 6 stosuje się odpowiednio do niepublicznych przedszkoli, innych form 

wychowania przedszkolnego, szkół i placówek.”; 

32) po art. 175 dodaje się art. 175a w brzmieniu: 

„Art. 175a. Do niepublicznych przedszkoli, szkół i placówek stosuje się przepisy wydane na podstawie 

art. 47 ust. 1 pkt 8.”; 

33) w art. 179 w ust. 1 zdanie pierwsze otrzymuje brzmienie: 

„Uprawnienia publicznej szkoły artystycznej mogą zostać cofnięte przez ministra właściwego do spraw 

kultury i ochrony dziedzictwa narodowego, jeżeli w trybie nadzoru pedagogicznego zostanie stwierdzone 

niespełnianie warunków, o których mowa w art. 14 ust. 4, lub warunków funkcjonowania szkoły określonych 

zgodnie z art. 178 ust. 7 albo w przypadku gdy osoba prowadząca szkołę nie zrealizuje polecenia, o którym 

mowa w art. 180 ust. 3.”; 

34) w art. 180: 

a) w ust. 1 w zdaniu trzecim wyrazy „art. 55” zastępuje się wyrazami „art. 55 ust. 1–6 i 7–9”, 

b) ust. 2 otrzymuje brzmienie: 
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„2. Jeżeli niepubliczna szkoła lub placówka lub organ prowadzący tę szkołę lub placówkę 

prowadzą działalność z naruszeniem przepisów niniejszej ustawy, ustawy o systemie oświaty, 

wydanych na ich podstawie rozporządzeń lub statutu lub nie wypełniają zobowiązań, o których mowa 

w art. 168 ust. 4 pkt 6, lub nie spełniają warunków funkcjonowania szkoły określonych zgodnie z art. 

178 ust. 4, a w przypadku szkoły artystycznej – warunków funkcjonowania szkoły określonych zgodnie 

z art. 178 ust. 7, organ sprawujący nadzór pedagogiczny poleca usunięcie uchybień, wskazując, w 

zależności od oceny zakresu i stopnia stwierdzonych uchybień, termin ich usunięcia, jednak nie dłuższy 

niż 30 dni od dnia przekazania polecenia.”, 

c) dodaje się ust. 3 w brzmieniu: 

„3. Organ sprawujący nadzór pedagogiczny może polecić osobie prowadzącej niepubliczną 

szkołę lub placówkę niezwłoczne umożliwienie wykonania czynności z zakresu nadzoru 

pedagogicznego w szkole lub placówce. Wykonywanie w niepublicznej szkole lub placówce czynności 

z zakresu nadzoru pedagogicznego powinno rozpocząć się nie później niż w terminie 7 dni od dnia 

otrzymania polecenia.”. 

Art. 2. W ustawie z dnia 26 stycznia 1982 r. – Karta Nauczyciela (Dz. U. z 2021 r. poz. 1762) wprowadza się 

następujące zmiany: 

1) w art. 6a: 

a) po ust. 7a dodaje się ust. 7b w brzmieniu: 

„7b. Jeżeli w terminie 30 dni od dnia przedstawienia projektu oceny pracy, o której mowa w ust. 

6, organ sprawujący nadzór pedagogiczny, a w przypadku placówek doskonalenia nauczycieli – kurator 

oświaty nie uzyskają porozumienia odpowiednio z organem prowadzącym szkołę lub organem 

prowadzącym placówkę doskonalenia nauczycieli w sprawie tej oceny, to oceny pracy, o której mowa 

w ust. 6, dokonuje odpowiednio organ sprawujący nadzór pedagogiczny po rozpatrzeniu stanowiska 

organu prowadzącego szkołę lub kurator oświaty po rozpatrzeniu stanowiska organu prowadzącego 

placówkę doskonalenia nauczycieli.”, 

b) w ust. 10a w pkt 1–3 wyrazy „ust. 6” zastępuje się wyrazami „ust. 6 albo 7b”; 

2) w art. 85t po ust. 1 dodaje się ust. 1a w brzmieniu: 

„1a. W sprawach niecierpiących zwłoki związanych z zagrożeniem bezpieczeństwa uczniów w czasie 

zajęć organizowanych przez szkołę organ sprawujący nadzór pedagogiczny może wystąpić do organu 

prowadzącego szkołę z wnioskiem o zawieszenie nauczyciela pełniącego funkcję dyrektora szkoły przed 

złożeniem wniosku o wszczęcie postępowania dyscyplinarnego. Wniosek złożony w tej sprawie przez organ 

sprawujący nadzór pedagogiczny jest wiążący dla organu prowadzącego szkołę.”; 

3) w art. 91d pkt 3 otrzymuje brzmienie: 

„3) art. 6a ust. 1 pkt 3 oraz ust. 6 i 7b, art. 9b ust. 3, 3a i 4 pkt 2 oraz ust. 6 i 7 pkt 1, art. 9f ust. 1, art. 9g 

ust. 3 pkt 1 i ust. 4, art. 18 ust. 4 i 5, art. 22 ust. 1, art. 26 ust. 2, art. 42 ust. 6a, art. 54 ust. 5, art. 63 ust. 

2, art. 75 ust. 2a, art. 85s ust. 4, art. 85t ust. 1–2 i 5 oraz art. 85z ust. 1 pkt 2 i ust. 3 pkt 2 – wykonuje 

odpowiednio: wójt, burmistrz (prezydent miasta), starosta, marszałek województwa.”. 

Art. 3. W ustawie z dnia 7 września 1991 r. o systemie oświaty (Dz. U. z 2021 r. poz. 1915) wprowadza się 

następujące zmiany: 

1) w art. 22ao w ust. 3 pkt 2 otrzymuje brzmienie: 

„2) w przypadku podręcznika do danych zajęć edukacyjnych z zakresu kształcenia ogólnego w klasach IV–

VIII szkoły podstawowej i w szkole ponadpodstawowej – zawiera usystematyzowaną prezentację treści 

nauczania z zakresu danych zajęć edukacyjnych na danym etapie edukacyjnym, ustalonych w 

podstawie programowej kształcenia ogólnego; prezentacja treści nauczania nie jest opracowana w 



sposób repetycyjny podporządkowany wyłącznie ćwiczeniu technik rozwiązywania zadań 

egzaminacyjnych, wzorowanych na arkuszach egzaminacyjnych do przeprowadzania odpowiednio 

egzaminu ósmoklasisty lub egzaminu maturalnego;”; 

2) w art. 44d wyrazy „posiadane kwalifikacje lub” zastępuje się wyrazami „posiadane kwalifikacje, 

doświadczenie zawodowe lub”; 

3) w art. 44t wyrazy „posiadane kwalifikacje i doświadczenie zawodowe” zastępuje się wyrazami „posiadane 

kwalifikacje, doświadczenie zawodowe”; 

4) w art. 44zzzk po ust. 2 dodaje się ust. 2a w brzmieniu: 

„2a. W terminie 7 dni od dnia otrzymania informacji o rozpoczęciu kształcenia na kwalifikacyjnym 

kursie zawodowym, o której mowa w przepisach wydanych na podstawie art. 117 ust. 5 ustawy – Prawo 

oświatowe, dyrektor okręgowej komisji egzaminacyjnej informuje podmiot prowadzący kwalifikacyjny kurs 

zawodowy, o którym mowa w art. 117 ust. 2 pkt 3 i 4 ustawy – Prawo oświatowe, o obowiązku 

zorganizowania egzaminu zawodowego dla osób, o których mowa w art. 44zzzb ust. 3 pkt 4, oraz wyznacza 

termin wskazania przez ten podmiot miejsca przeprowadzenia tego egzaminu.”. 

Art. 4. W ustawie z dnia 15 kwietnia 2011 r. o systemie informacji oświatowej (Dz. U. z 2021 r. poz. 584, 

619 i 1981) wprowadza się następujące zmiany: 

1) w art. 3 w ust. 2 w pkt 3 wyrazy „art. 15 ust. 1–5” zastępuje się wyrazami „art. 15”; 

2) art. 12 otrzymuje brzmienie: 

„Art. 12. Dane dziedzinowe ucznia w związku z wczesnym wspomaganiem rozwoju, zajęciami 

rewalidacyjno-wychowawczymi oraz kształceniem specjalnym obejmują: 

1) numer opinii o potrzebie wczesnego wspomagania rozwoju dziecka, orzeczenia o potrzebie zajęć 

rewalidacyjno-wychowawczych lub orzeczenia o potrzebie kształcenia specjalnego;  

2) datę wydania odpowiednio opinii lub orzeczenia, o których mowa w pkt 1;  

3) datę przedłożenia w szkole lub placówce oświatowej odpowiednio opinii lub orzeczenia, o których 

mowa w pkt 1; 

4) datę zakończenia realizacji wczesnego wspomagania rozwoju dziecka, zajęć rewalidacyjno-

wychowawczych lub kształcenia specjalnego, zorganizowanych na podstawie odpowiednio opinii lub 

orzeczenia, o których mowa w pkt 1;  

5) informację o rodzaju niepełnosprawności, a w przypadku niepełnosprawności sprzężonych – 

współwystępujących niepełnosprawności, niedostosowaniu społecznym lub zagrożeniu 

niedostosowaniem społecznym; 

6) liczbę godzin zajęć w ramach wczesnego wspomagania rozwoju dziecka, o których mowa w przepisach 

wydanych na podstawie art. 127 ust. 19 pkt 1 ustawy – Prawo oświatowe, oraz liczbę godzin zajęć z 

zakresu pomocy psychologiczno-pedagogicznej, realizujących zalecenia zawarte w opinii o potrzebie 

wczesnego wspomagania rozwoju dziecka, ze wskazaniem formy tych zajęć: indywidualne lub w 

grupie; 

7) liczbę godzin zajęć wychowania przedszkolnego lub zajęć edukacyjnych realizowanych indywidualnie 

z uczniem lub w grupie liczącej do 5 uczniów, o których mowa w przepisach wydanych na podstawie 

art. 127 ust. 19 pkt 2 ustawy – Prawo oświatowe; 

8) liczbę godzin zajęć rewalidacyjno-wychowawczych, o których mowa w przepisach wydanych na 

podstawie art. 7 ust. 3 ustawy z dnia 19 sierpnia 1994 r. o ochronie zdrowia psychicznego (Dz. U. z 

2020 r. poz. 685), ze wskazaniem formy tych zajęć: indywidualne lub zespołowe; 

9) liczbę godzin zajęć odpowiednio rewalidacyjnych, socjoterapeutycznych, resocjalizacyjnych oraz zajęć 

z zakresu pomocy psychologiczno-pedagogicznej, realizujących zalecenia zawarte w orzeczeniu o 



potrzebie kształcenia specjalnego, orzeczeniu o potrzebie zajęć rewalidacyjno-wychowawczych, w 

indywidualnym programie zajęć, o którym mowa w przepisach wydanych na podstawie art. 7 ust. 3 

ustawy z dnia 19 sierpnia 1994 r. o ochronie zdrowia psychicznego, i w indywidualnym programie 

edukacyjno-terapeutycznym, o którym mowa w art. 127 ust. 3 ustawy – Prawo oświatowe, ze 

wskazaniem formy tych zajęć: indywidualne lub zespołowe; 

10) liczbę przypadających na ucznia godzin zajęć i innych zadań realizowanych przez nauczycieli 

posiadających kwalifikacje z zakresu pedagogiki specjalnej zatrudnionych dodatkowo w celu 

współorganizowania kształcenia specjalnego uczniów niepełnosprawnych, niedostosowanych 

społecznie oraz zagrożonych niedostosowaniem społecznym;  

11) liczbę przypadających na ucznia godzin zajęć i innych zadań realizowanych przez specjalistów 

zatrudnionych dodatkowo w ramach współorganizowania kształcenia specjalnego; 

12) liczbę przypadających na ucznia godzin zajęć i innych zadań realizowanych przez pomoc 

nauczyciela.”; 

3) w art. 13 po pkt 4 dodaje się pkt 4a w brzmieniu: 

„4a) liczbę godzin zajęć wychowania przedszkolnego realizowanych indywidualnie z uczniem objętym 

zindywidualizowaną ścieżką realizacji obowiązkowego rocznego przygotowania przedszkolnego, o 

której mowa w przepisach wydanych na podstawie art. 47 ust. 1 pkt 5 ustawy – Prawo oświatowe;”; 

4) w art. 14 po pkt 11 dodaje się pkt 11a w brzmieniu: 

„11a) liczbę godzin zajęć edukacyjnych realizowanych indywidualnie z uczniem objętym 

zindywidualizowaną ścieżką kształcenia, o której mowa w przepisach wydanych na podstawie art. 47 

ust. 1 pkt 5 ustawy – Prawo oświatowe;”; 

5) w art. 29 w ust. 3 w pkt 1 wyrazy „art. 15 ust. 2–6” zastępuje się wyrazami „art. 15”; 

6) po art. 66b dodaje się art. 66c w brzmieniu: 

„Art. 66c. 1. Minister właściwy do spraw oświaty i wychowania w celu umożliwienia Zakładowi 

Ubezpieczeń Społecznych przeprowadzania analiz przyczyn nieobecności nauczycieli w pracy z powodu 

urlopu macierzyńskiego lub czasowej niezdolności do pracy wskutek choroby, w tym monitorowania 

przyczyn, skali oraz cykliczności nieobecności, a także przygotowywania przez Zakład Ubezpieczeń 

Społecznych na potrzeby własne lub ministra właściwego do spraw oświaty i wychowania badań, prognoz 

lub opracowań dotyczących nieobecności nauczycieli w pracy wskutek choroby, a także szacowania skutków 

finansowych zmian przepisów z zakresu ubezpieczeń społecznych pozyskuje z bazy danych SIO dane 

nauczyciela obejmujące: 

1) imię (imiona) i nazwisko;  

2) numer PESEL, a w przypadku nauczyciela nieposiadającego numeru PESEL – serię i numer paszportu 

lub innego dokumentu potwierdzającego tożsamość; 

3) datę urodzenia; 

4) płeć; 

5) staż pracy; 

6) staż pracy pedagogicznej; 

7) typ szkoły lub placówki oświatowej, w której jest zatrudniony;  

8) kod TERYT gminy, w której znajduje się miejsce zatrudnienia; 

9) podstawę prawną zatrudnienia; 

10) stopień awansu zawodowego; 

11) wykształcenie; 

12) wymiar etatu; 



13) wskazanie, czy nauczyciel przebywa na urlopie dla poratowania zdrowia, o którym mowa w art. 73 

ustawy z dnia 26 stycznia 1982 r. – Karta Nauczyciela. 

2. Dane, o których mowa w ust. 1 pkt 2–13, minister właściwy do spraw oświaty i wychowania 

przekazuje Zakładowi Ubezpieczeń Społecznych kwartalnie, do 20 dnia miesiąca następującego po 

zakończeniu danego kwartału kalendarzowego, według stanu na ostatni dzień danego kwartału 

kalendarzowego.”. 

Art. 5. W ustawie z dnia 14 grudnia 2016 r. – Przepisy wprowadzające ustawę – Prawo oświatowe (Dz. U. z 

2017 r. poz. 60, 949 i 2203, z 2018 r. poz. 2245 oraz z 2019 r. poz. 1287) w art. 304 wyrazy „31 sierpnia 2022 r.” 

zastępuje się wyrazami „31 sierpnia 2024 r.”. 

Art. 6. W ustawie z dnia 27 października 2017 r. o finansowaniu zadań oświatowych (Dz. U. z 2021 r. poz. 

1930) w art. 73a po ust. 1 dodaje się ust. 1a w brzmieniu: 

„1a. Minister właściwy do spraw oświaty i wychowania w ramach środków, o których mowa w ust. 1, 

może udzielać z budżetu państwa, w ramach realizacji ustanowionego programu lub przedsięwzięcia, dotacji 

celowej na finansowanie lub dofinansowanie kosztów realizacji inwestycji.”.  

Art. 7. W ustawie z dnia 22 listopada 2018 r. o zmianie ustawy – Prawo oświatowe, ustawy o systemie 

oświaty oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. poz. 2245 i 2432, z 2019 r. poz. 534, 1287 i 2248 oraz z 2021 r. poz. 

4) po art. 143 dodaje się art. 143a w brzmieniu: 

„Art. 143a. W przypadku nauczycieli teoretycznych przedmiotów zawodowych i nauczycieli 

praktycznej nauki zawodu, którzy do dnia 31 sierpnia 2020 r. zostali zatrudnieni w szkołach prowadzących 

kształcenie zawodowe w rozumieniu art. 4 pkt 28a lit. a ustawy zmienianej w art. 1 oraz w placówkach i 

centrach, o których mowa w art. 2 pkt 4 ustawy zmienianej w art. 1, pierwszy cykl szkolenia branżowego, o 

którym mowa w art. 70c ust. 1 ustawy zmienianej w art. 6, w łącznym wymiarze 40 godzin, wynosi 4 lata.”. 

Art. 8. 1. Do postępowań w sprawie udzielenia zezwolenia na utworzenie oddziału przygotowania 

wojskowego wszczętych i niezakończonych przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy stosuje się przepisy 

dotychczasowe.  

2. Wniosek, o którym mowa w art. 28a ust. 5 ustawy zmienianej w art. 1, w brzmieniu nadanym niniejszą 

ustawą, o zezwolenie na utworzenie oddziału przygotowania wojskowego w roku szkolnym 2022/2023 składa się w 

terminie do dnia 28 lutego 2022 r. 

Art. 9. Bezpłatny transport i opieka zorganizowane przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy na 

podstawie art. 39 ust. 3 pkt 2 lub ust. 4a ustawy zmienianej w art. 1 w brzmieniu dotychczasowym mogą nadal się 

odbywać zgodnie z dotychczasowymi przepisami, nie dłużej jednak niż do dnia 31 sierpnia 2022 r. 

Art. 10. 1. Do konkursów na stanowiska dyrektorów szkół lub placówek, w tym nowo zakładanych szkół lub 

placówek, oraz konkursów na stanowiska dyrektorów zespołów szkół lub placówek, w tym nowo zakładanych 

zespołów szkół lub placówek, ogłoszonych i niezakończonych przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy 

stosuje się przepisy dotychczasowe. 

2. Do: 

1) powierzenia kandydatowi wyłonionemu w wyniku konkursu przeprowadzonego przed dniem wejścia w życie 

niniejszej ustawy stanowiska dyrektora szkoły lub placówki, w tym nowo zakładanej szkoły lub placówki, 

oraz stanowiska dyrektora zespołu szkół lub placówek, w tym nowo zakładanego zespołu szkół lub placówek,  

2) powołania kandydata wyłonionego w wyniku konkursu przeprowadzonego przed dniem wejścia w życie 

niniejszej ustawy na stanowisko dyrektora szkoły lub placówki, w tym nowo zakładanej szkoły lub placówki, 



oraz na stanowisko dyrektora zespołu szkół lub placówek, w tym nowo zakładanego zespołu szkół lub 

placówek  

– stosuje się przepisy dotychczasowe. 

3. Do: 

1) powierzenia kandydatowi ustalonemu przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy na podstawie art. 63 ust. 

12 ustawy zmienianej w art. 1, w brzmieniu dotychczasowym, stanowiska dyrektora szkoły lub placówki, w 

tym nowo zakładanej szkoły lub placówki, oraz stanowiska dyrektora zespołu szkół lub placówek, w tym 

nowo zakładanego zespołu szkół lub placówek,  

2) powołania kandydata ustalonego przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy na podstawie art. 63 ust. 12 

w związku z art. 63 ust. 22 ustawy zmienianej w art. 1, w brzmieniu dotychczasowym, na stanowisko 

dyrektora szkoły lub placówki, w tym nowo zakładanej szkoły lub placówki, oraz na stanowisko dyrektora 

zespołu szkół lub placówek, w tym nowo zakładanego zespołu szkół lub placówek  

– stosuje się przepisy dotychczasowe. 

Art. 11. Jeżeli przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy kurator oświaty, a w przypadku szkoły i 

placówki artystycznej oraz placówki, o której mowa w art. 2 pkt 8 ustawy zmienianej w art. 1, dla uczniów szkół 

artystycznych, prowadzonej przez jednostkę samorządu terytorialnego – minister właściwy do spraw kultury i 

ochrony dziedzictwa narodowego wydali opinię, o której mowa w art. 66 ust. 1 pkt 2 ustawy zmienianej w art. 1 w 

brzmieniu dotychczasowym, do odwołania nauczyciela ze stanowiska kierowniczego w przypadku, o którym mowa 

w art. 66 ust. 1 pkt 2 ustawy zmienianej w art. 1, w brzmieniu dotychczasowym, stosuje się przepisy 

dotychczasowe. 

Art. 12. 1. Dyrektor szkoły lub placówki, w których w dniu wejścia w życie niniejszej ustawy, w ramach 

działalności podjętej przez stowarzyszenie lub inną organizację, o których mowa w art. 86 ust. 1 ustawy zmienianej 

w art. 1, są prowadzone zajęcia z uczniami, w terminie dwóch miesięcy od dnia wejścia w życie niniejszej ustawy, 

jest obowiązany przekazać kuratorowi oświaty, a w przypadku szkoły i placówki artystycznej oraz placówki, o 

której mowa w art. 2 pkt 8 ustawy zmienianej w art. 1, dla uczniów szkół artystycznych – specjalistycznej jednostce 

nadzoru, o której mowa w art. 53 ust. 1 ustawy zmienianej w art. 1, program tych zajęć oraz materiały 

wykorzystywane do realizacji programu tych zajęć, wraz z opiniami, o których mowa w art. 86 ust. 2 ustawy 

zmienianej w art. 1. Przepisy art. 86 ust. 2c–2f ustawy zmienianej w art. 1, w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, 

stosuje się odpowiednio. 

2. W razie negatywnej opinii kuratora oświaty, a w przypadku szkoły i placówki artystycznej oraz placówki, 

o której mowa w art. 2 pkt 8 ustawy zmienianej w art. 1, dla uczniów szkół artystycznych – specjalistycznej 

jednostki nadzoru, o której mowa w art. 53 ust. 1 ustawy zmienianej w art. 1, zaprzestaje się prowadzenia zajęć, o 

których mowa w ust. 1, z końcem okresu (semestru), w którym opinia została wydana. 

3. Opinie, o których mowa w ust. 1, nie są wymagane w przypadku zajęć, o których mowa w ust. 1, 

organizowanych i prowadzonych w ramach zadania zleconego z zakresu administracji rządowej. 

Art. 13. Do likwidacji lub przekształcenia szkoły lub placówki prowadzonych przez jednostkę samorządu 

terytorialnego, w sprawie których jednostka samorządu terytorialnego podjęła przed dniem wejścia w życie 

niniejszej ustawy uchwałę o zamiarze likwidacji lub przekształcenia szkoły lub placówki, stosuje się przepisy 

dotychczasowe. 

Art. 14. W przypadku połączenia w zespół szkół lub placówek albo włączenia do zespołu innych szkół lub 

placówek, prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego, w których sprawie jednostka samorządu 

terytorialnego podjęła uchwałę przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy, nie stosuje się przepisów art. 91 ust. 

11–13 ustawy zmienianej w art. 1 w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą. 



Art. 15. 1. Z dniem 31 sierpnia 2022 r. likwiduje się działającą w dniu wejścia w życie niniejszej ustawy 

szkołę filialną podporządkowaną szkole artystycznej, chyba że do dnia 30 marca 2022 r.: 

1) minister właściwy do spraw kultury i ochrony dziedzictwa narodowego, w drodze zarządzenia, potwierdzi 

podporządkowanie szkoły filialnej szkole artystycznej realizującej wyłącznie kształcenie artystyczne – w 

przypadku szkoły artystycznej prowadzonej przez tego ministra; 

2) jednostka samorządu terytorialnego prowadząca szkołę artystyczną zawrze z ministrem właściwym do spraw 

kultury i ochrony dziedzictwa narodowego porozumienie w sprawie dalszego działania szkoły filialnej. 

2. W przypadkach, o których mowa w ust. 1, przepisy art. 88 ust. 2b oraz art. 112a ust. 4 i 5 ustawy 

zmienianej w art. 1, w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, stosuje się odpowiednio. 

3. Organ prowadzący szkołę artystyczną, której jest podporządkowana szkoła filialna ulegająca likwidacji 

zgodnie z ust. 1, jest obowiązany w terminie do dnia 30 kwietnia 2022 r. zawiadomić rodziców uczniów, a w 

przypadku uczniów pełnoletnich – tych uczniów, o likwidacji szkoły filialnej z dniem 31 sierpnia 2022 r.  

Art. 16. Do postępowań dotyczących oceny pracy dyrektora szkoły, nauczyciela, któremu czasowo 

powierzono pełnienie obowiązków dyrektora szkoły, oraz nauczyciela pełniącego w zastępstwie obowiązki 

dyrektora szkoły przez okres co najmniej 6 miesięcy, a w przypadku placówek doskonalenia nauczycieli – do 

postępowań dotyczących oceny pracy dyrektora placówki doskonalenia nauczycieli, nauczyciela, któremu czasowo 

powierzono pełnienie obowiązków dyrektora placówki doskonalenia nauczycieli, oraz nauczyciela pełniącego w 

zastępstwie obowiązki dyrektora placówki doskonalenia nauczycieli przez okres co najmniej 6 miesięcy, 

wszczętych i niezakończonych przed dniem wejścia w życie niniejszej ustawy stosuje się przepisy dotychczasowe. 

Art. 17. 1.  Podręczniki do danych zajęć edukacyjnych z zakresu kształcenia ogólnego, w tym do kształcenia 

specjalnego, dopuszczone do użytku szkolnego przed dniem 1 września 2022 r. zachowują status dopuszczonych do 

użytku szkolnego. 

2. Do postępowań w sprawach o dopuszczenie do użytku szkolnego podręczników do danych zajęć 

edukacyjnych z zakresu kształcenia ogólnego, w tym podręczników do kształcenia specjalnego, wszczętych i 

niezakończonych przed dniem 1 września 2022 r. stosuje się przepisy dotychczasowe. 

Art. 18. Przepis art. 44d ustawy zmienianej w art. 3, w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, stosuje się 

również do uczniów klas dotychczasowego czteroletniego technikum. 

Art. 19. 1. Dane dziedzinowe ucznia w związku z kształceniem specjalnym, o których mowa w art. 12 pkt 7 

ustawy zmienianej w art. 4 w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, obejmują również liczbę godzin zajęć 

edukacyjnych realizowanych indywidualnie z uczniem lub w grupie liczącej do 5 uczniów, o których mowa w 

przepisach wydanych na podstawie art. 71b ust. 7 pkt 2 ustawy zmienianej w art. 3 w brzmieniu obowiązującym 

przed dniem 1 września 2017 r., do czasu zakończenia kształcenia w klasach dotychczasowych szkół 

ponadgimnazjalnych prowadzonych w szkołach ponadpodstawowych. 

2. Dane dziedzinowe w związku z nauką ucznia w szkole, o których mowa w art. 14 pkt 11a ustawy 

zmienianej w art. 4 w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, obejmują również liczbę godzin zajęć edukacyjnych 

realizowanych indywidualnie z uczniem objętym zindywidualizowaną ścieżką kształcenia, o której mowa w 

przepisach wydanych na podstawie art. 22 ust. 2 pkt 11 ustawy zmienianej w art. 3 w brzmieniu obowiązującym 

przed dniem 1 września 2017 r., do czasu zakończenia kształcenia w klasach dotychczasowych szkół 

ponadgimnazjalnych prowadzonych w szkołach ponadpodstawowych. 



Art. 20. W przypadku dotacji celowej, o której mowa w art. 73a ust. 1a ustawy zmienianej w art. 6 w 

brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, przyznanej do dnia 31 grudnia 2022 r. przepisu art. 133 ustawy z dnia 27 

sierpnia 2009 r. o finansach publicznych (Dz. U. z 2021 r. poz. 305, z późn. zm.2)) nie stosuje się. 

Art. 21. 1. Dotychczasowe przepisy wykonawcze wydane na podstawie art. 28a ust. 12 i art. 113 ustawy 

zmienianej w art. 1 zachowują moc do dnia wejścia w życie przepisów wykonawczych wydanych odpowiednio na 

podstawie art. 28a ust. 12 i art. 113 ustawy zmienianej w art. 1 w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, jednak nie 

dłużej niż przez 12 miesięcy od dnia wejścia w życie niniejszej ustawy, i mogą być zmieniane na podstawie tych 

przepisów. 

2. Dotychczasowe przepisy wykonawcze wydane na podstawie art. 18 ust. 6 ustawy zmienianej w art. 1 

zachowują moc do dnia wejścia w życie przepisów wykonawczych wydanych na podstawie art. 18 ust. 6 ustawy 

zmienianej w art. 1 w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, jednak nie dłużej niż przez 18 miesięcy od dnia wejścia 

w życie niniejszej ustawy, i mogą być zmieniane na podstawie tego przepisu. 

Art. 22. Ustawa wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia, z wyjątkiem: 

1) art. 1 pkt 19, 25, 26, 29 i 30, art. 4 i art. 19, które wchodzą w życie z dniem 1 stycznia 2022 r.; 

2) art. 1 pkt 3 lit. a w zakresie art. 128 ust. 8, art. 1 pkt 3 lit. b, pkt 22–24, 31 i 32, art. 3 pkt 1–3 oraz art. 18, 

które wchodzą w życie z dniem 1 września 2022 r. 

 

♣ 
2022-01-25 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5821 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 36 995 nowych zakażonych. 252 zgony. 

 

AW: – Premier z prezesem [sic!] witają opozycję, ale na spotkaniu nie mają żadnych 

nowych konkretów [starych konkretów też nie mają, bo ich niebyło]. W środku pandemii mamy 

37 tysięcy zakażonych i sparaliżowany przez antyszczepionkowców rząd… 

Arleta Zalewska: – Po raz pierwszy opozycja w takim składzie [rozpoznaję: Kosiniak- 

Kamysz, Arłukowicz, Budka, panie z Zielonych i z PPS] 

Kosiniak-Kamysz: – Wspólne stanowisko całej demokratycznej opozycji. Dzisiaj 

oczekujemy: planu pandemicznego, ustaw i rozporządzeń ministra zdrowia. To jest rola rządu. 

Rząd ma ratować zdrowie i życie, a my będziemy tego pilnować. Natychmiast. 

AZ: – Eksperci z zespołu doradczego do spraw Covid-19 Polskiej Akademii Nauk wprost 

wskazali: „Wyraźny jest natomiast deficyt woli zwalczania epidemii COVID-19 u rządzących”. 

„Skutkiem bierności rządu było kolejne niepotrzebne kilkadziesiąt tysięcy nadmiarowych 

zgonów w drugiej połowie 2021 roku. (…) Długotrwałe przepełnienie szpitali zaowocuje 

kolejnymi przypadkami zbyt późno rozpoznanych chorób i falą śmierci, których można było 

uniknąć”. 

 

AW: – Informacja z ostatniej chwili od ministra Czarnka: Od czwartku nauka zdalna dla 

klas 5-8 szkół podstawowych i wszystkich klas szkół średnich. Nie będzie także końca 

wszystkich ferii w całej Polsce, czyli do końca 27 lutego. 

Czarnek: – Od czwartku w szkołach nadal naukę stacjonarną kontynuować będą uczniowie 

z klas 1-4 oraz uczniowie zerówek, do przedszkoli będą chodzić dzieci w wieku przedszkolnym, 

czyli przedszkola, zerówki i klasy 1-4 kontynuują naukę stacjonarną [widocznie za mało 

 
2) Zmiany tekstu jednolitego wymienionej ustawy zostały ogłoszone w Dz. U. z 2021 r. poz. 1236, 1535, 1773, 

1927, 1981 i 2054. 



umiera], natomiast uczniowie klas 5-6-7-8 oraz uczniowie szkół ponadpodstawowych 

wszystkich klas przechodzą na naukę zdalną do końca ferii zimowych. 

 

AW: – Sznur karetek przed Szpitalnym Oddziałem Ratunkowy te obrazy wróciły i są 

z nami znowu – tak wygląda piąta fala z niewydolnym systemem. A słowa jednego z 

ratowników celnie to opisują: jak ma się Covid, to się do szpitala trafi, jak się nie ma, to trzeba 

stać i czekać. 

Marek Nowicki: – …W szczycie przed szpitalem w Lublinie stało siedem karetek, każda z 

pacjentem oczekującym natychmiastowej pomocy. Ratownicy [medyczni] w desperacji wezwali 

posła opozycji [dlaczego nie PiS? Dlaczego nie posła antyszczepionkowca?] z prośbą o 

interwencję. Piąta fala dociera też do szpitali pediatrycznych. W Krakowie w Szpitalu 

Żeromskiego mają jeszcze kilka ostatnich wolnych łóżek dla dzieci. 

[Liczba wolnych łóżek o niczym nie świadczy. To ilość pacjentów u każdego lekarza, 

o których życie może rzeczywiście skutecznie walczyć jeden lekarz, jest miarodajnym 

wskaźnikiem. A tego nawet nikt nie próbuje zbadać. Oceniam, że jeden lekarz szpitala 

skutecznie o życie walczyć może u zaledwie kilku pacjentów jednocześnie. O czymś świadczy 

fakt, że gdy zachorował Boris Johnson (premier Wielkiej Brytanii) leczył go chyba personel 

całego szpitala, a przy łóżku z premierem ślęczały dzień i noc dwie pielęgniarki, które 

dostosowywały do wymagań pacjenta nastawienia respiratora, za co publicznie premier im 

dziękował. Wiem, że niestety są pacjenci i pacjenci. Przecież w polskim szpitalu może być 

dyrektor i jeden lekarz, a będzie analizowana tylko liczba wolnych łóżek. Pomyślmy wreszcie, 

jak czują się lekarze. To wyraz ich oczu przemawia]. 

Lidia Stopyra, doktor, ordynatorka Oddziału Chorób Infekcyjnych i Pediatrii, Szpital 

Specjalistyczny im. S. Żeromskiego w Krakowie: – Większość z tych dzieci teraz w tej fali 

zaczynającej się piątej choruje na zapalenie płuc, to są najczęściej małe dzieci takie 

kilkutygodniowe, kilkumiesięczne, ale w zasadzie mamy dzieci w każdym wieku. 

 

AW: – Narada w sprawie Ukrainy i to na najwyższym szczeblu, z jednej strony Joe Biden, 

z drugiej przywódcy Dojczlandu (Olaf Scholz), Francji (Emmanuel Macron), Italii (Mario 

Draghi), Wielkiej Brytanii (Boris Johnson), Unii Europejskiej (Ursula von der Leyen oraz 

Charles Michel) i NATO (Jens Stoltenberg), i Polski (Andrzej Duda). 

Półtorej godziny przez telefon o scenariuszach na możliwą wojnę. Na piątek prezydent Duda 

zwołał radę bezpieczeństwa narodowego. 

Andrzej Zaucha: – …Pentagon poinformował, że w stan gotowości postawiono 8 500 

amerykańskich żołnierzy, którzy w ciągu pięciu dni będą mogli wyruszyć do Europy… 

Brytyjski premier ostrzegł Rosję, że wojna będzie równie krwawa, jak ta w Czeczenii. gdzie 

zginęło sto tysięcy ludzi. Ale Rosja w Czeczenii pozostała. [A liczba? No, cóż, w pandemii 

zginie więcej]. 

Boris Johnson: – To, czego Putin w zasadzie chce, to powrót jałtańskiej strefy wpływów. I 

nie tylko Ukrainę ma na oku. 

AZ: – Amerykanie rozmawiają z największymi producentami gazu na wypadek 

wstrzymania dostaw paliwa ze wschodu [do Europy]. Kolejny raz zapewniają, że jeśli będzie to 

konieczne, a kraje NATO graniczące z Rosją o to poproszą, wschodnia flanka sojuszu zostanie 

dodatkowo wzmocniona [o te gotowe 8500 żołnierzy?] 

Andrzej Duda, prezydent: – Chcę bardzo mocno podkreślić, bo wiem, że jest wiele 

niepokoju, żadnego widocznego, jasno wyraźnie niebezpieczeństwa dla nas nie ma. 

[Wolałbym, żeby prezydent powiedział „Żadnego niebezpieczeństwa dla Polski nie ma”]. 

 

AW: – Paweł Kukiz na temat wniosku o sejmową komisję śledczą: „Złożę go dopiero 

wtedy, kiedy zbierzemy podpisy [za czy przeciw?] A na konferencji prasowej opozycja ogłosi 

moją kandydaturę na przewodniczącego [komisji]. 

♣ 
2022-01-26 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5920 



Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 53 420 nowych zakażonych. 276 zgonów. 

 

AW: – …tylu zakażeń jeszcze w ciągu doby nie było. Pytanie: co zamierza zrobić z tym 

rząd? Ustawy już nie ma, ma być nowa, tylko ile można czekać, kiedy chorują i umierają ludzie? 

Arleta Zalewska: – …ostatecznie posłowie nie pracowali nad żadnym projektem ustawy 

antycovidowym ani starym, ani nowym. 

 

AW: – W Nowym Targu przestał działać oddział pediatryczny – zachorowali wszyscy 

lekarze z wyjątkiem jednego… 

Marzanna Zielińska: – Rodzice i nauczyciele dostali jeden dzień na wejście w nowy tryb. 

[Zaledwie parę godzin, bo co można zrobić w nocy?] 

W Białymstoku koronawirus wyeliminował co trzeciego medyka, szpital jeszcze jakoś 

działa [udaje, że działa], tylko dzięki przenoszonych z oddziału na oddział rezydentom. Długość 

kolejek do testów to kolejny wyznacznik punktu pandemii, do którego dopiero się zbliżamy. [To 

żadna wiadomość. Myślę, że i rekordy przesunę na dalszy plan]. 

Na Kwarantannie jest już 909 567 osób. 

Zastanawia też sens nauczania zdalnego w czasie ferii. Szef ZNP proponuje przedłużenie 

nauki zdalnej co najmniej do połowy marca. 

 

AW: – Pełna gotowość na morzu i na lądzie. Rosyjskie wojska powietrzno-desantowe tuż 

przy granicy z Polską. Większej demonstracji siły chyba już nie może być, pytanie, co z tej 

demonstracji może być dalej? 

Andrzej Zaucha: – To mogą być przygotowania do gigantycznej operacji wojskowej, 

jakiej świat nie widział od dawna. Plany Władimira Putina i koncentracja rosyjskich wojsk 

budzą coraz większe obawy. Rosyjskie samoloty wojskowe są przerzucane na białoruskie 

lotniska… W Brześciu pojawił się batalion wojsk spadochronowych. Również blisko 

granicy Ukrainy na Morzu Czarnym wielkie manewry marynarki wojennej. Wreszcie to – 

Ćwiczenia wyrzutni rakiet Iskander, zdolnych nawet do przenoszenia głowic jądrowych, 

blisko zachodnich granic Rosji. Amerykanie dostarczyli pisemną odpowiedź na żądania 

Kremla 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Nasza odpowiedź została w pełni 

uzgodniona z Ukrainą i naszymi sojusznikami, z którymi rozmawiamy na temat tej 

sytuacji od tygodni. 

♣ 
2022-01-27 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5713 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 57 659 nowych zakażonych. 262 zgony. Dane z coronawirusunas.pl 

 

AW – Niedobre dane… Od dziś miały pomóc darmowe testy w aptekach, ale darmowe to 

nie to samo co testowanie. Na 13 tysięcy aptek teoretycznie gotowych do testowania, dziś rano 

były gotowe 64. 

Marek Nowicki: – …Pacjenci ruszyli po darmowe testy do aptek. Premier pomylił 

darmowe testy z darmowym testowaniem. Z dnia na dzień PiS zmienia ustawę dotyczącą 

weryfikacji covidowej… 

Tusk: – Wszystkie te działania od początku pandemii, a kończąc na tej ustawie, która jest, 

a właściwie jej nie ma, przypominając ten Polski Ład, czyli ten bałagan PiS-u, to znaczy, są 

jakieś przepisy, których właściwie nikt nie rozumie, albo propozycje przepisów, które wydają 

się na pierwszy i drugi, że są absurdalne, a nie ma żadnych konkretnych decyzji. 

[To wiemy. Co pan osiągnął w sprawie jedności opozycji w wyborach?] 

MN: – Milion Polaków przebywa na kwarantannie. 



 

AW: – Kulisy inwigilacji przed nadzwyczajną komisją w Senacie bez PiS-u… 

 

AW: – Ukraina ma prawo wybierać sobie sojusze, a NATO sojuszników – Ameryka 

odpowiada Rosji bardzo jasno. Za to Rosja bardzo jasno pokazuje, że nie jest zadowolona. 

Wojna nerwów trwa. 

 

AW: – Likwidacja obecnej KRS, likwidacja obecnej Izby Dyscyplinarnej – skoro rząd ma 

problem z wykonaniem wyroku TSUE i skoro Polacy mają problem z otrzymaniem pieniędzy z 

Unii, opozycja ma plan i chce pomóc. Jest ustawa [projekt], ma być wspólne głosowanie ZA. 

Michał Tracz: – …opozycja zapowiada jednomyślne głosowanie, ale też przedstawia 

wspólny projekt ustawy, który ma przynajmniej zacząć naprawiać sądownictwo w Polsce… Pod 

ustawą nie ma podpisów PSL-u i Szymona Hołowni… Projekt opozycji lada chwila ma trafić do 

Sejmu, ale kiedy trafi pod obrady, zależy już od marszałek z PiS-u. 

[Czyli nadal bicie piany]. 

 

AW: – Mur na granicy Polski z Białorusią ma już pierwsze elementy i możemy je 

zobaczyć. [Nie jest to mur, lecz stalowe ażurowe ogrodzenie o monstrualnej wysokości]. 186 

kilometrów, tyle mur ma mieć. [A jak na bagnach?] Ale niektórzy widzą niebezpieczeństwo. 

Jan Błaszkowski: – …betonowe pale w ziemi o różnej głębokości, z ziemi wystający na 

pół metra monolityczny cokół, jak głęboko jest w ziemi, nie wiadomo, wyżej między stalowymi 

słupami rozstawionymi co 5 metrów, ażurowe ogrodzenie na wysokość pięciu metrów [dlaczego 

ażurowe? Może powinno być pełne. Niech nas też nie widzą]. Ponad tym pół metra bębnów 

drutu kolczastego. I dodatkowo elektronika – na osobnych słupach kamery, termowizja i 

czujniki ruchu. Koszt budowy 1,6 mld zł. [Horror]. 

Zapora utrudni [uniemożliwi] większości gatunkom zwierząt poruszanie się po całej 

puszczy i swobodne rozmnażanie. 

Pod budowę bariery potrzebny jest ciągły pas ziemi o szerokości 8 metrów. Zapora na 

granicy ma być ukończona do czerwca. 

[Teraz Putin sprezentuje Łukaszence kilka odpowiednich dronów, które będą przenosić 

nad zaporą imigrantów, nawet w szelkach, bo wystarczy lot 50 m przed i 50 m za zaporą, może 

20 m nad ziemią wystarczy. Niestety żubra nie przeniosą]. 

♣ 
2022-01-28 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5697 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 57 262 nowych zakażonych. 271 zgonów. 

 

GK – W tej chwili nie ma bezpośredniego zagrożenia militarnego dla Polski – uspokajał 

prezydent. Zaprosił premiera, marszałków Sejmu i Senatu oraz liderów opozycji na radę 

bezpieczeństwa narodowego w sprawie zagrożenia napaści Rosji na Ukrainę. 

Maciej Knapik – Spotkanie trwało dłużej, niż planowano, bo dużo mówców… Władza 

przede wszystkim pogodzić się musi z Europą [z Unią Europejską]. Poprzednia rada 

bezpieczeństwa narodowego odbyła się dwa lata temu w sprawie koronawirusa. Spotkanie było 

tajne, trwało trzy godziny. Na sali zabrakło Jarosława Kaczyńskiego. Zgrzytem był brak 

zaproszenia dla Szymona Hołowni i Donalda Tuska… Dzisiaj z Putinem rozmawiał prezydent 

Ftancji Emmanuel Macron. 

President Biden 

Rozmawiałem z prezydentem Ukrainy Zełenskim, aby omówić nasze 

skoordynowane wysiłki dyplomatyczne i potwierdzić nasze poparcie dla 

suwerenności i integralności terytorialnej Ukrainy. Zareagujemy zdecydowania – 

wraz z naszymi sojusznikami i partnerami – jeśli Rosja dokona dalszej inwazji na 

Ukrainę. 



 

GK – Dziś po południu żona Borysa Budki dostała telefon z anonimem o jego śmierci. 

Chwilę później ktoś zadzwonił do Budki – usłyszał, że żona nie żyje. 

To jest już fala podobnych przestępstw, ofiarami są: profesor Marcin Matczak, mecenas 

Roman Giertych, redaktor Wojciech Czuchnowski, posłanka Hanna Gil-Piątek, a także Paweł 

Wojtunik, były szef Centralnego Biura Antykorupcyjnego. 

 

GK – Pałacyk plus – prezent od rządu [dla Obajtka]. 

 

GK – Od dziś kolejne roczniki nastolatków mogą się szczepić. 

Renata Kijowska – … [Nic nie wyjaśniono: „kolejne roczniki mogą się szczepić” – 

przecież wszyscy mogą się szczepić]. 

 

GK – Premier nie posłuchał apelu lidera opozycyjnej Platformy i poleciał do Madrytu na 

spotkanie liderów radykalnych, prawicowych partii, między innymi Marine Le Pen i Victora 

Orbana. Część z nich ma jawne proputinowskie poglądy. 

Spotkanie pod hasłem „Obronić Europę” Madryt – Marine Le Pen, Victor Orban, Santiago 

Abascal. 

 



GK – Tę niezbyt liczną grupę Polaków łączy jedno – raczej nie powiedzą złego słowa na 

Polski Ład. Właściciele dworków i pałacyków dostali od rządu prezent – ulgę, która pozwala na 

obniżenie podatków nawet do zera. To dlatego mówi się o niej „królowa wszystkich ulg” albo 

„pałacyk plus”. 

Jacek Tacik – To, co widać za tą bramą, już pochłonęło około miliona złotych z 

publicznych pieniędzy. W pałacyku, gdy skończy się jego remont, ma korzystać fundacja 

Integracja przez port hendikap z Zakopanego. Tu zastosowanie mogą mieć nowe przepisy z 

Polskiego Ładu. 

Izabela Leszczyna, KP Koalicja Obywatelska, Platforma Obywatelska – Umowę z 

organizacją zawsze można rozwiązać, w dodatku, że się właśnie kończy. Dzieci się 

wyprowadzą, a pałacyk trzeba będzie wyremontować. 

JT – I tu zastosowanie mogą mieć nowe przepisy Polskiego Ładu. 

Morawiecki – American dreem. 

Jowita Pustuk, doradczyni podatkowa – Jest to ulga nad ulgami według mnie, ponieważ 

nie ma tutaj górnej granicy, jeśli chodzi o remonty. 

JT – Gdy właściciel pałacyku […] Trzeba jeszcze dodać, że ten konkretny pałacyk 

niedaleko Borkowa Lęborskiego należy do prezesa Orlenu. 

[Przerwałem te wywody, bo okazały się zbyt tendencyjne, a właściwie zakłamane: 

Pokazano nowy dworek w stanie surowym i komentarze, że można odliczyć 500 tysięcy złotych 

i to co roku. Rzeczywistość jest taka, że musi to być zabytek i to wpisany do rejestru zabytków, 

a przecież musimy popierać renowację zabytków. Ponadto można odliczyć tyle ile stanowią 

posiadane faktury. To dobra metoda ratowania zabytków. Popieram. Nie wierzę, że prezes 

Orlenu zdołał wpisać nowo wznoszony budynek do rejestru zabytków. 

Oj nieładnie panie Tacik i to pod szyldem TVN? TVN powinno bardziej dbać o swoją 

wiarygodność]. 

 

Polski Ład 

Ulga na zabytki 

1. Na czym polega ulga 
To zachęta podatkowa – odliczenie od podstawy opodatkowania: 

• 50% kwoty poniesionych wydatków na wpłaty na fundusz remontowy oraz na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane dotyczące zabytku (wpisanego do rejestru zabytków lub znajdującego się 

w ewidencji zabytków), 
• wydatku na nabycie zabytku wpisanego do rejestru zabytków, nie więcej niż kwota odpowiadająca 

iloczynowi 500 zł i liczby metrów kwadratowych powierzchni użytkowej tego zabytku; limit odliczenia 

na wszystkie inwestycje podatnika z tego tytułu nie może przekroczyć 500 000 zł. 
2. Kto może skorzystać z ulgi 
Ulga jest skierowana do podatników PIT opłacających podatek według skali podatkowej, podatek liniowy 

lub ryczałt od przychodów ewidencjonowanych. Z ulgi będą mogli skorzystać podatnicy PIT będący właścicielami 

lub współwłaścicielami zabytków nieruchomych, którzy ponieśli wydatki na 
• wpłaty na fundusz remontowy wspólnoty mieszkaniowej lub spółdzielni mieszkaniowej utworzony, 

zgodnie z odrębnymi przepisami, dla zabytku nieruchomego wpisanego do rejestru zabytków lub znajdującego się 

w ewidencji zabytków, 

• prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane w zabytku nieruchomym wpisanym do 

rejestru zabytków lub znajdującym się w ewidencji zabytków, 

• odpłatne nabycie zabytku nieruchomego wpisanego do rejestru zabytków lub udziału w takim zabytku, pod 

warunkiem, że podatnik na nabytą nieruchomość poniósł wydatek o charakterze remontowo-konserwatorskim. 
3. Jakie warunki należy spełnić, aby skorzystać z ulgi 
W przypadku wydatków na wpłaty na fundusz remontowy podatnik musi: 

• być właścicielem lub współwłaścicielem zabytku nieruchomego w momencie ponoszenia wydatku 

(wpłaty), 

• posiadać dowód wpłaty lub zaświadczenie wydane przez wspólnotę mieszkaniową bądź spółdzielnię 

mieszkaniową o wysokości dokonanych w roku podatkowym wpłat. 

W przypadku wydatków na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane podatnik musi: 

• być właścicielem lub współwłaścicielem zabytku nieruchomego w momencie ponoszenia wydatku, 

• posiadać sporządzone na piśmie pozwolenie wojewódzkiego konserwatora zabytków na prowadzenie tych 

prac – w przypadku zabytku nieruchomego wpisanego do rejestru zabytków, 

• posiadać sporządzone na piśmie zalecenia konserwatorskie – w przypadku zabytku nieruchomego 

znajdującego się w wojewódzkiej lub gminnej ewidencji zabytków, 



• posiadać fakturę wystawioną przez podatnika podatku VAT niekorzystającego ze zwolnienia od tego 

podatku. 
4. Jak stosować odliczenie 
• Odliczenia wpłat na fundusz remontowy, wydatków na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane dokonuje się w zeznaniu podatkowym składanym za rok podatkowy, w którym wydatki zostały 

poniesione. 

• Odliczenia wydatków na nabycie zabytku nieruchomego dokonuje się w zeznaniu podatkowym składanym 

za rok, w którym po raz pierwszy na rzecz tego zabytku nieruchomego poniesiono wydatki na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane. 

• W przypadku, gdy kwota rocznego dochodu/przychodu jest niższa niż kwota przysługującego odliczenia, 

podatnik może odliczać kwotę nieznajdującą pokrycia w rocznym dochodzie/przychodzie maksymalnie przez sześć 

kolejnych lat, licząc od końca roku podatkowego, w którym dokonano odliczenia po raz pierwszy. 

• W przypadku małżonków, między którymi istnieje wspólność majątkowa ulga może być odliczana w 

częściach równych lub w dowolnej proporcji ustalonej przez małżonków – bez względu na to, czy dokument 

potwierdzający poniesienie wydatku został wystawiony na jednego z nich bądź na obojga małżonków. 

• Jeżeli podatnik po zakończonym roku podatkowym, w którym dokonał odliczeń otrzyma zwrot wydatków, 

musi je doliczyć do dochodu za rok podatkowy, w którym otrzymał ten zwrot. 
5. Kiedy nie można skorzystać z ulgi 
Podatnik nie może skorzystać z ulgi, jeżeli: 

• dokonał już odliczenia w ramach ulgi tych samych wydatków w innym zeznaniu podatkowym składanym 

za rok, w którym poniósł wydatek na zabytek, np. gdy złożył PIT-28 i skorzystał z ulgi na zabytki nie może 

odliczyć tych samych wydatków w PIT-37, 

• odliczył poniesione wydatki w ramach innej ulgi np. w uldze termomodernizacyjnej, 

• wydatki zostały mu w jakikolwiek sposób zwrócone. 
6. Praktyczne zastosowanie ulgi – przykłady i korzyści […] 

7. Słownik pojęć 

♣ 



2022-01-29 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5697 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 51 695 nowych zakażonych. 231 zgonów. 

 

PM – Strategię „stop Covid” przedstawia Lewica, a program „Odporna Polska” Platforma 

Obywatelska, która pokazuje, jak Polska dzięki kuracji miałaby się stać nie tylko na Covid, ale i 

na kryzys, inflację, korupcję i nadużycia władzy. Opozycja zgodnie krytykuje rząd, że Polacy 

umierają, a rząd czeka, choć nie ma już na co. 

Donald Tusk, w tle: ODPORNA POLSKA – Dzień dobry. Witam 

Arleta Zalewska – W taki sposób opozycja pod hasłem „Odporna Polska”, ale Lewica z 

receptą dla Polski: 

Marcelina Zawisza, KKP Lewicy, razem – Strategia „Stop Covid” 

AZ – chciała dziś pokazać, że ma pomysł i plan na walkę z pandemią i że właśnie to różni 

ich od rządzącego PiS-u. 

Robert Biedroń, eurodeputowany Nowej Lewicy – Mamy konkretne propozycje, 

dotyczące obowiązkowych szczepień, przywilejów dla zaszczepionych, paszportów 

covidowych. 

Arkadiusz Myrcha, KP Koalicja Obywatelska, Platforma Obywatelska – Przedstawimy 

projekt ustawy antykryzysowej, o której rozmawialiśmy z naszymi ekspertami 

W tle: Bezpieczeństwo Polaków oparte na „Polsce lokalnej”. Koniec z centralizmem! 

AZ – Lewica apelowała o TAK dla obowiązkowych szczepień. Platforma na swoją 

konwencję zaprosiła panią Monikę, pielęgniarkę ze szpitala covidowego w Warszawie: 

Monika Sanocka, pielęgniarka – …wiele miesięcy na to, żeby się przygotować. 

Chciałabym, aby pokonanie pandemii stało się naszym wspólnym celem, ważniejszym niż 

wszystkie podziały. 

AZ – Prawo i Sprawiedliwość nie tylko nie uchwaliło do tej pory żadnych ustaw, które 

nakłaniałyby ludzi do szczepień, ale minister zdrowia nie był w stanie nawet zrealizować 

własnych obietnic, o których, jak twierdził, zapewniali go premier i prezes PiS-u. Najważniejsza 

z nich była tak zwana ustawa Hoca. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia – Uważam, że ta ustawa, jej dalsze procedowanie jest 

kluczowym elementem, który może nam pomóc w opanowaniu i poradzeniu sobie z tym 

ryzykiem bardzo wysokich zakażeń. Bez tych narzędzi, moim zdaniem, trudno sobie wyobrazić 

dalszą walkę z falą. 

AZ – Mimo takich słów ministra odpowiedzialnego w rządzie, władze PiS-u nawet nie 

dopuściły do głosowania za tym projektem… 

[W tej sytuacji działanie Sejmu i Senatu powinno być zawieszone, rząd podporządkowany 

prezydentowi, a prezydent jednoosobowo powinien w ciągu godzin, może dni, zamiast obecnych 

tygodni i miesięcy, wydawać wiążące dyspozycje doprowadzające do zapanowania nad 

pandemią i spowodować zdyscyplinowane działanie państwa. Tak. To jest wojna o Polskę]. 

 

[Co teraz jest prawicą, a co lewicą? Bo jeżeli radykalny prawicowiec Orban ma 

putinowskie poglądy, a na pewno Putin ma nie prawicowych poglądów, to dziwna jest ta 

prawica i trzeba sprawę zbadać. 

Każdy król, a jest ich nadal kilku, jest prawicowcem, tak samo książęta, lordowie, na 

pewno miliarderzy – tak było od wieków – i to jest prawica. Prawica musi wiele mieć i wiele 

móc. 

Gdy w XIX wieku eksplodował przemysł, nędza światowa znalazła zatrudnienie, powstała 

klasa robotnicza, która była skrajnie wyzyskiwana, toteż powstały grupy obrońców robotników 

– i to jest lewica. Lewica musi nie mieć nic i nic nie móc. Właściwie od tej pory zaczęto 

rozróżniać lewicę, ale i prawicę. 

To wszystko, co mamy dziś, nie jest ani prawicą, ani lewicą – zlitujcie się. 

Czarzasty z dużym kapitałem, wcale nie broni robotników – on podszywa się pod lewicę. 



Kaczyński, który radykalnie przeciwstawił się i zaczął likwidować polską nędzę, jest 

z gruntu lewicowcem i podszywa się pod prawicę]. 

♣ 
2022-01-30 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5697 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 48 251 nowych zakażonych. 23 zgony. 

 

PM – Trzydziesty finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. To jest, może 

najpiękniejszy w roku, gdy wszyscy okazujemy serce, to orkiestrowe serduszko, innym – 

wszystkim, którzy go potrzebują. 

Jurek Owsiak – Rozświetlmy to studio. Trzy! Dwa! Jeden! Zero! Start! 

PM – W całej Polsce gra dzisiaj Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy, już trzydziesty raz 

jesteśmy razem, właśnie tacy jesteśmy. Potrafimy się na siebie złościć, owszem, ale potrafimy 

się też dzielić dobrem – w samym środku akcji są reporterzy Faktów: Jacek Tacik i Paweł 

Płuska, witajcie. 

JT – Mimo deszczu, wiatru i zimna, to był bardzo gorący i pozytywny finał WOŚP. Na 

liczniku jest już prawie 80 milionów złotych, ale to nie jest ostatnie słowo, ten licznik cały czas 

się zmienia i rośnie, bo cały czas ludzie wrzucają pieniądze do puszek i cały czas biorą udział w 

aukcjach charytatywnych. Ktoś kiedyś powiedział, że warto być przyzwoitym 

[Władysław Bartoszewski – Warto być przyzwoitym: teksty osobiste i nieosobiste] 

Ktoś niedawno powtórzył te słowa, Polacy udowodnili, że potrafią być przyzwoici wobec 

innych, ale przede wszystkim wobec samych siebie. 

 

Paweł Płuska – Fundacja ma oko na dziecięcą okulistykę. Z powodu chorób oczu w Polsce 

kilkanaście tysięcy dzieci rocznie wymaga hospitalizacji w takich, jak ten, w oddziałach 

okulistycznych, jest ich 25 w 17 miastach. Wszystkie potrzebują bardzo precyzyjnego i 

specyficznego sprzętu. 

Monika Modzelewska, doktor habilitowany, Oddział Okulistyki Dziecięcej Szpitala 

Klinicznego nr 2 w Szczecinie – Począwszy od prostego badania refrakcji oka używamy 

refraktometrów ręcznych, do oceny przedniego odcinka używamy ram szczelinowych ręcznych. 

Bohdan Maruszewski, profesor, kardiochirurg dziecięcy WOŚP – 260 tysięcy 

wcześniaków zostało przebadanych, myśmy stworzyli 21 ośrodków laseroterapii, przy pomocy 

lasera leczy się tę chorobę i co najważniejsze: te zabiegi są skuteczne 99%. 

PP – Trzeba tylko mieć kadry i dać im sprzęt, najlepszy jaki można, sprzęt ultra-

precyzyjny, bo przecież chodzi o dzieci. Dostaną sprzęt do precyzyjnej operacji i do diagnostyki. 

Anna Gotz-Więckowska, profesor, specjalistka okulistyki dziecięcej, Uniwersytet 

Medyczny im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu – U dziecka działania muszą być podjęte 

natychmiast. Jeżeli nie zrobimy tego, co należy zrobić w odpowiednim czasie, to dziecko będzie 

zawsze słabowidzące albo niewidzące. Warto przejrzeć na oczy i dać szansę na lepsze życie i 

zdrowie. 

 

PM – Razem możemy wszystko – no właśnie. Pogoda w Polsce jest śmiertelnie groźna, 

burze, wichury, przewracają, niszczą, ranią i zabijają. 

 

PM – Gdy ważą się losy Ukrainy, to ważą się też losy Polski, która jest najbardziej 

zagrożonym krajem NATO – uważa Jerzy Buzek; były premier i były przewodniczący 

Parlamentu Europejskiego wzywa do zacieśniania sojuszu z Zachodem. 

Arleta Zalewska – …Sojusz, który z prawicowymi partiami w Madrycie budował w 

weekend premier Mateusz Morawiecki, skończył się w tym momencie, gdy na stole pojawił się 

temat Ukrainy i ten fragment deklaracji 



Rosyjskie działania militarne na wschodniej granicy Europy doprowadziły nas na 

skraj wojny. W obliczu takich zagrożeń potrzebna jest solidarność, stanowczość i 

współpraca obronna narodów Europy. 

O które miał zabiegać polski i węgierski premier, a na które ze względu na zdanie o 

rosyjskim zagrożeniu nie chciała zgodzić się Marine Le Pen i dlatego jej podpisu pod wspólną 

deklaracją zabrakło. 

 

PM – Omikron idzie przez Polskę jak burza, a z Wielkiej Brytanii nadchodzą informacje, 

że ten wariant już się zmienia. Pojawił się nowy, podwariant Omokrona i jeszcze bardziej 

zakaźny, ale też i groźny, zwłaszcza dla tych, którzy się zaszczepili [! Czyżby 

antyszczepionkowiec się ujawnił?] 

Cezary Grochot – Wielka Brytania rozszerza program szczepień dzieci. Od dziś mażna 

szczepić dzieci powyżej piątego roku życia. Właśnie te nowe warianty budzą wielkie 

zaniepokojenie naukowców. W Wielkiej Brytanii wykrywa się coraz więcej przypadków 

zarażenia mutacją Omikrona, nazwaną roboczo: Podwariant Omikrona BA.2 

Paweł Grzesiowski, doktor, ekspert Naczelnej Rady Lekarskiej ds. pandemii Cowid-19 – 

Określa się ten nowy wariant BA.2 Omikron takim zbliżonym do wirusa odry, czyli zakaźność 

na poziomie 10-12 osób średnio przez jedną osobę chorą. 

♣ 
2022-01-31 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5982 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 33 480 nowych zakażonych. 33 zgony. 

 

GK: – Dziesięć minut trwało posiedzenie sejmowej komisji zdrowia poświęcone 

projektowi Lex Kaczyński. Skończyło się przerwą, według opozycji sposób PiS-u na walkę 

z pandemią to donosy, procesy i odszkodowania. Tymczasem Omikron już dominuje w Polsce. 

Maciej Knapik: – Czy to jest do wykrycia, kto kogo zaraził? 

Konstanty Szułdrzyński, doktor, Centralny Szpital Kliniczny MSWiA w Warszawie: – 

Tak, tak. Oczywiście, że jest do wykrycia. Wirusy mają takie specjalne kucyki, na tych 

kucykach są kokardki w różnych kolorach i po kokardce można poznać, czy ten wirus, co ja go 

dostałem, to jest 

MK: – Pan żartuje? 

KS: – Oczywiście, że żartuję. Nie da się zróżnicować oczywiście. 

MK: – Nie da się ustalić, kto od kogo się zaraził. Ten głos eksperta mógłby zakończyć 

dyskusję o tej ustawie. 

Uzasadnione podejrzenie, że do zakażenia doszło w zakładzie pracy 

Jeśli ktoś ma takie podejrzenie, może żądać odszkodowania od kolegi z pracy, ewentualnie 

od pracodawcy. Ale podejrzenie to nigdy nie będzie uzasadnione. 

KS: – Nie mają wirusy kucyków z kolorowymi kokardkami, nie da się ich rozpoznać od 

kogo dostałem infekcję. 

Wojciech Konieczny, koło parlamentarne Polska Partia Socjalistyczna: – PiS dokonał 

rzeczy niemożliwej. Zaproponował ustawę, której nie da się poprzeć w środku pandemii, niby 

antypandemiczną… bo jest tak zła i tak nie dotyka sedna problemu. 

Donald Tusk: – Ludzie zaczną na siebie donosić, kto kogo zaraził, tak jakby to był 

największy problem dziesiej [dzisiaj] Polaków. Ta metoda szczucia ludzi na siebie, judzenia 

jednych przeciwko drugim. 

MK: – W myśl ustawy pracownik powinien raz w tygodniu nieodpłatnie przetestować 

[się], ale nie musi. Negatywny wynik powinien przekazać pracodawcy, ale nie musi. Jeśli jednak 

tego nie zrobi, to grozi mu płacenie odszkodowania komuś, kto się w jego pracy zaraził. 

Komisja zdrowia, zamiast pracować nad projektem, została odroczona do jutra, bo PiS 

przegrało głosowanie. 

 



GK: – 136 282 325 złotych tyle na dobry początek zebrała WOŚP. Ostateczną kwotę 

poznamy 30 marca. 

 

GK: – Według Głównego Urzędu Statystycznego polskie PKB za zeszły rok wzrosło 

o 5,7% w porównaniu do roku 2020. 

 

GK: – Polska chce przekazać Ukrainie amunicję o charakterze i tu cytat: defensywnym. 

Jutro do Kijowa leci premier Mateusz Morawiecki, zapewnia ukraińskie władze o wsparciu 

i pisze, że rosyjski neoimperializm odradza się na naszych oczach. 

Paweł Szot: – …wysłanie z Polski kilkadziesiąt tysięcy sztuk amunicji, w tym amunicja 

przeciwlotnicza. Prawdopodobnie chodzi o słynne już zestawy ręczne rakiet przeciwlotniczych 

Grom. 

 

GK: – Chętnych jest tak wielu, że w Charkowie trzeba stworzyć kolejny batalion. Ludzie 

różnych zawodów chcą bronić ojczyzny przed możliwą rosyjską agresją. Cały weekend uczyli 

się obsługiwać broń. 

Katarzyna Górniak: – …W tygodniu Władimir jest programistą. W ten weekend wstąpił do 

Ukraińskiej Obrony Terytorialnej. Nie on jeden zamienił komputer na karabin. Mężczyźni i 

kobiety, rezerwiści z kilkuletnim stażem i nowi chętni. Po sprawdzeniu przez lekarza i przez 

służby bezpieczeństwa – po formalnościach hymn Ukrainy. Nauczą się strategii, pierwszej 

pomocy i obsługi broni. Jednego nie trzeba ich uczyć – motywacji… 

 

GK: – Blisko 30 tysięcy domów w zachodniopomorskim wciąż nie ma prądu – to efekt 

potężnych wichur, które przeszły nad Polską w weekend. Odcięte od świata było schronisko w 

Tatrach, na Pomorzu wiatr pchał wodę od strony morza do ujścia rzek, połamane są tysiące 

drzew. 

Renata Kijowska: – Dziś widać, jaką siłę miał wiatr na wybrzeżu. Wzburzone fale zabrały 

do morza spory fragment klifów w okolicach Ustki. To jedyna stacja paliw w Drawsku 

Pomorskim, ratuje się agregatem. Strażacy agregatami ratują pomorski szpital i nie tylko. Przed 

podtopieniami z powodu cofki broni się dziś Nowakowo koło Elbląga. W Szczecinie wielkie 

sprzątanie na miejskim cmentarzu, w Poznaniu w ZOO… Wciąż obowiązuje trzeci stopień 

zagrożenia lawinowego. 

 

GK: – To jeszcze nie jest koniec, ten licznik się nie zatrzymał i jeszcze bije. Bez 

wolontariuszy na ulicach i centrum dowodzenia w stolicy, ale Wielka Orkiestra wciąż gra dalej. 

Wciąż można pomagać, wpłacać pieniądze, no i licytować… 

♣ 



 

ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – styczeń 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-01-01 4 120 248 97 559 12 032 505   

2022-01-02 4 127 428 97 592 7179 33 77 580 3266 

2022-01-03 4 133 851 97 601 6422 9   

2022-01-04 4 145 518 98 034 11 670 433   

2022-01-05 4 162 715 98 666 17 196 632   

2022-01-06 4 179 292 99 311 16 576 646   

2022-01-07 4 191 193 99 428 11 902 117   

2022-01-08 4 202 090 99 720 10 900 292   

2022-01-09 4 213 197 99 742 11 106 22 85 772 2151 

2022-01-10 4 220 984 99 761 7785 19   

2022-01-11 4 232 386 100 254 11 406 493   

2022-01-12 4 248 559 100 938 16 173 684   

2022-01-13 4 265 433 101 419 16 878 481   

2022-01-14 4 281 482 101 841 16 047 423   

2022-01-15 4 298 375 102 270 16 896 429   

2022-01-16 4 313 036 102 305 14 667 35 99 852 2564 

2022-01-17 4 323 482 102 309 10 445 4   

2022-01-18 4 343 130 102 686 19 652 377   

2022-01-19 4 373 718 103 062 30 586 375   

2022-01-20 4 406 553 103 378 32 835 315   

2022-01-21 4 443 217 103 626 36 665 248   

2022-01-22 4 484 095 103 819 40 876 193   

2022-01-23 4 518 218 103 844 34 088 25 205 147 1537 

2022-01-24 4 547 315 103 846 29 100 2   

2022-01-25 4 584 360 104 097 36 995 252   

2022-01-26 4 637 776 104 373 53 420 276   

2022-01-27 4 695 435 104 642 56 659 262   

2022-01-28 4 752 700 104 913 57 262 271   

2022-01-29 4 804 390 105 138 51 695 231   

2022-01-30 4 852 677 105 161 48 251 23 333 382 1317 

2022-01-31 4 886 154 105 194 33 480 33   

2022-02-01 4 925 270 105 434 39 114 239   

 

 

♣ 



2022-02-01 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5820 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 39 114 nowych zakażonych. 239 zgonów. 

 

GK: – W atmosferze kłótni i sporów trwają w Sejmie w ekspresowym tempie prace nad 

ustawą covidową. Miała pomóc w walce z pandemią. Opozycja mówi o największym bublu 

prawnym w historii parlamentu. Zapisu bronił sam prezes Kaczyński, ale godzinę temu 

członkowie PiS-u przegrali głosowanie na sejmowej komisji. 

Kaczyński w Sejmie: – Nie bez trybu, ale jako członek rządu mam prawo zabrać głos. 

Maciej Knapik: – Po południu doszło do starcia – opozycja, kontra Jarosław Kaczyński. 

Budka w Sejmie: – Pan jest doktorem nauk prawnych, a przedłożył pan takiego gniota, że 

chyba nikt przyzwoity za tym nie będzie mógł podnieść ręki. 

Kaczyński w Sejmie: – Ja rozumiem, że opozycja totalna musi totalnie. 

Władysław Kosiniak-Kamysz: – Totalna władza poniosła totalną porażkę. 200 tysięcy 

zgonów więcej niż urodzeń w zeszłym roku. Jeden z najniższych współczynników 

zaszczepienia. 

MK: – Prezes PiS-u próbował osobiście bronić najnowszej wersji projektu ustawy 

antycovidowej, mówiąc, że po prostu nie da się zrobić nic więcej. 

Kaczyński: – Możliwość egzekwowania różnego rodzaju zobowiązań, przypominam 

maseczki, jest, łagodnie mówiąc, z różnych względów nie ma czasu ich w tej chwili omawiać, 

ograniczona. 

MK: – Ustawa zakłada dobrowolne testy w zakładach pracy, przy tym, kto testu nie zrobi, 

może płacić odszkodowanie zakażonym Covidem współpracownikom, że to niby on zakażał, 

chociaż skoro sam testu nie zrobił, to ciężko to wykazać. – Trudno tę ustawę zrozumieć. 

Marek Rutka, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Ona uwłacza godności, ale też podstawom 

inteligencji. 

MK: – Dzisiaj na komisję opozycja przyniosła niszczarkę. Projekt miał być całkowitym 

pomysłem Jarosława Kaczyńskiego. Ale nawet politycy PiS-u przyznają: 

Bolesław Piecha, KP PiS: – Jest gruntownie do poprawienia. 

MK: – Ustawa w ogóle nie mówi o szczepieniach i paszportach covidowych. Czemu te 

przepisy są takie dziwne? 

Morawiecki: – Mają przede wszystkim na celu nie naruszać obaw ze strony różnych grup 

społeczeństwa. 

MK: – Czyli nie walczyć z pandemią, ale udobruchać antyszczepionkowców, w tym 

sejmowych, którzy dają większość PiS-owi. 

Andrzej Duda, prezydent: – Wygląda na to, że powoli zaczyna się to przeradzać w taką, 

można powiedzieć, w miarę normalną grypę. 

MK: – To nie jest normalna grypa. 

Morawiecki: – Szykujemy na wszelki, wszelki wypadek, który oby nie był konieczny, 

nowe miejsca w szpitalach. 

MK: – Te dwie wypowiedzi pokazują, że władza nie ma jasnych prognoz, co dalej 

z pandemią. Przed Sejmem protesty antyszczepionkowców, 

Transparent: Polska jest jedna. Stop sanitarnej dyskryminacji 

…a sejmowa komisja zdrowia po całym popołudniu kłótni uznała: 

MK: – że projekt trzeba jednak odrzucić w pierwszym czytaniu. 

GK: – Amunicję, drony, moździerze i pociski przeciwlotnicze Grom – Polska jest gotowa 

przekazać Ukrainie. Do Kijowa polecieli premierzy Polski i Wielkiej Brytanii, by zapewnić 

Ukraińców o wsparciu. A prezydent Zelenski zapowiedział powstanie nowego formatu 

współpracy: Ukraina – Wielka Brytania – Polska. 

Paweł Szot: – …Broń Ukrainie już dostarczają Wielka Brytania i Stany Zjednoczone, 

oprócz Polski zapowiedziały to Czechy, Kanada i państwa bałtyckie. Stolicę Ukrainy 

odwiedzają dziś premierzy także Holandii i Wielkiej Brytanii. Za to Viktor Orban poleciał w 



przeciwnym kierunku. Głównym tematem spotkania było zwiększenia dostaw rosyjskiego gazu 

na Węgry. 

 

GK: – To dzisiaj jest dzień, w którym rząd obniżył podatki na jakiś czas. Ceny powinny 

spaść, a premier ostrzega, że rządowe instytucje będą tego pilnowały. 

Paweł Płuska: – …Obniżka VAT z 5% do 0%: nabiał, pieczywo, oleje, tłuszcze, mięso, 

ryby, warzywa, owoce. Obniżka objęła tylko część, a nie całą żywność i może być trudno 

zauważalna… 

Marcin Kalinowski, ekonomista: – 1 luty to jest taki czarny wtorek, który się nam pojawił 

dodatkowy, czyli sklepy wiedząc o tym, że będą musiały obniżyć ceny ze względu na tą 

[zerową] stawkę VAT, podwyższyły ceny w styczniu. 

PP: – Od dziś został też obniżony z 8% do 0% VAT na nawozy rolnicze. To ma zapobiec 

dalszym wzrostom cen żywności. Obniżka stawek VAT jest czasowa, ma obowiązywać do 

końca lipca. 

 

GK: – Odpowiedź na pytanie: Kto ma pilnować, by inflacja nie była zbyt wysoka – to 

prezent NBP. Kadencja Adama Glapińskiego kończy się w czerwcu. Chce ubiegać się o drugą i 

ma poparcie prezydenta. 

 

GK: – Prestiżowe pismo LANCET z reguły cytuje mówiąc o medycznych badaniach czy 

odkryciach. Dziś czytamy o tym, co w statystykach w Polsce widzimy od miesięcy. „Rząd 

zaakceptował ogromną śmiertelność i nie chce niczego zmieniać”. (to Krzysztof Jerzy Filipiak, 

profesor, kardiolog, rektor Uczelni Medycznej im. Marii Skłodowskiej-Curie w Warszawie). 

Marek Nowicki: – … [rozważania: czy czwarta, czy piąta? Czy to takie ważne?] 

 

GK: – Wieczorne programy informacyjne – styczeń 2022 

źródło: Nielsen Audience Measurement 

– FAKTY 3 219 864 

– WIADOMOŚCI 2 792 577 

– WYDARZENIA 2 069 252 

♣ 



2022-02-02 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5500 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 56 051 nowych zakażonych. 318 zgonów. 

 

GK: – W najbliższych dniach Amerykanie wyślą do Polski i Dojczlandu około 2 tysięcy 

dodatkowych żołnierzy. Tysiąc trafi z dojczlandzkich baz do Rumunii. Prezydent Joe Biden chce 

wzmocnić wschodnią flankę NATO w obliczu możliwego konfliktu na Ukrainie. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Prezydent Joe Biden podjął decyzję o wysłaniu wojsk na 

prośbę i na zaproszenie strony polskiej, a zatem w ciągu najbliższych dni Amerykanie wyślą 

łącznie dwa tysiące żołnierzy, 1700 z nich trafi do Polski, około 300 w Dojczlandzie będzie 

zakładało dowództwo połączonych sił. Ci żołnierze pochodzą z 82-ej dywizji powietrzno-

desantowej, która stacjonuje w słynnej bazie Fort Brade w Karolinie Północnej. Ale na tym nie 

koniec. Amerykanie również zdecydowali o przesunięciu z Dojczlandu do Rumunii około 

tysiąca żołnierzy. Rozmieszczenie wojsk nie odbywa się w ramach grup NATO, ale ma wysłać 

jasny sygnał do Putina i do reszty świata, że Amerykanie niezwykle poważnie traktują swoje 

zobowiązania sojusznicze i zobowiązania, które wynikają z artykułu piątego NATO. Dodatkowo 

rzecznik Pentagonu informuje, że w najbliższych dniach Amerykanie mogą podjąć decyzję albo 

o zwiększeniu liczby wojsk wysyłanych do Europy, albo o postawieniu w stan gotowości 

kolejnych amerykańskich oddziałów. 

 

GK: – Na Ukrainie jest już 200 tysięcy mężczyzn i kobiet pod bronią. 

Putin: – Wyobraźmy sobie, że Ukraina jest członkiem NATO i rozpoczyna operację 

wojskową na Krymie, który jest częścią Rosji. A to dla nas sprawa zamknięta, Czy mamy iść na 

wojnę z blokiem NATO? 

 

GK: – Władza utraciła większość – mówi Donald Tusk i apeluje o przeprowadzenie votum 

zaufania dla rządu. PiS przegrało wieczorem ważne sejmowe głosowanie nad ustawą covidową. 

Do jej poparcia przekonywał z mównicy sejmowej osobiście Jarosław Kaczyński. Nie 

posłuchało go 77 posłów z klubu PiS. 

Głosowanie nr 134 

Głosowało 442 

ZA 253 

PRZECIW 152 

Wstrzymało się 37 

Tusk: – Chcemy wiedzieć, czy leci z nami pilot. Oczekuję od Jarosława Kaczyńskiego, 

aby na najbliższym posiedzeniu Sejmu doprowadził do głosowania nad votum zaufania dla 

premiera Mateusza Morawieckiego. Jeśli nie macie większości, to odejdźcie. 

Maciej Knapik: – To 23 więcej niż bezwzględna większość = 231. Prezes był wczoraj 

w bardzo głębokiej opozycji. Po apelu Tuska natychmiast: 

Piotr Muller 

Panie @donaldtusk niech Pan nie obawia się o naszą większość. Jeżeli chce być Pan 

premierem to jest do tego droga – konstruktywne wotum nieufności – art. 158 

Konstytucji. Niech pan się zgłosi na premiera i znajdzie większość. Jednak Pan -wie, 

że nawet opozycja nie chce Pana powrotu. 

MK: – Wczoraj wyłamało się aż 77 posłów, w tym koalicjant Solidarna Polska. Część 

posłów była wprost przeciw ustawie, część nie zagłosowała wcale, jak Zbigniew Ziobro inni się 

wstrzymali. Ustawy nie poparli znani politycy PiS-u od lat lojalni wobec prezesa: Jadwiga 

Emilewicz, Marzena Machałek, Rafał Bochenek, Bożena Borys-Szopa, Mirosława Stachowiak-

Różecka. Kacper Płażyński, PiS jednak się wstrzymał. 

Jarosław Kaczyński 

Muszę przyznać, że nie bardzo rozumiem tę postawę (…) Ale zupełnie nie 

rozumiem opozycji, która domagała się, żeby „coś robić”. Źródło: PAP 

 



GK: – Ustawa covidowa czy to poprzednia lex Hot, czy ostatnia lex Kaczyński miała być 

głównym narzędziem w walce z pandemią – tak przekonywał minister zdrowia. Ustawy nie ma i 

trudno sobie wyobrazić, by partia władzy była w stanie jakąś nową przegłosować. 

Arleta Zalewska: – … Bierność władzy w sprawie ustaw proszczepinokowych ma bardzo 

konkretne skutki. 

Justyna Trzeciak, lekarka, Szpital Powiatowy w Bolesławcu: – Ustawa by jednoznacznie 

rozwiązała sytuację. 

AZ: – doktor Trzeciak codziennie styka się z takimi pacjentami, jak pan Marcel. 

Marcel Bator, pacjent: – Zobaczcie ludzie, już leżę drugi miesiąc. 

AZ: – A on nie był nigdy antyszczepionkowcem. Był po prostu osobą, której wydawało 

się, że jego na wsi koronawirus nie dotknie. Tak było, do grudnia ubiegłego roku. 

MB: – Jeżeli wirus poczuje tylko waszą słabą stronę, zaraz was dopadnie. Jeśli się tylko 

lekko przeziębicie, już nie ma was. Ludzie, wierzcie mi. 

JT: – Pacjenci niezaszczepieni, oni żałują swojej decyzji. Natomiast teraz zostawiając im 

takie prawo wyboru, skazujemy niejednokrotnie nieświadomych na ból cierpienia. 

AZ: – Wszystkie narzędzia walki z pandemią były i są w rękach rządu i PiS-u. Do tego w 

tak zwanej ustawie Hoca, której celem było nakłanianie ludzi do szczepień, PiS mogło liczyć na 

głosy opozycji, o czym mówił sam autor projektu. 

Donald Tusk: – Wiadomo przecież, że my wesprzemy, chociaż niewiele da ta ustawa, 

chociaż trochę ułatwi walkę z pandemią. 

AZ: – A to oznacza, że gdyby Jarosław Kaczyński chciał, ustawa by już dawno weszła w 

życie. Tyle że władze PiS-u do dziś nie poddały jej nawet pod głosowanie. Od 1 grudnia przez 

dwa miesiące istniała determinacja posłów PiS w sprawie słynnej już lex Hoc, ustawy, której 

celem była ochrona życia Polaków: 

1 grudnia 2021 – 570 zgonów – Czesław Hoc: – Optymalizujemy pewne kwestie, lada 

moment ustawa wpłynie do Sejmu. Myślę, że niebawem. 

16 grudnia 2021 – 6 153 zgony – CH: – Powiedziałem wczoraj: wszystko w swoim czasie. 

Takie są okoliczności. 

11 stycznia 2022 – 16 101 zgonów – CH: – Jeśli jutro zrobimy drugie czytanie, to 

w czwartek już możemy głosować. 

12 styczna 2022 – 16 785 zgonów – CH: – Na razie wynika z tego, że być może nie 

będzie. 

26 stycznia 2022 – 20 220 zgony – CH: – Jesteśmy na dobrej drodze. Naprawdę. Idziemy 

teraz szybkim krokiem. 

1 lutego 2022 – 21 281 zgonów – Czy jest taka możliwość, żeby powrócić do pana 

projektu? CH: – Jeśli będzie taka wola większości, to proszę bardzo. 

AZ: – To ustawa, którą można było w każdej chwili uchwalić. Arleta Zalewska, Fakty. 

[Myślę, że podczas pandemii naród powinien się sam organizować. Po co nam ustawa? Po 

co nam taki rząd?] 

 

GK: – Prokuratura wszczęła śledztwo w sprawie prezesa Najwyższej Izby Kontroli 

Mariana Banasia, dotyczy przekroczenia uprawnień, a zawiadomienie miał złożyć wiceprezes 

Izby [NIK] związany z PiS Tadeusz Dziuba. 

 

GK: – To nie my, to oni – taka jest linia obrony Jarosława Kaczyńskiego w sprawie 

nadużyć w inwigilowaniu przez służby. Twierdzi, że to za czasów Platformy miało do nich 

dochodzić. Dziś wszystko jest legalne za zgodą sądu. A sejmowa komisja śledcza byłaby czarną 

propagandą i atakiem na PiS. 

 

GK: – Miażdżący jest raport Najwyższej Izby Kontroli o zdalnym nauczaniu. Chodzi 

o cyfrowe wykluczenie wielu uczniów, którzy nie mają komputerów, internetu i wiedzy, jak je 

obsługiwać. Od początku pandemii wiele szkół z przerwami uczy zdalnie. Teraz wszystkie do 27 

lutego [uczą zdalnie]. 

Katarzyna Górniak: – …Nie ma standardów, przejrzystości i jasnych przepisów; są 

zwoływane nagle konferencje prasowe i pisane na kolanie rozporządzenia. Przez półtora roku 



ministerstwo edukacji wydało ich 58, z czego tylko jedno z nich było zmieniane 28 razy. 

Nauczanie przerzucono na rodziców i na dzieci. Według NIK szkoleń dla kadry było za mało, 

a sprzętu dla wszystkich uczniów nie wystarczyło. A gdy minister, zresztą niezgodnie z 

przepisami, pozwolił szkołom nie spisywać nieobecności, niektóre dzieci z lekcji po prostu 

zniknęły. 

 

GK: – Pekin. BEIJING 2022 – Zimowa olimpiada w Chinach. 

♣ 
2022-02-03 czwartek 
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Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 54 477 nowych zakażonych. 307 zgonów. 

 

GK: – Polska zapłaci 35 milionów euro, a fundacja PGE kolejne 10 milionów 

województwu libereckiemu. To cena kompromisu z Czechami w sporze o kopalnię Turów. 

Umowę podpisali dziś premierzy obu krajów. Mateusz Morawiecki nie ma pewności, ale ma 

nadzieję, że Czesi wycofają skargę z Trybunału Sprawiedliwości. 

Petr Fiala, premier Czech: – Polska zdecydowała się dobudować funkcjonującą barierę 

podziemną, która zabezpieczy odpływ wód, uzgodniono też budowę wału ziemnego, który 

zabezpieczy mieszkańców regionu przed zanieczyszczeniem powietrza, hałasem i pyłami. 

[Jak wysoki wał to spowoduje?] 

Paweł Płuska: – Zostanie też wprowadzony system monitorowania skuteczności bariery, 

wału, zanieczyszczeń i hałasu, a w zamian kopalnia i elektrownia, w których po południu 

pojawił się premier Morawiecki, będą mogły nadal działać. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Trybunał sprawiedliwości Unii Europejskiej 

Komunikat prasowy nr 23/22 [fragmenty] 

Luksemburg, 3 lutego 2022 r. 

 

Rzecznik generalny Priit Pikamäe: przedłużając o sześć lat termin obowiązywania 

koncesji na wydobywanie węgla brunatnego w kopalni Turów bez przeprowadzania 

oceny oddziaływania na środowisko, Polska naruszyła prawo Unii 

 

Kopalnia odkrywkowa węgla brunatnego Turów znajduje się na terytorium Polski w 

pobliżu granicy z Czechami i Niemcami. W 1994 r. właściwe organy polskich władz 

udzieliły PGE Elektrownia Bełchatów S.A., obecnie PGE Górnictwo i Energetyka 

Konwencjonalna S.A. („operator”), koncesji na prowadzenie działalności 

wydobywczej w tej kopalni do dnia 30 kwietnia 2020 r. 

 

Na podstawie polskiej ustawy z 2008 r.1 termin obowiązywania koncesji na 

wydobywanie węgla brunatnego może zostać jednokrotnie wydłużony do sześciu lat 

bez przeprowadzania jakiejkolwiek oceny oddziaływania na środowisko, jeżeli 

wydłużenie to jest uzasadnione racjonalną gospodarką złożem oraz nie wiąże się to z 

rozszerzeniem zakresu koncesji. 

 



W dniu 24 października 2019 r. operator złożył wniosek o przedłużenie terminu 

obowiązywania koncesji o sześć lat. W dniu 21 stycznia 2020 r. Regionalny 

Dyrektor Ochrony Środowiska we Wrocławiu wydał decyzję o środowiskowych 

uwarunkowaniach dla przedsięwzięcia polegającego na dalszej eksploatacji złoża 

węgla brunatnego do 2044 r. („decyzja OOŚ”), a w dniu 23 stycznia 2020 r. nadał jej 

rygor natychmiastowej wykonalności. W dniu 24 stycznia 2020 r. operator dołączył 

tę decyzję OOŚ do swojego złożonego w 2019 r. wniosku o wydłużenie terminu 

obowiązywania koncesji wydobywczej. Decyzją z dnia 20 marca 2020 r. polski 

Minister Klimatu udzielił koncesji na wydobywanie węgla brunatnego do 2026 r. 

 

Stwierdziwszy, że udzielając tej koncesji, Polska dopuściła się szeregu naruszeń 

prawa Unii, Czechy wniosły w dniu 30 września 2020 r. sprawę do Komisji 

Europejskiej2 . W dniu 17 grudnia 2020 r. Komisja wydała uzasadnioną opinię, w 

której zarzuciła Polsce szereg naruszeń prawa Unii. W szczególności Komisja 

uznała, że przyjmując przepis pozwalający na przedłużenie do sześciu lat terminu 

obowiązywania koncesji na wydobywanie węgla brunatnego bez przeprowadzania 

oceny oddziaływania na środowisko, państwo to naruszyło dyrektywę w sprawie 

oceny skutków wywieranych przez niektóre przedsięwzięcia publiczne i prywatne na 

środowisko3 . 

 

Uznawszy, że Polska dopuściła się naruszenia prawa Unii4 , Czechy wniosły w dniu 

26 lutego 2021 r. do Trybunału Sprawiedliwości5 o stwierdzenie uchybienia 

zobowiązaniom państwa członkowskiego6 . 

 

W przedłożonej dzisiaj opinii rzecznik generalny Priit Pikamäe zauważył przede 

wszystkim, że przedmiot zawisłego sporu powinien zostać ograniczony, co do 

zasady, do sytuacji ustawowej i administracyjnej istniejącej w chwili wniesienia 

przez Czechy sprawy do Komisji. Przyjęcie takiego podejścia nie wyklucza, że za 

istotne można by uznać również określone okoliczności faktyczne zaistniałe po tej 

dacie. Niemniej jednak, zgodnie z orzecznictwem Trybunału, to uwzględnienie 

późniejszych okoliczności faktycznych jest możliwe jedynie wyjątkowo, a 

mianowicie gdy okoliczności te mają taki sam charakter co zarzucane zachowanie 

lub nie zmieniają znacząco istoty zarzucanego czynu. 

 

Następnie, odnośnie do przedłużenia o sześć lat koncesji na wydobywanie węgla 

brunatnego bez przeprowadzania oceny oddziaływania na środowisko, rzecznik 

generalny przeanalizował, czy państwo członkowskie może w drodze 

ustawodawczej zezwolić właściwym organom władz na powstrzymanie się od 

przyjęcia szeregu środków administracyjnych związanych z koncesją na 

prowadzenie działalności wydobywczej. Podniósł on w tym względzie, że w 

przypadku kopalni mających powierzchnię porównywalną do powierzchni kopalni 

Turów istnieje, ze względu na sam ich charakter, prawdopodobieństwo 

spowodowania znaczących skutków w środowisku i muszą one bezwzględnie 

podlegać ocenie ich oddziaływania na środowisko. Ponadto ustanowiony w 

dyrektywie OOŚ wymóg przeprowadzenia oceny oddziaływania na środowisko ma 

zastosowanie nie tylko wówczas, gdy należy wydać zezwolenie pierwotne, ale 

również w przypadku niektórych decyzji związanych z tym pierwotnym 

zezwoleniem. 

 

Wynika stąd, że jednokrotne przedłużenie terminu obowiązywania koncesji na 

prowadzenie działalności wydobywczej o sześć lat stanowi przedsięwzięcie, które 

wymaga przeprowadzenia oceny oddziaływania na środowisko. W zakresie, w jakim 

to polskie uregulowanie skutkuje całkowitym i definitywnym wyłączeniem 

z obowiązku dokonania takiej „oceny oddziaływania” wszystkich kopalni, bez 

należytego uwzględnienia swoistych cech charakterystycznych każdego 



przedsięwzięcia mogących mieć znaczące skutki dla środowiska, należy uznać je za 

niezgodne z wymogami wynikającymi z dyrektywy OOŚ. Ponadto, zdaniem 

rzecznika generalnego, to polskie uregulowanie narusza wymogi proceduralne7 w 

dziedzinie oceny oddziaływania na środowisko. Wreszcie, rzecznik generalny 

podniósł, że przyjęte w lipcu 2021 r. zmiany ustawodawcze, na mocy których w 

przyszłości jednokrotne przedłużenie o sześć lat terminu obowiązywania koncesji na 

wydobywanie węgla brunatnego bez przeprowadzenia uprzedniej oceny 

oddziaływania na środowisko nie będzie możliwe, nie mogą zostać uwzględnione w 

tym postępowaniu bez nieuzasadnionej zmiany przedmiotu sporu. 

 

W odniesieniu od nieopublikowania koncesji na wydobywanie węgla brunatnego do 

2026 r. i niepodania jej do wiadomości Republice Czeskiej w zrozumiałej formie, 

rzecznik generalny jest zdania, że ze względu na to, iż obowiązki informacyjne 

zostały ustanowione w celu umożliwienia skutecznego odwołania się od decyzji, do 

których się one odnoszą, informacje podawane do wiadomości społeczeństwa i 

organów władz sąsiednich państw członkowskich narażonych na oddziaływanie 

danego przedsięwzięcia na środowisko powinny być kompletne i zrozumiałe. Z tego 

względu stwierdził on, że „treść decyzji” zezwalającej na prowadzenie działalności 

wydobywczej w kopalni Turów, przeznaczona do podania do wiadomości 

społeczeństwa i tych organów władz krajowych nie może obejmować wyłącznie 

decyzji o przedłużeniu terminu obowiązywania koncesji, lecz musi obejmować 

wszystkie dokumenty, które stanowią istotę tejże koncesji. Jedynie taki środek może 

bowiem umożliwić społeczeństwu i organom władz sąsiednich państw 

członkowskich zrozumienie zakresu tej decyzji administracyjnej i, w razie potrzeby, 

zareagowanie na nią w odpowiedni sposób i we właściwym czasie. Polska dopuściła 

się ponadto naruszenia prawa Unii ze względu na to, że podała tę koncesję do 

wiadomości Czech dopiero pięć miesięcy po jej przyjęciu, a i to w niekompletny 

sposób. Okres pięciu miesięcy, który zajęło samo tylko podanie rozpatrywanej 

koncesji do wiadomości, stanowi bowiem znaczne opóźnienie, jeśli weźmie się pod 

uwagę z jednej strony istotne wchodzące w grę interesy, a z drugiej strony czysto 

administracyjny charakter takiego zadania, które wymaga jedynie zwykłego 

przekazania dokumentów. Ponadto taki brak opublikowania stanowi naruszenie 

obowiązku8 zapewnienia publicznego dostępu do pozwoleń mających znaczny 

wpływ na środowisko albo poprzez ich bezpośrednią publikację, albo opublikowanie 

informacji o tym, gdzie społeczeństwo może wystąpić o udostępnienie takiego 

pozwolenia. 

 

Wreszcie rzecznik generalny stwierdził, że nie udzielając kompletnych informacji 

związanych z procedurą wydawania decyzji zezwalającej na prowadzenie 

działalności wydobywczej do 2026 r., Polska uchybiła zobowiązaniom wynikającym 

z zasady lojalnej współpracy9 . Zgodnie z tą zasadą państwa członkowskie są 

bowiem zobowiązane do wzajemnego wsparcia w celu zapewnienia realizacji celów 

Unii. Oznacza to w szczególności obowiązek podejmowania wszelkich środków 

ogólnych lub szczególnych właściwych dla zapewnienia wykonania zobowiązań 

wynikających z prawa pochodnego, ale również powstrzymanie się od 

podejmowania wszelkich środków, które mogłyby zagrażać urzeczywistnieniu celów 

Unii. Zdaniem rzecznika generalnego spóźnione i niekompletne przekazanie przez 

Polskę żądanych informacji, w połączeniu z odmową ustosunkowania się do 

kierowanych przez Czechy próśb o wsparcie, nie spełnia wymogów ducha 

solidarności, współpracy i wzajemnego wsparcia między państwami członkowskimi, 

ustanowionych w prawie Unii z myślą o skutecznym urzeczywistnianiu celu ochrony 

środowiska. 

 



1 Ustawa z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku 

i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach 

oddziaływania na środowisko (Dz.U. 2008, nr 199, poz. 1227). 

 

2 Zgodnie z art. 259 każde państwo członkowskie może wnieść sprawę do 

Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej, jeśli uzna, że inne państwo 

członkowskie uchybiło jednemu ze zobowiązań, które na nim ciążą na mocy 

traktatów. Zanim państwo członkowskie wniesie przeciwko innemu państwu 

członkowskiemu skargę opartą na zarzucanym naruszeniu zobowiązania, które na 

nim ciąży na podstawie traktatów, powinno wnieść sprawę do Komisji. Komisja 

wydaje uzasadnioną opinię, po umożliwieniu zainteresowanym państwom 

przedstawienia, zgodnie z zasadą kontradyktoryjności, uwag pisemnych i ustnych. 

 

3 Dyrektywa Parlamentu Europejskiego i Rady 2011/92/UE z dnia 13 grudnia 2011 

r. w sprawie oceny skutków wywieranych przez niektóre przedsięwzięcia publiczne i 

prywatne na środowisko (Dz.U. 2012, L 26, s. 1), zmieniona dyrektywą Parlamentu 

Europejskiego i Rady 2014/52/UE z dnia 16 kwietnia 2014 r. (Dz.U. 2014, L 124, s. 

1) („dyrektywa OOŚ”). 

 

4 Naruszenie to ma dotyczyć ww. dyrektywy OOŚ, dyrektywy Parlamentu 

Europejskiego i Rady 2000/60/WE z dnia 23 października 2000 r. ustanawiającej 

ramy wspólnotowego działania w dziedzinie polityki wodnej (Dz.U. 2000, L 327,  s. 

1), dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2003/4/WE z dnia 28 stycznia 2003 

r. w sprawie publicznego dostępu do informacji dotyczących środowiska i 

uchylającej dyrektywę Rady 90/313/EWG (Dz.U. 2003, L 41, s. 26) oraz wyrażonej 

w art. 4 ust. 3 TUE zasady lojalnej współpracy. 

 

5 Bardzo rzadko zdarza się, że jedno z państw członkowskich wnosi skargę 

o stwierdzenie uchybienia zobowiązaniom przeciwko innemu państwu 

członkowskiemu. To dziewiąty taki przypadek w historii Trybunału (odnośnie do 

sześciu pierwszych z nich zob. komunikat prasowy nr 131/12, do siódmego – 

komunikat prasowy nr 75/19, zaś do ósmego – komunikat prasowy nr 9/20). 

6 W oczekiwaniu na wydanie przez Trybunał wyroku kończącego postępowanie w 

sprawie C-121/21 („ostateczny wyrok”) Czechy zwróciły się do Trybunału, 

w ramach postępowania w przedmiocie środków tymczasowych (sprawa C-121/21 

R), o nakazanie Polsce niezwłocznego zaprzestania wydobywania węgla brunatnego 

w kopalni Turów. Postanowieniem z dnia 21 maja 2021 r. („postanowienie w 

sprawie środka tymczasowego”, zob. też komunikat prasowy nr 89/21) wiceprezes 

Trybunału uwzględniła ten wniosek Czech do czasu ogłoszenia ostatecznego 

wyroku. Uznawszy, że Polska nie uczyniła zadość zobowiązaniom nałożonym na nią 

tym postanowieniem, Czechy wniosły, w dniu 7 czerwca 2021 r., o zasądzenie od 

Polski na rzecz budżetu Unii okresowej kary pieniężnej w wysokości 5 mln EUR 

dziennie za uchybienie jej zobowiązaniom. Polska natomiast złożyła wniosek 

zmierzający do uchylenia tego postanowienia. Postanowieniem z dnia 20 września 

2021 r. (zob. też komunikat prasowy nr 159/21) wiceprezes Trybunału oddaliła ten 

wniosek Polski i zobowiązała to państwo członkowskie do zapłaty na rzecz Komisji 

Europejskiej okresowej kary pieniężnej w wysokości 500 000 EUR dziennie, 

począwszy od dnia doręczenia Polsce tego postanowienia, aż do chwili, w której 

wspomniane państwo członkowskie zastosuje się do treści postanowienia w sprawie 

środka tymczasowego. 

 

7 Chodzi tu w szczególności o ciążący na wykonawcy obowiązek przygotowania 

i przedstawienia raportu o oddziaływaniu przedsięwzięcia na środowisko, obowiązek 

skonsultowania się z organami, których przedsięwzięcie może dotyczyć, a także 



zapewnienie publicznego dostępu do informacji dotyczących przedsięwzięcia, w tym 

do procesu podejmowania decyzji. 

 

UWAGA: Opinia rzecznika generalnego nie wiąże Trybunału Sprawiedliwości. 

Zadanie rzeczników generalnych polega na przedkładaniu Trybunałowi, przy 

zachowaniu całkowitej niezależności, propozycji rozstrzygnięć prawnych w 

sprawach, które rozpatrują. Sędziowie Trybunału rozpoczynają właśnie obrady w tej 

sprawie. Wyrok zostanie wydany w terminie późniejszym. UWAGA: Skarga 

o stwierdzenie uchybienia państwa członkowskiego jest kierowana przeciwko 

państwu członkowskiemu, które uchybiło zobowiązaniom wynikającym z prawa 

Unii, przez Komisję lub inne państwo członkowskie. Jeżeli Trybunał 

Sprawiedliwości stwierdzi uchybienie, państwo, którego to dotyczy, powinno jak 

najszybciej zastosować się do wyroku. Jeżeli Komisja uzna, że państwo 

członkowskie nie zastosowało się do wyroku, może wnieść nową skargę i domagać 

się sankcji finansowych. Jednak w sytuacji nieprzekazania Komisji krajowych 

środków transpozycji dyrektywy Trybunał Sprawiedliwości może, na jej wniosek, 

nakładać kary pieniężne już na etapie pierwszego wyroku. 

 

 

GK: – Prezydent wysyła do Sejmu projekt ustawy o likwidacji Izby Dyscyplinarnej Sądu 

Najwyższego. To od miesięcy punkt sporny w relacjach z Komisją Europejską i powód 

zablokowania pieniędzy dla Polski z Funduszu odbudowy. 

[Nie tylko to jest przedmiotem sporu]. 

Andrzej Duda, prezydent: – Ta ręka wyciągnięta z tym projektem ma dać polskiemu 

rządowi narzędzie do zakończenia sporu z Komisją Europejską i odblokowania Krajowego 

Planu Odbudowy. Mam nadzieję, że będzie mogło zostać szybko uchwalone w naszym 

Parlamencie – o to apeluję i będzie mogło służyć polskiemu rządowi i naszym negocjatorom 

w Brukseli. 

 

GK: – Jest nadzieja dla chorych. 

 

GK: – Premier, minister zdrowia i posłowie partii rządzącej milczą albo nic nie wiedzą w 

sprawie jakiejkolwiek ustawy, rozporządzeń czy w ogóle pomysłu na walkę z pandemią. 

Szpitale zapełniają się, a szczyt piątej fali jeszcze przed nami. 

Katarzyna Górniak: – Laboratorium się rozbudowuje, a państwo kapituluje. 

Rafał Cudnik, doktor, dyrektor medyczny Szpitala św. Wojciecha w Gdańsku: – My 

oczekiwaliśmy, że pojawią się akty prawne, które dadzą nam narzędzia do walki. 

KG: – Ale chyba nie ma już na co czekać i po co czekać. 

- Czy będzie kolejny projekt ustawy? 

Ryszard Terlecki: – A jaka? 

- Przeciwcovidowa, bo ta przepadła. 

RT: – Te doświadczenia, które mamy, nie są najlepsze. 

KG: – To doświadczenia obywateli mogą okazać się nienajlepsze. 

KG: – Łudzeni przez pół roku lekarze obietnicą stworzenia covidowych przepisów, już nie 

mają nadziei. 

RC: – Jakoś to będzie, musimy radzić sobie sami. 

KG: – Państwo wobec pandemii zrobiło w tył zwrot i na placu boju zostawiło medyków. 

Rafał Obrączka, Wojewódzki Szpital Specjalistyczny w Olsztynie: – Pracujemy pełną 

parą, od tygodnia, półtorej, codziennie obłożenie jest pełne. 

KG: – Laboratoria, tak jak to w Bolesławcu, zwiększają przepustowość. 2500 testów 

dziennie już nie wystarcza, będzie dwa razy więcej. 

Iwona Nowicka, kierownik Centralnego Laboratorium w Bolesławcu: – Coraz więcej jest 

zakażeń i coraz więcej mamy do czynienia z ludźmi chorymi. 

KG: – Szpitale, jak ten w Gdańsku, mają problem z dostępnością leków – jest ich za mało i 

nie dla wszystkich. 



RC: – Mamy tych leków na kilka podań dla tych pacjentów najbardziej potrzebujących. 

KG: – Piąta fala się rozpędza i nie powstrzyma jej ustawa, której nie ma i przepisy, które 

nie istnieją. 

Konstanty Szułdrzyński, doktor, Centralny Szpital Kliniczny MSWiA: – Jak się nie ma 

rozumu, to trzeba mieć szczęście. Cała nasza nadzieja w tym wirusie. 

KG: – Bo, jak się wydaje, wirus jest dla pacjentów łagodniejszy. 

Kinga Przytuła, Wojewódzki Szpital Specjalistyczny w Olsztynie: – Potrzebują mniejszej 

ilości tlenu, zakażenia przebiegają dużo łagodniej. 

KG: – Dzisiaj pierwszy raz w tej fali jest ich nieco mniej w ujęciu tydzień do tygodnia: 

(27.01 = 57 659 – 03.02 = 54 477) 

Krzysztof Pyrć, profesor, wirusolog, Małopolskie Centrum Biotechnologii, Zespół Polskiej 

Akademii Nauk ds. Covid-19: – Nie wypada na ten moment tak tragicznie, jakby mogło, 

widzimy, że nie przepisuje się liczba zakażeń na liczbę hospitalizacji – wszyscy na to mieliśmy 

nadzieję. 

KG: – Nadzieja jest, ale nie ma zasług ani społeczeństwa, które szczepi się za rzadko, ani 

rządu, który robi za mało. Piąta fala może okazać się łagodniejsza tylko dzięki wirusowi. 

KS: – Wydaje się, że przejdziemy przez nią w miarę suchą stopą, co oczywiście dla mało 

rozsądnych ludzi będzie dowodem na to, że polityka nic nierobienia się spełni. 

GK: – Ponad 1400 naukowców z całego świata pisze list do Komisji Europejskiej – chodzi 

o zaporę na granicy polsko-białoruskiej. Komisja miałaby wpłynąć na polski rząd, by 

zaprojektowano ją tak, żeby jak najmniej szkodziła zwierzętom w Puszczy Białowieskiej. 

Budowa idzie pełną parą. 

[Jak zrobić zaporę, która nie przepuści ludzi, a przepuści zwierzęta?] 

Marzanna Zielińska: – …Ustawa zwalnia wykonawców ze stosowania prawa 

budowlanego, prawa wodnego, prawa ochrony środowiska, przepisów o ochronie gruntów 

rolnych i leśnych. 

Adam Wajrak, ekolog, dziennikarz: – My nie możemy sobie pozwolić na straty 

przyrodnicze w czasach katastrofy klimatycznej, to jest po prostu samobójcze działanie. 

Rafał Kowalczyk, profesor, Instytut Biologii Ssaków, Polskiej Akademii Nauk: – To jest 

dziedzictwo nie tylko polskie, ale całej Europy czy całego świata. Jest to obiekt światowego 

dziedzictwa po obu stronach granicy. 

Piotr Otrębski, Generalna Dyrekcja Ochrony Środowiska: – Wyznaczono 22 stałe przejścia 

dla zwierząt, każde o szerokości 5 metrów, które będą zlokalizowane w ciągu całego ogrodzenia. 

MZ: – Przepusty będą otwarte co jakiś czas [więc nie stałe], żeby nie przemieszczali się 

nimi imigranci. Zdaniem ekologów to nie rozwiąże problemu. Utrudnienie migracji zwierząt 

wpłynie na ich populację. Utrudni tak ważną dla przetrwania gatunków wymianę genów. Rysie i 

wilki jako pierwsze odczują to na własnej skórze. 

AW: – Nie powinniśmy tego muru robić. Powinniśmy chronić granice w inny sposób. 

♣ 



2022-02-04 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5459 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 47 534 nowych zakażonych. 246 zgonów. 

 

Główny Urząd Statystyczny podliczył wyniki Narodowego Spisu Powszechnego 

Ludności i Mieszkań 2021. Na 31 marca 2021 roku liczba ludności Polski wyniosła 

38 179 800 osób, ale to ludzie zameldowani w Polsce łącznie z przebywającymi 

poza granicami kraju, których na koniec 2020 roku było 2 200 000 osób. 

 

DR: – Prezydencki projekt i veto ziobrystów, czyli kolejny spór w rodzinie z nieuznawaną 

Izbą Dyscyplinarną w roli głównej. 

 

DR: – Interpretacja indywidualna i przelewy korygujące, czyli jak obłaskawić Polski Ład. 

Na konta posłów wracają pieniądze, które wcześniej stracili przez nowe przepisy podatkowe – 

furtka legalna, tyle że czy przed każdym stoi otworem? 

Arleta Zalewska: – …Rzeczywistość jest jednak taka, że niższe pensje po nauczycielach, 

policjantach i tak otrzymała część pracowników Zakładu Ubezpieczeń Społecznych, o czym 

informują w tym piśmie do premiera i ministra finansów: 

„Różnice w wypłatach wynagrodzeń sięgają do kilkuset złotych, co przy relatywnie 

niskich wynagrodzeniach zasadniczych pracowników ZUS jest ogromnym 

uszczerbkiem w budżetach ich rodzin”. 

Mateusz Morawiecki: – Jesteśmy w fazie, w której staramy się wyłapać wszelkie 

niedoskonałości i nieścisłości działania sytemu. 

[Jeśli miało uderzyć w lepiej zarabiających, to również uderzyło w instytucje władzy, więc 

to nie są luki prawne]. 

Jarosław Gowin: – Ten chaos, proszę państwa, będzie ciągnął się jeszcze przez wiele 

miesięcy, chyba że rząd posłucha wezwania, które tutaj dzisiaj formułujemy, wezwania do 

rezygnacji z przepisów Polskiego Ładu, za wyjątkiem podniesienia kwoty wolnej od podatku i 

podniesienia pierwszego progu. 

 

DR: – Pekin. Ceremonia otwarcia z dużym rozmachem i bojkotem części delegacji – 

Wielka Brytania i Stany Zjednoczone. 

 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Za nami blisko godzinne spotkanie szefów dyplomacji, 

a przed nami jeszcze rozmowy w ramach dialogu strategicznego między Polską i Stanami 

Zjednoczonymi. Oczywiście główne punkty tej rozmowy z sekretarzem Antonym Blinkenem 

dotyczyły napięcia wokół Ukrainy, jedności sojuszników czy też odstraszania Rosji. Warto tutaj 

przypomnieć, że minister Zbigniew Rau jest również w roli przewodniczącego OBWE, bowiem 

to w tym roku to Polska stoi na czele tej organizacji i właśnie w tej roli między innymi odbywał 

spotkania na Capitolu, ale bez wątpienia najważniejsze są te rozmowy, które odbyły się w 

Departamencie Stanu, gdzie Antony Blinken po raz kolejny podkreślał, że Ameryka chce w 

sposób dyplomatyczny rozwiązać kryzys ukraiński. 

DR: – Kolejne amerykańskie samoloty lądują w Polsce i to jest wciąż etap przygotowań, 

przerzucone do nas siły to ma być łącznie 1700 żołnierzy. Na tym koniec? 

MW: – W Waszyngtonie można odnieść wrażenie, że to jest dopiero pierwszy etap 

wzmacniania wschodniej flanki NATO… 

♣ 
2022-02-05 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5459 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 45 749 nowych zakażonych. 272 zgony. 



 

DR: – Stępka w ruinie. 

 

DR: – Na telefony, komputery i tablety, w sumie pół tysiąca urządzeń nie tylko 

kontrolerów. Czy doszło do masowej inwigilacji pracowników NIK? 

Transparent: WYROK: TWÓRCOM I WYKONAWCOM REŻIMU SANITARNEGO 

#Podlaski Trybunał Sprawiedliwości. 

 

Bartosz Fiałek, lekarz, specjalista w dziedzinie reumatologii: – Napisali, że mnie 

obserwują, że mnie zamordują, że znają moją drogę do pracy i zamordują mnie za to, że 

namawiam do noszenia maseczek, zamordują mnie za to, że namawiam do przyjmowania 

szczepień. 

♣ 
2022-02-06 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5459 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 34 703 nowych zakażonych. 19 zgonów. 

 

DR: – Dobry wieczór, a nawet fantastyczny wieczór. Mamy olimpijskie podium, mamy 

pierwszy medal w Pekinie. Brąz Dawida Kubackiego… 

 

DR: – Najpierw sprzęt, wkrótce i żołnierze, jeszcze nie wszyscy… 

Na lotnisku w Rzeszowie Jesionce wyląduje wkrótce 1700 żołnierzy amerykańskich… 

 

DR: – Polowanie na winnych, czyli kolejna faza chaosu wokół Polskiego Ładu… 

 

DR: – Andrzej Duda i Xi Jinping, czyli polsko-chińskie spotkanie na szczycie w Pekinie, 

do którego prezydent wybrał się w związku z igrzyskami… 

 

DR: – Piąta fala uderza w szpitale – dużo pacjentów, mało personelu – trudno to pogodzić. 

SOR [Szpitalny Oddział Ratunkowy] w Wejherowie przechodzi na tryb awaryjny i limituje 

przyjęcia. Na oddziałach psychiatrycznych w całym kraju tłok, tam zderzenie obecnej fali z 

poprzednią, bo groźny i Covid, i Pim [?], i niezaszczepieni rodzice także. 

Marek Nowicki: – …liczba zajętych łóżek 17 661, wzrost do poprzedniej niedzieli 

o 17,5%. Szpitale z powodu kłopotów kadrowych są na granicy wydolności… 

Ernest Kuchar, doktor habilitowany, kierownik Kliniki Pediatrii z Oddziałem 

Obserwacyjnym, Warszawski Uniwersytet Medyczny, ekspert Luxmed: – Czasami obecność 

osoby towarzyszącej przedłuża nam izolację, bo proszę wyobrazić sobie, dziecko kończy 

izolację, ale matka jeszcze nie. Więc musimy czekać, aż oboje skończą tę izolację, bo inaczej 

nikt ich nie weźmie. No i to jest, wie pan, to jest po prostu dla mnie rzecz zupełnie 

niezrozumiała, że hematolodzy nie byli w stanie wyegzekwować, żeby ci rodzice byli 

szczepieni. 

MN: – Połowa dzieci z białaczką w tym jednym z największych w Polsce szpitali 

pediatrycznych jest niezaszczepiona… W całym kraju liczba pacjentów pod respiratorami w 

porównaniu do zeszłej niedzieli wzrosła o 5% 

 

Katarzyna Górniak: – … już w następną niedzielę na zakupy trzeba będzie się wybrać nie 

na pocztę, ale do klubu czytelnika. [Skutek nowych przepisów zakazujących handlu 

w niedzielę]. 

♣ 
2022-02-07 poniedziałek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5550 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 21 980 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

AW: – Narada na szczytach PiS, która kończy się pokazowym ścięciem głowy. Minister 

finansów nie jest już ministrem i to polityczna kara za Polski Ład, tyle że twarzą Polskiego 

Ładu, który okazał się bałaganem nie był wcale minister, tylko prezes i premier. 

Jarosław Kaczyński: – Jest oparty o polskie wartości. [to wypowiedzi wcześniejsze] 

Ci, którzy żyjom, proszę wybaczyć, potocznie z cwaniactwa, ci rzeczywiście mogą na tym 

stracić. Cała reszta, to już ogromna większość, na tym zyska. 

 

AW: – To może się wydarzyć już jutro albo zająć jeszcze kilka tygodni – tak mówi 

doradca prezydenta USA. W Polsce lądują kolejne transportowce, a w Brukseli o tym czego 

w tej sytuacji najbardziej potrzeba wszystkim: o sojuszach. 

Katarzyna Sławińska: – …Francuski prezydent tuż przed spotkaniem z prezydentem 

Putinem mówił nie tylko o potrzebie złagodzenia napięcia, ale też o szacunku dla Rosji. To 

kolejny tydzień bardzo intensywnych dyplomacji. W Waszyngtonie jest kanclerz Dojczlandu 

Olaf Scholz, który jutro w Berlinie spotka się z prezydentami Francji i Polski. Prezydent Duda 

rozmawiał dziś z przywódcami Unii Europejskiej i NATO. 

Andrzej Duda, prezydent Polski: – Zgodziliśmy się, że czego wszyscy potrzebujemy, to 

jest jedność europejska, jedność, jeszcze raz jedność, że zarówno W Unii Europejskiej, jak i w 

sojuszu północno-atlantyckim. 

KS: – W Londynie zapadła decyzja o wysłaniu do Polski 350 żołnierzy. Polskie władze 

zabiegają o sojuszniczą jedność dokładnie w czasie, gdy jedna z najbliższych sojuszniczek 

polskiego rządu próbuje podważyć jedność NATO. Skrajnie prawicowa [co świadczy o jej 

prawicowości?] Marin Le Pen chce, by Francja wyszła ze struktur wojskowych sojuszu. 

 

AW: – Pogodowe plagi akurat na zimowe ferie. 

- Na razie czeka nas w pogodzie takie byleco. 

 



AW: – Piąta fala i liczby. Nowych zakażonych i tych na kwarantannach – jakkolwiek by 

na nie patrzeć, widać, że coś tu nie gra. Kiedy do tych liczb doda się covidowe testy z apteki, 

może wyjść, że wielu chorych dla systemu nie istnieje. Czy w Polsce mamy tak naprawdę ponad 

pół miliona chorych dziennie, pyta: 

Marzanna Zielińska: – Testy w aptekach idą jak woda. Pacjenci chcą się testować i to 

dobrze, problem w tym, że gdy domowy test wypadnie pozytywnie, Sanepid się często o tym nie 

dowie. [Można test kupić i zrobić go w domu, albo obok w tej samej aptece zrobić go za darmo. 

Kiedyś testy rozpoznawano w specjalnych laboratoriach, obecnie kupujemy wyrób do 

samokontroli]. Rzeczywistą liczbę zakażeń eksperci otrzymują, mnożąc oficjalne dane nawet 

przez dziesięć. 

Marcin Drąg, profesor, Katedra Chemii Biologicznej i Bioobrazowania, Politechnika 

Wrocławska: – Te wyniki nie są ujawniane w statystykach, tak że dążymy do tego, że możemy 

mówić o 500 czy 600 tysięcy nowych przypadków dziennie w Polsce. 

♣ 
2022-02-08 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5274 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 35 960 nowych zakażonych. 286 zgonów. 

 

AW: – Polski Ład i grillowany premier. Solidarna Polska widzi winnego i tak wygląda w 

rządzie nowa odsłona dobrze znanej wojny. Kiedy kolejnym nauczycielom przychodzą na konto 

znacznie niższe pensje. 

Arleta Zalewska pyta, kto naprawi błędy za które płacą Polacy. 

AZ: – Nikt z ministerstwa finansów, nikt z otoczenia premiera nie chciał dziś zmierzyć się 

z pytaniami o Polski Ład i jego naprawę. 

[Może ktoś poda, na czym polegają te błędy. Bo mnie się wydaje, że problem znajduje się 

w generaliach i że to nie błędy, tylko tak miało być – cały naród musi się złożyć na uratowanie 

kasy państwa]. 

 

AW: – Po jednej stronie Putin, po drugiej Macron, między nimi stół długi na 8 metrów, to 

było 5 godzin rozmowy i ma być coś wspólnego w przyszłości. Co teraz znaczy to dla Ukrainy, 

nie wiadomo. 

Katarzyna Sławińska: – …Przełomu nie ma, ale padło to zdanie: 

Putin: – „Niektóre z jego idei czy propozycji, o których może jeszcze za wcześnie mówić, 

mogą stać się podstawą wspólnych działań w przyszłości”. 

KS: – Macron mówił, że dołączenie do NATO jest prawem każdego kraju. Putin ostrzegał, 

że Ukraina w NATO oznacza konflikt sojuszu z Rosją, a wtedy zwycięzców nie będzie. 

Macron: – Kolejne dni będą decydujące i będą obfitować w ożywione dyskusje. Mamy 

wolę współpracy, aby zagwarantować nowy porządek bezpieczeństwa w Europie. 

KS: – Prosto z Moskwy Macron poleciał do Kijowa, gdzie spotkał się z prezydentem 

Zełenskim, mówił, że Rosja i Ukraina obiecały wprowadzenie w życie wcześniejszych 

porozumień z Mińska. Ale rozwiązanie kryzysu może potrwać miesiące. Kluczowa jest jedność 

Zachodu – w Białym Domu w czasie tej pierwszej wizyty nowego kanclerza Dojczlandu i on, i 

prezydent Biden o niej mówili: 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Działamy razem, jesteśmy absolutnie zjednoczeni. 

Będziemy podejmować takie same kroki i będą one bardzo trudne dla Rosji, oni powinni to 

zrozumieć. 

KS: – Ale tylko amerykański prezydent jednoznacznie zadeklarował: 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – Jeśli Rosja napadnie, to jeśli czołgi 

i żołnierze znów przekroczą granice Ukrainy, nie będzie więcej NordStreem2, skończymy z tym. 

KS: – Szef amerykańskiej dyplomacji zapewniał z kolei, że jeśli wybuchnie konflikt 

i Europa zostanie odcięta od dostaw gazu, to może liczyć na amerykańską pomoc. Prezydent 

Macron i kanclerz Scholz zaczynają wkrótce kolejne spotkanie z prezydentem Dudą w Berlinie. 



To pierwszy od aż dziewięciu lat taki szczyt przywódców wskrzeszonego Trójkąta 

Weimarskiego. 

 

AW: – Stopy procentowe znowu w górę, raty kredytów też. Rada Polityki Pieniężnej 

podjęła dziś decyzję i podwyższyła stopy o 50 punktów bazowych. 

Wzrost stóp 

Styczeń – wzrost do 2,25% 

Luty – podwyższenie o 0,5% = stopa 2,75% 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Narodowy Bank Polski jest na skraju utraty 

kontroli nad inflacją. W związku z tym nie ma innego wyjścia, trzeba podnosić stopy 

procentowe. W jakimś sensie to jest przyznanie się również do tego, że przez długi czas, 

przynajmniej rok bądź półtora Rada kompletnie się myliła w ocenie sytuacji i nie podejmowała 

działań właściwych. 

Marian Noga, profesor, ekonomista, Wyższa Szkoła Bankowa we Wrocławiu: – 

Podniesienie o 50 punktów bazowych oznacza, że będą co najmniej dwie podwyżki, obie 

przynajmniej po 50 punktów bazowych, czyli stopa wzrośnie do 3,75 do 4,00%. 

 

AW: – Właśnie zaczęliśmy płacić miliony euro za Turów. Polski rząd nie wykonał wyroku 

TSUE i teraz wszyscy płacimy za to karę… 

 

AW: – W pałacu prezydenckim dziś konsultacje w sprawie Izby Dyscyplinarnej Sądu 

Najwyższego. 

Andrzej Duda, prezydent: – …w sprawie projektu ustawy zmieniające ustawę o Sądzie 

Najwyższym, skontaktowała się ze mną pani przewodnicząca Komisji Europejskiej. Istotnym 

tematem naszego spotkania była kwestia właśnie ustawy, która zresztą już jest w tej chwili 

w posiadaniu Komisji Europejskiej, jest poddawana w Komisji Europejskiej analizie. 

[Jeszcze Sejm nie podjął procedowania nad tą ustawą, a już Komisja Europejska ją 

analizuje?] 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – W przekonaniu Lewicy ta ustawa 

niestety jest ciągle trochę mało ambitna. Nie ma mowy w ogóle o Krajowej Radzie 

Sądownictwa, a to przecież ona przez instytucje europejskie jest uważana za grzech pierworodny 

[to pogląd lewicy?] polskiego wymiaru sprawiedliwości. 

 

AW: – prokurator krajowy Bogdan Święczkowski z zielonym światłem do Trybunału 

Konstytucyjnego [będzie członkiem]. 

 

AW: – Nie ma wciąż decyzji w sprawie koncesji dla TVN7. Krajowa Rada Radiofonii 

i Telewizji w tej sprawie głosowała, ale głosowania nie rozstrzygnęła. TVN7 to stacja dobrze 

znana tym, którzy w telewizji mają rozrywkę. Wniosek o przedłużenie koncesji stacja złożyła 

ponad rok temu i czas na decyzję mija 25 lutego. 

 

AW: – Od 1 marca obowiązek szczepień dla trzech grup: medyków, nauczycieli i służb 

mundurowych – tak dwa miesiące temu mówił minister zdrowia [ale dla służb mundurowych i 

nauczycieli podobno nie będzie obowiązku; jednak do marca rząd jeszcze zmieni decyzję kilka 

razy]. 

Liczba zajętych łóżek – 19 014. 

 

AW: – Dzieci z dojczlandzkim pochodzeniem będą miały mniej dojczlandzkiego w szkole, 

nie będzie trzech lekcji, będzie tylko jedna – to decyzja ministra Czarnka. Spośród wszystkich 

mniejszości w Polsce ta decyzja dotyczy tylko tej jednej. Wygląda jak jasny sygnał: nie do 

końca was lubimy. 

Katarzyna Górniak: – …Polski rząd na lekcje języka dojczlandzkiego dla 50 tysięcy dzieci 

mniejszości dojczlandzkiej po ich redukcji do jednej tygodniowo wyda tylko 200 milionów 

złotych; dojczlandzkie landy na edukację 15 tysięcy dzieci polskich imigrantów wydają 200 

milionów euro. 



♣ 
2022-02-09 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5167 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 46 872 nowych zakażonych. 310 zgonów. 

 

AW: – Minister zdrowia jest optymistą i ogłasza dziś początek końca pandemii…  

Katarzyna Górniak: – …Premier na spotkaniu z nową radą covidową końca nie widział. 

Czarnek: – 21 lutego definitywny koniec nauki zdalnej 

Niedzielski: – Likwidujemy instytucję tak zwanej kwarantanny z kontaktu. 

Zmiany w kwarantannie i izolacji: 

Likwidacja kwarantanny z kontaktu (od 11 lutego) 

Kwarantanna dla współdomowników tylko w czasie choroby członka rodziny (od 15 

lutego) 

Kwarantanna przyjazdowa tylko dla osób bez unijnego certyfikatu covidowego (od 

11 lutego) 

Izolacja chorych skrócona z 10 do 7 dni (od 15 lutego) 

KG: – Covid piątej fali to choroba inna niż w falach poprzednich, do szpitali trafia mniej 

pacjentów, a jak już trafią, to szybko z nich wychodzą. 

- Mniej mamy pacjentów na respiratorach, właściwie znacznie mniej 

- Nie mają typowego covidowego zapalenia płuc 

- Leczymy ich choroby podstawowe, a Covid nie jest dla nich jakimś dużym problemem, 

jest sprawą drugorzędną 

KG: – Dlatego z 30 tysięcy łóżek covidowych 5 tysięcy zostanie uwolnionych i będzie 

znów dostępnych dla wszystkich innych pacjentów. 

 

AW: – Zamrożone miliardy euro dla Polski i pomysł, który ma je odmrozić. Pomysł jest 

prezydenta i w obozie władzy nie ma większości, a ponieważ my wszyscy wciąż nie mamy 

unijnej pomocy, to warto wyjaśnić, dlaczego także w tej sprawie rząd jest sparaliżowany. 

Arleta Zalewska: – Premier od tygodnia milczy, a Sejm na tym posiedzeniu tym się nawet 

nie zajął, a chodzi o ten projekt [prezydenta]. 

Zbigniew Ziobro: – polityka ustępstw wobec bezprawnych żądań mimo europejskiej białej 

flagi, nieustannie prowadzi do wzmożenia agresji wobec Polski i kolejnych żądań. 

 

AW: – Będziemy robić wszystko, żeby zdusić inflację – mówi prezes NBP… 

 

AW: – Sejm wybrał Bogdana Święczkowskiego na sędziego Trybunału 

Konstytucyjnego… 

 

AW: – minister rolnictwa podkreśla dziś, jak chce słuchać rolników, ale tych 

protestujących słuchać nie chce. A środa to dzień pod znakiem protestów, na drogach małych 

miasteczek i większych miast. Rolnicy powtarzają, że nie będą umierać w ciszy, na razie po woli 

umiera im rolniczy biznes… 

♣ 
2022-02-10 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4879 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 42 095 nowych zakażonych. 262 zgonów. 

 

AW: – 350 brytyjskich komandosów jest już w Polsce. W Polsce jest dziś też brytyjski 

premier. Kiedy Polska jest zagrożona, Wielka Brytania zawsze jest gotowa pomóc – mówi Boris 



Johnson w Warszawie, kiedy tuż obok zaczynają się wojskowe manewry. W centrum uwagi jest 

wciąż Ukraina. 

Anna Czerwińska: – Tysiące białoruskich i rosyjskich żołnierzy odpierają atak z zachodu, 

a więc i z Polski. Rosjanie przewieźli też mnóstwo sprzętu: przeciwlotnicze systemy rakietowe 

S-400, myśliwce SU-35S, rakiety Iskander zdolne do przenoszenia głowic jądrowych… 

 

AW: – o Pegazusie dziś w Warszawie i Brukseli. U marszałek Sejmu jest już wniosek 

o sejmową komisję śledczą, a do tego jest opozycja, razem i z Kukizem. Pytanie czy będzie 

głosowanie i czy będzie wygrane… 

Komisja: Przewodniczący Paweł Kukiz, 5 miejsc PiS, po jednym miejscu: Koalicja 

Obywatelska, Lewica, Koalicja Polska, Konfederacja i jedno dla: Polska 2050, polskie sprawy, 

Porozumienie. 

 

AW: – Rekord wszechczasów w Tatrach: ponad 4,5 miliona turystów. 

 

AW: – To nie są patrioci, to są idioci – mówi Donald Tusk o rządzie PiS, obok siebie ma 

na palecie 18 milionów euro [dosłownie], które nie bez powodu pokazuje, ile to jest. Miliardy 

euro dla Polski wypełniłyby cały stadion. W praktyce poszłyby na szkoły, drogi, rewitalizację 

miast. Mogłyby już tu być, ale ich nie ma… 

AW: – Covid jeszcze z nami nie skończył – słychać ze Światowej Organizacji Zdrowia, 

kiedy w Polsce od ministra słychać o początku końca pandemii. Lekarze mówią wprost: 

szczepienia to wciąż podstawa i w Polsce niektórzy mogą się już szczepić czwartą dawką. 

Marzanna Zielińska: – …Pierwszy doustny lek na Covid jest już dostępny w Polsce za 

pośrednictwem przychodni Pe O Zet [Powszechna Opieka Zdrowotna], które na wniosek lekarzy 

rodzinnych mogą zamówić go dla konkretnego pacjenta z Agencji Rezerw Materiałowych. Lek 

jest dedykowany szczególnie schorowanym pacjentom 65+, ale można go podać tylko do 

piątego dnia od wykrycia choroby… 

 

AW: – Rzeka jak ściek, morze jak śmietnik, za to nam się dostaje. Komisja Europejska 

znów skarży Polskę do Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej. Mamy tak złą jakość wód, 

że nie mieścimy się w normach. 

Magda Łucjan: – Cały czas tutaj płynie papier toaletowy, do tego patyczki do uszu, środki 

higieniczne i włosy. To zdjęcia z początku tego roku z Jeleniej Góry znad rzeki Bóbr. 

Prokuratura wszczęła śledztwo, ale kilka dni temu je umorzyła. Kilka dni temu Wojewódzki 

Inspektorat Ochrony Środowiska potwierdził, że do rzeki trafiają niedostatecznie oczyszczone 

ścieki z miejskiej oczyszczalni ścieków w Jeleniej Górze. Taki widok nie jest w Polsce 

rzadkością. Do nielegalnych zrzutów możemy doliczyć tysiące kolejnych z miast, gdzie 

oczyszczalni brakuje. Tysiąc miejscowości i aglomeracji nie ma oczyszczalni ścieków. 

♣ 
2022-02-11 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5163 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 39 445 nowych zakażonych. 290 zgonów. 

 

AW: – Inwazja Rosji może się rozpocząć w każdej chwili, także w czasie igrzysk 

olimpijskich. Amerykański sekretarz stanu brzmi groźnie i groźnie wygląda to, co widać na 

satelitarnych zdjęciach [setki czołgów, pojazdów opancerzonych i innego sprzętu wojskowego 

przy granicy z Ukrainą]. Szkoda tylko, że kolejne rozmowy nie pomagają. Te w Berlinie po 9 

godzinach skończyły się niczym. 

Radosław Sikorski, były minister spraw zagranicznych: – Problemem jest dla Putina to, że 

Ukraina krzepnie, zaczyna odnosić sukcesy i za dziesięć lat może już być niemożliwe jej 

połknięcie, podbój czy rozbiór. 

Anna Czerwińska: – …W przyszłym tygodniu do Moskwy leci kanclerz Dojczlandu. 



Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – W tej chwili stawką jest zapobieżenie wojnie 

w Europie. 

 

AW: – A w Białym Domu znów gorąca linia i kolejne konsultacje z przywódcami  

państw NATO i Unii Europejskiej. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – To telefoniczna rozmowa transatlantycka w poszerzonym 

gronie. Mówię o poszerzonym gronie, bo po tej stronie oceanu do prezydenta Stanów 

Zjednoczonych dołączył również premier Kanady, a w Europie przywódcy NATO, Unii 

Europejskiej oraz tych państw, z którymi Joe Biden rozmawia zwykle, czyli: Andrzej Duda – 

Polska. Emmanuel Macron – Francja. Olaf Scholz – Dojczland. Mario Draghi – Italia. Boris 

Johnson – Wiela Brytania. Justin Trudeau – Kanada. Klaus Iohannis – Rumunia. 

Ursula von der Leyen – przewodnicząca Komisji Europejskiej. Charles Michel – 

przewodniczący Parlamentu Europejskiego. Jens Stoltenberg – sekretarz NATO. W krótkim 

komunikacie Biały Dom pisze o tym, że rozmowa miała dotyczyć działań dyplomatycznych oraz 

kroków podejmowanych w celu odstraszania Rosji, to znaczy, że w najbliższym czasie 

będziemy świadkami kolejnych konsultacji tego typu. 

 

AW: – Polski Ład zbiera żniwo – to nie tylko wiele niższych pensji, to także kolejna 

dymisja w ministerstwie finansów. Ustawę ma naprawić specjalny zespół, a wizerunek rządu ma 

naprawić premier. Dziś ogłosił, że będzie 14 emerytura. 

Michał Tracz: – Jan Czarnowski nie jest już wiceministrem finansów, odwołał go premier. 

Dziś premier zastępuje ministra finansów. Od początku roku [2022] od kiedy Nowy Ład wszedł 

w życie, władza nowelizowała go już pięć razy, a to nie koniec… 

Chodzi o waloryzację rent i emerytur wyższą, niż zakładają przepisy. Świadczenia te mają 

od 1 marca wzrosnąć o 7%... Czternastki dostaną emeryci późnym latem lub jesienią. Sama 

waloryzacja rent i emerytur będzie kosztować grubo ponad 18 miliardów złotych… 

[Nie pojmuję, jak można nie rozumieć zasad Polskiego Ładu. Dla mnie obliczenie 

wynagrodzeń jest całkowicie jasne. Po pierwsze, od pensji należy odliczyć zwiększoną składkę 

na ZUS, zamiast dotychczasowych 7% należy odliczyć 9%. Teraz składki na ZUS nie odlicza się 

od podatku, jak było dotychczas, co jest znacznym uproszeniem obliczenia podatku. Po drugie, 

zwolnić należy od podatku dochody wynoszące do 30 tysięcy złotych w skali roku, co podniesie 

dochody całej biedocie, w tym mnie i mojej żonie. Po trzecie, należy odliczyć zwiększony 

podatek zarabiającym (nie pamiętam w tej chwili, ale w ustawie jest dokładnie podane, ile trzeba 

zarabiać, by płacić zwiększony podatek). W ustawie nie napisano, ale to jest oczywiste, bo jak 

oznajmił nam prezes Kaczyński, zwiększony podatek zapłacą tylko cwaniacy. Natomiast dla 

całkowitej jasności w Polskim Ładzie powinno być zapisane, bo nie można krzywdzić, że ani 

zwiększonego ZUS-u do 9%, ani zwiększonego podatku zasadniczego nie odliczają służby 

mundurowe, pracownicy aparatu państwowego, w tym szczególnie pracownicy Zakładu 

Ubezpieczeń Społecznych czy Sanepidu, że nie wspomnę posłów, bo im już zresztą zwrócono 

odpowiednie kwoty. Natomiast nauczycielom braki w pensji zostaną zwrócone co do złotówki, 

jak obiecał premier, przy rozliczeniu rocznym, to jest za 18 miesięcy. Wszystko jest zgodne z 

Prawem i Sprawiedliwością]. 

 

AW: – A teraz z ostatniej chwili: Andrzej Duda po rozmowie z Joe Bidenem – Wszyscy 

byli jednomyślni: trzeba pomagać Ukrainie, ale nie będzie wysyłania do tego kraju wojsk. 

Najważniejszy jest dialog. – Tak mówi po rozmowie telefonicznej z prezydentem Joe Bidenem 

prezydent Andrzej Duda. W rozmowie uczestniczyło też kilku innych z państw NATO… 

 

AW: – Pani sędzia natychmiast odsunięta od orzekania i to w trakcie prowadzonej 

rozprawy. Tak nagłą decyzję podjął minister sprawiedliwości, bo pani sędzia podjęła wcześniej 

decyzję zbieżną z wyrokiem TSUE. Polski rząd przekonuje, że wyrok TSUE go nie obowiązuje. 

Prezydent zaproponował rozwiązanie. PiS proponuje dziś własne. 

Joanna Hetnarowicz-Sikora, sędzia Sądu Rejonowego w Słupsku, Stowarzyszenie 

Sędziów Polskich „IUSTITIA”, wypowiedź ze środy: – Nie pozwolono mi zakończyć czynności 

orzeczniczych zaplanowanych na dzisiejszy dzień… 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – … prezes słupskiego sądu mówi, że nie miała wyjścia. 

Agnieszka Laszkiewicz, prezes Sądu Rejonowego w Słupsku: – To decyzja ministra 

sprawiedliwości. On tę decyzję również uzasadnił, a nam przed sądem zostawił tę decyzję do 

wykonania. [Bo prezes musi się solidaryzować z ministrem, a nie bronić pracownika]. 

KKZ: – Nikt z ministerstwa sprawiedliwości nie chciał z nami rozmawiać. W 

oświadczeniu tłumaczy: zawieszenie sędzi za podważanie statusu sędziego powołanego przez 

nową KRS… W obronie na ulicę wyszli sędziowie i zwykli ludzie i w Słupsku, i w całej 

Polsce… Inicjatywa ustawodawcza prezydenta ma pomóc w zażegnaniu konfliktu z Unią… Od 

projektu Andrzeja Dudy zdecydowanie odcina się Solidarna Polska, sugerując wręcz, że 

prezydent zdradził. Premier zapewnia natomiast, że projekt idzie w dobrym kierunku... I nagle 

pojawia się konkurencyjny projekt ustawy autorstwa PiS-u… 

Projekt PiS 

Powrót zawieszonych sędziów 

„Chyba że do wydania orzeczenia doszło na skutek poważnych i całkowicie 

niewybaczalnych zachowań ze strony sędziego, polegających w szczególności na 

celowym wynikającym ze złej wiary lub z wyjątkowo poważnych i rażących 

zaniedbań i pogwałceniu przepisów prawa krajowego i prawa Unii Europejskiej, 

których przestrzeganie mają zapewnić, na arbitralnym szafowaniu wyroków lub na 

odmowie wymiaru sprawiedliwości”. 

KKZ: – prezydent chce formalnej likwidacji Izby, według PiS Izba Dyscyplinarna zostaje, 

ale nie będzie się zajmować sprawami sędziów. Projektowi PiS nadano już bieg sejmowy. 

Projekt prezydenta czeka. 

 

Marzanna Zielińska: – 79 tysięcy osób dostało esemesa i dziś mogło wyjść na spacer, do 

pracy, do sklepu, gdziekolwiek… Liczba chorych w szpitalach nie spada, a liczba zgonów 

utrzymuje się na poziomie wielu [kilku] setek dziennie… 

 

AW: – Premier o kosztach energii, celuje w Unię, ale trafienie jest niecelne. Plakaty 

z żarówkami i procentami też naginają fakty i wprowadzają w błąd… 

Magda Łucjan: – Manipulacja polega na sugestii, że gdyby nie polityka klimatyczna Unii 

płacilibyśmy jedynie 40% obecnej ceny prądu, a to nieprawda. 

Ilona Jędrasik, fundacja „clietearth prawnicy dla ziemi”: – Pomylone zostały tutaj dwa 

pojęcia: kosztów wytwarzania energii, które ponoszą wytwórcy energii i ceny za energię, którą 

my płacimy [więc co?] 

 

Bilbord: 

Polskie Elektrownie 

Opłata klimatyczna Unii Europejskiej to aż 60% kosztów produkcji energii 

Polityka klimatyczna UE = droga energia wysokie ceny 

 

Cena prądu: 

32% koszty produkcji energii 

36% podatki i opłaty krajowe, VAT, akcyza 

32% koszty dystrybucji, koszt wykorzystania sieci przesyłowej 

A więc opłaty za politykę klimatyczną Unii to około 20% ceny, jaką płaci konsument 

energii. 

[Ale te 20% nie są to ani koszty produkcji energii, ani tym bardziej podatki i opłaty 

krajowe, również nie są to koszty dystrybucji – a więc to też jest manipulacja, bo te 20% 

kosztów klimatycznych wcale nie mieszczą się w cenie energii, bo i dlaczego miały się mieścić 

w cenie energii elektrycznej?]. 

Dochód budżetu państwa ze sprzedaży uprawnień do emisji CO2 w latach 2014-2021 

wyniósł 59 miliardów 350 milionów złotych. 

Jakub Wiech, energetyka24.com: – Na zieloną energię potrzeba miliard złotych, za te 50 

miliardów można było postawić reaktor jądrowy. 



♣ 
2022-02-12 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5163 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 31 331 nowych zakażonych. 333 zgonów. 

 

DR: – Czy to przełomowy moment? Rozmowa telefoniczna Biden – Putin zaczęła się po 

17-ej, trwała nieco ponad godzinę, a po niej słyszymy komunikat i to dosłownie sprzed kilku 

chwil: „W przypadku inwazji na Ukrainę będą stanowcze reakcje, ale wciąż jest miejsce na 

dyplomację” … 

Anna Czerwińska: – …Amerykańscy obywatele powinni wyjechać z Ukrainy w ciągu 

najbliższych 24 godzin. W przypadku inwazji amerykańska armia nie zostanie wysłana, by ich 

ewakuować… 

[Cały czas sens komunikatów polega na informowaniu Rosjan: – Na swojej drodze nie 

napotkacie żadnych żołnierzy NATO, tylko samych Ukraińców. Możecie atakować. To już 

lepiej było nic nie mówić i zostawić Rosję w niepewności]. 

Mieczysław Gocuł, generał, były szef sztabu generalnego wojska polskiego: – Putin [nie 

zrozumiałem] rzeźnik będzie patroszył Ukrainę na oczach całego świata zupełnie bezkarnie. 

Paweł Szot: – …Rosjanie zgromadzili wzdłuż granic z Ukrainą co najmniej 127 tysięcy 

żołnierzy, setki czołgów i transporterów opancerzonych, a także artylerię i wyrzutnie rakiet. 

Rozmieszczają też samoloty szturmowe, a na najnowszych zdjęciach satelitarnych widać 

szpitale polowe. Ukraina dysponuje teraz o wiele silniejszą armią niż 8 lat temu, gdy bez walki 

straciła Krym. Na ukraińskich lotniskach wylądowało już 37 samolotów ze wsparciem 

wojskowym: z Wielkiej Brytanii 16, ze Stanów Zjednoczonych 17, Kanady 2, z Polski i Łotwy 

po jednym. To setki ton amunicji oraz ręcznej broni przeciwpancernej i przeciwlotniczej, broni, 

która choć nie zmieni losów ewentualnej wojny, to podniesie jej koszty dla Rosji. 

Mariusz Marszałkowski, biznesalert.pl: – Państwa zachodnie nie mogą i nie chcą wysyłać 

swoich żołnierzy do walki na Ukrainę, ponieważ to oznaczałoby wojnę pomiędzy zachodem i 

Rosją, a tego nikt nie chce. Natomiast zachód zdecydował się pomagać w taki sposób, jaki 

może, czyli po prostu dostarczając uzbrojenie. 

PS: – Do Polski docierają kolejni amerykańscy spadochroniarze. Właśnie ogłoszono, że 

będzie ich nie prawie 2 tysiące, jak planowano, a prawie 5 tysięcy. Swoich marines wysłała do 

Polski Wielka Brytania, w Łasku wylądowały amerykańskie myśliwce F-15, a pod Rzeszowem 

śmigłowce Black Hawk. Wsparcie otrzymują także państwa bałtyckie i Rumunia. 

W najbliższych dniach liczba żołnierzy NATO na wschodniej flance sojuszu przekroczy 

15 tysięcy. Mają do dyspozycji między innymi samoloty, czołgi Abrams, transportery 

opancerzone Stryker oraz haubice Paladin. Te siły nie wkroczą na terytorium Ukrainy. 

Marek Świerczyński, „Polityka insight”: – Będą się między innymi zajmować też 

opanowaniem potencjalnego kryzysu uchodźczego, który niechybnie zawiśnie nad Polską. 

PS: – Rosyjska inwazja mogłaby oznaczać ucieczkę na zachód nawet kilku milionów 

Ukraińców. 

♣ 
2022-02-13 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5163 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 22 070 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

DR: – Bez fundamentalnych zmian, ale z zapewnieniem, że są fundamentalne fundamenty 

pod dialog. Rozmowa Biden-Putin nie przynosi przełomu… Holenderskie KLM zawieszają loty. 

[Dokąd?] 

 



Paweł Szot: – W Polsce jest ponad milion Ukraińców… 

 

DR: – Tajna misja inspektorów. 

- Nie może być coś takiego, że sklep staje się stadionem, biblioteką… 

 

DR: – Samotni rodzice złożą skargę na polskie państwo do Europejskiego Trybunału Praw 

Człowieka. 

Michał Tracz: – Obie stracą na Polskim Ładzie… Do tej pory mogły rozliczyć podatki 

wspólnie z dzieckiem, teraz Polski Ład im to zabrał… Szacuje się, że ponad 2,5 miliona 

samotnie wychowuje dzieci. 

Europejski atlas atykoncepcji 

Źródło: Europejskie Forum Parlamentarne na rzecz Praw Seksualnych i 

Reprodukcyjnych 

- United Kingdom 91,1% 

 - Belgium 91,1% 

 - France 91,1% 

 - Luxemburg 85,2% 

 - Sweden 82,9% 

 - Estonie 81,6% 

 – Nedherlands 81,1% 

 - Portugal 78,7% 

 - Germany 75,1% 

 – Norway 71,3% 

 - Slovenia 70,4% 

 - Spain 69,7% 

 - Moldowa 69,5% 

- Albania 68,1% 

 - Ireland 67,6% 

- Finland 66,4% 

 - Malta 65,4% 

 - Austria 62,2% 

 - Serbia 59,8% 

 - Italy 59,3% 

 - Ukraine 58,6% 

 - Swirzerland 58,3% 

- Turkey 57,7% 

 - Latvia 56,9% 

 - Lithuania 56,7% 

 - Bulgaria 55,6% 

 - Andorra 55,4% 

 - Romania 54,5% 

 - Azerbaljan 54,5% 

 - Armenia 54,4% 

 - Kosovo 53,3% 

 - North Macedonia 53,3% 

 - Georgia 52,9% 

 - Czech Republik 50,8% 

 - Cyprus 50% 

 - Slovakia 49,7% 

 - Greece 49% 

 - Croatia 47,3% 

- Montenegro 45,7% 

 - Hungary 44,9% 

 - Belarus 44,4% 

 - Russia 42,8% 

 - Poland 33,5% -  

 

[Ale o czym te procenty świadczą?] 

♣ 
2022-02-14 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5743 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 13 473 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

PK: – Prezydent Ukrainy powtórzył dziś, że jego kraj chce zostać członkiem NATO. 

O wsparciu dla Kijowa wobec groźby rosyjskiej agresji po raz kolejny zapewnił prezydent USA. 

[Ale jakie wsparcie zapewnił?] 

Cezary Grochot: – …Na razie do Kijowa przyleciał kanclerz Dojczlandu Olaf Scholz. 

OS: – Nie istnieje uzasadnienie dla działań Rosji w pobliżu ukraińskiej granicy. Oczekuję 

od Rosji jasnych kroków do deeskalacji konfliktu z Ukrainą. 

Frank-Walter Steinmeier, prezydent Dojczlandu: – Apeluję do prezydenta Putina – niech 

pan rozwiąże pętlę u szyi Ukrainy. Niech pan szuka z nami sposobu na zachowanie pokoju w 

Europie. 

 



Michał Tracz: – Samoloty [LOT] z Kijowa do Warszawy odlatują pełne pasażerów… 

Większość pasażerów to zagraniczni turyści i pracujący w Ukrainie obcokrajowcy... Część 

oligarchów [ukraińskich?] opuściło kraj…  

 

Paweł Kukiz na przestrzeni kilku lat: 

- Będziemy służyć każdemu panu, byle tylko zachować ten system – to jest ich metoda. To 

są zdrajcy. 

- Przysięgam, że nigdy was nie zdradzę. Przysięgam, nikt nigdy nie jest w stanie mnie 

kupić. Nie ma takiej opcji. 

- Liczy się przede wszystkim jedno: przy-zwo-i-tość. 

- Jakiej opcji, żeby choć jednego posła Prawo i Sprawiedliwość było w stanie wyjąć. 

- Chciałem się podzielić swoją radością z faktu podpisania porozumienia programowego z 

Prawem i Sprawiedliwością. 

 

Premier kiedyś: – Nie będziemy jednak czekać na to, aż Komisja Europejska zatwierdzi 

nasze programy. 

- Nie czekając na finał, już ruszamy sami z projektami zapisanymi w KPO, będziemy je na 

razie finansowali ze środków krajowych. 

- Polska racja stanu, to maksymalne wykorzystanie puli środków. 

- Dodatkowy zastrzyk optymizmu. 

- Z pieniędzmi sobie poradzimy. 

Ryszard Petru, Nowoczesna [? Przecież opuścił Nowoczesną]: – W Długach Polska 

zadłużyła się na 400 miliardów złotych i na koniec tego roku zadłużenie kraju wynosi półtora 

biliona złotych, czyli gdzieś tak 200 tysięcy na głowę mieszkańca. 

 

W wieku 83 lat zmarł Daniel Passent. 

Daniel Passent 

1938 - 2022 

 

PK: – Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, pierwszy blok elektrowni atomowej 

w Hoczewie ma ruszyć w 2033 roku. Wcześniej mogą jednak funkcjonować małe reaktory 

atomowe, pierwszy z nich ma powstać w USA, ale kolejny już w Polsce. Twórcy przekonują, że 

są nowocześniejsze i bezpieczniejsze. Umowę w tej sprawie podpisano dziś w Waszyngtonie. 

Paweł Szot: – To ma być nowe otwarcie w polskiej energetyce. W obecności ministra 

aktywów państwowych, KGHM i amerykańska firma NUSCALE podpisały porozumienie przy 

współpracy przy budowie małych reaktorów modułowych FMR. 

Marcin Wrona: – Amerykańska firma NUSCALE z siedzibą w stanie Oregon powstała w 

roku 2007. Jako pierwsza dostała dwa lata temu zgodę amerykańskich władz na budowę 

kompaktowych reaktorów jądrowych. Pierwsza elektrownia w Stanach Zjednoczonych ma 

powstać w stanie Idaho. 

Reaktor FMR to niewielka zbudowana z gotowych modułów instalacja zamknięta 

w specjalnym cylindrze. Oto jak działa: Woda przepływa przez pręty paliwowe nagrzewa się 

i trafia do generatorów pary, po schłodzeniu spływa w dół – cykl się powtarza. Taki reaktor nie 

ma wewnętrznej pompy wody, dzięki czemu jest bezpieczniejszy niż na przykład te 

w Kukuszimie. Reaktory FMR są tańsze w budowie, ale droższe w eksploatacji. Mają też 

ograniczoną moc. Mogą wspomóc, ale nie zastąpią dużej elektrowni jądrowej. Budowa tej ma 

ruszyć za cztery lata. W grudniu ogłoszono jej lokalizację w miejscowości Lubiatowo Kopalino 

na Pomorzu. Paweł Szot, Fakty. 

 

PK – Gdyby nagle wynurzyła się poszukiwana od tysięcy lat mityczna Atlantyda, to 

byłaby to jeszcze większa sensacja. Ale i tak o pewnej hiszpańskiej wiosce mówi teraz niemal 

cały świat. Rzecz w tym, że ta niewielka miejscowość została zatopiona 30 lat temu. Teraz susza 

sprawiła, że już nie ryby pływają między domami, a znów chodzą tam ludzie. 



Paweł Abramowicz: – Krajobraz lekko księżycowy, nieco post apokaliptyczny, po 

potopowy. I właśnie dla tego to idealne miejsce na oryginalne spacery. Turyści przechadzają się 

uliczkami wioski, której od 30 lat nikt nie widział – była pod wodą. 

Turystka: – To imponujące, rzadko można zobaczyć takie widoki, zrobić zdjęcia, to 

niepowtarzalne doświadczenie. 

PA: – Choć przez trzy dekady woda zrobiła swoje, niszcząc część zabudowań, to jakimś 

cudem wiele oszczędziła. Skrzynki z piwem wyglądają, jakby ktoś je postawił przed barem 

niemal przed chwilą. Odkrywanie takiej przeszłości [stara karoseria] też robi wrażenie na 

odwiedzających, ale trzeba ostrożnie. 

Maria del Carmen Yanez, burmistrz Concello de Lobios: – Turyści są mile widziani, choć 

powinni się zachowywać rozsądnie, muszą rozumieć, że odwiedzają miejsce, które nie było 

dostępne od 1992 roku. 

PA: – To, jak bardzo zmienił się krajobraz, widać dopiero, porównując dzisiejsze zdjęcia 

[widać aż 11 sekcji deskowania żelbetowych filarów wystających nad wodę], z archiwalnymi 

zdjęciami [widać nad wodą jedynie ślady 3 sekcji deskowań filarów], gdy cała wioska była pod 

wodą. Ale niektórzy ruryści wspominają jeszcze wcześniejsze czasy, gdy wioska była wioską. 

Jose, turysta: – Kiedyś tu [wskazuje] pracowałem, sprzedawałem torizo. Pamiętam te 

uliczki, gdy tętniły życiem. Wspominam to z nostalgią. 

PA: – Turystycznych atrakcji odsłoniętych przez wodę jest na świecie niewiele; z 

pewnością takich, które wciąż pod wodą tkwią. Na przykład w Estonii można skoczyć do 

więzienia, oczywiście już nieczynnego, częściowo zalanego i dlatego będącego przepustką do 

innego świata. 

Sander Kiviselg, nurek: – Możesz wpłynąć przez okno i wypłynąć przez drzwi, a nawet 

spotkać w celi ryby. 

PA: – Są tu też ślady po byłych lokatorach, na przykład [taczka] kalosze, współcześnie 

niezwykle przydatne w takich okolicznościach. W Austrii jest park, który przez pół roku staje się 

jeziorem [i to kilkanaście metrów głębokości]. A wtedy zamiast deptać trawniki, można się 

zatrzymać pod wodą przy mostku nad niewielką rzeczką lub pokontemplować okolice na 

ławeczce – taka atrakcja, że dech zapiera. Paweł Abramowicz, Fakty. 

[Przecież lepiej by było, gdyby były same takie fakty, gdyby zapomnieć o Putinie]. 

♣ 
2022-02-15 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5091 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 22 267 nowych zakażonych. 378 zgonów. 

 

PK: – Rosyjskie ministerstwo obrony przekonuje, że wojska zaczynają wracać do baz znad 

granicy ukraińskiej. Uwierzymy, jak zobaczymy – odpowiada Kijów. Minister Rau rozmawia z 

Sergiejem Ławrowem w Moskwie, z Putinem spotkał się kanclerz Dojczlandu, a w Warszawie 

prezydent zwołał radę gabinetową. Temat wszędzie ten sam – los Ukrainy. 

Cezary Grochot: – To pierwsze takie spotkanie od grudnia 2012 roku, polski minister 

spraw zagranicznych, a jednocześnie przewodniczący OBWE rozmawiał z szefem rosyjskiej 

dyplomacji na dzień przed wskazaną przez amerykański wywiad najbardziej prawdopodobną 

datą rozpoczęcia ataku na Ukrainę. 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych Polski: – Dialog to najlepszy sposób 

załatwiania spraw trudnych. Mam ogromną nadzieję, że Rosja podziela ten punkt widzenia. 

Siergiej Ławrow, minister spraw zagranicznych Rosji: – Ja myślę, że dzięki wspólnym 

wysiłkom jesteśmy w stanie wypracować we wszystkich obszarach niezły pakiet wyników. 

CG: – Kilka godzin temu pojawiło się też takie nagranie i ważna informacja, że wojska 

rosyjskie zakończyły ćwiczenia, rozpoczęły załadunek i będą wracać do garnizonów. 

Ławrow, dalszy ciąg: – Wspólne rosyjsko-białoruskie ćwiczenia odbywają się zgodnie 

z wcześniej ustalonym harmonogramem. Wszystko jest realizowane niezależnie od 



histeryzowania na ten temat i niezależnie od, nie boję się użyć tego określenia, terroryzmu 

informacyjnego. Mogę powiedzieć, że karawana jedzie dalej. 

Andrzej Zaucha, Moskwa: – Wypowiedź Siergieja Ławrowa, który próbuje tą [tę] sytuację 

sprowadzić do histerii zachodu, są spowodowane zaplanowanymi wcześniej… 

CG: – Kilka godzin później Rosyjska Duma Państwowa wysłała sygnał bardzo negatywny 

– przyjęła uchwałę o uznaniu niepodległości tak zwanych republik ludowych: Ługańskiej i 

Donieckiej i zwróciła się do prezydenta Putina o jej zatwierdzenie. 

[Rejtingowoje] głosownie 

Narodowa Duma 

Duma.gov.ru 

2.1 O projekcie postanowienia [Gosu] 

ZA 351 cz. 78,0% 

PRZECIW 16 cz. 3,6% 

Wstrzymało się 1 cz. 0,2% 

Głosowało 368 cz. 81,8% 

CG: – Rosyjski przywódca na spotkaniu z kanclerzem Dojczlandu: 

Władimir Putin, prezydent Rosji: – Czy chcemy wojny? Oczywiście nie. Dlatego 

przedstawiliśmy propozycje dotyczące procesu negocjacji. Przecież merytorycznej 

konstruktywnej odpowiedzi nie otrzymaliśmy. Jednak wychodzimy z założenia, że są elementy, 

które możemy omawiać. 

CG: – Szef NATO na razie zaleca daleko idącą ostrożność w ocenie rosyjskiej deklaracji. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Nie ma żadnych oznak deeskalacji w 

terenie. Wręcz przeciwnie. Nagromadzone wojska umożliwiają Rosji przeprowadzenie 

natychmiastowej inwazji na Ukrainę. 

CG: – Dlatego na konsultacje do Europy przyleciał amerykański sekretarz obrony, 

odwiedzi między innymi Polskę. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Lloyd Austin wyrusza w swoją europejską podróż już dziś. 

Jak informuje Pentagon, w planach ma spotkanie z przywódcami NATO, Polski i Litwy, z 

wyższymi rangą dowódcami wojskowymi, a także z żołnierzami polskimi i amerykańskimi w 

bazie lotniczej w Powidzu. 

CG: – Prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełansky ogłosił 16 lutego, wymieniany dotąd jako 

data rosyjskiego ataku, dniem zjednoczenia. A dwie godziny temu zaczął się wielki hakerski 

atak na instytucje Ukrainy… 

 

PK: – W styczniu mieliśmy najwyższą od ponad 20 lat inflację 9,2% liczona rok do roku. 

 

PK: – Minie wiele miesięcy, zanim odkładane z powodu pandemii operacje [chirurgiczne] 

będą mogły być przeprowadzone. 

Marek Nowicki: – Ostatniej doby zostało wykonanych 108 tysięcy testów, tydzień temu 

138 tysięcy. Na razie szpitale są pełne. 

Jerzy Friediger, doktor nauk medycznych, dyrektor Szpitala Specjalistycznego im. Stefana 

Żeromskiego w Krakowie: – To jest kwestia co najmniej trzech miesięcy, co najmniej trzy 

miesiące mamy do tyłu, zwłaszcza jeżeli chodzi o chirurgię ogólną. Tam mamy pod tym 

względem najtrudniejszą sytuację. 

 

PK: – Mark Brzezinski pokonał tę drogę w odwrotną stronę – z zachodu na wschód jako 

ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce. 

Mark Brzezinski: – Dzień dobry. Nazywam się Mark Brzezinski. Bardzo siem cieszę, że 

jestem nowym ambasadorem Stanów Zjednoczonych w Polsce. [Dalej przekład z angielskiego:] 

To dla mnie Amerykanina polskiego pochodzenia spełnienie marzeń i wielki zaszczyt. Moja 

podróż do Polski jest domknięciem drogi, którą przebył mój dziadek, Tadeusz Brzeziński, polski 

dyplomata z Przemyśla, miasta leżącego obecnie nieopodal granicy Polski i Ukrainy. Kiedy 

byłem dzieckiem, tata był już czołowym strategiem w dziedzinie polityki zagranicznej i pełnił 

funkcję doradcy prezydenta Cartera do spraw bezpieczeństwa narodowego. Polski imigrant 

odgrywający jedną z kluczowych ról w rywalizacji z Sowietami, w kulminacyjnym okresie 



Zimnej Wojny. To jest możliwe tylko w Ameryce. Po raz pierwszy przyjechałem do Warszawy 

w 1991 roku na stypendium Komisji Fulbrighta, aby prowadzić badania nad Trybunałem 

Konstytucyjnym. Napisałem książkę na temat rozwoju instytucji gwarantujących porządek 

konstytucyjny, o praworządności w Polsce po upadku komunizmu. Byłem świadkiem 

spektakularnej transformacji Polski i jej stolicy, podczas mojego dwuletniego pobytu tutaj. Od 

tamtego czasu zmieniło się jeszcze więcej! To dla mnie zaszczyt, że mogę być znowu w 

Warszawie. Jako ambasador cieszę się na pogłębienie współpracy między naszymi krajami i 

wzmocnienie więzi między Polakami i Amerykanami. Dziękuję. Do zobaczenia. 

 

Jarosław Gucwa, zastępca dyrektora do spraw lecznictwa, Szpital Powiatowy w Bochni: – 

Jakakolwiek sprawa sądowa, biegli wyciągają standardy nie polskie, standardy amerykańskie, 

standardy europejskie leczenia, a finansowanie tego leczenia jest na poziomie, no, nie  

♣ 
2022-02-16 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4916 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 28 859 nowych zakażonych. 372 zgonów. 

 

PK: – Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej odrzucił skargę Polski i Węgier 

w sprawie mechanizmu warunkowości, a to oznacza, że gdy państwo członkowskie będzie 

naruszało zasady państwa prawa, może nie otrzymać unijnych funduszy… 

 
Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

KOMUNIKAT PRASOWY nr 28/22 

Luksemburg, 16 lutego 2022 r. 

Wyroki w sprawach C-156/21 Węgry/Parlament i Rada 

i C-157/21 Polska/Parlament i Rada 

--------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Środki ochrony budżetu Unii: Trybunał Sprawiedliwości, orzekając w pełnym składzie, oddalił 

wniesione przez Węgry i Polskę skargi podważające mechanizm warunkowości, który uzależnia 

korzystanie z finansowania z budżetu Unii od poszanowania przez państwa członkowskie zasad 

państwa prawnego 
Mechanizm ten został przyjęty na właściwej podstawie prawnej, zachowuje spójność z procedurą 

ustanowioną w art. 7 TUE i nie przekracza granic kompetencji przyznanych Unii, a także szanuje 

zasadę pewności prawa 

W dniu 16 grudnia 2020 r. Parlament i Rada przyjęły rozporządzenie1, które ustanawia ogólny system 

warunkowości służący ochronie budżetu Unii w przypadku naruszeń zasad państwa prawnego w 

państwach członkowskich. Aby osiągnąć ten cel, rozporządzenie to umożliwia Radzie przyjęcie, na 

wniosek Komisji, środków ochrony takich jak zawieszenie płatności z budżetu Unii lub zawieszenie 

zatwierdzenia programu lub programów finansowanych z tego budżetu2. 

 

Zarówno Węgry, jak i Polska wniosły do Trybunału skargę, domagając się stwierdzenia nieważności 

tego rozporządzenia. W skargach tych Węgry i Polska powołały się w szczególności, odpowiednio, na 

brak w traktatach UE i FUE właściwej podstawy prawnej do jego przyjęcia, na obejście procedury 

ustanowionej w art. 7 TUE3 , na przekroczenie przyznanych Unii kompetencji oraz na naruszenie 

zasady pewności prawa. Na poparcie swojej argumentacji Węgry i Polska przywołały poufną opinię 

Służby Prawnej Rady, która dotyczyła pierwotnego projektu spornego rozporządzenia, na co 

Trybunał wyraził zgodę, pomimo obiekcji Rady, z uwagi na nadrzędny interes publiczny, w którym 

leży przejrzystość procesu stanowienia prawa. 

W tych dwóch sprawach Węgry i Polska wzajemnie się popierały, natomiast Belgia, Dania, Niemcy, 

Irlandia, Hiszpania, Francja, Luksemburg, Niderlandy, Finlandia, Szwecja i Komisja poparły 

Parlament i Radę. Na wniosek Parlamentu Trybunał rozpoznał te sprawy w trybie przyspieszonym. 

Ponadto Trybunał rozpatrzył je w pełnym składzie z uwagi na wyjątkowe znaczenie poruszanych w 

nich kwestii dotyczących stwarzanych przez traktaty możliwości pozwalających Unii na ochronę jej 

budżetu i jej interesów finansowych przed naruszeniami zasad państwa prawnego w państwach 

członkowskich. 

W pierwszej kolejności, odnośnie do podstawy prawnej rozporządzenia, Trybunał stwierdził, że 

przewidzianą w tym rozporządzeniu procedurę można zainicjować tylko wtedy, gdy istnieją 

uzasadnione powody, by uznać nie tylko, że w danym państwie członkowskim doszło do naruszeń 



zasad państwa prawnego, ale przede wszystkim, że naruszenia te wpływają lub stwarzają poważne 

ryzyko wpływu – w sposób wystarczająco bezpośredni – na należyte zarządzanie finansami w ramach 

budżetu Unii lub na ochronę jej interesów finansowych. Ponadto środki, jakie można przyjąć na 

podstawie owego rozporządzenia, odnoszą się wyłącznie do wykonywania budżetu Unii i wszystkie 

one mogą prowadzić do ograniczenia finansowania z tego budżetu stosownie do znaczenia, jakie dla 

wspomnianego budżetu mają taki wpływ lub takie poważne ryzyko wpływu. W rezultacie celem 

zaskarżonego rozporządzenia jest ochrona budżetu Unii przed wystarczająco bezpośrednim wpływem 

na niego naruszeń zasad państwa prawnego w państwie członkowskim, a nie samo w sobie nakładanie 

kar za takie naruszenia. 

 

W tym względzie Trybunał przypomniał, że poszanowanie przez państwa członkowskie wspólnych 

wartości, na których opiera się Unia, które zostały określone i są przez te państwa podzielane, a 

zarazem definiują samą tożsamość Unii jako wspólnego owym państwom porządku prawnego4 , a 

wśród nich wartości państwa prawnego i solidarności, stanowi podwaliny wzajemnego zaufania 

między tymi państwami. Wobec tego, że owo poszanowanie stanowi warunek korzystania ze 

wszystkich praw wynikających ze stosowania traktatów do danego państwa członkowskiego, Unia 

powinna być w stanie, w granicach swoich uprawnień, bronić tych wartości. 

 

Trybunał uściślił w tym zakresie, po pierwsze, że poszanowanie wspomnianych wartości nie może 

zostać sprowadzone do obowiązku, którego państwo kandydujące jest zobowiązane dopełnić w celu 

przystąpienia do Unii i od którego mogłoby się uchylić po przystąpieniu. Po drugie, Trybunał 

podkreślił, że budżet Unii jest jednym z głównych instrumentów pozwalających na skonkretyzowanie 

w politykach i działaniach Unii podstawowej zasady solidarności między państwami członkowskimi, 

a urzeczywistnienie tej zasady za pomocą owego budżetu opiera się na wzajemnym zaufaniu, że 

wspólne zasoby zapisane w tym budżecie będą wykorzystywane w sposób odpowiedzialny. 

 

Tymczasem należyte zarządzanie finansami w ramach budżetu Unii i jej interesy finansowe mogą 

zostać poważnie zagrożone wskutek naruszeń zasad państwa prawnego w państwie członkowskim. 

Takie naruszenia mogą skutkować w szczególności brakiem gwarancji, że wydatki pokrywane z 

budżetu Unii spełniają wszystkie warunki finansowania przewidziane w prawie Unii i w 

konsekwencji odpowiadają celom realizowanym przez Unię, gdy finansuje ona takie wydatki. 

 

W rezultacie „mechanizm warunkowości” horyzontalnej, taki jak ustanowiony w spornym 

rozporządzeniu, który uzależnia korzystanie z finansowania z budżetu Unii od poszanowania przez 

państwa członkowskie zasad państwa prawnego, może wchodzić w zakres przyznanej Unii przez 

traktaty kompetencji do określania „zasad finansowych” dotyczących wykonywania budżetu Unii. 

 

W drugiej kolejności Trybunał stwierdził, że wprowadzona tym rozporządzeniem procedura nie 

stanowi obejścia procedury ustanowionej w art. 7 TUE i nie przekracza granic przyznanych Unii 

kompetencji. 

 

Procedura ustanowiona w art. 7 TUE ma bowiem na celu umożliwienie Radzie karania poważnych i 

stałych naruszeń każdej ze wspólnych wartości, na których opiera się Unia i które definiują jej 

tożsamość, tak aby wymusić na danym państwie członkowskim położenie kresu tym naruszeniom. 

Natomiast omawiane rozporządzenie ma na celu ochronę budżetu Unii, i to jedynie w przypadku, gdy 

w państwie członkowskim dojdzie do naruszenia zasad państwa prawnego, które wpływa lub stwarza 

poważne ryzyko wpływu na prawidłowe wykonywanie tego budżetu. W konsekwencji procedura 

ustanowiona w art. 7 TUE i procedura ustanowiona tym rozporządzeniem służą realizacji odmiennych 

celów i każda z nich ma wyraźnie odmienny przedmiot. 

 

Ponadto z uwagi na to, że sporne rozporządzenie zezwala Komisji i Radzie na badanie tylko takich 

sytuacji lub działań, które można przypisać organom państwa członkowskiego i które mają znaczenie 

dla należytego wykonywania budżetu Unii, uprawnienia powierzone tym instytucjom owym 

rozporządzeniem nie wykraczają poza granice przyznanych Unii kompetencji. 

 

W trzeciej kolejności, odnosząc się do argumentu Węgier i Polski opartego na naruszeniu zasady 

pewności prawa, w szczególności w związku z tym, że omawiane rozporządzenie nie definiuje 

pojęcia „państwa prawnego” ani jego zasad, Trybunał podkreślił, że przywołane w tym 

rozporządzeniu zasady, jako składowe tego pojęcia5 , zostały w znacznym stopniu doprecyzowane w 

jego orzecznictwie, że mają one swoje źródło we wspólnych wartościach uznanych i stosowanych 

również przez państwa członkowskie w ich własnych porządkach prawnych, a także że wynikają one 

z koncepcji „państwa prawnego”, którą to koncepcję podzielają, i którą godzą się uznawać za wartość 

wspólną ich tradycjom konstytucyjnym. W rezultacie Trybunał stwierdził, że państwa członkowskie 

same są w stanie określić, z wystarczającą precyzją, istotę każdej z tych zasad oraz wynikające z nich 

wymagania. 

 



Ponadto Trybunał uściślił, że sporne rozporządzenie wymaga, dla przyjęcia przewidzianych w nim 

środków ochrony, ustalenia rzeczywistego związku między naruszeniem zasady państwa prawnego a 

wpływem lub poważnym ryzykiem wpływu na należyte zarządzanie finansami Unii lub na jej interesy 

finansowe, a także ustanawia warunek, że takie naruszenie musi dotyczyć sytuacji lub działania 

organu państwa członkowskiego i mieć znaczenie dla należytego wykonania budżetu Unii. Trybunał 

wskazał, że pojęcie „poważnego ryzyka” zostało doprecyzowane w przepisach finansowych Unii i 

podkreślił, że środki ochrony, jakie będzie można przyjąć, powinny być ściśle proporcjonalne do 

znaczenia stwierdzonego naruszenia dla budżetu Unii. W szczególności w ocenie Trybunału środki te 

mogą dotyczyć działań i programów innych niż te dotknięte takim naruszeniem jedynie wtedy, gdy 

jest to absolutnie konieczne do osiągnięcia celu, jakim jest ochrona tego budżetu jako całości. 

Wreszcie, wskazawszy, że Komisja powinna przestrzegać – co jest poddane kontroli sądu Unii – 

rygorystycznych wymogów proceduralnych, które wiążą się między innymi z przeprowadzeniem 

szeregu konsultacji z zainteresowanym państwem członkowskim, Trybunał stwierdził, że sporne 

rozporządzenie odpowiada standardom zasady pewności prawa. 

 

W tych okolicznościach Trybunał oddalił wniesione przez Węgry i Polskę skargi w całości 
-------------------------------------------------------------------------------------------------- 
1 Rozporządzenie Parlamentu Europejskiego i Rady (UE, Euratom) 2020/2092 z dnia 16 grudnia 

2020 r. w sprawie ogólnego systemu warunkowości służącego ochronie budżetu Unii (Dz.U. 2020, L 

373, s. 94; sprostowanie Dz.U. 2021, 373, s. 94). 

2 Rozporządzenie chroni jednak w takich przypadkach uzasadnione interesy odbiorców końcowych i 

beneficjentów takich funduszy. 

3 Artykuł 7 TUE przewiduje, w przypadku poważnego naruszenia wartości Unii lub w przypadku 

wyraźnego ryzyka takiego naruszenia, możliwość wszczęcia wobec państwa członkowskiego 

procedury przewidzianej w tym postanowieniu. 

4 Wskazane w art. 2 TUE wartości, na których opiera się Unia i wspólne dla państw członkowskich 

obejmują zasady poszanowania godności ludzkiej, wolności, demokracji, równości, państwa 

prawnego, jak również poszanowania praw człowieka w społeczeństwie opartym między innymi na 

niedyskryminacji, sprawiedliwości, solidarności oraz na równości kobiet i mężczyzn. 

UWAGA: Celem skargi o stwierdzenie nieważności jest doprowadzenie do uznania za nieważne 

aktów instytucji Unii, które są sprzeczne z prawem Unii. Państwa członkowskie, instytucje 

wspólnotowe oraz jednostki mogą, pod pewnymi warunkami, wnieść skargę o stwierdzenie 

nieważności do Trybunału Sprawiedliwości lub Sądu. Jeżeli skarga jest zasadna, stwierdza się 

nieważność aktu. Instytucja, której to dotyczy, powinna zaradzić ewentualnej próżni prawnej 

spowodowanej nieważnością tego aktu. 

♣ 
2022-02-17 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5088 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 29 229 nowych zakażonych. 316 zgonów. 

 

PK: – Wstrząsający obraz po wichurach niemal w całej Polsce. Dwie osoby zginęły 

w Krakowie po tym, jak na budowie przewrócił się potężny dźwig, są też ranni, zniszczone 

domy, samochody i setki powalonych drzew. 

 

PK: – Dowody wskazują na to, że Rosja podjęła kroki w kierunku inwazji – to słowa 

amerykańskiej ambasador przy ONZ. Zabrzmiało to jeszcze poważniej, gdy kilkadziesiąt minut 

później prezydent Biden przyznał, że do ataku na Ukrainę może dojść w najbliższych dniach. 

Katarzyna Sławińska: – Prorosyjscy separatyści samozwańczych republik oskarżają 

Ukrainę o ostrzał z broni artyleryjskiej i łamanie zawieszenia broni… Joe Biden mówi, że Rosja 

tworzy pretekst do inwazji… Ministrowie obrony państw NATO kolejny raz wezwali Rosję do 

deeskalacji i rozmów. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – Widzimy, że lata więcej 

samolotów bojowych i maszyn pomocniczych. Widzimy, że wzmacniana jest gotowość na 

Morzu Czarnym. Widzimy nawet, że gromadzą krew. 

KS: – Moskwa odpowiedziała po południu na amerykańską odpowiedź dotyczącą 

rosyjskich gwaranci bezpieczeństwa. Kreml powtarza żądania nierozszerzania sojuszu i 



wycofania amerykańskich sił ze wschodniej flanki NATO. Zagrożenie ze strony Rosji będzie 

głównym tematem najważniejszej konferencji bezpieczeństwa. 

Do Monachium lecą amerykańska wiceprezydent i szef dyplomacji, będzie prezydent Ukrainy, 

ale z Rosji ani prezydent, ani minister spraw zagranicznych w tym roku na konferencję się nie 

wybierają. 

 

Donald Tusk: – Wszyscy, podobnie jak nasi obywatele jesteśmy przejęci możliwymi 

konsekwencjami tego długo już trwającego kryzysu. Rozstrzyga się w jakimś sensie, gdzie jest 

granica Zachodu i Wschodu. 

Katarzyna Kolenda Zaleska: – Przewodniczący Platformy, były premier i były szef Rady 

Europejskiej zaprosił na spotkanie byłych prezydentów: Aleksandra Kwaśniewskiego 

i Bronisława Komorowskiego, (Tomasz Grodzki), zaprosił specjalistów od polityki wschodniej 

(Adam Daniel Rotfeld, Bartłomiej Sienkiewicz, Bogdan Klich), byłych generałów Wojska 

Polskiego (generał Mieczysław Cieniuch, generał dywizji Boguław Pacek, generał Mieczysław 

Goguł, Tomasz Siemoniak razem 7 osób). Jak mówił, sytuacja jest tak krytyczna, że wymaga 

jedności w kilku wymiarach, Unii Europejskiej, NATO i samej Ukrainy. 

Tusk: – Ja nie mam żadnej wątpliwości, będąc bardzo krytycznym wobec tego, co dzieje 

się w Polsce, że w kwestii obronności i bezpieczeństwa Polski powinniśmy starać się budować, 

no, takie elementarne, ale bardzo fundamentalne porozumienie wszystkich sił politycznych. 

Kwaśniewski: – Zbudowanie koncepcji, jak w tym trudnym okresie, Polska powinna się 

zachowywać, jak elity polityczne powinny rozumieć to wszystko. 

Komorowski: – Żebyśmy mogli być skuteczni we wsparciu politycznym, musimy sami 

odbudować własną pozycję w Unii Europejskiej. 

KKZ: – Dziś na Ukrainę jedzie delegacja (PiS 1 + Koalicja Obywatelska 3 + Koalicja 

Polska 2 + Lewica 1 + niezależny 1 = 8 osób) polskiego Senatu. 

 

PK: – Warto spełniać polskie aspiracje i dlatego mamy Polski Ład – tak ponad pół roku 

temu przekonywał prezes PiS… Prezes widzi też winnych. 

Arleta Zalewska: – …Odpowiedzialnością za ten chaos Jarosław Kaczyński próbuje dziś 

obciążyć urzędników w ministerstwie finansów, pomijając ten fakt, że to on obok premiera w 

specjalnym spocie: 

Myślimy już o przyszłości [to Kaczyński]. 

Czas na Polski Nowy Ład, wielki program rozwoju Polski. 

Nasz plan powrotu do normalności 

Kaczyński w Mławie: – Jest wielka próba, która ma swoje źródła także poza granicami 

Polski – zakłamania Polskiego Ładu. 

Kaczyński, wypowiedź z wczoraj: – Tym błędem fundamentalnym w istocie było to, że 

powierzono przygotowanie tego systemu podatkowego ludziom, którym, jak mi się wydaje, byli 

całkowicie niezainteresowani w tym, by to przedsięwzięcie się udało. 

Kaczyński w Mławie: – To jest program partii, to jest program Prawa i Sprawiedliwości, a 

nie program rządu. 

Polskie Radio 24, Kaczyński, wypowiedź z wczoraj: – Jest przygotowywany przez 

departamenty, przez ludzi, którzy pełnią różne ważne merytoryczne funkcje, w tym wypadku 

w ministerstwie finansów. 

Kaczyński w Mławie: – Oczywiście rząd i oczywiście pan premier Morawiecki miał 

w jego przygotowanie ogromną rolę, ogromny udział. Ale, jest to, powtarzam, program partyjny. 

[Kasa państwa i kasa ZUS, które i tak prosperowały dzięki zagranicznym pożyczkom, 

zostały wydrenowane przez nadmierny program różnych finansowych dotacji dla wyborców. Już 

rok 2022 zarysował się jako potrzebujący znacznie więcej pieniędzy niż wpłynęłoby przy 

dotychczasowym systemie podatkowym. Należało zmienić system podatkowy tak, aby przynosił 

wyższe wpływy. Wydawało się, że wystarczy biedotę zwolnić w ogóle od podatków, po 

pieniądze sięgnąć do bogatych, a całość sugestywnie nazwać Polskim Ładem, aby osiągnąć 

niezbędny efekt finansowy. Natomiast kasę ZUS postanowiono zapełnić jednym pociągnięciem 

– podniesiono składkę na ZUS z 7 na 9% - to tylko o 2%. Jednak dodano, że teraz składka na 

ZUS nie będzie odliczona od podatku. Czyli system podatkowy, nazwany Polskim Ładem, 



zabrał nagle wszystkim obywatelom na ZUS niemal 10% dochodów! A przecież znaczna część 

obywateli płaci teraz ponadto znacznie wyższy podatek od wynagrodzeń. Co tu poprawiać? 

Można jedynie zwolnić „Prawdziwych Polaków” z wszelkich podatków]. 

♣ 
2022-02-18 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5256 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 23 990 nowych zakażonych. 304 zgonów. 

 

AW: – Amerykański sekretarz obrony przylatuje dziś do Polski, a razem z nim 

wiadomość: możemy kupić od Amerykanów czołgi Abrams. Putin nie chce, by NATO się 

jednoczyło, ale im dalej on się posunie, tym bardziej się zjednoczymy – to słowa Lloyda Austina 

i to dowód na mocne amerykańskie wsparcie, które Polska podaje dziś dalej – do Kijowa. 

Lloyd Austin, amerykański sekretarz obrony w Warszawie, Pałac Łazienkowski: – Putin 

nie chce, by NATO się jednoczyło, ale jak na ironię im dalej się on posunie, tym bardziej się 

zjednoczymy. 

Mariusz Błaszczak, minister obrony narodowej, Polska: – Bardzo doceniam obecność sił 

Stanów Zjednoczonych w Polsce. 

Maciej Knapik: – Ta wizyta i trwający kolejny dzień transport amerykańskich żołnierzy i 

sprzętu to jasny sygnał: Ameryka wspiera: Ukraina, a Polska jest nie do ruszenia. Lloyd Austin 

był w Powidzu na spotkaniu z amerykańskimi żołnierzami, wcześniej rozmowa z prezydentem 

Andrzejem Dudą. Nadal jest czas i miejsce na dyplomację – podkreślał amerykański polityk i to 

jest przekaz Ameryki w kierunku Rosji. 

Lloyd Austin: – To najnowsza wersja czołgu Abrams, wysoko zaawansowana technologia 

dla potrzeb wojsk pancernych. 

MK: – Zakup 250 Abramsów, kontrakt wart 23 miliardy złotych. Sama wizyta i silne 

potwierdzenie sojuszu to także potężny awans dla ministra Błaszczaka. Niezasłużony – twierdzi 

opozycja, bo czołgi to jedno, a spóźnienia w armii są ogromne, także gdzieindziej. 

 

AW: – To największa koncentracja wojskowa w Europie od drugiej wojny światowej – 

mówi ambasador USA przy OBWE, a w Monachium liderzy ponad trzydziestu państw 

rozmawiają, co zrobić, żeby z tej koncentracji nic nie wynikło. W tym samym czasie Putin 

rozmawia z Łukaszenką. 

Cezary Grochot: – Prezydent Zełenski weźmie udział w międzynarodowej konferencji 

bezpieczeństwa, która rozpoczęła się właśnie w Monachium (msc – Munich Security 

Conference). 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Władimir Putin jest zaskoczony 

solidarnością Zachodu. Dopóki utrzymamy tę solidarność, będziemy gotowi zareagować w taki 

czy inny sposób ze względu na to, jaką drogę wybierze. 

Władimir Putin u Łukaszenki: – Omówimy współpracę w regionie, a jutro weźmiemy 

udział w jednym z ważnych elementów współpracy wojskowej. 

CG: – Pod tą tajemniczą nazwą kryją się ćwiczenia rosyjskich strategicznych sił 

jądrowych. Obaj przywódcy osobiście będą je obserwować. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Wczoraj departament obrony ogłosił, że Rosja wyrzuciła z 

Moskwy zastępcę amerykańskiego ambasadora. Dziś Kreml bojkotuje konferencję w 

Monachium, a Putin organizuje ćwiczenia sił jądrowych, by pokazać światu, jaką potęgą jest 

rosyjska armia. Te sygnały wywołują coraz większe zaniepokojenie w Waszyngtonie. Prezydent 

Joe Biden pilnie zwołał kolejną międzynarodową telekonferencję z udziałem przywódców Unii 

Europejskiej i NATO, rozpocznie się za półtorej godziny, Polskę będzie reprezentował 

prezydent Andrzej Duda. 

CG: – Najnowsze dane mówią już o 190 tysiącach rosyjskich żołnierzy. 

Liz Truss, minister spraw zagranicznych Wielkiej Brytanii: – Rosja musi to ponownie 

przemyśleć, mamy nadzieję, że rosyjskie władze cofną się znad krawędzi. 



CG: – W przyszłym tygodniu mają się spotkać szefowie dyplomacji Rosji i Stanów 

Zjednoczonych – informuje Amerykański Departament Stanu. Do spotkania dojdzie, jeżeli do 

tego czasu Rosja nie zaatakuje Ukrainy. 

 

AW: – Alert dla całej Polski – wiatr jeszcze nam nie odpuścił, spacer może być 

śmiertelnym niebezpieczeństwem, a w domu może nie być prądu… 

Grzegorz Walijewski, Instytut Meteorologii i Gospodarki Wodnej, Państwowy Instytut 

Badawczy: – Martwimy się tym oto niżem, który jest tu, czyli w pełni niezwykle głęboki niż, 

niezwykle dynamiczny, który spowoduje, że porywy wiatru w północnej części kraju w nocy 

oraz jutro będą osiągały wartość 120, 130 km/godz. Intensywny będzie opad deszczu, będzie 

towarzyszył temu deszczowi grad, ale też i krupa śnieżna. Dodatkowo są pewne warunki, aby 

ponownie pojawiły się trąby powietrzne. 

 

AW: – Mateusz Morawiecki i Ursula von der Leyen twarzą w twarz, po tym spotkaniu 

premier mówi, że szanse na porozumienie w sprawie Krajowego Planu Odbudowy lekko 

wzrosły i dodaje, że posuwamy się do przodu z mozołem. Posuwalibyśmy się szybciej, gdyby 

nie Izba Dyscyplinarna oraz Zbigniew Ziobro. 

Paweł Płuska: – …Zbigniew Ziobro dziś przez godzinę atakował prezydenta, Unię 

i Dojczland. Przedwczoraj krytykował szefa rządu, a jutro ma wyznaczać, jak to ujął, czerwone 

linie… W koalicji rządzącej narasta strach przed utratą władzy, dlatego nie ma reakcji na słowa 

Ziobry, które coraz mocniej przypominają szantaż… 

 

AW: – Polski Ład i realne straty i to nie amerykański sen, to polski koszmar. Prezes 

przyznaje, że są błędy, ale to Polacy muszą się z nimi mierzyć… 

Krzysztof Azarewicz, restauracja „Manna 68” w Gdańsku: – Nasi księgowi gubią się 

w gąszczu sprzecznych interpretacji… odczytuje się broszury, które można samemu sobie 

ściągnąć. 

Arleta Zalewska: – …Dlatego odwiedzając dziś drukarnię pana Mirosława, zakład 

fryzjerski pana Pawła i restaurację pana Krzysztofa, już po krótkiej rozmowie nie ma 

wątpliwości, że rzeczywistość przedstawiona przez polityków PiS-u, promujących Polski Ład, z 

tym, jak wygląda ich zwykły dzień ma niewiele wspólnego. 

Kaczyński w Rypinie: – Polski Ład, wielki program, nie było takiego w dziejach Polski. 

Azarewicz: – Liczymy się z podwyższeniem podatków, wzrosną nam też koszty 

prowadzenia działalności, koszty pracownicze, więc stracimy ze względu na panujący w tej 

chwili chaos i jest to nieprzewidywalne, jak dużo. 

AZ: – …Na razie przepisy z błędami obowiązują… 

[Na okrągło trąbi się o błędach w przepisie. O jakich błędach się mówi? Niechby pani 

Zalewska podała choć jeden błąd w przepisie. Przepisy są mało szczegółowe, to fakt, a błędne są 

przeróżne interpretacje najwyżej. Prawda jest taka, że musiano zabrać ludziom znacznie więcej 

pieniędzy, bo kasa państwa jest pusta. Władza sama chętnie kryje się teraz za rzekomymi 

błędami w przepisie i szuka winnych, tymczasem władza prosperuje w oparciu o te pieniądze 

niewypłacone Polakom]. 

AZ: – Rząd potrzebuje dwóch, trzech miesięcy, aby opracować nowe przepisy… [Tak 

władza dotrwa w zamieszaniu z pieniędzmi obywateli do połowy roku. Na drugie pół roku coś 

się wymyśli, może coś się wydarzy i będą trwać dalej. Trzeba uważać na takie informacje]. 

 

AW: – Jest koncesja dla TVN-7… 

♣ 
2022-02-19 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5256 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 20 902 nowych zakażonych. 283 zgony. 

 



PK: – Ponad milion osób bez prądu, ponad tysiąc uszkodzonych budynków, setki 

powalonych drzew i zniszczonych samochodów. Tysiące razy wzywano na pomoc straż 

pożarną… 

To czego doświadczyła niemal cała Polska, wcześniej było dramatem Brytyjczyków, 

Belgów, Holendrów i Dojczów. W Wielkiej Brytanii tak potężnego wiatru nie było od ponad 30 

lat. 

Artur Kieruzal, dziennikarz radia 357: – [Wielka Brytania] Władze postanowiły zamknąć 

kilka wielkich mostów, podmuch wiatru mógłby zrzucać samochody do rzek… 

Maria Mikołajewska: – …Na wyspach najwyższą w historii prędkość pojedynczego 

podmuchu wiatru, która sięgnęła 196 km/godzinę odnotowano w zachodniej części wyspy [Łan]. 

W Holandii podmuchy wiatru zerwały dach stadionu w Hadze i rozbujały wieże kościoła. O 

niespotykanych dotąd zjawiskach mówią też Francuzi. Na szpital przewrócił się żuraw 

budowlany… 

 

PK: – [Wczoraj] prezydent USA wygłosił specjalne oświadczenie, przyznał, że Stany 

Zjednoczone mają powody uważać, że Władimir Putin zdecydował już o ataku. Może dojść do 

niego w najbliższych dniach. Celem może być Kijów. 

Anna Czerwińska: – Liczne i okrutne wykorzystywanie ludzi – to reakcja amerykańskiej 

administracji na doniesienia ze wschodu Ukrainy, że prorosyjscy separatyści nakazali ewakuację 

cywilów. Do Rosji ma zostać wywiezionych 700 tysięcy kobiet, dzieci i osób starszych. 

Władimir Putin polecił, by każdy dostał w przeliczeniu po 500 złotych. Samozwańczy liderzy z 

Doniecka i Ługańska ogłosili powszechną mobilizację… 

Kamala Harris, wiceprezydent Stanów Zjednoczonych: – Przerzuciliśmy dodatkowych 6 

tysięcy amerykańskich żołnierzy do Rumunii, Polski i Dojczlandu. W stan wysokiej gotowości 

postawiliśmy dodatkowe 8 500. Jak powiedział prezydent Biden, te siły nie będą walczyć na 

terenie Ukrainy, ale będziemy bronić każdego centymetra NATO-wskiego terytorium. 

[Co obroni zaledwie kilka tysięcy Amerykanów?] 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej podczas msc: – Świat 

przygląda się z niedowierzaniem, jak stoimy w obliczu największego nagromadzenia wojsk na 

ziemi europejskiej. Od najciemniejszych dni zimnej wojny wydarzenia najbliższych dni mogą 

zmienić cały międzynarodowy porządek. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Wzywamy Rosję, by zrobiła to, co mówi i 

wycofała swoje siły z granic Ukrainy. 

Olaf Schotz, kanclerz Dojczlandu: – Żaden kraj nie może być podwórkiem innego. 

PK: – Po nocnej wideokonferencji przywódców USA, Francji, Dojczlandu, Kanady, 

Wielkiej Brytanii, Rumunii, Italii i Polski – prezydent Andrzej Duda przyznał, że wciąż jest 

szansa na dyplomację, ale sytuacja jest niemal krytyczna. Rząd powołał zespoły, mające zająć 

się przygotowaniem pomocy dla uchodźców i rannych z Ukrainy, gdyby doszło do najgorszego. 

 

PK: – W czasie, kiedy za sprawą Polskiego Ładu tak często mówimy o podatkach, swoje 

w tej sprawie pomysły dziś na konwencji przedstawiła Lewica: najmniej zarabiający [to znaczy, 

ile zarabiający] mieliby ich nie płacić w ogóle, a najwyższa stawka dla najbogatszych [od 

jakiego zarobku liczą się najbogatsi] to byłoby 40%. Mniejszy miałby być podatek VAT, a 

posiadacze kredytów mieszkaniowych mogliby liczyć na wsparcie. [Za jaki budżet państwo by 

się utrzymało?] 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica, – Ci którzy 

zarabiają mniej albo w ogóle nie zarabiają [jak w ogóle nie zarabiają, to i tak nie płacą podatku, 

ale to tak dobrze brzmi], powinni być zwolnieni z podatku. 

Biedroń: – Proponujemy specjalny dodatek średnio dla każdej rodziny czy kredytobiorcy 

około 300 złotych miesięcznie takiego dodatku. [300 złotych również dla bardzo dużo 

zarabiających?] 

Czarzasty: – Apeluję do całej opozycji – wygramy z PiS-em. Zrobimy to wspólnie, ale 

rozpocznijmy poważną rozmowę [na naszych warunkach, a nie Platformy], jak nasz kraj, Polska 

będzie wyglądała w momencie, kiedy z PiS-em wygramy. 



[Będzie wyglądała opłakanie. Rozmawiać trzeba, kto z obecnych co najmniej czterech 

pretendentów będzie tym jedynym – premierem, kto już dziś wyrzeknie się swoich ambicji na 

rzecz tego jednego]. 

Propozycje Lewicy: 

Uczciwe podatki [kiedy podatki są uczciwe?] 

Skuteczna walka z drożyzną [?] 

Niższe spłaty kredytów [za to spłacane przez 35 lat, jak w PRL?] 

Odzyskanie funduszy unijnych [bez zmian w systemie sądownictwa?] 
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Kij bejsbolowy i piłka kosztują w sumie 1,10 dolara. Kij jest droższy od piłki o 1 dolara. 

Ile kosztuje piłka? 

Wskazówka: nie 10 centów, chociaż wiele osób od razu wybiera tę odpowiedź. 

Dwa równania z dwoma niewiadomymi 

x + y = 1,1 

y = x + 1 

x + x + 1 = 1,1 

2x = 1,1 – 1 

2x = 0,1 

x = 0,1 : 2 = 0,05 

y = 1,1 – 0,05 = 1,05 

Kij bejsbolowy kosztuje 1 dolar i 5 centów, a piłka kosztuje 5 centów. 

Zadanie rozwiązałem w łóżku w pamięci po przebudzeniu o szóstej rano, a mam 88 lat 6 

miesięcy i 24 dni. 

♣ 
2022-02-20 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5256 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 13 687 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

PM: – Po zakończeniu igrzysk olimpijskich w Europie dojdzie do wojny – albo to wielki 

blef, albo już za kilka godzin na Kijów mogą spaść rosyjskie rakiety i bomby. 

Andrzej Duda: – Sytuacja zbliża się do punktu, którego wszyscy się obawiają. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Reguły, które świat uzgodnił, przestały 

obowiązywać. 

Boris Johnson: – Nałożymy na Rosję wszelkie możliwe sankcje. 

Anna Czerwińska, przed ambasadą Ukrainy w Warszawie: – Stoimy na skraju inwazji – to 

słowa amerykańskiego sekretarza stanu. Dzisiaj z rosyjskim prezydentem rozmawiał prezydent 

Francji, ta rozmowa trwała godzinę i 45 minut. Putin zgodził się na rozmowy trójstronne: Rosja, 

Ukraina, OBWE. A przewodnicząca OBWE akurat teraz Polska zwołała na jutro nadzwyczajne 

posiedzenie stałej rady tej organizacji… 

Tomasz Halik z Kijowa: – Ukraińcy są przygotowani na każdy scenariusz. Ostrzegają, że 

są w stanie postawić z bronią, zmobilizować ponad dwa miliony ludzi, nie tylko armia wchodzi 

w tę liczbę, ale również wszystkie służby mundurowe, obrona terytorialna, tutaj ludzie do tej 

obrony terytorialnej się garną, ale również zwykli obywatele, oni często mają doświadczenie 

bojowe sprzed 8 lat, oni teraz na własną rękę, za własne pieniądze kupują broń i amunicję, 

sklepy tutaj w Kijowie z bronią są pełne klientów, ludzi zdeterminowanych, by stanąć w obronie 

swojego miasta. 

Andrzej Zaucha z Moskwy: – Dla Rosjan w Kijowie miastem bliskim, nie tylko w sensie 

historycznym, ale wielu z nich ma tam krewnych i znajomych, ale z drugiej strony uważają, że 

byłoby to wymierzenie sprawiedliwości, gdyż pod wpływem agresywnej kremlowskiej 

propagandy Rosjanie są przekonani, że Ukrainą rządzą faszyści, którzy dokonują ludobójstwa 

rosyjskojęzycznej ludności na wschodzie tego kraju. O ludobójstwie mówił Władimir Putin, 

mówią inni rosyjscy politycy. Chociaż to nieprawda, Rosjanie w to wierzą i pałają żądzą 

odwetu. Już się pojawiły tutaj wezwania do tworzenia ochotniczych oddziałów. Niektórzy 

politycy zachęcają do zapisywania się, wyruszania do Donbasu i do walki z Ukraińcami. 

Oficjalnie Kreml udaje niewiniątko, ustami rzecznika prasowego twierdzi, że Rosja wycierpiała 

w wyniku tylu konfliktów, że jest ostatnim krajem w Europie, który wypowiedziałby słowo – 

wojna. 



Wojciech Bojanowski ze Lwowa: – [Ukraińcy oczekują:] To nowoczesna i zaawansowana 

broń. Tylko od połowy stycznia na Ukrainie wylądowały 44 samoloty, które przywiozły tu kilka 

tysięcy ton broni. [Zaraz, przeliczmy: kilka tysięcy ton przywiozły 44 samoloty, to jeden 

samolot przywiózł ponad 100 ton broni – samolot transportowy ma udźwig od 40 do 250 ton]. 

Amunicję, rakiety przeciwlotnicze i drony. [Trzeba umieć obsługiwać te obce konstrukcje 

bojowe]. Polska wysłała między innymi amunicję, rakiety przeciwlotnicze i drony. By 

zrozumieć, jak bardzo Ukrainie ta pomoc jest potrzebna, wystarczy spojrzeć na kilka liczb: 

roczny budżet ukraińskiego ministerstwa obrony to około 2,5 miliarda dolarów. Rosja na ten 

sam cel wydaje 40 miliardów dolarów, czyli 16 razy więcej. Według różnych szacunków tuż 

przy granicy z Ukrainą znajduje się teraz jedna piąta rosyjskiej armii, to może być od 170 do 190 

tysięcy żołnierzy, czyli mniej więcej tyle, ile liczy słabo wyposażona ukraińska armia. 

 

PM: – Olimpiada się skończyła z jednym brązowym medalem dla Polaków. 

♣ 
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Polska – 9589 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

GK: – Propozycję złożył prezydent Francji i przyjęli ją prezydenci Rosji i Stanów 

Zjednoczonych. Ale do spotkania na szczycie Biden – Putin dojdzie pod jednym warunkiem: 

Rosja nie może zaatakować Ukrainy. Szczegóły spotkania mają ustalić w czwartek w Genewie 

szefowie dyplomacji: Ławrow i Blinken. 

Anna Czerwińska: – Stawką tych rozmów może być pokój w Europie. Ale jeśli Władimir 

Putin wkroczy na Ukrainę [ale ostrzeliwać rakietami może], prezydent Joe Biden spotykać się 

nie zamierza. 

Blinken: – Biden wyrażał się jasno, jest gotów spotkać się z prezydentem Putinem 

w dowolnym czasie i w każdej formie, jeśli to pomoże zapobiec wojnie. 

 

AC: – …Stało się to po tym, jak prezydent Macron dwukrotnie rozmawiał wczoraj 

z Władimirem Putinem, w sumie blisko trzy godziny, a także z prezydentem Bidenem. 

Ryszard Schnepf, były ambasador RP w Stanach Zjednoczonych: – Strategią amerykańską 

jest w ogóle włączenie Europy w rozgrywkę z Rosją. Rosji zależy w zasadzie wyłącznie na 

negocjacjach ze Stanami Zjednoczonymi, a więc najlepiej jeszcze: Putin – Biden. 

AC: – …dziś Putin przed kamerami przewodniczył nadzwyczajnemu posiedzeniu 

rosyjskiej rady bezpieczeństwa, a liderzy separatystów ze wschodu Ukrainy poprosili go, by 

uznał niepodległość obu republik. 

Putin: – Nie mówimy o aneksji tych dwóch republik, ale jedynie o uznaniu ich 

niepodległości. 

Ben Hodges, były dowódca amerykańskich wojsk lądowych w Europie: – Rosja jest jak 

boa dusiciel, który zaciska się na szyi Ukrainy. 

Siergiej Naryszkin, dyrektor służby wywiadu zagranicznego Rosji: – Zachodnie 

oskarżenia, że zaatakujemy Ukrainę, to wojenna propaganda uknuta przez Amerykański 

Departament Stanu. [Ha! A ta armia na granicy Ukrainy?] 

AC: – Rozmowy o tym, jak powstrzymać Putina, toczą się w różnych kręgach – to kolejne 

spotkanie ministrów spraw zagranicznych państw Unii Europejskiej. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Osiągnęliśmy porozumienie, że 

Unia Europejska rozmieści wojskową misję szkoleniowo-doradczą na Ukrainie, nie będą to siły 

bojowe, to nowy element w naszej współpracy. 

AC: – Ukraina chce, by Unia już teraz nałożyła na Rosję sankcje, nie czekając na dalszy 

rozwój wydarzeń. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – To co może się zdarzyć, może 

wywołać tragedię. Mam tu na myśli też falę uchodźców. 



Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Nasze siły są gotowe do pomocy, na 

przykład w Polsce czy Rumunii. 

AC: – Według ukraińskiej rzeczniczki praw człowieka, kobiety, dzieci i osoby starsze, 

które są wywożone ze wschodu Ukrainy do Rosji w ramach zarządzonej przez separatystów 

ewakuacji, po rosyjskiej stronie są trzymane bez jedzenia w autobusach. 

Annalena Baerboch, minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – Wzywam Rosyjski rząd, 

rosyjskiego prezydenta – Nie grajcie ludzkim życiem. 

Dmitrij Pieskow, rzecznik prasowy Kremla: – Przypominamy, że Rosja w swojej historii 

nikogo nie zaatakowała. [!!!] Rosja, która przetrwała tyle wojen, jest ostatnim krajem w Europie, 

który chce w ogóle wymawiać słowo – Wojna. 

AC: – Amerykańska ambasada w Moskwie informuje o zagrożeniu atakami 

terrorystycznymi na stacjach metra, dworcach kolejowych i centrach handlowych w Moskwie i 

innych rosyjskich miastach. 

 

Andrzej Zaucha, Moskwa: – Było to absolutnie bezprecedensowe posiedzenie rosyjskiej 

rady bezpieczeństwa, bo w całości transmitowane w telewizji, a to dlatego, że Władimir Putin 

chciał, żeby cały świat usłyszał, jak najważniejsi ludzie w państwie, członkowie rady 

bezpieczeństwa, odpowiadają na jego pytanie: czy należy uznać niepodległość dwóch 

separatystycznych republik na wschodzie Ukrainy? W odpowiedzi ci najważniejsi ludzie w 

państwie [25 osób] od premiera, kluczowych ministrów, przewodniczących obu izb parlamentu 

odpowiedzieli jednoznacznie: TAK. Władimir Putin na zakończenie tego spotkania powiedział, 

że podejmie decyzję jeszcze dzisiaj, a przed chwilą rzecznik prasowy Kremla Dmitrij Pietrow 

powiedział, że w najbliższych minutach będzie można usłyszeć orędzie Putina właśnie w tej 

sprawie. Jeżeli ta decyzja zostanie podjęta, na jutro zwołane zostanie posiedzenie obu izb 

parlamentu, które zatwierdzą decyzję Putina, a dalsze kroki chyba są dosyć oczywiste, obie 

separatystyczne republiki poproszą Rosję o pomoc militarną i Moskwa wyśle tam oficjalnie 

swoje wojska. Za to, za wjazd, zachód nałoży na Moskwę bardzo surowe sankcje. Aczkolwiek 

dzisiej [dzisiaj] na posiedzeniu rady bezpieczeństwa premier Miszutin powiedział, że od dawna 

Rosja przygotowywała się na taką decyzję i na sankcje i tych sankcji się kompletnie nie boi. 

Mamy więc do czynienia z kolejną odsłoną konfrontacji z zachodem i kolejnym wyzwaniem, 

jakie Władimir Putin rzuca zachodowi. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Doradca prezydenta do spraw bezpieczeństwa narodowego, 

Dżejk Saliwan [Jake Sullivan] powiedział, że może to być niezwykle brutalny atak.  – To cytat z 

Dżejka Saliwana i dodaje on, rozwiązania dyplomatyczne maleją z godziny na godzinę. Przy 

tym Amerykanie informują, że mają listę osób, które rosyjskie wojska po ewentualnej inwazji 

będą chciały zabić albo uwięzić w obozach. Mimo to Biały Dom stara się wysyłać sygnały, że 

nie poddaje się i do ostatniej chwili będzie trzymał otwarte drzwi do rozwiązań 

dyplomatycznych, ale w Waszyngtonie słychać też głosy, że trudno mieć nadzieję na szczyt… 

[nędzne to poczynania]. 

 

GK: – [rozmowy, rozmowy, rozmowy] 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu: – To nie jest tylko konflikt rosyjsko-ukraiński, tylko 

to jest starcie cywilizacji. 

Maciej Knapik: – …Apel do rządzących [Polską] o wyciszenie sporu z Unią Europejską. 

Radosław Sikorski: – prezydent Putin ustanowił nowe reguły gry – prawo pięści. 

Wojciech Bojanowski, Ukraina: – Żelazny pierścień wojsk, którym Rosja otoczyła 

Ukrainę, skutecznie dławi tutejszą gospodarkę. Swój personel wycofują nie tylko placówki 

dyplomatyczne, ale i prywatne firmy, które zamroziły część inwestycji. Dziesięć linii lotniczych 

wstrzymało lub ograniczyło loty na Ukrainę, a straty tutejszej gospodarki szacowane są na dwa 

do trzech miliardów dolarów miesięcznie. 

Bogdan Klich, senator: – Nazwałbym ją miękką aneksją, a fazę, w którą weszła, 

nazwałbym finalizowaniem aneksji Białorusi. 

Sławomir Dębski, dyrektor Polskiego Instytutu Spraw Międzynarodowych: – Wiemy, jak 

ta wojna będzie wyglądać, nie damy się zaskoczyć, mało tego, nie pozwolimy, aby Ukraińcy 

byli zaskoczeni. 



Ryszard Schnepf, były ambasador RP w USA: – To jest formuła, która wyprzedza 

informacyjnie Rosję i zmusza ich do defensywy. 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych Polski: – Decyzje co do treści sankcji 

zapadły, ale nie będę o tym mówił, natomiast co do czasu ich uruchomienia, to jest zupełnie inna 

kwestia, bo mówimy o wydarzeniach przyszłych i niepewnych. 

Wśród serdecznych przyjaciół psy zająca zjadły 

Ignacy Krasicki 

 

GK: – Sprzątanie po wichurach. 

 

GK: – Umiarkowane wrażenie robią na wicemarszałku Sejmu Ryszardzie Terleckim 

czerwone linie obecności w obozie rządowym zakreślane przez koalicjanta – Solidarną Polskę. 

♣ 
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GK: – Jednym podpisem Władimir Putin skończył rozmowy pokojowe i przeszedł do 

czynów. Dekretem uznał separatystyczne republiki Doniecką i Ługańską za niepodległe państwa 

i wysłał tam rosyjskie wojska. Uwaga – w charakterze sił pokojowych. To jest mapa Ukrainy. 

Na południu zaznaczyliśmy Krym już 8 lat temu siłą zajęty przez Rosjan, a to wschód Ukrainy i 

dwie republiki uznane za niepodległe: doniecka i ługańska. Co ważne, separatyści kontrolują 

mniej więcej jedną trzecią obwodu donieckiego i ługańskiego. Władimir Putin wzywa kolejne 

kraje do uznania niepodległości republik donieckiej i ługańskiej, a prezydent Ukrainy rozważa 

zerwanie stosunków z Rosją. Na rosyjską agresję reagują państwa i organizacje 

międzynarodowe. 

Katarzyna Sławińska: – Pierwsze nieoznakowane wojskowe kolumny [Makijewka, okolice 

Doniecka] pojawiły się w okolicach Doniecka już w nocy, niedługo po tym jak prezydent Rosji 

uznał niepodległość separatystycznych republik. 

Putin: – Uważam, że koniecznym jest przyjęcie decyzji, która od dawna dojrzewała, żeby 

natychmiast uznać niezależność i suwerenność donieckiej i ługańskiej republiki ludowej. 

KS: – W kilkudziesięciominutowym przemówieniu Putin mówił o Ukrainie jako 

o sztucznym tworze, podważał jej prawo do istnienia. 

Putin: – Chcę to jeszcze raz podkreślić, Ukraina nie jest tylko sąsiednim krajem, to 

nieodłączna część naszej historii, kultury i duchowej przestrzeni. 

KS: – Zgodnie z napisanym przez Putina scenariuszem decyzję o uznaniu niepodległości 

separatystycznych republik przyjęły obie izby rosyjskiego parlamentu i zgodziły się na wysłanie 

tam wojsk. Rosyjski MSZ podał, że dokładne granice tych republik zostaną ustalone w 

przyszłości. Pytanie: gdzie Putin się zatrzyma? 

Jan Piełko, były ambasador RP na Ukrainie: – Niestety, może dojść również do 

scenariusza punktowych ataków ze strony Morza Azowskiego, Morza Czarnego, Mariupola w 

celu skonstruowania tak potrzebnego Putinowi korytarza lądowego na Krym. 

KS: – Na nadzwyczajnym posiedzeniu rady bezpieczeństwa ONZ ukraiński ambasador 

podkreślał, że Rosja działa dokładnie tak, jak 14 lat temu w Gruzji. 

Serhij Kyslyca, ambasador Ukrainy przy ONZ: – Zrobił kopię i wkleił słowo po słowie z 

dekretu w sprawie Gruzji z 2008 roku. Słowo w słowo kopiuj i wklej, kopiarka na Kremlu 

pracuje bardzo dobrze. Które z państw należących do ONZ będzie następne? 

Linda Thomas-Greenfield, ambasador Stanów Zjednoczonych przy ONZ: – Posunięcie 

Władimira Putina stanowi pretekst do dalszego zagrożenia dla Ukrainy, a konsekwencje tego 

działania będą wykraczały daleko poza jej granice. 

KS: – Prezydent Ukrainy po spotkaniu z radą bezpieczeństwa narodowego uznał 

ogłoszenie niepodległości republik za akt agresji. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jesteśmy wierni pokojowemu 

dyplomatycznemu rozwiązaniu. Jesteśmy na swojej ziemi. Niczego ani nikogo się nie boimy. 

Niczego nie jesteśmy nikomu winni i niczego nikomu nie oddamy. 

KS: – Zełenski zapowiada, że wprowadzi stan wojenny, jeśli Rosja zdecyduje się na 

agresję na pełną skalę, już teraz rozważa zerwanie stosunków dyplomatycznych z Moskwą. Ze 

względów bezpieczeństwa z Ukrainy wyjeżdżają kolejni zachodni dyplomaci. 

Wojciech Bojanowski ze Lwowa: – Wczoraj późno w nocy ze Lwowa do Polski 

ewakuowany został personel amerykańskiej ambasady. Powodem miało być zagrożenie dla jego 

bezpieczeństwa. Dziś niewielka część amerykańskich dyplomatów ma wrócić do Lwowa po to, 

by pomóc wydostać się z Ukrainy amerykańskim obywatelom. Sekretarz stanu Antony Blinken 

wczoraj po raz kolejny wezwał wszystkich amerykańskich obywateli do możliwie najszybszego 

opuszczenia Ukrainy. 

KS: – Stany Zjednoczone, NATO, Unia Europejska i Wielka Brytania zgodnie uznają 

rosyjskie działania za atak na suwerenność Ukrainy i naruszenie międzynarodowego prawa. 



Jon Finer, zastępca doradcy do spraw bezpieczeństwa narodowego prezydenta Stanów 

Zjednoczonych: – To jest początek inwazji. Dyskutujemy poważną odpowiedź, w tym sankcje 

ogłosimy w najbliższych godzinach. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Absolutnie powinniśmy się przygotować na 

długi kryzys. Nie pozwolimy Putinowi, by ponownie doprowadził na naszym kontynencie do 

sytuacji, że opłaca się agresja. A silniejszy narzuca swoją wolę. 

KS: – Decyzja Joe Bidena o zakazie handlu i inwestycji z okupowanymi republikami to 

ma być dopiero początek zapowiadanych znaczących sankcji. Londyn objął sankcjami pięć 

banków i 3 oligarchów. Pierwszy pakiet przygotowała też Unia Europejska – 27 osób i 

podmiotów. A kanclerz Dojczlandu, to chyba najbardziej znaczące – wstrzymał certyfikację 

gazociągu Nord Stream 2. Na razie nie ma propozycji, by sankcje objęły samego Władymira 

Putina. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

GK: – Czego Ukraina oczekuje od Zachodu? 

Tomasz Kanik z Kijowa: – Broni oczekuje, bo Ukraińcy poprosili Wielką Brytanię o nowe 

dostawy broni, jednocześnie oczekują Ukraińcy bardzo zdecydowanych, mocnych, efektywnych 

działań, które mają powstrzymać Władymira Putina. Tylko bardzo bolesne sankcje mają 

jakiekolwiek szanse na powstrzymanie Kremla. I Ukraińcy o tym mówią od dawna i bardzo 

głośno. Sami Ukraińcy natomiast wiedzą, że muszą być bardzo, wręcz wyjątkowo ostrożni, bo 

linia demarkacyjna na wschodzie ich kraju, która jeszcze niedawno oddzielała ich od tak 

zwanych separatystów, teraz oddzielać ich będzie od rosyjskiej armii, a w tym przypadku każdy, 

nawet najmniejszy incydent, każda najmniejsza prowokacja może doprowadzić do jeszcze 

większej inwazji. 

Andrzej Zaucha z Moskwy: – Władimir Putin traktuje Ukrainę z pogardą, jak to wynika z 

jego wypowiedzi nie tylko tych ostatnich. Według niego to państwo albo powinno być wasalem 

Rosji, albo w ogóle przestać istnieć, a terytorium powinno być włączone do Rosyjskiej 

Federacji. 18 lat temu Władimir Putin anektował Krym, ale to nie zaspokoiło jego apetytu 

i wkracza w głąb Ukrainy nadal. Półtorej godziny temu pojawiły się kolejne niepokojące 

sygnały, otóż na konferencji prasowej Władimir Putin powiedział, że Rosja uznała niepodległość 

dwóch separatystycznych republik w granicach opisanych w ich konstytucjach, są takie 

[potrzebna mapa], a w tych konstytucjach napisano, że to cały obwód doniecki i cały obwód 

ługański. Na dodatek Rosja cały czas oskarża o ostrzeliwanie terytorium, które zajmują 

separatyści, z broni zakazanych przez konwencje międzynarodowe. Jeżeli dodamy do tego fakt, 

że Władimir Putin wysyła tam wojska, no to oczekiwania są bardzo niepokojące. 

Marcin Wrona z Waszyngtonu: – Prezydent Joe Biden miał rozpocząć swoje wystąpienie 

tu w Białym Domu dotyczące sytuacji na Ukrainie. Z tych informacji. Które do nas napływają, 

wynika, że przemówienie prezydenta Stanów Zjednoczonych będzie opóźnione nawet o 

kilkanaście minut, ale gdy Joe Biden przemówi, powinniśmy się dowiedzieć, jakie sankcje będą 

ogłoszone przez jego administrację. Tymczasem trzeba zwrócić uwagę na to, że widać wyraźną 

zmianę tonu Waszyngtonu, widać wyraźną zmianę tonu administracji prezydenta Joe Bidena. 

Bowiem jeszcze wczoraj wysoki rangą przedstawiciel tej administracji jak ognia unikał 

odpowiedzi na pytania, czy mamy do czynienia z kolejną inwazją. Tymczasem dziś zarówno 

Biały Dom, jak i Departament Stanu jednym głosem mówią, że tak, to jest inwazja. Prezydent 

Joe Biden spotykał się ze swymi doradcami, rozmawiał między innymi z prezydentem 

Ukrainy… 

Michał Tracz: – …Sankcje nałożyła Wielka Brytania, dotyczą one pięciu banków i trzech 

miliarderów związanych z Władimirem Putinem. Ich brytyjskie akcje zostaną zamrożone, a oni 

sami otrzymają zakaz wjazdu do Wielkiej Brytanii i zakaz prowadzenia tam jakichkolwiek 

interesów. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Jest to pierwsza transza, pierwsze uderzenie – 

to co jesteśmy w stanie zrobić. Dalsze sankcje pozostają w gotowości, by wdrożyć je razem z 

USA i Unią Europejską, jeśli sytuacja będzie eskalować. 

MT: – Jednogłośne porozumienie w sprawach sankcji osiągnęła Unia Europejska. 

Ograniczony zostanie dostęp Rosji do unijnego rynku i usług kapitałowych. Celem takich 

sankcji będzie 27 osób i podmiotów podważających integralność Ukrainy. Ale możliwe będą też 

kolejne sankcje. 



Maja Wójcikowska z Brukseli: – Uderzenie w systemy bankowe, płatnicze, w tym bolesne 

dla obu stron odcięcie Rosji od systemu „SWIFT”. Unijni liderzy nie wykluczyli dziś kolejnych 

sankcji na późniejszym etapie – wszystko oczywiście w zależności od tego, co się wydarzy. 

Richard Durbin, senator Stanów Zjednoczonych: – Miękkim podbrzuszem Putina są 

oligarchowie i ich styl życia, także styl życia samego Putina. Jeśli uda nam się w to uderzyć, to 

zostanie to bardzo szybko zrozumiane. 

Maciej Knapik: – …Pytanie, czy Polska zrezygnuje z dużych wciąż zakupów rosyjskich 

paliw: roby, gazu czy węgła? 

Jarosław Kaczyński: – Znaczy, w takim zakresie, w którym nie spowoduje takiego 

gwałtownego tąpnięcia w sytuacji w Polsce. [Znaczy – nie zrezygnuje]. 

Ryszard Terlecki: – Ataków na Ukrainę, bombardowań i tak dalej, tymczasem, daj Boże, 

kończy się na formalnym uznaniu części oderwanej od Ukrainy już wcześniej. No więc jakby 

sytuacja jakby się niewiele zmienia. 

[I Zachód łącznie ze Stanami Zjednoczonymi tak samo myśli i też mają na uwadze, żeby 

nie było tąpnięcia we własnej gospodarce]. 

GK: – W styczniu wykonano w Polsce zaledwie 80 przeszczepów… 

♣ 
2022-02-23 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5352 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 20 456 nowych zakażonych. 360 zgonów. 

 

GK: – Jeszcze dziś na Ukrainie ma zostać wprowadzony stan nadzwyczajny, a rezerwiści 

zostaną powołani do armii. Władze w Kijowie boją się wkroczenia rosyjskich wojsk już nie 

tylko do Doniecka i Ługańska. Świat chce powstrzymać Putina sankcjami, wprowadzili je 

między innymi Amerykanie, Brytyjczycy i Unia Europejska. 

Cezary Grochot: – Płonie blok ukraińskiej elektrociepłowni (w Szczastia koło Ługańska) 

trafiony pociskiem artyleryjskim wystrzelonym przez prorosyjskich separatystów. Ostatniej 

doby zanotowano ponad sto takich incydentów, dlatego lada chwila zostanie 

wprowadzony na Ukrainie stan nadzwyczajny. Prezydent Wołodymyr Zełenski wydał dekret o 

powołaniu do wojska rezerwistów w wieku od 18 do 60 lat… 

CG: – Prezydent Joe Biden ogłosił pierwszą transzę sankcji przeciwko Rosji, obejmą one 

dwa rosyjskie banki i obrót rosyjskimi obligacjami. 

Joe Biden: – To oznacza, że odcięliśmy władze Rosji od zachodniego finansowania. Nie 

może ona więcej pożyczać pieniędzy od zachodu i handlować nowym długiem, ani na naszym, 

ani na europejskim rynku. 

CG: – Zachodnie [Amerykańskie] sankcje uderzają w rosyjskie 2 banki [ПϹБ ВЭБPФ] 42 

podmioty, oligarchowie i ich rodziny; 

Unia Europejska: – 351 deputowanych dumy państwowej, 27 osób i podmiotów; 

Wielka Brytania: – 5 banków [БАНК РОССИЯ IṢBANK] i 3 oligarchów; 

Dojczland: – wstrzymanie certyfikacji gazociągu Nord Stream 2; 

Kanada: – zakaz handlu z republikami; 

Japonia: – ograniczenie obrotu obligacjami, oligarchowie; 

Australia: – oligarchowie. 

 

GK: – Prezydenci Polski Litwy i Ukrainy podpisali wspólną deklarację poparcia dla 

Ukrainy oraz jej europejskich i euro-atlantyckich aspiracji. Do spotkania doszło w Kijowie. 

Michał Tracz: – …Sejm przez aklamację, czyli bez głosów sprzeciwu przyjął uchwałę, w 

której z całą mocą potępił wszelkie działania Federacji Rosyjskiej, których celem jest zamach na 

suwerenność Ukrainy. 

 

GK: – Zaczęło się od apelu Donalda Tuska do Zjednoczonej Prawicy o współpracę. 

Odpowiedzi nie było. Lider Platformy usłyszał za to z trybuny sejmowej od premiera, że stoi na 



czele partii Nord Streem 2 i że powinien ustąpić ze stanowiska szefa Europejskiej Partii 

Ludowej. 

Donald Tusk: – Zaniechać tej wojny domowej i to jest apel do wszystkich. Mówię to do 

siebie, mówię to do Kaczyńskiego. Jak mówię o takim picu pojednanie, że teraz wszyscy 

rzucimy się sobie w objęcia, różnice będą… Sprawy bezpieczeństwa i polityki zagranicznej 

dzisiaj muszą stać się tą przestrzenią wspólną. 

Jakub Sobieniowski: – Także tego dotyczył apel Tuska proponowanej przez PiS ustawy o 

obronie ojczyzny. Donald Tusk nie mówi nie. Mówi nawet tak o jej poparciu: 

Tusk: – Przez aklamację… 

JS: – Apeluje jednak o tydzień na wspólne prace, rozmowy i ustalenia władzy z opozycją 

nad dozbrojeniem i wzmocnieniem armii. 

Tusk: – Żeby to nie była taka, jakby wojskowa wersja Polskiego Ładu. Nie przemawia 

przeze mnie złośliwość, ale nas nie stać dzisiaj na to, żeby przyjąć ze względu na gwałtowną 

sytuację bezkrytycznie jakiś kompletny bubel. 

 

GK: – W dniu, w którym mamy 360 zgonów, rząd decyduje o zniesieniu niemal 

wszystkich covidowych obostrzeń, a i tak nie było ich wiele. Zostają maseczki, kwarantanna, 

izolacja. 

Katarzyna Górniak: – …W kulturze, rozrywce, na imprezach i zgromadzeniach, w 

usługach, handlu, sporcie, rekreacji i w kościołach obowiązują limity miejsc, do których nie 

wlicza się zaszczepionych. Od 1 marca rząd znosi limity i ograniczenia. Urzędnicy nie będą 

pracować zdalnie, zostają maseczki… 

- Co to oznacza, dowiemy się, jak wyjdzie rozporządzenie… 

 

GK: – W Warszawie protestowali rolnicy z Agro Unii. 

 

GK: – Dzień walki z depresją. Według Światowej Organizacji Zdrowia na depresję na 

świecie choruje nawet 350 milionów ludzi. W Polsce około półtora miliona. Depresję można 

i trzeba leczyć… Depresja jest chorobą śmiertelną… 

♣ 
2022-02-24 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6284 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 18 282 nowych zakażonych. 341 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – pierwszy dzień 

 

GK: – Jeśli rzeczywiście celem Władimira Putina jest całkowita likwidacja państwa 

ukraińskiego, to jego realizację rozpoczął dziś rano i nic nie wskazuje na to, że się zatrzyma albo 

cofnie. Wszystko wskazuje na to, że po trupach będzie szedł do celu. Amerykańskie dane 

wywiadowcze mówiły o rosyjskim ataku dziś lub jutro. Rozpoczął się o 3:45 polskiego czasu. 

Rosyjska armia uderzyła na Ukrainę z trzech stron: od północy ze swojego terytorium, a także 

terytorium Białorusi; ze wschodu z terenów dwóch separatystycznych republik kontrolowanych 

przez Rosjan; a także z południa z okupowanego zajętego przez Rosjan osiem lat temu Krymu. 

Najcięższe walki toczą się na wschodzie kraju w rejonie Charkowa i w Donbasie, udało się 

powstrzymać rosyjską ofensywę na Czernichów [na północ od Kijowa], oddziały ukraińskie 

wciąż kontrolują też Mariupol [południowy-wschód Ukrainy] i Szczastia [obok Ługańska]. 

Trzeba dodać, że wszystkie informacje o przebiegu walk bardzo trudno jest na bieżąco 

weryfikować. W tej wojnie już są ofiary. Nie ma precyzyjnych oficjalnych danych ukraińskich, 

ale strona ukraińska mówi o kilkudziesięciu zabitych i setkach rannych, to nie tylko żołnierze, to 

także cywile. Rosjanie atakują, używając lotnictwa, broni rakietowej i artylerii. 

Cezary Grochot: – Wyjące syreny i odgłosy potężnych eksplozji – tak tuż przed świtem 

rozpoczął się atak Putina na niepodległą Ukrainę. Bomby i rakiety spadają na ukraińskie miasta, 



również blisko polskiej granicy, jak tu, w Iwano-Frankowsku – zaledwie 160 kilometrów od 

granicy. Giną niewinni ludzie. Z niemal całej Ukrainy napływają przerażające zdjęcia 

bombardowań, także obiektów cywilnych [Czuhujew]. Władze w Kijowie, którego obrzeża też 

zostały zaatakowane, mówią o co najmniej kilkudziesięciu ofiarach śmiertelnych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Moi drodzy Ukraińcy, dzisiaj Rosja 

rozpoczęła inwazję na nasz kraj. Putin rozpoczął wojnę przeciwko Ukrainie, przeciwko całemu 

demokratycznemu światu. Chce zniszczyć nasz kraj, wszystko, co zbudowaliśmy, po co żyjemy. 

Razem musimy ratować Ukrainę, ratować demokratyczny świat. Zrobimy to. Chwała Ukrainie! 

CG: – Rosja zaatakowała Ukrainę z wykorzystaniem wszystkich swoich sił: lotnictwa, 

broni rakietowej, pancernej i ciężkiej artylerii. Od rana kolumny rosyjskich wojsk wdzierają się 

na ukraińską ziemię. Prezydent Zełenski ogłosił w całym kraju stan wojenny i zerwał stosunki 

dyplomatyczne z Rosją. Poinformował, że ukraińska armia toczy ciężkie walki z agresorem, 

zadaje mu poważne straty – to zestrzelony rosyjski śmigłowiec. Zrobi wszystko, by zatrzymać 

wroga. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – To wielka tragedia, tragedia nie tylko dla Ukrainy, ale i dla 

całej Europy. Siły zbrojne Ukrainy bohatersko bronią naszego kraju. Wytrzymamy. Pokażemy 

naszą siłę i ducha. Wszystko będzie dobrze. 

Władimir Kliczko, były bokserski mistrz świata: – Ta bezsensowna woja nie będzie miała 

zwycięzców, ale przegranych. Musimy pozostać zjednoczeni przeciwko tej agresji rosyjskiej. 

Może ona dojść do waszego domu w Europie i na całym świecie. Nie pozwólmy na to. 

CG: – Ukraińskie władze apelują o spokój, bohaterską postawę i wspieranie żołnierzy, 

o oddawanie krwi, do punktów krwiodawstwa przyszły tysiące Ukraińców. Putin zaatakował 

Ukrainę z trzech stron… Najcięższe walki toczą się w rejonie Charkowa i w Donbasie, udało się 

powstrzymać rosyjską ofensywę na Czernihów [powyżej, niedaleko Kijowa]. Oddziały 

ukraińskie wciąż kontrolują też Mariupol i Szczastia, mimo wielokrotnych rosyjskich ataków. 

Ale rosyjskie wojska zajęły Nową Kachowkę na północ od Krymu i Sumy na północy [na lewo 

od Charkowa]. Telewizja CNN donosi, że rosyjscy spadochroniarze wylądowali już na lotnisku 

po Kijowem. 

Ołeksij Reznikow, minister obrony Ukrainy: – Armia ukraińska broni się i odpiera wojska 

rosyjskie. Nasze wojsko robi wszystko, aby was chronić i nie dać agresorowi szansy na przebicie 

się. 

CG: – A Putin zachowuje się, jakby nic się nie stało i zgodnie z planem dnia spotyka się z 

premierem Pakistanu. W nocy w orędziu telewizyjnym atak na Ukrainę nazwał operacją 

specjalną w Donbasie i tak ją tłumaczył: 

Putin: – Ludowe republiki Donbasu zwróciły się do Rosji z prośbą o pomoc. W związku z 

tym, zgodnie z artykułem 51 ustawy o Radzie Federacji Rosyjskiej, a także biorąc pod uwagę 

porozumienia o przyjaźni i pomocy wzajemnej z republiką doniecką i ługańską przyjęliśmy 

decyzję o przeprowadzeniu specjalnej operacji wojennej. 

CG: – Rozpoczętą właśnie wojnę Putin nazywa samoobroną i grozi nie tylko Ukrainie. 

Putin: – Nawet po rozpadzie Związku Radzieckiego i utracie dużej części jego zdolności, 

współczesna Rosja jest jedną z największych potęg jądrowych na świecie. A co więcej, posiada 

najbardziej zaawansowane rodzaje broni. Nie należy mieć jakichkolwiek wątpliwości, że 

bezpośredni atak na nasz kraj doprowadzi do klęski, straszliwych konsekwencji dla każdego 

potencjalnego agresora. 

CG: – Co godzinę napływają nowe doniesienia o rosyjskim ostrzale, nalotach i 

bombardowaniach, o ciężkich walkach i nowych ofiarach. W Kijowie na trasach wylotowych 

gigantyczne korki, tysiące ludzi wyjeżdżają na zachód. Przed bankami i bankomatami kolejki. 

Większość sklepów i restauracji jest zamknięta… 

Zachowaj spokój i wierz w obrońców Ukrainy – tak wszystkie swoje komunikaty kończy 

sztab generalny ukraińskich sił zbrojnych. Cezary Grochot, Fakty. 

 

Atak na Ukrainę i jego konsekwencje będą na żywo relacjonować reporterzy Faktów: 

Wojciech Bojanowski w Kijowie: – Niestety, atak Rosjan na Kijów wydaje się bardzo 

prawdopodobny. Nie bez powodu te olbrzymie kolumny pojazdów opancerzonych, olbrzymia 

kolumna czołgów pojawiła się na granicy białorusko-ukraińskiej. Dzisiaj po czwartej rano tą [tę] 



granicę przekroczyła i ta kolumna zbliża się w kierunku Kijowa. Dzisiaj ciężkie walki 

w Czernichowie, a także w Czarnobylu, to jest mniej więcej 100 km na północ od Kijowa, 

ewidentnie celem tych wszystkich transporterów opancerzonych i czołgów jest Kijów. Z drugiej 

strony informacje o kilku oddziałach spadochroniarzy, którzy wylądowali niedaleko, bo 20, 30 

km od Kijowa. Ich pierwszym celem było zajęcie lotnisk, ale dzisiaj wieczorem słyszeliśmy o 

kolejnych samolotach, które miały z Rosji wylecieć w kierunku Kijowa 

i przetransportować kolejne oddziały dywersyjne spadochroniarzy. [A gdzie obrona?] Zaczął się 

wielki exodus, ludzie w każdy możliwy sposób próbowali się z Kijowa wydostać, widzieliśmy 

na dworcu ogromne tłumy ludzi, którzy ze zwierzętami w takich transporterach [głównie w 

samochodach osobowych] i tyle, co mogli wziąć z domu, z dobytkiem próbowali się z Kijowa 

wydostawać. Podobna sytuacja na drogach wylotowych, gdzie ludzie, którzy nie mieli 

samochodów i nie stali w tych kilku czy kilkunastogodzinnych korkach, oni próbowali łapać 

stopa. Za mniej więcej godzinę zostanie wprowadzona tutaj godzina policyjna, mamy być 

przygotowani, że w razie alarmów przeciwlotniczych udać się do najbliższej linii metra. 

Obawiam się, że dziś w Kijowie będzie to kolejna bardzo niespokojna noc. 

Andrzej Zaucha w Moskwie: – W dzisiejszym orędziu Władimir Putin po raz kolejny 

zresztą nazwał ukraińskie władze nazistami i powiedział, że obecna Ukraina to zagraża Rosji 

i według niego zagrażać będzie jeszcze bardziej, jeżeli wstąpi do NATO, to na Ukrainie pojawi 

się NATO-wska infrastruktura wojskowa. Słowa Putina powtarza totalna rosyjska propaganda, 

ale jak się okazuje, nie przekonuje ona Rosjan. Większość mieszkańców Rosji jest wstrząśnięta 

tym, co się dzieje. Socjolodzy twierdzą, że Rosjanie tradycyjnie bardzo boją się wojny, a to, co 

widzą na bliskiej przecież im Ukrainie, ich po prostu przeraża. W kilkudziesięciu rosyjskich 

miastach dzisiaj na ulice wyszły tysiące ludzi. W tym momencie w wielu miastach trwają te 

protesty ciągle mimo brutalnych represji ze strony policji, mimo gróźb ze strony władz, że 

każdy, kto weźmie udział w protestach, może się liczyć z aresztem i sprawami karnymi. Ci 

ludzie wyszli z woli „niet wajnie”. O skali tego oburzenia świadczy też to, co dzieje się w 

internecie od samego rana – dziesiątki i setki tysięcy wpisów zwykłych Rosjan, którzy mówią, 

że wstyd im za Rosję i błagają Ukrainę i świat, żeby im wybaczył. Ale wśród tych wpisów jest 

też wiele postów bardzo znanych w Rosji ludzi, artystów, aktorów, dziennikarzy, którzy mimo 

tego, że ich zwierzchnicy często mówili, że każdy taki protest, każdy taki wpis w internecie 

będzie się równał zdradzie Rosji – też protestowali. Mnie poruszył wpis jednego z bardzo 

znanych piosenkarzy, który dzisiaj napisał, że kiedy odprowadzał małe dziecko do szkoły, to 

płakał, bo myślał o swoich przyjaciołach, znajomych w wielu miastach w Ukrainie, którzy nie 

mogli odprowadzić dzisiaj dzieci do szkoły, bo wybuchła tam totalna wojna. Ale Władimira 

Putina te protesty nie powstrzymają i przyzwoici Rosjanie po prostu nie wiedzą, co jest, co mogą 

zrobić, żeby zatrzymać wojnę na Ukrainie. 

GK: – Bardzo wam dziękuję za relację i uważajcie na siebie. [Odtąd będę pisał tylko 

Putin] spodziewał się wielu mocnych, stanowczych i skrajnie krytycznych słów od przywódców 

demokratycznego świata. Nie zrobią na nim żadnego wrażenia, ale za słowami idą czyny: 

kolejne sankcje, które mają sprawić, że odizolowaną Rosję czekają kryzys gospodarczy i 

polityczny. 

Anna Czerwińska: – „Katastrofa dla naszego kontynentu – Boris Johnson, premier 

Wielkiej Brytanii. „Maski zostały zerwane” – Sauli Ninistӧ, prezydent Finlandii. „Celem nie jest 

tylko Ukraina” – Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej. „Europa 

obudziła się w innym, złym świecie”. 

Biden: – „Putin z premedytacją wybrał wojnę, która przyniesie katastrofalną utratę życia i 

ludzkie cierpienie”. 

AC: – Ostre i głośne słowa potępienia Putin usłyszy na pewno. 

António Guterres, sekretarz generalny ONZ (Conseil de Sécurité): – W imię ludzkości, 

niech nie pozwoli na rozpoczęcie w Europie tego, co może okazać się najstraszniejszą wojną w 

tym wieku. 

Serhij Kyslyca, ambasador Ukrainy przy ONZ: – Dla zbrodniarzy wojennych nie ma 

czyśćca, oni idą prosto do piekła. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Po raz kolejny w środku 

Europy umierają niewinne kobiety, mężczyźni i dzieci. Potępiamy ten barbarzyński atak 



i cyniczne argumenty, by go uzasadnić. W tych czarnych godzinach Unia Europejska i 

obywatele stoją za Ukrainą i jej obywatelami. 

AC: – Przywódcy unijnych państw zbierają się pilnie na nadzwyczajnym szczycie. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Wydarzenia ostatniej nocy wytyczają punkt 

zwrotny w historii Europy i naszego kraju, będą miały długotrwałe i głębokie konsekwencje dla 

naszego życia. 

Josep Borell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. Zagranicznych: – To jedne 

z najciemniejszych godzin dla Europy od zakończenia drugiej wojny światowej. Poważne 

mocarstwo jądrowe zaatakowało sąsiadujący kraj i grozi atakiem państwom, które przyjdą mu z 

pomocą. 

AC: – Przekaz z Europy i Waszyngtonu jest jasny – Rosję czekają najcięższe sankcje 

w historii. Restrykcje mają dotyczyć strategicznych sektorów rosyjskiej gospodarki, to między 

innymi zablokowanie Rosji dostępu do technologii i rynków, zamrożenie aktywów, blokada 

dostępu do europejskiego rynku finansowego dla rosyjskich banków. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – To atak na demokrację i wolność na 

wschodzie Europy i na całym świecie. Niezliczone pociski i bomby spadają na zupełnie 

niewinnych ludzi. Ukraina to nie jest jakiś kraj, o którym niewiele wiemy. 

AC: – Jutro na wirtualnym szczycie zbiera się NATO. Szef paktu podkreśla, że Putin nie 

traktował dyplomatycznych wysiłków Zachodu poważnie. Miesiącami kłamał, że nie planuje 

inwazji. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Zwiększamy i będziemy zwiększać naszą 

obecność na wschodniej flance. A dziś aktywowaliśmy plany obronne NATO, które dają naszym 

dowódcom więcej uprawnień do przemieszczania sił w razie potrzeby. Chcemy zapobiec 

wszelkim atakom na jakikolwiek kraj sojuszu. 

Andrzej Duda, prezydent RP: – To jest bezprecedensowy akt naruszenia prawa 

międzynarodowego i gwałtu na suwerennym i niepodległym państwie, to co obserwujemy 

dzisiaj od wczesnych godzin porannych. 

AC: – Putin popełnił ciężki błąd, podkreślił kanclerz Dojczlandu. Olaf Scholz zwrócił się 

do rosyjskiego prezydenta, by natychmiast zatrzymał rozlew krwi. Mówił też do Polaków: 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Rozumiemy wasze troski, będziemy stać u waszego 

boku. Dojczland jest zobowiązany do tego w ramach NATO. 

AC: – Litwa wprowadziła stan wyjątkowy. 

Gitanas Nauséda, prezydent Litwy: – Apeluję do wszystkich mieszkańców Rosji. Wasz 

przywódca jednostronnie postanowił zaatakować sąsiedni kraj. Nie jest za późno, aby 

powstrzymać tę zbrodnię. Nie bądźcie cicho, nie odwracajcie głów w obliczu 

niesprawiedliwości, bądźcie odważni i zdeterminowani. 

Charles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej: – Rosjanie na pewno nie chcą tracić 

życia w bezsensownej wojnie, nie chcą być mięsem armatnim w bezprawnej wojnie. 

AC: – Na atak Rosji na Ukrainę zareagowali niezwykle bliscy Putinowi: premier Węgier i 

prezydent Turcji. 

Victor Orban, premier Węgier: – Idziemy razem z naszymi sojusznikami z NATO i Unii 

Europejskiej, potępiamy działania militarne Rosji. 

Recep Tayyip Erdoğan, prezydent Turcji: – Turcja wspiera starania Ukrainy, by chronić jej 

integralność terytorialną. 

AC: – Z tego wspólnego tonu potępienia wyłamały się Chiny. Dla Pekinu to nie jest 

inwazja, a Rosja może podejmować decyzje samodzielnie. 

Hua Chunyihg, ministerstwo spraw zagranicznych Chin: – To typowy sposób zadawania 

pytań przez europejskie i amerykańskie media; wykorzystują słowo inwazja w tendencyjny 

sposób. Chiny ściśle obserwują rozwój wydarzeń. 

AC: – Na ulice kolejnych miast (Paryż, Berlin, Rzym, Warszawa, Bejrut) wychodzą ludzie 

zszokowani i oburzeni tym, że Putin przerwał pokojową rzeczywistość. Anna Czerwińska, 

Fakty. 

GK: – A teraz w Faktach kolejni reporterzy i ich relacje na żywo z miejsc, w których 

zapadają najważniejsze decyzje: 



Marcin Wrona w Waszyngtonie: – Wiadomo, czego Joe Biden nie zrobi, otóż prezydent 

Stanów Zjednoczonych na pewno nie wyśle wojsk amerykańskich na Ukrainę – to powiedział 

już wiele tygodni temu, zaraz po ataku Joe Biden wydał krótkie oświadczenie, w którym 

zapewniał o pełnym wsparciu [na czym to pełne wsparcie polega?] dla Ukrainy i jej obywateli 

i apeluje o solidarność świata. O godzinie osiemnastej trzydzieści tu w Białym Domu miało 

rozpocząć się wystąpienie prezydenta Joe Bidena poświęcone rosyjskiej napaści, ono teraz 

zostało przesunięte na dziewiętnastą trzydzieści, ale oczekuje się, że Joe Biden poinformuje 

o wprowadzeniu w życie pełnego pakietu, który nałoży na Rosję. Co może znaleźć się… 

[Stop – już wszystko wiemy – mocarstwa zachowują się jak mocarstwa – one grają tylko 

między sobą]. 

Maja Wójcikowska w Brukseli: – Przede wszystkim należy się spodziewać decyzji 

o sankcjach… [Poczekamy na decyzje]. Ale jest jedno słowo, które na tej liście nie padło: to 

słowo SWIFT – chodzi o ten międzybankowy system przelewów walutowych systemów 

elektronicznych – odcięcia od tego systemu domagają się kraje bałtyckie, ale o tym nie mówią 

unijni liderzy, dzisiaj można się spodziewać dyskusji na ten temat, i bez wątpienia gorącego 

ścierania stanowisk… 

Maciej Woroch w Londynie: – Są rozległe, największe w historii, otóż kilkuset 

powiązanych ze sobą, wpływowych, bogatych Rosjan i będą rozszerzone na Białorusinów [ale 

dopiero będą…] Zadeklarował, że jeśli sprawy potoczą się w jednym z najgorszych możliwych 

sposobów, ukraiński rząd znajdzie tu w Londynie schronienie, będzie mógł funkcjonować jak 

kiedyś polski [!!!] na uchodźstwie… [jeszcze wiele mogą obiecać…] Zakazany jest już od teraz 

eksport do Rosji sprzętu elektronicznego, w tym podzespołów do wojskowych ciężarówek, a 

zaawansowane technologie [znów zostaną objęte]. Rosyjska linia Aerofłot nie może już latać na 

żadne z brytyjskich lotnisk… 

GK: – Putin wybrał drogę terroru… 

Andrzej Duda, prezydent RP: – Szanowni państwo, no… niestety… jest to, czego 

najbardziej się obawialiśmy. 

Maciej Knapik: – … Dzisiaj Polska jest krajem w pełni bezpiecznym [to Morawiecki] … 

Dzisiaj Ukraina walczy nie tylko o swoją własną wolność, walczy również w imieniu całej 

Europy [też Morawiecki] …  

GK: – Rosjanie mają pieniądze, surowce, a w kraju rządy bardzo silnej ręki. Zaboleć 

może… [znów może] 

Arleta Zalewska: – … [w kółko te same słowa, nikt się nie wychyli i nie powie nic innego, 

bardziej konkretnego]. 

Sikorski: – Niewątpliwie uważa nas za kraj wrogi i to co my uznamy za elementarne 

udzielenie pomocy Ukraińcom, on może uznać za akty wrogie i może się na Polsce mścić… 

 

GK: – Kursy walut szaleją, ceny ropy, gazu i surowców idą w górę. Wszyscy zapłacimy 

rachunek za tę wojnę… Trzeba zapomnieć o rosyjskich surowcach, trzeba uniezależnić się od 

Rosji, a to nie będzie takie łatwe. 

Jacek Tacik: – Krach na giełdzie w Moskwie. Na czerwono giełdy azjatyckie. Główny 

indeks warszawskiej giełdy stracił dziś prawie 11%...  Cena za baryłkę 102.15 dolarów, to 

najwyższy kurs od 2014 roku… Już rekordowe ceny gazu są dużo wyższe, wzrost na giełdzie w 

Holandii o ponad 30%...  

♣ 
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Tvn24bis – Fakty wydanie specjalne 

 

Polska – 16 724 nowych zakażonych. 198 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – drugi dzień 

 



Baner: Od czasu inwazji Rosji, Ukraina zniszczyła 80 czołgów, 10 samolotów, 

7 helikopterów i 516 opancerzonych wozów bojowych. 

MSW Ukrainy: – wojska rosyjskie próbują siłami pancernymi podejść pod Kijów ze 

strony Czernihowa i Iwankowa. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Siły zbrojne Ukrainy prowadzą działania 

obronne na czterech kierunkach z przeważającymi siłami rosyjskimi. 

MSW Ukrainy: – Rosja w ciągu doby zaatakowała 33 cele cywilne, zginęło dwoje dzieci. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy:  –Europa ma dość siły, by powstrzymać agresję 

na Ukrainę. 

Prezydent Turcji: –Reakcja NATO na rosyjski atak na Ukrainę powinna być bardziej 

zdecydowana; samo potępienie nie wystarczy. 

UNICEF:  –na Ukrainie braki paliw, gotówki i produktów medycznych. 

Wysoki Komisarz Narodów Zjednoczonych ds. uchodźców: – 4 mln mogą opuścić 

Ukrainę, jeśli sytuacja będzie dalej eskalować. 

 – Ukraina zaatakowana przez Rosję po wydanym przez Putina rozkazie przeprowadzenia 

specjalnej operacji wojskowej w Donbasie. 

Stoltenberg po wideokonferencji: członkowie NATO powiedzieli, że zapewniają wsparcie 

dla Ukrainy – wojskowe, finansowe i humanitarne. 

Stoltenberg z Brukseli: – …Naszym partnerem jest Ukraina. Sojusz wiele różnego rodzaju 

wsparcia zapewnia, NATO może pomóc Ukrainie w obszarze cyber-obrony. W przypadku 

sojuszników NATO zapewniamy bezwzględne gwarancje bezpieczeństwa według artykułu 5 

Traktatu Waszyngtońskiego. Atak na jednego, będzie traktowany jako atak na wszystkich. Ta 

różnica jest bardzo oczywista, dlatego że musimy zagwarantować to, że nie pojawi się jeszcze 

większy kryzys w Europie, gdy Rosja zakwestionowałaby czy zaczęła grozić atakiem przeciwko 

jakiemukolwiek sojusznikowi Sojuszu. W związku z tym jest to wyraźny komunikat, żeby 

chronić absolutnie każdego sojusznika, każdego kraju członkowskiego NATO i każdej ziemi 

NATO-wskiej. Natomiast jeżeli chodzi o cyberataki i ryzyko różnych incydentów, na przykład 

ryzyko na Morzu Czarnym, realizujemy różne działania w oparciu o mechanizmy 

dekonfliktowania, czyli rozłożenia konfliktu różnymi kanałami. Robiliśmy to na przykład z 

Syrią, tego typu działania były realizowane. Jesteśmy bardzo mocno na tym skoncentrowani. 

Rozmawiałem z naczelnym dowódcą NATO do spraw operacyjnych, czyli z Sakerem na ten 

temat niedawno, on bardzo mocno koncentruje się na tym, żebyśmy mieli tego typu kanały, żeby 

nie było wypadków czy tego typu incydentów, które mogą wyjść poza kontrolę i doprowadzić 

do sytuacji naprawdę bardzo niebezpiecznej. 

Co do cyberataków i cyber-zagrożenia, powiedzieliśmy, że takie cyberataki mogą 

doprowadzić do uruchomienia artykułu piątego. Natomiast nigdy nie doszliśmy do takiego 

punktu, że wydalibyśmy potencjalnemu przeciwnikowi informację, kiedy tego typu artykuł 

byśmy uruchomili. Jesteśmy mocno skoncentrowani na wzmocnieniu naszych systemów cyber-

obrony, wiemy, że jest pewne ryzyko, w związku z tym zwiększamy ochronę naszych sieci, ale 

zapewniamy również wsparcie dla Ukrainy.  

Dojcze Wele: – Chciałbym się dowiedzieć na temat przy odpowiedzi NATO, jak wielu 

zostanie wysłanych, dokąd, skąd, ile czasu będzie ten przerzut trwał. Oczywiście pytanie 

dotyczące mobilności wojskowej, a także co zmieniło się w waszych kalkulacjach co do 

zagrożenia na terytorium NATO? Czy doprowadziło to już do tego, żeby po raz pierwszy w 

historii dokonać takiego przerzutu dla celów zbiorowych? 

Stoltenberg: – To wszystko wydarzyło się w ciągu ostatnich dni. Widzimy, że mamy do 

czynienia z pełnoskalową inwazją na kraj naszego partnera. Kraju, który graniczy z kilkoma 

krajami, będącymi członkami NATO. To jest najpoważniejszy kryzys bezpieczeństwa w Europie 

od dziesięcioleci. Dlatego mamy siłę odpowiedzi na to, mamy siły szybkiego reagowania i 

dlatego ich używamy po to, żeby zapobiec jakiejkolwiek nieprawidłowej kalkulacji czy błędów 

zrozumieniu, że może nie jesteśmy gotowi do ochrony i obrony jakich członków. Wszyscy 

sojusznicy zgodzili się, ale oczywiście ci na wschodzie Europy są niezmiernie zaniepokojeni, 

ponieważ znajdują się blisko obszaru toczących się walk w Ukrainie. Graniczą również z Rosją i 

widzieli nie tylko rozwój, rozbudowę zdolności wojskowych NATO oraz pojawiające się 

działania w Ukrainie, ale również ostrą retorykę. To wykracza poza podział Ukrainy. W taki 



sposób Rosja podważa, kontestuje podstawowe wartości dla naszego bezpieczeństwa i żąda, 

żeby NATO wycofało wszystkie swoje siły oraz całą swoją infrastrukturę z połowy naszych 

członków. I mówią, jeżeli tego nie zrobicie, tych oczekiwań nie spełnicie, to będą konsekwencje 

wojskowo-techniczne – jak to mówią Rosjanie… 

[Przerywam. Po pierwsze, to nie jest odpowiedź na zadane pytanie. Po drugie jest 

przegadane, rozwodnione i słyszymy o sprawach, które doskonale znamy. Może to jest język 

konferencji prasowych, ale tak się mydli oczy]. 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

DR – Ukraińska armia daje odpór atakującym Rosjanom. Zaciekle broni się też Charków, 

tam ciężkie bombardowanie, ale wojska ukraińskie zatrzymały przeciwnika. Nie udało się 

obronić elektrowni atomowej [ruiny] w Czarnobylu, a po zaciętych walkach Rosjanie przejęli 

kontrolę nad ważną przeprawą na Dnieprze do miasta Chersoń. Ale Kijów to jest cel numer 

jeden. Kijów jest pod ostrzałem rakietowym, Rosjanie dotarli do północnych dzielnic stolicy, a 

od północy coraz bliżej podchodzą rosyjskie czołgi. Ukraina się broni, a świat nie stoi z boku. 

Bój o stolicę kluczowy dla całej Ukrainy, trwa więc pełna mobilizacja do obrony miasta… 

Katarzyna Sławińska: – Atak rakietowy na ukraińską stolicę. Rosyjskie siły rozpoczęły 

operację jeszcze przed świtem. Szczątki zestrzelonej rakiety spadły na blok mieszkalny na 

obrzeżach Kijowa… Ukraińcom udało się zestrzelić co najmniej jeden z atakujących samolotów. 

Wysadzili trzy mosty by spowolnić rosyjski marsz na stolicę i chociaż Rosjanie podają, że 

ponownie przejęli podkijowskie lotnisko Hostomel, to według ukraińskiego wojska pas startowy 

jest zniszczony. Najcięższe walki toczą się na północy ukraińskiej stolicy. Rosyjskie wozy widać 

było w dwóch dzielnicach na przedmieściach. To tam według ukraińskiego ministerstwa obrony 

zabito rosyjskich sabotażystów w ukraińskich mundurach. To stamtąd pochodzi to wstrząsające 

nagranie – transporter opancerzony celowo rozjeżdża [jadący] cywilny samochód. Na pomoc 

kierowcy natychmiast przyszli mieszkańcy, uwolnili go ze zmiażdżonego pojazdu, przeżył. 

Ukraińskie ministerstwo spraw wewnętrznych publikuje instrukcję, jak zrobić koktajle 

Mołotowa i wzywa mieszkańców Kijowa, by tak atakowali rosyjskie wojska. Prosi też o 

wszelkie informacje dotyczące ruchów wroga. Tysiące mieszkańców Kijowa w panice próbuje 

wydostać się z miasta. Tysiące czeka kolejna noc w podziemiach, na stacjach metra, w 

piwnicach i schronach. Ukraiński prezydent mówi, że celem numer jeden jest on sam, jego 

likwidacja i zmiana władzy na Ukrainie. Zełenski ogłosił powszechną mobilizację w kraju. 

Mężczyźni w wieku od 18 do 60 lat mają zakaz opuszczania Ukrainy. Za broń chwycił były 

prezydent Petro Poroszenko. 

Petro Poroszenko: – Mamy tu takie kałasznikowy, cztery jednorazowe zestawy pocisków 

przeciwpancernych na 350 ludzi w batalionie obrony terytorialnej, dwa karabiny maszynowe, to 

właściwie wszystko. 

KS: – Władze rozdają 18 tysięcy sztuk broni, w tym karabiny maszynowe. Mieszkańcy 

szykują się do obrony swojego miasta. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

Wojciech Bojanowski: – Kijów się broni i to brani się dosyć zaciekle. No głównie do tych 

ataków dochodzi w nocy… Życie przeniosło się pod ziemię; są tu 52 stacje metra… 

DR: – Równie krwawe walki, równie krwawe obrazy także poza stolicą. Rosjanie 

napotykają na opór, którego chyba się nie spodziewali… 

Cezary Grochot: – Te zdjęcia rozbitej rosyjskiej kolumny wojskowej, która zmierzała na 

Charków, pokazują, jak ciężkie walki toczą się w obronie ojczyzny. Ale pokazują, jak ciężkie 

straty ponoszą Rosjanie (Chersoń, Melitopol), ale i po ukraińskiej stronie jest coraz więcej ofiar. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Niestety dzisiaj straciliśmy 131 bohaterów, 

naszych obywateli, 10 z nich było oficerami. 316 osób zostało rannych. Broniąc Żmijowej 

Wyspy wszyscy nasi pogranicznicy zginęli bohaterską śmiercią, ale nie poddali się. 

CG: – Żmijowa Wyspa to maleńka wysepka na Morzu Czarnym. Broniło jej 13 

żołnierzy… Ukraińskie ministerstwo obrony informuje, że zginęło ponad tysiąc rosyjskich 

żołnierzy. 

Ben Wallace, minister obrony Wielkiej Brytanii: – Oceniamy, że Rosja nie osiągnęła 

żadnego ze swych głównych celów. W rzeczywistości jest daleko za swoim harmonogramem. 

Nie udało im się zdobyć ważnego lotniska pod Kijowem. Wysłali tam elitarny specnaz, ale 

Ukraińcy lotnisko odbili. [Za wcześnie na takie oceny]. 



CG: – Tak więc Putin widzi, że jego wizja szybkiej i łatwej operacji okazała się całkowicie 

nietrafiona. Ukraińcy tak skutecznie spowalniają marsz Rosjan, że ci nasilili bombardowania. 

Coraz częściej ich ofiarą padają cywile. Pojawiają się doniesienia o zaatakowanej kolumnie 

autobusów z uchodźcami, zbombardowanym przedszkolu i szkołach. 

- Zginęła dyrektorka i nauczycielka geografii. Dzieci na szczęście tu nie było, są 

ewakuowane. 

CG: – Choć wolniej niż zakładali, Rosjanie jednak wdzierają się w głąb Ukrainy… 

Ukraińcy nie tylko się bronią, udało im się dokonać skutecznego ostrzału rakietowego 

rosyjskiego lotniska Milerowo, skąd przeprowadzane są ataki na Ukrainę. Cezary Grochot, 

Fakty. 

DR: – Nad całym terytorium Ukrainy trwają walki, siądźmy do stołu rozmów, by 

powstrzymać śmierć ludzi. – Z takim apelem do prezydenta Federacji Rosyjskiej zwraca się 

Wołodymyr Zełenski. Kreml odpowiada: jesteśmy gotowi wysłać delegację do Mińska. 

Andrzej Zaucha z Moskwy: – Przez chwilę wydawało się, że jest szansa na rozmowy… 

Mińsk przecież wspiera rosyjską inwazję… 



Putin w telewizji zaapelował do ukraińskich żołnierzy, by się buntowali, by przejęli 

władzę, bo jak powiedział: Łatwiej się z nimi rozmawiało niż z tą bandą terrorystów w Kijowie. 

– To cytat z Putina i w chwilę po nim wystąpił znów rzecznik, który się zaczął mętnie 

tłumaczyć, że Kijów najpierw zaproponował, że nie w Mińsku, a w Warszawie rozmowy, 

a potem Moskwa straciła kontakt z przedstawicielami Wołodymyra Zełenskiego. Wszystko 

wskazuje na to, że rozmów nie będzie. Za to w Rosji znów antyrosyjskie protesty. Bardzo wielu 

ludzi znów wyszło na ulicę mimo tego, że wczoraj podczas tych ogromnych protestów 

zatrzymano blisko dwa tysiące ludzi, dzisiaj też protesty… 

DR: – Kierunek zachód, kierunek Polska – fala uchodźców już ruszyła, zostawiając swój 

kraj i zostawiając swoje domy, ze strachu przed wojną, i mówmy wprost – przed śmiercią. 

Przejście przez naszą granicę jest jak przepustka do wolnego, bezpiecznego świata. 

Katarzyna Górniak z Medyki: – …Straż graniczna szacuje, że tylko od północy do godziny 

szesnastej do Polski dostało się ponad 25 tysięcy Ukraińców. Ale jest też druga skala, to jest 

skala ludzkiego dramatu, to są tragedie całych rodzin. Ukraińcy dostają się do Polski tak, jak 

mogą, jak potrafią: samochodami, pociągami, busami i pieszo. I bardzo często po tej bardzo 

długiej trudnej męczącej i niebezpiecznej przeprawie dorosłym towarzyszą dzieci. 

…Te dzieci całą noc stały w kolejce na granicy do Polski ze swoimi mamami, babciami. 

- Osiemnaście kilometrów szliśmy piechotą, a później cztery godziny czekaliśmy, żeby 

przepuścili nas przez granicę. 

KG: – Ale mimo to nikt z nich nie skarży się, nie płacze… Ojcowie, którzy zostali 

walczyć, inne mają więcej szczęścia. Władkę w 9 miesiącu ciąży odebrał tata pracujący w 

Katowicach, ją i jej mamę. 

Władka: – Jechaliśmy nocą do granicy. Bałam się nawet oczy podnosić. Wszędzie pisali o 

rakietach, o bombardowaniu, a córeczka mówi: widzę gwiazdkę, powiem życzenie, chcę 

zobaczyć Polskę. 

KG: – W Polsce czeka pomoc i nowe dla nich słowo: punkt recepcyjny, dla każdego, kto 

potrzebuje. 

- Przyjeżdża. Nie ma gdzie się podziać. U nas przeczeka czas do momentu, do którego 

zbierzemy autokar i wtedy wysyłamy do punktu zakwaterowania. 

KG: – Tu mogą się przespać, coś zjeść, dojść do siebie. Dostaną jednak informacje i słowa 

otuchy. 

- Nakarmili nas, napoili, dali łózko. Czekamy na pociąg, jedziemy do Wiednia. 

- My im nic nie zrobiliśmy. Czemu oni nam to robią? Katarzyna Górniak, Fakty. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jeśli wy przywódcy wolnego świata nie 

pomożecie mi dzisiaj, to jutro wojna zapuka do waszych drzwi. 

DR: – Najpierw Krym. Potem Donbas? Kijów? Cała Ukraina? Co planuje Putin? O co 

toczy się ta wojenna gra? Na której jednym rozkazem, jednego człowieka stanęło życie 

i przyszłość milionów ludzi. To już co mówi i co robi, od dawna widać czego naprawdę chce. 

Jakub Sobieniowski: – Tak Putin próbuje zohydzać obrońców Ukrainy: 

Putin: – Jeszcze raz apeluję do sił zbrojnych Ukrainy – nie pozwólcie neonazistom 

i banderowcom używać waszych dzieci i żon jako ludzkich tarcz. 

JS: – Ta nerwowa, agresywna i nieprawdziwa wypowiedź w połączeniu z tymi zdjęciami 

to dowody, że rosyjskiemu dyktatorowi nie idzie tak, jakby chciał, bo pierwszy apel do 

ukraińskich żołnierzy nie był aż tak nerwowy i nie był tak agresywny… 

[My też nie oceniajmy, lecz przypomnijmy sobie wrzesień 1939 roku i samotną Polskę 

wśród „przyjaciół”. A więc patrzmy i czekajmy na naszą kolej. Do Francji daleko, a Stanom 

Zjednoczonym obojętna jest jakaś Ukraina. Pozostaje patrzeć na nieuchronny los, który nie 

wiadomo jakie kręgi zatoczy]. 

DR: – Polska od północy zamyka przestrzeń powietrzną dla rosyjskich samolotów. Rada 

Europy zawiesza członkostwo Rosji. Jest też nowy pakiet sankcji. Ale na odcięcie Rosji od 

systemu „SWIFT” zgody wydać nie chcą: Dojczland, Węgry, Italia i Cypr. 

Maciej Knapik: – To dzisiaj w Warszawie szczyt bukareszteńskiej dziewiątki, czyli krajów 

Europy środkowo-wschodniej z udziałem szefowej Komisji Europejskiej – temat jeden: agresja 

Rosji na Ukrainie. 



Andrzej Duda, prezydent RP: – Nie możemy poprzestać na biernym potępianiu tego 

brutalnego ataku. Musimy przejść do konkretnych czynów. [I co dalej?] 

MK: – W Brukseli posiedzenie NATO z udziałem prezydenta Bidena, ale też Szwecji 

i Finlandii, w których toczy się teraz debata, czy przystąpić do Paktu… 

Maciej Woroch: – Po tym, jak Brytyjczycy zabronili rosyjskiej linii Aerofłot nad 

Zjednoczonym Królestwem latać i w nim lądować, Rosjanie nazywając to decyzją nieprzyjazną, 

odpowiedzieli identycznym zakazem dla wszystkich brytyjskich przewoźników. 

MK: – Wczoraj orędzie Andrzeja Dudy: 

PAD: – Potrzebne są bardzo dotkliwe sankcje, które uderzą we wszystkie obszary 

funkcjonowania rosyjskiego agresora. 

Biden: – Odcięliśmy największy bank Rosji, posiadający ponad jedną trzecią aktywów 

Rosji. Blokujemy również kolejne cztery duże rosyjskie banki. To znaczy, że każde aktywo jakie 

Rosja posiada w Ameryce będzie zamrożone. 

Ursula von der Leyen: – Sankcje odnoszą się do 70% rosyjskiego sektora bankowego. 

SANKCJE UNII EUROPEJSKIEJ 

Sankcje finansowe wymierzone w 70% rosyjskiego rynku bankowego 

i kluczowe przedsiębiorstwa państwowe 

Zakaz eksportu, który ma uderzyć w sektor naftowy 

Zakaz sprzedaży samolotów i sprzętu rosyjskim liniom lotniczym 

Ograniczenie dostępu Rosji do kluczowych technologii 

Utrudnienie zdobycia wiz m.in. dla dyplomatów i biznesmenów 

Donald Tusk 

W tej wojnie wszystko jest prawdziwe: szaleństwo i okrucieństwo Putina, ukraińskie 

ofiary, bomby spadające na Kijów. Tylko sankcje są udawane. Zhańbiły się te rządy 

UE, które blokowały trudne decyzje (m.in. Dojczland, Węgry i Italia), 

Tusk: – Wytworzyć taką skuteczną presję na rzecz solidarnej, ale też twardej postawy. 

DR: – Unia Europejska jednak chce uderzyć w samego Putina – jest decyzja o zamrożeniu 

majątku prezydenta Rosji, to samo ma dotyczyć szefa MSZ Ławrowa. 

Michał Tracz: – To są sankcje, które mają szanse zadziałać najszybciej: ograniczenia na 

rynkach finansowych dla rosyjskich banków… 

Manifestacje poparcia w wielu miastach Polski. 

♣ 
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Polska – 13 960 nowych zakażonych. 221 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzeci dzień 

 

Andrzej Zaucha z Moskwy: – Mija trzeci dzień inwazji i tych sukcesów zdecydowanie nie 

widać… Dzisiaj w rosyjskich miastach zatrzymano ponad 500 osób, które odważyły się wyjść 

na ulice. Trzeba stwierdzić, że to wymaga ogromnej odwagi, bo policja działa niezwykle 

brutalnie. W ciągu poprzednich dni zatrzymano już 2500 ludzi i ci ludzie jeszcze nie wyszli z 

aresztu…  

W Warszawie pod ambasadą Rosji transparenty: Nie zgadzamy się na wojnę, ale też 

inne… Tysiące wolontariuszy, zbiórka ubrań, żywności, udostępnienie mieszkań… 

Wojciech Bojanowski z Kijowa: – Właśnie zawyły syreny, alarm kolejny przeciwlotniczy, 

więc myślę, że musimy się tutaj z tego balkonu zebrać i pomału udać się do schronu. Znamy też 

liczbę zabitych, niestety sześciu zabitych cywilów, szesnastu żołnierzy, ponad siedemdziesiąt 

dwie osoby ranne. Ja chciałem powiedzieć tylko, że dość ciężkie walki toczą się w Kijowie od 

samego rana… Walki, które toczą się obok ministerstwa infrastruktury i strzały, które słychać, to 

jest codzienność, z którą się musimy stykać, mam nadzieję, że tę noc uda się jakoś przetrwać i 

mam nadzieję, że ten alarm, który słyszeliśmy, wiele nie przyniesie jakichś poważniejszych 

konsekwencji, ale dla naszego bezpieczeństwa idziemy do schronu. [Reporter znajduje się w 

jakimś dużym urzędzie i przemieszcza się po oświetlonych korytarzach, ma założoną kamizelkę 

kuloodporną]. 

Konrad Borusiewicz ze Lwowa: – Za chwilę we Lwowie godzina policyjna i jak się 

okazuje, jej wprowadzenie było uzasadnione. Rozmawiałem z merem Lwowa, on mówił 

o zatrzymanych kilkudziesięciu osobach, które prowadziły działania dywersyjne. Polegały one 

na znakowaniu dróg oraz budynków, które to znaki miały ułatwić rozpoznawanie terenu wrogim 

siłom, zwłaszcza powietrznym, chodziło mu o helikoptery oraz drony…  

Tomek Stań wrócił właśnie z Ukrainy, był i w Kijowie, i we Lwowie, i oto co dziś mówił 

u nas w tvn24: Trzeba było wyjechać z miasta, które było zablokowane, bo ludzie w panice 

uciekali, my bocznymi drogami unikając korków, później droga zablokowana główna, więc też 

omijanie jej i podróż bocznymi drogami dziurawymi zatłoczonymi, ale drożnymi. No i na koniec 

granica, która jest doświadczeniem demolującym tak naprawdę, tam jest skupione to całe 

nieszczęście, które jest skutkiem działań wojennych. Oczywiście straszne rzeczy dzieją się tam, 

gdzie jest trzon walki i to jest bez dyskusji, straszne też rzeczy dzieją się z ludźmi, kobietami i 

dziećmi, którzy od tego uciekają. Tam na przejściu w Medyce, gdzie byliśmy, było przejście dla 

pieszych, był wielotysięczny tłum zrozpaczonych kobiet i dzieci, no i zatrzymany tak naprawdę, 

bo wąski strumień, który tam funkcjonował, później nie funkcjonował, który pozwalał na 

ucieczkę, przez ostatnie kilkanaście godzin był kompletnie zablokowany. Ukraińcy, oni też nie 

wiedzą, co robić. Wszystkie procedury na pewno też się zawaliły. To co starają się robić ci 

żołnierze, którzy muszą sobie radzić sami, też w wielu momentach nie jest efektywne, ale no ja 

bym nikomu nie chciał, nikogo nie chciał w tej sytuacji stawiać na pie… miałbym oceniać ludzi, 

którzy stawiają czoła sytuacji, o których my nie mamy pojęcia, oni wcześniej też nie mieli. Więc 

idzie tam trudno ciężko z tego względu, że system przestał działać, ludzie starają się uciec, ten 

system stara się jakoś to organizować, nie bardzo to idzie. Tak że jak wczoraj w nocy udało mi 

się przejść na drugą stronę, to z takiego miejsca, które wcześniej mi się w głowie nie mieściło, 

bo nie mogłem sobie nawet tego wyobrazić, bo tak ludzie muszą funkcjonować, trafiłem w 

zupełnie inny świat pięćset metrów dalej. Więc proszę sobie uświadomić – 500 metrów to jest 

pas, który dzieli normalne życie z naszymi możliwościami, wartościami; 500 metrów dalej już 

jest miejsce, gdzie wartości, schematy, nawyki, system nie działa. Ludzie zostali. 

- To było specjalne wydanie magazynu „Polska i świat”, program specjalny tvn24 przez 

całą dobę. 



Michał Sznajder: – Dobry wieczór, to jest program specjalny tvn24 i tvn24bis. Trwa 

kolejny dzień bestialskiej rosyjskiej inwazji na Ukrainę i kolejny dzień spektakularnej 

bohaterskiej wręcz nadludzkiej obrony w wykonaniu Ukraińców. 

Michał Gołębiowski: – Informacja po godzinie 21-ej, że doszło do ostrzału w rejonie 

dworca kolejowego, to już jest bardzo blisko dzielnicy rządowej, gdzie jest siedziba rady 

najwyższej, gdzie jest siedziba prezydenta Ukrainy. Są informacje ze szpitala w Kijowie, że 

zginęło co najmniej jedno dziecko, 5 osób kolejnych zostało rannych. Cały Kijów jest okrążony, 

ponieważ miejscowości Czernichów, Borówianka 30 km od Kijowa 370 sztuk sprzętu 

wojskowego; wysadzone węzły kolejowe na granicy z Białorusią i Rosją, co ma uniemożliwić 

transport militarny między Rosją a Ukrainą; Wołodnyj Jar w okolicach Charkowa. Mentopol, ten 

przesmyk między Krymem a Donbasem teraz jest… słyszymy o kolejnych desantach. Nie ma 

tutaj przewagi, jeśli chodzi o przestrzeń powietrzną nad Ukrainą. 

Sznajder: – Cytat: Jestem kobietą z Ukrainy, lubię kolorowe tulipany, pilates, kolor 

różowy, nocne spacery, moją kotkę Michel, zapachy nowych perfum, głośny śmiech, miękkie 

skarpetki, te w których ślizgam się na podłodze, przecieranie serwetką kieliszków, a teraz 

wszystko to co lubię, muszę bronić, bo wychodzi na to, że każda z nas powinna chwycić za broń 

i spełnić swój obowiązek, nie dla tego, że wokół nas nie ma mężczyzn, ale dlatego że potrafimy 

to zrobić i zrobimy. Ukraińska deputowana Kira Rudyk… [Ależ ma gadane]. 

Kira Rudyk: – …Szczególnie chcę podziękować Polsce… Jest coś, czego my naprawdę 

potrzebujemy: potrzebujemy zakazu lotów nad Ukrainą, po to, żeby nie było więcej syren, żeby 

nie trzeba było uciekać do schronu – o to prosimy państwa natowskie już od pewnego czasu. 

Wiemy, że dla NATO będzie oznaczało to wejście w otwartą wojnę z Rosją, ale wiemy, że jeżeli 

tak się nie stanie, nie będziemy w stanie tej wojny wygrać, nie będziemy w stanie odeprzeć tego 

najazdu tylko wykorzystując nasze wewnętrzne zasoby. Dlatego potrzebujemy wsparcia z 

powietrza, ponieważ Rosjanie będą nas zabijać z powietrza. Kwestia o znaczeniu krytycznym. 

Wierzę, że Rosji nie chodzi o Ukrainę, jej chodzi o nowy porządek świata. Chodzi o strukturę 

bezpieczeństwa, która zostanie zbudowana na gruzach poprzedniego systemu. Tak jak przed 

drugą wojną światową bardzo jasne było, że zasady już nie mają znaczenia, przychodzi tyran i 

jego zasady trzeba przestrzegać. Teraz trzeba zadać sobie pytanie: czy jest jakaś siła na świecie, 

która będzie w stanie zatrzymać Putina? Nie wydaje się, żeby taka siła była, ponieważ wciąż 

potrzeba połączonych systemów, trzeba również mieć ustanowione struktury i zaprezentowane 

zasady. Jeżeli NATO nie jest w stanie zatrzymać Putina w walce z Ukrainą, to po co w ogóle to 

NATO jest? 

My wszyscy słyszeliśmy, co Putin Powiedział: W momencie, kiedy przejmie Ukrainę, jego 

kolejne roszczenia ma do Polski i państw bałtyckich. My jesteśmy tarczą dla całej Europy, 

chronimy Europę przed najbardziej szalonym tyranem naszych czasów. 

Wojciech Bojanowski z Kijowa: – Jesteśmy w schronie, który został urządzony w naszym 

hotelu na parkingu podziemnym na tym najniższym poziomie. Kilkadziesiąt osób na 

materacach, spędzą tutaj noc… Trudno jest oczywiście ze względu na godzinę policyjną 

cokolwiek weryfikować, ale wiele jest doniesień o ciężkich walkach, które miałyby się toczyć na 

zachodzie Kijowa, Tam znajduje się ministerstwo infrastruktury, jest w mediach 

społecznościowych wiele nagrań… [Siedząc w schronie, niewiele więcej od nas wie]. W sumie 

39 godzin ten zakaz wychodzenia na ulicę będzie trwał… 

Iwana Klimpusz, deputowana Rady Najwyższej: – Jestem na obrzeżach Kijowa… 

[przewidywania, co będzie] Białoruskie siły zbrojne znajdują się już w różnych częściach 

Ukrainy. Kijów jest głównym celem. Natomiast w Chersoniu trwa wojna, trwają również walki 

w okolicach Mariupola… W okolicach Charkowa toczą się walki. Jest to bardzo ciężka noc. Na 

wschodzie Ukrainy również toczą się walki. Jest wojna hybrydowo militarna, dlatego że grupy 

dywersyjne również są wysyłane. Jest ich tak wielu, że nasi obywatele ich nie wyłapują… 

Brakuje nam uzbrojenia, potrzebne jest nam uzbrojenie dla naszych żołnierzy, potrzebujemy 

uzbrojenia dla obrony terytorialnej. Wielka prośba, którą w tej chwili zgłaszamy: potrzebujemy 

pocisków przeciwpancernych, całego systemu obrony przeciwlotniczej… W każdej minucie 

chodzi o życie Ukraińców… Trzeci dzień Rosja stara się wymazać nas z mapy świata i nasz 

naród z mapy kulturowej świata… 



Jerzy Haszczyński, „RZECZPOSPOLITA”: – …Ja jestem w centrum Kijowa, to pokój 

hotelowy i tutaj wcześniej w ogóle nie było żadnych odgłosów. Wczoraj silne eksplozje 

docierające do moich uszu, a dzisiaj pół godziny temu bardzo ostro zawyły syreny alarmowe, ja 

nawet nie wiedziałem, że tak blisko obok mnie są… ten alarm okazał się niepotrzebny… mówię 

to po to, żeby wykazać, jak duży potencjał jest w zastraszeniu [ludzie znikli z ulic] … Rosjanie 

nie liczą się z kosztami, także ludzkimi. Tam im wszystko jedno, ile rosyjskich żołnierzy, byleby 

odnieść zwycięstwo. …Może to będzie przełom dla społeczeństwa [rosyjskiego], jak będą 

przyjeżdżali w ciągu tygodnia tysiące żołnierzy w workach… No, gdybym usłyszał dwa 

tygodnie temu, że będą tak daleko posunięte sankcje, że Dojczland zdecyduje się, pacyfiści, no i 

współpracujący wiele lat z Rosjanami, właściwie hodujący Putina przez wiele lat, nagle 

zdecydują się na dostarczenie super broni. Jak to powiedział Scholz [kanclerz Dojczlandu]: – 

Przyjaciołom Ukraińcom, żeby się bronili przed tym agresorem Putinem, to bym nie uwierzył. I 

to jest wielka rzecz, bo to jest ważne dla całego Zachodu, że po prostu wykazuje się jedność… 

Właściwie jest w stanie przetrwać parę lat, tyle nazbierał tego sadła finansowego i tak 

spacyfikował jakąkolwiek opinię publiczną niezależną, że może tak trwać parę lat. Ale być może 

się przejedzie. Bo są oznaki, że Chińczycy już go popierają, jakby chcieli zacząć inną politykę… 

Nie wierzy w to, że może być pociągnięty do odpowiedzialności przed Trybunał 

Międzynarodowy. On wie, że jest prezydentem Rosji, która posiada siedemnaście tysięcy głowic 

jądrowych, chyba w ekstazę wpadła spora część społeczeństwa. Doprowadzi ten świat do 

kompletnego wstrząsu…  

Sznajder: – Wyzwanie, przed którym stoi Ukraina, jest nie do opisania. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wytrzymaliśmy i skutecznie odpieramy ataki 

wroga. Walki toczą się w wielu miastach i rejonach naszego państwa. Ale wiemy, że bronimy 

kraju, ziemi, przyszłości naszych dzieci. Okupanci chcieli zablokować centrum naszej stolicy i 

umieścić tu swoje marionetki, jak w Doniecku. Złamaliśmy ich plan. Nie uzyskali nad nami 

żadnej przewagi. Nasi wojskowi, gwardia narodowa, policja narodowa, obrona terytorialna, straż 

graniczna, wojska specjalne, obywatele – trzymajcie się. Wygramy. Chwała Ukrainie! 

Któryś Kliczko: – Jak wyglądają grupy sabotażowe? Są uzbrojeni, w cywilnych 

mundurach, mówią po rosyjsku. Dlatego jeśli zobaczysz podejrzanych ludzi, głoś to organom 

ścigania. Bądź też czujny. Niszcz znaki, które wróg umieszcza w stolicy, aby celować w ostrzał. 

To będzie trudne, ale musimy wytrwać. Wojsko jest z nami. Obrona terytorialna jest z nami. 

Sprawiedliwość jest z nami. Sława Ukrainie! 

♣ 
2022-02-27 niedziela 
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WOJNA W UKRAINIE – czwarty dzień 

 

PM: – To była brutalna noc. Ostrzeliwano infrastruktury cywilne – mówił prezydent 

Wołodymyr Zełenski. W czwartym dniu wojny armia Putina naciera, ale też się cofa. Rosyjscy 

żołnierze giną i są brani do niewoli. Na granicy Ukrainy z Białorusią ma dojść do negocjacji. 

Rosyjskie oddziały dotarły do centrum Charkowa, ale po walkach się wycofały. W rozterce 

Rosjanie ostrzelali autobus z cywilami. Na południu kraju Rosjanie zablokowali miasta Chersoń 

i Berdiańsk. W Antoniwce gdzie jest strategiczny most, przerwane zostały dostawy prądu i gazu. 

Natomiast w Kijowie działają grupy dywersyjne, są ofiary śmiertelne, ale miasto wciąż jest pod 

kontrolą ukraińskich władz. Udało się zestrzelić rakietę manewrującą wystrzeloną z Białorusi 

właśnie w stronę Kijowa. Kolejne rakiety Iskandery wystrzelone z Białorusi uderzyły w 

okolicach Żytomierza w lotnisko. W Wasylkowie podczas walk trafiony rakietą został dom 

dziecka. Spłonęła tam baza paliwowa ostrzelana przez rosyjską artylerię. Trzy rosyjskie Rakiety 

trafiły w magazyny wojskowe we Włodzimierzu – to na Wołyniu tuż przy granicy z Polską. 

Zaczniemy od sytuacji na frontach w relacji: 



Katarzyna Sławińska: – Potężny atak na drugie co do wielkości miasto Ukrainy – 

Charków. Rosyjskie siły całą noc ostrzeliwały Charków. Rano pojawiły się takie zdjęcia: 

Rosjanie weszli do miasta. Walki toczyły się na ulicach. Kilka godzin później Charków znów 

był pod ukraińską kontrolą. To zbombardowany skład paliw pod Wasylkowem [obok Kijowa], 

gdzie toczą się walki o wojskowe lotnisko 200 km na południe od Kijowa. W samym mieście 

doszło do kilku potyczek z sabotażystami. Według ukraińskich danych wśród cywilnych ofiar są 

dzieci. Ta dziewczynka miała zginąć razem z rodzicami w ostrzelanym samochodzie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To była brutalna noc. Walczą przeciwko 

wszystkim żywym istotom, przeciwko przedszkolom, budynkom mieszkalnym, karetkom 

pogotowia. Używają artylerii, rakiet przeciwko dzielnicom mieszkalnym, gdzie nigdy nie było 

wojskowej infrastruktury. 

KS: – Ukraińskie siły stawiają opór, odpierają ataki. Kolejne zdjęcia potwierdzają, że 

rozbijają rosyjskie kolumny. Rozbili też elitarną czeczeńską jednostkę, zabijając jej słynnego 

dowódcę: generał Magomed Tuszajew, dowódca 141 pułku zmotoryzowanego czeczeńskiej 

gwardii narodowej. 

Ołeksij Arestowycz, doradca prezydenta Ukrainy: – Ogromne straty, jakich się 

doświadczają, siła agresora, opór Ukraińców i sił zbrojnych, zniweczone plany pierwszych 

trzech dni tej kampanii pokazują, że perspektywa dalszej ofensywy na Ukrainie wygląda marnie. 

KS: – Na dowód ukraińskie ministerstwo obrony publikuje przechwyconą w ostatnich 

dniach komunikację rosyjskich wojsk: 

- Na moście z Hostomelu do Kijowa trafiliśmy pod ostrzał. Cały sprzęt zniszczony. 

Wycofujemy się w kierunku lotniska. Teraz myślimy, co dalej. Przekażcie to dalej. 

Potrzebne wsparcie, pomoc. W pobliżu ukraińskie pododdziały. 

KS: – Ukraińskie władze podkreślają, że po czterech dniach Rosjanie nie osiągnęli 

żadnego głównego celu. 

Marco Rublo 

Wiemy, jaki był plan Putina: 

- przewaga w powietrzu w ciągu 12 godzin 

- zniszczenie komunikacji ukraińskiej armii w 36 godzin 

- otoczenie Kijowa i zmuszenie rządu do ucieczki w 48 godzin 

- zainstalowanie marionetkowego rządu w 72 godziny 

Jego wynik 0 – 4 

Petro Poroszenko, były prezydent Ukrainy: – Żaden, powtarzam, żaden członek rządu nie 

może zostać powołany przez Rosję. Ukraińcy tego nie zaakceptują. Taki ktoś nie przetrwa w 

naszym kraju. Nie pozwolimy na to. Tylko w swoich snach Putin może myśleć, że jest w stanie 

zrobić coś takiego w moim wolnym i demokratycznym narodzie. 

Ukrainiec: – Może odholować was z powrotem do Rosji? 

KS: – Te zdjęcia z kolei potwierdzają informację o dużych kłopotach z zaopatrzeniem 

rosyjskich wojsk. Brakuje nie tylko paliwa, ale i racji żywnościowych. Stąd kradzieże z 

ukraińskich sklepów czy banków. Może dlatego Rosjanie ogłosili, że czekają na Białorusi na 

ukraińską delegację, by rozmawiać o pokoju. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Oczywiście chcemy pokoju, chcemy się 

spotkać, chcemy zakończyć wojnę. Warszawa, Bratysława, Stambuł, Baku – proponowaliśmy 

Rosji te miasta i zgodzimy się na inne w kraju, z którego nie lecą rakiety. 

KS: – W końcu ustalono, że obie delegacje spotkają się bez warunków wstępnych na 

ukraińsko-białoruskiej granicy. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Jeśli rezultatem tych rozmów 

będzie pokój i koniec wojny, to dobrze. Ale chcę wyraźnie powtórzyć: Nie poddamy się. Nie 

skapitulujemy. Nie oddamy ani centymetra naszej ziemi. 

KS: – Ukraina tworzy legion cudzoziemski, wzywa obcokrajowców, by pomogli walczyć 

o jej wolność. Szef MSZ mówi: Razem pokonaliśmy Hitlera i razem pokonamy też Putina. 

Katarzyna Sławińska, Fakty. 

[Niezupełnie tak było: Ukraina walczyła po stronie Hitlera, a Ukraińcy szczególnie 

okrutnie zapisali się, mordując w parę dni dwadzieścia tysięcy ludności cywilnej warszawskiej 

Woli]. 



Wojciech Bojanowski w Kijowie: – Kijów to miasto, gdzie kilkaset tysięcy osób od 

wczoraj żyje pod ziemią, nie tylko w tych bunkrach, które zostały zorganizowane w 52 stacjach 

metra, ale też przede wszystkim w piwnicach i garażach podziemnych. Udało się no 

w niektórych miejscach przynajmniej ogrzać te bunkry… 

[WB siedzi w garażu podziemnym i słusznie. Ale wie mniej niż my]. 

PM: – Wyłączamy rosyjskim bankom system S.W.I.F.T. – ogłosił dojczlandzki kanclerz 

na niedzielnym specjalnym posiedzeniu Bundestagu. Szefowie Komisji Europejskiej ogłosili, że 

Unia sfinansuje dostawy broni dla Ukrainy. Coraz więcej sankcji, coraz więcej broni. Im 

bardziej zażarty jest opór Ukrainy, tym bardziej wolny świat stara się jej pomóc. 

Jakub Sobieniowski: – Jeśli ktoś się zastanawia, za pomocą czego Ukraińcy tak skutecznie 

powstrzymują inwazję, to za pomocą tego [kojarzę, że Brytyjczycy dostarczyli – indywidualne 

pociski przeciwlotnicze, przeciwpancerne] i potrzebują tego więcej. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Potrzebujemy więcej broni 

przeciwpancernej, przeciwlotniczej, potrzebujemy więcej pocisków powietrze-powietrze oraz 

ziemia powietrze przeciwko naszym najeźdźcom. 

JS: – Od dwóch tygodni Ukraińcy mogą używać tych Stingerów, których pierwsza 

generacja siała spustoszenie wśród sowieckich wojsk w Afganistanie, a teraz dostawy dla 

Ukrainy będą dużo większe. Już są. 
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Włodzimierz Marciniak, profesor, były ambasador RP w Rosji: – Powtórka koalicji 

antyhitlerowskiej. Wolny świat powinien się zjednoczyć politycznie i militarnie, i zastanowić 

się, jak przeciwdziałać. 

JS: – Większość tych krajów wysyła to, czego Ukraińcy potrzebują najbardziej: ręczne 

wyrzutnie liczone w tysiącach sztuk i pociski do nich też w tysiącach, a wśród nich jest taka 

skuteczna broń także z Polski. Są zapowiedzi dostawy karabinów maszynowych i snajperskich 

też budzących rosyjskie przerażenie; do tego amunicja, hełmy, kamizelki kuloodporne i nawet 

Dojczland wysyła Ukraińcom broń. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu, Deutscher Bundestag: – Wczoraj zdecydowaliśmy, że 

Dojczland dostarczy Ukrainie broń do obrony kraju. 

JS: – Jeśli ktoś się zastanawia, skąd to utwardzenie stanowiska Dojczlandu – to ta 

demonstracja w Berlinie pro-ukraińska i antyrosyjska to coś, z którym każdy demokratyczny 

rząd musi się liczyć i Unia też się liczy. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Po raz pierwszy w historii 

Unia Europejska sfinansuje zakup oraz dostawę uzbrojenia innego sprzętu do kraju, który jest 

atakowany. To moment naprawdę przełomowy. 

JS: – Te nastroje nakłaniają Unię do nakładania na Rosję coraz ostrzejszych sankcji. To 

polski kapitan Bayernu Monachium z opaską kapitańską w barwach Ukrainy i kapitan polskiej 

reprezentacji, który ogłosił, że on i reszta zawodników postanowili nie grać z barażach 

o Mundial z Rosjanami. 

Robert Lewandowski, kapitan reprezentacji Polski w piłce nożnej: – Nie można grać 

z reprezentacją kraju, który jest odpowiedzialny za napaść na Ukrainę i wszystkie tak naprawdę 

dramaty z tym związane. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Musimy działać razem i musimy zrobić 

więcej. 

JS: – To więcej i razem polityków wolnego i demokratycznego świata… To nie tylko 

unijne kraje, które zamknęły swoją przestrzeń powietrzną dla rosyjskich samolotów i 

przewoźników, to już prawdziwy mur. To jest dla Rosjan prawdziwy kłopot. A ta amerykańsko-

europejska [kilkadziesiąt ukraińskich flag przed Białym Domem] zapowiedź, to jeszcze większy 

kłopot dla Putina, osłabia rubla i utrudnia zarządzanie rezerwami walutowymi. 

Ursula von der Leyen: – Doprowadzimy do tego, żeby Putin nie był w stanie korzystać ze 

swoich finansów, sparaliżujemy aktywa rosyjskiego banku centralnego. To zamrozi jego 

transakcje, a to uniemożliwi bankowi centralnemu upłynnianie swoich aktywów. 

JS: – Z Waszyngtonu też płynie ostrzeżenie dla Rosji [ciekawe jakie?]. 



Marcin Wrona w Waszyngtonie: – Biały Dom wysyła jasny sygnał: wszystkie opcje są na 

stole, a sankcje będą szły [kiedy?] tak daleko, żeby zacisnąć ekonomiczną pętlę na szyi Kremla. 

Dziś rzeczniczka Białego Domu dała do zrozumienia [co za determinacja], że w przyszłości 

będzie możliwe nałożenie sankcji na rosyjski sektor energetyczny, który do tej pory Amerykanie 

świadomie oszczędzali [i to był błąd ze swym jednoznacznym wyrazem]. Administracja 

przypomina, że do tej pory żadne państwo nie zostało obłożone tak dotkliwymi sankcjami. [Do 

tej pory słyszeliśmy tylko o zakazie Bidena handlu z republiką ługańską i doniecką]. Stany 

Zjednoczone informują też dziś o dodatkowej pomocy humanitarnej dla Ukrainy wartej 54 

miliony dolarów. 

JS: – Rosja Putina nie odpowie nawet propagandowo, jak dotychczas, bo Unia zakazuje w 

krajach wspólnoty działania jej propagandowych tub z „Rosja tudej” na czele. I Unia mówi o 

tym tak: 

Josep Borrell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. zagranicznych: – Ukręcamy łeb 

wężowi. 

JS: – Putin ma coraz większe kłopoty, nie tylko na Ukrainie. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

PM: – Putin postawił w stan gotowości bojowej rosyjskie siły nuklearne, twierdzi, że 

w reakcji na zachowanie państw NATO. Czy to znaczy, że grozi między innymi nam bombą 

atomową? 

Andrzej Zaucha w Moskwie: – Tak. Dokładnie właśnie tak należy rozumieć, grozi 

zachodowi, grozi Polsce, bo sięga po ten ostateczny argument Rosji, czyli po broń jądrową, bo 

jest zdesperowany, znalazł się w bardzo trudnej sytuacji. Świat w wojennej kampanii w 

Ukrainie, jedność Zachodu, potężne sankcje, o których mówi się tutaj, że są wyniszczające, z 

całą pewnością będą wyniszczające dla Rosji, i wreszcie rosnące niezadowolenie rosyjskiego 

społeczeństwa, dzisiaj kolejny dzień protestów. W tym momencie mam informację o dwóch 

tysiącach zatrzymanych osób. Stąd nerwowość Putina i rozkazy, jakie usłyszeli minister obrony i 

szef sztabu generalnego. 

Putin: – Jak widzicie, zachodnie kraje nie tylko podejmują wrogie kroki przeciw naszemu 

krajowi w wymiarze ekonomicznym. Mam na myśli nielegalne sankcje, o których wszyscy 

wiedzą, ale też najwyższej rangi urzędnicy krajów NATO pozwalają sobie na wypowiadanie 

agresywnych twierdzeń dotyczących naszego kraju. 

AZ: – Powszechnie się uważa, że ta groźba Putina ma ekspresję na Zachód, by ten przestał 

pomagać Ukrainie i zmusił Kijów do ustępstw w ramach tych negocjacji, które być może się w 

najbliższym czasie rozpoczną. 

 

PM: – Około 200 tysięcy ukraińskich uchodźców, głównie kobiet i dzieci, przedostało się 

już do Polski, a w drodze jest dużo więcej. Uciekają przed bombami i czołgami, zostawiają 

domy, biorą tylko to, co mogą unieść, ratując swoje życie. 

Katarzyna Górniak na granicy w Medyce: – Im bliżej granicy ludzie się robią bardziej 

serdeczni. Po drodze są korki, przejazdu pilnują policjanci. Znak rozpoznawczy – miłe 

usposobienie. Strażacy, ratownicy, policjanci, pogranicznicy – profesjonaliści, którzy zjechali tu 

pomagać, na etacie i na wolontariacie… Ta droga prowadzi z przejścia granicznego w Medyce i 

tą drogą Ukraińcy stawiają pierwsze swoje kroki w Polsce i od razu otacza ich ogromna pomoc. 

Ci, którzy są głodni i zziębnięci, mogą zjeść tutaj coś ciepłego. Ci, którzy potrzebują ubrań, mają 

je tutaj. Od razu zaczyna się też pomoc profesjonalistów: Jest punkt medyczny, a w nim 

ratownicy, którzy przyjechali z całej Polski… 

w godzinach wyrażony jest czas oczekiwania w ruchu samochodowym, liczby to osoby, 

które czekają w kolejce na ośmiu przejściach na polsko-ukraińskiej granicy. Są ich tysiące: 

Sytuacja na przejściach granicznych z Ukrainą 

Stan na godzinę 15:00 

Dorohusk – 32 godziny czekania 

Dołhobyczów – 20 godzin – około 100 osób 

Hrebenne – 60 godzin – około 500 osób 

Budomierz – 24 godziny – około 350 osób 

Korczowa – 58 godzin – około 200 osób 

Medyka – 80 godzin – 2600 osób 



Krościenko – 60 godzin – około 700 osób 

KG: – Przygraniczne punkty recepcyjne są prawie pełne. 

Paweł Szefernaker, wiceminister spraw wewnętrznych i administracji: – Dziś w późnych 

godzinach popołudniowych uruchomimy punkty recepcyjne we wszystkich województwach, 

takie jak przy granicy. 

KG: – Panowie w mundurach są duzi i silni, ale groźni nie są na pewno. Bo uzbrojeni są w 

uśmiech… Katarzyna Górniak, Fakty. 

PM: – Część uchodźców stara się dotrzeć do Polski pociągami ze Lwowa. Nie jest to 

łatwe, bo gromadzący się tłum nie mieści się do pociągów. 

Konrad Borusiewicz we Lwowie: – Lwów wygląda dzisiaj, jak w szczycie sezonu [ale 

pada mokry śnieg] turystycznego. Tylko że jest pełen ludzi uciekających przed wojną. My 

byliśmy dzisiaj przy dworcach tylko głównym i tylko wtedy widzieliśmy tam tysiące osób, które 

właśnie wybrały to miejsce jako przystanek w dalszej drodze. Bardzo często przemarznięci, 

bardzo często bez snu od początku tego wszystkiego. Stąd różnymi drogami chcą wyjechać 

między innymi do Polski, ale nie tylko. Natomiast napotykają na bardzo poważne problemy, 

takie jak opóźniające się wypełnione po brzegi pociągi i kolejki do granicy liczone w tysiącach 

samochodów. Sytuacja wielu z tych osób jest dramatyczna, tym bardziej przy takiej pogodzie. 

PM: – To już jest pomoc na masową skalę. Polski rząd, samorządy, organizacje społeczne, 

wolontariusze – wszyscy się angażują. Chodzi o to, żeby żaden po przyjeździe czasem z jedną 

walizką [zawsze z jedną] w Polsce nie został sam. To wymaga zaangażowania. 

Renata Kijowska: – Chwile wytchnienia i beztroski, choć dzieci dobrze wiedzą, że to nie 

ferie i nie zabawa. [dzieci na sali gimnastycznej] Ale najważniejsze, że są bezpieczne i wszyscy 

chcą o nie zadbać: prywatne mieszkania, świetlice, hotele zapełniają się… Wystarczy telefonem 

zeskanować z rogu telewizora kod QR – jak pomóc Ukrainie? Który odeśle do artykułu na 

portalu tvn24.pl są listy organizacji, które pomagają Ukraińcom na wszelkie sposoby. Potrzebne 

są bardzo środki ochrony osobistej, latarki, baterie…  

[Jeszcze wiele, wiele – zresztą TVN nadaje bez przerwy chyba całą dobę wydania 

specjalne o Ukrainie – nie sposób tego spisać] 

♣ 
2022-02-28 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6909 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 6564 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

WOJNA W UKRAINIE – piąty dzień 

 

AW: – w Ukrainie ten wieczór, ten dzień nie jest dobry, jest straszny. Kijów znów musiał 

się bronić i broni się dalej. Charków też dzielnie walczył w nocy, ale dziś nie miał szans. Na 

Charków w biały dzień spadły rakiety „grad”. Ten zmasowany ostrzał, to dziesiątki zabitych i 

setki rannych. Obwód Homelski to miejsce dzisiejszych rozmów pokojowych. Kijów atakowany 

jest z każdej strony. Miasto, które zostało zajęte przez Rosjan to Berdiańsk, to port położony nad 

Morzem Azowskim. Syreny alarmowe było słychać też w Czerkasach, Dnieprze i w Winnicy, a 

w Czernichowie rakieta uderzyła w blok mieszkalny. 

Katarzyna Sławińska: – …Charków, po bezwzględnym ataku na ulicach ofiary. Zginęło co 

najmniej 11 osób. Atak na półtoramilionowe miasto nastąpił w czasie, gdy podjęto 

pierwszą próbę zakończenia tej wojny. Delegacje Rosji i Ukrainy kilka godzin rozmawiały na 

ukraińsko-białoruskiej granicy. Może być kolejne spotkanie, nie ma zawieszenia broni. 

Czernichów na północy Ukrainy – w nocnym ostrzale rakieta trafiła w blok i przedszkole. W 

okolicach ukraińskiej stolicy (Irpień) toczyły się ciężkie walki. To rozbita rosyjska kolumna, a to 

wypalone i ostrzelane wraki w północno-zachodniej dzielnicy Kijowa. W samym Kijowie na 

każdym kroku punkty kontrolne, zatrzymania i przeszukania samochodów. Według brytyjskiego 

The Times w ukraińskiej stolicy działa 400 najemników ze słynnej grupy Wagnera, mają jeden 

rozkaz: zlikwidować prezydenta i członków rządu. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Każda zbrodnia, każdy ostrzał czyni nas tylko 

jeszcze bardziej zjednoczonymi. 

KS: – Hymn Ukrainy usłyszeli rosyjscy okupanci, gdy zajęli Berdiańsk [koło Mariupola 

nad Morzem Azowskim]. Trwają walki o Mariupol, kluczowy ukraiński port. Ukraińska 

marynarka wojenna potwierdziła, że słynni obrońcy z Wyspy Węży jednak żyją, trafili do 

rosyjskiej niewoli. Potężna mobilizacja ukraińskich sił, opór stawiają agresorom i silne morale 

obywateli, to wszystko może skłonić rosyjskie siły do jeszcze większej brutalności. Rosyjskie 

ministerstwo obrony po raz pierwszy przyznało, że w tej wojnie też poniosło straty w ludziach. 

Według strony ukraińskiej, choć ta podkreśla, że dane wciąż wymagają weryfikacji, miało 

zginąć ponad 5 tysięcy rosyjskich żołnierzy. Mieszkańcy Kijowa pierwszy raz na ulicach od 36 

godzin, robią zapasy i szykują się na wejście rosyjskich żołnierzy [koktajle mołotowa]. Siły 

zbrojne Ukrainy przygotowują instrukcje, jak atakować ciężki rosyjski sprzęt. 

Wojtek Bojanowski z Kijowa: – 20 minut temu Kijowem wstrząsnęła potężna eksplozja, 

na wschodnie dzielnice Kijowa spadła rakieta balistyczna typu Iskander . To jest potężny ponad 

4 tonowy pocisk… 

Andrzej Zaucha z Moskwy: – … [domysły, przypuszczenia] 

 

AW: – Historyczne decyzje w Brukseli: Pierwszy raz Unia dostarczy ofensywną broń do 

kraju zaatakowanego. Pierwszy raz dostarczy też myśliwce, a Polska ma być centrum 

logistycznym dla przerzutu tego sprzętu. Putin zjednoczył zachodni świat tak mocno, że swoje 

podejście zmieniają: Dojczland, Szwecja, a nawet neutralna dotąd Szwajcaria. 

Josep Borell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. zagranicznych i polityki 

bezpieczeństwa: – Upadło kolejne tabu, że Unia Europejska nie dostarcza broni podczas wojny.  

Owszem robimy to, bo ta wojna wymaga naszego zaangażowania we wsparcie armii 

ukraińskiej. 

Charles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej: – „Chodzi o amunicję, pociski, sprzęt 

przeciwrakietowy, sprzęt ochronny, ale także myśliwce, aby wspierać Ukrainę tak bardzo, jak to 

możliwe i tak szybko, jak to możliwe. Ten weekend był punktem zwrotnym w europejskiej 

obronności”. 

Cezary Grochot: – …Władze w Kijowie poprosiły o takie samoloty, którymi ukraińskie 

siły powietrzne mogłyby operować natychmiast. Dlatego w grę wchodzą modele poradzieckie 

migi i suhoje – takimi samolotami dysponuje Bułgaria, Słowacja i Polska, choć oficjalnego 

potwierdzenia polskich władz na razie brak… 

Magdalena Andersson, premier Szwecji: – Przekazujemy Ukrainie 135 tysięcy racji 

polowych, 5 tysięcy hełmów, 5 tysięcy kamizelek ochronnych i 5 tysięcy sztuk broni 

przeciwpancernej. 

CG: – Neutralna od 200 lat Szwajcaria zamrozi aktywa należące do objętych unijnymi 

sankcjami Rosjan i rosyjskich firm. Nikt nie wie, co stanie się za kilkadziesiąt godzin. O 16-ej 

rozpoczęło się pierwsze od kilkudziesięciu lat nadzwyczajne zgromadzenie ogólne ONZ 

poświęcone rosyjskiej napaści na Ukrainę. 

 

Marcin Wrona: – To nie do zaakceptowania. Dość tego. – Grzmiał z mównicy sekretarz 

generalny ONZ, mówiąc o trwających dzień i noc bombardowaniach, w których coraz częściej 

biorą na cel cywilów. 

CG: – Niemal w każdym europejskim kraju nadzwyczajne posiedzenie rządu… 

Paweł Płuska: – …Po tamtej stronie granicy stoimy na krawędzi kryzysu humanitarnego. 

Ta kolejka [samochodów] ma 40 km długości. [Należy otworzyć bramy i niech wjeżdżają, niech 

wchodzą bez żadnych formalności, te można przeprowadzać już na terenie Polski]. 

- Spotkałem po drodze kobietę, która szła 3 km w ostatnim miesiącu ciąży. Jedyne co 

zabrała, to reklamówkę z ciuszkami dla dziecka, gdyby po drodze urodziła. 

 

AW: – Rubel spada na dno, za to stopy procentowe lecą w kosmos. Akcje rosyjskich firm 

nagle warte są dwa razy mniej, rosyjska giełda nie działa, a przed bankomatami stoją kolejki… 

Michał Tracz: – Ludzie masowo wypłacają gotówkę. Nie jesteśmy w stanie przewidzieć 

skutków tej katastrofy [to w Moskwie]. 



Dolar kosztuje 69 rubli. Euro 75 rubli. 

 

AW: – Prezydent Zełenski podpisał wniosek o członkostwo Ukrainy w Unii Europejskiej. 

Dla Ukraińców to brzmi jak sen. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zwracamy się do Unii Europejskiej o to, by w 

sposób natychmiastowy Ukraina została przyjęta w oparciu o nową specjalną procedurę. 

Jesteśmy wdzięczni partnerom, że walczą razem z nami. Ale naszym celem jest bycie 

Europejczykami i bycie na równych prawach. 

Ursula von der Leyen: – „Ukraina jest jednym z nas i chcemy, aby znalazła się w Unii 

Europejskiej”. (źródło: Euronews) 

Andrzej Duda: – „Status kandydata powinien być udzielony natychmiast, a rozmowy 

o członkostwie rozpoczęte niezwłocznie po tym”. (źródło: twetter.com/AndrzejDuda) 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Ukraina ma już podpisaną w 2014 roku umowę 

stowarzyszeniową z Unią i pracuje nad dostosowaniem standardów do kryteriów członkostwa. 

Za marzenia o bycie częścią wspólnoty Ukraina już raz przelewała krew – na Majdanie. 

♣ 



 

 

ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – luty 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-02-01 4 925 270 105 434 39 114 239   

2022-02-02 4 981 321 105 753 56 051 318   

2022-02-03 5 035 796 106 060 54 477 307   

2022-02-04 5 083 332 106 306 47 534 246   

2022-02-05 5 129 080 106 578 45 749 272   

2022-02-06 5 163 780 106 597 34 703 19 311 108 1434 

2022-02-07 5 185 757 106 607 21 980 10   

2022-02-08 5 223 494 106 894 35 960 286   

2022-02-09 5 270 343 107 204 46 872 310   

2022-02-10 5 312 414 107 466 42 095 262   

2022-02-11 5 348 182 107 736 39 445 290   

2022-02-12 5 379 498 108 089 31 331 333   

2022-02-13 5 401 554 108 120 22 070 31 239 753 1522 

2022-02-14 5 415 014 108 137 13 473 17   

2022-02-15 5 437 257 108 515 22 267 378   

2022-02-16 5 466 094 108 887 28 859 372   

2022-02-17 5 495 315 109 205 29 229 316   

2022-02-18 5 519 282 109 509 23 990 304   

2022-02-19 5 540 162 109 792 20 902 283   

2022-02-20 5 553 841 109 817 13 687 25 152 107 1695 

2022-02-21 5 563 446 109 833 9589 16   

2022-02-22 5 582 217 110 157 18 792 325   

2022-02-23 5 602 680 110 517 20 456 360   

2022-02-24 5 620 946 110 858 18 282 341   

2022-02-25 5 637 646 111 056 16 724 198   

2022-02-26 5 651 596 111 277 13 960 221   

2022-02-27 5 660 493 111 316 8902 40 106 705 1461 

2022-02-28 5 667 054 111 317 6564 1   

♣ 



2022-03-01 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7241 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 12 984 nowych zakażonych. 269 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – szósty dzień 

Ukraina pozyskała 277 mln dol. ze sprzedaży rządowych obligacji wojennych. 

GK: – Kolejny raz został ostrzelany dziś Kijów. Jedna z rakiet trafiła w okolice wieży 

telewizyjnej. Są ofiary. A to Charków na wschodzie kraju. Rano na miasto spadły dwie rakiety 

typu Kalibr. W Chersoniu ostrzeliwują dzielnicę mieszkalną. A Mariupol jest atakowany z ziemi 

i z powietrza, od wschodu i od zachodu. 

Wojciech Bojanowski: – …rakieta uderzyła w gmach ukraińskiej telewizji, budynek jest 

całkowicie zniszczony, część ukraińskich kanałów przestała nadawać. Na miejscu służby 

ratunkowe, straż pożarna. Druga z rakiet nie sięgnęła swojego celu, została zestrzelona. 

Telewizja została zniszczona. 

 

GK: – Rosjanie przerzucili już do Ukrainy ponad trzy czwarte zgromadzonych przy 

granicy wojsk. Otaczają Kijów, ostrzeliwują Charków. Na ukraińskie miasta spadło już ponad 

400 rakiet. Ukraińskie miasta spowalniają marsz rosyjskich wojsk, wysadzając mosty i stając na 

drodze czołgom. 

Monika Krajewska: – …Rosjanie bezwzględnie próbują zdusić opór Charkowa. Rakiety i 

pociski kasetowe uderzają w osiedla mieszkaniowe, filharmonię, szpitale. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Rakieta spadła na Plac Wolności, to symbol 

Charkowa. To terror przeciwko miastu, przeciwko Ukrainie. Na tym placu nie było żadnych 

wojskowych celów. Nie zapomnimy o tym. To jest zbrodnia wojenna i terroryzm w wykonaniu 

Federacji Rosyjskiej. Rosja jest państwem terrorystycznym. 

MK: – Zdaniem amerykańskich służb po pierwszych niepowodzeniach Rosjanie zmienią 

taktykę, a ostrzały i bombardowania obleganych miast mogą stać się codziennością. Ta 

gigantyczna kolumna pełna wozów opancerzonych, czołgów i artylerii ciągnie w kierunku 

Kijowa. Rosjanie mówią wprost: Dziś kolejne rakiety uderzą w cele stolicy. 

- Ciągle zagrażają nam sabotażyści i rosyjskie grupy zwiadowcze. Staramy im się opierać, 

szukamy ich i zneutralizujemy. 

MK: – Według telewizji CNN większość tych maszyn wyruszyła w stronę Kijowa 

z Białorusi, mimo że białoruski dyktator zapewnia, że nie zamierza przyłączyć się do wojny w 

Ukrainie. Obwód kijowski jest pod ogromną presją, wojsko utrzymuje linie obrony, kontroluje 

istotną infrastrukturę i stara się uniemożliwić Rosjanom dotarcie do przedmieść stolicy – między 

innymi w taki sposób [prawdopodobnie wysadzili most…] W samej stolicy barykady, posterunki 

i wzmocnienia, a do tego polowanie na prezydenta Zełenskiego i 23 innych ważnych 

przedstawicieli ukraińskiego rządu, w tym premiera. Szukają ich najemnicy z grupy Wagnera. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – Nie interesuje nas, jak silna jest armia rosyjska. Jesteśmy 

gotowi, żeby walczyć, w razie potrzeby, żeby zginąć za naszą ojczyznę, za naszą rodzinę, bo to 

nasz dom, nasza przyszłość. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Wymagamy wzmocnienia 

nacisku, dopóki Putin nie skończy swojej wojny i wycofa wojsk i nie zapłaci za wszystko, co już 

zrobił. A póki tego nie zrobi, będziemy dalej działać, by Rosja musiała być pariasem na cały 

świat. 

MK: – Druga tura rozmów między Rosją, a Ukrainą jest planowana na jutro. 

 

GK: – Wkrótce rząd przygotuje spec ustawę, a już dziś obiecuje: Ukraińcy będą mogli 

pracować i przebywać w Polsce na podstawie jednej pieczątki – tej przybijanej na granicy. 

Oferty pracy będą przygotowywane pod kątem kobiet i matek z dziećmi. Ukraińcy dostaną też 

świadczenie 500+. 

Katarzyna Górniak: – Dzisiaj liczba uchodźców przybyłych do Polski przekroczy 400 

tysięcy. 90% z nich to Ukraińcy i Ukrainki. 



Anna Michalska, porucznik, komenda główna straży granicznej: – To są również osoby 

innych narodowości, innych obywatelstw. Większość osób ma dokumenty. Często to są 

cudzoziemcy, którzy mieszkali, studiowali na Ukrainie. Te osoby posiadały legalne tytuły 

pobytowe na Ukrainie. 

KG: – Choć dziś na przejściach granicznych ruch był mniejszy, a oczekiwanie po stronie 

ukraińskiej znacznie krótsze. 

Michalska: – Praktycznie już nie ma żadnego czasu oczekiwania. 

KG: – Przyjeżdżają kobiety i dzieci – potrzebują szkoły i pracy. Kuratorzy tworzą listy 

nauczycieli i studentów ze znajomością języka ukraińskiego. Będą się uczyć w tak zwanych 

oddziałach przygotowawczych – w swoim gronie, choć część lekcji, tak jak wychowanie 

fizyczne będą mieć wspólnie z dziećmi polskimi. …wciąż myślą, jak wrócić do domu. 

 

GK: – Tylko wczoraj do Przemyśla przyjechało niemal tyle samo uchodźców, ile miasto 

liczy mieszkańców – 60 tysięcy. Większość wie gdzie, i chcą jechać dalej, ale sami nie dadzą 

rady. 

Paweł Płuska: – Tu w tym miejscu na gigantycznym placu w Przemyślu spotykają się dwa 

światy: świat ludzi, którzy chcą pomóc i świat ludzi, którzy tej pomocy potrzebują. Wielu z nich 

po prostu zaczyna nowe życie. Na początek musi im wystarczyć to, co tu zostało przywiezione, 

bo zabrali ze sobą tak niewiele, jak Eliza, która z małą Kirą z Zaporoża jechała tu cztery dni. 

Eliza: – Dorotka, kotka, walizka, plecak i torbę na kota. Moja rodzina w domu. Mąż nie 

może przekroczyć granicy. 

PP: – Dziękują za pomoc, za kartę do telefonu, by mogli zadzwonić, że już są bezpieczni. 

Liuba zabrała czwórkę maluchów i ruszyła w nieznane. Wojna towarzyszy jej od lat. Gdy była w 

ostatniej ciąży, mąż zginął w Donbasie. 

Liuba: – Gdzie zachodnia Ukraina, gdzie Moskwa. Co ja zrobiłam Putinowi? Co moje 

dzieci zrobiły Putinowi? Dlaczego przyszedł do nas? Niech się wynosi z naszego kraju. Nie 

potrzebujemy rosyjskich wyzwolicieli. 

PP: – Liuba z dziećmi trafi do Szydłowca. Ją i innych zabierze ten autokar. Czekają 

miejsca, spokój i życzliwi ludzie. Gdy podjeżdża autokar, taki jak ten (Libropol) prosto z 

granicy, natychmiast pojawiają się ludzie, którzy na kartkach mają napisane, że przyjmą do 

domu: Kołobrzeg, Szczecin, tutaj do Dojczlandu. Następne kartki to Brno, Kraków, Ostrawa, 

Katowice, Bydgoszcz, Kołobrzeg – to są po prostu ludzie, którzy otwierają swoje serca, swoje 

domy, mówią: Chodźcie do nas, pomożemy. 

 

GK: – Poruszające było nagrodzone owacjami wystąpienie prezydenta Ukrainy 

Wołodymyra Zełenskiego na Forum Parlamentu Europejskiego – o wojnie, cierpieniu i 

marzeniach. Parlament przyjął wniosek o przyjęcie Ukrainy do Unii. Dyplomatyczna ofensywa 

trwa. W Polsce był dziś szef NATO. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mam trochę czasu, bo akurat nas nie 

ostrzeliwują. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Oto z atakowanego Kijowa prezydent Ukrainy Wołodymyr 

Zełenski łączy się zdalnie z przedstawicielami całego europejskiego społeczeństwa: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wierzę, że dziś oddajemy życie za prawa, za 

wartości, by być równymi, wolnymi tak jak wy. Oddajemy najlepszych naszych ludzi, 

najsilniejszych. Pokonamy każdego. Jestem przekonany, że ich pokonamy. Naszym marzeniem 

jest wybranie Europy. 

Roberta Metsola, przewodnicząca Parlamentu Europejskiego: – Przesłanie Europy jest 

jasne: będziemy stać przy tych, którzy walczą o nasze wartości. 

KKZ: – …Prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełenski nie oczekuje tylko braw i uznania – 

potrzebuje konkretów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Walczymy o życie, walczymy o przetrwanie, 

o to, żeby być członkami Europy. Dziś wierzę, że pokazujemy, że bez nas nie ma Europy. 

KKZ: – Wniosek wejścia do Unii jest już w Brukseli. Nie ma wątpliwości, że cała prawna 

procedura będzie trwała długo, ale Parlament Europejski wzywa do przyznania Ukrainie statusu 



kraju kandydującego. Już dziś Unia zaoferowała obywatelom ukraińskim dostęp do wielu praw, 

które mają wszyscy obywatele europejscy, w tym do opieki medycznej, edukacji i pracy. 

Ursula von der Leyen: – Naród ukraiński niesie pochodnię wolności dla nas wszystkich. 

Prezydent Zełenski, naród ukraiński stanowią prawdziwą inspirację. Ukraina i Unia Europejska 

są dzisiaj bliżej niż kiedykolwiek wcześniej. Jestem przekonana, że nikt na tej sali nie ma 

wątpliwości, że ludzie, którzy tak odważnie walczą o nasze europejskie wartości należą do 

naszej europejskiej rodziny. 

KKZ: – Tak przytłaczająca większość dyplomatów zbojkotowała wystąpienie ministra 

spraw zagranicznych Rosji na forum ONZ – po prostu wyszli. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Zastaje Putin reakcję świata, to 

istota procesu, który się teraz dzieje. Putinowskie patrzenie na gospodarkę i politykę. 

KKZ: – Wszystko co rosyjskie, staje się toksyczne, jak mówił minister – barbarzyńskie na 

każdym poziomie: politycznym, sportowym, kulturalnym, ludzkim. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Putin nie doceniał zjednoczenia Europy [On 

też nie doceniał, bo wyszli z Europy]. 

KKZ: – Premier Wielkiej Brytanii był dziś w Polsce. Podobnie jak ministrowie spraw 

zagranicznych Dojczlandu i Francji. Ze wszystkich stron płynął jeden przekaz o jedności. 

Morawiecki: – Chcemy tutaj razem zamanifestować naszą solidarność z narodem 

ukraińskim, solidarność z prezydentem Wołodymyrem Zełenskim [dobrze, ale co z samolotami 

dla Ukrainy?] 

Annalena Baerbock, minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – Putin bardzo się mylił, 

myśląc, że da się nas podzielić. 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych Polski: – Udało nam się w sposób 

spektakularny osiągnąć jedność większą niż do tej pory sobie wyobrażaliśmy. 

KKZ: – Także w sferze militarnej wsparcie Ukrainy jest spektakularne i bezdyskusyjne. 

[Jednak na oddanie samolotów musi się zgodzić NATO, czyli Biden]. 

Kułeba: – Finlandia po raz pierwszy w historii wysłała sprzęt. [Paskudne jest to 

szatkowanie wypowiedzi przez tvn]. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Wysyłamy broń przeciwpancerną, 

przeciwlotniczą, dostarczamy jej pomocy humanitarnej i finansowej. Nie zamierzamy wysyłać 

wojsk na Ukrainę. 

GK: – 5710 rosyjskich żołnierzy zabitych i 200 wziętych do niewoli. Ponad 800 

zniszczonych wozów bojowych i 200 czołgów, dziesiątki samolotów i helikopterów – to według 

ukraińskiej armii szacunkowe straty wroga. Walki trwają, a w stronę Kijowa zmierza wielki 

rosyjski konwój. 

Jakub Sobieniowski: – Jeśli do takich zdjęć satelitarnych mają dostęp dziennikarze, to 

tylko można sobie wyobrazić, jakie rozpoznanie ma amerykański wywiad i dzieli się tym 

z Ukraińcami, dzieli się też opinią o postępach Rosjan. 

John Kirby, departament obrony Stanów Zjednoczonych: – Są parę dni spóźnieni w 

stosunku do tego, co planowali. 

Siergiej Szojgu, minister obrony Rosji: – Rosyjskie oddziały będą kontynuowały specjalną 

operację wojskową do czasu osiągnięcia jej celów. 

Wasilij Nebenzia, ambasador Rosji przy ONZ: – rosyjska armia nie stwarza zagrożenia dla 

ludności cywilnej na Ukrainie. 

Sehij Kysłyca, ambasador Ukrainy przy ONZ: – Jeśli chce popełnić samobójstwo, to nie 

musi używać nuklearnego arsenału. Musi robić to, co jeden gość w bunkrze w Berlinie 

w czterdziestym piątym. 

JS: – Świat pomaga Ukrainie, wysyłając broń i ta broń jest już używana… rosyjscy 

żołnierze nie mają takiego ducha bojowego, a to, że jak widać, są karmieni przeterminowanymi 

racjami żywnościowymi [10.04.15] nie buduje tego ducha bojowego. Do tego widzą, że to żadna 

operacja ratunkowa, tylko są po prostu najeźdźcami, którzy przez Ukraińców są znienawidzeni. 

Nawet jeśli dowódcy karmią ich kłamstwami. I formują kilkudziesięciu kilometrową kolumnę 

pancerną niedaleko Kijowa i próbują ataku z południa. 

 



GK: – Moskiewska giełda nie pracuje, na londyńskiej akcje rosyjskich koncernów lecą na 

łeb, na szyję. Straty idą w trudne do policzenia miliardy dolarów, euro czy funtów. A skutki 

klęski czują już zwykli Rosjanie, stoją w kolejkach do bankomatów i kantorów, bojąc się 

drastycznych podwyżek. 

Andrzej Zaucha, Moskwa: – Nastroje są coraz gorsze, chociaż te sankcje jeszcze z całą 

mocą nie uderzyły w tych zwykłych Rosjan; owszem, wypłacają pieniądze z banków, ale władze 

robią wszystko, żeby te pieniądze w bankach się nie skończyły; można spotkać ludzi, którzy 

mówią: może jakoś to będzie… 

♣ 
2022-03-02 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7989 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 14 737 nowych zakażonych. 277 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – siódmy dzień 

GK: – To nie były tylko budynki wojskowe, służb bezpieczeństwa czy administracji 

publicznej. To były osiedla i bloki, w których mieszkali cywile. A ktoś, kto wydał rozkaz 

ostrzału, musiał to wiedzieć. Charków to dziś najważniejsze miejsce na mapie Ukrainy. 

Zaatakowano: Uczelnia Wojsk Pancernych, Szpital Wojskowy, Plac Wolności. Zacięte walki 

toczą się teraz w Mariupolu, w okrążonym przez Rosjan Chersoniu, w mieście Enerhodar, gdzie 

jest elektrownia jądrowa, opór stawili mieszkańcy. Do starć doszło też w okolicach Kijowa. 

Podczas brutalnego ataku na Charków zginęło 21 cywilów, a 100 osób zostało rannych, 

zniszczenia miasta są ogromne. 

Jakub Sobieniowski: – Charków 1,5 milionowe miasto. Większość mieszkańców 

Charkowa mówi po rosyjsku i to ich Rosjanie bombardują, a i siebie, i świat oszukują, że chcą 

ratować tych ludzi, że są rozjemcami, ale nie są, zabijają tych ludzi, tak brutalnie, że nie 

możemy pokazać całej makabry tych zdjęć… Charków wyrasta na symbol okrucieństwa Rosji 

i równie wielki symbol bohaterskiego oporu Ukraińców, który rozwściecza Rosjan; myśleli, że 

wejdą tu tak łatwo, jak na Krym, że rosyjskie wojska po rosyjsku powitają Ukraińcy, którzy jako 

sieroty po ZSRR chętnie poddadzą się Rosji. Ale się nie poddają. Rosjanie się mylą. 

 

GK: – Jutro rano ma rozpocząć się druga tura rozmów pokojowych między Rosją, 

a Ukrainą… 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Padły mocne deklaracje. Ale chciałbym zacząć od symboli. 

Owacja na stojąco powitała wczoraj ukraińską panią ambasador, która była gościem specjalnym 

amerykańskiej pierwszej damy. A wielu członków Kongresu miało w rękach ukraińskie flagi. 

Prezydent Joe Biden ostro mówił o rosyjskiej agresji i o samym Putinie. Powiedział, że Putin się 

przeliczył, bo myślał, że gdy dokona inwazji na Ukrainę, świat odwróci oczy, tymczasem świat 

był na to przygotowany, a teraz jest zjednoczony. Padła też bardzo ważna deklaracja dotycząca 

obrony sojuszników, w tym Polski: 

Joe Biden: – Nasze wojska nie jadą do Europy, żeby walczyć na Ukrainie, tylko by bronić 

naszych sojuszników z NATO w przypadku, gdyby Putin zdecydował się iść dalej na zachód. W 

tym celu zmobilizowaliśmy amerykańskie siły lądowe, powietrzne i morskie, żeby chronić kraje 

NATO, w tym Polskę i Rumunię, Litwę, Łotwę i Estonię. I w bardzo, bardzo jasny sposób 

powiedziałem, że USA i sojusznicy będą bronić każdego centymetra [guzika od munduru] 

terytorium NATO z całą siłą i zbiorową mocą będziemy bronić każdego centymetra. 

MW: – Amerykański prezydent zapowiedział też, że nie odpuści rosyjskim oligarchom 

i odbierze im jachty, luksusowe mieszkania i prywatne odrzutowce, które teraz i tak nie wlecą 

do Stanów Zjednoczonych, bowiem Joe Biden ogłosił wczoraj decyzję o zamknięciu 

amerykańskiej przestrzeni powietrznej dla wszystkich rosyjskich maszyn. Po tej wojnie – mówił 

– Rosja będzie słabsza, a świat będzie silniejszy. W sobotę do Polski przyleci amerykański 

sekretarz Stanu Antony Blinken. 



Andzrej Zaucha, Moskwa: – Oficjalnie władze rosyjskie przyznały, że jest to bardzo 

bolesne. Przedstawiciele rządu i wielkiego biznesu mówią, że nie spodziewali się, że sankcje 

będą tak potworne i dodają, że nawet najlepsi specjaliści nie są w stanie teraz ocenić, jak 

niszczące będą dla rosyjskiej gospodarki. Mieszkańcy Rosji w panice kupują elektronikę, przede 

wszystkim telefony i komputery, bo już za chwilę może ich nie być, a w sklepach spożywczych 

ceny szybko rosną i jeśli dotyczy to towarów z importu nawet dwukrotnie i nie chodzi o 

luksusowe wędliny, ale o zwykłe pomidory czy świeżą paprykę. Dzisiaj udało się ewakuować z 

Moskwy ostatnich ukraińskich dyplomatów. 

Ministerstwo obrony Rosji potwierdziło, że w czasie tej wojny zginęło już pięciuset 

żołnierzy i oficerów i z całą pewnością możemy być pewni, że te dane są wielokrotnie zaniżone. 

 

GK: – Już ponad pół miliona uchodźców z Ukrainy przyjechało do Polski, tu znaleźli 

opiekę i dach nad głową. Dziś na przejściu granicznym w Korczowej na Podkarpaciu 

przyjechali: premier Mateusz Morawiecki i szef Rady Europejskiej Charles Michel, rozmawiali 

także z uchodźcami. 

Charles Michel: – To bardzo istotne, żeby wyrazić się jasno, że wartości Unii 

Europejskiej, które silnie tutaj gwarantujecie, za to wam dziękuję, to jest właśnie zero 

dyskryminacji. Staramy się dopilnować, żeby było bezpieczne przejście dla wszystkich, którzy 

chcą przekroczyć granicę. 

Paweł Płuska: – Kilka kilometrów dalej znajduje się ten gigantyczny punkt recepcyjny. Tu 

każdy znajdzie pomoc bez względu na narodowość czy kolor skóry. To jest ogromna grupa 

ludzi, którzy są obywatelami Uzbekistanu, oni też uciekają z Ukrainy. Dla nich ambasada 

Uzbekistanu zorganizowała transport lotniczy. Za chwilę odjadą stąd na lotnisko w Pyżowicach 

[koło Sosnowca], by potem polecieć do swojego kraju. Ukraina była ich drugą ojczyzną, teraz 

uciekają przed Rosjanami. 

Paweł Szot: – Korczowa. Dzisiaj kolejka oczekujących tu samochodów jest długa na trzy 

kilometry, ale jeszcze wczoraj była długa na 22 km. Wśród tych ludzi czuję smutek i wściekłość. 

Rozmawiałem z kobietą, która przed chwilą pożegnała swojego męża, on pojechał bronić 

ojczyzny, ona wyjeżdża do Polski. 

- Uciekam z kraju, który kocham. Jadę tylko dlatego, żeby uratować dziecko. Nigdy bym 

go nie zostawiła. I ja wrócę na Ukrainę, wrócę na Ukrainę! 

PS: – Jeszcze tydzień temu żyli w kraju, w którym mimo wielu problemów panował 

spokój, choć groźby ze strony Rosji były coraz poważniejsze, nikt do końca nie wierzył, że Putin 

je zrealizuje. Mają za sobą kilkudniową wędrówkę i wielogodzinne wyczekiwanie na granicy. 

Odprawa się wydłuża, bo brakuje pograniczników [ukraińskich], którzy pojechali walczyć. 

Brakuje wolontariuszy. Od początku agresji ze swoich domów uciekło prawie milion 

Ukraińców, ponad połowa z nich trafiła do Polski. Paweł Szot, Fakty, Korczowa. 

GK: – Fala uchodźców płynie do Polski nie tylko głównymi przejściami granicznymi. 

Przeprawiają się takimi jak w Krościenku w Bieszczadach. Trudno je znaleźć kierowcy, który 

przywiezie na granicę. Tu też trzeba czekać w długiej kolejce, ale później już jest tylko lepiej. 

Tablica na granicy: 

Flagi Polski i Unii Europejskiej 

UNIA EUROPEJSKA WITA 

WELKOME TO THE EUROPEAN UNION 

ДОБРО ПОЖАЛОВАТЬ В ЕВРОПЕЙСКИЙ СОЮЗ 

 

Renata Kijowska: – Małe przejście w Krościenku jak wielka brama do innego spokojnego 

świata. Marta przedarła się tu z Iwano-Frankiwska z maleńką córką i zwierzętami. 

- Przywiozłam córkę, przywiozłam dzieci. 

- I pani wraca tam? 

- Tak. Po prostu. Bo ja muszę tam być. Została mama, został mąż, została siostra. 

- Pani Natalia dobrze wie, że to mogła być jedna z ostatnich szans na wyjazd, bo coraz 

trudniej ucieczkę zorganizować. 



- Może trzeba dać komuś w łapę, żeby przepuścił przez drogę, bo już ludzie tam grasują i 

chcą zarabiać. Paliwo jest tam coraz droższe i coraz trudniej dostępne, a mało który kierowca 

chce przeprawiać się pod obstrzał. 

- Dlatego ważna jest pomoc finansowa, wszystko inne na razie uchodźcy mają 

zapewnione. Strażacy szykują ciepłą zupę, a Szymon i Maciej kawę, radę, lekarstwa. Przyjechali 

tu z Katowic pomagać. 

Maciej Cichosz, kawiarnia „KAFEJ” z Katowic: – Wszystkie oczy kierują się na większe 

przejścia, tam, gdzie są tłumy, szukaliśmy czegoś mniejszego. 

Szymon Korus, jak wyżej: – Są takie widoki, jak widzimy za sobą. Tak? No to małe 

dzieci, które muszą uciekać z własnego kraju, tak że nie powinno być. 

- Pan Wiktor na swoje dzieci jadące z Kijowa czekał na granicy trzy dni w ciągłym 

strachu. 

Wiktor: – Po drodze bombardowanie to było też taki chaos, kiedy szybko się zbierali 

o czwartej rano, no i cały czas, bo jechali też drogą, gdzie i blokady. 

- Już są razem. Inni na wjazd do Polski czekają kilkadziesiąt godzin. Pani Anna za kilka 

dni urodzi córkę; z kotem i teściową uciekała z Zaporoża sześć dni. 

Anna: – Zdecydowaliśmy, że lepiej urodzić w drodze nawet, a niż gdzieś tam w podziemi. 

- Już nie musi się martwić [oj, nadal musi], bo mieszkańcy [Ustrzyki Dolne] robią 

wszystko, by pomóc Ukraińcom znaleźć dach nad głową, zawieźć uchodźców tam, gdzie chcą. 

- Są zdziwieni, że to wszystko jest za darmo. Oni chcą mi płacić, ja oczywiście tych 

pieniędzy nie przyjmuję, nie będę przyjmować, nie ma szans. 

- Burmistrz Ustrzyk Dolnych apeluje, by pomagać rozważnie. Uchodźca, który nie ma 

zapewnionego mieszkania, powinien najpierw kierować się do takiego punktu recepcyjnego, tu 

czekają na niego adresy. 

Burmistrz: – jeśli ktoś przerywa ten ciąg, czyli granica, ośrodek recepcyjny, jeżeli tu jest 

albo granica miejsce docelowe, no to potem usi się liczyć z tym, że musi się tą osobą potem 

zajmować. 

- Pan Marcin zajął się już kilkudziesięcioma osobami. Jego pensjonaty, także użyczą 

schronienia. 

Marcin: – Przynajmniej miesiąc jesteśmy w stanie udostępnić nasz jakby ośrodek, no 

i bierzemy to na klatę. 

- Z wiarą, że będzie lepiej. Dla pani Marty czas ucieczki się skończył. Zaczął się czas 

tęsknoty. Renata Kijowska, Fakty. 

 

GK: – 7 tysięcy miejsc w 120 polskich szpitalach zostanie przeznaczone na leczenie 

pacjentów z Ukrainy, zarówno chorych, jak też rannych na wojnie. Pomoc będzie nastawiona na 

kobiety i dzieci, a za leczenie zapłaci polskie państwo. 

Niedzielski, minister zdrowia: – Dokumentem uprawniającym do takiej usługi medycznej 

będzie oczywiście dokument, który potwierdza legalny pobyt na terenie Rzeczpospolitej, to 

będzie albo paszport z odpowiednią pieczątką albo inny dokument, który oczywiście też taką 

weryfikację będzie zawierał. Bardzo ważne jest to, że w tym rozwiązaniu również 

przewidujemy, że refundacja leków będzie się odbywała na takich samych zasadach, tak jak dla 

wszystkich innych obywateli naszego kraju. [Czyli jakby wojny nie było, muszą mieć e-receptę i 

płacić pełną cenę leku. Ministerstwo już się zabezpieczyło]. 

 

Trudno sobie wyobrazić, by Putin kiedykolwiek został zaproszony na ważny szczyt, 

rozmowy czy uroczystości. Bo to człowiek, który wydał decyzję o inwazji na niepodległe 

państwo i strzelają do obywateli. Za to są kara, izolacja i trybunał. Dziś usłyszał słowa 

potępienia z ONZ. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie wolno być neutralnym, nie wolno być 

obojętnym. [znów przemówienie będzie poszatkowane] 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – W codziennym porannym przemówieniu, które Ukrainie 

daje siłę, a światu nie pozwala zapomnieć, prezydent Wołodymyr Zełenski dziękował za 

wsparcie. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy, dalszy ciąg: – Neutralna Szwajcaria, również 

nałożyła sankcje przeciwko Rosji. Pamiętajcie, neutralna Szwajcaria. 

KKZ: – Gdy siedem dni temu Rosja napadła na Ukrainę, protesty obiegły cały świat, 

potem zaczęły się sankcje na państwo Putina, będą kolejne także na ludzi popierających inwazję. 

Joe Biden, prezydent USA: – Dziś mówię oligarchom i skorumpowanym przywódcom, 

którzy wyciągali z tego reżimu miliardy dolarów – Koniec z tym. 

KKZ: – Amerykańscy prokuratorzy już zaczęli pracę – sprawdzają stan posiadania 

oligarchów w Ameryce. 

Mark Brzezinski, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Banki inwestycyjne 

dostaną listy o zachowanie dokumentów; inwestorzy – sygnał, by zrywać kontrakty. 

ROSJA – IZOLACJA – FIRMY 

Rosja już została odcięta od: SWIFT. MASTERCARD, VISA nie działają, podobnie 

jak APPLE PAY, GOOGLE PAY. Nie można już kupować produktów APPLE, 

ADIDAS, NIKE. Współpracę zrywają kolejne zachodnie firmy. SCHELL, 

EQUINOR, BP, GENERAL MOTOR, AIRBUS, BOEING, VOLVO, BMW, 

JAGUAR, RENAULT, VOLKSWAGEN, MAERSK. 

KKZ: – Kurierskie giganty już nie dostarczają towarów do Rosji. Rosyjska giełda została 

właśnie wykluczona z Europejskiej Federacji Giełd. Akcje rosyjskich spółek spadają: LUKOIL 

spadek 95,77%. Droga do Rosji przynajmniej w powietrzu jest całkowicie zamknięta. Sport 

wyklucza Rosję z niemal wszystkich rozgrywek, odbiera prawo do organizacji zawodów. 

Sportowcy odmawiają grania z Rosjanami. MKOL zaleca wykluczanie Rosyjskiej Federacji z 

wszelkich rozgrywek. Do bojkotu dołączył się świat kultury, Rosji nie będzie na Biennale sztuki 

w Wenecji. La Scala i największe opery świata (Opera w Monachium, Metropolitan Opera 

Nowy Jork). Warner, Disney, Sony wstrzymują dystrybucję filmów. Za metrixa nie ma jak 

zapłacić. Zgodnie z wolą Ukrainy następuje deputynizacja świata. 

Rosja jest nie tylko osamotniona, ale może być też ukarana. Międzynarodowy Trybunał 

Karny w Hadze już wszczął śledztwo w sprawie sytuacji na Ukrainie. 

Karolina Kremes, doktor, Wydział Prawa, Administracji i Ekonomii Uniwersytetu 

Wrocławskiego: – Trybunał Karny odnosi się do odpowiedzialności jednostki. Tu trudność 

polega na rym, że trzeba zebrać dowody przeciwko konkretnej osobie. 

KKZ: – Dowody pomagają zbierać polscy prawnicy. Ich zdaniem najszybszym sposobem 

może być powołanie trybunału do zbadania konkretnych zbrodni. 

Paweł Wiliński, profesor, sędzia Sądu Najwyższego, Wydział Prawa i Administracji 

Uniwersytetu Adama Mickiewicza w Poznaniu: – To właśnie w Charkowie po drugiej wojnie 

światowej odbywały się pierwsze wielkie procesy zbrodniarzy hitlerowskich. Jest to miejsce, 

gdzie dzisiaj popełniane są zbrodnie i to jest miejsce symboliczne. 

KKZ: – Kolejny poziom izolacji politycznej jest oczywisty. Demokratyczny świat staje 

murem za Ukrainą, choć obawia się kolejnych ruchów Putina. Ukraińska prasa podaje, że 

w Mińsku pojawił się Viktor Janukowycz, skazany w Ukrainie za zdradę stanu i Rosja będzie 

chciała go ogłosić nowym prezydentem Ukrainy. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

GK: – Doskonała większość z nas wojnę zna jedynie z historii lub opowieści 

domowników, znajomych, tych, którzy ją przeżyli. To trauma, która pozostawia ślad na całe 

życie. [Żebyś wiedział]. Śmierć, bliskich, strach i niepokój o przyszłość. Ucieczka z domu, 

przymusowa emigracja i niepewność powrotu. 

Magda Łucjan: – …Miś [pluszowy], który daje złudne poczucie bezpieczeństwa i 

przypomina, że nadal są dziećmi. 

- „Gierojam” – [Bohaterem]. Tata będzie pomagał naszym wojskom. Może będzie też 

walczył. 

MŁ: – Ci, którzy mają już wspomnienia, jakich nie powinno mieć żadne dziecko na 

świecie. Oczy pełne łez, strach i lęk, gdy zaczynają wyć syreny. 

- Mówią do ciebie ukraińskie dzieci, zawróć swoje wojska. 

MŁ: – Co czuje dziecko pod ziemią w wojennym mieście? Ta zbrodnia na ludności jest 

sprawdzianem dla całego świata. 

 



GK: – Klientów jest nawet dziesięć razy więcej, a z półek znika niemal wszystko. 

Wojskowe noże, plecaki, śpiwory, kompasy, lornetki, krzesiwo czy artykuły do maskowania – 

to, co przyda się na wojnie, a klienci sklepów z militariami to głównie Ukraińcy, wracający 

bronić ojczyzny. [W to i wiele innych przed powrotem na Ukrainę powinien rząd polski 

wyposażać ich za darmo]. 

Dariusz Łapiński: – Jednym z nich jest pan Sławomir, od trzech lat mieszka i pracuje 

w Polsce, ma żonę i dwoje dzieci. Rodzinę zostawia w Warszawie i wyjeżdża. Jedzie do 

znajomych, którzy zorganizowali się w oddział obrony cywilnej w pobliżu Żytomierza. Za 

oszczędności i pieniądze od polskich przyjaciół robił dziś zakupy. 

- Na ile starczy forsy, za tyle wezmę. Na przykład bandaży to już nie ma żadnych. 

Nie ma pozwolenia, więc broni nie może w Polsce legalnie kupić. Ostatnie pieniądze 

wydał na siedem lornetek. 

- Nie mają nic w ogóle, nie mają sprzętu. 

Tego sprzętu potrzebnego do walki już po kilku dniach wojny w Ukrainie, zaczęło 

brakować w polskich sklepach. Najbardziej poszukiwanych kamizelek kuloodpornych i hełmów 

już niemal nigdzie nie ma. 

- Od razu zeszły takie wiatrówki [do strzelania], które od dziesięciu lat się nie 

sprzedawały. Dużo noży, dużo pałek teleskopowych, dużo celowników do broni. 

W niektórych sklepach kończą się kompasy. Bardzo poszukiwane są krótkofalówki. Ci 

dwaj studenci z Ukrainy jeżdżą po Polsce i robią zakupy, które dowożą na granice. Stąd sprzęt 

trafia na front. 

Rostysław: – Wszystkiego brakuje, bo naprawdę nie byli przygotowani do tego, do takiej. 

Staramy się pomóc, w czym możemy. 

Przed wojną zdarzało się, że przez cały dzień do takiego sklepu nie zajrzał żaden klient, od 

kilku dni ustawiają się w nich kolejki. 

- Od poniedziałku są to grupy zorganizowane. Główne takie są to zbiórki. Oni głównie 

wyposażają Ukraińców. 

Jest odwaga, zapał, solidarność i wiara w zwycięstwo. Dariusz Łapiński, Fakty. 

[Taka jest rzeczywistość na wojnie. Gdzie ta pomoc Polski, Unii, świata?] 

 

GK: – Prezydent zawetował ustawę lex Czarnek. 

♣ 
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WOJNA W UKRAINIE – ósmy dzień 

 

GK: – Po kilku godzinach rozmów ukraińsko-rosyjskich zwanych pokojowymi ustalono, 

że odbędzie się kolejna runda. Podobno jest szansa na utworzenie korytarzy humanitarnych. 

Wojna na Ukrainie trwa już tydzień. Kilkanaście godzin temu Rosjanie zajęli miasto Chersoń na 

południu, w którym toczyły się ciężkie walki. Ciężkie walki toczą się cały czas w Kijowie, 

Charkowie i Mariupolu. Dziewięć tysięcy żołnierzy [rosyjskich] nie żyje, Rosjanie stracili 900 

wozów bojowych i ponad 200 czołgów. Ukraiński sztab podał bilans strat wroga. 

Monika Krajewska: – Bombardowania, strzały i ciała leżące na ulicy, to była dramatyczna 

noc. Otoczony Chersoń [między Krymem a Odessą] bronił się przed Rosjanami długo, ale w 

końcu miasto skapitulowało. 

Andrij Szaraburak, mieszkaniec Chersonia, nauczyciel języka polskiego: – To po prostu 

nic nie możemy, bo nie mamy broni. Obrona Chersonia, cywilni mieszkańcy zrobili koktajle 

mołotowa i próbowali po prostu coś zrobić, ale wszyscy zostali rozstrzelani. 

MK: – To pierwsze znaczące miasto, nad którym Rosjanie przejęli kontrolę. Od 

mieszkańców oczekują całkowitego posłuszeństwa i przestrzegania surowych zasad, w tym 

nowej godziny policyjnej. Chersoń ma dla nich kluczowe znaczenie, bo otwiera drogę między 

innymi do Odessy. W jej kierunku zmierzają rosyjskie okręty desantowe i kutry rakietowe. 

Kolejny kierunek to Mariupol [na północny wschód od Krymu nad morzem]. Nieprzerwanie od 

kilku dni miasto jest na granicy katastrofy humanitarnej. Ukraińcy mają tam duże siły 

przygotowane do obrony. Władze wystosowały jednak dramatyczny apel – nie są w stanie 

pomagać rannym, usuwać porozrzucanych po całym mieście ofiar, a są ich setki. 

Wadym Bojczenko, mer Mariupola: – W oczach naszych wojskowych widzę odwagę, 

w ich oczach widzę złość, złość na tych ludzi, którzy przyszli na naszą ziemię i chcą nam ją 

odebrać. Liczba rannych każdego dnia dramatycznie rośnie. 

Телеграм канал Реальный Киев 

[to napis na zdjęciu] 

MK: – Obwód Charkowski: dziesiątki zabitych, setki rannych, płonące ruiny. Rosjanie 

ściągają tam dodatkowe siły, atakują bombami, pociskami i artylerią. Uderzają w osiedla 

mieszkaniowe i sobory. 

Телеграм канал Харьков Life 

[to napis na zdjęciu] 

Iwan, mieszkaniec Charkowa: – Chciałbym powiedzieć rosyjskim żołnierzom, którzy do 

nas strzelają: Rozejrzyjcie się, zabijacie niewinnych ludzi, cywilów, umierają tu dzieci. 

Powinniście zrozumieć, że to nie jest kwestia wykonywania rozkazów, to wasz wybór. 

MK: – Kijowem wstrząsają potężne eksplozje, ale władze miasta zapewniają, że to 

ukraińska obrona przeciwlotnicza uderza w rosyjskie pociski. Sytuacja jest trudna, ale wciąż pod 

kontrolą. Ponad 15 tysięcy ludzi ukrywa się w stołecznym metrze. Inni próbują się wydostać z 

otoczonego miasta. Prezydent Zełenski twierdzi, że okupanci zostali zmuszeni do zmiany 

taktyki, bo nie spodziewali się takiego oporu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie mamy nic do stracenia poza wolnością – 

jest naszym największym skarbem. Przetrwaliśmy tak wiele i jeśli ktoś myśli, że po tym 

wszystkim będziemy przestraszeni, że się załamiemy albo poddamy, niczego o nas nie wie. 

MK: – Rosjanie próbują podejść do Kijowa z wielu kierunków. Na zdjęciach satelitarnych 

wciąż widać ten ogromny konwój, który szykuje się do otoczenia miasta, ale na razie stoi w 

miejscu. 

John Kirby, departament obrony Stanów Zjednoczonych: – Uważamy, że Rosjanie celowo 

się przegrupowują i zmieniają taktykę. Po drugie, mają problemy z logistyką i zaopatrzeniem. A 

po trzecie, trafili na opór Ukraińców, którzy starają się spowolnić ten konwój. 



[Fajnie jest zza Oceanu przyglądać się i nic nie robić, aby powstrzymać tę rzeź ludzi. Bo 

NATO nie zaatakuje Rosji]. 

GK: – Operacja na Ukrainie idzie zgodnie z planem. Rosjanie zapewniają cywilom 

korytarze humanitarne, a to Ukraińcy używają ich jako żywych tarcz – takie kłamstwa Putina 

usłyszeliśmy kilkadziesiąt minut temu. 

Andrzej Zaucha, Moskwa: – Gdy Putin przed godziną otwierał posiedzenie rosyjskiej rady 

bezpieczeństwa, o broni nuklearnej nie wspomniał, ale rzeczywiście powiedział, że rosyjska 

armia mężnie walczy, posuwa się do przodu, odnosi sukcesy i przełamuje ukraińskie pozycje. 

Poprosił też, by członkowie rady bezpieczeństwa minutą ciszy uczcili pamięć rosyjskich 

żołnierzy, którzy zginęli w Ukrainie. Ale mimo strat nie zmienia swoich planów. 

W telefonicznej rozmowie z prezydentem Macronem miał powiedzieć, że nadal Rosja chce zająć 

całą Ukrainę… że jest bardzo zaniepokojony, pesymistycznie nastawiony i obawia się, że 

wszystko, co najgorsze, dopiero przed nami. O broni nuklearnej mówił dzisiaj szef rosyjskiej 

dyplomacji Ławrow, powiedział, że to nie Rosja chce jej użyć, to Zachód zaostrza napięcie 

wokół rosyjskich sił jądrowych. Straty, które ponosi rosyjska armia, informacje o nich chyba 

docierają do rosyjskiego społeczeństwa, wzburzenie i zaniepokojenie rośnie i dlatego pojawiły 

się dzisiaj informacje, że rosyjskie władze mają zamiar wprowadzić stan wojenny. Już mówi się 

o tym, że rosyjska straż graniczna pyta wyjeżdżających z Rosji, dokąd zmierzają, dlaczego 

wyjeżdżają i zawracają niektóre osoby. Na pewno [w Rosji] szykują się drakońskie represje: już 

grozi sześć lat więzienia za udział w antywojennych manifestacjach, a 15 lat więzienia będzie 

grozić tym, którzy rozpowszechniają fałszywe informacje na temat wojny w Ukrainie, fałszywe 

z punktu widzenia Rosjan. Więc za napisanie prawdy będzie grozić 15 lat więzienia. 

GK: – Na trybunach hali sportowej są ubrania, gdzieindziej można dostać wózek czy 

nosidełko dla dziecka. Jest kuchnia, która wydaje posiłki i napoje, jest ciepło i bezpiecznie, a na 

placu zabaw widać nareszcie uśmiechnięte dzieci. W Faktach relacja: 

Katarzyna Górniak z punktu recepcyjnego w Hrubieszowie: – … mają już na hali 400 

łóżek. Cały Hrubieszów ruszył z pomocą, mogą przyjąć nawet pół tysiąca osób. Jest gdzie się 

przespać, jest co zjeść, ale przede wszystkim jest się gdzie bawić. 

- Jak tylko zobaczył te zabawki, to aż krzyknął i od razu tam pobiegł. [A jest pluszaków 

cała podłoga ze 20 m2]. 

KG: – Bo tam nie ma wojny. 

- On mówi wojna, mówi, że wrogowie na nas napadli, opowiada o Putinie, ma 4 lata. 

- Wie, kto to Putin? 

- To wróg – mama mu wyjaśniła. 

KG: – Wszyscy im tutaj pomagają, dla tych dzieci to ciocie i wujkowie. Trzeba przyznać, 

że ciocie i wujkowie dobrze się zorganizowali. Każdy wie, za co odpowiada. Łóżka polowe 

podzielono na sektory, oznaczone takimi tabliczkami [LUBLIN], tak żeby każdy wiedział, gdzie 

zacznie kolejny etap swojej podróży. 

Zahar z mamą, tak jak inni, są tu tylko na chwilę, niedługo pojadą do Wrocławia. Co 

dalej? Nie wiedzą. 

GK: – Około 100 tysięcy uchodźców dziennie przekracza naszą granicę. Wszyscy dostają 

pomoc. Przy takim tempie wkrótce zaczną się problemy. Potrzebny jest plan i procedury. 

Sytuacja robi się dramatyczna – mówi prezydent Warszawy. Samorządowcy spotkali się dziś z 

parą prezydencką. 

Renata Kijowska: – Kojąco przerażający obraz. Uspokaja, bo to kolejne miejsce, gdzie 

uchodźcy będą mogli odpocząć. Przeraża, bo te łóżka, a jest ich pół tysiąca, są potrzebne 

i potrzebnych będzie jeszcze więcej. Dziś rusza punkt recepcyjny w warszawskiej hali 

Torwaru… O każdego trzeba zadbać: i o tych braci z Charkowa, i o panią Ninę z Kijowa. 

Wkrótce mają pojawić się przepisy, które uproszczą podejmowanie pracy. Pracodawca będzie 

zgłaszał zatrudnienie uchodźcy. Gdzie wtedy będą dzieci? Samorządowcy organizują świetlice 

i ochronki… 

[A wszystko to podczas pandemii!] 

GK: – Naloty, ostrzały. Oficjalne komunikaty o postępach ofensywy wojskowej czy 

heroicznej obronie – to tylko część wojny. Ukraińcy od tygodnia walczą o życie i przetrwanie – 



w domach, piwnicach, schronach czy metrze. Wielu te trudne momenty dokumentuje, opisuje i 

dzieli się z nami. 

Arleta Zalewska: – Jak wygląda sytuacja w Chersoniu teraz? 

Chersoń (Aleszki) – Okupańcy będą okupować miasto. 

AZ: – Gdy łączymy się dziś z mieszkańcami tych części Ukrainy, po kilku sekundach 

rozmowy już słychać, jak różna ich sytuacja. Jest zaatakowany Charków i Czernihów, jest 

przejęty przez Rosjan Chersoń i spokojna, ale przygotowująca się na atak Odessa. Są 

mieszkańcy Kijowa, których życie przeniosło się do podziemi. I spokojny Lwów, przez który 

próbują na Zachód ewakuować się Ukraińcy. Pan Aleksander jest w Charkowie, żona ukrywa się 

w schronie, on dostarcza im zapasy i pomaga. W każdym mieście, przez które przeszedł ostry 

atak Rosjan na domy, bloki, szkoły i osiedla – wszędzie tam potrzebne jest wsparcie 

mieszkańców, w poszukiwaniu rannych, odgruzowywaniu domów i ulic. 

Aleksander Tohanczyn, mieszkaniec Charkowa: – Oni [znaczy Rosjanie] robią to w nocy, 

kiedy ludzie śpią, kiedy ludzie muszą jak najbardziej iść do piwnicy. Siedzą i czekają na światło. 

AZ: – …Kontaktują się, gdy córce uda się doładować telefon. Mieszkańcom kończą się 

zapasy, nie ma ogrzewania, prąd włączany jest tylko raz na jakiś czas 

Mila Mazur, Ukrainka mieszkająca w Polsce: – ludzie bez jedzenia, bez dostępu do wody, 

bez dostępu do prądu, bez snu, bo cały czas jest alarm. 

Violetta Diduk, mieszkanka Odessy: – Całe miasto pomaga wojskowym. Kto czym może. 

AZ: – Siatki [maskujące] dla wojska przygotowują mieszkanki, śpiewając hymn. Arleta 

Zalewska, Fakty. 

 

GK: – To na razie projekty składane w wojennej atmosferze, ale odnotujmy: prezes 

Kaczyński składa poprawkę do ustawy zakładającą zwiększenie do 3% PKB wydatków na 

zbrojenia. Minister obrony dorzuca 300 tysięczną armię. W Sejmie ruszyły prace nad ustawą 

o obronie ojczyzny. 

Maciej Knapik: – Przez aklamację Sejm poparł ustalenia o przyjęcie Ukrainy do Unii 

Europejskiej. Ten symboliczny gest powinien być końcem anty-unijnej narracji w Polsce – 

mówi polska opozycja. 

Tusk: – Czy żeby Polska wyszła z Unii Europejskiej? Czy żeby Unia Europejska się 

rozpadła albo zmieniła zupełnie swój charakter? Wyobraźcie sobie przez chwilę, w jakiej 

bylibyśmy dzisiaj sytuacji? 

MK: – W obliczu wojny na wschodzie, drogiej energii, słabego złotego, inflacji i 

dodatkowych kosztów – ten spór trzeba pilnie zakończyć. 

Borys Budka: – W naszą wojenną ścieżkę z Unią Europejską wprowadził nas Ziobro 

i spółka. 

 

GK: – Nie ma wniosku o wstąpienie do NATO, ale jest bliska współpraca i poważna 

debata, czy Szwecja i Finlandia powinny stać się członkami sojuszu? 

Jacek Tacik z Helsinek: – Putin w kontekście Finlandii dokonał rzeczy chyba niemożliwej, 

przekonał większość Finów do tego, aby ich kraj dołączył do Sojuszu Północno-Atlantyckiego. 

W okresie zimnej wojny Finlandia była krajem zupełnie neutralnym. W latach 90-ych mogła 

dołączyć do NATO, ale nie chciała. Kiedy dzisiaj Finowie pomagają Ukrainie finansowo, 

wysyłając sprzęt wojskowy, ale także symbolicznie podświetlając swoje budynki [barwy 

Ukrainy], to tak naprawdę walczą nie tylko o niepodległość Ukrainy, ale także o wolność 

własnego kraju, bo po Ukrainie może być czas na Finlandię. 

Przed ambasadą rosyjską w Helsinkach każdego dnia protesty kilkuosobowe symboliczne. 

Finladia, której granica z Rosją liczy 1340 km mogła, ale nie wstąpiła do NATO. 

NEXTA 

#Finlandia i #Szwecja, które nie są członkami #NATO, otrzymały listy od #Putina z 

żądaniem zapewnienia gwarancji bezpieczeństwa dla #Rosji. 

 

MFA Russia 

Przystąpienie Finlandii do @NATO miałoby poważne reperkusje wojskowe i 

polityczne. 



#Zakharova: We regard the Finnish government’s commitment to a military non-

alignment policy as an important factor in ensuring security and stability in northem 

Europe. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Drzwi do NATO zostają otwarte i to 

Szwecja i Finlandia zdecydują, czy chcą być w NATO, a nie Rosja. 

Alexander Stubb, były premier Finlandii: – Pytanie brzmi nie czy, tylko kiedy Finlandia 

dołączy do Sojuszu Północno-Atlantyckiego. 

Pekka Haavisto, minister spraw zagranicznych Finlandii: – Finlandia współpracuje 

z NATO na różnych płaszczyznach od 1994 roku i od tego czasu ta współpraca cały czas się 

zacieśnia. 

JT: – Historyczną decyzją i dla Szwecji, i dla Finlandii było wysłanie broni do Ukrainy. 

Finlandia zdecydowała się na przekazanie 2500 karabinów, naboi [chyba znacznie więcej] 

i granatników. 

Janne Kuusela, dyrektor generalny ministerstwa obrony narodowej Finlandii: – [Ukraina] 

To europejski kraj, który walczy o niepodległość i suwerenność. Sytuacja tego wymagała. 

 

GK: – Tam już nie miały żadnej szansy na przeszczep, operację czy operację ratującą 

życie – w Charkowie, Mariupolu czy Kijowie. Już kilkudziesięciu małych pacjentów przyjęły 

polskie szpitale: onkologiczne, kardiologiczne i nie tylko. Będą leczone tak jak polskie dzieci. 

[Przecież niedawno notowałem, że polskie dzieci nie mają szans na leczenie w szpitalu 

psychiatrycznym, a w innych szpitalach też niewiele lepiej – więc tylko nie tak jak polskie dzieci 

– Grzegorzu]. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Obawiam się, że nasze pensje mogą nie rosnąć 

tak szybko, jak ceny, dlatego że ceny z całą pewnością pójdą w górę jeszcze mocniej niż do tej 

pory. 

Ogórki krajowe gruntowe – 38 zł/kg. 

Pomidory malinowe krajowe – 28 zł/kg 

24 litry – 150 złotych. [nie zapisałem czego] 

Rosyjska ropa do Polski jeszcze płynie. 

Dodatkowo z Morza Północnego do Polski płynie 5 tankowców. Duże rezerwy i gotowość 

ich uruchomienia ma Kuwejt i Arabia Saudyjska, ale zanim to się stanie, według ekonomistów 

czeka nas marcowy szczyt cen. To może być 7 złotych za litr oleju napędowego i 6,50 za 

benzynę. Rekordy też bija kursy walut, ale dalej nie powinny się rozpędzać. 

1 marca: USD 4,22 zł – EUR 4,72 zł – CHF 4,60 zł 

2 marca: USD 4,33 zł – EUR 4,80 zł – CHF 4,72 zł 

3 marca: USD 4,33 zł – EUR 4,79 zł – CHF 4,70 zł 

W kwietniu inflacja prawdopodobnie przekroczy 10% i zostanie na dłużej… 

 

GK: – Ten konwój przez tydzień, przez cztery dni przejechał tysiąc kilometrów. Na 

polskiej granicy witali go weterynarze i pracownicy poznańskiego ZOO. 6 lwów, 6 tygrysów 

i nie tylko (likaon i karakan) udało się wywieźć z kijowskiego ZOO. 

[Przywieziono 120 zwierząt z ukraińskich schronisk]. 

♣ 
2022-03-04 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8363 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 12 483 nowych zakażonych. 206 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dziewiąty dzień 

 

PK: – Od 9 dni pokazujemy zdjęcia tej wojny, ale często to zdjęcia z daleka pokazują 

wybuchy i ostrzał artyleryjski. Z góry widzimy wielkie kolumny wojsk i czołgi jadące na Kijów, 



a życie nie toczy się w powietrzu. Pokażemy teraz, jak wygląda tylko jedna ulica w Czernihowie 

po rosyjskim ataku. Taka jest prawda o tej wojnie tuż obok nas. 

[Ale ja nie zdołam tego zdjęcia zapisać]. 

Na Zaporożu ostrzelano elektrownię atomową. W bombardowaniu Czernihowa zginęło 

niemal 50 osób. Ciężkie walki toczyły się o Mikołajów, ale ukraińskim wojskom udało się 

utrzymać ten port. Dramatyczna jest sytuacja w Mariupolu, gdzie umieszczone są szkoły 

przedszkola i szpitale… Co wydarzyło się w największej elektrowni [atomowej] na kontynencie. 

Rafael Mariano Grossi, dyrektor generalny Międzynarodowej Agencji Energii Atomowej: 

– Ważnym jest, by powiedzieć, że wszystkie systemy bezpieczeństwa sześciu reaktorów nie 

zostały uszkodzone i nie doszło do uwolnienia materiałów radioaktywnych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Powinniście powiedzieć swoim władzom: 

wyjdź na ulicę – i mówić, że chcecie żyć, żyć na ziemi bez wskazania promieniowania 

radioaktywnego. Radiacja nie wie, gdzie jest Rosja, nie wie, gdzie są granice waszego państwa. 

Paweł Płuska: – Prezydent [Ukrainy] oskarżył Rosję o uciekanie się do terroru 

nuklearnego i chęć powtórzenia katastrofy z Czarnobyla. Ukraińska energetyka jest oparta na 

atomie. Wciąż działa 15 reaktorów atomowych: 

Równieńska Elektrownia Jądrowa – 4 reaktory [najbliżej Polski] 

Chmielnicka Elektrownia Jądrowa – 2 reaktory [niewiele dalej] 

Południowoukraińska Elektrownia Jądrowa – 3 reaktory 

Zaporoska Elektrownia Jądrowa – 6 reaktorów 

PP: – Polacy są bezpieczni – uspokaja prezes Państwowej Agencji Atomistyki. I 

przypomina, że Polska non stop za pomocą urządzeń pomiarowych, z których większość jest 

przy naszej wschodniej granicy, monitoruje sytuację. [Podlaskie – 7 stacji monitorujących; 

Lubelskie – 6; Podkarpackie – 5; Śląskie – 3; Dolnośląskie -2; Zachodniopomorskie – 2; 

pozostałe województwa po jednym. Ale stacje te nie powstrzymają promieniowania ani go nie 

zlikwidują]. Elektrownię Zaporoską przejęli Rosjanie, a dokładnie czeczeńscy najemnicy, ale jej 

działaniem wciąż zajmują się ukraińscy eksperci. Jeśli zostanie wyłączona, Ukraina będzie miała 

kolejny problem – energetyczny. Dwie godziny temu atakiem na elektrownię atomową zajęła się 

Rada Bezpieczeństwa ONZ (Under-Secretary-General). Paweł Płuska, Fakty. 

PK: – Rosyjskie wojska atakują Ukrainę, ale ich zasadniczy cel to Wołodymyr Zełenski, 

prezydent Ukrainy. Prezydenta ocalono dzięki informacjom rosyjskich służb, których część ma 

być wojnie przeciwna. 

Monika Krajewska: – To nie jest ani baza wojskowa ani lotnisko. To blok mieszkalny 

niszczony przez rosyjskie pociski. Najnowszy dowód na ludobójstwo, którego dopuszczają się 

Rosjanie. Borowianka okupantom powiedziała STOP i zapłaciła za to najwyższą cenę. Rosjanie 

część miasta zrównali z ziemią, ale nie byli w stanie go zdobyć, podobnie jak Czernihowa, który 

w brutalny sposób jest atakowany z kilku stron. Mieszkańcy robią wszystko by spowolnić marsz 

w stronę Kijowa. To samo robi ukraińskie wojsko w Hostomelu rozbijając oddziały rosyjskich 

żołnierzy, walcząc o przetrwanie strategicznego lotniska, z którego Rosjanie mogliby atakować 

stolicę. Dziś ulice miasta usłane były ciałami wroga. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nasze wojska zadają wrogowi ogromne straty 

– ponad 9 tysięcy okupantów zostało zabitych. Uderzamy w nich w Mikołajowie, Charkowie i w 

pobliżu Kijowa. Bo właśnie Kijów jest dla nich głównym celem. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – To żaden sekret, że Rosjanie robią wszystko, by otoczyć 

miasto. Jestem dumny z bojowników, którzy bohatersko stawiają opór jednej z najsilniejszych 

armii świata. Rosjanie nie mają z nami szans. 

[Podczas drugiej wojny światowej, a miałem 6 lat, gdy się zaczynała – postanowiłem 

i pisałem z małej litery słowo niemcy. Od dziś będę pisał z małej litery słowa putin, rosja, 

rosjanie]. 

MK: – Niemal połowa mieszkańców opuściła już miasto [Kijów]. Kolejni ruszają w drogę. 

Jak przyznaje mer stolicy, niepokój budzą w nich zdjęcia z Charkowa i dowody na to, co 

rosjanie zrobili z tym miastem. Na nagraniach doskonale widać skalę zniszczeń, znajome zakątki 

są nie do poznania. Tętniące życiem centrum opustoszało. Zostały tylko ruiny. rosjanie cały czas 

bombardują też cywilne osiedla i robią to z pełną premedytacją. W zdobytym Chersoniu panuje 

terror, kobiety boją się wychodzić na ulice. 



Via Skype, Chersoń, Ukraina, Swietłana Zorina, mieszkanka Chersonia: – …została 

zgwałcona, a później zabita. Jesteśmy przerażeni, ale nie poddamy się. 

MK: – Mariupol stał się krwawym więzieniem, nazywanym drugim Aleppo. Od kilku dni 

mieszkańcy żyją tu bez wody i prądu, są bombardowani bez przerwy, a ostrzały trwają czasem 

po kilkadziesiąt godzin. rosjanie wciąż nie są w stanie jednak przejąć tam kontroli. 

[Bombardują bezkarnie, bo nie ma broni przeciwlotniczej. Prosili Unię o samoloty Jak, 

które ma Bułgaria, Rumunia i Polska, ale nie dostali – NATO się najwyraźniej nie zgodziło]. 

Siergiej Orłow, wiceburmistrz Mariupola: – Nazwałbym to ludobójstwem. Spróbujcie 

sobie wyobrazić: Mariupol walczy bez przerwy 190 godzin. Przeżyliśmy trwający 40 godzin 

nieustający ostrzał i bombardowanie – z każdej strony, z najróżniejszych rodzajów broni. 

MK: – Obrońcom udało się dziś odeprzeć ataki na Mikołąjów. Na razie bezpieczna jest też 

Odessa. Po wczorajszych rozmowach na Białorusi obie strony zgodziły się na stworzenie 

korytarzy humanitarnych w bombardowanych miastach. Ale dziś Ukraińcy poinformowali, że 

rosjanie blokują decyzje w sprawie pomocy dla Chersonia i Charkowa. Na teren Ukrainy 

rosjanie wprowadzili już ponad 90% zgromadzonych przy granicy wojsk. Monika Krajewska, 

Fakty. 

Wojciech Bojanowski Wasylków: – rosyjska propaganda, która w ostatnich dniach 

wyjątkowo się uaktywniła, próbuje przekonywać, że celem ataków są wyłącznie obiekty 

wojskowe. To co widać za naszymi plecami, celnie tej tezie przeczy [szkoła]. I to już kolejny 

dowód, który możemy sfilmować i państwu pokazać, to szkoła zawodowa w miejscowości 

Wasylków 40 km na południe od Kijowa. Szkoła, w którą uderzyła rakieta, a kilka osób zostało 

rannych. Szkoła, w której rozegrała się potworna walka – 10 osób zginęło. Tu cały czas widać 

ślady krwi gdzieś pośród tych zapasów żywności przyniesionych przez mieszkańców miasta. 

Okazało się, że spośród tych ochotników, którzy zgłosili się do tego, by walczyć w obronie 

Ukrainy, byli też rosjanie. W momencie, kiedy ten sztab został uformowany, część z nich 

zaczęła po prostu strzelać. 10 osób zginęło, wiele osób zostało rannych. No ale wszystkich tych 

dywersantów już od dawna zakamuflowanych tutaj wśród lokalnej ludności, Ukraińcom udało 

się zabić. I teraz jest spokojnie poza tymi ostrzałami, do których dochodzi co wieczór. Kilka 

słów jeszcze o tym, jak sytuacja wygląda na ulicach. Ta nowa rzeczywistość, to przede 

wszystkim gigantyczne kolejki, głównie po paliwo, od kilkuset metrów, do nawet kilku 

kilometrów. Ten kto może zatankować do swojego baku diesla, ma trochę więcej szczęścia, bo 

jeśli chodzi o benzynę, to jest dostępna dosłownie na kilku stacjach w najbliższych okolicach 

Kijowa. Ukraińcy wierzą w swoich żołnierzy, dzisiaj w dziewiątym dniu wojny są przekonani, 

że ta wojna jest do wygrania. Tę rosyjską inwazję uda im się powstrzymać. Z Wasylkowa 

Wojciech Bojanowski, Fakty. 

Paweł Szot ze Lwowa: – Na pierwszy rzut oka życie we Lwowie toczy się normalnie, ale 

to są tylko pozory. Na ulicach pojawili się żołnierze, są także policjanci w kamizelkach 

kuloodpornych i z długą bronią. Miasto próbuje żyć normalnie, ale w wielu punktach pojawiły 

się czekpointy [?] i barykady. Najczęściej stoją na nich zwykli, ale uzbrojeni cywile. Wystarczy 

zbliżyć się do lwowskiego dworca, by zobaczyć rzesze ludzi. Każdego dnia tysiące uciekinierów 

ze wschodniej Ukrainy przelewa się przez to miejsce, które stało się dla nich przystankiem w 

ucieczce do bezpiecznej i zachodniej Europy. W tym lwowskim krajobrazie jest jeszcze coś, 

czego tutaj nie było, to jest dźwięk, który regularnie każdego dnia rozrywa się tutaj nad miastem, 

nad Lwowem, wielokrotnie. Syreny ostrzegające przed możliwym atakiem z powietrza. Tu we 

Lwowie słychać je kilka razy na dobę – tak często, że na mieszkańcach nie robią już wrażenia, 

także dlatego, że na Lwów nie spadają bomby i rakiety. Największe miasto zachodniej Ukrainy 

nie zostało bezpośrednio zaatakowane przez rosjan, ale mieszkańcy przygotowują się na 

najgorsze. Mężczyźni, których spotykamy w miejskim parku, odkopują stare schrony, 

zapomniane od czasu zimnej wojny. Tak wygląda teraz wiele pomników [owinięte folią]. 

Mieszkańcy Lwowa starają się chronić zabytki Lwowa, swojego miasta. 

- To pierwsza warstwa ochronna, żeby kamień oddychał, potem będzie jeszcze wełna 

mineralna, żeby wytrzymało moment uderzenia [a potem jeszcze worki z piaskiem]. 

- Boicie się ataku? 

- No, wszystko może się zdarzyć. 



PS: – Dlatego jeden z browarów przestawił się z produkcji piwa na produkcję koktajli 

mołotowa. 

- Jak rzucasz, musisz obrócić butelkę, żeby szmatka się namoczyła, a potem musisz bardzo 

ostrożnie podpalić. Tak żeby nie zajęły się twoje ręce. 

We Lwowie obowiązuje godzina policyjna i prohibicja. W mieście działa komunikacja, 

jest prąd, woda i ogrzewanie, ale w niektórych sklepach widać już pierwsze braki w 

zaopatrzeniu. Paweł Szot, Fakty, Lwów. 

 

PK: – Od wielu już dni Kijów wzywa NATO do utworzenia strefy zakazu lotów nad 

Ukrainą, by bronić się przed rosyjskimi atakami z powietrza. Sojusz odpowiada, że wymuszenie 

przestrzegania zakazu lotów, oznaczałoby konieczność walki z rosyjskimi myśliwcami i wojnę 

całego NATO z rosją. 

Maciej Knapik: – To wojna putina, mówi szef NATO, ale NATO nie może dopuścić, by 

konflikt objął inne państwa i pochłonął więcej ofiar – usłyszeliśmy, [to klasyczny cynizm]. Stąd 

takie deklaracje: NATO jest sojuszem obronnym i nie szuka wojny z rosją. A w Polsce: NATO 

jest najsilniejszym sojuszem – mówił Andrzej Duda w Rzeszowie. Potem odbył rozmowę z 

prezydentem Bidenem. To wypowiedź putina: 

- Myślę, że wszyscy powinni zastanowić się nad normalizacją relacji. 

MK: – I to są słowa jakby z innego świata. On to mówi, jakby się nic nie stało. 

Ryszard Schnepf, były ambasador RP w Stanach Zjednoczonych: – No, to jest stała 

narracja putina, nazywa się, że nic się nie dzieje, że on nie przekracza żadnych granic, że to co 

robi, to jest jakby wewnętrzna jego sprawa. To jest stara taktyka rosyjska, która ma przekonanie 

takie, która zawiera przekonanie, że Zachód jest zbyt wygodny, zbyt dostatni, aby podejmować 

radykalne działania. 

MK: – Tu także szef europejskiej dyplomacji mówi o sankcjach, ale i dostawach broni na 

Ukrainę 

Josep Borell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. zagranicznych i polityki 

bezpieczeństwa: – To pierwszy raz, gdy Unia Europejska angażuje się w taką operację. To 

chwila historyczna. Musimy tu wykazać się jednością i skutecznością. [Nie zacytowano o 

sankcjach i dostawach broni na Ukrainę]. 

MK: – Dojczland zapowiada potężne dofinansowanie także swojego wojska. Olaf Scholz 

rozmawiał telefonicznie z putinem. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Bardzo ważne, by zachować chłodny umysł [nie 

potrafię]. Musimy być zdeterminowani, ale i ostrożni. Nie można dopuścić, by konflikt rozlał się 

poza Ukrainę. 

MK: – Unia przeznacza pół miliarda euro na broń i wsparcie Ukrainy. [Ale czy pieniądze 

te zdążą odnieść skutek, zanim zabiją Zełenskiego?] Stany Zjednoczone kolejne 350 milionów 

dolarów. Węgry odmówiły transportu broni dla Ukraińców przez swoje terytorium. [To i 

pozwolą ruskim atakować Ukrainę ze swojego terytorium. Podczas drugiej wojny światowej i po 

niej, powszechnie mówiliśmy: ruscy, ruski – i tak będzie od dziś]. Padają sugestie, że polski 

MSZ powinien też zareagować na ostatni wywiad premiera Orbana: 

NATO systematycznie rozszerza się na wschód, a rosjanom coraz mniej się to 

podobało. 

Polacy chcą przesunąć granice Zachodu aż pod rosję 

rosja musi być otoczona neutralną strefą, by czuć się bezpiecznie 

MK: – Orban szczuje na Polskę – słyszymy. W obliczu wojny wniosek o przyjęcie do Unii 

Europejskiej złożyła Gruzja i Mołdawia. Maciej Knapik, Fakty. 

PK: – Do Polski dotarło już ponad 700 tysięcy uchodźców z Ukrainy. I setki tysięcy 

Polaków pomagają im tak, jak tylko mogą, zapraszają do domów, oddają mieszkania, miasta 

organizują wielkie centra pomocy. Ale to nie chodzi o wielkie liczby, a o każdego człowieka. 

Katarzyna Górniak pokaże, jak pomagają na wsi. 

KG: – Nie tylko duże miasta i wielkie zbiórki. Uchodźcom pomagają także mieszkańcy 

wsi. [nie zrozumiałem nazwy wsi] zamieniły się w tymczasowe noclegownie, a koła gospodyń 

wiejskich gotują jedzenie dla każdego, kto tutaj przy granicy mógłby być głodny. 



Od rana do nocy gotują dla tych, którzy dopiero przeszli przez granicę i dla tych, którzy 

śpią w punktach recepcyjnych i dla tych, którzy już mieszkają u polskich rodzin, dla strażaków i 

dla służb. Gospodynie z okolic Hrubieszowa zagoniły do pracy całe wsie. Gotują to, co potrafią, 

z tego, co przyniosą sąsiedzi, tak żeby smakowało, jak mówią – gościom. 

Jolanta Kawka, koło gospodyń wiejskich w Gródku: – Ugotowałyśmy zupę pomidorową, 

barszcz ukraiński. 

KG: – Kanapki liczą w setkach, zupy na litry. Gdy do wsi przyjadą dary z kraju, 

przerabiają je tak, by nic się nie zmarnowało. 

Justyna Czerniej-Jezierska, centrum integracji społecznej w Mienianach: – Dostaliśmy 

około 500 kg pomidorów, papryki. 

KG: – W swojej wiejskiej świetlicy naprędce przerobionej tak, by można było w niej 

pomieszkać. Trzy punkty kwaterunkowe w gminie już są, będą kolejne za chwilę. 

Iwona Olejniczak, koło gospodyń wiejskich w Husynnem: – Zmieniamy się, jedni rano, 

drudzy w dzień, trzeci wieczorem, zostajemy na noc. 

Stanisława Banach, koło gospodyń wiejskich w Gródku: – Żeby się oni lepiej czuli, że 

tutaj ktoś się nimi opiekuje. 

To oprawimy w ramkę [laurka ukraińska] 

KG: – Choć dzieli je język, znajdują inne sposoby, by się dogadać. 

- Czuję, że nie jestem w tym sama, dzięki temu jakoś się trzymam. Wierzę, że będzie 

lepiej. 

KG: – To jest pomoc od kobiet dla kobiet. Ze wsi gminy Hrubieszów do granicy jest 

zaledwie kilkanaście minut. Tylko ostatniej doby, przez dwa najbliższe przejścia przeszło niemal 

20 tysięcy osób. Mieszkańcy zastanawiają się, co będzie, gdy wyschnie strumień pomocy, który 

w tej chwili [widzę: mężczyzna punkt wymiany walut, tak też jest] płynie z całej Polski, bo oni 

wiedzą, że tym ludziom będzie trzeba pomagać znacznie dłużej. Z granicy polsko-ukraińskiej, 

Katarzyna Górniak. Fakty. 

 

PK: – Tracą domy, wille, jachty, samoloty i miliony na kontach bankowych. W 

amerykańskiej prokuraturze powstał specjalny wydział, który ma się zająć odnalezieniem 

nieruchomości i pieniędzy, do których jeszcze nie udało się jeszcze dotrzeć. To sankcje, jakie 

uderzyły w rosyjskich miliarderów. 

Jan Błaszkowski: – Gigantyczne kolejki ustawiły się przed sklepami sieci IKEA, po tym 

jak szwedzki koncern zadecydował o zamknięciu swojego biznesu w rosji i na Białorusi. To 

wynik sankcji nałożonych na państwo putina, których ofiarą stali się zwykli klienci. rosyjska 

gospodarka załamuje się odcięta od kontaktów ze światem i od rezerw walutowych. [euro 95,00. 

Dolar 85,00] Giełda w Moskwie jest od poniedziałku zamknięta. Akcje tamtejszych firm to dziś 

papiery śmieciowe. Rubel leci na łeb, na szyję. Ceny rosną. Nie działają karty kredytowe, 

rosjanie mają kłopoty z wypłatą pieniędzy i z kupnem wielu produktów… 

[Jeszcze było o oligarchach, o rosjanach, zamkniętej IKEI, dzieciach rodzących się pod 

ostrzałem…] Tylko w Kijowie od początku wojny urodziło się 400 dzieci. 

♣ 
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Polska – 12 737 nowych zakażonych. 199 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dziesiąty dzień 

 

GK: – rosjanie brutalnie nacierają, a Ukraińcy bohatersko bronią się już dziesiątą dobę. 

Rośnie liczba ofiar także cywilnych, a zniszczenia są nie do opisania; rosjanie po woli, ale 

systematycznie zajmują coraz większe tereny Ukrainy. Pierwszy raz zgodzili się stworzyć dwa 

korytarze humanitarne i wstrzymać ogień. Pierwszy prowadzi z Mariupola do Zaporoża, drugi z 

miejscowości Wołnowacha [obwód doniecki]. Korytarze funkcjonowały jednak krótko i z 



przerwami; rosjanie prawdopodobnie otoczyli Charków, Czernihów, Mariupol i Sumy. Atakują 

Mikołajewsk i bombardują Żytomierz [na zachód od Kijowa]. 

Cezary Grochot: – Zawieszenie broni obowiązywało tylko kilka godzin i tylko w rejonie 

Mariupola i Wołnowachy. Na pozostałych odcinkach frontu dziesiąty dzień trwały zażarte walki. 

Ukraińskie miasta i wsie były bezlitośnie bombardowane. 

Władimir Kliczko, były bokserski mistrz świata, brat mera Kijowa [obejmuje go za ramię]: 

– Dramat, który w tej chwili rozgrywa się w Ukrainie, kwestionuje pojęcie człowieczeństwa. 

Atakowana i zabijana jest ludność cywilna. Nasze miasta zamienione w gruzy. 

CG: – Ponieważ rosjanie tylko na chwilę wstrzymali ogień, udało się ewakuować bardzo 

niewielu mieszkańców. Ewakuacja Mariupola została odwołana. Uciekają głównie kobiety i 

dzieci. Cała reszta zostaje walczyć. 

Stanisław Horuna, brązowy medalista olimpijski w karate: – Wiele razy walczyłem za mój 

kraj, ale w sporcie. Nigdy nie sądziłem, że będę musiał bronić Ukrainy z bronią w ręku. Ale nie 

wahałem się ani chwili. 

CG: – Ukraińcy zadają rosji ciężkie straty. Kolejny rosyjski śmigłowiec strącony, kolejna 

załoga zginęła. A to już Czernichów i zestrzelony rosyjski samolot szturmowy. Pilot zdołał się 

katapultować, ale szybko został schwytany. Tam, gdzie ludzie nie mają broni [gdzie ta broń z 

Zachodu?], wychodzą na ulice z gołymi rękoma, aby powstrzymać rosyjskie wojska, kładą się 

pod rosyjskimi pojazdami, ryzykując życiem. Okupanci do domu! – Krzyczą mieszkańcy z 

zajętego przez rosjan Chersonia. 

[Czy świat może patrzyć spokojnie na taką rzeź ludzi?] 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy [zachrypnięty]: – rosyjska armia nie osiąga 

swoich celów, a mają już prawie 10 tysięcy zabitych żołnierzy. 10 tysięcy – to straszna liczba, to 

chłopcy w wieku osiemnastu, dwudziestu lat, prawie dzieci. To żołnierze, którzy nie wiedzą, po 

co tu przyjechali. 

CG: – rosja przyznaje się do dziesięciokrotnie mniejszych strat, ale prawda powoli 

zaczyna docierać nawet do Moskwy. To wystąpienie rosyjskiej senator: 

Ludmiła Narusowa, rosyjska senator: – Wczoraj ze strefy działań bojowych wycofano 

kompanię poborowych, których albo zmuszono do podpisywania kontraktów, albo podpisywano 

je za nich. Ze stuosobowej kompanii żywych zostało tylko czterech. 

CG: – putin widzi, że sytuacja wymyka mu się spod kontroli, dlatego zamienia rosję 

w Koreę Północną. Od dziś za mówienie prawdy o wojnie grozi 15 lat więzienia. 

Wszystkie niezależne media zamknięte, putin kazał też wyłączyć popularne serwisy 

społecznościowe: fejsbuk i tweeter. 

Agnieszka Legucka, profesor, [ma ze 20 lat?] Polski Instytut Spraw Międzynarodowych: – 

Ta rosyjska propaganda przybiera coraz bardziej kształt takiego orwellowskiego świata, gdzie 

ministerstwo prawdy mówi, jak lew. 

CG: – putin powiedział dzisiaj, że nałożone na rosję sankcje są jak wypowiedzenie wojny. 

Ale Ukraina domaga się jeszcze ostrzejszych działań. Bo mimo bohaterskiego oporu kraj 

krwawi, ponosi ogromne straty. 

Ta ukraińska dziewczynka kolejny dzień spędziła w bunkrze w Kijowie. Aby dodać 

otuchy swoim rodakom zaśpiewała piosenkę ze znanej bajki. Cezary Grochot, Fakty. 

Wojciech Bojanowski, Biała Cerkiew, 80 km od Kijowa, rano miejscowość została 

zbombardowana przez Rosjan: – My, tak jak większość mieszkańców, spędzimy noc w bunkrze, 

dosłownie 3 minuty temu zaczęła się godzina policyjna. Za chwilę będziemy musieli wejść do 

tego budynku. Na ulicach miasta widać zdecydowanie więcej żołnierzy. Widzieliśmy też duże 

kolumny ciężkiego ukraińskiego sprzętu zmierzające w kierunku frontu, a wszystko zaczęło się 

wcześnie rano od bombardowania. Zbombardowana została dzielnica mieszkalna. Ludzie byli w 

swoich domach i jeśli to, co wiemy, się potwierdzi, tylko jedna osoba została ranna w wyniku 

tego potwornego bombardowania – będzie można mówić o prawdziwym cudzie. 

Dziś rano z łóżek wyrwała nas potężna eksplozja i tutaj na miejscu, bo to widzimy, 

przerażający obraz: budynki zniszczone w promieniu kilkuset metrów, tutaj uszkodzona została 

też rura gazowa. Na miejscu mieszkańcy, którzy próbują jeszcze ratować swój dobytek, są też 

strażacy, którzy cały czas szukają rannych, wiemy o jednej osobie, która ciężko została ranna, 



odwieziona została do szpitala. Nam udało się porozmawiać z mieszkanką tego domu, która w 

momencie, kiedy ta rakieta spadła w tym miejscu, była w pokoju razem ze swoim dzieckiem. 

- Dzięki Bogu żyjemy [z wielkim płaczem], to była chwila: najpierw huk, a potem 

wszystko zaczęło się sypać nam na głowy. 

WB: – Od dwóch dni było tu bardzo spokojnie. Prawdopodobnie to był nalot. Mieszkańcy 

mówią, że słyszeli samolot, który leciał, dwukrotnie miał przelecieć nad tą miejscowością. 

Proszę zobaczyć, jak zniszczone są budynki, gdzie cały czas są ich mieszkańcy, którzy cudem 

uniknęli śmierci. Muszę państwu powiedzieć, że niezwykle trudno jest na to wszystko patrzeć. 

Niezwykle trudno rozmawia się z ludźmi, którzy w ciągu sekundy tracą zdrowie i dorobek 

całego życia. Tu w okolicach Kijowa robi się niestety coraz mniej spokojnie, słyszeliśmy 

kolejny alarm przeciwlotniczy, więc będziemy musieli poszukać jakiegoś bezpiecznego miejsca. 

Z Białej Cerkwi dla Faktów, Wojciech Bojanowski. [Powinien być odwołany do Polski. TVN 

nie powinno wymagać od swoich pracowników uczestniczenia w wojnie]. 

GK: – Dziś rano do Polski przyleciał amerykański sekretarz stanu Antony Blinken. 

Rozmawiał z premierem, szefem polskiej dyplomacji, a także z wolontariuszami na granicy. 

Będziemy trzymać się razem w obliczu inwazji – zapewniał Blinken. 

Maciej Knapik: – Sekretarz stanu nie w Warszawie, ale najpierw na granicy polsko-

ukraińskiej. Rozmawia między innymi z uchodźcami. Daje sygnał, że po tej stronie granicy 

stacjonuje amerykańska armia. 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Można powiedzieć, że współpraca 

polsko-amerykańska jest ściślejsza niż kiedykolwiek dotychczas. 

MK: – Antony Blinken w Rzeszowie rozmawiał z polskim ministrem spraw zagranicznych 

i premierem. Amerykanie oferują niemal 3 miliardy dolarów na pomoc humanitarną dla 

Ukraińców. [Tam, gdzie jest potrzebna ta pomoc humanitarna, nie można jej zastosować, bo 

bombardowanie z powietrza i ostrzał z ziemi]. 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych Polski: – Nadal będziemy przyjmować 

wszystkich tych, którzy potrzebują pomocy i niezależnie od narodowości, rasy czy religii [ale 

nie uciekinierów z Syrii, przeciwko którym budujemy 180 km zaporę stalową]. 

MK: – Polska powołuje Centrum Dokumentowania Zbrodni rosyjskich w Ukrainie im. 

Rafała Lemkina (twórca pojęcia „Ludobójstwo”) prawnik z czasów drugiej wojny światowej. 

Zebrane dowody posłużą w procesach karnych. Ale teraz celem jest zatrzymanie putina. 

GK: – Prezydent Ukrainy w bardzo ostrych słowach krytykuje NATO, mówi, że dało 

zielone światło do dalszego bombardowania Ukrainy. Zełenski żąda zamknięcia przestrzeni 

powietrznej nad krajem. Według przywódców państw sojuszu [według sekretarza NATO] to 

mogłoby jednak oznaczać wojnę całego NATO z rosją. [A wobec takiego stanowiska NATO 

ruscy wiedzą, że mogą bezkarnie bombardować całą Ukrainę]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy [bardzo wymęczony]: – Przelewamy krew za 

naszą wspólną wolność, za naszą wspólną Europę. 

Michał Tracz: – Pełnym emocji i w nocnym przemówieniu prezydent Zełenski apeluje do 

NATO, chce, by sojusz natychmiast zamknął przestrzeń powietrzną nad Ukrainą. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – NATO dało zielone światło do 

bombardowania ukraińskich miast i wsi. Wszyscy ludzie zginą od dziś, zginą przez was, z 

powodu waszej słabości i braku jedności. 

MT: – Według Zełenskiego całkowity zakaz lotów nad Ukrainą uniemożliwiłby rosyjskim 

samolotom bombardowanie ukraińskich miast, ale takiej decyzji NATO [Biden] nie podejmuje. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – NATO nie chce wojny z rosją. Nie 

jesteśmy częścią tego konfliktu. [Bo nie jest nam na rękę teraz walka z rosją. Co innego było, 

w Afganistanie, Iraku, Libii]. Musimy być pewni, że nie będzie on eskalował i nie rozleje się 

poza Ukrainę. 

MT: – Ukrainie pomaga niemal cały demokratyczny świat. [Jak?] także Stany 

Zjednoczone i także Unia Europejska. [Jeżeli tak, to niech natychmiast dadzą chociaż broń 

przeciwlotniczą]. Mówimy tu także o wsparciu finansowym i o dostawach broni. [Nie widać tej 

broni u Ukraińców]. 

[…muszę przerwać zapisywanie. Przykro mi, że nie ma litości dla Ukrainy]. 

Tvn24bis – „Tak jest”  



Reporter telewizji CNN – To ten wybuch w rejonie Charkowa. Analitycy wojskowi nie są 

w stanie powiedzieć dokładnie, jakiej broni używają rosjanie, ale niektórzy nabierają 

przekonania, że rosja zaostrza konflikt, korzystając z przerażających metod. Reporter CNN 

zauważył wyrzutnię pocisków termo-barycznych w pobliżu granicy ukraińskiej. [Wyrzutnia jako 

samodzielny pojazd, trochę podobna do katiuszy]. Takie pociski powodują dwa wybuchy: 

pierwszy nasyca powietrze oparami paliwa, a drugi podpala je, powodując eksplozję o 

katastrofalnych skutkach. Ofiary wybuchu mają poczucie, że powietrze jest wysysane z ich płuc. 

Dokumentacja skutków rosyjskiej armii wskazuje też na użycie bomb kasetowych, te pociski 

rozpadają się w powietrzu na wiele mniejszych części, z których każda powoduje oddzielną 

eksplozję. Obiekty cywilne na Ukrainie coraz częściej są ostrzeliwane przez rosjan celowo. 

Obserwatorzy działań Moskwy ostrzegają, że takich ataków może być coraz więcej. 

Tvn24bis – Fakty dalszy ciąg [zapisuję po wielu godzinach przerwy] 

Grzegorz Kajdanowicz: – Już ponad 1 200 tysięcy ukraińskich uchodźców uciekło z kraju 

do Polski, Rumunii, Mołdawii i na Węgry. Ale ta fala nie zatrzymuje się i nic nie wskazuje na 

to, by tak się stało. 



Paweł Szot, Lwów: – Lwów to jest największe ukraińskie miasto niedotknięte 

bezpośrednio działaniami zbrojnymi. …bardzo blisko granicy z Polską i dlatego przez Lwów 

bardzo dużo uchodźców ze wschodniej Ukrainy ucieka na Zachód. Ukraina to jest kraj, który ma 

bardzo dobrze rozwiniętą sieć kolejową, to jest jeszcze spadek po związku radzieckim i dlatego 

pociągi stały się środkiem transportu bardzo często wykorzystywanym przez uchodźców… 

Każdego dnia organizowane są dodatkowe specjalne pociągi, które mimo ogromnego 

zagrożenia wyruszają na wschód do takich miast jak Charków, Kijów czy Kramatorsk, by zabrać 

ludzi uciekających przed wojną. Każdy z tych pociągów jest wypełniony po brzegi; w każdym 

ludzie, którzy mieli czasem kilka, kilkanaście minut na to, by zdecydować się o ucieczce. Całe 

swoje życie musieli zapakować do jednej, dwóch walizek. Podróżują nawet ze zwierzętami 

domowymi, widzieliśmy tutaj psy, koty, a nawet szczury czy kanarki… Pociągi jadące na 

wschód także nie są puste, podróżują nimi Ukraińcy, którzy chcą się bić z rosjanami. Od 

początku tej wojny ukraińskie koleje przewiozły już ponad milion uciekinierów ze wschodniej 

Ukrainy. Paweł Szot, Fakty, Lwów. 

Katarzyna Górniak, na granicy w Hrebennem: – Są miejsca, gdzie czeka się bardzo krótko 

i tak jest na przykład w Zosinie – to zaledwie dwie godziny [czekania na przekroczenie polskiej 

granicy]. Są też miejsca, gdzie trzeba czekać bardzo długo, a w samochodzie spędzić nawet 25 

godzin. I tak jest w Korczowej. Ostatniej doby przez wszystkie przejścia graniczne przeszło 

niemal 110 tysięcy osób i to najwięcej od początku wojny. Coraz więcej wiemy o tym, dokąd 

uchodźcy chcą kierować się później. I wiemy, że coraz częściej wybierają te największe polskie 

miasta. 

Kojarzą słowo Warszawa i niewiele więcej. Gdy złapią okazję, wsiadają i jadą. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Tylko wczoraj Warszawa udzieliła pomocy 

niemal 6,5 tysiącom uchodźców. 

GK: – Wozy strażackie i karetki jadą na Ukrainę… 

Jarosław Kostkowski: – …ambulans kupili paralotniarze. Tysiące ofiar wojny: zabici, 

ranni, okaleczeni – na ratunek ambulanse z Polski. Niektórzy oddają nawet własne karetki… 

GK: – Lokalny sadownik z Grójca przyjął ponad 80 ukraińskich uchodźców. Na co dzień 

to oni pomagali jemu przy zbiorach. Teraz on im się odwdzięcza. 

– …maluch cierpliwie czekał. Dzięki Bogu dojechaliśmy do szpitala i wtedy pomyślał 

sobie: wychodzę. 

Renata Kijowska: – Daniło urodził się w Lublinie. Ma teraz sporą rodzinę. Znalazł 

schronienie u pana Witolda Wójcika, przedsiębiorcy i dziennikarza z okolic Grójca, który 

przyjął jeszcze 80-ro innych uchodźców. Spłaca wobec Ukraińców dług wdzięczności, jak wielu 

sadowników z okolicy. 

Witold Wójcik, przedsiębiorca: – Oni przyjeżdżają na wszystkie zbiory. Gdyby nie 

Ukraińcy, my byśmy te sady mogli powycinać. Te wszystkie plantacje moglibyśmy zamknąć, 

RK: – Dlatego otwiera swój dom, wozi dzieci na basen czy zajęcia sportowe, zapisze je do 

szkoły. 

Witold: – Pójdą do przedszkola, do szkoły, ja mam samochody dziewięcioosobowe, nie 

ma problemu, żeby ich dowozić. 

RK: – Wszyscy pomagają: brat, sąsiedzi, szkoła, miejscowy sklep. 

Barbara Lipska, koordynatorka pomocy uchodźcom w powiecie grójeckim: – U nas 

w naszym centrum kryzysowym, w mojej szkole brakuje nam żywności. Bardzo prosimy, kto 

może… 
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Polska – 7697 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – jedenasty dzień 

 



GK: – Odcięte od świata, bezustannie ostrzeliwane ukraińskie miasta są na krawędzi 

katastrofy humanitarnej, a w nich tysiące cywilów, których życie jest zagrożone. Dziś była druga 

próba ewakuacji cywilów z Mariupola. Znów nieudana, bo tak jak już wczoraj rosjanie 

otworzyli ogień do cywilów opuszczających miasto korytarzem humanitarnym – donoszą 

ukraińskie władze. Nie można ewakuować też mieszkańców Buczy i Hostomela [na zachód od 

Kijowa]. Toczą się walki, a Ukraińcy mówią o rozstrzeliwaniu mieszkańców przez rosjan. 

Atakowane są Charków, Ochtyrka i Trościaniec [to na północy Ukrainy, bliżej Charkowa]. 

Cezary Grochot: – Irpień. Oto obraz barbarzyństwa putina, rosyjskie wojska otworzyły 

ogień do uciekających z Irpienia cywilów, mimo uzgodnionego zawieszenia broni i korytarza 

humanitarnego. Przerażeni ludzie uciekali, walcząc o życie wśród płonących budynków i 

spadających pocisków. Jest wiele ofiar. Do podobnych zbrodniczych ataków na ludność cywilną 

dochodziło w wielu innych miastach. To osiemnastomiesięczne dziecko zginęło dziś rano 

w Mariupolu. Ewakuację znów tam odwołano. W mieście jest prawie 400 tysięcy osób; rosjanie 

zarządzili całkowitą blokadę, odcięli prąd, kończy się jedzenie i leki. Brakuje nawet wody pitnej. 

Okupanci wzięli całe miasto do niewoli – oświadczył burmistrz Mariupola. 

Wadym Bojczenko, mer Mariupola: – W pierwszych dniach wojny umierało kilkadziesiąt 

osób dziennie, teraz to już setki każdego dnia, a za chwilę będą ich tysiące. Nie możemy nawet 

pozbierać ciał, bo cały czas strzelają. 

CG: – Podobnie było w Charkowie, tam też otwarto korytarz ewakuacyjny, ale rosja 

zasypała miasto gradem pocisków. To zbrodnie wojenne – mówią władze w Kijowie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy [zachrypnięty]: – rosyjscy wojskowi wzięci do 

niewoli zaczęli mówić. Wysłuchaliśmy ich zeznań, widzieliśmy ich dokumenty, mapy, plany. To 

nie jest improwizacja, oni nie wymyślili tego wczoraj, a starannie zaplanowali dużo wcześniej, 

właśnie przygotowali tę inwazję, okrutnie, cynicznie. 

CG: – Prezydent Zełenski zaapelował do swoich rodaków, aby nie tracili wiary, bo 

ukraińska armia zadaje przeciwnikowi ogromne straty. Wzywał ludzi, aby walczyli z rosyjskimi 

okupantami wszędzie, w każdy możliwy sposób. Ale Ukraińców nie trzeba namawiać do walki z 

rosją, nawet cywile bez broni codziennie protestują w niezajętych miastach, mimo że rosyjskie 

wojsko, żołnierze coraz częściej strzelają nie w powietrze, a wprost do demonstrujących ludzi – 

tak jak tu, w Nowopskowie [koło Ługańska]. Ukraińcy walczą i to bardzo skutecznie, na 

niektórych odcinkach przeprowadzają nawet kontrataki. Koło Irpienia udało im się zniszczyć 

kilkadziesiąt pojazdów wroga. 

Ukraiński żołnierz: – Chciałbym zwrócić się do wszystkich Ukraińców. Chcę, żebyście 

wiedzieli, że my się trzymamy. I wy też wytrwajcie. Będziemy walczyć do ostatniego 

człowieka. 

CG: – putin podjął decyzję, że rodziny rosyjskich zabitych i rannych żołnierzy, będą 

dostawać odszkodowania: 

Zabity: 12 000 000 rubli ~ 560 000 zł 

Ranny: 6 000 000 rubli ~ 280 000 zł 

CG: – rosyjski przywódca zachowuje się, jakby nie działo się nic. To jego wczorajsze 

spotkanie ze stewardesami Aerofłotu… 

Ukraińskie władze mają świadomość, że putin nie może pozwolić sobie na przegraną 

i rzuci do walki wszystkie siły. Trwają przygotowania do obrony ukraińskiej stolicy. Cezary 

Gtochot, Fakty. 

GK: – Nasz reporter w Żytomierzu, to miasto położone 140 km od Kijowa. Doszło tam do 

dwóch ataków rakietowych, zburzona została między innymi szkoła. 

Wojciech Bojanowski: – Najpierw rakieta spadła na osiedle mieszkaniowe, gdzie zginęły 4 

osoby, w tym kilkuletnie dziecko. Na szczęście w szkole nie było zajęć. To co widzimy na 

ulicach, to stan najwyższej gotowości: zapory przeciwczołgowe, w oknach worki z piaskiem. 

Dzisiaj rakieta zaatakowała lotnisko. 

GK: – Około 70 tysięcy Ukraińców wróciło bronić kraju przed rosyjską inwazją – to dane 

szacunkowe. Przychodzą do punktów mobilizacyjnych obrony terytorialnej, tam są szkoleni, 

dostają wyposażenie, broń i jadą walczyć. Są też ochotnicy z innych krajów w mundurach i z 

bronią. 



Paweł Szot, Lwów: – My we Lwowie na dworcu spotkaliśmy weteranów brytyjskiej armii, 

ale takich ludzi jest o wiele więcej. Według władz Ukrainy zgłosili się już ochotnicy z ponad 50 

krajów z całego świata, którzy chcą tu przyjechać i bronić Ukraińców przed rosyjską agresją. 

Ale do armii i obrony terytorialnej zgłaszają się także sami Ukraińcy cywile, a liczeni są już w 

dziesiątkach tysięcy. Odwiedziliśmy jeden z punktów mobilizacyjnych tutaj na terenie Lwowa. 

Kilkunastominutowe szkolenie z obsługi kałasznikowa, na więcej nie ma czasu, trwa 

wojna, a Ukraina potrzebuje obrońców. Tylko do tego punktu mobilizacyjnego obrony 

terytorialnej we Lwowie każdego dnia zgłaszają się setki mężczyzn i kobiet. Gdy setki tysięcy 

kobiet z dziećmi uciekają z Ukrainy, w przeciwnym kierunku podróżują ukraińscy mężczyźni. 

- Żeby bronić ojczyzny i walczyć z kacapami [dawno niesłyszane określenie, a tego 

określenia używaliśmy w czasie drugiej wojny światowej]. 

Już prawie 70 tysięcy Ukraińców wróciło z zagranicy, by chwycić za broń. Można z nich 

uformować kilkanaście wojskowych brygad. Nie są sami. Na lwowskim dworcu spotykamy 

grupę obcokrajowców: 

- W życiu nie myślałem, że przyjdę na dworzec i kupię bilet na wojnę. Każdy, kto mówi, 

że się nie boi, albo kłamie, albo jest idiotą. Oczywiście, że się boję, ale zamierzam walczyć za 

coś słusznego. To się liczy. 

Broń dostaną od Ukraińców, resztę wyposażenia zabrali z domu. 

Jack, ochotnik z Wielkiej Brytanii: – Żółty znak jest po to, żeby odróżnić swoich od 

wrogów. Ukraińcy używają żółtych, a rosjanie białych. 

Twierdzą, że nie mogli pozostać bezczynnie, gdy na wojnę ruszają nawet ci, którzy nie 

mają nic wspólnego z wojskiem. 

Jack: – Wszyscy jesteśmy Brytyjczykami, przybyliśmy, bo posiadamy umiejętności, które 

mogą się przydać [!] Wszyscy jesteśmy wyszkoleni. Jesteśmy byłymi wojskowymi. 

Władze Ukrainy tworzą międzynarodowy legion. Rekrutacje prowadzą ambasady Ukrainy 

na całym świecie. Według Ukraińców zgłosiło się już ponad 16 tysięcy chętnych. 

Ukraina dramatycznie potrzebuje broni, ale też wojskowego wyposażenia: kamizelek, 

hełmów, radiostacji czy pakietów medycznych. Podobnie, jak na początku wojny w Donbasie 

taki sprzęt dostarcza między innymi [polska] fundacja „otwarty dialog” 

Bartosz Kramek: – Kamizelka czy hełm to jest sprzęt ochronny osobistej i dziesiątki, tak 

naprawdę setki tysięcy są potrzebne. 

Niektóre kraje zapowiedziały, że pozwolą swoim obywatelom dołączyć do ukraińskich 

żołnierzy. Polskie prawo tego zakazuje [na pewno?] Paweł Szot, Fakty, Lwów. 

Maciej Knapik: – Antony Blinken wczoraj na granicy polsko-ukraińskiej wśród 

uchodźców z ministrami spraw zagranicznych Ukrainy i Polski. Dzisiaj już w Mołdawii… 

Gregory Meeks, przewodniczący komisji spraw zagranicznych Izby Reprezentantów 

Stanów Zjednoczonych: – Zwracając się do Polaków, nie obawiajcie się tego, że ktoś będzie was 

atakować, bo Stany Zjednoczone będą stać z wami, będziemy tutaj z wami. Nie obawiajcie się. 

MK: – Już w Mołdawii Blinken był pytany o wysłanie polskich migów na Ukrainę. 

Blinken: – Aktywnie przyglądamy się kwestii samolotów, które Polska mogłaby 

dostarczyć Ukrainie. I zastanawiamy się, w jaki sposób moglibyśmy uzupełnić zasoby Polski, 

gdyby sama się na to zdecydowała. Nie mogę mówić o konkretnych terminach, ale powiem 

tylko, że bardzo, bardzo aktywnie przyglądamy się tej sprawie. 

MK: – A oto odpowiedź Warszawy: 

Rzecznik: – Na ten moment żadne decyzje nie zapadały… [a jakieś inne w ogóle zapadły?]  

MK: – a już jest czas, by się pojawił całościowy plan… 

GK: – Stop zakupom rosyjskich surowców – apeluje szef ukraińskiej dyplomacji. 

Natychmiastowe, solidarne i stanowcze decyzje to będzie finansowy cios dla rosji. 

Uniezależnienie się od rosyjskich surowców nie jest łatwe, ale jest możliwe. My też nie musimy 

kupować milionów ton rosyjskiego węgla. 

Michał Tracz: – Po tę broń świat jeszcze nie sięgnął, ale to są sankcje, które są na stole, a 

Polska apeluje, by wprowadzić je jak najszybciej. Chodzi o pełne embargo na rosyjskie surowce: 

na węgiel, gaz i ropę, bo na razie rosja jest dla całej Unii jedną wielką stacją paliwową. Szacuje 

się, że embargo na surowce mogłoby uszczuplić rosyjski eksport o 135 mld euro rocznie. 

Głównym odbiorcą surowców jest Dojczland, a następnie Polska. Nasz kraj na rosyjską ropę i 



węgiel wydał przez 20 lat 730 mld złotych. Do tego trzeba doliczyć opłaty za gaz, ale te dane nie 

są jawne. 

Wojciech Jakóbik, redaktor naczelny biznesalert.pl : – Jest możliwe natychmiastowe 

uniezależnienie od węgla, ropy i gazu z rosji, to tylko kwestia ceny i woli politycznej. 

MT: – Pytanie też, na ile realne? Choćby w przypadku gazu: ten rosyjski, to około 40% 

zużywanego gazu w Polsce. 

Joanna Maćkowiak-Pandera, doktor, prezeska fundacji „forum energii”: – Jesteśmy 

w stanie właściwie w ciągu roku zrezygnować z dostaw z rosyjskiego gazu. O ile węgla nie 

zabraknie, to można założyć, że będzie coraz drożej, energia będzie droższa. 

[Prezydent Andrzej Duda ma w Polsce węgla na jeszcze dwieście lat]. 

MT: – Między innymi za sprawą Gazoportu w Świnoujściu i kończonej już budowie Baltik 

Pipe, gazociągu łączącego Norwegię, Danię i Polskę. Dzięki nim będzie można niemal w 100% 

zastąpić gaz płynący dotąd z rosji. Nieco trudniej będzie z węglem. Kupujemy wciąż 8,3 mln ton 

rocznie. Nadal 66% importujemy ropy z rosji. Z innych źródeł znaczy drożej. Michał Tracz, 

Fakty. 

Katarzyna Górniak, Hrebenne: – Tylko na jednym przejściu w Medyce ostatniej doby 

odprawiano tysiąc osób na godzinę. Te osoby to oczywiście w większości kobiety i dzieci i tutaj 

na miejscu jest im udzielana wprost wspaniała pomoc, za którą one są bardzo wdzięczne. 

Przygraniczne miasta mówią, że ten proces trzeba usprawnić, bo inaczej wkrótce po prostu się 

zapcha. Stąd apel, by uchodźców z granicy przewozić w głąb kraju do innych miast. My coraz 

więcej wiemy o tym, kto przyjeżdża do Polski. Na początku były to osoby, które wiedziały, 

dokąd jadą i miały się u kogoś zatrzymać. Teraz, kiedy na granicę przyjeżdżają te nowe osoby, 

stają na tej granicy i po prostu nie wiedzą, co robić dalej. 

Anna Czerwińska tuż przy granicy ukraińsko-węgierskiej: – Jesteśmy dokładnie na 

dworcu kolejowym w mieście Zakoń (Záhony) w Węgrzech. Co dwie godziny przyjeżdżają tutaj 

pociągi pełne ukraińskich uchodźców. Przez przejście drogowe można się przedostać tylko 

samochodem albo autokarem, pieszo się nie da. Zwykli Węgrzy i pracownicy organizacji 

humanitarnych czekają tutaj na nich z otwartymi ramionami, kawą, herbatą, lekami i zabawkami 

dla dzieci. Do tej pory przedostało się tutaj 169 tysięcy uchodźców, głównie kobiety i dzieci. I 

co chwilę przyjeżdżają tutaj wolontariusze, by pomagać. Media kontrolowane przez rząd 

owszem pokazują uchodźców, ale bombardowanych i równanych z ziemią miast nie widać. 

GK: – Bezpieczne miejsce do spania, jedzenie czy leki można zorganizować bardzo 

szybko. Uchodźcom trudniej sobie poradzić z wojenną traumą [ba!] Pilnie potrzebna jest pomoc 

psychologów. 

- Wszyscy zostali. I mama i tato, siostra z córeczką i mężem. I mój mąż. Bombardowali 

wszystko. Zginęli ludzie, wielu też zostało ciężko rannych. 

- Strasznie; chowaliśmy się po tych piwnicach… 

- Tam ciągle strzelali. Bomby… Nie chciałam wyjeżdżać, ale zrobiłam to dla dobra 

dziecka. 

Anna Nartowicz, psycholog, logopeda, Mazowieckie Centrum Neuropsychiatrii: – 

Spodziewamy się dużo pracy. Właściwie to już się zaczęło, myślę, że tej pracy będzie tylko 

więcej. Nie zalewać emocjami. Najważniejsze to jest jednak bycie i zapewnienie 

bezpieczeństwa, komfortu; podstawowego funkcjonowania, czyli właśnie: jedzenia, ciepłej 

pościeli, snu, a dzieciom zabawy. 

Agnieszka Siedler, psycholog dziecięcy, Akademia Pedagogiki Specjalnej: – Dla mnie 

zaskoczeniem było to, że dzieci na śniadanie lubią purée ziemniaczane. 

Magda Łucjan: – Ważne jest, by do niczego nie zmuszać, zwłaszcza opowiadania tego, co 

już za nimi. Warto zapytać natomiast szczególnie dzieci o przyzwyczajenia codziennego 

przedwojennego życia. Jakie sygnały powinny nas niepokoić, żeby odesłać dzieci do specjalisty? 

AS: – Na pewno warto zwracać uwagę na to, czy dzieci śpią spokojnie. Jeżeli pojawią się 

lęki nocne, jeżeli dzieci wybudzają się z płaczem, to może być sygnał, że warto się gdzieś 

zwrócić. 

MŁ: – W tym przypadku czas szybko ran nie uleczy. Konieczne jest działanie. Magda 

Łucjan, Fakty. 



GK: – Warszawa i inne polskie miasta, także Londyn, Paryż, Rzym, Ałma Ata – bardzo 

długa jest lista miast, w których odbyły się protesty przeciwko inwazji na Ukrainę… 

GK: – Pierogi, które dotychczas były ruskie, teraz będą ukraińskie… 

 
HYMN UKRAINY 

 
Nie umarła jeszcze Ukraina, 

chwała, i wolność, 
Jeszcze do nas, bracia młodzi, 

Uśmiechnie się los! 
Zginą wrogowie nasi 
Jak rosa na słońcu, 

Zapanujemy, bracia, i my 
W swoim kraju. 

♣ 
2022-03-07 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,9647 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5585 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwunasty dzień 

 

AW: – Ostrzał się nie kończy, a ewakuacja może skończyć się śmiercią. 

Ostatnie 24 godziny na mapie: W miastach Irpień i Bucza [na zachód od Kijowa] 

obleganych przez rosyjskie siły nie ma wody i prądu, brakuje żywności. Lotnisko w Winnicy 

w środkowej części Ukrainy został zbombardowane przez rosjan, są zabici. Kilka miast 

(Wasylkówka, Melitopol, Połohy, Tokmak, Berdiańsk – wszystko na południu) zostało zajętych 

przez ruskich. Znów jest zapowiedź korytarzy humanitarnych, które mają prowadzić z: Kijowa, 

Mariupola, Charkowa i Sum. Na koniec informacja spod Chersonia: wojska ukraińskie zajęły w 

nocy lotnisko Czarnobajewka, gdzie ruscy zamieścili część swoich maszyn. Ukraińcy zniszczyli 

tam 30 śmigłowców. 

Wołodymyr Zełenki, prezydent Ukrainy: – Oni nie atakują żadnych celów wojskowych, 

tylko w obiekty cywilne, uderzają w nasze miasta, zabijają cywilów, sieją terror. Ile jeszcze ofiar 

śmiertelnych i strat potrzeba, aby zabezpieczyć niebo nad Ukrainą? Czym różnią się ludzie w 

Charkowie czy Mikołajowie od mieszkańców Hamburga czy Wiednia? Czekamy na pomoc. 

Cezary Grochot: – …ruscy gromadzą coraz więcej wojsk wokół Kijowa i przygotowują się 

do szturmu na ukraińską stolicę, ale ponoszą przy tym ciężkie straty. To jest jednostka specjalna 

ukraińskiej policji Kord w akcji i dwa zniszczone ruskie czołgi. 

Dima, ukraiński żołnierz: – Oni walczą za pieniądze, część nie wie, po co przyjechała, 

a my bronimy swojej ojczyzny, naszych domów, dzieci, rodzin. Nigdy się nie poddamy. 

CG: – Postępy ruskich są wciąż niewielkie. Zatrzymały się na pozycji sprzed kilku dni. A 

napotykając tak zacięty opór Ukraińców, coraz częściej poddają się całe oddziały. Ci żołnierze 

[zdjęcie] zostali wzięci do niewoli pod Kijowem, po tym, jak ruska kolumna wpadła w zasadzkę. 

ruski jeniec: – Nikt nie chce tej wojny, uwierzcie, nikt z nas nie chce zabijać was 

Ukraińców, nikt nie chce walczyć. Jesteśmy oszukiwani, to wojna putina. [Jednak ktoś strzela 

pociskami artyleryjskimi w liczne bloki mieszkalne]. 

CG: – Choć rosja informuje, że uzyskała pełne panowanie w powietrzu, ukraińska obrona 

przeciwlotnicza wciąż działa. Ukraińcy mają też bardzo skuteczne pociski ziemia-powietrze 

Singer – wciąż niszczą ruskie śmigłowce, czasem samoloty i rakiety. Oto co mówią ruscy 

zestrzeleni i schwytani piloci: 

- chcę się zwrócić do moich rodaków: przerwijcie tę wojnę, tu giną niewinne kobiety 

i dzieci; żołnierze – wracajcie do domu. 

CG: – Nawet pamiętając o tym, że te nagrania zostały dostarczone przez stronę ukraińską, 

nie ulega wątpliwości fakt, iż potwierdzają to niezależni eksperci, że większość ruskich 



żołnierzy nie wykazuje zapału do walki. Strona ukraińska poinformowała, że unieszkodliwiono 

już prawie jedną trzecią uczestniczących w inwazji ruskich wojsk; obejmuje to zabitych, 

rannych i wziętych do niewoli. 

Ed Arnold, analityk wojenny brytyjskiego Royal United Services Institute: – W naszej 

opinii, całkowite załamanie rosyjskiej machiny wojennej nastąpi najpóźniej w trzecim tygodniu 

wojny. 

CG: – Ale to dla Ukraińców wieczność, bo ich siły wciąż się wyczerpują, rosja jak za 

Stalina – nie patrzy na straty i ściąga posiłki z dalekiego wschodu. W takiej atmosferze 

w Puszczy Białowieskiej rozpoczęła się trzecia runda rusko-ukraińskich negocjacji pokojowych. 

W najbliższy czwartek dojdzie do spotkania ministrów spraw zagranicznych Ukrainy i rosji w 

Turcji. 

Mevlut Cavusoglu, minister spraw zagranicznych Turcji: – ławrow stwierdził, że weźmie 

udział w tym spotkaniu. Minister spraw zagranicznych Ukrainy, Dmytro Kułeba też potwierdził 

swój udział. 

CG: – ruscy nie mogą zdobyć kilku dużych ukraińskich miast, wciąż je oblegają, odcinają 

wodę, prąd, dostawę jedzenia i leków. Ukrainki powtarzają, że putin chce zagłodzić 

mieszkańców… Charków, Czernichów. Mariupol, Chersoń, Hostomel – to miasta, którym 

prezydent Zełenski przyznał dziś status miast bohaterów. Cezary Grochot, Fakty. 

AW: – Wojna to jest wtedy, jak żołnierz strzela do żołnierza, a nie do dziecka – słyszy 

Wojciech Bojanowski, rozmawiając z tymi, którzy leżą w szpitalu. Tam każdy dobrze wie, co to 

jest wojenny koszmar i każdy ma swoją wojenną historię. 

Wojciech Bojanowski: – …ile osób rannych każdego dnia, tu można zobaczyć, jak to 

wygląda w praktyce, to przerażający obraz, kilkadziesiąt osób tu w szpitalu w Żytomierzu, gdzie 

trafiają ranni z rejonu Kijowa. 

- Byliśmy w piwnicy w szpitalu wtedy, gdy doszło do wybuchu, kobieta urodziła 

dziewczynkę. Ja byłam zaraz po operacji i też ewakuowali mnie do piwnicy. Słyszeliśmy, jak 

leci rakieta i chwilę potem wybuch. 

Witalij Homienko, lekarz: – To czołgista, ranny od wybuchu pod Makarowem. Ma liczne 

rany, uraz mózgo-czaszki, był już dwa razy operowany. Stan stabilny. Walczymy o jego życie. 

WB: – Nie tylko żołnierze, ale też mnóstwo ofiar cywilnych, ludzi, którzy pokazują [na 

smartfonie] pod ostrzałem kul, rakiet próbują uciekać i ratować swoje życie. 

- Otwierają ogień do cywilów, do samochodów. Jechaliśmy w trzy samochody, tu dojechał 

tylko jeden na dętkach, rozbity. To byli cywile. Kobieta jest ranna. Kto, jak może, jedzie i ucieka 

na własne ryzyko. 

Jarosław, ukraiński żołnierz: – Wojna jest, jak żołnierz do żołnierza strzela, a nie do 

dziecka, do cywilów. To nie wojna. Tak, jestem żołnierzem, zgadzam się, proszę bardzo, 

strzelajcie do mnie, ale zostawcie cywilów, braci, matki, siostry, dziadków. Co oni do tego 

mają? 

WB: – Tu w Żytomierzu są ci, którym się udało, ale jest też bardzo wiele osób, które 

zginęły, nie dotarły. Lekarze robią, co mogą, by ratować tych, którzy przeżyli, ale widać, że też 

powoli zaczyna im już brakować sił. Z Żytomierza dla Faktów Wojciech Bojanowski. 

AW: – Teraz cywile jak cele i film, od którego wieje grozą. 

[Staruszka, wprawdzie pomaga jej żołnierz, ale przechodzi nad rzeką po grubej, ale jednak 

desce, za nią sznur chętnych po horyzont. Most został wysadzony]. 

To zwykli ludzie, chcą tylko uciec przed wojną, ale ruskie pociski uciec im nie dają. 

Niektórzy Ukraińcy giną z walizkami w rękach. Inni ranni o tym koszmarze opowiadają. 

Bezpieczną drogę miały dać korytarze humanitarne, ruscy wyznaczyli je w stronę rosji. 

Jakub Sobieniowski: – [może uda mi się trochę pominąć tych okropności; niech już to 

zrobią filmy]. 

AW: – A teraz fala uchodźców, fala pomocy i pytanie: co dalej? Jak pomagać później, 

kiedy miną dwa, trzy miesiące. Skąd wziąć na to pieniądze? Jakie prawo to ureguluje? Pytań jest 

sporo. 

Magda Łucjan: – Chaos – to główny przekaz, jaki płynie z wielu dworców w kraju. To 

dworzec centralny w Warszawie, a na nim tysiące uchodźców, którzy nie wiedzą, co dalej. 

- Brak organizacji, brak jedzenia, no, ciężko jest. 



MŁ: – Ci którzy tu pomagają, przyszli z własnej woli, w wolnym czasie. 

- Społeczeństwo pomaga, nikt więcej. 

- Ludzie prywatnie gotują. 

MŁ: – Prezydent Warszawy przekonuje, że już od wielu dni apeluje do wojewody 

o wsparcie. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Rządzący i pan wojewoda mieli wziąć za to 

odpowiedzialność już kilka dni temu. My chcemy pomagać [oni też chcą tylko pomagać]. 

Natomiast na dworcu, po prostu przez dworzec się przewija setki tysięcy osób. 

MŁ: – Te słowa padły rano. 

Radziwiłł, wojewoda, lekarz z zawodu: – Nie ma chaosu. Jest sytuacja bardzo trudna. 

Powstanie ogromny namiot. Ten namiot będzie ogrzewany i to będzie miejsce wydawania 

posiłków. 

MŁ: – Pewne jest, że na naszych oczach rozgrywa się największy kryzys uchodźczy 

w Europie od drugiej wojny światowej. Zrozumieć skalę pomogą te liczy: W największej 

dotychczas skali uchodźców w latach 2015-2016 w Dojczlandzie złożono 1,1 mln wniosków 

o azyl, a więc w dwa lata Dojczland przyjął tyle uchodźców, ile Polska w 12 dni teraz. Nie dziwi 

więc, że tysiące ludzi i ci którzy organizowali pomoc na dużą skalę, i ci którzy we własnym 

osobistym zakresie wzięli uchodźców do własnego domu, zadaje sobie pytanie dziś: Co dalej? 

Miała odpowiedzieć ta konferencja rządu. Jednak padło na niej jedynie kilka założeń: Po 

pierwsze, prawo dla każdego Ukraińca do legalnego pobytu z prawem do pracy przez 18 

miesięcy, a także z dostępem do służby zdrowia i szkół. Po drugie, rezerwa celowa, którą 

wojewodowie będą przekazywać samorządom. A także finansowe wsparcie dla polskich rodzin, 

które przyjęły uchodźców do siebie [to projekt ustawy]: 

Morawiecki: – Po czterdzieści złotych dziennie, czyli około 1200 zł miesięcznie. 

MŁ: – Ma to być kwota na osobę. 

Tusk: – Tak, że dopiero dzisiaj w ostatniej chwili pojawiają się takie, nawet nie 

dokumenty, tylko zapowiedzi, no, rzeczywiście jest wkurzające, co tu dużo dzisiaj mówić. 

[Przecież to dopiero dwunasty dzień, odkąd wybuchła wojna – nie można było tego 

przewidzieć, a tym bardziej zaplanować poprawki do budżetu. Przemieszcza się naród ukraiński 

pod wymogiem nagle spadających bomb i ostrzału. To kolejne miliony kobiet z dziećmi 

wędrujące na zachód – nawet „wędrówka ludów” mająca miejsce przed tysiącami lat, nie była 

tak gwałtowna. Nic nie da się przewidzieć. Będzie, co będzie, na pewno ogromne trudności 

każdego rodzaju i nie ze wszystkim damy sobie radę. Oby choć improwizacja w dużej skali 

miała cechy szczęśliwych i pozytywnych rozwiązań. Każde to dziecko z matką wymagają 

stworzenia normalnego życia pod dachem, z jaką taką perspektywą minimalnej normalności, a 

tymczasem kłębią się w tysiącach na dworcach, tłoczą w pociągach, jeżeli już wiedzą, gdzie 

jechać. Tylko nikły procent zdoła gdzieś osiąść i żyć. Hale sportowe czy wystawowe z setkami 

łóżek – ani nie będzie ich na tyle dużo, ani nie będzie to życie nawet tylko na tygodnie. Na 

dodatek bariera językowa wymaga czasu, a rozumieć się trzeba natychmiast, każdego dnia. 

Potrzeba dużo wyrozumiałości z obu stron, bo warunki muszą się pogarszać. Nic nie jest 

przygotowane i odporne na zaistniałą sytuację. Nadzieja w jak najszerszym pozytywnym 

podejściu]. 

AW: – A teraz sprawdźmy, co potrzebne jest przy granicy, bo tam też wciąż jest potrzebna 

pomoc. 

Paweł Szot, Lwów: – To jest opaska taktyczna, służy do tamowania krwi, to jest sprzęt, 

który dosłownie ratuje ludzkie życie [Pięknie, ile milionów mamy?] Brakuje im hełmów, 

kamizelek kuloodpornych, noktowizorów, termowizorów, a nawet zwykłych radiostacji. 

Anna Czerwińska, Záhony, Węgry: – Chodzi o bliskie powiązania Orbana z putinem, 

chodzi o kontrakty gospodarcze, ale też osobisty stosunek… 

AW: – USA i inne kraje NATO wysłały Ukrainie już 17 tysięcy pocisków 

przeciwpancernych i 2 tysiące pocisków przeciwlotniczych typu Stinger. Amerykańskie media 

podkreślają, że stało się to zaledwie w kilka dni. Unia Europejska też kupuje broń Ukrainie. 

Polska również robi swoje, a czy wszystko, co w jej mocy, o tym: 

Gregory Meeks, przewodniczący komisji spraw zagranicznych Izby Reprezentantów 

Stanów Zjednoczonych: – Naszym zadaniem jest zapewnić im to, czego potrzebują, by walczyć. 



Maciej Knapik: – Tak mówili amerykańscy kongresmeni o broni dla Ukrainy. 

Michael McCaul, amerykański kongresmen, Partia Republikańska: – Jakikolwiek sprzęt, 

który potrafią obsługiwać, powinien być im dostarczony. Mogę też mówić w imieniu pana 

przewodniczącego. Obaj wyrażamy na to zgodę. 

MK: – To ręczne wyrzutnie pocisków przeciwpancernych, podobnych dostaw do Ukrainy 

ostatnio jest wiele. Amerykańskie media (The New York Times – odition.cnn.com) podają, że 

USA i inne kraje NATO wysłały Ukrainie już 17 tysięcy sztuk broni przeciwpancernej w 6 dni i 

tajny cyberkorpus. Ukraina otrzymała do tej pory prawie 20 tys. pocisków przeciwczołgowych i 

przeciwlotniczych. 14 państw wysłało Ukrainie pomoc w zakresie bezpieczeństwa. Unia 

Europejska przeznacza 450 milionów euro na broń dla Ukrainy. Broń dostarcza między innymi 

Kanada, USA, Szwecja, Wielka Brytania i na przykład Litwa. [A Polska?] 

Polska: kamizelki kuloodporne, hełmy… 

 

AW: – Pandemia nie znika. Pacjenci z koronawirusem wciąż walczą o zdrowie i życie…  

Marek Nowicki: – To nie są zdjęcia sprzed miesiąca, tylko z dzisiaj ze szpitala 

południowego w Warszawie. Pacjenci podpięci do tlenu – 111 łóżek zajętych. Pandemia trwa… 

Spada liczba zakażeń i liczba zgonów. Bez zmian pozostają: 30% Polaków powyżej 80 roku 

życia nadal jest niezaszczepiona. Niezaszczepiony jest co czwarty Polak 60-70 lat. 

Zaszczepionych na Ukrainie jest tylko 35%! 

[Właśnie się zastanawiałem nad pandemią dzisiaj. Czy na Ukrainie nie ma koronawirusa i 

przybywają do Polski sami niezakażeni? Wszędzie tłumy uchodźców: bez maseczek, bez 

dystansu, bez testów i szczepień]. 

Maria Gańczak, profesor, epidemiolożka, Europejskie Towarzystwo Zdrowia Publicznego: 

– Trzeba wykorzystać ten potencjał, że Ukraińcy chcą się szczepić, że ufają polskim lekarzom, 

bo takie badania też robiliśmy, ufają polskim szczepionkom. W związku z tym nie ma żadnych 

przeszkód do tego, żeby wszcząć na masową skalę szczepienia populacji, która do nas migruje. 

MN: – Od kwietnia leczenie Covid nie będzie już finansowane ze specjalnego funduszu, 

tylko jako zwykła procedura. Szpitale tymczasowe zostaną zamknięte. 

[Po woli. Przybyło ponad milion osób z Ukrainy. Trzeba ich szczepić, leczyć na dużą 

skalę]. 

♣ 
2022-03-08 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,9121 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 13 152 nowych zakażonych. 217 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzynasty dzień 

 

AW: – Okupanci kradną, zabijają, gwałcą cywilnych mieszkańców – alarmują ukraińskie 

służby i dodają, że ruscy blokują wszystkie możliwe szlaki dostawy wody, jedzenia i leków. 

Ponad 20 cywilów zginęło tej nocy tylko w mieście Sumy. Ale nie tylko tam był ostrzał i 

bombardowanie. 

Na mapie najważniejsze miejsca ostatniej doby: Trwa próba ewakuacji mieszkańców 

Irpienia, Sum i Charkowa. Do Mariupola jedzie konwój humanitarny.  W Sumach w nocy był 

nalot i bombardowanie. A najtrudniejsza sytuacja humanitarna jest w rejonie miejscowości 

Bucza [na zachód od Kijowa]. To tam właśnie są doniesienia o zabójstwach, kradzieżach 

i gwałtach. W trzynasty dzień wojny putina kolejne ukraińskie miasta zmieniają się w sterty 

gruzów. 

Cezary Grochot: – Tak putin reaguje na porażki na froncie. Z coraz większym 

okrucieństwem bombardują cywilów. Płoną osiedla mieszkalne w Sumach i Ochtyrce. Giną 

dziesiątki niewinnych ludzi. ruskie samoloty atakowały także Charków. [Gdzie te tysiące 

pocisków przeciwlotniczych ofiarowanych przez Stany Zjednoczone?] putin zabija na oślep, 



potężne półtonowe bomby spadały na miasto niewiele mniejsze od Warszawy, kolejny dzień 

zamieniając całe dzielnice w ruiny. 

Maryna, mieszkanka Charkowa: – Przyszliśmy z bratem oddać krew, bo bardzo jej 

brakuje. I wtedy się zaczęło. Trafili w centrum krwiodawstwa, mój brat zginął, ja mam odłamki 

w nogach. 

CG: – Ten wojenny terroryzm to nowa taktyka ruskiej armii, putin chce doprowadzić do 

gigantycznego kryzysu humanitarnego, złamać opór narodu. Ale mimo ogromnych ofiar Ukraina 

walczy. To wiadomość dla putina Ukraińskich Kobiet: Za każde dziecko (ribionka), kobietę, 

starca, za każdy dom, nawet stodołę [nie zrozumiałem] Sława Ukrainie. 

I robią to każdego dnia, z coraz większą skutecznością. Ukraińcy uwierzyli, że mogą 

pokonać wojska okupanta. Codziennie niszczą dziesiątki ruskich pojazdów wojskowych, 

zabijają setki żołnierzy. 

Żołnierz Ukraiński: – Bić ruskich to k*** przyjemność, a nie praca. Dlatego 

zajmujemy się tutaj przyjemnymi rzeczami. 

CG: – Stąd coraz większe okrucieństwo putina stosowane wobec cywilów, bo ruska armia 

stoi w miejscu. Przesunięcie się choćby o kilometr oznacza gigantyczne straty. 

John Kirby, Departament Obrony Stanów Zjednoczonych: – ruscy nie poczynili żadnych 

godnych uwagi postępów w ciągu ostatnich kilku dni. Są tym coraz bardziej sfrustrowani. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W ciągu trzynastu dni wojny rosja straciła 

więcej samolotów i sprzętu wojskowego niż w ciągu ostatnich 30 lat. 

CG: – Prezydent Zełenski każdego dnia pokazuje, że wciąż jest w Kijowie, to dodaje 

rodakom otuchy i zagrzewa do walki. Ale prosi też Zachód o większą pomoc, bo jak mówi: 

putinowi wystarczy bomb i czołgów do zabijania Ukraińców cywilów. 

To podsumowanie 13 dni wojny w specjalnym orędziu ruskiego przywódcy, orędzie 

z okazji dnia kobiet: 

putin: – Możecie być dumni z naszych żołnierzy. Cały kraj jest z nich dumny. Zapewnili 

pokój i bezpieczeństwo mieszkańcom rosji. 

CG: – putin próbuje zagłodzić miasta takie jak Mariupol, które mają duże znaczenie 

strategiczne i wciąż stawiają mu zacięty opór. Ludzie chowają zwłoki swoich sąsiadów na 

podwórkach, gotują jedzenie na ogniskach, bo od dawna nie ma prądu i gazu. Brakuje też wody 

do picia. Najsłabsi w tym małe dzieci umierają. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy [dalszy ciąg]: – Po raz pierwszy od 

kilkudziesięciu lat, prawdopodobnie po raz pierwszy od najazdu hitlerowców, w Mariupolu 

zmarło odwodnione dziecko. Posłuchajcie mnie drodzy partnerzy: dziecko zmarło na 

odwodnienie – w 2022 roku. 

CG: – Jak donoszą władze w Kijowie, putin kazał też wysłać na zajęte tereny jednostki 

bezpieczeństwa wewnętrznego oraz gwardii. Ukraińcy alarmują: dochodzi do zabójstw, gwałtów 

i kradzieży. Pojawiają się raporty o wykorzystywaniu cywilów jako żywe tarcze. Cezary 

Grochot, Fakty. 

AW: – Nie będzie już więcej przyjmowania ruskiej ropy w amerykańskich portach – 

ogłasza Joe Biden i dodaje do tego zakaz importu ruskiego gazu. To ma być cios w ruską 

maszynę wojenna i to ma być koszt wsparcia Ukrainy, który trzeba ponieść. 

Marcin Wrona z Waszyngtonu: – Joe Biden zakazał nie tylko importu rosyjskiej ropy 

i gazu, ale także węgla. Zakazał również inwestycji w ruski sektor energetyczny. Te kroki 

pokazują, że coraz bardziej zaciska się finansowa i gospodarcza pętla na szyi kremla. Prezydent 

Stanów Zjednoczonych mówił tu w Białym Domu, że uderza w główną arterię ruskiej 

gospodarki tak, aby ten krok najbardziej zabolał putina. [Wybacz Marcinie specyficzne nazwy, 

jak ruski i małe litery]. 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – Jesteśmy zjednoczeni w naszym kraju, aby 

wywierać presję na putinie i jego machinie wojennej. Jest to krok, który doprowadzi do dalszych 

szkód dla putina, ale będą koszty, które się z tym wiążą również tutaj w Stanach Zjednoczonych. 

Od początku mówiłem, że będę szczery z Amerykanami – obrona wolności będzie kosztować 

również nas. 

MW: – Cena paliwa na amerykańskich stacjach benzynowych i tak już bardzo znacznie 

wzrosła; ruska ropa stanowi zaledwie 10% całego amerykańskiego importu tego surowca, a to 



oznacza, że w ciągu roku wartość importowanego surowca wyniosła 30 miliardów dolarów. 

A więc o tyle uboższy będzie budżet kremla. I jeszcze jedno: Joe Biden z ogromnym uznaniem 

mówił o ukraińskim bohaterstwie. Jak się wyraził – inspiruje ono cały świat. 

[wystarczy na dziś – nie jestem magnetofonem czy kopiarką, nie potrafię, nie jestem 

zdolny do suchego, bezkrytycznego zapisu – ja też w tym uczestniczę, nie może być inaczej]. 

 

AW: – NATO nad Bałtykiem pokazuje jedność i siłę, a Unia Europejska też szykuje 

kolejne sankcje: szlaban na ruskie surowce, to temat ważny, ale dla niektórych trudny. Jak zatem 

działać, żeby działać razem? O tym: 

Maciej Knapik: – Sekretarz stanu USA dzisiaj w Estonii zapewniał: Stany Zjednoczone 

będą bronić wschodniej flanki NATO i pomagać w kryzysie… 

Victor Orban sankcji energetycznych nie chce poprzeć, także Dojczland  jest sceptyczny 

wobec odcięcia ruskich paliw, a Bułgarzy mówią wprost: 

Kiriłł Petkow, premier Bułgarii: – Nie mamy w tej chwili alternatywy, jesteśmy zbyt 

zależni. 

MK: – Europa mimo to przygotowuje kolejne sankcje: 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Dodatkowe sankcje obejmą technologie morskie, 

białoruskie banki i kolejnych oligarchów. Ale nie ma na tej czarnej liście banków obsługujących 

zakupy ropy i gazu oraz samego zakazu importu surowców z rosji. Zamiast radykalnego cięcia 

Komisja przygotowuje inne rozwiązania stopniowej redukcji uzależnienia od ruskich dostaw 

gazu i zmniejszenia jej w tym roku nawet o dwie trecie. 

MK: – Sposobem na to ma być dywersyfikacja, ale też rozwój energetyki odnawialnej 

i być może Unia będzie bardziej elastyczna wobec węgla, jeśli, rzecz jasna, węgiel nie będzie 

ruski, a tego w Polsce jest sporo. Polska powinna tu dać przykład Europie i zamiast apelować, 

jako pierwsza odciąć się od ruskich paliw. To możliwe – słyszymy. 

Waldemar Pawlak, PSL: – Jest możliwość odcięcia się całkowicie i importowanie gazu 

przez Gazoport i przez gazociąg jamalski… 

 

AW: – A teraz wielka tułaczka z Ukrainy do Polski albo i dalej. Najważniejsze, że bomby 

nie spadają na głowę, że dzieci są bezpieczne, że jest spokój. Ukraińcy bardzo go teraz 

potrzebują. 

Jarosław Kostkowski: – Ich emocje dochodzą do granic. Nie jest łatwo uciec od koszmaru 

wojny. Na dworcu w Przemyślu ta kobieta nie wie, czy kiedykolwiek wróci do Charkowa – 

zburzony dom i ruiny dawnego życia zostawiła setki kilometrów stąd, ale ciągle jest za czym 

tęsknić. W oczach ludzi starych i młodych lęk i strach; tylko czasami delikatny uśmiech. 

- Dziękuję Bogu za spokojne niebo nad głową. 

JK: – Dworce stały się miejscem największej tułaczki od końca drugiej wojny. Centralny 

w Warszawie – Olkusz. Tu z ostatniego pociągu ze Lwowa wysiadło 1800 osób. Na pomoc 

wolontariusze nawet z dalekiej Hiszpanii. Oblężenie przy granicy z Dojczlandem. Stąd Ukrainki 

jadą do rodzin na zachodzie. To nieduża stacja Rzepin. 

Kamil Michniewicz, urząd miasta i gminy Rzepin: – Sceny były naprawdę bardzo, bardzo 

dramatyczne, część pociągów została wstrzymanych [dlaczego?], podstawione były autobusy. 

Wczorajsza noc była nocą kryzysową, bo pojawiło się tutaj na dworcu rzepińskim kilka tysięcy 

osób, tak że tutaj skala jest naprawdę ogromna. 

JK: – Pociągi pełne ludzkich losów i nieszczęść. I coraz więcej osób, które nie mają tu 

rodzin ani krewnych. 

Wojciech Bakun, prezydent Przemyśla: – W tej chwili już zdecydowana większość osób 

wymaga pomocy, wymaga opieki, wymaga wskazania im miejsca. 

Marcin Betleja, brygadzista, państwowa straż pożarna w Rzeszowie: – Takie osoby trafiają 

w miejsca wyznaczone przez koordynatorów, my zapewniamy transport, bezpieczny transport 

[wozami strażackimi?] i tam ci uchodźcy trafiają. 

JK: – Kolejne hale sportowe zamieniają się w tymczasowe miejsca ucieczki – to 

poznańska Arena z tysiącem łóżek. Za chwilę to nie wystarczy. Dlatego w miastach burza 

mózgów. 



Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – To co jest dla nas najlepszym rozwiązaniem, to 

jest wejście w takie uczestnictwo w zakresie najmu. 

- Chcemy znaleźć mieszkanie, na tydzień, dwa, a dalej będziemy szukać pracy. 

…Do Polski uciekło milion dwieście tysięcy osób. Jarosław Kostkowski, Fakty. 

 

AW: – Pierwsza szkoła on-line dla ukraińskich dzieci już działa w Toruniu. Szkoły 

stacjonarne także w innych miastach już czekają na nowych uczniów… 

Renata Kijowska: – …Im szybciej, tym lepiej. Dwujęzyczne tabliczki na drzwiach 

w szkole…  

♣ 
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Polska – 14 415 nowych zakażonych. 234 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czternasty dzień 

 

GK: – Ofensywa na Ukrainie na szczęście spowolniła. Bez wystarczających ilości 

zapasów paliwa, amunicji, żywności trudno prowadzić wojnę, a Ukraińcy bronią się bohatersko 

i skutecznie. ruskie wojska koncentrują się na próbach zajęcia Kijowa, Sum, Charkowa, 

Mariupola, Mikołajowa i Czernichowa. W nocy podczas bombardowania Sum zginęło 21 osób, 

w tym troje dzieci. W południe zbombardowano szpital dziecięcy w Mariupolu. Pod Kijowem 

stoi gigantyczna kolumna wojsk – ruskim brakuje paliwa i zapasów. Próby tworzenia korytarzy 

humanitarnych: Wołnowachy [wschód], Sumy [północ], Enerhodary [Zaporoże] i obwodu 

kijowskiego. Niestety, ewakuacja odbywa się bardzo wolno albo z przerwami, bo ruscy 

prowadzą ostrzał. 

Monika Krajewska: – Szpital położniczy w Mariupolu ostrzelany i kompletnie zniszczony. 

Pod gruzami według ukraińskich władz kobiety i dzieci; ruscy zrzucili tu bomby z pełną 

premedytacją i to w czasie, w którym miał obowiązywać rozejm umożliwiający ewakuację 

miasta. Wcześniej uderzono w konwoje humanitarne i placówki Czerwonego Krzyża. 

Siergiej Orłow, zastępca mera Mariupola: – Mamy tutaj ludobójstwo, w tej chwili ludzie 

koczują na ulicach, paląc drewnem, jak w jakichś czasach prehistorycznych i zbierają śnieg, 

żeby stopić go na wodę. 

MK: – W kierunku Mariupola zmierzają też kolejne ruskie posiłki, ruscy są zdesperowani, 

by zdobyć jakiekolwiek duże miasto. Tym bardziej, że coraz częściej świat widzi takie obrazki 

[rozbite czołgi]. To ukraińska zasadzka w okolicach Sum, z ruskiego konwoju zostają tylko 

zgliszcza, a amunicja trafia w ręce ukraińskich żołnierzy, którzy doskonale wiedzą, co z nią 

zrobić. 

Ukraiński żołnierz: – Uderzyliśmy w nich z broni, którą podarowała nam jej wysokość 

królowa [Brytyjska?] Dajcie nam więcej takich zabawek, a zniszczymy więcej czołgów. Cywile 

też o nie pytają. 

MK: – ruscy nie radzą sobie z ukraińskim oporem, więc bezwzględnie mszczą się na 

cywilach. W Sumach ruskie samoloty zrzuciły bomby, które zabiły 21 osób, w tym troje dzieci. 

Dziś rano wstrzymano ogień i wznowiono ewakuację. W miastach w pośpiechu wyjeżdżają 

tysiące ludzi. Sumy są otoczone, ale wciąż nie zdobyte. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Okupant przerzucił już na nasze terytorium 

właściwie wszystkie siły, jakie udało mu się zgromadzić, ale nasza odpowiedź jest na 

najwyższym możliwym poziomie. 

MK: – ruscy też nie są w stanie zdobyć przewagi w powietrzu, Ukraińcy coraz lepiej radzą 

sobie ze zwalczaniem nowoczesnych ruskich samolotów bojowych. Pod Kijowem stoi już jedna 

gigantyczna kolumna, która nie jest w stanie się ruszyć – brakło jej paliwa i zapasów, a wkrótce 

zgromadzeni tam żołnierze zaczną mieć znaczne problemy przez mrozy, na które nie są 

przygotowani. 



Mieczysław Bieniek, generał, były zastępca dowódcy strategicznego NATO: – Ukraina też 

przygotowała inżynieryjne przygotowanie terenu, a więc: przeszkody, zaminowanie, zapory, 

wysadzanie mostków, różnego rodzaju przeszkód, które mogą i powinny uniemożliwiać ruch 

takiego konwoju. 

MK: – Do Kijowa zmierza teraz jednak inna kolumna, ruscy wyciągają wnioski z błędów i 

próbują podejść do stolicy od wschodu. Presja na Kijów będzie coraz większa, a miasto 

zamienia się w fortecę, ale wciąż nie traci ducha; ruscy do przejęcia stolicy szykują najemników 

grupy Wagnera, specnazu i pułku specjalnego Ramzana Kadurowa, nasilają też naloty i ostrzały. 

William Burns, dyrektor Amerykańskiej Centralnej Agencji Wywiadowczej: – putin nie 

jest w stanie zrealizować zamierzonego celu, co niestety doprowadzi do kolejnych okropnych 

tygodni, w których będzie podwajał stawkę. Nie będzie się liczył z ofiarami cywilnymi. Walka 

w miastach stanie się jeszcze gorsza. Tymczasem Ukraińcy będą się bronić zaciekle i skutecznie. 

Spotkanie ministrów spraw zagranicznych: Ukraina Dmytro Kułeba, rosja ławrow 

10 marca, Antalya, Turcja. 

 

Wojciech Bojanowski: – Została zniszczona baza paliwowa w Żytomierzu… Byliśmy tutaj 

w szpitalu w Makarowie, opowiadają, jak wiele osób chciałoby wyjechać, a to że nie ma czego 

zatankować do baku samochodu, jeszcze bardziej sytuację niestety komplikuje. 

GK: – Amerykanie wysyłają do Polski dwie baterie „Patriot”, to broń defensywna, ma 

wzmocnić nasze bezpieczeństwo. Nadal trwają rozmowy w sprawie przekazania Amerykanom 

polskich migów, jeśli miałyby trafić na Ukrainę, to musi to być wspólna decyzja i 

odpowiedzialność NATO. 

Maciej Knapik: – Tutaj nie ma różnic między rządem a opozycją… „Patriot” to system 

antyrakietowy i przeciwlotniczy. Chodzi o przeciwdziałanie wszelkim potencjalnym 

zagrożeniom dla sił USA i sojuszników oraz terytorium NATO. 

Wróciła też sprawa polskich migów, które miałyby być przekazane ukraińskim lotnikom. 

Morawiecki w Bundeskanzleramt: – Tak poważna decyzja, jak przekazanie samolotów, 

musi być jednomyślną i jednoznacznie podjętą decyzją przez cały pakt północno-atlantycki. 

MK: – To komentarz do oświadczeń polskich i amerykańskich. W komentarzu polskim 

czytamy, że migi: „Polska gotowa jest niezwłocznie i nieodpłatnie przemieścić wszystkie swoje 

samoloty MIG-29 do bazy w Ramstein i przekazać je do dyspozycji Rządu Stanów 

Zjednoczonych Ameryki”. W zamian mielibyśmy odkupić inne: „dostarczenie jej używanych 

samolotów o analogicznych zdolnościach operacyjnych. Polska jest gotowa do 

natychmiastowego ustalenia warunków zakupu”. Zza oceanu zamiast potwierdzenia pojawiło się 

zdziwienie: 

John Kirby 

@PwntagonPressSec 

Jesteśmy teraz w kontakcie z polskim rządem w związku z wydanym dziś 

oświadczeniem. Jak powiedzieliśmy, decyzja o przekazaniu Ukrainie polskich 

samolotów należy ostatecznie do polskiego rządu. 

(1/4) 

Będziemy nadal konsultować się z naszymi sojusznikami i partnerami w sprawie 

naszej bieżącej pomocy w zakresie bezpieczeństwa dla Ukrainy, ponieważ w 

rzeczywistości propozycja Polski pokazuje tylko część złożoności, jaką przedstawia 

ta kwestia. 

(2/4) 

Perspektywa myśliwców „do dyspozycji rządu Stanów Zjednoczonych Ameryki” 

wylatujących z bazy USA/NATO w Dojczlandzie w przestrzeń powietrzną sporną z 

rosją i Ukrainą budzi poważne obawy całego sojuszu NATO. 

(3/4) 

Po prostu nie jest dla nas jasne, czy istnieje dla nas merytoryczne uzasadnienie. 

Będziemy nadal konsultować z Polską i innymi naszymi sojusznikami z NATO w tej 

sprawie i związanych z nią trudnych wyzwaniach logistycznych, ale nie uważamy, 

aby propozycja Polski była możliwa do obrony. 

(4/4) 



12:17 AM – 9 mar 2022 – Twitter for iPhone 

Zbigniew Rau, msz – Działamy i będziemy działać także w porozumieniu z naszymi 

sojusznikami. 

MK: – Ale [nie zrozumiałem] z Bazą Ramstein chyba uzgodniona nie była. 

Czesław Mroczek, KP KO, były wiceminister obrony narodowej: – W dyplomacji 

zwłaszcza w tak trudnej sytuacji zawsze trzeba uważać na każde słowo i na każdy krok – a tego 

zabrakło. 

MK: – ruscy już sugerowali, że udostępnianie lotnisk ukraińskim samolotom mogłoby 

oznaczać przyłączenie się do konfliktu. Stąd być może ten pomysł, by migi poleciały na Urainę 

z przystankiem w bazie amerykańskiej w Dojczlandzie. 

Hołownia: – Rozmowy o bezpieczeństwie, o wojsku, o broni – one potrzebują ciszy. 

Ciszy zabrakło tu: (Rat der Europäischen Union) 27 lutego mówiono, że Unia Europejska 

wyśle na Ukrainę [do Ukrainy] uzbrojenie warte setki milionów euro. Jeden z dziennikarzy 

zapytał: 

rosjanie mają przewagę w powietrzu (…) nie obawiacie się, że transporty będą 

atakowane po przekroczeniu granicy Ukrainy? 

MK: – I wtedy pojawił się temat myśliwców: 

Josep Borell, szef unijnej dyplomacji, wypowiedź z 27 lutego: – Minister Kułeba zapytał 

mnie o myśliwce, które Ukraińcy umieliby pilotować. Wiemy, o jakie maszyny chodzi i które 

państwa Unii mają takie samoloty. 

MK: – Ukraina od razu przedstawiła listę: 

ВерховнаРадаУкраȉни 

@verkhovna_rada 

+70 samolotów dla armii ukraińskiej! 

Bułgaria (MiG-29) – 16 szt 

Bułgaria (Su-25) – 14 szt 

Polska (MiG-29) – 28 szt 

Słowacja (MiG-29) 12 szt 

9:32 PM – 28 lut 2022 – Twitter Web App 

MK: – Bułgaria i Słowacja zaprzeczyły, wokół Polski ruszyła lawina komentarzy. Sprawa 

zrobiła się głośna. Decyzji nie ma. Maciej Knapik, Fakty. 

 

GK: – W drodze do Polski jest teraz amerykańska wiceprezydent Kamala Harris, 

wieczorem wyląduje w Warszawie, a jutro spotka się między innymi z prezydentem Andrzejem 

Dudą. 

Marcin Wrona z Waszyngtonu: – Kamala Harris leci z dwoma podstawowymi zadaniami: 

z jednej strony ma pokazać siłę i jedność NATO, a z drugiej, koordynować kolejne kroki 

sojuszników wobec ruskiej agresji… 

GK: – Opozycja popiera zapisy [projektu] rządowej ustawy przyznającej uchodźcom pesel 

[czy wobec tego dostaną polskie dowody osobiste?], prawo do służby zdrowia, edukacji i 500+. 

Nie popiera dodanego do projektu zapisu o bezkarności urzędniczej, bo nie ma nic wspólnego z 

kryzysem humanitarnym – argumentuje opozycja. 

Poprawka nr 1 

do rządowego projektu ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z 

konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa. (druk nr 2069 oraz 2069-A) 

„Art. 26a. 1. Nie popełnia przestępstwa sprawca, w tym będący pracownikiem 

samorządowym zatrudnionym na podstawie wyboru, czynu zabronionego 

określonego w art. 231 paragraf 1 lub 3 ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks 

Karny (Dz. U. z 2021 r. poz. 2345, 2045 i 2447) oraz nie stanowi naruszenia 

dyscypliny finansów publicznych czyn, jeżeli: 

1) został popełniony w czasie trwania wojny napastniczej przeciwko 

Rzeczypospolitej Polskiej lub działań zbrojnych na terytorium Rzeczypospolitej 

Polskiej, terytorium państwa członkowskiego Unii Europejskiej, terytorium 

Państwa-Strony Traktatu Północnoatlantyckiego albo na terytorium innego państwa 

graniczącego z Rzecząpospolitą Polską lub okupacji na tych terytoriach 



Arleta Zalewska: – …ustawę pomocową Sejm ma przyjąć jeszcze dziś wieczorem. 

 

GK: – Brakuje planu, organizacji i nadzoru ze strony państwa, wojewodów i urzędników 

tam, gdzie na pomoc czekają uchodźcy, są wolontariusze, ale nie są zorganizowani, pomagają, 

jak umieją, improwizują. A potrzebni są ludzie, którzy podejmą decyzję: kto, gdzie ma trafić. I 

kto go tam zawiezie. 

Renata Kijowska: – Z każdym pociągiem więcej, więcej ludzi, więcej tragedii, więcej 

potrzeb. 

- Noclegi, noclegi! Żeby gdzieś się zahaczyć. 

Maria Kordalewska, koordynatorka wolontariuszy w hali Torwar: – Pracujemy 24 godziny 

na dobę dla tych ludzi. Jesteśmy absolutnie sami, to jest partyzantka. 

RK: – A partyzantom, czyli wolontariuszom brakuje dowódcy – mówi pani Maria. 

Wolontariuszka z hali Torwaru w Warszawie, punktu przejściowego dla uchodźców. 

MK, dalszy ciąg: – Wojewoda nie udzielił nam żadnego wsparcia, poza tym, że 

przeznaczył ten obiekt dla tysięcy uchodźców, którzy przyjeżdżają i podstawił łóżka. 

Joanna Niewczas, koordynatorka wolontariuszy w hali Torwar: – Mamy naprawdę 

krytyczną sytuację, kiedy w środku [nie zrozumiałem]. Nie dostałam nawet złotówki, żeby kupić 

wodę czy inne środki. Dostałam odpowiedź, że powinnam ustawić skarbonkę na Torwarze. 

MK: – Pani Joanna rozmawia z nami przez internet, bo zakaziła się covidem, mówi, że 

tutaj podczas pomagania, bo wolontariusze nie dostają środków przed wirusem. Nie ma 

lodówek. 

 

GK: – Bruksela ma plan, jak zredukować zużycie ruskiego gazu o dwie trzecie. Do końca 

tego roku. Plan jest ambity, ale wymaga zgody członków Unii. Łatwo nie będzie, ale stawką jest 

odcięcie rosji od wielkich pieniędzy. Kolejne firmy wycofują się, a do ruskich dociera, jak 

bardzo zmieni się uch życie. 

Michał Tracz: – Ta ogromna nocna kolejka pokazuje, że to są sankcje, które naprawdę 

zabolały. I są to ostatnie chwile, kiedy ruscy mogą zjeść w popularnej sieci Fast Food. 

Do bojkotu dołączają: adidas – H&M – Aple – DHL – Gucci – Netflix – Schell – Spotify – 

Audi – Mac Donald – volvo – BMW – IKEA – pepsi – bp – KFC – LEVIS’S – Coca Cola – 

NISSAN – RESERVED – VISA – DELL Technologies – LOUIS VUITTON 

Pizza Hut – ZARA – TOYOTA. Branża gastronomiczna, odzieżowa, kosmetyczna czy IT. 

Także Discovery zawiesza nadawanie w rosji wszystkich swoich kanałów. To tylko niektóre 

marki, które wycofują się lub zawieszają sprzedaż w rosji. 

Ale rosja odczuwa sankcje także w skali makro: nie działa giełda, rubel jest już walutą 

niemal bezwartościową. Agencje obniżają rejking [rayking] kraju, który od poziomu 

śmieciowego niżej jest już tylko niewypłacalność. 

Bruksela ogłosiła dziś kolejny pakiet sankcji, dotknie on ruskie i białoruskie banki, Unia 

weźmie też pod lupę majątki oligarchów zgromadzone w kryptowalutach. Na stole jest też plan 

ograniczenia o dwie trzecie importu ruskiego gazu do krajów Unii. 

Frans Timmermans, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – To zakończy naszą 

nadmierną zależność i da nam tak potrzebne pole manewru. 

Embargo na ruskie surowce ogłosiły wcześniej Stany Zjednoczone i Wielka Brytania… 

 

Wczoraj Rada Polityki Pieniężnej znów podniosła stopy procentowe… Michał Tracz, 

Fakty. 

 

GK: – premier Węgier znów jest przeciwko sankcjom na rosję. Wprawdzie potępiamy 

ruską ofensywę zbrojną i wojnę, ale nie pozwolimy, by węgierskie rodziny musiały za tę wojnę 

płacić cenę – mówi Victor Orban. 

 

GK: – Fakty są takie: wypełnione towarami TIR-y na białoruskich i ruskich tablicach 

rejestracyjnych wyjeżdżają na wschód. Czy wiozą zaopatrzenie, leki i żywność dla wojsk 

ruskich? Czy to nie jest obchodzenie sankcji? I nie trzeba natychmiast powiedzieć STOP? 



Marzanna Zielińska: – Białorusini jadą bez towarów, z powrotem już jadą pełne. [to polska 

granica z białorusią] Stoją w kilometrowych kolejkach na białoruskich i ruskich rejestracjach… 

sankcje nie obejmują transportu… 

[Na granicę polsko-ukraińską przyjechali Szwajcarzy, Hiszpanie, Holendrzy, Dojcze] 

Szwajcar: – Oglądaliśmy telewizję na kanapie. Po dwóch dniach, patrząc na to wszystko, 

co się dzieje, uznaliśmy, że nie możemy tak siedzieć. 

MZ: – Rzucili hiszpańską Minorkę i w wynajętym kamperze przyjechali do Polski. 

Szwajcar: – Mamy tu przestrzeń do przewijania niemowląt, karmienia, odpoczynku – to 

bardzo ważne. Nasz kamper to wóz z mlekiem dla dzieci. 

- Widząc tych ludzi w potrzebie, zapytaliśmy się: A dlaczego nie mielibyśmy przyjechać. 

- Po prostu musiałem. Nie mogłem tego tak oglądać w telewizji. 

Na przejściu w Krościenku ekipa międzynarodowych kucharzy gotuje ciepłe posiłki. 

- Dwa dni temu przyjechałem do Polski w ciemno. Teraz czuję się jak w domu. 

Wszystkich nas tu jednoczy cel – pomóc ludziom. Po prostu ich nakarmić. 

Te rzeczy przyjechały ze Szwajcarii. 

Simon, mieszkaniec Szwajcarii: – Powiesiliśmy w sąsiedztwie ulotki. Następnego dnia o 

dziewiątej rano mieliśmy już busa pełnego darów. 

W drogę powrotną do Szwajcarii pojechało troje uchodźców. 

Simon, dalszy ciąg: – Ja też mam swoją pracę, rodzinę, nie mam zbyt dużo wolnego czasu, 

ale jeżeli ktoś zrobi nawet coś małego, coś zorganizuje, to będzie miało sens. 

Każdy mały gest ma tu sens. 

- Wyjeżdżaliśmy do Hiszpanii na wakacje, ale w piątek zmieniliśmy kierunek i 

przyjechaliśmy tutaj. 

Holendrzy parzą herbatę, francuscy strażacy pomagają wyziębionym uchodźcom. Hiszpan 

gotuje zupę. 

- W życiu wiele razy ludzie mi pomogli, więc teraz ja pomagam innym, to nic nie kosztuje. 

MZ: – To są zwykli normalni ludzie, którzy zdecydowali, że chcą pomagać. To się nazywa 

chyba braterstwo? Prawda? 

Chyba właśnie tak się to nazywa. Maciej Mazur, Fakty. 

 

„Polacy pomagają uchodźcom z Ukrainy, a rząd im na to pozwala”. 

♣ 
2022-03-10 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8013 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 13 438 nowych zakażonych. 184 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – piętnasty dzień 

 

GK: – Broń i gwarancje bezpieczeństwa dla Polski. 50 miliardów pomocy dla Ukrainy – 

zapowiedziała amerykańska wiceprezydent Kamala Harris. Spotkała się z prezydentem 

i premierem. A po południu także w Warszawie w premierem Kanady Dżastinem Trudo [Justin 

Trudeau]. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska przed Belwederem: – … „rosja poniesie ciężkie konsekwencje 

za swoje agresywne zachowania” – Kamala Harris. 

Dwie baterie „Patriot” są już w Polsce. W Polsce jest już około 10 tysięcy amerykańskich 

żołnierzy… 

Justin Trudeau, premier Kanady spotkał się w Polsce z prezydentem i premierem… 

W Kanadzie mieszka 1 milion 400 tysięcy Ukraińców… 

GK: – Zginęło już ponad 1200 cywilów, trwa ruski obstrzał i bombardowanie, ale 

Mariupol wciąż broni się. Miasto jest na granicy katastrofy humanitarnej, brakuje wody, prądu, 

żywności. Cywile nie mogą uciec, bo ruscy ostrzeliwują konwoje humanitarne. 



Monika Krajewska: – Szukanie ofiar pod gruzami, kopanie masowych grobów, nieustanne 

odgłosy bombardowań – tak wygląda teraz każdy dzień w Mariupolu. Mieszkańcy miasta są 

zakładnikami. Jeśli nie giną od kul i bomb, przymierają głodem. 

Petro Andruszenko, zastępca mera Mariupola: – Trwają silne mrozy, a my jesteśmy bez 

ogrzewania, nasze domy zamieniły się w ruinę, a my nie mamy, jak gotować posiłków. Boimy 

się rozpalać ognisko na dworze, bo narażamy się w ten sposób na ostrzał. 

MK: – Pomoc nie może dotrzeć, konwoje są zawracane. Ciągły ostrzał nie pozwala 

ewakuować ludności. Ukraińcy wciąż bronią miasta, zadają ruskim poważne straty i utrzymują 

linię obrony. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Armia Ukraińska odpiera ataki w kluczowych 

obszarach. Dzięki naszemu wojsku, gwardii narodowej, straży granicznej, policji, 

antyterrorystom i wszystkim którzy przyłączyli się do obrony, nie staliśmy się niewolnikami. 

MK: – Na każdym kroku widać, że ruscy nie byli przygotowani na taki opór i są 

zaskoczeni. 

Nagranie rozmowy ruskiego żołnierza: 

- Bardzo dużo strat! 

Czoło kolumny wpadło w zasadzkę. 

Dowódca [kamandir pogib] pułku zginął. 

Stamtąd atakują – artyleria, czołgi, samoloty bezzałogowe – Bayraktary! 
[Bayraktar TB2 – bezzałogowy rozpoznawczo–bojowy aparat latający, klasy MALE, produkcji 

tureckiej firmy Baykar Makina. Wikipedia] 
MK: – Tracą nie tylko ludzi, ale tracą drogi sprzęt, w tym ten najbardziej nowoczesny, 

który miał być dumą ruskiej armii, a w ostatnich dniach służył głównie do masakrowania 

ludności cywilnej. Wokół stolicy wciąż trwają ciężkie walki. Część mieszkańców z najbardziej 

narażonych miast jest ewakuowana do Kijowa. Inni próbują się stamtąd wydostać, korzystając z 

tymczasowych korytarzy humanitarnych. Miasto opuściła już połowa mieszkańców. 

- Niektóre samochody mają wielki napis: DZIECKO [ДЕТИ], wywożą własne pociechy, 

dzieci sąsiadów, znajomych. Robią wszystko, co tylko możliwe, by przewieźć w bezpieczne 

miejsce. Wielu z nich wyrusza w stronę Polski. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – Dziś to wielki patriotyczny zryw. Nigdy nie ugniemy 

kolan. Jesteśmy gotowi się bronić. Będziemy walczyć o nasze domy, o nasze miasto nasz kraj i 

naszą przyszłość. 

MK: – Mer Kijowa przekonuje, że miasto ma zapasy na dwa tygodnie. 

To trzeci tydzień wojny w Ukrainie. W tym czasie ruscy zabili tysiące cywilów, zmusili do 

ucieczki miliony, zrównali z ziemią całe osiedla, ale nie osiągnęli żadnego zamierzonego celu w 

tej tak zwanej operacji militarnej. Monika Krajewska, Fakty. 

 

GK: – To było do przewidzenia. Jedyny komunikat po pierwszym po inwazji na Ukrainę 

spotkaniu szefów dyplomacji rosji i Ukrainy jest taki, że się odbyło. Nie ma postępu 

w rozmowach, ale jest gotowość do kolejnego spotkania. (Antalya, Turcja) 

Katarzyna Sławińska, Antalya: – Nie możemy zakończyć wojny, jeśli nie zgadza się na to 

kraj, który ją rozpoczął – to Dmytro Kułeba. Nie było tutaj zgody w żadnej kwestii, w tym dla 

Ukrainy najważniejszej – zmniejszenia kryzysu humanitarnego… 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – To, czego dziś potrzebujemy, to 

poważna merytoryczna rozmowa bez frazesów. Gdy strona ruska będzie gotowa do takiej 

rozmowy, ja również będę. Zrobię wszystko dla pokoju. Na spotkaniu przedstawiłem prostą 

propozycję: mamy przy sobie telefony, możemy zadzwonić do naszych prezydentów. 

Prawdopodobnie minister ławrow ma przy sobie swojego ostatniego ajfona [iPhone], ale to inna 

sprawa. 

- ławrow: – Czy planujemy zaatakować inne państwa? Nie. Nie zaatakowaliśmy Ukrainy. 

[!] Jeśli chodzi o Ukrainę, jak wielokrotnie tłumaczyliśmy, doszło tam do sytuacji, która 

bezpośrednio zagrażała bezpieczeństwu Federacji Rosyjskiej. 

GK: – Zaledwie w jednej krótkiej wypowiedzi ławrow kłamał wiele razy. Największe 

kłamstwo: rosja nie zaatakowała Ukrainy. To nie jest słowo przeciwko słowu. Na zbrodnie 

wojenne są dowody, zbiera je grupa prokuratorów międzynarodowych. Są też relacje 

dziennikarzy. 



Jakub Sobieniowski: – …symbol wojskowej agresji wobec tych bezbronnych [kobieta 

ciężarna, może ranna, niesiona na noszach], bo to był szpital dziecięcy i jak widać położniczy. 

Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Straciliśmy trzy osoby, wśród nich jedno 

dziecko, dziewczynkę. 17 osób zostało rannych, dzieci, kobiety, pracownicy medyczni. 

W telewizji ruskiej mówią o tym tok szoł [talk-show], ale absolutnie nie powiedzieli ani jednego 

słowa prawdy. 

JS: – [pomijam fragmenty relacji, które komentują pokazywane zdjęcia, bo nie potrafię 

opisać zdjęć] sumienie to sprawa dyskusyjna w przypadku ławrowa, szefa ruskiej dyplomacji, 

który o ataku na szpital mówi tak: 



Antalya, ławrow: – Ten szpital położniczy jest już dawno zajęty przez batalion azos i przez 

innych radykałów stamtąd. Wszystkie ciężarne zostały wyrzucone, cały personel medyczny 

został stamtąd wyrzucony i szpital ten stanowił bazę batalionu azos, który jest batalionem 

ultraradykalnym. 

JS: – To było to, co usłyszeli i świat, i ruscy, ale ruscy pewnie nie zobaczą tego, co może 

być i w końcu będzie dowodem w postępowaniu. Bo wolny świat już mówi o zbrodni wojennej i 

o konieczności śledztwa. Tak było emocjonalne wystąpienie wiceprezydent Stanów 

Zjednoczonych: 

Kamala Harris, wiceprezydent Stanów Zjednoczonych: – Ciężarne kobiety? Które były w 

szpitalu? Które są ranne? Czy w wyniku uderzenia pocisku czy bomby? Nie sprowokowane, 

nieusprawiedliwione niczym wojny? 

JS: – Międzynarodowy Trybunał Karny już wszczął śledztwo w sprawie zbrodni 

w Ukrainie. Wielu uchodźców w Polsce też może być w przyszłości świadkami. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

GK: – Czarny scenariusz to trwające tygodniami, a może miesiącami oblężenia miast, 

ostrzał, bombardowanie, śmierć cywilów i wojskowych. Optymistycznych scenariuszy nie ma. 

A realny? Być może rosji nie będzie stać na prowadzenie długiej wojny. Być może Ukraina 

straci część terytoriów. 

Andrzej Zaucha: – To bombardowanie i ostrzał ukraińskich miast może trwać jeszcze 

miesiącami, bo putina na razie nikt nie jest w stanie powstrzymać. – ruska armia wciąż jest 

o wiele potężniejsza niż ukraińska, a Moskwa ma ciągle rezerwy, by prowadzić wojnę…  

[Co będzie? Pominę]. 

 

GK: – Są wątpliwości, czy tak ważne kwestie Trybunał Konstytucyjny powinien 

rozstrzygać w takim czasie i atmosferze, ale jest decyzja, że Konwencja o Ochronie Praw 

Człowieka jest niezgodna z Konstytucją [!] Chodzi o możliwość oceniania polskich sędziów. 

Michał Tracz: – Chodzi o ten artykuł 6: 

Europejska Konwencja Praw Człowieka 

Art. 6.1. 

Każdy ma prawo do sprawiedliwego i publicznego rozpatrzenia jego sprawy 

w rozsądnym terminie przez niezawisły i bezstronny sąd ustanowiony ustawą 

MT: – To jeden z fundamentów demokratycznych systemów prawnych, a polski Trybunał 

właśnie go podważył. 

[Gdzie Polska Konstytucja mówi coś przeciwnego artykułowi 6?] 

 

GK: – Do końca i za wszelką cenę PiS walczyło, by do ustawy o pomocy dla uchodźców 

dołączyć przepis o bezkarności urzędników. Ostatecznie w głosowaniu partia władzy wygrała. 

Teraz ustawa trafi do Senatu, a tam opozycja… [Ale to zapiszę, gdy nastąpi]. 

 

GK: – Dworzec Centralny [w Warszawie] jest jak jeden wielki ośrodek dla uchodźców, 

śpią na kartonach, materacach, czekają na jedzenie i pomoc. Nie wiadomo, jak wygląda sytuacja 

na Torwarze, bo dziennikarze nie mogą tam wejść [?] Prezydenci miast już nie proszą, żądają od 

premiera i ministrów systemu i procedur pomocy. 

Katarzyna Górniak: – Dzieci zostawiła w przedszkolu, wózek wzięła ze sobą. W wózku 

przywiozła domowe jedzenie. 

Olga, wolontariuszka: – W tej chwili ludzie chodzą i pytają, co mają zrobić. Nawet jeśli 

chcieliby pomóc, do końca nie wiedzą, jak? 

KG: – Co piąty uchodźca, który przekracza polską granicę, trafia do Warszawy. Jest ich tu 

już niemal 300 tysięcy. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Czas pomocy, która była przede wszystkim 

pomocą serc, dzisiaj się musi skończyć, potrzebny jest skoordynowany system na poziomie 

kraju. I to natychmiast. 

KG: – Bo na Dworcu Centralnym w Warszawie warunki urągają ludziom. 

- My tu spaliśmy dziś. 

I jak? 



- Normalnie. 

Normalnie? Spać na ziemi? 

- To i tak lepsze niż spać pod bombami. 

Drugi dzień na ziemi koczują 11-letni Roman i 10-letnia Ania. Ich mama zginęła po 

bombardowaniu. Jest z nimi ciocia. 

- Z jednej strony nam tu pomagają i wolontariusze, i Czerwony Krzyż – to miłe, ale 

z drugiej strony tu jest zimno. Nie ma gdzie spać. Nie ma też dobrych wiadomości. 

Monika Beuth-Lutyk, rzeczniczka prasowa urzędu miasta Warszawy: – Nie muszę 

państwu mówić, że sytuacja z dnia na dzień robi się coraz trudniejsza. 

KG: – Dlatego samorządowcy zwrócili się z apelem do rządu, mówią, że uchodźcom 

pomagają sami i za swoje. 

Rafał Bruski, prezydent Bydgoszczy: – Przez dwa tygodnie wojny nie dostałem do 

Bydgoszczy ani złotówki od wojewody. 

KG: – I że trzeba stworzyć krajowy system przyjmowania uchodźców. 

Krzysztof Żuk, prezydent Lublina: – Potrzebna jest lepsza koordynacja. 

KG: – System krajowy, a nie przypadkowy. Wolontariusze na Dworcu Centralnym robią, 

co mogą, ale powinni być jedynie wsparciem, a nie fundamentem pomocy. 

- Kto tu wami zarządza? 

- Powiem, za sam nie wiem, do końca, natomiast oni nic nie robią. 

KG: – Dworzec Centralny podlega służbom wojewody. 

Radziwił, wojewoda, lekarz: – Robimy to na tyle dobrze, że ta ocena, która pojawia się 

często w mediach jest tak trochę bezrefleksyjnie powtarzana. Jest głęboko niesprawiedliwa. 

KG: – I choć administracja rządowa samopoczucie ma dobre, samorządowcy mówią: 

potrzebujemy pomocy. Włączmy w nią inne kraje. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy wśród grona wielu prezydentów miast: – 

Apelujemy do rządzących, żeby się o taką pomoc zwrócili, bo w ocenie ekspertów i naszej też 

żaden rząd z tak olbrzymim wyzwaniem, największym od kilkudziesięciu lat, niektórzy mówią, 

od drugiej wojny światowej, sobie nie poradzi. 

KG – Bo przed nami kolejne setki tysięcy uchodźców coraz bardziej bezsilnych i 

zagubionych. 

- Nic nie wiemy, dokąd jechać? Co robić? Jak żyć? My jeszcze nic nie wiemy. Katarzyna 

Górniak, Fakty. 

 

GK: – Już ponad tydzień w szczecińskim porcie stoi ruski statek z ładunkiem aluminium. 

Ukraińscy dokerzy odmówili rozładunku. Polacy w geście solidarności również. Podobna 

sytuacja była w Gdańsku. Takie problemy znikną, jeżeli Bruksela na wniosek Polski [a jest taki 

polski wniosek?] zamknie wszystkie unijne porty dla ruskich statków. 



Jan Błaszkowski: – …bojkot ma dodatkowe znaczenie, bo rozładunek oznaczałby 

konieczność wejścia na pokład statku, który jest terytorium rosji – agresora i śmiertelnego 

wroga. To bojkot nie tylko statków, ale też ruskich ładunków. Nabrzeże w Elblągu – nie ma tu 

już ani tony ruskiego węgla. I żadne barki z tym ładunkiem już do Elbląga nie przypłyną. 

W ślad małego Elbląga idą duże porty. W Gdańsku dokerzy nie chcieli załadować na ruski statek 

nawet pustych kontenerów. 

GDAŃSK 

Prosimy wszystkich klientów o unikanie planowania zawinięć statków pod ruską 

banderą (…), aby uniknąć napięć i przestojów w pracy, które mogłyby być związane 

z obsługą statków pod ruską banderą. 

GDYNIA 

(…) wstrzymujemy przyjmowanie na nasz terminal kontenerów z ładunkami 

kierowanymi do rosji i pochodzącymi z rosji (…). Niniejsze ograniczenie 

obowiązuje do odwołania i obejmuje również ładunki w tranzycie morskim. 

JB: – Na razie dla ruskich tankowców zamknęły się Stany Zjednoczone, Kanada i Wielka 

Brytania nie wpuszczają już żadnych ruskich statków. A to skutki tej blokady – jednostki pod 

ruską banderą albo przewożące ruskie towary błąkają się po morzu, przepędzane z portu do 

portu. To gazowiec Boris Vilkitsky zawrócony z Anglii do Francji. Do sparaliżowania ruskiej 

floty handlowej na morzach i oceanach wzywa rząd Ukrainy. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Trzeba zamknąć europejskie 

porty dla ruskich statków. 

JB: – Polski rząd oficjalnie zaproponował, by cała Unia Europejska zamknęła swe porty 

dla rosji, bo tylko taki bojkot może być skuteczny. Do bojkotu dołączają też polskie stocznie. 

Odmawiają remontu statków, za które ruscy i tak nie mają. jak zapłacić. Jan Błaszkowski, Fakty. 

GK: – Historia ukraińskiej rodziny ostrzelanej przez ruskich żołnierzy z pełną 

premedytacją. Rodzina uciekała z Kijowa. W ostrzale rannych zostało dwóch chłopców, ojciec i 

ciocia. Zginęła babcia. Paweł Szot pojechał do Równego 200 km od polskiej granicy. Wojna 

powoli i tam dociera. 

- Tu kula wpadła, a tutaj, mogę pokazać [ranna dłoń], a tutaj wyleciała. 

Paweł Szot: – Efekty operacji specjalnej putina. Ci chłopcy zostali ranni podczas ucieczki 

z Kijowa. 

- Pojawił się wrogi BTR, wszyscy wiedzą, że BTR-y są wrogie. Zaczął strzelać. 

[BTR-80A - kołowy bojowy wóz piechoty uzbrojony w armatę 2A72 kalibru 30 mm i km PKT 

kalibru 7,62 mm] 

PS: – Chirurgom ze szpitala dziecięcego w Równym udało się uratować ich dłonie. 

Jesteś smutny? 

- Nie, nie jestem smutny. Po prostu mam w twarzy odłamki. Nie jest mi smutno. 

PS: – Chłopcy potrzebują spokoju. Dlatego rodzice nie powiedzieli im jeszcze, że 

w ostrzale zginęła ich babcia. 

Irina, matka rannego chłopca: – Nie ma mojej mamy. Szofer w strasznym stanie. Dzieci 

mniej więcej w porządku, ojciec także. Ze wszystkich pasażerów tylko ja nie zostałam ranna. 

PS: – W dziecięcym szpitalu w Równym przybywa takich pacjentów, chociaż placówka 

znajduje się ponad 100 km od frontu, działa teraz w wojennym trybie. 

Katerina Makarczuk, neonatolog, Szpital Dziecięcy w Równem: – Przenieśliśmy 

pacjentów z górnych pięter na dół. Przygotowaliśmy schron dla noworodków. Zabezpieczyliśmy 

rezerwę leków. 

PS: – Na Równe spadła tylko jedna rakieta, ale mer miasta przekonuje, że wojna jest 

blisko. 

Oleksandr Tretiak, prezydent Równego: – Wysłali rakiety i zniszczyli nasze lotnisko. 

Wielu naszych żołnierzy walczy na wojnie. 

PS: – Miejski teatr zamienił się w wielkie centrum pomocy humanitarnej. 

Irena, Borowiec, koordynatorka pomocy humanitarnej w Równem: – Zbieramy zapytania 

z gorących punktów i wysyłamy pomoc bezpośrednio tam, gdzie toczą się walki, tam gdzie 

ludzie głodują, gdzie nie ma środków medycznych, leków i podstawowych produktów. 



PS: – Najbardziej brakuje wyposażenia medycznego dla żołnierzy. Ponieważ 

profesjonalne opaski uciskowe są nieosiągalne, wpadli na pomysł, jak je zastąpić. 

Igor, wolontariusz z Równego: – Porozmawiałem z moim bratem, moim ojcem i razem 

wymyśliliśmy, że to można robić z gumy. 

PS: – W miejscowej cerkwi kobiety przygotowują siatki maskujące. 

Ukraińcy już dwa tygodnie walczą z ruską agresją, zadziwiając świat swoim 

bohaterstwem. Choć bomby spadają głównie na wschodnią Ukrainę, to w całym kraju nie ma 

miasta, które nie walczyłoby z ruskim najeźdźcą. 

Mieszkańcy dokonują czasami rzeczy niemożliwych, by pomóc walczącej armii. 

♣ 
2022-03-11 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7924 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 11 637 nowych zakażonych. 121 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – szesnasty dzień 

 

GK: – Ataki ze strony ruskich najeźdźców mają znamiona ludobójstwa – mówił podczas 

Zgromadzenia Narodowego prezydent Andrzej Duda. Zwołano Zgromadzenie Narodowe z 

okazji 23-ej rocznicy wstąpienia Polski do NATO. Posłowie i senatorowie wysłuchali też 

wystąpienia prezydenta Ukrainy Wołodymira Zełenskiego. Dostał owację na stojąco. 

Maciej Knapik: – Prezydent Zełenski w taki bardzo ciepły, wzruszający, pełen emocji 

sposób dziękował Polakom za udzielaną pomoc, pomoc polityczną, ale także przede wszystkim 

za tę pomoc ludzką, którą jako społeczeństwo udzielamy uchodźcom Ukrainy. Jesteście braćmi, 

siostrami – mówił prezydent Zełenski; nie ma między nami granic. Razem nas jest 90 milionów, 

możemy wszystko – czyli mnóstwo ciepła i takiej pozytywnej energii dzisiaj od prezydenta 

walczącej Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski prezydent Ukrainy: – Bracia i siostry Polacy, odczuwam, że już 

zbudowaliśmy niezwykły sojusz, być może na razie nieformalny, ale to sojusz, który jest realny, 

a nie napisany na papierze. Wychodzi z ciepła naszych serc, a nie z polityków na szczytach. 

Przyjęliście i ratujecie naszych ludzi, którzy uciekli przed złem. 

[Pominę wypowiedzi o przeszłości]. 

 

GK: – Unia Europejska pomoże nam finansowo – taka jest siła sojuszy militarnych 

i gospodarczych… 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Do połowy maja 

stworzymy propozycję, aby uniezależnić się od ruskiego gazu, ropy i węgla do 2027 roku. [?] 

Jakub Sobieniowski: – A to spotkanie unijnych przywódców pełne niepotrzebnych 

przepychu i celebry [w Wersalu] wobec wojny na Ukrainie – na szczęście zakończyło się 

deklaracją, że znajdą się pieniądze także na pomoc dla ukraińskich uchodźców i dla tych, którzy 

im pomagają, dla Polaków też. 

Morawiecki: – Środki finansowe będą płynęły do Polski szerokim strumieniem ze względu 

na to, że jesteśmy tym głównym krajem, który przyjmuje uchodźców. 

Tusk: – Szczególnie jeśli się uda skierować te pieniądze bezpośrednio do tych, którzy 

naprawdę działają, przyniesie jakąś ulgę tym wszystkim, którzy są w to zaangażowani. 

Sikorski: – Unia Europejska nie jest ani wyimaginowaną wspólnotą, ani drugim 

związkiem radzieckim, ani czwartą rzeszą. Zareagowała już pieniędzmi, procedurami i jeszcze 

nie powiedziała ostatniego słowa. Potrzebujemy unii gazowej i potrzebujemy unii obronnej. 

JS: – Nikt nie może narzekać na bezsilność Europy… Patrioty [wyrzutnie rakietowe], 

które dotarły do Polski, wcale nie zostały kupione, by bronić Warszawy. Są tu na jakiś czas. 

Zostały dostarczone z Dojczlandu. Ale to też ważny element bezpieczeństwa militarnego 

i jeszcze ważniejszy sygnał dla Polski i agresywnej rosji. 



Ben Hodges, generał, były dowódca amerykańskich wojsk lądowych w Europie: – Mówi 

nam to coś na temat Polski i jak bardzo wysoko cenimy Polskę, jeżeli połowę naszych zdolności 

obrony powietrznej przesuwamy do Polski. 

JS: – Ukraina walczy o wolność i przetrwanie. Na szczęście ciągle walczy skutecznie o to, 

co jest dzisiaj szczęśliwą codziennością Polski, o bezpieczeństwo, o wolność wyboru 

sojuszników, już sprawdzonych. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

GK: – Trwa ostrzał i toczą się ciężkie walki o ukraińskie miasta: Mariupol, Charków, 

Czernichów – wciąż się bronią. Ruscy przygotowują się do kluczowego ataku na Kijów. Starają 

się okrążyć stolicę, zacząć oblężenie i ostrzał. Przegrupowują oddziały i uzupełniają zapasy. 

Monika Krajewska: – O świcie eksplozja wstrząsnęła lotniskiem w Łucku, niecałe 100 km 

od polskiej granicy. Tak daleko na zachód ruscy jeszcze się nie posunęli. Rakiety uderzyły też w 

Iwano-Frakiwsku. 

Aleksandra Olenczuk, mieszkanka Iwano-Frankiwska: – Obudziliśmy się, tak naprawdę 

niczego nie było słychać, tylko osoby, które mieszkają tam w dzielnicach dookoła naszego 

lotniska, usłyszeli już po, wybuchu. 

KM: – Wybuchy słychać też było w Dnieprze – bomby spadały na osiedla mieszkaniowe, 

przedszkole i fabrykę butów. Są zabici i ranni. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Robimy wszystko, by ocalić naszych 

obywateli w miastach, które wróg próbuje zniszczyć. Staramy się ich ewakuować korytarzami 

humanitarnymi. W ten sposób udało nam się już wydostać ponad 100 tysięcy ludzi. 

MK: – Tych, którzy zdecydują się na ucieczkę, będzie coraz więcej. Koszmarną noc mają 

za sobą mieszkańcy Charkowa i Czernichowa, w tym drugim mieście nie ma już dostępu do 

wody, ciepła i prądu, ruscy chcą je zamienić w drugi Mariupol. Ale najcięższe walki toczą się 

teraz pod stolicą, tam ruskie wojska podchodzą z kilku stron. Widać to też na zdjęciach 

satelitarnych: wielka kolumna spod Kijowa właśnie się rozproszyła. Zachodnie służby 

ostrzegają, że ruscy uzupełniają zapasy i zmieniają taktykę. A w najbliższych dniach ruszą z 

nową ofensywą na Kijów. Mimo nalotów i bombardowań ruscy robią niewielkie postępy. 

Ukraińcy są w stanie się bronić, a nawet odbijać z ich stron kolejne miejscowości. Płacą za to 

jednak wysoką cenę. W szpitalach na przedmieściach Kijowa jest coraz więcej rannych. Lekarze 

na bieżąco uczą się opatrywać rany postrzałowe, te po bombach i minach, ale chętnych do 

pójścia na front nie brakuje. 

Mateusz Lachowski, wolontariusz, dokumentalista: – Przeczy to napięcie, ale mimo to nie 

ma czegoś takiego, że oni się zastanawiają, czy pójść, czy nie. 

MK: – Rosną też obawy, że ruscy zdecydują się na wykorzystanie broni chemicznej. Kilka 

dni temu ruscy kłamliwie oskarżyli Ukrainę o jej produkcję i próbę jej użycia na polu walki. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Rzeczy, które opowiadają na temat broni 

chemicznej, są wyjęte prosto z ich podręcznika. Mówią, że broń chemiczna została 

zmagazynowana przez ich przeciwników i przez Amerykanów, w ten sposób, gdy sami jej użyją, 

czego się obawiam, będą mieli gotową przykrywkę. Monika Krajewska, Fakty. 

 

GK: – Koniec z importem owoców morza, alkoholu czy diamentów z rosji do Stanów 

Zjednoczonych. Koniec sprzedaży do rosji towarów luksusowych. Prezydent Joe Biden 

oświadczył, że rosja straci status uprzywilejowanego partnera dla Ameryki. Musi jeszcze 

zgodzić się na to Kongres… 

 

GK: – Jest jednym z najbiedniejszych krajów Europy, a w przeliczeniu na mieszkańca 

Mołdawia przyjęła najwięcej uchodźców z Ukrainy. Kraj nie jest w stanie samodzielnie poradzić 

sobie z pomocą dla uchodźców – prosi o wsparcie. 

Jacek Tacik na granicy mołdawsko-rumuńskiej: – …Do Mołdawii od początku konfliktu 

dotarło 300 tysięcy uchodźców. Dwie trzecie ruszyło na Zachód do rodzin i przyjaciół. 

Mołdawia, w której żyje 3,5 miliona ludzi, jest najbiedniejszym krajem Europy. To, co tu się 

dzieje, to początek kryzysu migracyjnego. Stąd [Palanca] do Odessy, która szykuje się na ruski 

atak, jest 48 km. Jeżeli miasto zostanie oblężone, kolejni ukraińscy uchodźcy będą próbowali 

przedostać się do Mołdawii, a Mołdawia będzie potrzebować międzynarodowej finansowej 

pomocy. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja powinna zapłacić za tę straszną wojnę! 

 

GK: – Już ponad półtora miliona ukraińskich uchodźców uciekło do Polski, a kolejne 

tysiące przekraczają granicę. Pospolite ruszenie mieszkańców i wolontariuszy to już za mało. 

Samorząd liczy na pomoc rządu, rząd liczy na pomoc finansową i solidarność krajów Unii 

Europejskiej. 

Marzanna Zielińska: – Unacholice [?] – Mieszkańcy chcą, by uchodźcy poczuli, jak 

bardzo są dla nas ważni, że nasz dom jest ich domem tak długo, jak będą tego potrzebowali, że 

przy naszych stołach jest dość miejsca dla wszystkich. Na granicy nieustająco, jedna za drugą, z 

mężem na wojnie, z dezorientowanymi dziećmi. W Warszawie co dziesiąty mieszkaniec chce 

uchodźca, a w Krakowie już co czwarty. Brak koordynacji szczególnie utrudnia na dworcach. 

Każdego dnia trzeba odebrać, poinstruować, napoić, nakarmić tysiące ludzi. 

[Jakiś dworzec, może w Krakowie], wolontariuszka: – Tu jest jeden zlew, nieczynny, od 

tygodnia nie możemy się doprosić, żeby go ktoś naprawił. Nie mamy gdzie umyć rąk. 

 

GK: – Już 24 tysiące dzieci ukraińskich uchodźców poszło do polskich szkół. [Czy to 

wiadomość od Czarnka?] 

Jan Błaszkowski: – …Uczą się nawzajem od siebie, to nawzajem ich wzbogaca. Po 

wakacjach zacznie się dla nich nauka na serio. 

 

GK: – Miało być 6%, a będzie 11% - Narodowy Bank Polski koryguje prognozy dotyczące 

inflacji. 

Paweł Płuska: – Profesor Noga mówi wprost – przyjmijmy euro. I przypomina: O jedną 

pensję w roku tracimy. Państwa w strefie euro też mają podwyższoną inflację, ale PKB 

w przeliczeniu na mieszkańca, Słowacja czy Litwa mają wyższe niż Polska, a stopy procentowe 

w strefie euro są utrzymywane na poziomie zero. Tymczasem u nas – po wtorkowej, piątej z 

rzędu podwyżce stóp procentowych [koniec mojego nagrania]. 

♣ 
2022-03-12 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7924 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 11 116 nowych zakażonych. 127 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – siedemnasty dzień 

 

PM: – i putinowi wciąż nie udało się pokonać Ukrainy. Im gorzej idzie jego armii, tym jest 

bardziej bestialski. – ruscy zaatakowali szpital onkologiczny, porwali bohaterskiego mera. 

Ponoszą wielkie straty, zbliżyli się jednak do Kijowa. Są już 25 km od jego centrum. 

Monika Krajewska: – Bitwa o Kijów na razie toczy się pod Kijowem i choć ruscy próbują 

przedrzeć się do miasta z wielu stron, ukraińska armia wciąż jest w stanie robić im takie 

niespodzianki: [rozbijane wozy pancerne w konwoju]. Na wojnie giną już nie tylko poborowi, 

ale i ruscy dowódcy, w tym generałowie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Straty ruskiej armii są olbrzymie. Dynamika 

tych spraw jest tak duża, że w siedemnastym dniu inwazji można powiedzieć, że to największy 

od dekad cios, jaki zadano ruskim. Nigdy nie stracili aż tyle w tak krótkim czasie. 

MK: – Od północy ruscy robią jednak postępy, są już 25 km od centrum Kijowa. 

Bombardują też pobliskie lotniska. Z każdą chwilą walki wokół stolicy stają się coraz bardziej 

intensywne. Ukraińska służba bezpieczeństwa twierdzi, że dyscypliny i lojalności wśród 

okupantów mają pilnować specjalne oddziały, które rozstrzeliwują dezerterów. W Kijowie 

trwają przygotowania do oblężenia: budowane są barykady, przygotowywane są okopy. Na 

ulicach patrole i posterunki. 



- Będziemy walczyć z każdego okna, z każdej piwnicy. Mamy wystarczającą ilość rakiet i 

broni, więc ruscy będą tracić czołgi na każdej ulicy w mieście, na każdej drodze, na wszystkich 

skrzyżowaniach. 

MK: – Wyjące syreny alarmowe to dla mieszkańców Kijowa codzienność. Ale dziś było je 

słychać w całym kraju; ruscy cały czas ostrzeliwują Czernihów. Bomby spadały tam między 

innymi na centrum miasta. 

Wiaczesław Chaus, szef czernihowskiej obwodowej administracji wojskowej: – Cały czas 

spadają rakiety, giną cywile, wielu ludzi jest rannych. Wróg uderza w osiedla mieszkalne, w 

miejsca, gdzie nie ma żadnych wojskowych obiektów. Ich bomby spadły na hotel – spójrzcie: 

nic z niego nie zostało. 

MK: – W Charkowie mieszkańcy wciąż nie wychodzą ze schronów. Miasto jest otoczone, 

ostrzeliwane i zrujnowane. W pył obracają szkoły, centra handlowe, Uniwersytety i zabytki, w 

tym ważne dla historii i kultury dzieła sztuki. 

Michał Przedlaski, dziennikarz „Superwizjer” TVN: – Przed nami możecie zobaczyć 

kompleks biurowy, który zapewne nie zajmował się projektowaniem broni czy też jej sprzedażą. 

Tam, w tamtej części ulicy są domy mieszkalne. 

MK: – Im wolniej idzie ruskim, im częściej sami muszą się bronić, tym bardziej mszczą 

się na ludności cywilnej. Małe miasta równają z ziemią, tak jak Wołnowachę, która teraz 

przypomina widmo. W Mikołajowie ostrzelano dziś między innymi szpital onkologiczny. Wciąż 

utrudniają ewakuację korytarzami humanitarnymi. Najgorsza sytuacja jest w Mariupolu, gdzie 

zdesperowani i głodni mieszkańcy zaczynają walczyć o zapasy. Dziś doszło też do ataku na 

tamtejszy meczet. W środku było 80 osób, z czego część to obywatele Turcji. 

Wadym Bojczenko, burmistrz Mariupola: – Co 30 minut w mieście dochodzi do nalotów. 

Zabijani są cywile, osoby starsze, dzieci. To ich wielkość ruskiego imperium? To jest styl: 

ludobójstwo. Zatrzymują tu ponad 400 tysięcy ludzi, którzy chcą skorzystać z korytarzy 

humanitarnych. 

MK: – Między innymi z tego powodu według Washington Post Amerykanie rozważają 

przekazanie Ukraińcom bardziej zaawansowanych systemów obrony powietrznej; ruscy 

zagrozili, że konwoje z bronią wkrótce mogą stać się celem ataków. Monika Krajewska, Fakty. 

PM: – Gdy rosja zrzuca bomby przy naszej granicy, widać, jak to ważne, że Polska jest w 

NATO i w Unii. Dzisiaj mija rocznica wstąpienia do Unii… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – … [wspomnienia] 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Gdy ktoś bije jak bydlę, trzeba mieć kogoś, na 

kogo można liczyć. – Jest to walka o naszą wolność, ale i walka o waszą wolność. 

PM: – Unia wyciąga wnioski z wojny i radykalnie, choć nie całkowicie odcina się od 

surowców z rosji, nie chce finansować armii putina, nie chce także być zależna energetycznie od 

Moskwy. A ponieważ jest [zależna], to sankcje zabolą też Unię, dlatego są w niej hamulcowi, z 

przyczyn gospodarczych albo politycznych. 

Paweł Płuska: – Już chyba nikt nie ma wątpliwości, że to jest broń, którą rosja 

bezwzględnie wykorzystuje – z jednej strony szantażuje Europę, z drugiej, z zysków ze 

sprzedaży surowców finansuje sprzęt i armię wykorzystywane do ataku na niepodległą Ukrainę. 

Tusk: – Komisja [Europejska] zakłada, że do końca tego roku o trzy czwarte zmniejszymy 

zależność całej Unii od gazu ruskiego. To są decyzje wskazujące na to, że nie mówimy już o 

sankcjach, tylko o nowej polityce Zachodu. 

PP: – Uniezależnienie Unii od ruskich surowców dziś jest priorytetem, ale nie wszystkie 

kraje wspólnoty chcą się zgodzić na szybkie i całościowe odcięcie od ruskich dostaw. Przeciwny 

tradycyjnie już jest proputinowski przywódca Węgier. Obawy mają też uzależnieni od gazu 

Bułgarzy i wciąż, delikatnie mówiąc, sceptyczny jest Dojczland, który zainwestował w bałtyckie 

gazociągi. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Wspólnie ustaliliśmy, że chcemy stopniowo uwolnić 

się od tych zależności, rozwijając alternatywę dostawy dla nas ropy, gazu i węgla. 

PP: – I jak słyszeliśmy wczoraj, za 5 lat Unia miałby całkowicie uniezależnić się od 

dostaw ruskich surowców energetycznych. 

[Ale to już nie ma żadnego skutku i wpływu na wojnę w Ukrainie]. 

 



PM: – PiS przegrało w Sejmie jednym głosem: 

Głosowanie nr 205 

Głosowało 456 

Wartość bezwzględna 229 

Za 228 

Przeciw 227 

Wstrzymało się 1 

Z ustawy o pomocy dla Ukraińców został wykreślony zapis o bezkarności urzędniczej w 

czasie wojny. Ten zapis początkowo w Sejmie został uchwalony, ale wrócił do Sejmu po 

sprzeciwie Senatu i tym razem przepadł. [Bo nie uzyskał bezwzględnej ilości głosów]. 

 

PM: – Wprawdzie Polska przyjęła najwięcej uchodźców, ale najwięcej w stosunku do 

liczby mieszkańców przyjęła ich Mołdawia [już relacjonował Tacik]. 

Jak to jest, że tych rzekomych pomyłek jest już kilkadziesiąt. [Bombardowanie szpitali]. 

Jak to jest, że putin atakuje? To terror, to zbrodnia. 

Marek Nowicki: – Zdewastowana wybuchem sala operacyjna w Żytomierzu, w tym ataku 

na szczęście nikt nie zginął. A to zniszczona klinika ginekologiczno-położnicza na peryferiach 

Kijowa i ślady po pociskach ruskich czołgów. Szpital w momencie ostrzału był pełen kobiet. 

…Przewieziono prosto do schronu, kobiety w ciąży koczują na podłodze. W Mariupolu jest 

jeszcze gorzej… ruscy atakują szpitale w całej Ukrainie. Według Światowej Organizacji 

Zdrowia do 9 marca rosja 26 razy zbombardowała placówki opieki zdrowotnej w Ukrainie. 

Zginęło kilkanaście osób, kilkadziesiąt jest rannych. I to już dane nieaktualne, bo dziś 

zaatakowane zostały inne szpitale – między innymi w Charkowie. Dlatego tak ważne, aby 

trafiała tam pomoc nie tylko wojskowa – to pomoc ze szpitala wojskowego w Warszawie dla 

Ukrainy. Wrocław pomaga szpitalowi w Tarnopolu. W sprawach atakowania szpitali już jest 

prowadzone międzynarodowe śledztwo. Marek Nowicki, Fakty. 
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WOJNA W UKRAINIE – osiemnasty dzień 

 

PM: – Nocny atak rosji tuż przy granicy z Polską. Rakiety spadły na Międzynarodowe 

Centrum Sił Pokojowych i Bezpieczeństwa w Jaworowie, a także w oddalonej zaledwie 6 km od 

polskiej granicy – miejscowość Niemirów. Aż 35 osób zginęło, a 134 są ranne. Pracowali tam 

między innymi zagraniczni instruktorzy. Wkrótce po ataku i za dnia pojechał tam reporter 

Faktów, Paweł Szot: 

- To są ślady [krwi] po horrorze, który rozegrał się tutaj rano. Jesteśmy w szpitalu 

w Jaworowie, to jest niewielka lokalna placówka. Dzisiaj około 5:30 rano na terenie znajdującej 

się niedaleko stąd jednostki wojskowej wybuchły ruskie rakiety. 

- Rozległ się sygnał alarmowy i jak się zbierałem, coś przyleciało, albo rakieta, albo 

bomba. Nie wiem. Zostałem ranny w czoło. 

- Byliśmy w centrum szkoleniowym i przyleciało. Skąd? Nie wiemy. Bardzo dużo 

rannych. 

PS: – Kilkanaście minut później do tej placówki zaczęli przybywać pierwsi ranni. 

Pracujący tutaj lekarze, pracują w cieniu poligonu, ale mówią, że nigdy w swojej karierze nie 

mieli do czynienia z taką sytuacją. 

Lech Hocyl, chirurg, szpital w Jaworowie: – Udzieliliśmy pierwszej pomocy. Dwóch 

operowaliśmy, mieli rany śledziony i jamy brzusznej. Poszkodowani z ranami głowy zostali 

przewiezieni do Obwodowego Szpitala we Lwowie. Reszcie udzieliliśmy pierwszej pomocy. 



PS: – To pierwszy ruski atak tak blisko polskiej granicy. Wiemy, że na znajdującej się tu 

instalacji ukraińskiej armii spadło 30 rakiet wystrzelonych przez ruskie samoloty. Celem było 

między innymi Międzynarodowe Centrum Przygotowań do Misji Zagranicznych, miejsce, w 

którym jeszcze kilka miesięcy temu instruktorzy z NATO, między innymi z Kanady, Stanów 

Zjednoczonych, ale także z Polski ćwiczyli wspólnie z ukraińskimi żołnierzami. Ten atak, 

przeprowadzony tak blisko granicy z Polską, jest dowodem na zmianę ruskiej taktyki, która od 

tej pory polega także na atakowaniu celów w bezpiecznych w zachodniej Ukrainie. Paweł Szot, 

Fakty, Jaworów. 

PM: – Agresor krok po kroku jest coraz bliżej centrum Kijowa. Ale Kijów będzie się 

bronił na każdej ulicy, a to wielkie miasto. [Mała pociecha, bo obrona jest tylko obroną, a nie 

atakiem]. 

Moskwa ma też pomysły na lokalne referenda, które by miały usankcjonować okupację. 

Katarzyna Sławińska: – To akt terroru – tak o ataku na międzynarodowe centrum operacji 

pokojowych przy polskiej granicy mówi ukraiński minister obrony. Akt terroru zaledwie dzień 

po tym, jak rosja zapowiedziała, że celem ataków będzie zachodnia pomoc, także militarna dla 

Ukrainy. 

Paweł Szrot, szef gabinetu prezydenta: – rosja doskonale wie, którymi środkami idzie 

pomoc na Ukrainę, przede wszystkim ta pomoc humanitarna, również inna pomoc oczywiście, 

która dotyczy możliwości obronnych tego kraju. Myślę, że należy w tej sytuacji zachować zimną 

krew. 

KS: – Polskie władze powtarzają, że ewentualna decyzja o stworzeniu strefy zakazu lotów 

nad Ukrainą, musi być decyzją całego sojuszu… Rano znów bomby spadły na Iwanofrankiwsk. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wiemy, że mają więcej sprzętu, ale nadal 

będziemy się bronić. Ukraina się nie poddaje. Wojskowi się nie poddają. Naród się nie poddaje. 

Ukraina heroicznie walczy. 

KS: – Celem numer jeden dla ruskich wciąż jest sam prezydent Zełenski, który w szpitalu 

odznaczył dziś rannych żołnierzy. Obrona terytorialna stolicy szykuje się na atak. Ciężkie walki 

toczą się na północny-zachód od Kijowa. W Irpieniu ruscy zastrzelili [atak samolotwy?] 

amerykańskiego dokumentalistę (The New York Times PRESS – Brent Renaud}. Jego kolega 

został ranny. 

Witalij: – Kiedy przejeżdżamy przez ruski punkt kontrolny, [!] nie wiadomo, co ten głupek 

ma w głowie. Widzieliśmy dużo przerażających rzeczy. 

KS: – ruscy nie mają litości dla cywilów. To Czernichów i zniszczony blok mieszkalny. 

Od trzech dni nie ma w mieście wody ani prądu. Na zdjęciach satelitarnych widać zniszczenia 

obleganego i bombardowanego od wielu dni Mariupola; ruscy cały czas blokują pomoc 

humanitarną dla miasta. Na zajętych przez siebie terenach ruscy terrorem chcą stworzyć wierną 

sobie marionetkową administrację. Porwali kolejnego burmistrza (Jewhen Matwiejew) miasta 

Dniprorudne. Mimo śmiertelnego zagrożenia mieszkańcy okupowanych miast protestują. To 

Chersoń – tam ruscy chcą przeprowadzić fikcyjne referendum i stworzyć kolejną 

separatystyczną republikę. 

[Chersoń. Jest film, na nim wiec, na wiecu tłum w zasadzie mężczyzn w sile wieku, 

wszyscy trzymają ręce w kieszeniach. Zastanowiło mnie, bo mężczyznom nie wolno opuszczać 

Ukrainy, mają chwycić za karabiny i bronić Ukrainy. A tu tylu mężczyzn bez broni, wiecują na 

zajętych przez ruskich terenach. Według mojego wyobrażenia na terenach zajętych przez ruskich 

nie powinno być mężczyzn, wszyscy oni powinni z bronią wycofać się na niezajęte tereny i 

nadal walczyć z wrogiem. Coś to nie tak jest z jednością całej walczącej Ukrainy. Wygląda, że 

dużo jest obywateli, którym obojętne jest, co się dzieje z Ukrainą. 

Chciałbym się strasznie mylić. A może film nie z tego miejsca i nie z tego czasu, tylko przez 

TVN nieopatrznie przypasowany? A może to wynik ciągłego oglądania zdjęć wojennych, a tu 

nie cała Ukraina walczy?] 

Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Szantażują lokalne władze, naciskają na 

radnych. Szukają, kogo mogą przekupić. Chcą stworzyć chersońską republikę ludową, równie 

martwą jak ługańska i doniecka, wbrew woli ludzi, którzy codziennie protestują i chcą być 

w Ukrainie. 



KS: – To Odessa jak forteca. Kluczowy port szykuje się na ruskie natarcie. A tak artyści z 

tamtejszego akademickiego teatru apelują o pomoc Ukrainie. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

PM: – Pociski fosforowe palące wszystko jak napalm. Broń termobaryczna. Pociski 

kasetowe – putin coraz częściej sięga do arsenału zakazanych broni. Ta wojna staje się coraz 

bardziej okrutna, a putin do listy swoich zbrodni dokłada kolejne. 

[Znów zdjęcie. Na gruzach leży bomba, nie eksplodowała. Ale skąd wiadomo, że to 

bomba fosforowa? Brakuje mi paru słów lub podpisu, co zdjęcie przedstawia. TVN powinna 

jednak bardziej weryfikować zamieszczane zdjęcia. Jeżeli to rzeczywiście bomba fosforowa, to 

należy ją pokazać. W przeciwnym razie lepiej dać tekst bez obrazu. Właściwie lecą zdjęcia 

sobie, a tekst sobie]. 

Dariusz Łapiński: – Najpierw wybuch, a potem spadające z nieba na ziemię płomienie. 

Tak wygląda atak pociskami fosforowymi. „Druzgocąca, niszczycielska, potworna siła” – opisał 

nocny atak zastępca komendanta policji w Popasnej w obwodzie ługańskim, gdzie spadły 

pociski… 

PM: – Jeśli ruska armia przebije się przez Ukrainę, to dotrze do Mołdawii, bardzo 

biednego państwa, które chce wstąpić do Unii, ale którego część jest kontrolowana przez 

separatystów i ruskie wojsko [to nierówny pas z północy na południe między Ukrainą a 

Mołdawią]. 

Jacek Tacik: – [Ten pas to] nieuznawana niemal przez nikogo mołdawska republika 

naddniestrzańska, w wojnie, którą rozpętał putin, może odegrać kluczową rolę i zdecydować o 

losach południowej Ukrainy i tej części Europy. 

Żeby zrozumieć, jak istotnym strategicznym obszarem jest to państwo, trzeba spojrzeć na 

mapę: Po rozpadzie ZSRR powstała Mołdawia, ale obok niej wspierana, ale nie uznawana przez 

rosję, Mołdawska Republika Naddniestrza. 

Aleksiej Tulbure, były ambasador Mołdawii przy Radzie Europy: – rosja nie uznaje tego 

państwa i nie zamierza uznać, ale je kontroluje gospodarczo i militarnie. 

JT: – Na początku roku, zanim putin uderzył na Ukrainę, postawił w stan gotowości 

bojowej grupy ruskich wojsk, rozmieszczonych w Naddniestrzu – oficjalny powód: ćwiczenia 

i manewry. 

Viorel Cibotaru, były minister obrony Mołdawii: – Oficjalnie stacjonuje tam tysiąc 

dwieście żołnierzy armii ruskiej. A nieoficjalnie przynajmniej osiem tysięcy. 

JT: – Do Naddniestrza nie ma wstępu, a przynajmniej dla zachodnich dziennikarzy. 

Niemal dwie godziny spędziliśmy na granicy tego sztucznego państwa, żeby dowiedzieć się 

w końcu, że mamy zawrócić. Analitycy przewidują, że ruska armia może stąd ruszyć na Odessę 

– to tylko 50 km. Szef MSZ Mołdawii na takich zdalnych konferencjach informuje dziennikarzy 

o zmieniającej się sytuacji. 

Nicu Popescu, minister spraw zagranicznych Mołdawii: – Na razie nie ma żadnych 

znaków i nie widzieliśmy ich przez ostatnie dwa tygodnie, żeby ruskie wojska chciały 

zaatakować Odessę, ale nie możemy przewidzieć, co się wydarzy jutro. 

JT: – Mołdawia rozumie, że sama może się stać celem rosji putina – to konkretne dane 

wywiadowcze, które potwierdzają kolejne zachodnie kraje… 

PM: – Jest już podpis prezydenta pod ustawą o pomocy dla Ukraińców i tych Polaków, 

którzy im pomagają, na przykład przyjmując pod swój dach. Ma być systemowe wsparcie ze 

strony państwa, uproszczone procedury i pieniądze, choć niewiele. 

Paweł Płuska: – Ta fala uciekających przed ruską agresją nie maleje. Są to ludzie, którzy 

potrzebują natychmiastowej pomocy. Na razie głównie, by nie powiedzieć, że prawie wyłącznie, 

niosą ją zwykli Polacy – ludzie o wielkich sercach, którzy pomagają, jak mogą i komu mogą. 

Teraz dzięki podpisanej wczoraj ustawie mają być mocniej wsparci przez polskie państwo. 

Od środy Ukraińcy będą mogli składać wnioski rejestracyjne, by otrzymać numer pesel i 

założyć profil zaufany. Będą mogli legalnie przez półtora roku przebywać w Polsce i pracować, 

a uczniowie i studenci będą mogli kontynuować naukę w szkołach i na uczelniach. 

[A co z nauką języka polskiego dla Ukraińców? Co ze szczepieniami?] 

Wśród samych uciekających przed wojną pojawiły się obawy, czy przyjęcie polskiego 

numeru pesel nie zablokuje możliwości wyjechania do innych państw? Tu, jak mówi ambasador 

Deszczyca, potrzebna jest kampania informacyjna. 



Andrij Deszczyca, ambasador Ukrainy w Polsce: – Oni są w dużym, dość poważnym 

stanie stresowym. Oni nie wiedzą, co ich czeka, oni nie wiedzą, kiedy będą mogli wrócić. 

Muszą wiedzieć, co im da pesel? Na co poza jednorazową pomocą w wysokości 300 

złotych mogą liczyć? 

Marlena Maląg, minister rodziny i polityki społecznej: – Od świadczenia 500+ [raz w roku 

na każde dziecko?], po świadczenia rodzinne, [jakie?] z których korzystają Polacy. 

Pomoc zapisana w ustawie trafi też do tych, którzy sami jej udzielają. 

Ministerstwo spraw wewnętrznych i administracji: – 40 złotych za dzień pomocy pod 

własnym dachem dla uchodźcy. [Co z podatkiem? Ambasador, minister, MSWiA powinni byli 

udzielić wyczerpującej informacji w omawianej sprawie. Bo taka ogólna informacja nie jest 

żadną informacją]. 

Specjalne wnioski trzeba składać w gminach. Ale uwaga: pieniądze nie będą wypłacane z 

góry! [A kiedy?] Więc lepiej wniosek złożyć po zakończeniu pomocy. [Zupełny mętlik. Czy to 

pułapka?] To 40 złotych przez dwa miesiące. Na każde dziecko – uwaga – od momentu 

przyjęcia uchodźcy pod swój dach. 

Cezary Tomczyk KP KO PO: – 40 złotych dziennie to jest na pewno niewystarczająca 

kwota na to, żeby utrzymać te osoby w Polsce. Bo przecież nie mówimy tylko o jedzeniu. 

Mówimy o zakwaterowaniu. 

Hotelarze od wojewodów dostali pierwsze oferty: 40 złotych [brutto, trzeba od tego 

zapłacić podatek] za dzień z pełnym wyżywieniem i porównują to do stawek zakwaterowania 

policji podczas kryzysu na granicy białoruskiej. 

Marcin Mączyński, Izba Gospodarcza Hotelarstwa Polskiego: – To była stawka 120 

złotych, 140 złotych. Proszę zobaczyć, jaka to jest przepaść, a my mamy gigantyczną podwyżkę 

cen energii. 

Pomagają. Przyjęli około 100 tysięcy osób, ale hotele to ich życie, praca i źródło 

utrzymania. Paweł Płuska, Fakty. 

[Oj, będzie zamieszania co nie miara i skandal z pomocą dla uchodźców]. 

 

PM: – Od chwili wybuchu wojny prezydent i rząd wciąż podkreślają, jak wielkie jest 

znaczenie Unii. Jak to dobrze, że w niej jesteśmy. Ale nadal nie wykonują orzeczeń unijnego 

Trybunału. Rząd nie płaci kar i po cichu brnie dalej w niszczenie praworządności. Izba 

Dyscyplinarna, neo-KRS – ten problem nie zniknął. Cenę płacą Polacy. 

♣ 
2022-03-14 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7465 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5298 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dziewiętnasty dzień 

 

AW: – W Kijowie ruskie rakiety trafiają w blok mieszkalny i autobus. To jest rzeź. 

Musimy wytrzymać. Trzeba walczyć, by wygrać – tak do Ukraińców mówi prezydent, a 

Ukraińcy walczą już dziewiętnasty dzień. 

Cezary Grochot: – To przedmieścia Kijowa – płonie cywilny blok mieszkalny. Tak 

postępują teraz wojska putina, nie mogąc przełamać cywilnej obrony, masakrują ludność 

cywilną. W wyniku tego ostrzału zginęło co najmniej kilka osób. Znacznie więcej zostało 

rannych. Kilkadziesiąt rodzin straciło dach nad głową. 

Tak wygląda sytuacja wokół Kijowa: rosji wciąż nie udało się zamknąć pierścienia 

okrążenia. Ukraińskie władze informują, że każda próba natarcia kończyła się ostatnio 

ogromnymi stratami ruskich. Drogi dojazdowe do Kijowa pełne zniszczonych pojazdów 

wojskowych. Na poboczach leżą ciała zabitych ruskich żołnierzy. To kolejna rakieta, która 

eksplodowała w mieszkalnej dzielnicy Kijowa. 



rosja bombarduje i morduje mieszkańców każdego ukraińskiego miasta, które 

bezskutecznie usiłuje zająć. Już od 19 dni. Charków, drugie co do wielkości miasto Ukrainy – 

putin najwyraźniej zaplanował zrównać z ziemią; rosja niszczy też obiekty kluczowe dla 

ukraińskiej gospodarki. To płoną zbombardowane ostatniej doby zakłady lotnicze Antonow. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy na ulicy miasta: – Musimy wytrzymać. Trzeba 

walczyć, aby wygrać. Chcą, by osiągnąć pokój, na który zasłużyli Ukraińcy. 

CG: – Ukraińskie władze proszą o jeszcze ostrzejsze sankcje wobec rosji. Apelują o bojkot 

firm, które mimo wszystko podjęły decyzję o pozostaniu na rynku ruskim. 

Minister spraw zagranicznych Ukrainy długo je wymieniał [nazwy firm, które pozostały 

na rynku ruskim: Leroy Merlin, Metro, Auchan…] Jak oświadczył: Zyski z rosji, to krwawe 

pieniądze, wspieranie zbrodni putina. Cezary Grochot , Fakty. 

AW: – Teraz wstrząsające zdjęcia i relacje: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Będziemy znowu próbować, aż pomożemy 

naszym ludziom, bo oni są nasi. Nasz Mariupol, nasz heroiczny Mariupol. 

AW: – Mocny polski głos w Radzie Bezpieczeństwa ONZ – Dymiące ruiny Charkowa 

i Mariupola i śmierć tysięcy niewinnych pokazują nam cenę obojętności wobec użycia siły. – 

Tak mówił dziś polski minister spraw zagranicznych. Dodał, że to najwyższy czas, żeby zrobić 

jeszcze więcej, by zatrzymać agresję rosji na Ukrainę – i wezwał do tego Radę Bezpieczeństwa. 

Marcin Wrona, Nowy Jork: – Zbigniew Rau przemawiał jako przewodniczący OBWE. 

Wszyscy przedstawiciele Rady Bezpieczeństwa Organizacji Narodów Zjednoczonych apelowali 

o natychmiastowe przerwanie walk. Były też mocne liczne głosy, wzywające rosję do wycofania 

wojsk. Jeden wyjątek, to ambasador rosji, który przedstawił wystąpienie w alternatywnej 

rzeczywistości i atakował szefa polskiej dyplomacji. Ale to Zbigniew Rau punkt po punkcie 

piętnował rosję. 

Zbigniew Rau: – Przewrotne próby ruskich, aby usprawiedliwić operację wojskową 

przeciwko suwerennemu państwu, uczyniły z Karty Narodów Zjednoczonych okrutny żart. 

Każda przygotowana i przeprowadzona operacja okazała się być strategiczną i taktyczną 

porażką. Zamiast zapobiegać niepotrzebnej śmierci we własnych szeregach, Kreml zaczął brać 

za cel ludność i infrastrukturę cywilną, by złamać ducha Ukraińców. To godne ubolewania 

i haniebny akt państwowego terroryzmu. 

MW: – Zbigniew Rau mówi, że wszystko wskazuje na to, że rosja popełnia zbrodnie 

wojenne. Ale mimo to nie ma wątpliwości – jak mówi – nadal należy szukać dyplomatycznych 

rozwiązań kryzysu. Wśród przedstawicieli Rady Bezpieczeństwa ONZ często mogliśmy dzisiaj 

usłyszeć głosy pełne podziwu i podziękowań dla Polski i Polaków za pomoc i ofiarność 

okazywaną uchodźcom z Ukrainy. 

[Żałosne. Tam giną ludzie. Rozpadają się ich domy, a ONZ szuka nadal dyplomatycznych 

rozwiązań. Na dyplomację był czas przez kilka ostatnich lat. Niczego świat nie zrobił, aby nie 

dochodziło do wojen]. 

AW: – Ile i jak rząd zapłaci za pobyt uchodźców w domach i hotelach? Co będzie za 

tydzień? Co będzie za miesiąc? 

Maciej Knapik: – Ten człowiek zupełnie prywatnie na dworcu centralnym kupuje całe 

siatki pasty do zębów, po czym przenosi je kilkadziesiąt metrów dalej do namiotu, gdzie razem z 

innymi środkami czystości są rozdawane tłumowi potrzebujących. Do Warszawy przyjechało 

już 300 tysięcy uchodźców. Czy tu jest system państwowy? Jest straż pożarna, punkt medyczny i 

stanowisko wojewody. 

- Co państwo tutaj robicie? 

- Udzielamy porad prawnych odnośnie legalnego pobytu i co teraz dalej uchodźcy mają 

robić ze sobą. 

Jest autokar straży pożarnej i autobus miejski. Uchodźcy zabierani są do centrum 

w podwarszawskim Nadarzynie. 

Tomasz Szypuła, prezes zarządu Ptak [wielki kompleks handlowy] Warsaw EXPO: – W 

tej chwili jest około 7 tysięcy ludzi. 98% tych ludzi, którzy tutaj przebywają, to są kobiety z 

dziećmi. 

MK: – Część z nich wyjedzie za granicę, jak ta kobieta do Dojczlandu, ale część tu będzie 

nocować, to rozwiązanie na kilka dni, podobnie jak tysiące prywatnych mieszkań 



udostępnionych przez Polaków, podobnie jak hotele czy pensjonaty, których właściciele są nadal 

niepewni, ile rząd zapłaci za pobyt uchodźców. Pytanie: Co będzie za tydzień czy za miesiąc? 

Paweł Szefernaker, wiceminister spraw wewnętrznych i administracji; – Agencja Rezerw 

Państwowych przygotowuje się, by móc duże hale sportowe, duże hale widowiskowe, duże hale 

centra wystawiennicze wyposażyć w taki sprzęt, który pozwoli, aby te osoby tam mogły 

zamieszkać. 

MK: – A to brzmi jak obozy dla uchodźców. 

PS: – Cały czas dysponujemy jeszcze rezerwą miejsc w małych miejscowościach. 

MK: – Ale uchodźcy wolą metropolię, bo czują się tu pewniej. 

Jacek Sutryk, prezydent Wrocławia: – Nie może być tak, że trzy czy cztery miasta 

w Polsce wezmą na siebie ten ciężar uchodźczy. 

MK: – Sama rejestracja i wydawanie numerów pesel ruszy od środy. To pół godziny na 

osobę – słyszymy. 

Monika Beuth-Lutyk, rzeczniczka prasowa urzędu m. st. Warszawy: – Największym 

wyzwaniem jest transkrypcja dokumentów ukraińskich. 

MK: – Bo wielu z urzędników nie zna ukraińskiego alfabetu. Samorządowcy nie bardzo 

też wiedzą, jak konkretnie ma wyglądać wypłata 1200 złotych za pomoc Ukraińcowi we 

własnym domu. Maciej Knapik, Fakty. 

 

[Zajrzałem do Wikipedii i oto po kilku minutach rozwiązana sprawa alfabetu ukraińskiego. 

Wystarczy wydrukować tabelkę i rozdać wśród urzędników. Po godzinie będą oni znali 

transkrypcję alfabetu ukraińskiego. Zresztą oni sami mogą zajrzeć do internetu. Proste?] 
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Ч ч [ʧ], [ʧʲ][e] Č č Cz cz 

Ш ш [ʃ], [ʃʲ][e] Š š Sz sz 

Щ щ [ʃʧ][j], [ʃʧʲ][e] Ŝ ŝ Szcz szcz 

Ь ь [ʲ][k] ′ (prim) ´ (zmiękczenie)[l], I i[m] 

Ю ю [ʲu], [ju][c] Û û Ju ju, iu, u[d] 

Я я [ʲʌ], [jʌ][c] Â â Ja ja, ia, a[d] 

’ —[n] ’ (apostrof) —[o] 

 

AW: – Lwów. Przystanek przesiadkowy w drodze na zachód, a dla niektórych Ukraińców 

bezpieczna przystań. Zostają i czekają, aż koszmar się skończy, żyjąc w halach sportowych, 

szkołach i teatrach. 

Katarzyna Górniak: – 200 tysięcy uchodźców dla 600 tysięcznego Lwowa to masa ludzi. 

Jedni jadą do Przemyśla, inni chcą tu zostać na dłużej… 

[Nie mam siły i sprawnej myśli, by spisywać. Notuję podawane fakty, pomijam 

omówienia i przewidywania]. 

 

AW: – Piętnastu kandydatów do nowej Krajowej Rady Sądownictwa, a wśród nich bardzo 

ciekawe twarze. Władza wskazuje tych, którzy władzy dobrze służą i nawet cień afery 

hejterskiej nie jest tu przeszkodą, przeszkodą też nie są tu europejskie trybunały, dla których 

wybór do upolitycznionej KRS nie ma nic wspólnego z niezawisłością. 

Michał Tracz: – Choć europejskie trybunały mówią o tym od dawna, to polska władza 

niewiele sobie z tego robi. A to jest kolejnym dowodem, już wiadomo, kogo PiS wystawi do 

nowej KRS… 

Cała lista 15 sędziów kandydatów: Łukasz Piebiak. Anna Dalkowska. Maciej Nowacki. 

Jarosław Dudzicz. Dariusz Drajewicz. Dagmara Pawełczyk-Woicka. Katarzyna Chmura. 

Grzegorz Furmankiewicz. Marek Jaskulski. Joanna Kołodziej-Michałowicz. Ewa Łąpińska. 

Zbigniew Łupina. Rafał Puchalski, Paweł Styrna. Stanisław Zdun. 

 

AW: – Albo sankcje traktujemy poważnie, albo nie. W stronę białorusi i rosji TIRy jadą 

tysiącami. Opozycja podnosi alarm, bo alarm też na granicy. Jest protest, a emocje sięgają 

zenitu. Bo transport wciąż jedzie i może trafiać w ręce splamione krwią. 

Marzanna Zielińska: – …czekamy na decyzję Komisji Europejskiej. 

♣ 
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WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty dzień 

 

Mateusz Morawiecki 

Dziś, w 20 dniu zbrojnej agresji putina na Ukrainę, razem z wicepremierem 

Jarosławem Kaczyńskim, premierem Czech Petr Fiala oraz premierem Słowenii 

Janez Janša jedziemy do Kijowa, by pokazać Ukraińcom naszą solidarność. 

„Dziś Gruzja, jutro Ukraina, pojutrze państwa bałtyckie, a później może i czas na 

mój kraj, na Polskę.” 

Tak 14 lat temu mówił ś. p. Lech Kaczyński w stolicy Gruzji, Tbilisi, podczas 

rosyjskiej inwazji na ten kraj. Jego wizyta zmieniła wtedy percepcję tej wojny, 

a wielki akt odwagi dodał ducha Gruzinom i jest do dziś wspominany na całym 

świecie. 

Udajemy się tam w porozumieniu i koordynacji z Unią Europejską i jej 

najważniejszymi przedstawicielami – szefem Council of the European Union 

Charles MICHEL, szefową European Commission Ursulą von der Leyen oraz 

United Nations. 

W tak przełomowych dla świata chwilach naszym obowiązkiem jest być tam, gdzie 

wykuwa się historia. Bo nie chodzi o nas, tylko o przyszłość naszych dzieci, które 

zasługują, by żyć w świecie wolnym od tyranii. 

 

AW: – Pociąg do Kijowa i wizyta na ważnym politycznym szczeblu. Premier Morawiecki, 

wicepremier Kaczyński, a także premierzy Czech i Słowenii spotykają się z Wołodymyrem 

Zełenskim. Ta wizyta do ostatniej chwili to była tajemnica. Ta widoczny w całej Europie symbol 

solidarności. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Od trzech tygodni Ukraina walczy o swoją wolność 

i walczy, by ta inwazja nie przesunęła się na zachód. Walczy za naszą wolność, za nasze 

wartości, o demokrację i prawa człowieka. Europa wspiera, stoi po stronie Ukrainy, wprowadza 

sankcje, daje miliony na pomoc humanitarną, wysyła broń. Każdy gest solidarności jest ważny, a 

taki gest, jak wizyta trzech europejskich premierów w Kijowie i wicepremiera Kaczyńskiego jest 

dla walczących Ukraińców wsparciem wyjątkowym. Zaplanowano spotkanie z prezydentem 

Zełenskim i premierem Ukrainy – Denys Anatolijowycz Szmyhal. 

[Obce nazwiska i nazwy miast pierwszy raz użyte piszę w pierwszym przypadku, bo 

odmienione przez polskie przypadki często zostają zniekształcone]. 

Mateusz Morawiecki 

„Musimy jak najszybciej zatrzymać tragedię, która dzieje się na Wschodzie; to 

dlatego razem z wicepremierem Jarosławem Kaczyńskim oraz premierami: Czech i 

Słowenii jesteśmy w Kijowie”. 

KKZ: – O tym, że premierzy Polski, Czech i Słowenii wraz z polskim wicepremierem jadą 

do Kijowa, poinformowano rano, gdy delegacja przekroczyła już granicę z Ukrainą. Do ostatniej 

chwili szczegóły były utrzymywane w największej tajemnicy z oczywistych względów 

bezpieczeństwa. Dopiero po dziewiątej szef kancelarii premiera powiedział o konkretach: 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: – Delegacja jest de facto, prezentuje Unię 

Europejską, Radę Europejską. Wizyta była przygotowywana od wielu dni. 

European Commission: – Eric Mamer, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej: – Mister 

Morawiecki na marginesie szczytu w Wersalu poinformował szefową Ursulę von der Leyen 

i Charla Michela o potencjalnej wizycie w Kijowie. W nocy wizyta została potwierdzona. 

KKZ: – Dla walczących Ukraińców wizyta Zachodnich polityków ma duże znaczenie. 

Przed południem do Kijowa dotarł litewski minister spraw zagranicznych Glandsbergis – witany 

jako pierwszy przedstawiciel zachodniej dyplomacji w Kijowie od rozpoczęcia inwazji. 



Sława Wakarczuk, muzyk, aktywista: – To jest bardzo symboliczny ruch ze strony 

naszych przyjaciół. Bardzo to doceniamy. Poparcie trzech premierów ważnych europejskich 

krajów w bombardowanym Kijowie jest aktem męstwa i wsparcia. 

Ołeksandr Szczerba, były ambasador Ukrainy w Austrii: – Przyjazd do strefy wojny 

świadczy o prawdziwej przyjaźni. Mogę tylko powiedzieć: dziękuję. 

KKZ: – Decyzja premierów Polski, Czech i Słowenii ma też pełne poparcie w Polsce. [Już 

myślałem, że w Stanach Zjednoczonych]. 

Wizyta ma nawiązywać do słynnego wyjazdu Lecha Kaczyńskiego [wówczas prezydenta 

RP] do Tbilisi. Prezydent zebrał wtedy grupę innych prezydentów i pojechał ze wsparciem dla 

zaatakowanej przez rosję Gruzji. 

Lech Kaczyński: – Dziś Gruzja, jutro Ukraina, a pojutrze państwa bałtyckie. A później 

czas i na mój kraj, na Polskę. 

KKZ: – Tak jak wtedy, tak i dziś wsparcie Europejczyków dla najechanych przez rosję 

krajów daje im poczucie przynależności do cywilizacji demokratycznych wartości. 

[To co wizyta daje Ukraińcom, lepiej żeby Ukraińcy sami mówili]. 

Andrij Osadczuk, deputowany Rady Najwyższej Ukrainy: – Przez te dwadzieścia dni 

zachęciliśmy zachód do bycia odważnym. Bo to nie jest wojna przeciwko Ukrainie, ale 

i przeciwko całemu Zachodowi. 

KKZ: – Donald Tusk o tym samym mówił dziś na wiecu węgierskiej opozycji w 

Budapeszcie, która za trzy tygodnie zawalczy o zwycięstwo z partią Victora Orbana. 

A HATALOM A NÉPÉ! 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska: – …Zapracowali bardzo ciężko na opinię 

najbardziej proputinowskiego rządu w Europie. Nie chcemy putina na Ukrainie. Nie chcemy 

putina w Europie. 

KKZ: – To wezwanie rozbrzmiewa od dwudziestu dni na wszystkich placach europejskich 

miast. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW: – W Kijowie kolejne bloki pełne ludzi trafione ruską rakietą. Kolejni martwi cywile i 

kolejne zgliszcza. Czego nie można zdobyć, należy zniszczyć – to najnowsza taktyka kremla. 

Prezydent Załenski dziękuje tym Rosjanom, którzy mają odwagę mówić wojenną prawdę i 

wymienia dziennikarkę, która jednoosobowy protest zrobiła w telewizyjnym programie na żywo. 

Cezary Grochot: – To była kolejna bardzo ciężka noc dla mieszkańców Kijowa; ruskie 

bomby i pociski rujnują całe osiedla, blok po bloku, kolejny dzień giną niewinni ludzie. 

Ukraińskie władze podkreślają, że nie ma mowy o przypadku czy pomyłce; putin z premedytacją 

kazał swoim wojskom bombardować osiedla mieszkalne, wyrządzać tak wielkie szkody, jak to 

możliwe, zabijać zwykłych bezbronnych ludzi; rosja od kilkudziesięciu godzin ostrzeliwuje 

przedmieścia Kijowa, odległe od centrum o (Obłoń 8km. Kureniwka 6 km. Swiatoszyno 12 km.) 

Chociaż linie obrony ukraińskiej armii są dalej od miasta, to kolejny dowód na to, że celem 

putina są cywile. W mieście znów obowiązuje godzina policyjna. 

Kilka godzin temu poinformowano, że w pobliżu Kijowa zginął Pierre Zakrzewski, 

operator amerykańskiej telewizji Fox Mews i towarzysząca mu ukraińska dziennikarka 

Aleksandra Kuwszynowa. W Charkowie czy Mariupolu nie ma dzielnicy, która by nie została 

zbombardowana, tam nie ma już bezpiecznych miejsc ani bezpiecznej pory dnia. Gdy ratownicy 

ruszyli dziś szukać ocalałych w ruinach zniszczonego domu w Charkowie, ruskie samoloty 

wróciły, aby ich zaatakować. W Mariupolu ruskie wojsko miało zająć szpital i wziąć cały 

personel oraz pacjentów jako zakładników. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Cały świat widzi, co robicie w Mariupolu, 

Charkowie, Czernichowie i innych naszych miastach. W imię czego to wszystko? Dlatego 

jestem wdzięczny tym Rosjanom, którzy nie przestają próbować mówić prawdy, jestem 

wdzięczny kobiecie, która weszła do studia telewizyjnego z plakatem przeciwko wojnie. 

Prezydent Zełenski mówił o tym: Podczas serwisu informacyjnego w ruskiej telewizji 

pierwyj kanał za prezenterką pojawiła się właśnie kobieta z plakatem antywojennym: 

Treść plakatu: 

NIE DLA WOJNY 

ZATRZYMAĆ WOJNĘ 



NIE WIERZCIE PROPAGANDZIE 

OKŁAMUJĄ WAS 

ROSJANIE PRZECIWKO WOJNIE 

W internecie zamieściła też specjalne oświadczenie: 

Marina Owsiannikowa, rosyjska dziennikarka: – To co się teraz dzieje w Ukrainie, to 

zbrodnia; rosja jest agresorem. Odpowiedzialność za tę agresję spada na jednego człowieka, 

a tym człowiekiem jest putin. Niestety w ostatnich latach pracowałam w kanale pierwszym, 

powtarzałam tę kremlowską propagandę. Z tego powodu wstydzę się, że pozwoliłam kłamać na 

antenie i wstydzę się, że pozwoliłam okłamywać Rosjan. 

CG: – Marina Owsiannikowa jest dziennikarką stacji. Kilkanaście godzin spędziła 

w areszcie, ale już została zwolniona. Pierwsza kara, jaką jej wymierzono, jest zaskakująco 

niska – niespełna 300 dolarów grzywny. Cezary Grochot, Fakty. 

[Już została zwolniona tylko po to, by wygłosiła to oświadczenie. Teraz zapewne zniknie 

na wieki]. 

 

AW: – Teraz wdzięczność, podziw, płacz i pożegnanie. Teraz o tych, którzy dla 

najbliższych byli ojcami, synami, mężami, dla wszystkich w Ukrainie stali się teraz bohaterami. 

W mundurach walczą i giną na tej wojnie, choć wielu wcześniej munduru na sobie nie miało. Ich 

pogrzeby w Ukrainie to coś więcej niż pogrzeby. 

Ze Lwowa Katarzyna Górniak: – Nie miały się kiedy pożegnać. Nie wiedziały, że ostatni 

raz, kiedy ich zobaczą, to ten, gdy wyjeżdżali na wojnę. One straciły synów i mężów, Ukraina 

zyskała bohaterów. 

Roman Mentuch, kapelan wojskowy: – Ten kto oddaje swoje życie za swojego bliźniego, 

wyraża największą miłość. Przyjść tutaj, to przyjść do tych, którzy oddali wszystko, co mieli 

najcenniejszego – swoje życie. 

KG: – Nie tylko rodziny, ale i tłumy mieszkańców. Lwów pożegnał dziś czterech 

z trzydziestu pięciu żołnierzy, którzy zginęli w ostrzale bazy w Jaworowie, przeprowadzili go w 

niedzielę tuż przy granicy z Polską. Oficerowie przyszli pożegnać Olega, bo to mógł być 

przecież każdy z nich; wiedzą, że mogą zginąć. W takich momentach ta świadomość staje się 

dotkliwie realna. Ta uroczystość dla Lwowian to coś więcej niż tylko pogrzeb, przyszli pokazać 

swój patriotyzm i wdzięczność i sprzeciw przeciwko wojnie, wojnie, która wciąż szczęśliwie 

omija ich miasto. W czasie pogrzebu żołnierzy, we Lwowie trwał alarm. 

Gdy z kościoła wynoszono ich trumny, rozlegał się dźwięk syren alarmowych. Ostrzegały 

przed nalotem, takim samym, w którym zginęli ci żołnierze. Od początku wojny zginęło łącznie 

ponad tysiąc trzysta ukraińskich żołnierzy. Katarzyna Górniak, Fakty, Lwów. 

AW: – Mieszkańcy Odessy czekają na ruskie rakiety, wiedzą, że nadlecą, tylko nie wiedzą, 

kiedy. Miasto to teraz obłożona workami z piaskiem twierdza, a plaża to minowe pole. Trudno 

zrozumieć, po co ta wojna – słyszy na ulicach Odessy reporter Faktów Jacek Tacik. Zrozumieć 

się nie da. Pytanie: czy na wojnę da się przygotować? 

Jacek Tacik, Odessa: – Ci którzy chcieli stąd wyjechać, de facto już to zrobili. W 

Mołdawii, gdzie dzisiaj przyjechaliśmy, jest obecnie 100 tysięcy ukraińskich uchodźców z tej 

części Ukrainy. Ostatnią grupę jaką mijaliśmy na przejściu granicznym między Mołdawią 

a Ukrainą, to przede wszystkim kobiety i dzieci. Ci którzy chcieli zostać albo musieli, chodzi 

przede wszystkim o mężczyzn, przygotowują się na ruski atak. Odessa do tej pory była miastem 

względnie bezpiecznym i spokojnym, mieszkańcy dobrze wykorzystali ten czas, przygotowują 

się, zbierają jedzenie, broń dla ochotników, oni zdają sobie sprawę, że jak dojdzie do ataku, to 

rozpęta się tutaj piekło, a wiedzą to, bo obserwują, co ruscy robią z ich miastami na wschodzie 

kraju. Są zdeterminowani, może dlatego, że nie mają nic do stracenia. [Oj, mają bardzo dużo do 

stracenia]. 

Odessa, to trzecie miasto w kraju i główny port Ukrainy; ruska armia zatrzymała się 

zaledwie 100 km stąd, w Mikołajowie trwa krwawa wymiana ognia. Jeżeli padnie Mikołajów, 

droga do Odessy zostanie otwarta. Jak mówią mieszkańcy: Każdy ruski który przyjdzie i na nich 

podniesie rękę, już tu zostanie. Jacek Tacik, Fakty, Odessa. 

 



AW: – Wojskowy reset w NATO, jest już nowa rzeczywistość, potrzeba więcej żołnierzy i 

sprzętu i więcej manewrów. Szef Sojuszu brzmi stanowczo i zapowiada nowe podejście. Ale – 

jak mówi prezydent Zełenski – Ukrainy nie słyszy. Ukraina błaga o totalną blokadę rosji w 

powietrzu, na lądzie i na wodzie. 

Katarzyna Sławińska: – To zupełnie nowa rzeczywistość bezpieczeństwa w Europie, a szef 

NATO przestrzega przed ruską prowokacją z użyciem broni chemicznej i zapowiada znaczne 

wzmocnienie wschodniej flanki NATO. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Ministrowie zaczynają dyskusję 

o wzmocnieniu naszego bezpieczeństwa we wszystkich sferach. To może oznaczać znacznie 

więcej sił we wschodniej części sojuszu, stanie podwyższonej gotowości i z większą ilością 

sprzętu. 

KS: – NATO nie słyszy Ukrainy o stworzenie strefy zakazu lotów – gorzko stwierdził 

prezydent Zełenski – i dlatego, jak mówi – Ukraina musi przyjąć do wiadomości, że drzwi 

NATO nie są dla niej otwarte. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie możemy wejść otwartymi drzwiami, 

musimy uzyskać gwarancje bezpieczeństwa dla ojczyzny, dla wszystkich Ukraińców. To muszą 

być konkretne rzeczy, prawne zobowiązania, by nie było co do nich wątpliwości. 

KS: – Pomagając nam – mówił do przywódców dziesięciu państw w Londynie 

JOINT EXPEDITIONARY FORCE – LONDON 2022 

Apelując o totalną blokadę rosji: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nadal możemy powstrzymać ruską machinę 

wojenną. Nadal możemy powstrzymać zabijanie ludzi. Łatwiej będzie zrobić to razem, 

zatrzymać niszczenie demokracji i zrobić to dla naszej ziemi, bo inaczej oni przyjdą do was. 

KS: – Zełenski chce blokady rosji i całkowitego zerwania handlu z rosją, embarga na ropę 

i gaz, bo to najskuteczniej zdławiłoby możliwości putina, by bombardować i zabijać. Przyjęty 

właśnie przez Unię czwarty już pakiet sankcji, mimo wielkich słów tak daleko nie idzie. 

Bruno Le Maire, minister gospodarki i finansów Francji: – To najostrzejsze sankcje, jakie 

kiedykolwiek przyjęła Unia w swojej historii. To historyczna decyzja. Bezpośrednio obejmie 

ponad 600 rosjan. 

• Oligarchowie, lobbyści, propagandziści kremla 

• Zakaz transakcji z przedsiębiorcami państwowymi z sektora lotniczego 

i wojskowego 

• Zakaz nowych inwestycji w sektorze energetycznym 

• Ograniczenia handlu żelazem i stalą oraz towarami luksusowymi 

Maciej Sokołowski z Brukseli: – Diamenty, cygara, smartfony, markowe buty, 

torebki i kosmetyki. Unia zakazała eksportu ponad 400 produktów, ale wciąż nie 

zakazuje importu ropy i gazu, bo tu sankcją ma być stopniowe, a nie nagłe 

odchodzenie od ruskich dostaw. 

KS: – Najostrzej przeciwko zadaniu rosji tego najbardziej bolesnego ciosu protestują: 

Dojczland i Węgry. Ci ostatni mówią, że ruskie surowce energetyczne, to sankcyjna czerwona 

linia. Taką decyzję już podjął Waszyngton i zapowiada kolejne: 

Marcin Wrona, Nowy Jork: – Stany Zjednoczone odbierają rosji klauzulę 

najwyższego uprzywilejowania [było] Jutro za pośrednictwem łącza video przed 

połączonymi Izbami Kongresu wystąpi Wołodymyr Zełenski. 

 

AW: – A teraz zła i dobra wiadomość: ceny cały czas rosną, choć nieco wolniej niż 

w styczniu. Mięso drożeje codziennie. Chleb może zdrożeć o 25% - tak jest w niektórych 

sklepach; tak może być zaraz wszędzie. GUS podał dane, a w nich inflacja, która wciąż mrozi 

krew w żyłach. 

Michał Tracz: – Ceny znowu idą ostro w górę i choć w tym miejscu [stacja benzynowa] 

widać najwyraźniej, to drożeją wszystkie grupy produktów i usług. Inflacja rok do roku 

wyniosła 8,5% - takie dane podał dziś GUS – to znów bardzo dużo. Rok do roku ceny cały czas 

rosną, choć nieco wolniej niż w styczniu. Troszkę zaczęła działać obniżka vatu, czyli na artykuły 

spożywcze, gaz czy nawozy. Jednak ta nieco malejąca inflacja to nie jest stały trend… 

 



AW: – Tylko przez Warszawę przejechało 400 tysięcy uchodźców z Ukrainy. 250 tysięcy 

uchodźców w Warszawie zostało. Setki tysięcy trafiły do innych miast, a pociągi z Przemyśla 

cały czas jadą. Od jutra Ukraińcy mogą dostać w Polsce numer Pesel. 

Andrij Sadowy, mer Lwowa: – Chciałbym podziękować wszystkim Polakom, wszystkim 

prezydentom polskich miast, które przyjmują, które pomagają. 

Maciej Knapik: – Prezydent Warszawy w CNN powiada: Pomagać będziemy. Przyjmiemy 

każdego uchodźcę, który do nas trafi. Ale potrzebujemy wsparcia. 

Wsparcia, bo liczby mówią same za siebie. [Znamy]. 

Monika Beuth-Lutyk, urząd m. st. Warszawy: – Wczoraj przyjechało do nas 13 pociągów 

z uchodźcami i 72 autobusy. 

MK: – Kraków otwiera już czwartą noclegownię w nieużywanym centrum handlowym – 

250 miejsc noclegowych. W Radomiu ciekawa sytuacja, ale wciąż czeka na pociąg z granicy. 

Mają przygotowanych kilkaset miejsc. Rząd musi niezwłocznie przygotować ogólnokrajowy 

system na rozmieszczanie uchodźców – mówią samorządowcy. A zamiast tego zmniejsza 

dofinansowanie noclegów (40 złotych brutto!) We Wrocławiu już dzisiaj kolejki do rezerwacji 

wizyty i fotografa. [Dostaną dowody osobiste?] 



Ustawa  

4. Wniosek o świadczenie pieniężne zawiera: 

1) Imię i nazwisko albo nazwę składającego wniosek; 

2) PESEL lub NIP składającego wniosek; 

3) wskazanie okresu, na jaki zapewniono zakwaterowanie oraz liczby osób 

przyjętych do zakwaterowania; 

4) imię i nazwisko osoby przyjętej do zakwaterowania i PESEL, jeżeli posiada; 

5) oświadczenie składającego wniosek o zapewnieniu zakwaterowania i wyżywienia; 

6) numer rachunku płatniczego, na który wypłacane będzie świadczenie; 

7) oświadczenie składającego wniosek pod rygorem odpowiedzialności karnej za 

składanie fałszywych oświadczeń, że dane zawarte we wniosku są prawdziwe; 

8) adres miejsca pobytu osób przyjętych na zakwaterowanie; 

9) adres poczty elektronicznej i numer telefonu składającego wniosek; 

10) oświadczenie, że za osobę przyjętą do zakwaterowania na wskazany okres nie 

wypłacono już świadczenia; 

11) oświadczenie podmiotu składającego wniosek, że za okres wskazany w pkt. 3 nie 

otrzymano dodatkowego wynagrodzenia, w tym za wynajem. 

[Jeszcze problemy w szkołach z uczniami i problemy uczniów ukraińskich w szkołach]. 

 

[Stany Zjednoczone, Sojusz NATO, Unia Europejska – nie podejmą wojny z rosją. im nic 

nie grozi. Są daleko za strefą buforową, świadomie stworzoną dla swojego bezpieczeństwa linią 

państw: od państw nadbałtyckich, poprzez Polskę, Słowację, Węgry, Rumunię – są to państwa w 

zasadzie Zachodnie, w zasadzie z wszelkimi prerogatywami Zachodu, ale przeznaczone na 

amortyzację aspiracji rosji, aspiracji każdego charakteru, łącznie z terytorialnymi. Co by o tym 

nie mówić, jesteśmy Europą bis, z całą pewnością o uśpionym charakterze buforu, ale jednak. 

Rzecz w tym, że putin chce dla rosji też strefy buforowej i to składającej się z tego samego pasa 

– od państw nadbałtyckich, poprzez Polskę, Słowację, Węgry po Rumunię. Unia Europejska 

oraz rosja będą musiały rozstrzygnąć między sobą, do kogo będzie należała ta strefa buforowa – 

czy do rosji? Czy do Unii Europejskiej?] 
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Polska – 14 480 nowych zakażonych. 151 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty pierwszy dzień 

 

AW: – Europa w Kijowie i apel o misję pokojową. Wczorajsze spotkanie to gest 

solidarności i ten gest ma wielką moc. 

AW: – Jaką moc miałaby pokojowa misja? Bo nie wiadomo, jaka miałaby być. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – W oczach walczących Ukraińców przyjazd liderów trzech 

europejskich krajów do atakowanego Kijowa, to był nie tylko akt odwagi, ale i trudnego do 

przecenia wsparcia. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Chciałbym przede wszystkim przywitać 

naszych drogich gości. Premiera Słowenii, premiera Polski, premiera Czech, szanownego pana 

wicepremiera Kaczyńskiego. 

KKZ: – Wizyta w Kijowie, której inicjatorem był premier Słowenii, była utrzymywana w 

tajemnicy i poinformowano o niej dopiero po przekroczeniu przez delegację ukraińskiej granicy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To bardzo dobry przyjazny, męski krok. 

Z takimi przyjaciółmi i takimi sąsiadami i partnerami damy radę zwyciężyć. 

KKZ: – Wizyta miała charakter przede wszystkim symboliczny, to gest solidarności. 

Petr Fiala, premier Czech, wypowiedź z wczoraj: – Walczycie o życie i wolność, ale 

walczycie też o nasze życie i naszą wolność. 



Janez Janša, premier Słowenii, wypowiedź z wczoraj: – Przekazujemy przesłanie 

europejskiej jedności. 

KKZ: – Te słowa powtarzane codziennie od dwudziestu jeden dni, mają inną moc, gdy 

wygłaszane są w bezpiecznej Warszawie czy Pradze, a inną, gdy padają w Kijowie. Gest 

europejskich liderów przyjęto z szacunkiem i uznaniem na całym świecie, także jako sygnał 

wysłany do putina, że zjednoczony Zachód się nie cofnie. A dla putina i Ukrainy ma on 

dodatkowe znaczenie. 

Andrij Deszczyna, ambasador Ukrainy w Polsce: – Ta wizyta pokazała, że Ukraina 

funkcjonuje, możemy realizować wizyty państwowe na takim szczeblu. 

KKZ: – jeśli chodzi o konkrety, przeprowadzono rozmowy, w których przekazano 

informacje o europejskiej pomocy. Władze Ukrainy tę pomoc doceniają, ale gdy rosja 

bombarduje miasta i zabija ludzi, proszą o więcej sankcji, więcej broni, zamknięcie nieba. 

Denys Szmyhal, premier Ukrainy, wypowiedź z wczoraj: – Zamknijcie porty przed 

ruskimi statkami, nie kupujcie gazu i ropy. 

[Przygotowano cztery mównice dla czterech premierów, ale premier Morawiecki stoi 

z tyłu, a mównicę zajął wicepremier Kaczyński]. 

KKZ: – Polski premier mówił, że podziela postulaty zaostrzenia sankcji i od europejskich 

kolegów domaga się większej stanowczości. Ale konkretne propozycje nie padły, bo nie było 

takiego upoważnienia ze strony Unii Europejskiej. Jarosław Kaczyński [znów poza trybem] 

przedstawił własną propozycję: 

Jarosław Kaczyński, wicepremier ds. bezpieczeństwa narodowego i spraw obronnych, 

wypowiedź z wczoraj: – Potrzebna jest misja pokojowa – tak, pokojowa – humanitarna – tak, 

humanitarna – ale jedno NATO i być może jeszcze innych organizacji, ale misja osłonięta 

zbrojnie i odbywająca się na terytorium Ukrainy. 

KKZ: – Wicepremier przyznał, że nie konsultował tej propozycji z sojusznikami z NATO, 

nazwał ją wezwaniem do podjęcia tej sprawy. 

Kaczyński, dalszy ciąg: – Czyli już został wybrany na miejsce, w którym tą [tę] sprawę się 

stawia. A nie na miejsce, w którym ona już, można powiedzieć, dojrzała. 

KKZ: – Jak stwierdził Jarosław Kaczyński, o szczegółach dziś trudno jeszcze rozmawiać. 

Przedstawiciele Ukrainy mówią o niej z życzliwością. 

Ministrowie Obrony NATO, którzy zebrali się w Brukseli, propozycję prezesa PiS oceniali 

powściągliwie. 

Kasja Ollongren, minister obrony Holandii: – Trzeba najpierw doprowadzić do 

zawieszenia broni. 

Ben Wallace, sekretarz obrony Wielkiej Brytanii: – Będziemy dyskutować o różnych 

propozycjach. 

KKZ: – Po spotkaniu ministrów stało się jasne, że propozycja Jarosława Kaczyńskiego nie 

będzie miała dalszego ciągu. 

AW: – Znacie dobrze słowa: „Mam marzenie – I Have a Dream – Martin Luther King”. Ja 

dziś do was mówię: Mam potrzebę – mam potrzebę obrony naszego nieba. Mam potrzebę, 

żebyście nam pomogli. Wołodymyr Zełenski nawiązuje do słynnego przemówienia Martina 

Luthera Kinga i to co sam mówi, też jest historyczne. Przed Amerykańskim Kongresem 

opowiada o terrorze, którego Europa nie widziała od osiemdziesięciu lat – i przemawia tak, że 

Amerykanie na pewno zapamiętają jego słowa. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – To było takie przemówienie, jakie mógł zrozumieć każdy 

Amerykanin, bowiem Wołodymyr Zełenski odwoływał się do najważniejszych symboli. Mówił 

o największych ranach w amerykańskiej historii. Między innymi przywołał ataki z powietrza na 

Pearl Harbor i World Trade Center. I mówił, że teraz Ukraina każdego dnia przeżywa swoje 

World Trade Center. Dlatego apelował o zamknięcie przestrzeni powietrznej, o wzmocnienie 

obrony przeciwlotniczej i wreszcie o dodatkowe samoloty. Wołodymyr Zełenski również 

przywołał to słynne historyczne wystąpienie doktora Marthina Lutera Kinga. 

„Ja maju dream…” Mam marzenie – Znacie te słowa? Ja dzisiaj mówię: Mam potrzebę, 

mam potrzebę obrony naszego nieba. Mam potrzebę, abyście nam pomogli, abyście podjęli 

decyzję – to jest dokładnie to samo. To samo, gdy słyszycie swoje ikoniczne „Mam marzenie”. 



MW: – Wółodymyr Zełenski apelował o nałożenie sankcji na wszystkich ruskich 

polityków, którzy współpracują z obecną władzą oraz wezwał wszystkie amerykańskie firmy do 

opuszczenia rosji, bo jak powiedział: ruski rynek finansowy jest skąpany w ukraińskiej krwi. 

AW: – I tyle o szczegółach? [Niewiele, a właściwie nic. Chociaż nie. Przecież obie Izby 

Kongeesu biły brawo na stojąco]. Dziękuję ci bardzo. Dwadzieścia jeden dni wojny putina, 

dwadzieścia jeden dni w niepodległej Ukrainie. To nie jest typowa wojna. To zniszczenie 

i ludobójstwo. To najazd i to terror każdego dnia. To także kłamstwa płynące z kremla i to ruski 

plan na szybkie zwycięstwo, którego nie udało się zrealizować. 

Jakub Sobieniowski: – ruscy nie mieli w planach ostrzeliwania Kijowa, takiego jak dzisiaj, 

po trzech tygodniach wojny. Oni mieli być w Kijowie po trzech tygodniach wojny. 

Wojciech Konończuk, Ośrodek Studiów Wschodnich: – Oni zakładali, że w ciągu kilku 

dni będą w stanie [nie zrozumiałem]. 

JS: – Ukraińcy dzisiaj poinformowali o śmierci tego ruskiego ważnego generała, 

a wcześniej także trzech innych [brak nazwisk]. Nie udało się ruskim zająć Kijowa, nie udało się 

zająć Charkowa. Ale też coraz wyraźniej widać, że skoro wojska agresora nie mogą miast 

zdobyć, to nie wahają się ich zburzyć. To są wstrząsające obrazy i relacje [Jak sięga kamera, ani 

jednego całego okna, a właściwie same oczodoły i odsłonięte wnętrza pustych już mieszkań, a 

często jeszcze płonące, a przed budynkami wśród kikutów drzew place zasłane gruzem]. 

Maria Awdiejewa: – To jest to, co putin nazywa denazyfikacją, to jest to, co chce zrobić 

wszędzie w Ukrainie. Ale my mu na to nie pozwolimy, będziemy walczyć i obronimy nasz kraj. 

JS: – Tak demaskowane są kłamstwa putina, tak ujawniane są dowody na okrucieństwo 

ruskich. Chociaż nawet dzisiaj, ruski dyktator tak chwalił swoich oficerów i żołnierzy, którzy 

atakują ukraińskie miasta: 

putin: – robią wszystko, co mogą, by uniknąć strat wśród ludności cywilnej Ukrainy. 

JS: – To musi być i będzie skonfrontowane z tragedią Kijowa, Charkowa i szczególnie 

Mariupola. Ukraińcy informują, że ruscy zbombardowali teatr, gdzie ukrywały się setki 

mieszkańców miasta. 

A putin i jego kłamstwa o nazistach i specjalnej operacji, po trzech tygodniach inwazji tak się 

mają w konfrontacji z prezydentem Ukrainy, który takie emocje budzi nawet w tłumaczących 

jego słowa na żywo – tu na język polski w TVN24: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Możemy i powinniśmy walczyć, tu i teraz, 

dzisiaj. Możemy i powinniśmy bronić naszego państwa, naszego życia. 

STRATY PONIESIONE PODCZAS WALK 

Źródło: Ministerstwo Obrony Ukrainy 

ROSJA 

żołnierze – 13 800 

czołgi – 430 

helikoptery – 108 

samoloty – 84 

JS: – Możliwe, że są nazbyt optymistycznie oceniane przez obrońców. Na pewno rosja ma 

jeszcze rezerwy i nie można ogłaszać drugiego Afganistanu, ale ta wojna wstrząsnęła imperium, 

skoro nawet ten weteran z Afganistanu z czasów sowieckich tak mówi o ruskim najeździe: 

Oleg Kreczun, żołnierz obrony terytorialnej w Mikołąjewie, walczył w Afganistanie 

w armii ZSRR: – To są nasze dzieci, to są nasze wnuki, to jest nasz kraj, to jest nasza duma. A to 

my. 

JS: – Takim morale nie wykazali się żołnierze tych ruskich czołgów niedaleko granicy 

rosji z Ukrainą. Nie wyglądają na zniszczone, raczej utonęły w błocie albo zabrakło paliwa 

i brakuje ich załóg. Załoga tego czołgu raczej nie przeżyła. A to zdjęcia z ukraińskiego ataku na 

lotnisko w Chersoniu – ruscy czuli się pewnie w tym jedynym dużym mieście zdobytym po 

inwazji. I w tej bazie czuli się też pewnie. Ukraińcy wiedzą, gdzie zaatakować, nawet na 

terenach, gdzie operują ruscy. A mister Dżaweni, mister Pfinger i pan Piotun produkowane 

w Polsce, to coś czego potrzebowali, co dostali i czego skutecznie używają od trzech tygodni. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

AW: – Pomnik księcia otulony workami z piaskiem. Centrum miasta kompletnie puste. 

Odessa jest gotowa na wojnę, barykady na odparcie ruskich. Ministerstwo Obrony Ukrainy 



podaje, że w stronę Odessy płynie 14 ruskich okrętów, jak mówią mieszkańcy miasta: ruskim 

nie zamierzamy oddawać niczego. 

Jacek Tacik, Odessa: – Z jednych najbardziej wiarygodnych źródeł informacji na temat 

wojny dla mieszkańców Odessy jest prognoza pogody – jeżeli kolejnego dnia będzie sztorm, to 

niemal na pewno nie będzie desantu ruskich żołnierzy. Ale trudno tak naprawdę wyrokować, 

kiedy będzie ruskie uderzenie na Odessę. Dlatego mieszkańcy nie tracą czasu: cywile zbierają 

jedzenie i chowają je w schronach. Żołnierze biorą broń i czekają na atak rosji. 

W normalnych czasach latarnia oświetlała drogę, a książę Richelieu witał przybyszów, 

tym razem jego pomnik został zabezpieczony przed przybyszami, z powodów których to już nie 

są normalne czasy. Centrum Odessy zupełnie opustoszałe. Przypomina plan zdjęciowy filmu 

katastroficznego. [Byłem tam 47 lat temu, mam wiele zdjęć z Odessy]. Znaki i mapy zostały 

zaklejone i zamazane, żeby utrudnić najeźdźcy poruszanie się w terenie… Pod Odessą znajduje 

się siatka krętych tuneli. Jeżeli dojdzie do bombardowań, mieszkańcy Odessy wiedzą, gdzie iść i 

co mają robić. 

Te katakumby powstały razem z miastem. Podczas drugiej wojny światowej dawały 

schronienie radzieckim partyzantom. 

Maksim Baraniecki, fundacja badania i konserwacji dziedzictwa Odessy „Pamięć”: – 

Doprowadziliśmy światło, są zapasy żywności i wody. Zależało nam, żeby to miejsce było 

przystosowane dla ludzi… 

Maciej Knapik: – Owacjami przyjęto wykluczenie rosji z Rady Europy… Odcina ruskich 

od ważnego forum, gdzie prezentowali swoje argumenty… Międzynarodowy Trybunał 

Sprawiedliwości w Hadze nakazuje na wniosek Ukrainy wstrzymanie działań wojennych. Ale w 

Hadze nie było przedstawiciela kremla. 

Senat USA uznał putina za zbrodniarza wojennego. Prezydent Biden mówi o dalszej 

pomocy Ukrainie: 

Biden: – Dodatkowe 800 milionów dolarów na wsparcie i bezpieczeństwo Ukrainy – to już 

miliard dolarów tylko w tym tygodniu. 

MK: – Ale wobec zamknięcia ukraińskiej przestrzeni powietrznej amerykański prezydent 

jest sceptyczny… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – NATO. Ukraina nie jest członkiem NATO – 

rozumiemy to. Słyszeliśmy o otwartych drzwiach, ale usłyszeliśmy, że nie wejdziemy do 

sojuszu. 

AW: – Trzynastoletni Wowa w ataku stracił tatę i młodszego brata. Dziewięcioletnia Sasza 

w ataku straciła rękę. Sześcioletnia Ewa straciła beztroskie dzieciństwo, bo swojej mamie mówi: 

Mamusiu, boję się umrzeć. – To zwykli ludzie, nad którymi latają bomby, to zwykłe dzieci, z 

którymi walczy putin. 

Arleta Zalewska: – …Pytanie o to, dlaczego ruskie zaatakowali ich domy i ich rodziny: 

Olena Gnes, mieszkanka Kijowa: – Dzisiaj zapytałam swoje dzieci: Może wyjedziemy, że 

może powinniśmy wyjechać? A moje dzieci odpowiedziały: Mama, jeśli wszyscy wyjedziemy, 

to kto zostanie w tym kraju? Sam prezydent zostanie? 

 

AW: – Europejski Trybunał Praw Człowieka nie miał litości dla reform rządu PiS. Polska 

złamała Europejską Konwencję Praw Człowieka – Chodzi o KRS i nielegalnie wybranych 

sędziów, tych którzy zastąpili urzędujących legalnie. Jeden z nich złożył skargę do Strasburga i 

właśnie wygrał. 

Michał Tracz: – To sprawa, w której Europejski Trybunał Praw Człowieka nie tylko nie 

zostawił suchej nitki na reformach wprowadzonych przez PiS: 

Doszło do naruszenia art. 6.1… 

MT: – Ale też uznał, że władza w Polsce złamała Europejską Konwencję Praw 

Człowieka… 

 

AW: – 32 tysiące wniosków o numer PESEL – tyle było tylko do popołudnia. Od dziś 

Ukraińcy mogli oficjalnie się o niego starać, bo to numer, który otwiera drzwi: do pracy, szkoły 

czy przychodni. W urzędach były tłumy. 



Paweł Płuska: – …od ubezpieczenia zdrowotnego, przez legalną pracę, po możliwość 

korzystania z pomocy socjalnej i programu 500+. Ale te prawa praktycznie to już mają, 

niezależnie od tego, kiedy formalnie zdobędą numer PESEL. W sobotę powstanie największy 

punkt na stadionie narodowym – około stu stanowisk. A na razie są to po prostu urzędy 

dzielnicowe. W Krakowie – jeden centralny: TAURON | Arena Kraków. We Wrocławiu trzy, 

ale można się rejestrować on/line i telefonicznie. Podobnie w Poznaniu. 

- Ważne, żeby przychodzić z fotografią, umówieni [to skąd te długie kolejki?] i 

wypełnionym wnioskiem o nadanie numeru PESEL. 

PP: – Cały proces trwa nawet 40 minut. Jak pytamy, czego brakuje, by te kolejki były 

krótsze, prawie wszędzie słyszymy, że tej obiecanej rządowej pomocy: 

Robert Kempa, burmistrz Ursynowa: – W pierwszej kolejności: sprzętu, którego nam 

jeszcze administracja rządowa nie dostarczyła – mówimy o czytnikach linii papilarnych, jak 

i sprzęcie do transkrypcji. 

Rząd: W tym tygodniu pierwszy sprzęt trafi do samorządów… Dostarczymy na razie 

2 tysiące stacji mobilnych… 

PP: – Na razie są braki i lekki chaos. W kolejkach ponownie stają ci, którzy PESEL już 

zdobyli, bo muszą uzupełnić dokumenty o zdjęcie i odcisk palca. W tej wielkiej hali w 

Krakowie, gdzie nie brakowało ludzi chętnych, by pomóc, tłumaczy i wolontariuszy, bo przecież 

te dokumenty trzeba wypełnić alfabetem łacińskim, gdzie zorganizowano takie punkty 

fotograficzne, z powodu braków sprzętowych dziś obsłużono około 250 osób. Wielkie miasta 

przyjęły po kilka tysięcy osób. Ale w tych mniejszych pojawiły się problemy: To Goleniów. Tu 

samolotami dotarło kilka tysięcy Ukraińców, których wojna zastała na wakacjach poza krajem. 

Robert Krupowicz, burmistrz Goleniowa: – W myśl ustawy o pomocy dla Ukraińców te 

osoby pozostają poza systemem, ponieważ nie przekroczyły granicy polsko-ukraińskiej. 

PP: – Numer Pesel dostaną, ale ci, którzy im pomogli, sami na pomoc państwa liczyć już 

nie mogą. Chyba że ustawa zostanie zmieniona. Paweł Płuska, Fakty. 

 

AW: – Brytyjczycy zabierają się za brudne ruskie pieniądze. Wojna w Ukrainie wymusza 

porządki i te nowe porządki wyglądają tak: Zakaz importu ruskiej wódki, zakaz eksportu drogich 

aut i dzieł sztuki, do tego zamrożenie majątków oligarchów i zakaz wjazdu dla nich na 

terytorium Zjednoczonego Królestwa. 

Maciej Woroch: – …Teraz wielu pyta o tego ruska, który półtora roku temu został 

członkiem Izby Lordów i baronem Syberii[!!!] Królowa przyznała mu te tytuły na wniosek jego 

serdecznego przyjaciela Borisa Johnsona, mimo że wywiad emajsi miał zastrzeżenia. Jewgienija 

Lebiediewa nie ma na liście objętych sankcjami, choć otwarcie popierał między innymi ruską 

aneksję Krymu. 

♣ 
2022-03-17 czwartek 
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Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 12 274 nowych zakażonych. 207 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty drugi dzień 

 

PK: – To była dramatyczna informacja, jaka dotarła do nas tuż przed wczorajszym 

wydaniem Faktów – ruscy zbombardowali teatr w Mariupolu… [było wczoraj] 

PK: – Każdego dnia tej wojny mówimy o tysiącach jej bohaterów… [Nie wytrzymuję 

spisywać cierpienia, tragedii, śmierci]. 

Jacek Tacik, Odessa: – …Co kilkanaście godzin alarm bombowy, mieszkańcy miasta 

muszą zejść do schronów jak ten. 

Swietłana – Ja nazistka? 

JT: – Ojciec Swietłany jest ruskim, matka Ukrainką. Swietłana ma, a dokładnie miała 

przyjaciół w rosji, już z nimi nie rozmawia. 



Swietłana: – Przekonują mnie, że winna jest Ukraina, a te zdjęcia zniszczonych 

ukraińskich miast są po prostu zmanipulowane. Mówią, że to my i Zachód kłamie. Fotografuj się 

na tle ruin… 

Katarzyna Górniak, Lwów: – …We lwowskich punktach mobilizacji kolejki. Swoje 

rodziny wywieźli do Polski, sami zgłosili się do wojska. Wielu poborowych mieszkało tam, 

gdzie teraz przebiega front. Na własne oczy widzieli, przeciwko czemu walczy Ukraina. 

- Walczymy nie tylko za swój dom, który może zostać zburzony, nie tylko za swoje dzieci, 

które mogą zostać zabite, nie tylko za swoje kobiety, które mogą zostać zgwałcone, walczymy 

także o to, żeby mówić, co chcemy, jeździć, gdzie chcemy i żyć wolno. 

PK: – Niegdyś w Berlinie Ronald Regan mówił do Gorbaczowa: Zburz pan wreszcie ten 

mur. Dziś te słowa, przemawiając do członków Bundestagu powtórzył Wołodymir Zełenski, ale 

mówił właśnie do nich, nie do ruskich, apelował przekonywał i prosił, by pomóc Ukrainie i 

zatrzymać wojnę – by kanclerz Scholz zrobił to, z czego dumni będą jego potomkowie. 

Maciej Knapik: – W Europie jest mur, taki sam jak berliński, między wolnością a 

zniewoleniem. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Kanclerzu Scholz, niech pan zburzy ten mór, 

niech pan stanie się rzeczywistym przywódcą. 

MK: – Przemawiając do Bundestagu, prezydent Zełenski między łzami: 

WZ: – Ile waszych służb jest w rosji, kraj, który wykorzystuje was i inne państwa, by 

finansować swoją wojnę? 

MK: – Owacja na stojąco. [Znów tylko tyle]. Ale problem istnienie. Dojczland, jak wiele 

innych krajów, w tym Polska, masowo importują ze wschodu paliwa – to zasila ruski budżet 

wojenny. 

- …Już Lenin powiedział: kapitaliści sprzedadzą nam sznur, na którym my ich powiesimy 

…To jest mobing plus historyczne sentymenty. 

Fajnajszan tajms [Financial Times] donosi, że jest wstępny piętnastopunktowy plan 

pokojowy, zakłada: 

Ukraina i rosja poczyniły znaczne postępy w zakresie wstępnego planu pokojowego, 

w tym zawieszenia broni i wycofania się rosji, jeśli Kijów ogłosi neutralność i 

zaakceptuje ograniczenia swoich sił zbrojnych. 

Wstrzymanie ognia i wycofanie wojsk, Ukraina nie wstąpi do NATO i nie będzie w 

niej obcych garnizonów, ale zachowa własną armię. 

Władze ukraińskie i ruskie tylko częściowo potwierdziły te doniesienia; putin oskarża 

Zachód: 

Putin: – Oni nie chcą silnej i suwerennej rosji 

MK: – w rosji jest piąta kolumna – mówi putin – która wspiera Zachód. Nie mogą obejść 

się bez słowa typu gender, ale prawdziwy problem w tym, że są mentalnie tam, a nie z ruskim 

narodem, to oznacza przynależność do lepszej kasty. 

MK: – Populistyczne frazesy, wszędzie brzmią tak samo, a tu, im gorzej jest na froncie, 

tym są głośniejsze. Były dowódca sił USA w Europie pisze: (Następne 10 dni zadecyduje o tej 

wojnie) że ruscy mają kłopoty i osiągną punkt kulminacyjny w ciągu 10 dni. Dostawy broni na 

Ukrainę muszą przyspieszyć – „gaz do dechy” – czytamy w analizie. 

PK: – Zachód tak zjednoczony nigdy nie był od dziesięcioleci. I my [czyli rząd, bo nie my 

– panie Kraśko] nigdy nie docenialiśmy siły bezpieczeństwa, jaką daje obecność i w NATO, i w 

Unii. Podróż premierów do Kijowa stała się symbolem dla Ukrainy i Europy [to już lizusostwo]. 

Morawiecki 

Wzywam kanclerza Scholza, premiera Johnsona, prezydenta USA Bidena, 

prezydenta Francji Macorona i wszystkich szefów rządów państw UE, by również 

udali się do Kijowa. Powinni spojrzeć w oczy kobietom i dzieciom i pomóc im 

ocalić życie i niezależność. Tam walczą o wartości Europy i świata zachodniego. 

Dlatego musimy stanąć po ich stronie. 

Źródło: BILD 

Ziobro: – Unia niestety udaje, że chce pomagać. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Unia atakowana jest za brak wypłaty pieniędzy z Funduszu 

Odbudowy. 



Maciej Wąsik, wiceminister MSWiA: – Są siły w Europie, które chcą zaszkodzić Polsce. 

KKZ: – Wojna, zdaniem rządzących, unieważnia spór z Unią o praworządność. Zdaniem 

opozycji, wręcz przeciwnie, bo kraj, który łamie europejskie prawo, jest słabym adwokatem 

Ukrainy w jej dążeniu do członkostwa. 

Władza nadal zawiesza i represjonuje sędziów, nie respektuje wyroków Europejskich 

Trybunałów, a prezydent mówił w Sejmie, że Unia Europejska to polska racja stanu. 

Prezydenta nie posłuchano. Jedność w Polsce wewnętrznie się skończyła, gdy telewizja 

rządowa zaczęła codziennie atakować opozycję (EPP – EUROPEJSKA PARTIA PUTINA) 

największą partię europejską, której liderem jest Donald Tusk nazywa partią putina. W skład epp 

(european people’s party) wchodzą Witalij Kliczko i Petro Poroszenko walczący na ulicach 

Kijowa. 

 

[Awaria systemów w 19 z 33 centrów sterowania ruchem linii kolejowych w Polsce 

spowodowała chaos na kolei i kilkugodzinne opóźnienia pociągów]. 

 

PK: – …ruscy zderzyli się w tej wojnie nie tylko z bohaterstwem, ale i bardzo mądrym 

działaniem obrońców Ukrainy. Nie ma starć wielkich dywizji pancernych, a małe szybko 

poruszające się oddziały z bronią przeciwpancerną i przeciwlotniczą: to amerykańskie Stingery, 

Javeliny i polskie pioruny. 

Joe Biden prezydent USA: – Pakiet pomocy obejmuje również 9 tysięcy systemów 

przeciwpancernych [system jest jeden, a 9 tysięcy wyrzutni], są to przenośne naramienne pociski 

rakietowe o wysokiej celności, które siły ukraińskie wykorzystują z wielkim skutkiem do 

niszczenia atakujących czołgów i pojazdów opancerzonych. 

Paweł Płuska: – Te ruskie nie tylko stare, ale i całkiem nowoczesne czołgi i transportery 

płoną i rozpadają się na kawałki, trafione z takiej ręcznej wyrzutni. Tu liczy się taktyka i sprzęt. 

Nie trzeba ostrzału artylerii, choć ta oczywiście też sieje spustoszenie w kolumnach wroga, ale 

często, jak widzieliśmy, wystarczy człowiek ukryty w przydrożnym rowie, który czeka, by 

zrobić użytek z Dżavelina. W tym bez wątpienia pomagają drony, to one patrolują teren, to za 

ich pomocą są namierzane cele. A jeśli do działań wchodzą tureckie Bajlekary, są także 

niszczone, bezzałogowce tańsze i prostsze od kosztujących setki milionów dolarów samolotów 

bojowych, zdominowały niebo. A jak zapowiedział prezydent Biden, Ukraina dostanie ich 

więcej (SWITCHBLADE 300) – małe, lekkie, zabójczo skuteczne drony kamikadze, 

wyposażone w amunicję krążącą. Prawdopodobnie Słowacja przekaże Ukrainie takie systemy 

przeciwlotnicze, poradzieckie S-300 lub Osa. Paweł Płuska, Fakty. 

[Pomijam opowieść o rozpaczy]. 

♣ 
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Polska – 11 660 nowych zakażonych. 107 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty trzeci dzień 

 

PK: – Dziś nad ranem rakiety spadły po raz pierwszy na Lwów. Nikt w tym ataku nie 

ucierpiał. [Trochę skracam kwieciste wypowiedzi Kraśki]. 

Katarzyna Górniak, Lwów: – …pociski samonaprowadzające, które spadły dziś na Lwów, 

ruscy wystrzelili aż z Morza Czarnego. Pocisków było sześć, dwa zostały przechwycone przez 

system ukraińskiej obrony przeciwlotniczej, cztery trafiły w cel, jakim okazały się zakłady 

naprawcze nieopodal budynku lwowskiego lotniska. Szczęśliwie lotnisko nie zostało zniszczone 

i nikt nie zginął, ale ten atak sporo zmienia w sytuacji tutaj, w zachodniej Ukrainie. W tym 

momencie do Lwowa przyszła wojna. Pociski trafiły w zakład naprawy samolotów na lwowskim 

lotnisku. Lotnisko od początku wojny jest nieczynne. Jedna osoba została ranna… Władze 

zapewniają, że mają zapasy leków i awaryjne systemy czerpania wody. 

Andrij Sadowy, mer Lwowa: – My rozumiemy, że jutro rakiety mogą spaść wszędzie. 

Mamy tego świadomość. Ale każda z tych sytuacji sprawia, że stajemy się silniejsi. 

Zwyciężymy. 

PK: – putin kłamał, mówiąc, że nie zaatakuje Ukrainy i kłamie do dziś, twierdząc, że 

żadnej wojny nie ma. Na stadionie w Moskwie przemawiał dziś, wypowiadając wiele zdań 

złożonych z samych kłamstw. Domagano się tam na przykład kary za bombardowanie 

Mariupola, ale jedynie niewinni, są ruskie wojska… 

Jakub Sobieniowski: – …prawdziwy obraz to jest dzisiejszy ostrzał Kijowa. 

- Mój wnuk wyszedł na ulicę pierwszy, potem wyszli inni. Ja jako ostatnia. Doszło do 

eksplozji. Zostaliśmy bez niczego. Do tej pory żyliśmy w piwnicy. To horror. Dlaczego my? W 

czym zawiniliśmy? 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ponad 130 ludzi zostało uratowanych, ale 

setki mieszkańców Mariupola są ciągle pod gruzami. Mimo ostrzału, mimo wszystkich trudności 

będziemy kontynuowali akcję ratunkową. 

Witalij Kliczo, mer Kijowa: – Zaraz obok jest przedszkole, tam jest szkoła [oba budynki z 

oczodołami po oknach], sześć budynków zostało uszkodzonych [widok z zewnątrz łóżek czy 

stołów, bo odpadła ściana zewnętrzna – to nie jest uszkodzenie, to zniszczony budynek], 

widzimy, w jakim są stanie. Czworo dzieci jest rannych, mamy jednego zabitego. Mamy 

dziewiętnaście osób w szpitalach. 

JS: – …Celem ruskich ataków w Charkowie były i osiedla, i nawet 75 hektarowy bazar, 

gdzie akcje gaśnicza i ratownicza były utrudnione przez ciągły ruski ostrzał… Rakiety 

wystrzelone z podwodnego okrętu na Morzu Czarnym spadły na Lwowski Państwowy Zakład 

Naprawy Samolotów… 

PK: – Prezydent USA rozmawiał z prezydentem Chin, na którego wsparcie i pomoc cały 

czas liczy rosja. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Skutki tej rozmowy mogą mieć fundamentalne znaczenie 

dla przyszłości ukraińskiego konfliktu. [To znacznie więcej niż konflikt, to wojna!] Prezydent 

Joe Biden tę wideo-konferencję prowadził w Białym Domu, w pokoju narad wojennych, trwała 

ona przez godzinę i pięćdziesiąt minut, a to jest dużo, jak na rozmowy światowych przywódców. 

Strona chińska po tym wirtualnym szczycie informuje, że taki konflikt, jak ten w Ukrainie nie 

jest w niczyim interesie [poza putinem] i trzeba go jak najszybciej zakończyć. Chiny nie chcą 

wojny, a pokój i bezpieczeństwo są najważniejszymi wartościami na świecie. To informacja 

strony chińskiej. Mimo że od zakończenia tej rozmowy minęło już ponad trzy godziny, Biały 

Dom do tej pory nie wydał nawet jednozdaniowego komunikatu. Administracja milczy, jak 

zaklęta. Zatem nie sposób odpowiedzieć na pytanie: czy Joe Biden do czegokolwiek przekonał 

chińskiego prezydenta. 



Po tej rozmowie Joe Biden chciał wiedzieć, czy Chiny staną po właściwej stronie historii. 

Bo czas na neutralność wobec ruskiej agresji dawno się skończył. 

Antony Blinken, Amerykański Sekretarz Stanu: – Wydaje się, że Chiny odmawiając 

potępienia agresji i kreując się na neutralnego arbitra, zmierzają w przeciwną stronę. Jesteśmy 

zaniepokojeni tym, że rozważają bezpośrednią pomoc wojskową dla rosji, która miałaby zostać 

użyta w Ukrainie. 

MW: – Informatorzy amerykańskich mediów donoszą, że kreml prosi Pekin o rakiety 

ziemia-powietrze, drony, transportery opancerzone i racje żywnościowe. 

Jen Psaki, rzeczniczka prasowa Białego Domu: – Nasze obawy dotyczące chińskiej 

pomocy, podczas gdy rosja atakuje inne funkcje, są znaczne. Odpowiedzią na to będą 

konsekwencje dla Chin. 

MW: – Na razie nikt oficjalnie nie mówi o sankcjach wobec Pekinu za pomoc wojskową. 

Ale takie przecieki już się pojawiają. W poniedziałek w Rzymie przez siedem godzin 

negocjowali: amerykański doradca do spraw bezpieczeństwa narodowego i chiński członek biura 

politycznego. Rozmowa miała by ć ostra i napięta. Joe Biden przyznaje, że prezydent Xi Jinping 

nie wierzy w skuteczność demokracji. 

Joe Biden: – On nie wierzy, że w XXI wieku uda się utrzymać demokrację, bo wszystko 

dzieje się zbyt szybko. Technologie tak bardzo się zmieniają. Demokracje nie mają czasu na to, 

by osiągnąć porozumienie. Dlatego wygrają rządy autorytarne. 

[Zastanawiam się, jak ulepszyć demokrację. Przywódcy zmieniają się co cztery lata, to 

zbyt krótki okres dla dobrego przywódcy, by zapanować nad czymkolwiek w kraju. Zbyt łatwo 

zostają przywódcami osoby, które nie mają na celu dobra kraju i społeczeństwa, lecz własne 

osobiste cele. Przywódcy wiedzą, że przekupienie wyborców oraz zapanowanie nad wyborami – 

to najwłaściwszy sposób na przedłużanie własnego panowania, stan państwa i jego prawdziwy 

rozwój nie decyduje o wyborach. Wyborcy na pierwszym miejscu stawią własny interes, a nie 

dobro państwa, toteż wyborcy powinni być poddani weryfikacji w aspekcie odpowiedzialności 

za państwo. Zbyt dużo osób w państwie musi wyrazić zgodę w każdej nawet najmniejszej 

kwestii, stąd szkodliwa przewlekłość podejmowania decyzji. Również kandydaci na 

przywódców powinni być wnikliwie weryfikowani. System partyjny jest szkodnikiem 

demokracji, bo powoduje, że członkowie partii stają się grupą ludzi rzekomo najbardziej 

oświeconych i wyrobionych do kierowania państwem i narodem, co nie jest prawdą. Dlatego 

partie powinny być zdelegalizowane]. 

MW: – Takie stanowisko Chin jasno było widać półtora miesiąca temu, gdy w Pekinie Xi 

Jinping spotkał się z putinem przy okazji otwarcia igrzysk olimpijskich. Na trzy tygodnie przed 

inwazją podpisali deklarację o partnerstwie bez ograniczeń. Z Pekinu płyną głosy, że to Zachód 

odpowiada za wojnę putina. 

Zhao Lijian, ministerstwo spraw zagranicznych Chin: – Klucz do rozwiązania 

ukraińskiego kryzysu jest w rękach Stanów Zjednoczonych i NATO, które będąc sprawcami 

kryzysu, zastanowią się nad rolą, jaką odgrywają. 

MW: – Ale jednocześnie Chiny wysyłają sygnały wskazujące na to, że chcą uniknąć 

kryzysu na szerszą skalę. 

Zhang Jun. Ambasador Chin przy ONZ: – Świat nie potrzebuje nowej zimnej wojny. 

Chińskie stanowisko w sprawie kryzysu na Ukrainie jest jasne. Suwerenność i integralność 

terytorialna wszystkich państw musi być respektowana. [to posiedzenie OBWE]. 

MW: – Chiny, druga gospodarka świata, coraz bardziej podporządkowują sobie rosję, 

której rynek ma już rejking gospodarki śmieciowej. Marcin Wrona, Fakty, Waszyngton. 

 

,PK: – Od 24 lutego do Polski dotarły już 2 miliony uchodźców z Ukrainy. Około 700 

tysięcy, to dzieci… 

Arleta Zalewska: – …na początek potrzebna jest lista nazwisk osób znających język polski 

i ukraiński [może miasto przebywania, może zawód, bo nie wszyscy pójdą uczyć dzieci]. 

 

PK: – Prezydent Andrzej Duda podpisał ustawę o obronie ojczyzny. Zgodnie z nią od 

przyszłego roku na obronność wydawać mamy co najmniej 3% naszego PKB. Armia ma być 



większa, lepiej wyposażona [może wrócą do służby wyrzuceni generałowie?] i o wiele większe 

mają być jej możliwości szkoleniowe. 

 

PK: – Amerykanie szukają w budżecie kolejnych miliardów dolarów, by walczyć 

z pandemią. A Dojczland notuje rekordowo dużo nowych zakażeń. 

Marek Nowicki: – Bardzo długie kolejki do testów [powinny być takie do szczepień, ale to 

nie w Polsce] w Chinach i Korei Południowej… Liczba zakażeń w Dojczlandzie – 297 850 

dziennie? 

W Stargardzie rozpoczęło się szczepienie mieszkających tymczasowo w hali sportowej 

Ukraińców. 

♣ 
2022-03-19 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7221 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 10 379 nowych zakażonych. 119 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty czwarty dzień 

 

DR: – To kolejny wieczór odmierzany liczbą rannych i ofiar. Mariupol krwawi, Charków 

bombardowany, tak jak koszary w Mikołajowie; ale mer Kijowa, Witalij Kliczko powtarza: 

ruscy nigdy nie wygrają, nigdy nie padniemy na kolana. 

Anna Czerwińska: – Mała dziewczynka wyciągana spod gruzów i walka o jej życie. Od 

początku inwazji ruscy zabili w Ukrainie sto dwanaścioro dzieci; ponad drugie tyle ranili. To 

Olga, która własnym ciałem osłaniała swą miesięczną córkę. Tej dziewczynce nic się nie stało. 

[Ale Olga z zabandażowaną głową i strupami na twarzy – przebywają w szpitalu]. Ostrzał nigdy 

nie ustaje – to doniesienia z obleganego i zrujnowanego Mariupola, gdzie wciąż nie udaje się 

wydobyć, być może ponad tysiąca ludzi, spod gruzów zbombardowanego teatru. W mieście 

ruscy uwięzili 350 tysięcy cywilów. [Mieszkańcy, starsi ludzie, przed blokiem mieszkalnym, 

prowizoryczne palenisko, na nim gar chyba z wodą, czajnik, patelnia z łyżką, obok siekiera do 

rąbania szczap]. Brakuje wody i jedzenia. Mieszkańcy zastanawiają się, czy przeżyją kolejną 

godzinę. [Przed innym blokiem: nieudolny krzyż wbity w grób, drugi wbity kij ma przywiązaną 

tekturę, zapewne z nazwiskiem, pod kijem przewrócony wazonik z białymi kwiatami; dalej 

trupy zawinięte w koce]. 

Aleksandr, mieszkaniec Mriupola: – Moja teściowa urodziła się w 1936 roku. W latach 

czterdziestych przeżyła blokadę Leningradu. Miała ruski paszport i obywatelstwo. Miała wiele 

radzieckich medali. A teraz leży – o! tam! 

AC: – rosja putina powtarza i kłamie, że tym właśnie ludziom przychodzi z pomocą. Tu 

widać, że najeźdźcy niedaleko Kijowa trafili [nie, strzelili w środek jednej i drugiej szyby, 

dokładnie celując] w samochód, który był oznakowany, że w środku są dzieci. Na tej kartce 

[przestrzelonej, przyklejonej do szyby samochodu ДІТИ]. 

Władysław, mieszkaniec Charkowa: – Pierwsze uderzenie było z daleka, potem drugie tuż 

nade mną, upadłem, dobrze, że ściana mnie nie zmiażdżyła. 

Mieszkanka Krematorska: – Przygniotła mnie lodówka. Ciężka była. Ale dałam radę. 

Podniosłam się. Wychodzę z kuchni, a tam nie ma sypialni, nie ma przedpokoju. Nic. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zazwyczaj w tych dniach mówimy: Przyszła 

wiosna. Teraz mówimy: Przyszła wojna. Ale pokonamy ich, bo jesteśmy wolnymi ludźmi w 

wolnym kraju. 

AC: – Ranni ukraińscy żołnierze trafiają [trafiają – słowo oznaczające wszystko] między 

innymi do Lwowa i chcą jak najszybciej wracać do walki. 

AC: – Trwa akcja ratunkowa w zbombardowanych koszarach w Mikołajowie, gdzie mogły 

zginąć dziesiątki żołnierzy. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – Nigdy nie padniemy na kolana; rosja nigdy nie wejdzie do 

stolicy Ukrainy – to wam obiecuję. 



AC: – Armia putina nie posuwa się do przodu, jak chce. Posuwa się za to do coraz bardziej 

drastycznych metod – zrzuca na ukraińskie miasta bomby kasetowe; i przyznała właśnie, że na 

zachodzie Ukrainy użyła rakiet supersonicznych Kindżał; ruskie ministerstwo obrony podało, że 

te najnowsze pociski uderzyły w podziemny skład broni ukraińskiego wojska (Iwano-

Frankiwsk). 

Mieczysław Bieniek, generał, były zastępca dowódcy strategicznego NATO: – Broń 

[słowo broń jest bardzo niewłaściwe dla czegoś, co służy jedynie do zabijania ludzi, nawet nie 

do obrony] broń ta jest o tyle niebezpieczna, że ona porusza się z prędkością supersoniczną od 

czterech do pięć maha (mAh), to jest 10 do 12 tysięcy kilometrów na godzinę i ona bojowo 

jeszcze nie została użyta. 

AC: – …swoje domy musiała zostawić już ponad jedna czwarta Ukraińców. Ponad trzy 

miliony wyjechały za granicę, a 6,5 miliona tuła się po Ukrainie. 

Staruszka: – Nie ma sklepu, lekarza, ludzi nie ma. Są tylko ptaki na niebie. Nie ma 

telefonów, zegarków – nie wiemy nawet, która jest godzina. 

Są waleczni Ukraińcy i wielka wiara. Anna Czerwińska, Fakty. 

DR: – Zachód Ukrainy dotychczas relatywnie spokojny też czuje podmuch wojny w dobę 

po tym, jak ruskie rakiety spadły na okolice lwowskiego lotniska; znowu zawyły syreny 

alarmowe ostrzegające o zagrożeniu. 

 

DR: – Polska przestrzeń powietrzna podzielona na pół: ta wschodnia część niemal 

wyłącznie przeznaczona dla wojska [samoloty rozpoznawcze NATO]. Polska pomaga, a na tę 

pomoc humanitarną dostaniemy od Stanów Zjednoczonych 48 milionów dolarów. Ukraina prosi 

i dostaje – zupełnie inne wsparcie. 

Arleta Zalewska: – To broń, która już przeszła do historii tej wojny. 

- To broń, z której teraz będziemy kosić. Witajcie na Ukrainie. Teraz nawet najmniejsze 

miasteczko będzie twierdzą; mamy wszystko. 

AZ: – To broń, która, jak mówią sami Ukraińcy, wywołuje panikę wśród ruskich 

żołnierzy; a już wkrótce kolejne takie przenośne naramienne pociski rakietowe – co 

zapowiedział Joe Biden – trafią do ukraińskiej armii. 

Żołnierz: – Jak będziemy mieli ich więcej, to będziemy w stanie lepiej i skuteczniej 

wykonywać swoją pracę. Mogą do Kijowa podejść, ale nigdzie nie wejdą – tutaj wszyscy 

spłoną. 

Kliczko: – Będziemy się opierać, bo tu jest nasza ziemia. 

AZ: – Mer Kijowa w tym specjalnym nagraniu podziękował za kolejne dostawy broni 

i sprzętu. – Takich osobowych samochodów pancernych [Citroen!] 

- Chcemy podziękować naszym za samochód, dzięki któremu będziemy bardziej mobilni. 

AZ: – Po tak zwane drony Kamikadze – broń przeciwpancerną; ponad 20 milionów sztuk 

amunicji. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – Jestem obywatelem Ukrainy. Drodzy przyjaciele, 

chciałbym podziękować naszym amerykańskim sojusznikom, którzy zapewnią nam nowy pakiet 

pomocy wojskowej. 

AZ: – To co dziś kluczowe, to system przeciwlotniczy, na który czeka Ukraina. Ma im to 

przekazać Słowacja, w zamian za to Holendrzy i Dojcze mają dostarczyć system obrony 

powietrznej Patriot. Jednocześnie minister obrony Dojczlandu poinformowała, że – to cytat: 

„możliwości przekazania Ukrainie broni prze dojczlandzką armię wyczerpały się”. 

Joni Ernst, przewodnicząca delegacji Senatu Stanów Zjednoczonych: – Wszystkie kraje 

członkowskie pokazują swoją siłę i to, że my wszyscy stoimy za prezydentem Zełenskim 

i całym narodem ukraińskim. 

AZ: – Mówiła dziś w Rzeszowie amerykańska senator, podkreślając, jak ważne jest dziś, 

by Ukraina dostała taką broń, jaka pozwoli im ochronić cywilów, bo to dzieci i niewinni ludzie 

są dziś celem ruskich i putina, 

Joni Ernst, dalszy ciąg: – Musimy upewnić się, że mają odpowiednie środki, żeby się 

bronić; musimy zrobić to jak najszybciej, żeby Ukraińcy mieszkali w wolnym i suwerennym 

kraju. 



AZ: – Od wybuchu wojny zmieniło się też to, co dzieje się nad wschodnią Polską. Połowa 

przestrzeni powietrznej, w tym lotniska w Rzeszowie i Lublinie niemal wyłącznie zajęte są przez 

wojsko i wykorzystywane są do działań humanitarnych. 

Bogusław Pacek, generał, dyrektor Instytutu Bezpieczeństwa i Rozwoju 

Międzynarodowego: – To jest element odstraszania. Pojawienie się rozpoznawczych, bo o takich 

pani zapewne myśli, samolotów na naszym niebie, no, świadczy o tym, że my chcemy wiedzieć, 

co się dzieje za naszą granicą. 

Ambasador Mark Brzezinski 

Z dumą dzielę się informacją, że USA przekażą 48 mln dolarów na wsparcie 

ukraińskich uchodźców w Polsce. W ramach dodatkowej pomocy, zapowiadanej 

przez @SecBlinken, środki trafią do organizacji, które wspierają Ukraińców 

uciekających do Polski. 

DR: – Do przejścia w Kukurykach 27 kilometrów [kolejka Tirów, ruskich i białoruskich]. 

Setki Tirów w kolejce do odprawy, którą blokują setki aktywistów, by na Białoruś nie 

przedostała się ani jedna ciężarówka ze wsparciem dla rosji, czyli ze wsparciem dla wojny. 

Wśród sankcji wciąż nie ma wstrzymania transportu towarów na wschód. 

Jarosław Kostkowski: – Ze wschodu na zachód i z powrotem; byle szybciej i więcej. 

Problem zaczyna się dopiero na granicy z Białorusią… większość ciężarówek na białoruskich 

numerach… 

Kierowca TIR-a: – Jeśli rosja by nie napadła, byłaby napaść ze strony Ukrainy. 

Ciężarówki na białoruskich i ruskich rejestracjach w Polsce 

Źródło: TOLL 

4,7 tysiąca 

białoruskie – 3,3 tysiąca 

ruskie – 1,4 tysiąca 

JK: – …Tylko w Kukurykach jest odprawianych dziennie 11 tysięcy tirów; w 

Bobrownikach kolejne 4 tysiące. Rząd deklaruje, że wszystkie są sprawdzane. [to jeden co 

minutę – nie można mówić o sprawdzeniu]. 

 

DR: – Numer Pesel jak przepustka do nowego życia w Polsce z dostępem do pracy, 

edukacji czy opieki zdrowotnej. W kolejkach po te szanse tysiące Ukraińców; punkt na stadionie 

narodowym już w chwilę po otwarciu odsyłał chętnych na jutro. 

Maria Mikołajewska: – … w dniu otwarcia nadano 1120 numerów Pesel, reszta osób ma 

próbować jutro. Sto stanowisk. Według danych MSWiA do wczorajszego dnia 123 tysiące 

uchodźców otrzymało numer Pesel. Przez polską granicę od początku wojny przeszło 2 041 391 

uchodźców. Na razie nie wiadomo, ilu z nich zostało w Polsce. 

 

Całe życie w służbie pacjentom – u boku profesora Religi wprowadził pierwszą w Polsce 

udaną transplantację serca, także jako pierwszy przeszczepił płuco-serce [Pierwszy jednoczesny 

przeszczep płuc i sera] wybitny kardiochirurg, ceniony transplantolog, były minister zdrowia 

Nie żyje profesor Marian Zębala. 

Andrzej Bochenek, profesor, kardiolog: – To co cechowało Mariana, to było to, że to był 

niezwykle pracowity człowiek. Wprawdzie myśmy zrobili pierwszą transplantację z profesorem 

Religą, ale nigdy transplantacje nie osiągnęłyby takiego poziomu i nie stałyby się taką popularną 

metodą leczenia, gdyby nie było profesora Zębali. 

Marek Nowicki: – W latach osiemdziesiątych jeszcze jako stażysta w holenderskim 

szpitalu w Utrechcie ściągał z Polski dzieci z wrodzonymi wadami serca i ratował im tam życie. 

Jako następca profesora Zbigniewa Religi w Zabrzu przez wiele lat szefował Śląskiemu Centrum 

Chorób Serca. Trudno policzyć, ile osób ocalił. Na tej długiej liście jest zapewne Marek Breguła, 

[któremu jako pierwszemu] – 21 lat temu Marian Zębala przeszczepił jednocześnie i płuca, i 

serce. 

Marek Breguła: – Kiedyś powiedział, że moja osoba dodała do Śląskiego Centrum Chorób 

Serca gwiazdkę, dla tej jego kliniki. Obojętnie co by mu nie dało, ale ja mam życie, a jemu 

zawdzięczam te właśnie te życie. 



MN: – Od 30 lat przyjaźnił się z Księżną Jorku, Sarą Ferguson [swoją pacjentką]. Przez 

jedną kadencję zajmował stanowisko prezesa Europejskiego Towarzystwa Kardio-

Torakochirurgicznego. 

Kazimierz Suwalski, profesor, kardiochirurg: – Świetnie zaprezentował Polskę na całym 

świecie. Jak się rozmawia z kolegami ze Stanów Zjednoczonych czy z Europy, to zawsze 

mówią, że znamy dobrego kardiochirurgę właśnie Marian Zębalę. 

MN: – Dobry kardiochirurg, po przebytym kilka lat temu udarze, niepełnosprawny – 

wytrwale do końca promował przeszczepy i dawstwo narządów. I wiele zrobił dla 

spopularyzowania metody ratowania pacjentów z użyciem ETMO – sztucznego płucoserca. 

Przez wiele lat był politykiem, posłem i ministrem Platformy Obywatelskiej; starał się jednak 

przerzucać mosty ponad politycznymi podziałami. 

Marian Zębala: – Obejmując urząd ministra zdrowia [u Komorowskiego], uroczyście 

przysięgam, że dochowam wierności postanowień Konstytucji i innym prawom Rzeczpospolitej 

Polskiej. A dobro ojczyzny oraz pomyślność obywateli będą dla mnie zawsze najwyższym 

dobrem i nakazem. Tak mi dopomóż Bóg. 

♣ 
2022-03-20 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7221 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 5 696 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty piąty dzień 

 

DR: – Dwudziesty piąty dzień od rozkazu, który zmienił Ukrainę w pole bitwy, a Mariupol 

w miejsce kaźni. Na oblężone miasto spadają kolejne bomby, najpierw szpital położniczy, potem 

teatr; teraz szkoła artystyczna i tam też kryli się ludzie. Miasto pustoszeje przez głód i 

przymusowe deportacje. 

Anna Czerwińska: – To szkoła artystyczna we Lwowie, gdzie dzieci w piwnicy uczą się 

rysować; podobną w Mariupolu ruscy zbombardowali, gdy w środku 400 kobiet i dzieci też 

chroniło się przed śmiercią. Jak tam teraz jest, możemy się tylko domyślać; szkoła po 

zbombardowanym w środę teatrze kolejny dowód zbrodni przeciwko ludzkości. W zrównanym 

z ziemią Mariupolu tysiące mieszkańców głodują; ci którym udało się uciec, dojeżdżają do 

innych ukraińskich miast podziurawionymi przez kule samochodami. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zrobienie pokojowemu miastu tego, co zrobili 

ruscy, to terror, który będzie pamiętany przez wieki. 

AC: – Część mieszkańców wojsko putina przymusowo wywozi do rosji, zabiera im 

paszporty, a słuch po nich ginie. 

Olga Stefaniszyna, wicepremier Ukrainy ds. integracji z Unią Europejską i NATO: – rosja 

popełniła wszystkie zbrodnie wojenne niepoznane od drugiej wojny światowej; słyszałam o 

kobietach godzinami gwałconych, a potem mordowanych. 

AC: – Margerita Morozowa ma 87 lat i jako mała dziewczynka przeżyła oblężenie 

Leningradu; była wśród tych, których przez dwa i pół roku więzili i głodzili naziści. Teraz 

w Charkowie uwięzili ją ruscy. 

Calina Szibka: – Modlę się do Boga. My nikogo nie skrzywdziliśmy. Wszędzie mam 

pełno ikon. 

AC: – Nikogo nie skrzywdziły też te dzieci z domu dziecka w Sumach, jest ich ponad 

siedemdziesięcioro [jeszcze nie chodzą]. Dwa tygodnie spędziły w piwnicy. Udało się je 

w końcu przewieźć do Kijowa; wiele z nich wymaga leczenia. 

Borys Tudorow, profesor, kardiochirurg, dyrektor „The Heart Institute”: – To ich 

katastrofa; to ich koszmar; to są dzieci z różnego rodzaju wadami wrodzonymi, porażeniem 

mózgowym, z rozszczepami. 

AC: – Michał Przedlaski, TVN był w Charkowie, był w Ochtyrce: 



Przedlaski: – Tutaj spadła bomba półtonowa, ludzie pół życia zbierali na te mieszkania 

[zburzony cały front mieszkań, 16 pięter, zburzony] … 

- Ukryte w metrze kobiety opowiadają: putin, jeżeli mnie słyszysz, spłoń w piekle 

niebieskim płomieniem. 

DR: – Straty ruskich liczone w tysiącach żołnierzy, także najwyższych rangą i milionach 

dolarów. Ukraina spływa krwią, ale walczy i to już nie jest tylko obrona, są miejsca, gdzie 

kontratakuje i odpycha wroga – a Kijów jest tego najlepszym przykładem. Trwa swoisty impas, 

za który jednak przyjdzie zapłacić cywilom. 

Monika Krajewska: – Walka o każdą ulicę, każdy centymetr miasta; ruskie czołgi 

zamieniają się w płonące zgliszcza po starciu z żołnierzami pułku „Azow”. Mimo przerzucenia 

dodatkowych sił i ostrzału z okrętów wojennych ruscy wciąż nie są w stanie zdobyć Mariupola. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Po ośmiu latach agresji Ukraińcy 

udowadniają, że wiedzą, jak walczyć bardziej profesjonalnie od armii, która trenuje od dekad w 

różnych regionach i różnych warunkach. Odpowiadamy z mądrością i odwagą na ogromne siły 

i sprzęt, który jest wysyłany do Ukrainy. 

MK: – Straty ruskich są widoczne na każdym kroku: to tysiące zabitych żołnierzy, w tym 

oficerów, generałów czy zastępców dowódcy floty czarnomorskiej; 

Straty wśród ruskich dowódców: 

• generał porucznik Andriej Mordwiczew – dowódca 8 armii ogólnowojskowej 

południowego okręgu wojskowego sił zbrojnych federacji ruskiej 

• generał Oleg Mitiajew – 150 dywizja strzelców zmotoryzowanych 

• generał Witalij Gierasimow – szef sztabu 41 armii ruskiej 

• generał Andrij Kolesnikow – dowódca ruskiej 29 armii wschodniego okręgu 

wojskowego 

• generał-major Andriej Suchowiecki – zastępca dowódcy 41 

ogólnowojskowej armii ruskiej 

• komandor Andriej Palij – zastępca dowódcy floty czarnomorskiej 

ale to też miliony dolarów, które każdego dnia wyparowują wraz ze zrujnowanym 

sprzętem bojowym. Po ponad trzech tygodniach walk ruska armia wciąż nie zdobyła kontroli 

nad ukraińską przestrzenią powietrzną i naraża się na kontrataki. 

Waldemar Skrzypczak, generał, były dowódca wojsk lądowych: – Ukraińcy w ciągu 

ostatnich trzech dni przeprowadzili szereg kontrataków w rejonie Mikołajowa, odsunęli wojska 

ruskie z tego kierunku w kierunku Chersonia. 

MK: – Udało im się też wypchnąć ruskich spod stolicy; ruskie wojska utknęły teraz około 

70 km od Kijowa, naprawiają sprzęt, czekają na zapasy i nowe posiłki. Ukraińcy w tym czasie 

budują okopy i umocnienia. Ruscy natrafiają na opór cywilów – to kolejny protest w Chersoniu; 

nikt nie wita tu ruskiej armii kwiatami; tysiące cywilów ludzi protestuje przeciwko okupacji 

miasta… Ciężkie walki wciąż toczą się w okolicach Doniecka i Ługańska. Nieprzerwanie trwają 

też ataki na Charków, ruscy ponownie mieli wykorzystać trudną do wykrycia broń 

supersoniczną… 

 

DR: – Zgodni co do diagnozy, pytanie: jakie mają recepty? Liderzy polskich sił 

politycznych przy jednym stole o wojnie w Ukrainie i zagrożeniu ze strony rosji. Na jutrzejsze 

spotkanie… [zobaczymy jutro]. 

Arleta Zalewska: – … Platforma chce: 

SYSTEM OBRONY POWSZECHNEJ 

1. Stworzenie powszechnego szkolenia wojskowego – 1 miesiąc – wszyscy 

mężczyźni po ukończeniu 18 roku życia; kobiety – dla ochotniczek 

2. Włączenie do systemu oddziałów policji i straży granicznej 

3. Podwojenie liczby wojsk specjalnych w Polsce + oddziały antyterrorystyczne: 

policja / CBA / straż graniczna / żandarmeria wojskowa 

4. „600 tysięcy legalnych posiadaczy broni – druga rezerwa” 

5. Wojna informacyjna – mobilizowanie się w sytuacjach krytycznych 

6. Działania w sferze przyrody 

 



Katarzyna Górniak, Lwów: – Tutaj na miejscu we Lwowie muzyka też pomaga 

mieszkańcom dojść do siebie po przeżyciach ostatnich dni, kiedy to pierwszy raz od początku 

wojny spadły ruskie pociski. Przez cały weekend ukraińscy muzycy grali koncerty, by podnieść 

na duchu mieszkańców Lwowa, a także uchodźców, którzy przybywają tutaj ze wschodu… W 

mieście jest już ponad 200 tysięcy uchodźców… 

 

DR: – Jutro rano pierwszy dzwonek będzie początkiem nowego rozdziału w ich edukacji. 

700 tysięcy dzieci z Ukrainy jest w Polsce i w polskiej szkole będą się uczyć, ale na razie 

niewiele z nich… [podobno] 75 tysięcy. 

 

Marek Nowicki: – Kurs języka polskiego w Sochaczewie, sala pełna Ukraińców w różnym 

wieku; wśród słuchaczy trzy pielęgniarki (Swietłana Finkiewicz, Równe – Olena Melykh, Łuck 

– Swietłana Alebiewa, Krzywy Róg) wszystkie przyjechały z dziećmi, wszystkie zostawiły w 

Ukrainie najbliższych… Wnioski o wydanie zgody na wykonywanie zawodu: lekarze 102; 

pielęgniarki 49… 

♣ 
2022-03-21 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6930 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 165 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty szósty dzień 

 

AW: – Mariupol dostaje od ruskich ultimatum: macie czas do rana, żeby się poddać; 

Mariupol wybrał walkę do końca. Chersoń też się nie poddaje. Do protestujących mieszkańców 

ruscy dziś zaczęli strzelać. 

Cezary Grochot: – Potężna eksplozja w centrum Kijowa. Ostatniej nocy ruskie rakiety 

spadały na domy, szkołę, przedszkole i centrum handlowe w ukraińskiej stolicy. Zabici i ranni w 

wyniku tego barbarzyńskiego ataku, to wyłącznie cywile. Ratownikom udało się wydobyć spod 

gruzów kilka żywych osób. 

Walentina Timofiejewna, mieszkanka Kijowa: – Z nerwów nie mogę mówić. Moja córka 

pracuje w tym centrum handlowym. 

Mykoła Medinskij, kapelan wojskowy: – Co oni wyprawiają? Strzelają rakietami 

w sklepy? Domy dookoła? To są cele rosji? 

CG: – Niestety dokładnie tak jest. Wojskowi obecną fazę wojny nazywają krwawym 

impasem; rosja okazała się zbyt słaba, aby osiągnąć planowane cele militarne, dlatego niszczy 

każdy obiekt, który ma znaczenie dla funkcjonowania państwa, także centrum handlowe 

i z coraz większym okrucieństwem zabija cywilów, ginie ich każdego dnia więcej. 

Josep Borell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. zagranicznych i polityki 

bezpieczeństwa: – To jest coś strasznego; rosja jest odpowiedzialna za masowe zbrodnie 

wojenne w Ukrainie. 

[To wszyscy wiemy. Ale co na to wysoki komisarz? Nic? Niech nadal giną ludzie?] 

CG: – To dobrze, że europejscy politycy już otwarcie mówią o ruskich zbrodniach; gorzej 

– dodają ukraińskie władze – że nie idą za tym decyzje o nowych ostrych sankcjach. 

[Dlaczego żadne sankcje nie zostały nałożone na samego putina? Nie wypada?] 

CG: – A miasta takie jak Mariupol, który stał się pierwszym symbolem zbrodni 

popełnianych przez wojska putina – giną na naszych oczach. Jego obrońcy dostali ultimatum od 

rosji, mieli się poddać do świtu – wybrali walkę do końca. 

Manolis Androulakis, konsul Grecji w Mariupolu: – To co tam widziałem – mam nadzieję, 

że nikt nie będzie musiał oglądać takich rzeczy. Mariupol zostanie doszczętnie zniszczony, tak 

jak Grozny czy Aleppo. 



CG: – Tysiącom mieszkańcom miasta putin odmawia korytarzy humanitarnych. To jeszcze 

straszniejsze – zaczyna powtarzać ten scenariusz w przypadku innych ukraińskich miast: 

okrążenie, wyniszczające bombardowania – tak chce zdobyć między innymi Charków. 

[Ale Mariupola do tej chwili nie zdobył! I jeszcze długo Mariupol będzie się bronił]. 

CG: – Na zdobyte w ten sposób tereny wjeżdżają ruskie wojska, a ukraiński sztab 

raportuje, że gwałty i mordowanie cywilów, które w pierwszych dniach wojny były rzadkością, 

teraz stały się normą… Serie z broni maszynowej i granaty – tak ruskie wojska okupacyjne 

postanowiły zakończyć codzienne demonstracje mieszkańców zajętego przez nich Chersonia 

[Chersoń]; kilka godzin temu otworzyli ogień do nieuzbrojonych cywilów. Cezary Grochot, 

Fakty. 

AW: – Dziś już wiem, że jak słyszy się samolot, to za chwilę zaczną spadać bomby – tak 

mówi Anastazja, lat 22, studentka psychologii, mieszkanka Mariupola… 

[Jakież to są wartości naszego świata, które zezwalają jednemu mocarstwu atakować 

czołgami i zrzucać bomby na miasta wolnego narodu i tysiącami zabijać niczemu niewinnych 

ludzi – i jednocześnie te same wartości naszego świata nakazują innym mocarstwom stać z boku 

bezczynnie, a nawet zabraniają przeciwstawić się temu mordowaniu, zabraniają przeciwstawić 

się likwidowaniu machiną wojenną słabszego państwa? Ten świat ma jakieś wartości? Chlubna 

demokracja ma takie wartości? Każdy człowiek ma jedno życie i niczym – żadnym 

komentarzem, felietonem nie złagodzimy dramatu – może media powinny zamilknąć… 

przerażające jest, gdy jeden człowiek leży na bruku, wypływają z niego resztki krwi, a drugi 

człowiek („człowiek?”) smartfonem rejestruje ostatnie tchnienia ofiary; nie, ja tego nie 

ogarniam]. 

 

AW: – premier i opozycja o bezpieczeństwie i wojnie. Sytuacja jest poważna i konkluzja 

jest zaskakująca: Po pierwsze, premier ma pomysł na zmiany w Konstytucji; rządowi zależy na 

czasie, opozycji na szczegółach; bo dobrze jest wiedzieć czy w obliczu wojny chodzi tylko o 

wojnę, czy też o politykę? 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …potrzebuje opozycji do zmiany Konstytucji; potrzeba 

dwóch trzecich głosów; 

Propozycje rządu – zmiany w Konstytucji 

- dodatkowy podatek dla firm współpracujących z rosją 

[przecież Polska jest największą firmą współpracującą z rosją: zakup gazu, ropy, 

węgla itd.] 

- wyłączenie z progu zadłużenia wydatków na armię 

- konfiskata ruskich majątków w Polsce [to są takie?] (osób wspierających rosję) – z 

przeznaczeniem na pomoc Ukrainie 

KKZ: – opozycja została tą propozycją zaskoczona 

Robert Biedroń, eurodeputowany Nowej Lewicy: – żeby nie rozmawiać o realnych 

problemach, realnych rozwiązaniach, ale żeby podzielić nas, spolaryzować… 

Szymon Hołownia, Polska 2050: – Zmiana Konstytucji to jest niezwykle poważna sprawa. 

I nie dokonuje się w formie incydentów, a na lata. 

KKZ: – Opozycja mówiła o pułapce, wydarzeniu medialnym rządu, a przede wszystkim o 

wielkim rozczarowaniu, bo w tym spotkaniu nie powinno chodzić – jak mówili partyjni liderzy – 

o prowadzenie politycznych testów; 

Tusk: – i politycznego badania, w jaki sposób można znowu opozycję postawić w trudnej 

sytuacji… 

KKZ: – Propozycje zmian w Konstytucji mają trafić do Sejmu, ale konkrety są niejasne; 

Nie wiadomo więc, czy przepisy o konfiskacie majątków byłyby na chwilę czy na stałe? Czy 

rozszczelnianie długu na stałe czy na chwilę? Zmiana Konstytucji zabierze co najmniej trzy 

miesiące; mówi o tym: 

Zmiana Konstytucji 

• Konstytucja RP Artykuł 225 

• Pierwsze czytanie projektu zmian w Konstytucji – po 30 dniach od złożenia 

• Senat – ma 60 dni 



KKZ: – Co będzie za 3 miesiące, nie wiadomo. Ale wiadomo, co jest teraz. Opozycja się 

dziwi, dlaczego rząd nie zamraża majątków w Polsce natychmiast? Tak jak robią to na przykład 

Francja czy Italia. Rząd odpowiada, że nie chce zamrażać, a konfiskować. Najbardziej 

dramatyczna jest sytuacja uchodźców – widać to na każdym dworcu, w punkcie recepcyjnym, 

przejściu granicznym. Opozycja, jak mówi, chciała o tym rozmawiać, ale od rządu nie usłyszała, 

co w tej jednej konkretnej sprawie zamierza robić. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Po prostu 

usiłują uciec do przodu, ogólnie nie odpowiadając na podstawowe pytania, na to, co jest tu i 

teraz. 

Szymon Hołownia, Polska 2050: – Dwa miliony ludzi bądź więcej, za chwilę będziemy 

mieli trzy, pięć albo dziesięć – Jak wyglądają rozmowy z Unią w tej sprawie? 

KKZ: – Platforma zaproponowała, aby rząd zwrócił się do Brukseli o wdrożenie 

mechanizmu solidarności, który umożliwi dobrowolną relokację uchodźców w Europie. Rząd tę 

propozycję odrzucił. Unia Europejska nie ma teraz skoordynowanego systemu relokacji 

uchodźców, bo sprzeciwiał się temu PiS. PiS nadal nie chce występować o ten mechanizm, ale 

ponagla Komisję o zwiększenie pomocy finansowej dla Polski. I atakuje Tuska… 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska: – Mimo mojej oceny tego, co dzisiaj widziałem, w 

czym uczestniczyłem, my i tak będziemy robili wszystko, żeby pomóc, a nie żeby komukolwiek 

zaszkodzić. 

KKZ: – Nadal cała opozycja gotowa jest rozmawiać, mimo braku zaufania do PiS-u. Na 

razie projektów nie ma, bo w samym rządzie są na ten temat różnice zdań. Katarzyna Kolenda-

Zaleska, Fakty. 

 

AW: – W czwartek szczyt NATO w Brukseli; a w piątek Joe Biden w Polsce… 

Maciej Knapik: – …Czas na nową doktrynę wojskową – doktrynę Bidena – słyszymy… 

 

AW: – Białoruś wycofuje swoje wojsko z terenów przygranicznych – to wersja reżimu 

Łukaszenki; wersja Ukraińców jest inna. Podobno jest decyzja i lada dzień Białoruś wkroczy na 

Ukrainę… 

Michał Tracz: – …Ukraińskie źródła mówią, że Białoruś zgromadziła przy granicy nawet 

15 tysięcy żołnierzy, mogących w trzy dni dołączyć do wojny i zaatakować Ukrainę… 

 

AW: – Wszystkie szpitale tymczasowe kończą działalność… 

 

AW: – Szabla nieba, która robi wrażenie – jeżeli celem jej byłaby piłka tenisowa 

poruszająca się z prędkością dźwięku, to zostałaby strącona. Szabla nieba, czyli Sky Sabre to 

mobilny system obrony powietrznej i niedługo trafi do Polski. 

Maciej Woroch,Thorney Island, Baza Brytyjskiej Obrony Powietrznej: – Stu brytyjskich 

żołnierzy i ten mobilny system obrony powietrznej wzmocnić mają ochronę polskiego nieba, w 

związku z rosnącym zagrożeniem, jakie wywołuje wojna za naszą wschodnią granicą. Sky Sabre 

jest tak skuteczna, że może strącić cel tak niewielki jak piłka tenisowa poruszająca się z 

prędkością dźwięku. Podniebna szabla to system, który łatwo można uruchomić w dowolnym 

miejscu, można ją też przerzucać; jej antena wykrywa cel w promieniu 120 km i może zniszczyć 

jednocześnie aż 24 obiekty. Do Polski razem z tym systemem trafią też takie wozy opancerzone 

z wyrzutniami pocisków krótkiego zasięgu, a do Estonii kolejne przenośne wyrzutnie. Te 

obsługiwane przez jednego żołnierza Wielka Brytania wysyła na Ukrainę od początku ruskiej 

inwazji. 

Graham Taylor, pułkownik, dowódca 7. Grupy Obrony Powietrznej Wielkiej Brytanii: – 

To rozmieszczenie obronne. Porozumienie pomiędzy rządami Polski i Wielkiej Brytanii ma na 

celu wsparcie ochrony polskiej przestrzeni powietrznej. 

 

Fragmenty koncertu na rzecz Ukrainy: 

Na początek była mała Amelia – tysiące światełek i Ukraiński Hymn: 

Hymn Ukrainy 
Seiji Ozawa, New Japan Philharmonic 



Ukraina jeszcze nie umarła, ani chwały, ani wolności, 
Ще не вмерла України, ні слава, ні воля, 
 
Los uśmiechnie się do nas, młodzi bracia! 
Ще нам, браття молодії, усміхнеться доля! 
 
Nasi wrogowie zginą jak rosa na słońcu, 
Згинуть наші воріженьки, як роса на сонці, 
 
Rządźmy, bracia, po naszej stronie! 
Запануєм і ми, браття, у своїй сторонці! 
 
Oddamy nasze dusze i ciała za naszą wolność 
Душу й тіло ми положим за нашу свободу 
 
I – pokażmy, że my bracia z kozackiej rodziny! 
І — покажем, що ми, браття, козацького роду! 
 
Oddamy nasze dusze i ciała za naszą wolność 
Душу й тіло ми положим за нашу свободу 
 
I – pokażmy, że my bracia z kozackiej rodziny! 
І — покажем, що ми, браття, козацького роду! 
Źródło: Musixmatch 

Autorzy utworu: Anonymous 

AW: – To ta sama Amelia, która jeszcze niedawno śpiewała w kijowskich schronie. Teraz 

stała na scenie, wolna i bezpieczna i tak jak wszyscy inni artyści dawała nadzieję. To był 

przepiękny wieczór i niesamowity koncert, a oprócz nadziei liczyły się też miliony złotych 

pomocy: 

Ukraina Polska – łączymy się z wami – jesteśmy na żywo w pięćdziesięciu krajach, A ten 

wieczór dedykujemy wszystkim, którzy dzisiaj stają w obronie wolnego świata. 

Obok muzyków, aktorzy teatralni: 

Nie wiem, od czego zacząć 

Wokół miasta wojna 

Jest szansa, że miasto wytrzyma 

Andrzej Seweryn – 

Pozrywajcie pęta! 

Niechaj wrażą krwią skropiona 

Wstaje! Wolność święta! 

[To z wiersza Tarasa Szewczenki – 1936 rok] 

russkij wajennyj karabl, idi nachuj!!! 

[To okrzyk żołnierza ukraińskiego z Wyspy Węży na Morzu Czarnym do ruskiego okrętu 

żądającego, żeby się poddali]. 

♣ 
2022-03-22 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6975 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 10 149 nowych zakażonych. 133 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty siódmy dzień 

 

AW: – Wybuchy w Kijowie, ostrzał w Mariupolu, ostrzał w Charkowie… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W Buchenwaldzie, w Mittelbau-Dora, 

w Peenemünde i w Bergen-Belsen – był w miejscach śmierci – przetrwał nazistów – a zginął od 

ruskiego pocisku, który wdarł się do jego mieszkania. 

https://www.musixmatch.com/


Jakub Sobieniowski: – …Tylko wczoraj ruscy ostrzelali Charków kilkadziesiąt razy. Borys 

Romanczenko, który przeżył najstraszniejsze obozowe okrucieństwo Hitlera, nie przeżył inwazji 

putina… Jeśli jest miejsce bombardowane przez ruskich bardziej i częściej niż Charków to 

Mariupol, miasto symbol wojny, miasto symbol zaciekłej obrony Ukraińców; miasto symbol 

okrucieństwa ruskich i putina. 

A to Kijów z ofiarami ruskiej agresji [nie ma już frontowej ściany z oknami w bloku, 

widać regały z książkami, nawet ludzi] – wygląda jak upiorny dom dla lalek… 

…to informacje Ukraińców, którzy po niemal miesiącu ciągle mają pilotów i stawiają opór 

w powietrzu, którzy skutecznie stawiają ruskom w polu i są tak skutecznie przygotowani do 

stawiania oporu miasta. 

AW: – putin jest przyparty do ściany, rozważa użycie broni chemicznej i biologicznej – 

tak mówi Joe Biden i ostrzega też przed ruskimi cyberatakami. 

 

AW: – W Sejmie czas na Izbę Dyscyplinarną, czas na ustawy, na głosowanie i 

odblokowanie pieniędzy z Unii. Projekty są gotowe do pracy, posłowie też; pytanie: czy PiS jest 

gotowy na poparcie poprawek? 

Michał Tracz: – …Jutro rozpoczyna się dwudniowe posiedzenie Sejmu. Rozpatrzonych 

będzie 5 projektów ustaw: Lewicy – Organizacji sędziowskich zgłoszony przez opozycję – 

Prawa i Sprawiedliwości – Solidarną Polskę – prezydenta; 

Projekt prezydenta zakłada likwidację Izby Dyscyplinarnej, ale zakłada powołanie nowej 

Izby Odpowiedzialności Zawodowej [rozumiem, że sędziów, a nie licznych zawodów]. 

O wprowadzenie szybkich zmian zaapelowało blisko stu sędziów Sądu Najwyższego 

(byłych i obecnych) 

 

AW: – Węgiel z rosji – czy ciągle do Polski przyjeżdża, czy może już nie? Przyjeżdża – 

jak mówi premier – bo nie zabroniła tego Unia. Ale to nie oznacza, że sama Polska nie może nic 

zrobić. 

Paweł Płuska: – Terminal przeładunkowy Małaszewicze – to tędy przyjeżdża ruski węgiel; 

w 2020 roku było 9,4 mln ton. Dziś przed kancelarią premiera stanęli ci młodzi ludzie 

z transparentami greenpeace: ROPA, GAZ, WĘGIEL = WOJNA 

PALIWA KOPALNE FINANSUJĄ WOJNY 

FOSSIL FUEL WAR 

ENERGIA DLA POKOJU 

ENERGY FOR PEACE 

Politykom europejskim, bo to do nich jest skierowany ten apel, przypominają, że każdego 

dnia ogromne pieniądze (700 000 000 euro) za ropę, gaz i węgiel płyną z Unii na konta reżimu 

putina. Jutro w Brukseli będą żądać od polityków realnego uderzenia w ten finansowy trzon 

machiny wojennej putina. Apelują, by nie szukali usprawiedliwienia, jak polski premier. 

Arkadiusz Zgliński, dyrektor Zarządu Portu Morskiego w Elblągu: – Węgla ruskiego 

w Elblągu nie ma, ponieważ operatorzy terminali, jak również operator naszego terminala 

komunalnego, zadecydowali, że węgla ruskiego nie będą obsługiwać. 

Można, jak słyszymy, zastosować inne metody – rozpocząć remonty baz przeładunkowych 

czy skrupulatniej badać transporty, można też wprowadzić nowe standardy jakościowe. 

 

AW: – Samolot pasażerski „ażur” ukraiński porzucony na lotnisku w Goleniowie to nie 

żart, to samo życie podczas wojny. Samolotem przylecieli obywatele Ukrainy z Egiptu. 

Wylecieli tam przed wojną i nie mają, jak wrócić do domu, a załoga samolotu nie ma jak 

pracować. 50 mln dolarów stoi teraz na płycie lotniska. 

 

AW: – W całej Ukrainie dzieci nie chodzą do szkoły… ale się intensywnie uczą. 

 

AW: – …na terenie Ukrainy są cztery czynne elektrownie jądrowe, w sumie to 15 

reaktorów. 

Paweł Szot: – Wyciek amoniaku na obrzeżach miasta Sumy, gdzie od początku wojny 

toczą się ciężkie walki. Pociski spadły na teren zakładów chemicznych (SUMYCHIMPROM) i 



uszkodziły 50-tonowy zbiornik z niebezpieczną substancją. Skażeniu uległ teren w promieniu 5 

km, a mieszkańcy pobliskiej wsi Nowoselica musieli schować się w piwnicach… 

Pociski spadły już na największą w Europie Zaporoską Elektrownię Jądrową. Celem ataku 

był także Instytut Fizyki pod Charkowem, który ma swój reaktor badawczy. Wokół Czarnobyla 

nie działają systemy monitorowania skażenia, a instalacja już kilka razy została odcięta od 

zasilania. Mimo potwornego ryzyka reaktorów nie można po prostu wyłączyć, bo dostarczają 

ponad połowę energii potrzebnej Ukrainie, a wyłączone nadal byłyby groźne… 

♣ 
2022-03-23 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7036 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 10 437 nowych zakażonych. 124 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty ósmy dzień 

 

PK: – 45 pracowników ruskiej ambasady zostaje wyrzuconych z Polski… zatrzymano też 

pracownika warszawskiego ratusza – szpieg… 

PK: – ruskie wojska nie są teraz w stanie zająć żadnego z dużych miast, ale są w stanie 

siać zniszczenie, ostrzeliwując z daleka domy i szpitale; zbrodnie popełniają też inaczej – 

niedaleko Czernichowa pozwolono ludziom przejechać, wiedząc, że dalej droga jest 

zaminowana; w wybuchu zginęły trzy osoby. 

[Większość zdjęć i filmów programów telewizyjnych to wąskie pionowe prostokąty, czyli 

są robione smartfonami przez przypadkowych ludzi]. 

Katarzyna Sławińska: – …to zdjęcie ma być dowodem, że w Irpieniu z powrotem jest 

ukraińska policja. Po czterech tygodniach wojny ruscy mają niewielkie szanse na okrążenie 

Kijowa, ale cały czas wysyłają dywersantów i atakują cywilów. Nadal ruskie siły nie zdobyły 

żadnego większego miasta oprócz Chersonia, ale i tam sytuacja może się zmienić. 

John Kirby, rzecznik prasowy Pentagonu: – Widzimy, że Ukraińcy przechodzą 

momentami do ofensywy; bronią się bardzo inteligentnie, kreatywnie; w niektórych miejscach 

szczególnie na południu w okolicach Chersonia próbują odzyskać terytorium. 

KS: – Na lądzie front właściwie się zatrzymał; ruscy z powietrza terroryzują więc 

ukraińskie miasta; Charków w nocy został ostrzelany ponad 30 razy; dalej na południe Izium jest 

całkowicie zablokowane, a ruscy nie pozwalają na otwarcie korytarza humanitarnego. Mariupol, 

kluczowy dla ruskich, by otworzyć korytarz łączący Krym z Donbasem, ostrzeliwany jest także 

z morza. W oblężonym i bez przerwy bombardowanym mieście wciąż uwięzionych jest sto 

tysięcy mieszkańców. 

Siergiej Orłow, zastępca burmistrza Mariupola: – Około 90% infrastruktury jest 

zniszczona lub uszkodzona. Samoloty codziennie wyrzucają na miasto od 50 do 100 bomb. 

KS: – Mimo ostrzału z miasta udaje się ewakuować kilka tysięcy osób dziennie; część 

z nich uciekła dzięki Marinie, część trafiła do Polski. Koordynatorka ewakuacji mówi, że 

większość mieszkańców Mariupola jest w głębokiej traumie. Marina jutro wyrusza z Polski po 

kolejną grupę i apeluje do Polaków o dalszą pomoc, tak jak o pomoc tym razem przed 

parlamentem Japonii i przed francuskim Zgromadzeniem Narodowym apeluje prezydent 

Ukrainy, ale Wołodymyr Zełenski każdego dnia od czterech tygodni mówi przede wszystkim do 

Ukraińców. 

Wołodymyr Zełenski. Prezydent Ukrainy: – Walczymy do samego końca, odważnie 

i otwarcie na wszystkich frontach, z pełną energią, wszystkimi naszymi siłami, nie zmęczymy 

się – odpoczniemy, gdy zwyciężymy. 

KS: – Tak też buduje się morale – samotny koncert [na wiolonczeli] w zniszczonym 

Charkowie. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

PK: – Według ukraińskiego sztabu generalnego przez niecały miesiąc zginęło już ponad 

15 tysięcy ruskich żołnierzy – to więcej niż zginęło przez 10 lat krwawej wojny w Afganistanie. 

Część z nich woli nie zginąć i poddają się, oddając na przykład swój czołg. 



Jacek Tacik: – Precyzyjne uderzenie i dotkliwe straty po stronie ruskiej. Informacje 

o każdym ataku i o każdej śmierci żołnierza jest nagłaśniana – to element bardzo istotny wojny 

informacyjnej; ruski żołnierz, który poddał się razem z czołgiem, tu cytat: „Nie widział sensu 

dalszej walki”; mógł trafić do niewoli, ale zamiast tego dostanie od Ukraińców 10 tysięcy 

dolarów i będzie mógł ubiegać się o ukraińskie obywatelstwo. 

Zdolność bojowa rosji spadła poniżej 90% - tak wynika z danych Pentagonu. Ukraińcy 

twierdzą, że jest dużo niższa. Ministerstwo Obrony Ukrainy informuje o 300 żołnierzach, którzy 

dzisiaj albo się oddali w ręce Ukraińców, albo uciekli z pola bitwy i porzucili sprzęt. 

Każdego dnia docierają informacje o śmierci kolejnych ruskich dowódców: 

Sześciu już zapisałem; 

Siódmy – generał dywizji Magomed Tushaev – dowódca 141 pułku zmotoryzowanego 

Ósmy – pułkownik Aleksiej Szarow – dowódca ruskiej 810. Brygady piechoty morskiej – 

ten ostatni został namierzony, bo dzwonił z niezabezpieczonego telefonu. 

Dawid Petraeus, były szef centralnej agencji wywiadowczej [czyjej?]: – Ukraińcy mają 

bardzo dobrych snajperów i to dla nich nic trudnego, eliminują ich jeden po drugim. 

MT: – ruska armia uderzyła w tym samym czasie w trzy regiony Ukrainy i zatrzymała się 

w każdym z nich. Amerykańskie służby przyznają, że nie wiedzą, kto jest głównym dowódcą 

armii ruskiej. W Ukrainie brak koordynacji pokazuje, że może go po prostu nie być. 

Ukraińska armia, co przyznają zachodni dyplomaci, dokonuje niemożliwego; straty rosji 

są coraz większe – te wizerunkowe już gigantyczne. Jacek Tacik, Fakty. 

…Przez miesiąc ruskiej inwazji na Ukrainę zginęło czterech dziennikarzy: 

• Jewhen Sakun – zmarł 1 marca 2022 

• Brent Renaud – zmarł 13 marca 2022 

• Pierre Zakrzewski – zmarł 14 marca 2022 

• Oleksandra Kuvshynova [Kuwszynowa] – zmarła 14 marca 2022 

Chcieli, by świat po prostu wiedział… 

Siedmiu zostało poważnie rannych. 

Juan Arredondo, amerykański dokumentalista w Ukrainie: – To co tam się dzieje, jest 

nieludzkie i pozbawione sensu 

Amerykanin przeszedł już cztery operacje; obecnie leczy się w Polsce. Wojciech 

Bojanowski, Fakty. 

 

PK: – Czy można zoperować mózg nie otwierając go? – Od teraz tak. W Szpitalu 

Bródnowskim w Warszawie, a wszystko dzięki potężnej dawce ultradźwięków, które naprawią 

to, co źle działało. W czasie tej pionierskiej operacji pacjentka przez cały czas była przytomna… 

♣ 



2022-03-24 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7589 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 8 994 nowych zakażonych. 146 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – dwudziesty dziewiąty dzień 

 

PK: – Macie tysiące samolotów i tysiące czołgów, oddajcie nam jeden procent tego, co 

macie – to było kolejne dramatyczne wezwanie Wołodymyra Załenskiego [prezydenta Ukrainy] 

do Zachodu. Dziś usłyszeli je uczestnicy szczytu NATO w Brukseli. Sojusz obiecuje większe 

wsparcie, ale o wysłaniu wojsk na Ukrainę nie ma mowy. 

Maciej Knapik: – Prezydent Stanów Zjednoczonych w Brukseli. Początek jego 

europejskiej wizyty i nadzwyczajny szczyt NATO. 

Joe Biden: – Zapraszamy 100 tysięcy Ukraińców do Stanów Zjednoczonych, koncentrując 

się na łączeniu rodzin. Ogłaszamy też nowe sankcje nakładane na ponad 400 osób i instytucji w 

porozumieniu z Unią Europejską. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Powołanie 4 grup bojowych we 

wschodniej części sojuszu, czyli w Bułgarii, Rumunii, na Węgrzech i Słowacji. 

Tusk: – Na razie nie mamy powodu do jakiejś szczególnej satysfakcji. To w ogóle jest ich 

psi obowiązek – powiem szczerze, no bo chodzi o nasze bezpieczeństwo i skuteczna dyplomacja 

jest absolutnie kluczowa. 

Morawiecki: – Ja nie mówię o walce. Nikt tutaj nie mówi o walce. Mówimy tylko, żeby 

ochronić tych ludzi. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Macie 20 tysięcy czołgów; my prosiliśmy 

tylko o 500. To jest najgorsze na wojnie – brak jasnej odpowiedzi. 

Jens Stoltenberg: – Sojusz wspiera Ukrainę dostawami systemów wojskowych 

przeciwczołgowych, a także obrony powietrznej oraz dronów – to okazało się bardzo skuteczne. 

Jest też konkretne wsparcie finansowe i humanitarne. 

Statement from President Biden on the Extraordinary NATO Summit 

March 24, 2022 – statements and releases 

Stany Zjednoczone przekażą nową pomoc dla Ukrainy o wartości 1 miliarda dolarów 

– systemy przeciwlotnicze, broń przeciwpancerną, drony oraz miliony sztuk 

amunicji. 

MK: – NATO zapowiada też sprzęt i szkolenia do walki z zagrożeniami w cyber-

przestrzeni oraz biologicznymi, chemicznymi i nuklearnymi. 

Andrzej Duda, prezydent RP: – Jest takie powiedzenie w Polsce, brzydkie zresztą: nie 

strasz, nie strasz [bo się zesrasz]. Staniemy do obrony swojej ojczyzny, podkreślam jeszcze raz – 

obrony swojej ojczyzny. A zapewniam, że jest wystarczająco rozległa, żebyśmy mieli, gdzie 

napastników pochować. 

MK: – NATO wzywa też Chiny, by powstrzymały się od wspierania rosji, szczególnie w 

obchodzeniu sankcji, a Białoruś by zakończyła współudział w wojnie. Maciej Knapik, Fakty. 

PK: – Aż trzy szczyty się odbyły dziś w Brukseli: 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – O ile na tym spotkaniu NATO opracowywano odpowiedź 

militarną, to teraz na spotkaniach G7 i spotkaniach Unii Europejskiej odpowiedź gospodarczą – 

jak uderzyć w rosję, by nie mogła dalej finansować tej wojny – i konkretna odpowiedź, która 

pada przed momentem na konferencji prasowej Joe Bidena jeszcze tutaj 

głównej NATO – to jest rozszerzenie sankcji przez Stany Zjednoczone, na tej liście ponad 300 

nazwisk, polityków i oligarchów i 40 firm – to z jednej strony uderzenie w rosję, z drugiej strony 

zapowiedź pomocy dla Ukrainy i Ukraińców: 100 tysięcy Ukraińców znajdzie swoje miejsce w 

Stanach Zjednoczonych, a miliard dolarów czeka dla państw, które w tym momencie już 

pomagają Ukrainie i przyjmują uchodźców. 

Ursula von der Leyen: – Nasze więzi są silniejsze niż kiedykolwiek.  Zdecydowaliśmy o 

dalszym wsparciu Ukrainy, zaostrzeniu sankcji wobec rosji i o uwolnieniu się od ruskich 

surowców energetycznych. 



Katarzyna Sławińska – … [co będzie jutro] 

Andrzej Zaucha: – O świcie potężna eksplozja wstrząsnęła Berdiańskiem. Rozerwała ruski 

okręt desantowy Ork; dwa inne w popłochu uciekły; na pokładzie jednego z nich widać było 

ogromny pożar. Berdiańsk został zajęty przez ruskich pod koniec lutego, ale nie mogą się tu 

czuć bezpiecznie. Kilkadziesiąt kilometrów od Berdiańska broni się Mariupol, to tutaj toczą się 

najcięższe walki; miasto po trzech tygodniach oblężenia jest całkowicie zrujnowane. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W mieście przebywa ciągle niemal 100 

tysięcy ludzi w nieludzkich warunkach, bez jedzenia, bez wody, pod ciągłym ostrzałem. 

AZ: – Śmierć poniosło już tysiące mieszkańców… 

„Dima, mama zginęła 9 marca 2022 roku. Umarła szybko. Potem spalił się dom. 

Dima, wybacz, że jej nie obroniłem. Pochowałem mamę obok przedszkola, pod 

drzewem”. 

AZ: – Autor listu narysował plan, gdzie można znaleźć mogiłę kobiety. 

Straty ruskich 

(według ukraińskiej armii) 

15 800 żołnierzy 

108 samolotów 

124 śmigłowce 

530 czołgów 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – No, to już miesiąc naszego oporu, heroicznego 

oporu naszego ukraińskiego państwa i naszego ukraińskiego narodu wobec bezwzględnej agresji 

ze strony rosyjskiej federacji. 

AZ: – Ukraina płaci za to przerażającą cenę; ponad 10 milionów ludzi musiało uciekać ze 

swoich domów – Ukraina wciąż walczy – Skutecznie. 

Obrońcy Mariupola mówią to, co dziś myśli cała Ukraina: 

„Kałyna”, zastępca dowódcy pułku Azow: – Będziemy walczyć w nieludzkich warunkach, 

póki nam starczy sił… 

Dopóki ruskie wojska będą zostawać na ukraińskiej ziemi. Andrzej Zaucha, Fakty. 

PK: – Ukraińska prokuratura poinformowała wczoraj, że zginęło już ponad 120 dzieci, 

ponad 160 jest rannych. Niemal nigdzie nie ma już warunków do leczenia tych cierpiących na 

najcięższe choroby [szczegóły pomijam]. 

 

PK: – Aż trudno w to uwierzyć – od poniedziałku koniec z maseczkami, jedyne miejsca, 

gdzie będziemy musieli je nosić, to te, gdzie rządzi służba zdrowia. Jeśli okaże się, że jesteśmy 

zakażeni, nie będzie izolacji ani kwarantanny, a zwolnienie od lekarza. Czy to znaczy, że Covid 

zaczynamy traktować jak grypę? 

Marek Nowicki: – Już się do nich trochę przyzwyczailiśmy, bo nosimy je od niemal 

dwóch lat (od 16 kwietnia 2020 roku) … 

 

Paweł Płuska: – Prawie cztery miesiące od wejścia w życie Polskiego Ładu premier 

zapowiedział kolejne zmiany podatkowe – wszyscy zyskają, nikt nie straci… 

#Niskie Podatki 

Najważniejsze zmiany: 

• Obniżenie stawki PIT z 17% na 12% dla podatników na skali podatkowej. 

• Wyłączenie składki na ubezpieczenie zdrowotne z podstawy opodatkowania 

dla podatników na podatku liniowym, ryczałcie i karcie podatkowej. 

• Likwidacja tzw. ulgi dla klasy średniej. Zmiana dotyczy 3,1 mln osób. 

• Bez zmian – kwota wolna 30 tys. zł i próg podatkowy 120 tys. zł. 

PP: – Oznacza koniec Polskiego Ładu. Dziś już wiadomo, że sukcesów nie ma, a 

przebudzenie ze snu bolesne. Stracili prawie wszyscy: od nauczycieli, górników, po policjantów. 

Proponowane zmiany podatkowe mają kosztować 15 miliardów złotych. 

 

Jakub Sobieniowski: – …w polskim rządzie nie ma ministra finansów i teraz ministra 

rozwoju [był Piotr Nowak] 

 



Madeleine Jana Korbel Albright, właśc. Marie Jana Korbelová (ur. 15 maja 1937 w Pradze, 
zmarła 23 marca 2022 w Waszyngtonie)  

♣ 
2022-03-25 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7459 

Tvn24bis – Fakty  

 

Polska – 8 241 nowych zakażonych. 110 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty dzień 

 

Prezydent USA w Polsce – Najpierw uda się do Rzeszowa, gdzie odwiedzi żołnierzy 

amerykańskich; wyląduje na lotnisku Rzeszów – Jesionka; wieczorem poleci do Warszawy 

i będzie miał serię spotkań. 

[Zwykle do relacji wydarzeń dnia wystarczyło mi nagranie Faktów; dziś jednak wpadłem 

w pułapkę: TVN jako firma amerykańska postanowiła relacjonować na żywo całe dwa dni 

pobytu Bidena w Polsce: cały dzień dzisiejszy i jutrzejszy TVN bez przerwy nadaje wydanie 

specjalne, a ponieważ prezydent pojawia się na ulicach na krótkie chwile, to ci sprawozdawcy 

muszą wypełnić czas antenowy swoją właściwie improwizowaną gadką, a ja nie jestem w stanie 

wychwycić istotnych kwestii, bo  musiałbym kołkiem siedzieć przed telewizorem; może w 

niedzielę będą jakieś omówienia]. 

 

Air Force One z prezydentem USA Joe Bidenem na pokładzie wylądował już w 

Warszawie… wojskowa część lotniska Chopina; hotel Mariott; …  

 

Krystyna Sieklucka: – Joe Biden w Polsce; wczoraj w Rzeszowie, dzisiaj w Warszawie; 

Obserwujemy wyjazd prezydenckiej kolumny; jest ona długa i liczna, z wojskowej części 

lotniska Chopina, w jednym z aut prezydent Joe Biden, który przez [ul.] Żwirki i Wigury, potem 

Alejami Jerozolimskimi dojedzie do Hotelu Mariott i tam prezydent Joe Biden spędzi noc. 

♣ 
2022-03-26 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7459 

Tvn24bis – Fakty Wydanie specjalne 

 

Polska – 6 633 nowych zakażonych. 85 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty pierwszy dzień 

 

Joe Biden 15:30 stadion narodowy 

…zawsze jestem zaskoczony głębią i siłą ducha ludzkiego; jest to naprawdę niesamowite. 

Ci ludzie chcą się przytulić, powiedzieć: dziękujemy. Mówiło coś w rodzaju: pomódl się, za tatę, 

za brata, za dziadka – oni tam są i walczą. Nie wiem, jak to jest, gdy ma się kogoś w strefie. 

Rano się wstaje i się zastanawia; modli się, żeby ktoś się odezwał; cudowni ludzie… Dwie 

osoby były tam z Mariupola, to niesamowite. 

- Ma pan do czynienia z putinem codziennie. Widzi pan, co z ludźmi zrobił. Co pan o tym 

myśli? 

Biden: – Jest rzeźnikiem. 

Joe Biden 15:34 z uchodźcami: 

- Dziękujemy za tę pomoc. Postaramy się, aby w naszym kraju wszystko zakończyło się 

dobrze. Liczymy na to, że wrócą nasi chłopcy. 

Joe Biden: – My wam pomożemy. I odzyskacie swój dom. Każde miasto, każdą wieś 

odbudujemy. 



- Wierzymy wam. 

  Joe Biden 15:42 

Wyjazd ze stadionu do Hotelu Mariott – odpoczynek 

Wybuchy we Lwowie! 

Ten specjalny format spotkania, 2 + 2, pozwala nam na poszukiwanie praktycznych 

decyzji zarówno w sferze politycznej, jak i obronnej, by wzmocnić zdolność Ukrainy 

do odparcia ruskiej agresji 

W tym spotkaniu udział wzięli między innymi Antony Blinken i Loyd Austin; są ze 

strony Ukrainy: Dymytro Kułeba i Oleksij Reznikow; a do tych rozmów dołączył 

Joe Biden – to jest jasnym sygnałem dla kremla, że wsparcie dla Ukrainy ze strony 

Stanów Zjednoczonych szybko się nie skończy; o czym zapewnił prezydent ministra 

spraw zagranicznych Ukrainy. 

Dmytro Kułeba , minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Słowa prezydenta Bidena 

o tym, że USA nieustannie będzie z Ukrainą we wszystkim, absolutnie we 

wszystkim aż do naszego zwycięstwa. Nic nie zmusi USA do odwrócenia się od 

Ukrainy. 

Gazety pisą: 

„stawka wojny na Ukrainie wykracza daleko poza jej granice” 

„Biden sygnalizuje determinację USA we wspieraniu Kijowa” 

„Polska przyjmuje Bidena, oczekując ostrego przesłania wobec putina” 

„Biden okazuje wsparcie dla krajów wschodniej Europy” 

„Biden w Polsce, aby potwierdzić poparcie USA” 



Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej (Bruxelles 25 mars 2022): – 

Stany Zjednoczone zapewnią nam w tym roku dodatkowe co najmniej 15 miliardów metrów 

sześciennych skroplonego gazu, innymi słowy zastąpi to dostawy ruskiego surowca na ten rok. 

W najbliższych latach będziemy dążyć do co najmniej 50 miliardów metrów sześciennych 

rocznie, co zastąpi jedną trzecią całości dostaw ruskiego gazu do Europy. 

 

Joe Biden, prezydent USA 18:16 przemówienie na dziedzińcu Zamku Królewskiego 

 

Dziękuję, dziękuję, dziękuję. Proszę, ktokolwiek może, siadajcie. Nie wchodźcie na scenę. 

Dziękuję wam bardzo. To wielki zaszczyt, że mogę być tutaj. 

Nie lękajcie się! – to były pierwsze słowa pierwszego polskiego papieża po jego wyborze 

1979 roku. Te słowa zdefiniowały pontyfikat Jana Pawła II. Słowa, które odmieniły świat. Jan 

Paweł II przyniósł tu do Warszawy w trakcie swojej pierwszej pielgrzymki z powrotem do domu 

jako papieża w czerwcu 1979 roku. To było przesłanie na temat siły, siły wiary, siły odporności, 

siły ludzi. W obliczu brutalnego systemu okrutnych rządów to było przesłanie, które pomogło 

zakończyć ucisk sowiecki i wyzwolić 30 lat temu te ziemie i całą Europę. To było przesłanie, 

które pokona okrucieństwo, brutalność tej niesprawiedliwej wojny. Gdy Jan Paweł II w 1979 

mówił te słowa, Związek Radziecki rządził żelazną pięścią, chowając się za żelazną kurtyną. 

Rok później Solidarność przejęła Polskę. I z tego, co wiem, wszyscy jesteśmy wdzięczni, 

wszyscy jesteśmy wdzięczni Lechowi Wałęsie. [oklaski] Przypomina mi o tej frazie autora 

Kirkegarda: wiara widzi najlepiej w ciemności. Tak, były mroczne chwile; ale dziesięć lat 

później Związek Radziecki rozpadł się, zaś Polska i Europa środkowo-wschodnia wkrótce 

uzyskały wonność. Nic w tej bitwie o wolność nie było proste ani łatwe, to była długa, bolesna 

droga, która trwała nie dni, miesiące, ale lata, dziesięciolecia, natomiast wyszliśmy z niej wolni 

po wielkiej bitwie o wolność, bitwie pomiędzy demokracją a autokracją, pomiędzy wolnością a 

uciskiem, pomiędzy porządkiem opartym na regułach i wszystkim, w którym rządziła tylko 

brutalna siła. W tej bitwie, która trwa teraz, musimy mieć jasność, bo tej bitwy nie wygramy w 

ciągu dni czy miesięcy. Musimy przygotować się na długą walkę, która nas oczekuje. 

Panie prezydencie, panie premierze, panie prezydencie Warszawy, członkowie 

Parlamentu, drodzy goście, wszyscy Polacy – jak sądzę, duża część Ukraińców, którzy jesteście 

tutaj [oklaski] Zebraliśmy się tutaj w tym pięknym mieście, przed zamkiem. Który jest 

dowodem historii, historii nie tylko Europy, ale też ludzkości i walki o wolność, przez 

pokolenia, Warszawa wstała dumnie, walcząc o wolność i tryumfując – to właśnie tu w 

Warszawie jeden z młodych uchodźców uciekających ze swego domu z kraju Czechosłowacji 

zdominowanej przez [nie zrozumiałem] wrócił, aby wystąpić tutaj w Solidarności z 

dysydentami; Margaret Kobe Olbrajt, która stała się jednym z największych czempionów 

demokracji na świecie, była przyjaciółką. Z którą służyłem, była pierwszym sekretarzem stanu 

kobietą – zmarłą trzy dni temu. Całe życie walczyła o zasady demokracji. A teraz w tej 

corocznej walce demokracji Ukraina i jej naród stali się przedmurzem; walczą o swój naród. Zaś 

ich bohaterski opór jest częścią wielkiej walki. Walki o podstawowe zasady demokracji, które 

łączą wszystkich ludzi wolnych. Rządy prawa. Uczciwe i wolne wybory. Wolność mowy. 

Wolność tego, co piszecie, jak się zbieracie. Wolność tego, aby wyznawać to, co chcecie. 

Wolność prasy – te zasady są podstawą wolnego społeczeństwa. Ale wszystkie zawsze, zawsze 

były atakowane, zawsze toczyły walkę. Każde pokolenie musiało walczyć z wrogami 

demokracji – taki jest świat. Ponieważ świat nie jest doskonały, jak wiemy. Gdy apetyty i 

ambicje nielicznej, zawsze chcą nam narzucić wolę tym, których jest wielu. 

Natomiast moje przesłanie dla Ukraińców jest przesłaniem, które dzisiaj przekazałem 

ministrowi Kułebie i ministrowi obrony Ukrainy, którzy są tu z nami dzisiaj: My stoimy z wami! 

Kropka. [oklaski] 

Dzisiejsza walka w Mariupolu, w Charkowie jest jedną z bardzo wielu walk; Węgry 

w 1956 roku; Polska 1956, potem znowu 1981; Czechosłowacja 1968 – sowieckie czołgi 

miażdżące powstania demokratów; ale opór wytrwał; wytrwał, aż w końcu w 1989 roku mur 

berliński i wszystkie mury dominacji sowieckiej upadły, zaś ludzie zatryumfowali. Ale walka o 

demokrację nie mogła zakończyć się i nie zakończyła się razem z zakończeniem zimnej wojny. 

Przez ubiegłe 30 lat siły autokratów na całym świecie walczyły dalej, wyrażając swą pogardę dla 



rządów prawa, atakowały demokrację i pogardzały prawdą. Natomiast dziś rosja zdławiła 

demokrację i chce zrobić to gdzieindziej, nie tylko na własnej ziemi; powołując się na fałszywe 

zasady etnicznej solidarności, atakuje swoich sąsiadów; celem putina jest powiedzenie, że 

denazyfikuje Ukrainę, to kłamstwo, cyniczne kłamstwo o czym on wie; jakaż to obrzydliwość – 

prezydent Zełenski jest demokratycznie wybranym prezydentem, w dodatku Żydem, rodzina ze 

strony swojego ojca została zamordowana w czasie holokaustu, a putin jest bezczelny, jak 

wszyscy autokraci przed nim, aby wierzyć, że jego siła daje mu prawo mówić takie rzeczy. W 

moim własnym kraju prezydent Abraham Lincoln aktywnie mówił, że musimy ratować naszą 

Unię, powiedział w czasie wojny domowej: Ufajmy, ufajmy w to, że prawo daje siłę, a nie 

odwrotnie; dzisiaj wierzmy w to w ogóle. [oklaski] Pamiętajmy o tym, że siła demokracji, jej 

działanie powinno zawsze przeciwstawiać się autokratom; pamiętajmy o tym, że testem tej 

chwili jest test każdego innego czasu. Tak. rosja chce przedstawić projekt rozszerzenia NATO 

jako projekt imperialny, który ma zdestabilizować rosję, ale nikt nie może być dalszy od prawdy 

– NATO jest Sojuszem obronnym, nigdy nie chciało upadku rosji; zaś to, co doprowadziło do 

kryzysu obecnego, Stany Zjednoczone i NATO pracowały przez miesiące, aby rosję przekonać 

do rozmów; rozmawiałem wielokrotnie z nim, jeszcze jesienią po raz kolejny i jeszcze raz, 

chcieliśmy dyplomacji, przedstawialiśmy konkretne propozycje, aby wzmocnić bezpieczeństwo 

Europy, zwiększyć jej przejrzystość, zbudować pewność po obydwu stronach – natomiast putin i 

rosja każdą z tych propozycji odrzucała, nie chcąc negocjować, zasłaniając się kłamstwami i 

ultimatami; rosja od samego początku chciała przemocy, wiem, że możecie mi nie wierzyć, nie 

wierzyliście nam, ale mówiliśmy – przejdą przez granice, przekroczą te linie, zaatakują – 

powtarzaliśmy to, a on mówił: nie, nie jesteśmy zainteresowani wojną; gwarantował, że nie 

wejdzie na Ukrainę; raz po raz twierdził, że nie zaatakuje Ukrainy, raz po raz twierdząc, że 

żołnierze są przy granicy wyłącznie na manewry – 180 tysięcy – nie było żadnego uzasadnienia, 

żadnej prowokacji, dlatego że rosja wybrała wojnę. To jest przykład jeden z najstarszych i 

sposób człowieka, aby użyć brutalnej siły dezinformacji, aby zadowolić potrzebę absolutnej 

władzy i kontroli. To jest bezpośrednie wyzwanie rzucone w twarz naszemu porządkowi, które 

utworzyliśmy pod drugiej wojnie światowej – i jest to groźba, że możemy wrócić do 

dziesięcioleci wojny, która niszczyła Europę, przed tym jak stworzyliśmy międzynarodowy 

porządek oparty na zasadach. Nie możemy wrócić do tamtych czasów, nie wolno nam; powaga 

tego zagrożenia wymaga szybkiej reakcji ze strony Zachodu. Szybkiej, dynamicznej, 

zjednoczonej, absolutnie przytłaczającej. Narzucenie kosztów i trzymanie się tego; to jest 

jedyne, co może rosję zmusić do zmiany zdania. Uderzyliśmy razem sankcjami, aby zniszczyć 

gospodarkę rosji; ich Bank Centralny w tej chwili jest zablokowany, wyłączony z globalnego 

systemu. A kreml nie ma dostępu do finansów, którymi finansował swą wojnę; uderzyliśmy w 

samo serce ruskiej gospodarki, zatrzymaliśmy import ruskiej energetyki, zaś dzisiaj Stany 

Zjednoczone sankcjonowały 140 ruskich oligarchów i członków rodzin, zajęły ich jachty, 

apartamenty, majątek, posiadłości; nałożyliśmy sankcje na ponad 400 urzędników ruskich, w 

tym kluczowych architektów tej wojny. Ci urzędnicy, ci oligarchowie niesamowicie skorzystali 

z korupcji, którą umożliwiał im kreml, a teraz, teraz ich udziałem jest ból; prywatny sektor też 

został uderzony: ponad 400 prywatnych międzynarodowych firm wycofało się z biznesów 

ruskich, wyszło z rosji zupełnie; spółki od ropy do Mac Donalda; jako rezultat tych 

bezprecedensowych sankcji rubel niemalże od razu stał się niczym; ruska gospodarka [oklaski], 

jest od tej chwili potrzeba około 200 rubli na jednego dolara; gospodarka rosji w tej chwili i w 

najbliższych latach zostanie zmniejszona o połowę; wcześniej była 11 gospodarką na świecie 

przed tą inwazją; wkrótce nie wejdzie nawet do dwudziestki największych. Razem wzięte te 

sankcje gospodarcze, są nowego rodzaju sposobem prowadzenia wojny – możliwość faktycznie 

dorównać sile wojskowej; w tej chwili drenujemy siłę rosji, uniemożliwiamy rotowanie wojsk i 

zmniejszamy ich możliwość pry [?], możliwość stosowania władzy – i zmiany to putin, to putin 

za to odpowiada. Kropka. 

W tym samym czasie razem z sankcjami gospodarczymi świat zachodni zjednoczył się, 

aby pomóc Ukraińcom na poziomie humanitarnym, gospodarczym, wojskowym. Jeszcze 

w latach przed inwazją my Amerykanie wysłaliśmy do was 650 milionów dolarów pomocy, 

zanim ruscy przekroczyli granicę; wysłaliśmy broń na Ukrainę, w tym sprzęt przeciwpancerny, 

przeciwlotniczy; od rozpoczęcia inwazji Ameryka przekazała kolejne 1,35 miliarda dolarów 



broni i amunicję; dzięki odwadze ich i heroizmowi Ukraińców, sprzęt, który wysłaliśmy, został 

użyty, aby w sposób miażdżący bronić ukraińskiej ziemi. Nasi sojusznicy i partnerzy również 

realizują swoje zobowiązania; i tak jak to powiedziałem jasno: siły amerykańskie są w Europie, 

nie po to, aby wchodzić w konflikt z rosją, siły amerykańskie są tutaj po to, aby bronić naszych 

sojuszników. Wczoraj spotkałem się z naszymi żołnierzami służącymi ramię w ramię wraz z 

naszymi sojusznikami w Polsce, aby wzmocnić wschodnią flankę NATO; powodem, dla którego 

powiedzieć chcemy jasno jest to, że ich ruch przeciwko Ukrainie, aby nawet nie myśleli o tym, 

aby wejść nawet na piędź NATO-wskiej ziemi, mamy święty obowiązek, święty obowiązek w 

ramach artykułu piątego, aby bronić każdego członka, każdej piędzi ziemi NATO siłą naszej 

kolektywnej obrony. I wcześniej dzisiaj odwiedziłem tutaj stadion narodowy, gdzie tysiące 

ukraińskich uchodźców próbuje odpowiedzieć na najtrudniejsze pytanie, jakie można sobie 

zadać: Boże, co ze mną będzie? Co będzie z moją rodziną? Widziałem łzy w oczach matek, 

próbujące choć pocieszyć swoje dzieci, dzieci, które mimo wszystko uśmiechają się przez łzy. 

Jedna mała dziewczynka powiedziała: panie prezydencie, mówiła po angielsku, powiedziała: 

panie prezydencie, brat i tata – co z nimi będzie? Czy będzie w porządku, czy ich zobaczę? Bez 

mężów, bez ojców, bez braci i sióstr, którzy zostali tam po drugiej stronie, aby walczyć za ich 

kraj. Nie musiałem mówić ich językiem, aby poczuć emocje, zobaczyć w ich oczach, gdy brali 

mnie za ręce, dziewczynka złapała mnie za nogawkę, widziałem, jak ci ludzie modlą się, modlą 

się w desperacji i nadziei, że wszystko to jest tymczasowe. Świadomość tego, że być może już 

nigdy nie wrócą do swoich domów; i przytłaczający smutek – to jest coś, co dzieje się znowu i 

znowu. Ale również uderzyła mnie hojność, hojność warszawiaków, wszystkich Polaków, głębia 

ich uczucia, gotowość świadczenia pomocy, tego, aby otworzyć serce; otworzyć serce i 

otworzyć domy, aby po prostu pomagać. Chcę również podziękować José Andrésowi wielkiemu 

szefowi kuchni z Ameryki, który pomaga karmić tych, którzy chcą walczyć o wolność; pomoc 

uchodźcom nie jest czymś, co Polska albo ktokolwiek inny powinien robić sam, cały świat, 

wszystkie kraje mają w tym odpowiedzialność – wszystkie. Wasi Ukraińcy mogą liczyć na 

USA, które też wywiążą się ze swoich obowiązków. Dwa dni temu powiedziałem, że 

przyjmiemy 100 tysięcy uchodźców z Ukrainy [przeloty na koszt USA?]. 8 tysięcy tygodniowo 

już przybywa do USA. Niemal 300 milionów dolarów pomocy, zapewnimy dziesiątki tysięcy 

ton żywności, wody pitnej, innych zasobów. W Brukseli ogłosiłem, że USA gotowe są zapewnić 

ponad miliard dolarów dodatkowej pomocy humanitarnej; światowy program żywności; 

mówimy, że możemy mieć do czynienia z dużymi problemami, ale przynajmniej jakaś ulga 

powinna trafić do głównych miast na Ukrainie. Natomiast nie do Meritopola, nie do Mariupola, 

ponieważ ruskie siły blokują transport żywności. Robimy, co możemy, aby dostarczyć tę pomoc 

tam, gdzie jest najbardziej potrzebna na Ukrainie i tym, którzy z Ukrainy się wydostają. 

Abstrahując od brutalności putina, nie miejcie wątpliwości – ta wojna jest już strategiczną 

porażką dla rosji – już teraz. [oklaski] 

Sam straciłem dzieci; wiem, że to nie przywróci nikomu życia; to nikogo nie pocieszy – 

ale putin myślał, że Ukraińcy rzucą broń i nie będą walczyć; oj, historia niczego go nie nauczyła. 

Zamiast tego siły ruskie napotkały opór dumnych Ukraińców; nie złamali ich ducha, a zamiast 

tego wzmocnili go; nie rozbili NATO, Zachód jest w tej chwili silniejszy i bardziej zjednoczony 

niż był kiedykolwiek; rosja chciała mniejszej obecności NATO na swoich granicach, ale teraz 

putin ma najmocniejszą i silniejszą obecność – ponad 100 tysięcy amerykańskich żołnierzy tutaj 

w Europie razem z innymi członkami NATO; i prawda jest taka, że rosja dała radę zrobić coś, 

czego nigdy się nie spodziewała – demokracje świata w tej chwili są wzmocnione w swoim celu 

i jedności, które odnaleźliśmy w tym wszystkim, co się działo – czymś, co kiedyś wymagało lat. 

Ale nie tylko działania rosji na Ukrainie przypominają nam o tym, co jest najważniejsze w 

naszych demokracjach – widzimy to w naszych krajach, tutaj. Natomiast putin powinien 

wiedzieć, że nawet na kremlu zaczynają protestować ludzie. Ludzie już zaczynają uciekać z 

rosji; drenaż mózgów, zamykanie niezależnych redakcji, w tej chwili taktyka wygłodzenia, to co 

robią ruscy, taktyka spalonej ziemi; 200 tysięcy ruskich już uciekło ze swojego kraju – w ciągu 

zaledwie miesiąca; niesamowity drenaż mózgów w tak krótkim okresie czasu. 

I chciałbym teraz powiedzieć coś Rosjanom: Pracowałem od dziesięcioleci z liderami 

rosji, siedzieliśmy po przeciwnych stronach, po przeciwnych stronach socjalizmu, mówiliśmy o 

kontroli broni w trakcie zimnej wojny; zawsze mówiłem bezpośrednio i otwarcie do was Rosjan: 



jeżeli mnie słuchacie, powiem wam rzecz następującą: Wiem, że wy Rosjanie nie jesteście 

naszym wrogiem; nie wierzę w to, że cieszycie się z mordowania niewinnych ludzi, dzieci, 

dziadków; że przyjmujecie to, że szpitale, szkoły, szpitale położnicze są bombardowane i 

ostrzeliwane rosyjskimi rakietami; czy też miasta otoczone po to, aby uchodźcy nie mogli z nich 

uciekać; odcinanie dostaw, próba zagłodzenia Ukrainy, miliony rodzin muszą uciekać ze swoich 

domów, w tym połowa wszystkich dzieci w Ukrainie – to nie są działania wielkiego narodu; ze 

wszystkich narodów, wy, Rosjanie, tak samo, jak wszyscy w Europie, na pewno pamiętacie, 

dzisiaj są podobne sytuacje – w latach trzydziestych i czterdziestych sytuacje przed i w trakcie 

drugiej wojny światowej – mówili wam wasi ojcowie i dziadkowie; niezależnie od tego, czego 

doświadczyło wasze pokolenie, to musicie pamiętać Leningrad – słyszeliście o tym od rodziców, 

dziadków – stacje metra przepełnione ludźmi, którzy uciekali ze swoich domów; siedzących 

nocami w schronach przeciwlotniczych – to nie jest już wspomnienie przeszłości, to jest 

dokładnie to, co robi teraz armia rosyjska na Ukrainie. 26 marca 2022 roku – raptem miesiąc 

temu byliście krajem dwudziestego pierwszego wieku, mieliście marzenia i ambicje, a teraz 

agresja putina odcięła was, Rosjan od reszty świata. I w tej chwili cofa rosję do dziewiętnastego 

wieku; nie tym jesteście, to nie jest przyszłość, na jaką zasługujecie, wy, wasze rodziny i wasze 

dzieci. I prawdę mówiąc, ta wojna nie jest warta, nie jest godna was, Rosjan. Możecie i musicie 

położyć jej koniec; Amerykanie będą stali ramię w ramię z wami, dzielnymi Ukraińcami, którzy 

chcą pokoju. 

Moje przesłanie do reszty Europy jest takie, że ta nowa walka o wolność pokazała nam już 

kilka rzeczy: po pierwsze, Europa musi zakończyć swoje uzależnienie od rosyjskich paliw 

kopalnych, zaś my, USA pomożemy wam w tym. [oklaski] Dlatego właśnie w Brukseli 

ogłosiliśmy plan z przewodniczącą Komisji Europejskiej, aby Europę przeprowadzić przez ten 

kryzys gospodarczy i energetyczny. Przez długi czas jako człowiek zajmujący się 

bezpieczeństwem energetycznym, widzę, że musimy iść tak szybko, jak to możliwe, aby 

przełączać źródła energii; będziemy pracować razem, aby zrobić to jak najskuteczniej, aby nikt z 

jakiegokolwiek kraju, który musiał chylić się ku woli tyrana, dobiegły końca jak najszybciej, bo 

musi to się zakończyć. A po drugie, będziemy walczyć z korupcją, korupcją kremla, aby dać 

Rosjanom na uczciwą przyszłość. Musimy zachować przede wszystkim absolutną jedność, 

musimy pokazać, że demokracja stoi ramię w ramię, nie wystarczy posługiwać się retoryką 

nobliwych słów o demokracji, wolności i pokoju; wszyscy, wszyscy także tutaj w Polsce 

musimy odrobić pracę domową każdego dnia, [brawa] dlatego właśnie przybywam do Europy 

znowu w tym tygodniu z jasnym i konkretnym przesłaniem dla NATO, dla G7, dla Unii 

Europejskiej, dla wszystkich krajów kochających wolność, musimy zobowiązać się, że 

będziemy w tej walce długi czas, musimy być zjednoczeni, dziś, jutro, pojutrze, przez najbliższe 

lata i dziesięciolecia; nie będzie łatwo, to będzie miało swoją cenę, ale to jest cena, którą 

płacimy, ponieważ mrok autokracji nie da rady sprostać kagankowi wolności, który oświetla 

nam naszą drogę tu i wszędzie; po raz kolejny musimy pokazać, że właśnie w tych 

najmroczniejszych chwilach pojawia się największy postęp, historia uczy nas, że to jest zadanie 

naszego pokolenia, naszych czasów. Pamiętajmy o uderzeniu młota, który obalił berliński mur, o 

sile, która podniosła żelazną kurtynę – to nie są słowa jednego lidera, to byli ludzie Europy, 

którzy przez dziesięciolecia walczyli, aby wyrwać się z okowów, ich wspólna odwaga otworzyła 

granice między Austro-Węgrami, dla Pan-Europejskiego pikniku, podali sobie ręce, tworząc 

łańcuch bałtycki staje, walcząc o solidarność tu w Polsce; i razem była to ogromna siła ludzi, z 

którą nie poradził sobie nawet Związek Radziecki. I raz jeszcze widzimy to dzisiaj w oczach 

dumnych, dzielnych Ukraińców, pokazujących, że siła człowieka jest większa niż wola 

jakiegokolwiek dyktatora. 

A zatem, tu i teraz niech słowa Jana Pawła drugiego zapłoną tak jasno dzisiaj i nigdy nie 

odpuszczajcie sobie nadziei. Nie wątpcie; nie pozwólcie sobie utracić ducha; nie lękajcie się! 

[brawa] 

Dyktator, chcący odbudować imperium, nigdy nie da rady przeważyć nad miłością ludzi 

do wolności. Brutalność nie zatryumfuje nad wolnością. Ukraina nigdy nie będzie zwycięstwem 

dla rosji, gdzie wolny naród miałby odpuścić swoją wolność i zamiast tego żyć w mroku. 

Przyzwoitość, wolność, możliwości, szanse – mój Boże – ten człowiek nie może pozostać u was 



zawsze. Niech Bóg was błogosławi! Niech Bóg broni naszej wolności! Niech Bóg broni naszych 

żołnierzy! Dziękuję wam bardzo za waszą cierpliwość. Dziękuję. 

 

19:50 planowany odlot Joe Bidena z lotniska Chopina w Warszawie. 

♣ 
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WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty drugi dzień 

 

PM: – Kolejny raz Zachód musi przeciwstawić się rosji, a demokracja autokracie. Ale 

putin już przegrał, choć walka może być długa – z takim przesłaniem przyjechał do Polski 

prezydent Stanów Zjednoczonych, Joe Biden. To historyczne przemówienie zauważył świat. 

Kiedy wielu moich gości o politycznej miałkości myśli, że wolność i wartości demokratyczne, to 

tylko retoryka, a Zachód to wyimaginowana wspólnota, przychodzi putin, zrzuca bomby i nagle 

te wartości znowu błyszczą jak dawniej. 

Jakub Sobieniowski: – […opuszczam fragmenty przemówienia Bidena, bo całość jest 

powyżej]. 

Joe Biden przemawiał zaraz po tym, jak ruscy zaatakowali Lwów blisko granicy NATO. 

Amerykański niszczyciel wpłynął do portu w Gdańsku. Już teraz w historii jest wielki specjalista 

od dawania nadziei na zwycięstwo, ten specjalista: 

Winston Leonard Spencer Churchill 

dwukrotny premier Zjednoczonego Królestwa w latach 1940 – 1945 i 1951 - 1955 

„…mogę wam obiecać tylko krew, znój, łzy i pot. Stoimy przed ciężką próbą 

najbardziej bolesnego rodzaju. Mamy przed sobą wiele, wiele miesięcy walki i 

cierpienia…” „…chodźcie, idźmy naprzód razem silni w jedności…” 

13 maja 1940 r. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – W Stanach ta wizyta została uznana za mocny symbol 

jedności, przyjaźni i wsparcia… Dobrze je ocenią Demokraci, dobrze oceniają je Republikanie. 

Choć wszyscy przyznają, że problem pojawił się pod sam koniec przemówienia, gdy Joe Biden 

mówił o putinie i powiedział: ten człowiek nie może pozostać przy władzy. Gazeta Washington 

Post wprost pisze o dziewięciu słowach, które wywołały potężną burzę na całym świecie, a 

Biały Dom i Sekretarz Stanu Antony Blinken starają się teraz wyjaśnić, że Joe Biden nie 

rozważał zmiany władzy na kremlu, a jedynie miał na myśli to, że putin nie może stosować siły i 

przemocy wobec swoich sąsiadów, ani innych państw w regionie. 

[Czyli powiedział więcej niż mu napisano i zatwierdzono – teraz zobaczymy, kto rządzi w 

Białym Domu]. 

 

PM: – We Lwowie strażacy z trudem ugasili miejsca, na które wczoraj spadły ruskie 

rakiety. 

Katarzyna Górniak: – …doszczętnie spłonęła baza paliwowa, a to, co się działo wczoraj… 

ruskie rakiety, które zostały wystrzelone aż z terytorium anektowanego Krymu trafiły w cele 

infrastruktury, a także uszkodziły szkołę i przedszkole na szczęście nikt nie zginął. Rannych 

zostało pięć osób. 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Posłuchaj Victor [Orban], wiesz, co się dzieje 

teraz w Mariupolu. Ty się jeszcze zastanawiasz, czy transportować broń przez Węgry? Wahasz 

się, czy wprowadzić sankcje, czy handlować z rosją? Nie ma już na to czasu. 

 

PM: – „Polska 2050” Szymona Hołowni to już nie tylko stowarzyszenie, ale i partia. 

Dzisiaj był jej pierwszy kongres. Hołownia mówił o służbie dla Polski, o jej realnej zmianie 

przez młode pokolenie, które wchodzi do polityki w historycznym momencie. 

Szymon Hołownia, wiek: 45 lat. Polska 2050: – Wchodzicie do polityki w historycznym 

momencie i dlatego gdy wyruszamy w drogę zaklinam was, pamiętajcie, że idziemy do polityki 

nie po to, żeby politycy wygrali wybory; idziemy do niej po to, żeby wyborcy wygrali swoje 

życie. [Jeszcze oczekiwałbym deklaracji, że nawet jak wygramy, to nie będę premierem]. Polska 



będzie taka, jaką zostawimy, jaką chcemy zostawić naszym dzieciom: zieloną, demokratyczną, 

solidarną i bezpieczną… 

 

PM: – Wolontariusze przypominają o trwającym wciąż kryzysie z uchodźcami na granicy 

z Białorusią – o tym, że wciąż jest tam dramat, o czym mało kto pamięta: małe dzieci, 

niemowlęta, kobiety w ciąży, chorzy; imigranci wyrzucani, wypychani do lasu z jednej strony 

przez białoruską straż, a z drugiej przez naszą. 

Paweł Szot: – Próby nielegalnego przekroczenia granicy od strony białoruskiej to już 

dziesiątki prób dziennie. Powód: koniec zimy i polityka białoruskiego reżimu. 

♣ 
W Warszawie w niedzielę odbył się pierwszy kongres partii Polska 2050 Szymona 

Hołowni. 

Na kongresie partii Polska 2050 Szymon Hołownia odwołał się do przemówienia 

prezydenta USA, w którym mówił o cytacie Sørena Kierkegaarda „wiara najlepiej widzi w 

ciemności”, który towarzyszył mu, kiedy umierał jego syn, Beau Biden. - (Joe) Biden naprawdę 

znakomicie wybrał motto na te czasy. Nadzieja dziś choruje. Zło chce nas pozbawić przyszłości. 

Ciemność, która przybiera dzisiaj formę dymów nad Mariupolem, Chersoniem, Kijowem 

wtargnęła nagle w nasz świat miesiąc temu. Ona wymaga, aby przeciwstawili się jej ludzie pełni 

nie tylko oburzenia, ale i głębokiej wiary w to, że ten świat tak wyglądać nie może – powiedział 

Hołownia. 

- Wiara w ciemności może nam przypomnieć to wszystko, o czym na co dzień nie 

pamiętamy. To my jesteśmy odpowiedzią na pytania świata. Na pytania pokoleń, na pytania 

naszych dzieci. Nie ma innej. Świat w nas wierzy – mówił. – Nie możemy stracić wiary 

w siebie, nie możemy stracić wiary w ludzi – dodał. 

Hołownia: Nowi ludzie są potrzebni nie po to, by wyparli starych, ale po to, żeby do tych 

starych dołączyli 

Lider partii Polska 2050, stwierdził, że „o każdego z nas upomniała się dzisiaj historia”, 

która „dramatycznie przyspieszyła”. 

Powiedział, że kiedy niespełna trzy lata temu decydował się na karierę polityczną czuł, że 

„zbliża się jakieś przesilenie, że będzie jakiś przełom”. – Wiedziałem, że ten świat – 

zakleszczony w tych samych od 30 lat pytaniach i o tych samych od 30 lat niedających 

odpowiedzi odpowiedziach – wymaga nowych sił, nowego zaangażowania, nowych ludzi, 

nowego poukładania, nowej wizji. Ci nowi ludzie są potrzebni nie po to, by wyparli starych, ale 

po to, żeby do tych starych dołączyli, dali im nową wizję, nową perspektywę – mówił. 

- Nasz ruch społeczno-polityczny od dziś jest kompletny – powiedział Hołownia mówiąc, 

że na scenę polityczną wchodzi partia Polska 2050 Szymona Hołowni, dołączając do 

wcześniejszych – powstałego dwa lata temu think-tanku Strategia 2050 i Stowarzyszenia Polska 

2050. Zaprezentował też logo partii. Przypomniał, że na tę decyzję o rejestracji partii 

i czekał 1,5 roku, ale wydarzenia na świecie zmieniły całkowicie optykę – najpierw 

koronawirus, a potem wirus trwającej od 24 lutego – „wirus” agresji Rosji na Ukrainę. 

- Wojny w Europie miało już nie być, pamiętacie, jak mówiliśmy sobie – „nigdy więcej 

wojny”. I co teraz? Kilkaset kilometrów od miejsca, w którym siedzimy nasi bracia Ukraińcy 

walczą i giną. Nie tylko za swoją wolność, ale również za naszą – Polski, za wolność Europy – 

podkreślał lider Polski 2050. 

Wśród zadań, które stoją przed partią wymienił całkowitą zmianę modelu korzystania 

z energii. – To właśnie teraz – w dekadę, może dwie – musimy wymyślić skuteczne państwo, 

które połączy gospodarczą wolność, z solidarnością społeczną – powiedział. 

- Mieliśmy się już nie zbroić, a dziś musimy się dozbrajać – mądrze, skutecznie, tak, żeby 

odstraszyć potencjalnego przeciwnika. Musimy się nauczyć też w błyskawicznym tempie, że 

wojna toczy się w naszych głowach, że zatruta informacja – o czym stale musimy przypominać 

naszym dzieciom – może być bardziej śmiercionośna, niż pociski i bomby – stwierdził podczas 

kongresu Hołownia. 

Ocenił, że są już w komplecie wszystkie narzędzia, żeby w kraju dokonać realnej zmiany. 

– Mamy wiedzę think-tanku, energię stowarzyszenia i partię polityczną, bez której nie da się 



zmieniać świata we współczesnej demokracji – powiedział. – Podkreślam – partię, a nie sklep 

meblarski – dlatego odsyłam stąd i będę odsyłał każdego, kto szuka stołka, albo innego miejsca, 

żeby się na nim zasiedzieć – stwierdził lider Polski 2050. Dodał, że po zaszczyty i fortuny też 

trzeba się udać gdzie indziej. – Tutaj tworzymy organizację – zespół, który ma przywrócić 

polskiej polityce słowo „służba” – powiedział Hołownia. I dodał – Wchodząc tu będziecie 

musieli wyrzec się walki o władzę, bo coraz bardziej poraniony świat potrzebuje służby, nie 

władzy, bo wie, że ci, dla których władza była celem właśnie go zabijają. 

- Idziemy do polityki nie po to, żeby politycy wygrali wybory. Idziemy do niej po to, by 

wyborcy wygrali swoje życie – dodał. 

Podkreślał, aby członkowie jego partii nie tracili więzi ze swoimi rodzinnymi 

miejscowościami. – Polska będzie taka, jaką chcemy zostawić naszym dzieciom – zielona, 

demokratyczna, solidarna i bezpieczna, jeżeli będzie taka od Suwałk po Zgorzelec i od Ustrzyk 

po Świnoujście – stwierdził. Dodał, że „Polska zielona to Polska bezpieczna”. 

Hołownia ocenił, że Polska solidarna „ma dzisiaj waszą twarz – twarz milionów ludzi, 

którzy w ostatnich tygodniach przyjęli dwa miliony uchodźców” goszcząc ich i w tym krótkim 

czasie otwierając nowe możliwości. – Zasługujecie na pokojową Nagrodę Nobla – dodał. 

- Teraz musimy sprawić, że to, co tak dobrze udaje się nam w zrywach, było naszą 

codziennością – mówił, apelując o koniec „wykrwawiania się” w „durnych plemiennych 

wojnach, które toczymy”. – Nie chodzi o to, żeby unieważnić spory, chodzi o to, żeby je 

ucywilizować – przekonywał. 

Mówił też m.in., że nie ma bezpieczeństwa bez silnej i stabilnej gospodarki. – Polska ma 

być krajem zamożnym, zapewniającym dobrobyt i bezpieczeństwo obywateli. Taki kraj jest 

słuchany w świecie i sam wybiera sobie przyjaciół – powiedział. – Bezpieczeństwo gospodarcze, 

to jak najszybsze przyjęcie euro – wymienił. – Po drugie proste i przewidywalne podatki – czyli 

jednolita danina, o której mówimy od tylu tygodni, wreszcie pełna kontrola nad wydatkami 

rządu, czyli naszymi wydatkami – podkreślił Hołownia. 

- Polską gospodarkę trzeba całkowicie odciąć od rosyjskiej. Osłonić polskich 

przedsiębiorców, handel, transport i powiedzieć – na handlu z Rosjanami nie zbudujemy 

dobrobytu, to handel zbójecki – naszą niepodległością, życiem ofiar zbrodniczego reżimu; 

handel, w którym stale będziemy wykorzystywani i szantażowani. (...) Czas zamknąć naszą 

granicę dla rosyjskich i białoruskich TIR-ów i pociągów. Tu nie potrzeba Unii, wystarczy 

decyzja PiS – powiedział. 

Lider Polski 2050 zaproponował, by 27 państw UE zapewniło Ukraińcom takie prawa, 

jakie obecnie zapewnia im Polska – darmowe przejazdy, pełną ochronę społeczną – tak, by 

uciekinierzy przed wojną poczuli się mile widziani nie tylko w Chełmie, Lublinie czy Koninie, 

ale też w Brugii, Budapeszcie, czy Bordeaux. 

- To będzie dopiero prawdziwa odwaga i znak solidarności – mówił. Ocenił, że praca 

powstającej partii to maraton, a nie sprint, a celem jest patria – ojczyzna. – Nasz dom – nie tych, 

nie tamtych, ale nasz, który nie zginął i nie zginie – póki my żyjemy – zaznaczył lider 

ugrupowania. 
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WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty trzeci dzień 

 

GK: – Jeśli ukraiński prezydent nie do końca rozumie propozycję wysłania pokojowej 

misji NATO, to znaczy, że nie była uzgodniona z przywódcą kraju, który miałby tę misję 



przyjąć; nie była też konsultowana z sojusznikami z NATO. Propozycja, z którą prezes 

Kaczyński pojechał do Kijowa, dzieli, a nie łączy. 

Jakub Sobieniowski: – Do tego momentu wizyta premierów w Kijowie budziła raczej 

podziw, później pytania i wątpliwości – i nie chodziło o wątpliwości, kto, gdzie ma stać na 

konferencji prasowej, tylko co kto mówił, do czego wzywał w sprawie wojny w Ukrainie. 

Kaczyński w Kijowie: – Potrzebna jest misja pokojowa – tak, pokojowa; humanitarna – 

tak, humanitarna; ale jed… NATO i być może innych organizacji, ale misja osłonięta zbrojnie i 

odbywająca się na terytorium Ukrainy… 

JS: – Najwięksi wykluczyli wysyłanie żołnierzy do Ukrainy najechanej przez rosję i nie 

podjęli dyskusji w sprawie pomysłu Jarosława Kaczyńskiego; a najbardziej zainteresowany 

przywódca Ukrainy uznaje nawet za zagrożenie: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ja na razie nie rozumiem do końca tej 

propozycji. My nie potrzebujemy zamrożonego konfliktu na terytorium naszego państwa. 

Dlatego ja przy naszym spotkaniu z polskimi kolegami wyjaśniłem to. Wiem, że oni kontynuują 

swoją linię tej retoryki, dlatego niestety albo stety to jest nasz kraj, naszych obywateli, a ja 

jestem prezydentem; więc to my na razie będziemy decydować o tym, czy będą tu jakieś siły, 

takie czy inne. 

JS: – O propozycji Jarosława Kaczyńskiego w sprawie Ukrainy nikt nie wypowiedział się 

gorzej i ostrzej niż prezydent Ukrainy. I tak próbuje to komentować najbliższy współpracownik 

Jarosława Kaczyńskiego: 

Ryszard Terlecki: – To nie był pomysł na zamrożenie konfliktu, tylko to był pomysł na to, 

żeby uruchomić te korytarze humanitarne. 

JS: – Jarosławowi Kaczyńskiemu nie chodziło o korytarze humanitarne… 

…i że informował o tym polską stronę, a mimo to Jarosław Kaczyński powiedział, to co 

powiedział. 

Radosław Sikorski: – To jest na pewno brak profesjonalizmu i wyskok, być może 

motywowany tylko chęcią pijaru, ale być może coś poważniejszego. Dlatego chciałbym 

wiedzieć, czy rząd PiS-u o tej sprawie rozmawiał z Viktorem Orbanem. 

GK: – rosja nie rezygnuje z prób okrążenia Kijowa, ale natrafia na opór Ukraińców, którzy 

odbijają kolejne miasteczka i wsie. Jutro w Turcji kolejna runda rozmów pokojowych. Za ważną 

trzeba uznać deklarację prezydenta Zełenskiego, że Ukraina jest gotowa przyjąć status państwa 

neutralnego. 

Monika Krajewska: – Do tego momentu przygotowywali się wiele lat, trenowali z 

Amerykańskimi pilotami; także dzięki nim po ponad miesiącu od rozpoczęcia inwazji ruscy nie 

są w stanie zdobyć przewagi w powietrzu. 

Pilot ukraińskiego myśliwca: – Koledzy z Ameryki i NATO nauczyli nas podstaw, 

niektórych taktyk i techniki. Ale od lat musimy być przede wszystkim kreatywni, 

dostosowujemy się do warunków i wtedy podejmujemy ryzyko. 

MK: – Kreatywność to słowo, które rozumie każdy ukraiński żołnierz; choć brakuje im 

odpowiedniego sprzętu, przez ostatnie tygodnie w wielu miejscach zdołali powstrzymać ruską 

ofensywę, a nawet przejść do kontrataku i zadać ruskim dotkliwe straty. Według BBC śmierć 

siedmiu ruskich generałów to dowód na skuteczność ukraińskich jednostek specjalnych, które 

przy wsparciu wywiadów likwidują ludzi, którzy w ruskim wojsku wydają rozkazy; ruscy 

próbują się przegrupować i z nowym impetem ruszyć na Kijów, ale natrafiają na skuteczny opór 

Ukraińców… 

Ukraińcy odbili Ursyń, powoli odzyskują zajęte przez ruskich tereny, między innymi 

w okolicach Chersonia, Sum i Charkowa. Przez ostatnią dobę ruska armia ostrzeliwała to drugie 

co do wielkości ukraińskie miasto niemal bez przerwy. 

Mariupol – miesiąc krwawych bombardowań zamienił miasto w grobowiec. Uszkodzono 

ponad 80% budynków; duża część z nich w ogóle nie nadaje się do odbudowy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Gwarancje bezpieczeństwa, neutralność, 

nienuklearny status naszego państwa – jesteśmy gotowi, by to zrobić – to najważniejszy punkt. 

GK: – Polska chce przyspieszenia zakupów amerykańskiej broni – to jeden z tematów 

posiedzenia rady bezpieczeństwa narodowego zwołanego przez prezydenta… 



Paweł Płuska: – …posiedzenie odbyło się w trybie niejawnym i to, o czym rozmawiano, 

jest objęte klauzulą poufności… 

 

GK: – Trzy lata po śmierci Pawła Adamowicza, jego zabójca stanął przed sądem; 

Stefanowi W. grozi dożywocie… 

 

GK: – Nie wyrzucajmy ich do kosza [maseczki], bo wciąż w aptekach, szpitalach. 

przychodniach trzeba je nosić. Od dziś nie ma już obowiązku noszenia ich w sklepach czy 

komunikacji miejskiej; nie ma izolacji i kwarantanny; ale pandemia nie zniknęła… 

 

GK: – Mimo prawomocnego wyroku sądu sędzia Igor Tuleja znów nie został dopuszczony 

do pracy. W sądzie stawił się przed dziewiątą rano, by dowiedzieć się, że musi uzupełnić braki 

formalne w piśmie z żądaniem przywrócenia do służby sędziowskiej… 

 

GK: – Ze wschodu na zachód przewożą uchodźców, w drugą stronę pomoc humanitarną 

dla oblężonych miast. Ukraińscy kolejarze to armia blisko 300 tysięcy ludzi, dzień i noc są pod 

ruskim ostrzałem – ponad 50 zginęło, jeszcze więcej zostało rannych – bez nich Ukraina nie 

dałaby rady się bronić. 

♣ 
2022-03-29 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7144 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 6 608 nowych zakażonych. 110 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty czwarty dzień 

 

GK: – Cztery godziny trwała kolejna runda negocjacji Ukrainy i rosji w Stambule. Plan 

minimum to kwestie humanitarne, maksimum – zawieszenie broni. Według ukraińskiego 

negocjatora Polska jest na liście państw, które miałyby być gwarantami bezpieczeństwa 

Ukrainy, gdyby ta przyjęła status neutralny. 

Cezary Grochot: – Spotykają się po raz piąty, tym razem bez tradycyjnego uścisku dłoni. 

Po raz pierwszy pojawiła się iskierka nadziei, że negocjacje mogą przynieść jakieś efekty 

głównie z tego powodu – gigantycznych strat ponoszonych przez ruskich każdego dnia i coraz 

bardziej dotkliwych w skutkach sankcji gospodarczych – to podobno miało wpłynąć na zmianę 

twardego stanowiska kremla. Pojawiła się deklaracja o znaczącym ograniczeniu działań 

wojskowych wokół Kijowa i Czernichowa. 

Recep Tayyip Erdoğan, prezydent Turcji: – Nadszedł czas na to, by rozmowy zaczęły 

przynosić konkretne rezultaty. 

CG: – Turcja po raz kolejny jest gospodarzem rozmów, zastąpiła w tej roli Białoruś i to 

rozwiązanie akceptują obie strony; zaakceptowały też udział w negocjacjach ruskiego oligarchy 

– Romana Abramowicza. Kilka godzin temu strona ukraińska poinformowała, że w zamian za 

neutralność chciałaby, aby gwarantami przyszłego bezpieczeństwa Ukrainy było siedem krajów: 

Stany Zjednoczone, Polska, Turcja, Izrael, Dojczland, Francja, Kanada. 

Do zawieszenia broni daleka droga, rosja nawet jak poprzednio nie przerwała 

bombardować ukraińskich miast na czas negocjacji. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Radzę każdemu, kto udaje się 

na negocjacje z rosją, niczego nie jeść i nie pić; najlepiej unikać także dotykania czegokolwiek. 

CG: – To nawiązanie do pojawiających się od wczoraj informacji o dziwnych objawach, 

jakie po jednym z poprzednich spotkań miały wystąpić u członków ukraińskiej delegacji i u 

Abramowicza – sugerowano użycie trucizny. A to komentarz człowieka, który sowieckich 

metod doświadczył osobiście – były prezydent Ukrainy Wiktor Juszczenko omal nie zmarł po 

otruciu bioksynami. 



Wiktor Juszczenko, były prezydent Ukrainy: – Sytuacja putina pogarsza się z dnia na 

dzień, powiedziałbym: dzisiaj wręcz wpada w panikę; nie zdziwiłbym się, gdyby któregoś dnia 

wydał rozkaz użycia broni chemicznej czy nawet nuklearnej. 

CG: – Ukraina bardzo ostrożnie podchodzi do wszelkich deklaracji ze strony ruskiej, także 

tych o rzekomych ustępstwach podczas negocjacji w Turcji czy doniesień o wycofywaniu części 

wojsk. A prezydent Zełenski powtarza: nie przerywajcie dostaw broni, nie zatrzymujcie się w 

sankcjach wobec rosji, bo tylko to działa na putina. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Pojawiają się głosy, że można by wprowadzić 

embargo na dostawy ropy naftowej, ale tylko kiedy rosja zastosuje broń chemiczną. To ręce 

opadają. Na co wy czekacie? Na użycie broni chemicznej?! I my jesteśmy żywymi ludźmi. 

GK: – Nasza granica nadal jest otwarta dla uchodźców, codziennie tysiące trafiają do 

ośrodków recepcyjnych, dostają pomoc, jedzenie, opiekę i to, co najważniejsze: poczucie 

bezpieczeństwa. To kosztuje, a Polska ma oczywiste prawo liczyć na finansową pomoc Unii; 

trzeba tylko o nią wnioskować. 

Jakub Sobieniowski: – Dzisiaj jest ich wyraźnie mniej, ale mniej to ciągle dużo, a 

wszyscy, którzy przyjechali od początku wojny, to ponad 2 miliony 300 tysięcy osób… 

 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Prezydent postanowił sam wyjaśnić, co miał na myśli, gdy 

kończąc swoje warszawskie przemówienie, wypowiedział 10 słów, które wywołały lawinę 

komentarzy na całym świecie, to zdanie dotyczyło putina: 

Joe Biden, prezydent USA: – …Na litość boską – ten człowiek nie może pozostać 

u władzy. 

MW: – …Teraz prezydent podtrzymuje swoje słowa, choć dodaje szerszy kontekst: 

Joe Biden, prezydent USA: – Z niczego się nie wycofuję. Chcę wyraźnie powiedzieć: Ani 

wtedy, ani teraz nie wyrażałem zmiany polityki, ale osobiste moralne oburzenie i nie będę za to 

przepraszał. 

MW: – Mimo coraz ostrzejszych słów pod adresem putina, Joe Biden sugeruje, że byłby 

gotów się z nim spotkać, gdyby takie spotkanie miało doprowadzić do zakończenia wojny 

i odbudowy Ukrainy. Podczas wymiany zdań z dziennikarzem Skype News prezydent mówi 

o jednym z zadań, jakie w Polsce wypełniają amerykańskie wojska: 

Joe Biden: – Rozmawiałem z żołnierzami; wiem, że o pomocy w szkoleniu ukraińskich 

wojsk, które są w Polsce, to jest kontekst; siedziałem z nimi parę godzin, o tym rozmawialiśmy. 

MW: – Do tej pory Amerykanie zaprzeczali, że na terytorium państw NATO szkolą 

ukraińskich żołnierzy. Z kolei przedstawiciel administracji mówi, że w Polsce są ukraińscy 

wojskowi, którzy mają rutynowe kontakty z Amerykanami. 

GK: – Wojna w Ukrainie to nie statystyka: ofiar, rannych, wystrzelonych rakiet, 

zestrzelonych samolotów i helikopterów, zniszczonych domów i miast. – Wojna to ludzkie 

dramaty; bezmyślne i niezrozumiałe okrucieństwo w stosunku do bezbronnych. 

Arleta Zalewska: – … [nie zanotuję okrucieństw – współczuję żyjącym, opłakuję wraz 

z nimi tych, których już nie ma]. 

♣ 



2022-03-30 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6507 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 5 742 nowych zakażonych. 101 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty piąty dzień 

 

GK: – Radykalny rządowy plan – i tu zacytuję: „derusyfikacji węglowodorów” -bez 

ruskiego węgla od maja; bez ropy i gazu od przyszłego roku. Premier przy okazji poucza i 

krytykuje państwa Unii, nie wspominając, że od 6 lat hurtowo kupuje surowce od rosji. 

GK: – Według ukraińskiej armii ruscy rzeczywiście wycofali się z części pozycji pod 

Kijowem, ale nie dlatego, że nie chcą zająć stolicy – zostali wypchnięci przez wojska ukraińskie. 

Krajobraz, jaki zobaczyli żołnierze, którzy odbili ukraińskie wsie i miasteczka jest przerażający. 

Cezary Grochot: – Opustoszałe i kompletnie zniszczone miasta i wsie; ciała zabitych 

leżące na ulicach; spalone domy i rozerwane na strzępy samochody… O każdy kawałek tej 

ziemi toczyły się ciężkie walki. 

Ołeksandr Syrski, generał pułkownik, dowódca wojsk lądowych sił zbrojnych Ukrainy, 

dowódca obrony Kijowa: – Nie możemy wygrać, cały czas tylko się broniąc; właśnie dlatego 

atakujemy i to na wielu odcinkach. 

CG: – Dopiero w obliczu większej klęski wojska ruskie zaczęły się rzeczywiście 

wycofywać z okolic Kijowa. Ale nie był to pokojowy gest kremla – jak próbuje to 

przeciwstawiać ruska propaganda, a próba przykrycia faktów, że ich ofensywa została tam 

powstrzymana. 

Amerykański wywiad ostrzega, że po uzupełnieniu strat i zapasów należy spodziewać się 

nowej ruskiej ofensywy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wróg cały czas jest na naszym terytorium; 

ostrzał naszych miast wciąż trwa; Mariupol wciąż jest zablokowany, rakiety wciąż spadają i to 

są fakty. 

CG: – To samo mówią światowi przywódcy – putin kłamał zbyt wiele razy, żeby teraz mu 

wierzyć. W ciągu ostatnich godzin armia putina blisko 200 razy ostrzelała obwód charkowski; w 

obwodzie kijowskim osiedla mieszkaniowe były celem ciężkiego ostrzału artyleryjskiego ponad 

30 razy. 

GK: – Ukraiński szef dyplomacji ostrzega w Polsce przed Putinem, nie ukrywa, że 

przyjechał do nas po pomoc: 

Przede wszystkim wojskową, ale też dyplomatyczną i humanitarną. Dmytro Kułeba 

spotkał się z marszałkami Sejmu, Senatu, a także premierem. 

Jacek Tacik: – Szef ukraińskiego MSZ tu w Parlamencie prosił o pomoc i przestrzegał, że 

jeżeli Ukraina nie dostanie teraz wsparcia, putin może się okazać za chwilę problemem Polski i 

całej Europy [to jakby szantaż].  

Dmytro Kułeba jeden z najbliższych współpracowników prezydenta Wołodymyra 

Zełenskiego, spotkał się z marszałek Sejmu, a później z marszałkiem Senatu. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Jak najlepsza obsługa uchodźców; jak 

największa pomoc w odbudowie; jak najszczelniejsze i jak najdotkliwsze sankcje. 

JT: – …Ukraina potrzebuje broni. Szef dyplomacji prosił nie tylko o sprzęt wojskowy, ale 

również o wsparcie finansowe. Gospodarka Ukrainy jest zrujnowana. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Tak długo, jak wojna trwa, 

więcej musi być zrobione – chodzi o obronę, kwestie humanitarne, gospodarcze i sankcje. 

JT: – Rozmowy Kułeby z premierem odbyły się przed jego przyjazdem do Parlamentu 

i było to pierwsze oficjalne spotkanie przedstawiciela rządu Ukrainy z Mateuszem Morawieckim 

od czasu jego podróży z Jarosławem Kaczyńskim do Kijowa… 

 

GK: – 224 376 706,35 zł – tyle Polacy zebrali podczas 30 finału Wielkiej Orkiestry 

Świątecznej Pomocy – to kwota ostateczna ze zbiórek, licytacji i wpłat. Jurek Owsiak ogłosił ją 

kilkanaście minut temu. 



Magda Łucjan: – …30 Finał grał dla dziecięcej okulistyki, gdzie potrzebny jest 

supernowoczesny sprzęt, który [nie spisałem nazw tego sprzętu, przepraszam – zapatrzyłem się 

na Magdę] 

Od pierwszego Finału do dziś udało się zebrać 1 750 000 000 złotych. 

 

GK: – Rolnicy czekają na deszcz, patrzą na prognozę pogody, ale nic nie wskazuje na to, 

że wreszcie zacznie porządnie padać. Polska to jedna wielka strefa suszy. 

Zachodnia część Polski pustynnieje najszybciej… 

 

STRATY RUSKIEJ ARMII 

źródło: Sztab Generalny Sił Zbrojnych Ukrainy 

17,3 tysięcy żołnierzy 

605 czołgów 

1723 pojazdy opancerzone 

305 systemów artyleryjskich 

96 wyrzutni rakietowych 

131 samolotów 

131 śmigłowców 

81 bezzałogowców 

 

Andrzej Zaucha: – Uzupełnienie tego sprzętu i wyposażenie na nowo ruskiego wojska 

będzie dla kremla ogromnym problemem. Eksperci oceniają, że bez międzynarodowych sankcji 

zajęło by to nawet osiem lat. 

Konrad Muzyka, analityk wojskowości, dyrektor „Rochan Consulting”: – Biorąc pod 

uwagę obecny reżim sankcyjny nałożony na Moskwę, spadek PKB i co za tym idzie – 

najprawdopodobniej zobaczymy spadek wydatków na obronność, zakładamy, że ten czas będzie 

co najmniej dwa razy dłuższy, to jest 12 – 16 lat. 

AZ: – Od początku inwazji na Ukrainę armia ruska wystrzeliła ponad 1 100 rakiet 

samosterujących; by zbudować nowe, potrzebne są najnowocześniejsze technologie, także 

komputerowe, systemy naprowadzania, a nowe śmigłowce i samoloty wojskowe będą 

potrzebowały awioniki, aby mogły wznieść się w powietrze; ruski sprzęt zbrojeniowy 

sprowadzał to wszystko z zagranicy, najczęściej z Zachodu, który teraz zapowiada, że wziął na 

celownik przede wszystkim ruskie koncerny wojskowe. 

Joe Biden, prezydent USA: – Utrzymamy surowe sankcje, będziemy nadal kontynuowali 

wysiłki, by zapewnić ukraińskim wojskowym zdolność bronienia się. 

AZ: – A to oznacza jeszcze więcej rakiet przeciwpancernych i przeciwlotniczych. I jeszcze 

więcej zniszczonego ruskiego sprzętu wojskowego. Objęta sankcjami ruska zbrojeniówka nie 

będzie w stanie również eksportować. 

Konrad Muza, dalszy ciąg: – rosja jest drugim największym eksporterem uzbrojenia na 

świecie, rok rocznie sprzedaje sprzęt za około 13 miliardów dolarów. 

AZ: – Ale to już przeszłość. Moskwa w biedzie zwraca się do Pekinu; był tam dzisiaj szef 

ruskiej dyplomacji. 

Ławrow: – Jesteśmy zainteresowani w tym, żeby nasze stosunki z Chińską Republiką 

Ludową stabilnie się rozwijały. 

AZ: – Ale nic nie wskazuje na to, by Chiny paliły się do pomagania. Na kremlu panuje 

teraz coraz większa nerwowość, bo ruskie elity są niezadowolone; część zarabiała ogromne 

pieniądze w rosji, ale wydawała je i mieszkała na Zachodzie; sankcje im to właśnie odebrały. Z 

kolei zwolennicy wojny są wstrząśnięci tym jak się toczy; wzywają putina, by ogłosił 

powszechną mobilizację i zajął całą Ukrainę… 

♣ 
2022-03-31 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6525 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 



Polska – 4 997 nowych zakażonych. 133 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty szósty dzień 

 

GK: – Nie ma żadnego gestu dobrej woli ze strony ruskich, nie wycofują wojsk z 

ukraińskiego frontu, ale przegrupowują oddziały i uzupełniają zapasy – dane wywiadowcze 

NATO nie pozostawiają wątpliwości. Zwiększenie ruskiej ofensywy w Donbasie i Mariupolu to 

tylko kwestia dni. 

Jakub Sobieniowski: – W tych ruinach, w ruinach w Mariupolu ciągle próbuje przeżyć 160 

tysięcy osób, w większości mówiących po rusku, w mieście, które ruscy równają z ziemią. 

Ludmiła, mieszkanka Mariupola: – Nie mamy gdzie się umyć. Pijemy wodę Bóg wie skąd 

i z jakimi bakteriami. 

Wiktor, mieszkaniec Mriupola: – Gotujemy to, co znajdziemy wśród sąsiadów: trochę 

kapusty, trochę ziemniaków. Znaleźliśmy przecier pomidorowy i jakieś buraki. 

JS: – O życiu tych ludzi dzisiaj mówił mer Mariupola, mówił do Gdańszczan, na mniejszą 

skalę robił to, co ciągle robi prezydent Ukrainy; mer mówił do radnych Gdańska, a tą drogą do 

świata: 

Wadym Bojczenko, mer Mariupola: – W mieście nie ma wody. Nie ma gazu. Nie ma 

prądu. Ci ludzie są całkowicie odcięci. Zwracamy się do świata, błagamy, żeby zorganizować 

korytarze humanitarne, żeby ludność cywilna mogła opuścić Mariupol. 

JS: – Świat nie może się przyzwyczajać do tych zdjęć; musi widzieć to okrucieństwo 

ruskich, pamiętając, jak to miasto wyglądało, gdy putin mówił, że żadnej inwazji nie będzie. 

Wtedy ruskie władze kłamały i teraz też kłamią, gdy informują o tak zwanej deeskalacji działań 

na północy Ukrainy, z naciskiem na tak zwanej. 

Władysław Atroszenko, mer Czernichowa: – Ruscy kłamią, zamiast wycofywania wojsk i 

zmniejszenia liczby ataków, mieliśmy kolejny ostrzał moździerzowy naszego miasta. Rannych 

zostało 25 cywilów. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – rosja ustawicznie kłamie na temat swoich 

zamiarów, w związku z tym możemy oceniać rosję tylko po działaniach, a nie słowach. Według 

danych wywiadowczych ruskie jednostki nie wycofują się, lecz przegrupowują. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – podziękowałem Stanom Zjednoczonym za 

pomoc humanitarną wartą miliard dolarów oraz dodatkowe dopiero co ogłoszone pół miliarda 

bezpośredniej pomocy do budżetu. Podkreśliłem przy tym, że jesteśmy w punkcie zwrotnym 

i powiedziałem prezydentowi Bidenowi, czego potrzebuje Ukraina. 

JS: – …Jeśli ruskich jest mniej wokół Kijowa, to dlatego, że są wypychani, albo się 

przegrupowują w oczekiwaniu na posiłki, ale militarne sukcesy Ukraińców, nawet jeśli cieszą, 

nie zmniejszają cierpienia, także dzieci. Wojna, to zniszczone czołgi, bitwy, potyczki, 

zaskakująco częste zwycięstwa Ukraińców, ale też ciągle agresja, ciągle potężnej ruskiej armii, 

która ciągle atakuje nawet takie gospodarstwa, jak to, [nie przekażę zdjęć]. 

 

GK: – W Senacie został dziś złożony wniosek o odwołanie marszałka Tomasza 

Grodzkiego, PiS ma kandydata na jego następcę, to Marek Pęk aktualnie wicemarszałek Senatu. 

Wniosek o odwołanie to reakcja na słowa marszałka, który przepraszał Ukraińców za polski rząd 

finansujący zbrodniczy reżim. 

Maciej Knapik: – …Kilka dni później pojawiła się rządowa ustawa: 

(…) zakazuje się przywozu na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej i tranzytu przez 

terytorium Rzeczypospolitej Polskiej węgla (…) pochodzącego z terenu Federacji 

Rosyjskiej (…) 

(…) zamrażaniu wszystkich funduszy i zasobów gospodarczych (…) 

GK: – To był kolejny dzień dyplomatycznej ofensywy szefa ukraińskiej dyplomacji. 

Dmytro Kułeba spotkał się z prezydentem Andrzejem Dudą i wicepremierem Jarosławem 

Kaczyńskim. Szczegółów rozmów nie znamy, ale warunkiem stawienia oporu rosji są dostawy 

broni dla walczącej Ukrainy. 



Jacek Tacik: – …Rozmowy pokojowe w Turcji na razie nie przyniosły rezultatów. Polska 

obok kilku innych krajów miałaby być gwarantem bezpieczeństwa Ukrainy po podpisaniu 

pokoju. 

Ukraina potrzebuje przede wszystkim sprzętu ciężkiego i to jak najszybciej; czas w tym 

wypadku to nie pieniądz, a życie. Ukraińska armia próbuje, ale jest za słaba, żeby odzyskać 

utracone terytorium. 

W tych rozmowach nie ma miejsca na dyplomatyczne zabiegi; Ukraina stawia sprawę 

jasno: bez pomocy Zachodu tu i teraz Ukraina nie powstrzyma rosji, a putin być może nie 

zatrzyma się w Ukrainie, tylko ruszy na zachód. Jacek Tacik, Fakty. 

 

GK: – Nie wiedzą, czy dostaną pomoc, kiedy i ile? Nie wiedzą, czy będą mogli otworzyć 

hotele, restauracje i zaprosić gości. Stan wyjątkowy przy granicy z Białorusią trwa. 

Przedsiębiorcy, którzy nie mogą prowadzić działalności, próbują sobie przypomnieć o tym, że 

grozi im bankructwo. 

 

GK: – Lepiej nie myśleć, co stałoby się z nimi, gdyby nie dało się uciec z ogarniętej wojną 

Ukrainy; dzieci w trakcie chemioterapii i potrzebujące przeszczepów w polskich szpitalach 

dostały szansę na powrót do zdrowia… 

 

GK: – Jeśli poważnie traktujemy plan uniezależnienia się od surowców z rosji, 

odchodzenia od paliw kopalnych, to droga jest jedna: energia odnawialna. Trzeba zmienić 

przepisy, natychmiast – apeluje o to do rządu 60 organizacji – chcą stawiać na energię wiatrową 

i fotovoltaikę. 



Magda Łucjan: – …6 lat temu PiS przyjęło ustawę 10h – powszechnie nazywaną 

antywiatrakową – zgodnie z jej przepisami nowe elektrownie wiatrowe można stawiać w 

odległości nie mniejszej niż dziesięciokrotność wysokości wiatraka od zabudowy mieszkalnej 

czy parków narodowych, a to sprawiło, że nie mogą one powstać praktycznie nigdzie. Nowa 

ustawa, która ma to naprawić, jest gotowa od dwóch lat i czeka. 

Anna Moskwa [zmienić nazwisko], minister klimatu i środowiska, wypowiedź z wczoraj: 

– Podstawową zmianą w tej polityce będzie dodanie pierwszego, a jednocześnie zasadniczego 

filaru, jakim jest suwerenność. 

MŁ: – minister klimatu chwaliła się, że od początku rząd PiS uniezależniał się od rosji, ale 

zapomniała dodać, że: 

Wskaźnik uzależnienia energetycznego Polski od importu surowców 

energetycznych: 

- między 2015-2020 (#PiS) zwiększył się z 29,8% do 42,8% 

- między 2010-2015 (#PO #PSL) zmniejszył się z 31,6% do 29,8% 

Choć hasła suwerenność energetyczna padały na tej konferencji wiele razy, nie padły 

konkrety dotyczące zielonej energii. Pojawił się za to pomysł, żeby gaz, węgiel i ropę z rosji 

zastąpić tymi z Australii czy Kolumbii. 

- Co dla bezpieczeństwa energetycznego Polski oznacza sprowadzanie surowców z 

Australii, Kolumbii? 

Krzysztof Mrozek, związek stowarzyszeń „Polska Zielona Sieć”: – Dalszą niepewność, 

dalszą zależność od zagranicy, podatność na koniunkturę polityczną i gospodarczą, lawinowy 

wzrost cen energii. 

Janusz Gajowiecki, Polskie Stowarzyszenie Energetyki Wiatrowej: – Każdy wiatrak, który 

pracuje w systemie, każda megawatogodzina obniża cenę energii elektrycznej w Polsce o 20 

złotych i to się dzieje już dzisiaj. Proszę sobie wyobrazić, że jeżeli byśmy przynajmniej 

podwoili, potroili… 

MŁ: – Potencjał OZE [Odnawialne Źródła Energii] pokazuje ostatni poniedziałek, kiedy 

padł kolejny polski rekord w pozyskaniu energii z wiatru i ze słońca, pokrywając blisko połowę 

zapotrzebowania na prąd całego kraju. Magda Łucjan. Fakty. 

♣ 
 

 

 

ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – marzec 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-03-01 5 680 034 111 586 12 984 269   

2022-03-02 5 694 767 111 863 14 737 277   

2022-03-03 5 708 827 112 129 14 068 266   

2022-03-04 5 721 316 112 335 12 483 206   

2022-03-05 5 734 041 112 534 12 737 199   

2022-03-06 5 741 739 112 544 7693 10 81 266 1228 

2022-03-07 5 747 322 112 550 5583 6   

2022-03-08 5 760 498 112 767 13 152 217   

2022-03-09 5 774 938 113 001 14 415 234   

2022-03-10 5 788 363 113 185 13 438 184   

2022-03-11 5 799 996 113 306 11 637 121   

2022-03-12 5 811 109 113 434 11 116 127   

2022-03-13 5 818 687 113 443 7580 10 76 921 899 

2022-03-14 5 823 982 113 444 5298 1   

2022-03-15 5 836 672 113 622 12 695 178   



2022-03-16 5 851 147 113 773 14 480 151   

2022-03-17 5 863 414 113 980 12 274 207   

2022-03-18 5 875 072 114 087 11 660 107   

2022-03-19 5 885 451 114 206 10 379 119   

2022-03-20 5 891 140 114 218 5 696 12 72 473 775 

2022-03-21 5 895 304 114 221 4 165 3   

2022-03-22 5 905 463 114 354 10 149 133   

2022-03-23 5 915 888 114 478 10 437 124   

2022-03-24 5 924 876 114 624 8 994 146   

2022-03-25 5 933 107 114 734 8 241 110   

2022-03-26 5 939 735 114 821 6 633 85   

2022-03-27 5 943 227  114 828 3 494 7 42 264 608 

2022-03-28 5 945 594 114 829 2 368 1   

2022-03-29 5 952 200 114 939 6 608 110   

2022-03-30 5 957 940 115 040 5 742 101   

2022-03-31 5 962 931 115 173 4 997 133   

 

  

♣ 
 

 



 

2022-04-01 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6428 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 4 053 nowych zakażonych. 74 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty siódmy dzień 

PK: – Tak szybko ceny nie rosły od ponad 25 lat, a tak wysokiej inflacji nie mieliśmy od 

ponad 20 lat – teraz to już niemal 11%... 

Jakub Sobieniowski: – Taki jest poziom inflacji w Polsce: 10,9%, a tak rząd nie ma sobie 

nic do zarzucenia w tej sprawie. 

Sasin: – Jako rząd zrobiliśmy wszystko poprzez obniżkę podatków pośrednich, żeby 

zdusić inflację i gdyby tego nie było, to ta inflacja byłaby jeszcze większa. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – To jest 

kłamstwo inflacyjne; rząd wykorzystuje wojnę, Covid i tą [tę] sytuację, żeby usprawiedliwiać 

błędy w polityce gospodarczej. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Jeśli Bank Centralny uważać będzie nadal, że 

jego głównym zadaniem jest pomaganie rządowi i drukowanie pieniędzy, żeby rząd mógł łatwiej 

sfinansować swoje wydatki i kupowanie głosów wyborczych, no to może nas czekać bardzo 

poważny problem. 

JS: – Gdy eksperci, samorządowcy i opozycja ostrzegali przed nieprzygotowanym Polskim 

Ładem, rząd nie słuchał. 

Morawiecki w Sejmie: – Jak ktoś nie ma argumentów, to czepia się przecinków. 

JS: – Gdy eksperci ostrzegali, że zagraża Polakom zbyt wysoka inflacja, prezes NBP 

mówił, że zbyt niska: 

Glapiński: – Grozi nam zbyt niska inflacja… 

JS: – Pewnie dlatego dzisiaj: 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska 

Prezes Glapiński otrzymał rekordową premię (600 tysięcy!) za jeszcze bardziej 

rekordową inflację (10,9%). Nic lepszego na 1 kwietnia nie mogli wymyślić. 

JS: – …W momencie rekordowej inflacji, w momencie wojny za polską granicą, 

w momencie, gdy nie ma unijnych pieniędzy na Krajowy Plan Odbudowy, nie ma też w rządzie, 

ministra finansów, jego obowiązki ma pełnić premier od prawie dwóch miesięcy. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

 

PK: – Dzięki sukcesowi negocjacyjnemu premiera wywalczyliśmy największe … [ale to 

są starocie] 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Tych pieniędzy nie ma tylko dlatego, że 

Jarosław Kaczyński woli ministra Ziobrę niż przyszłość Polek i Polaków. 

[Kaczyński woli trwać przy władzy, a Ziobro daje mu większość w Sejmie]. 

Maciej Knapik: – …9 kwietnia w Polsce będzie szefowa Komisji Europejskiej. 

 

PK: – Z kim zagramy na Mundialu? 

 



PK: – Według informacji ukraińskiego ministerstwa obrony ruskie wojska na zajętych 

terenach siłą zabierają od rodziców dzieci i wywożą je w głąb rosji; żołnierze kradną, co tylko 

mogą – nawet czajniki i widelce z elektrowni atomowej w Czarnobylu, ale najgorsze, że wciąż 

mordują. 

Andrzej Zaucha: – Rakiety jedna po drugiej uderzały w wielką bazę paliw w ruskim 

Biełgorodzie, 40 km od ukraińskiej granicy; nad ranem dwa ukraińskie śmigłowce nadleciały na 

małej wysokości, zaatakowały i bezpiecznie odleciały. Spłonęło osiem gigantycznych 

zbiorników. 

Maksymilian Dura, komandor porucznik rezerwy, ekspert portalu defence24.pl: – To jest 

jeszcze większa kompromitacja dla ruskiej obrony przeciwlotniczej, która powinna zareagować, 

a jak widać, nie zareagowała i to nie tylko na terytorium Ukrainy, ale na terytorium Federacji 

Rosyjskiej. 

AZ: – Kijów nie przyznał się do ataku. Taki rajd przeprowadzono po raz pierwszy. 

Sierhij Garmasz, ukraiński publicysta i negocjator: – Wszyscy przyjęli to z zachwytem, bo 

każdy Ukrainiec doskonale rozumie, że wróg nie tylko powinien odejść z naszej ziemi, ale 

zostać tak osłabiony, żeby już więcej nam nie zagrażał. 

AZ: – Na razie tylko odchodzi i to spod Kijowa. Ukraińskie źródła potwierdzają, że 

ruskich nie ma już w: Makariw, Irpień, Hostomel, Borodianka, Iwankiw, Czarnobyl. Ukraińscy 

żołnierze wszędzie witani są jak zbawcy. 

Pierwszego dnia wojny ruscy wysadzili w Hostomelu desant śmigłowcowy; zniszczyli 

największy samolot świata „Mriję”; walki o lotnisko w Hostomelu były jednymi z najbardziej 

dramatycznych w początkowej fazie wojny. 

Leonid Mienkiwskij, mieszkaniec Irpienia: – Wczoraj był bardzo ciężki ostrzał, strzelały 

przede wszystkim czołgi. 

AZ: – Miasto niemal od miesiąca było w jednej trzeciej okupowane przez ruskich; cały 

czas toczyły się tutaj ciężkie walki. Miasto jest niemal zupełnie zniszczone; od 6 marca nie było 

prądu, wody i gazu. Wycofywane oddziały ruscy mają zamiar przerzucić na wschód Ukrainy do 

Donbasu. 

Sierchij Garmasz, dalszy ciąg: – …żeby przedstawić to, co mogą zająć, jako swoje 

zwycięstwo. 

AZ: – Dlatego trwają walki o Mariupol, miasta wokół Doniecka, ciągle ostrzeliwany jest 

Charków; dziesiątki tysięcy ludzi zostało tutaj właśnie bez gazu. 

Ukraińcy proszą Zachód o broń ofensywną: czołgi, samoloty, ciężką artylerię. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy, wypowiedź z wczoraj: – Nie 

dostajemy wszystkiego, czego potrzebujemy. Gdyby tak było, już byśmy tę wojnę wygrali. 

AZ: – A tak, może ona potrwać jeszcze długo. Andrzej Zaucha, Fakty. 

 

PK: – Niezwykłe spotkanie, do którego doszło tuż przed programem: 

Anita Werner: – Wyjątkowy gość TVN24, Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych 

Ukrainy. 

 

PK: – Ponieważ rosja niemal nie ma dostępu do euro i dolara, putin chce, żeby za surowce 

energetyczne Europa płaciła w rublach, ale Europa zapowiada, że tego nie zrobi, bo co innego 

zapisano w kontraktach; jeszcze ważniejsze jest to, że coraz bliżej jest chwila, kiedy od ruskich 

nic kupować nie będziemy. 



Katarzyna Sławińska: – To na razie rozładunek rur, ale pierwszy gaz z Norwegii przez 

Baltic Pipe ma popłynąć w październiku. To jeden z elementów polskiego uniezależniania się od 

gazu z rosji w czasie, gdy kreml sięga po ulubioną broń – gazowy szantaż. W zemście za sankcje 

putin żąda, by od teraz za ruski gaz zachodnie firmy płaciły w rublach i grozi: 

putin: – Jeśli te płatności nie zostaną zrealizowane, uznamy to za niewywiązanie się 

nabywców ze swoich zobowiązań ze wszystkimi konsekwencjami; oznacza to, że obecne 

kontrakty zostaną wstrzymane. 

KS: – kreml chce, by kontrahenci z Zachodu otworzyli konta nieobjęte sankcjami 

w Gazprombanku, na nie wpłacali waluty, które potem zamieniane będą na ruble. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – To ewidentny trick, zwykły 

wybieg, którego celem było ominięcie sankcji i wzmocnienie ruskiej gospodarki. 

KS: – Większość unijnych rządów już mówi: nie zamierzamy nic zmieniać: 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Przejrzeliśmy kontrakty i są w nich zapisane płatności 

w euro, czasami w dolarach. W rozmowie z prezydentem rosji wyraźnie powiedziałem, że tak 

będzie nadal niezależnie od tego, jakie są jego pomysły. 

KS: – Unia pracuje nad wspólną odpowiedzią, na razie gaz do Europy płynie; pierwsze 

płatności w drugiej połowie kwietnia. Mimo planów uniezależnienia wciąż ponad 30% gazu w 

Europie pochodzi z rosji i jego nagły brak byłby problemem, ale dla rosji też oznaczałoby to 

gigantyczne straty. Na sprzedaży paliw kopalnych Moskwa zarabia setki milionów euro 

dziennie, to aż jedna trzecia wpływów do rosyjskiego budżetu. 

Ned Price, amerykański departament stanu: – To kolejna oznaka poważnych tarapatów, w 

jakich jest ruska gospodarka; to oznaka desperacji gospodarczej i finansowej ze strony federacji 

rosyjskiej. 

KS: – Stanom Zjednoczonym łatwiej było zrezygnować z ruskich paliw, stanowiły tylko 

4% całego zapotrzebowania; ale i tak Amerykanie odczuwają brak ropy – na stacjach tankują 

najdrożej od lat; stąd decyzja Joe Bidena o największym w historii uwolnieniu rezerw 

strategicznych: 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – Autoryzuję uwolnienie miliona baryłek 

dziennie przez najbliższe pół roku – 180 milionów baryłek ze strategicznej rezerwy – to jest 

pomoc na czas wojny, aby zwiększyć podaż ropy do czasu, gdy wzrośnie produkcja. 

KS: – Biden apeluje, by rezerwy uwolniły też inne kraje. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

PK: – Czy cała zjednoczona opozycja jest w stanie pokonać Viktora Orbana? 

Michał Tracz z Budapesztu: – Początek kampanii zdecydowanie należał do opozycji 

zjednoczonej ze wspólnym kandydatem na premiera ostro punktującej Viktora Orbana, ale kiedy 

tylko zaczęła się wojna, Orban narzucił swoją narrację, że tylko jego partia zdolna jest być 

gwarantem pokoju, a opozycja dogaduje się z Ukrainą, by wciągnąć Węgry w wojnę. Bez 

wolnych mediów wielu Węgrów w to uwierzyło, a Orbanowi skoczyły słupki poparcia. 

 

TESTY NA COVID-19 (nowe zasady) 

- skierowanie od lekarza 

- test w przychodni albo we wskazanym laboratorium 

- koniec bezpłatnego testowania w aptekach i punktach wymazowych 

 

PK: – Gdyby to był grudzień, to widok nie byłby taki straszny… 

Paweł Abramowicz: – [krótko mówiąc, w Warszawie 15 centymetrów śniegu. Ale nie 

wiemy, gdzie jeszcze] 

♣ 
2022-04-02 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6428 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 2 103 nowych zakażonych. 96 zgonów. 

 



WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty ósmy dzień 

DR: – Sytuacja na wschodzie jest ekstremalnie trudna – mówi prezydent Wołodymyr 

Zełenski i ostrzega: kreml szykuje się do potężnego uderzenia na Donbas i Charków; 

jednocześnie na północy Ukrainy ruscy w widocznym odwrocie, ale to, co zostawiają, to jedynie 

śmierć i zgliszcza. 

Serhij Łukasz, mieszkaniec wsi Mospanowe: – Dostałem w twarz odłamkiem, moje ręce – 

straciłem kilka palców. 

Anna Czerwińska: – …Serhij jedynie stał przed domem z dwoma kolegami, rozmawiali; 

ruscy otworzyli ogień; Julia jechała autobusem, który też stał się celem ruskiej armii: 

Julia, mieszkanka Charkowa: – Cały autobus ostrzelali, cywilny, czternaście osób 

przeżyło, osiem zginęło. 

„Pastor”, ukraiński żołnierz: – Tu w Czukii zrzucili z samolotu bombę burzącą Fat500, 

spadła na ulicę. 

AC: – Taka broń jest zwykle wymierzona w cele wojskowe; armia putina zrzuca je na 

osiedla, zginęło już 158 dzieci. 

Natalia, mieszkanka Mariupola: – Tu był kiedyś sierociniec, mieszkały w nim dzieci, 

którym dano przyszłość. 

AC: – Dzieci z sierocińca udało się ewakuować, zanim ruscy go zrujnowali. Ukraiński 

rzecznik praw dziecka alarmuje, że potwory porywają dzieci i używają ich: 

Mykoła Kułeba, ukraiński rzecznik praw dziecka 

„Potwory porywają dzieci i używają ich jako żywych tarczy, by <chronić> swoje 

niosące śmierć kolumny”. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Na wschodzie sytuacja pozostaje ekstremalnie 

trudna, ruskie żołnierze zmierzają w kierunku Donbasu i Charkowa. Przygotowujemy coraz 

bardziej aktywną obronę. 

[Mam tu dosyć niewdzięczną sytuację – Panie Rudnik i Czerwińska są przecież w 

Warszawie, a nie w Ukrainie. – Julia, „Pastor”, Natalia i prezydent Wołodymyr Zełenski nadają 

autentyczne komunikaty o niedającej się przecenić wartości historycznej, ale są one 

przetwarzane i przycinane na felieton pani Czerwińskiej czy zapowiedź pani Rudnik. 

Redakcyjny felieton – piękna literatura; ale w Faktach powinniśmy słyszeć przede wszystkim 

fakty, fakty i jeszcze raz fakty! – jedynie uzupełnione redakcyjnym komentarzem o sprawach 

ogólnych, bądź wymagających podkreślenia]. 

AC: – Wczoraj prezydent Wołodymyr Zełenski spotkał się z szefową Parlamentu 

Europejskiego. Dziś Roberta Metsola była w Polsce. 

 



WŁADZE UNII EUROPRJSKIEJ 

Roberta Metsola Tedesco Triccas – maltańska prawniczka i polityk, posłanka do 

Parlamentu Europejskiego VII, VIII i IX kadencji, od 2022 p.o. przewodniczącej 

Parlamentu Europejskiego. Wikipedia 

Urodzona na Malcie w 1979 roku, Roberta Metsola jest posłanką do Parlamentu 

Europejskiego od 2013 roku. W listopadzie 2020 roku została wybrana na pierwszą 

wiceprzewodniczącą, a po śmierci Przewodniczącego Sassoliego 11 stycznia pełniła 

obowiązki Przewodniczącej Parlamentu. Jest trzecią kobietą Przewodniczącą 

Parlamentu Europejskiego, po Simone Veil (1979-1982) i Nicole Fontaine (1999-

2002). 

18 stycznia 2022 we wtorek posłowie wybrali Robertę Metsolę (EPP, MT) na 

Przewodniczącą Parlamentu Europejskiego do 2024 roku, uzyskała ona 458 głosów. 

David Maria Sassoli – włoski dziennikarz, prezenter telewizyjny i polityk, poseł do 

Parlamentu Europejskiego VII, VIII i IX kadencji, przewodniczący Parlamentu 

Europejskiego IX kadencji. 

Data i miejsce urodzenia: 30 maja 1956, Florencja, Italia 

Data i miejsce śmierci: 11 stycznia 2022, Oncology Referral Center, Italia 

Charles Michel – belgijski i waloński polityk oraz prawnik. W latach 2007–2011 

minister ds. kooperacji, w latach 2011–2014 i w 2019 przewodniczący Ruchu 

Reformatorskiego, od 2014 do 2019 premier Belgii, od 2019 przewodniczący Rady 

Europejskiej. Wikipedia 

Data i miejsce urodzenia: 21 grudnia 1975 46 lat, Namur, Belgia 

Ursula von der Leyen 

Przewodnicząca Komisji Europejskiej 

Ursula Gertrud von der Leyen z domu Albrecht – dojczlandzka polityczka i lekarka, 

działaczka Unii Chrześcijańsko-Demokratycznej, posłanka do Bundestagu, w latach 

2005–2009 minister ds. rodziny, osób starszych, kobiet i młodzieży, od 2009 do 

2013 minister pracy i spraw społecznych, w latach 2013–2019 minister obrony, od 

2019 przewodnicząca Komisji Europejskiej. Wikipedia 

Data i miejsce urodzenia: 8 października 1958 Ixelles, Belgia 

 

AC: – Amerykanie przekazują kolejne drony, rakiety, noktowizory, karabiny maszynowe i 

handi [?] Kolejne partie sprzętu pomagają Ukraińcom skutecznie się bronić i przechodzić do 

kontrofensywy. 

Jewhen Jenin, wiceminister spraw wewnętrznych Ukrainy: – Widać, że wróg przecenił 

swój potencjał, przynajmniej w okolicach Kijowa. My wciąż idziemy naprzód, wyzwalamy 

nasze miasta, ewakuujemy naszych ludzi. 

AC: – To co zastają po wyparciu ruskich jest przerażające. To akurat podkijowska Bucza – 

na ulicach leżą ciała. 

Mateusz Lachowski, wolontariusz, dokumentalista: – Strzelają do wszystkiego, co się 

rusza, jeżeli pojawiało się w centrum takich miejscowości i oczywiście też masowe gwałcenie 

kobiet. 

AC: – Wycofując się, ruscy żołnierze wszystko niszczą, to droga w okolicach Sum; 

zabierają, co się da; nie tylko pieniądze i biżuterię, ale też dziecięce zabawki, a nawet patelnie. A 

tereny minują. 

 

DR: – Obóz władzy nie zauważył; szeroko pojęta opozycja uczciła 25 urodziny 

Konstytucji – wykuwała się w cieniu ostrych sporów, ale obowiązuje. Rocznica jej uchwalenia 

stała się manifestacją jedności liderów ugrupowań opozycyjnych, być może nie ostatnią. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …To zorganizowane równolegle i w porozumieniu 

obchody ruchów obywatelskich i opozycji. Ani Trybunał Konstytucyjny, ani kancelaria 

prezydenta – strażnika Konstytucji, ani marszałek Sejmu, ani rząd nie zauważyli, że 25 lat temu 

uchwalono Polską Ustawę Zasadniczą. 

[Uchwalenie Konstytucji 2 kwietnia 1997 rok] 

Głos. Nr 47 
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Głosowało 497 

Większość 2/3 332 

Za 451 

Przeciw 40 

Wstrzymało się 6 

25 lat temu Polska wraz z tekstem Konstytucji dostała strukturę nowoczesnego państwa, z 

trójpodziałem władzy, szacunkiem dla człowieka i prawami definiującymi wolność i 

demokrację. Po 2015 roku PiS nie wykonywał wyroków Trybunału Konstytucyjnego i 

przejmował władzę nad niezależnym sądownictwem. W obronie Konstytucji protestowano w 

całej Polsce, a dla partii Jarosława Kaczyńskiego Konstytucja stała się słowem zakazanym, 

przeszkadzały nawet koszulki [z napisem KONSTYTUCJA] na pomnikach i lekcje o 

Konstytucji organizowane w wielu miastach, zorganizowane o 20 lat za późno. 

Wanda Traczyk-Stawska, uczestniczka powstania warszawskiego: – To jest nasza w tej 

chwili najważniejsza obrona i broń. Nie możemy przegrać tych wyborów. 

KKZ: – Uczestniczka powstania warszawskiego swoje przesłanie kieruje do tych, którzy 

dziś zebrali się w Sejmie. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, PSL: – Łączy nas Konstytucja. Łączy nas szacunek do 

Konstytucji, łączy nas wola przestrzegania Konstytucji. 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska: – Naszym problemem jest to, że do władzy doszli 

ludzie, którzy tę Konstytucję świadomie, cynicznie, bezwzględnie gwałcą. 

KKZ: – To rocznica Konstytucji połączyła liderów wszystkich ugrupowań opozycyjnych, 

którym do tej pory trudno się było spotkać. Skoro już się udało, to Donald Tusk powrócił do idei 

jednej wspólnej listy opozycji w wyborach, bo nie ma sensu dyskutować o zmianach w 

Konstytucji, tylko trzeba wygrać wybory i jej przestrzegać. 

[liderzy opozycji biorący udział w obchodach, od prawej do lewej, a może od lewej do 

prawej: Robert Biedroń, Lewica – Włodzimierz Czarzasty, Lewica – Donald Tusk, Platforma 

Obywatelska – Władysław Kosiniak-Kamysz, PSL – Szymon Hołownia, Polska 2050 –Urszula 

Zielińska, przewodnicząca, Zieloni. Czyli bez Konfederacji]. 

Tusk: – Jakiekolwiek sondaże weźmiemy pod uwagę, jakiekolwiek, to razem mamy gdzieś 

między 52 a 58. Wystarczy? Wystarczy. A jak będziemy mieli 30, 12, 10, 15, 4. Wystarczy? 

Nie. Nie wystarczy. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Do nas 

30%, niech Szymon dołoży swoje 20, Władek swoje 10 – i jesteśmy w domu! 

KKZ: – Wygląda na to, że Lewica gotowa jest na wspólne listy; PSL sugeruje dwie; 

Kosiniak: – Raczej muszą być te dwie wrażliwości pokazane, ta wrażliwość centrowo- 

umiarkowana i ta bardziej liberalno-lewicowa [i już się wymigał na prawo do PiS-u] 

KKZ: – Szymon Hołownia deklaracji w sprawie jednej listy nie złożył. 

Hołownia: – Musimy wygrać te wybory [znaczy: ja muszę wygrać] po to, żeby 

Konstytucję obronić. 

DR: – Operacja zima i fatalna pomyłka aury, bo to nie ten kolor i nie ten miesiąc; nie tak 

miał wyglądać ten wiosenny weekend. Biało za oknami, ślisko na ulicach, połowa Polski tonie w 

zaspach, w dziewięciu województwach alerty pogodowe. 

Paweł Płuska: – W stolicy dziś było wielkie białe zaskoczenie,  bo wczoraj, gdy się 

zaczęło, prawie wszyscy przewidywali, że rano nie będzie śladu; za to rano trudno było szukać 

śladów, ale wiosny… Front atmosferyczny podzielił Polskę: na południu, w centrum i na 

wschodzie mamy śnieg – miejscami nawet 26 centymetrów, rekord padł w Siedlcach, za to 

reszta kraju cieszy się wiosną. 

 

DR: – Węgry na politycznym rozdrożu; jutro wybory; czy Viktor Orban utrzyma władzę? 

Na razie utrzymuje sondażową przewagę nad opozycją, a na jego korzyść działa wojna w 

Ukrainie. Fides [partia] gwarantem pokoju – taką narrację udało mu się narzucić także dlatego, 

że wzorem kremla skutecznie tłumi wolność słowa. 

Michał Tracz z Budapesztu: – Viktor Orban od lat uzależnia Węgry od rosji – tak mówią 

ci, którzy biorą udział w manifestacji antyrządowej w centrum Budapesztu. Ale są też tacy, 

którzy właśnie w polityce Orbana upatrują nadzieję na dobrobyt i bezpieczeństwo; ale gdyby 



chcieli zadać Państwo pytanie: Czy nadchodzące jutro wybory będą w pełni sprawiedliwe? To 

proszę pamiętać, że Węgrzy w domach albo w samochodach jadąc do pracy, nie mogą włączyć 

ani jednej stacji radiowej niezależnej od władzy, bo takiej stacji radiowej po prostu tutaj nie ma. 

Adam Bihari, dziennikarz tygodnika „hvg”: – Takich redakcji jak ta na Węgrzech zostało 

bardzo niewiele – „hvg” to jeden z największych ostatnich tygodników niezależnych od władzy. 

Niezależne media w większości zostały wykupione, nie przez Orbana, ale przez związanych z 

nim oligarchów; część redakcji szybko została prze nich zamknięta. 

MT: – Wykupione prze przyjaciół Orbana media szybko zmieniły profil na prorządowy. A 

tym, które zostały, władza utrudnia pracę, nie tylko podczas kampanii: 

Bihari, dalszy ciąg: – władza ani razu nie wpuściła nas do żadnego szpitala, nie mogliśmy 

zobaczyć, jak radzą sobie z pandemią – rozmawiano tylko z rządowymi mediami. 

MT: – W taki sposób władza przejęła niemal pełną kontrolę nad przekazem informacji. W 

prorządowych mediach widać tylko Orbana i nikt nie prostuje jego słów o rzekomej współpracy 

opozycji z Ukrainą; i groźbach, że to opozycja sprowadzi wojnę na węgierskie rodziny. Władza 

jest tylko chwalona, a opozycja bywa w telewizji sporadycznie; czasem to tylko kilkanaście 

minut dziennie. 

Asolt Enyedi, profesor, politolog, Uniwersytet Środkowoeuropejski w Budapeszcie: – 

Fides wykorzystuje cały aparat państwa przeciwko opozycji; stało się jasne, że opozycja nie ma 

dostępu do obywateli; nie była zapraszana do telewizji publicznej i radia. Władza ustaliła zasady 

tej kampanii, że żyją tylko na własny interes. 

MT: – Przez 12 lat rządów Orban zniszczył nie tylko niezależne media, praktycznie 

podporządkował sobie sądownictwo, zmienił ordynację tak, by pomagała jego partii; latami 

zohydzał Unię, zrzucając na nią winę za kłopoty ekonomiczne. Wrogiem uczynił też osoby 

LGBT nieraz porównując je do pedofilów. Zresztą razem z wyborami jest też referendum – 

Węgrzy odpowiedzą choćby na tak zadane pytanie: 

Czy popiera Pan/Pani nauczanie o orientacji seksualnej nieletnich w publicznych 

placówkach edukacyjnych bez zgody rodziców? – TAK - NIE 

Balázs Tóth, Węgierski Komitet Helsiński: – To jest taka taktyka, żeby wskazać kogoś 

bądź coś, czego ludzie mają się bać, a my, władza jesteśmy tymi, którzy was przed tym 

ochronią. 

MT: – Taki płynący non stop przekaz pada tu na podatny grunt, zwłaszcza gdy 

największym zmartwieniem od lat jest stan portfela. 

Po długim kryzysie ekonomicznym sytuacja części Węgrów zaczęła się poprawiać i nawet 

jeśli nie wszystkim jest lepiej, to przynajmniej nie jest gorzej; i dla wielu to jest najważniejsze. 

To właśnie programy socjalne, duże inwestycje i obietnice zapewnienia pokoju są dla 

wielu usprawiedliwieniem prorosyjskiej postawy Orbana. Dlatego na wyborcach Fidesu takie 

porównanie (na zdjęciu Orban z putinem) nie robią większego wrażenia. A na dzień przed 

wyborami Orban może być niemal pewnym ponownego zwycięstwa. Michał Tracz, Fakty, 

Budapeszt. 

 

DR: – Siedemnasta rocznica śmierci papieża Jana Pawła Drugiego… 

♣ 
2022-04-03 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6428 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – nowych zakażonych.  zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – trzydziesty dziewiąty dzień 

DR: – …cywile torturowani i mordowani z zimną krwią, kilkaset osób, na ulicach, pod 

domami w masowych grobach; masakra w Buczy pod Kijowem. O dowodach na ludobójstwo 

mówił minister Kułeba; o zaostrzaniu sankcji; Unia, świat potępia; Ukraina dalej walczy. 

[Wiele zdjęć zabitych Ukraińców]. 



Anna Czerwińska: – Wyzwolony od okupantów jest już niemal cały obwód kijowski, 

wyzwolony jest nieco Prypeć koło Czarnobyla. 

Mateusz Lachowski, wolontariusz, dokumentalista: – Dzisiaj mer Irpienia powiedział, że 

rozstrzelano kilka kobiet, potem przejechali po nich czołgiem. 

Antony Blinken: – Patrzenie na te zdjęcia jest jak cios w brzuch. 

AC: – Rano rakiety Iskander spadły na Odessę. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jaki jest cel ruskich sił zbrojnych? Chcą 

przejąć zarówno Donbas, jak i południe naszego kraju. Jaki jest nasz cel? Obrona naszej 

wolności, naszej ziemi i naszego narodu. 

AC: – O tym, w jakim chaosie ruscy uciekają z wyzwalanych przez Ukraińców terenów, 

może świadczyć to nagranie: porzucone skradzione rzeczy, ale też porzucone hełmy, broń i 

kamizelki kuloodporne; albo to – rozrzucona damska bielizna. A o tym jak ci, którzy nazywali 

siebie wyzwolicielami, są teraz zdesperowani, może świadczyć kolejne nagranie: (fragment 

rozmowy ruskiego żołnierza, pominiemy) 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – rosja jest gorsza niż tak zwane 

„państwo islamskie”, jeżeli chodzi o skalę i okrucieństwo popełnianych zbrodni, będziemy 

zbierać wszystkie dowody. 

DR: – Ruchy wojsk, liczby ofiar i rannych, a pośród nich dramaty pojedynczych ludzi… 

 

DR: – Wybór Węgrów: na korzyść opozycji mogła zadziałać frekwencja; na korzyść 

Orbana ordynacja skrojona pod partię rządzącą. Czy po 12 latach Fidesu przyszedł czas na 

zmiany? O 19;00 lokale wyborcze zostały zamknięte. 

Michał Tracz z Budapesztu: – Już są pierwsze sondażowe wyniki: 49% dla Fidesu…… 

♣ 
2022-04-04 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6373 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 493 nowych zakażonych. 43 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty dzień 

Anna Czerwińska: – [Dowodów ludobójstwa jest coraz więcej… tych opowieści nie da się 

zapisywać, zwłoki wymagają zadumy; po prostu nie powinno ich być… Istnieje naród 

morderców! Świat na to pozwala, nie widzi potrzeby, nawet możliwości walki]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zobaczcie, co z tym miasteczkiem zrobili 

ruscy żołnierze; oni do ludzi odnoszą się gorzej niż do zwierząt; to jest ludobójstwo. Widzicie 

sami. Tysiące ludzi zostało zabitych, zakatowanych; kobiety zostały zgwałcone na oczach 

dzieci. 

[Znów w milczeniu nie postawię o tym ani jednej litery]. 

GK: – Widzieliśmy zdjęcia z masakry w Buczy… Czas na decyzje i działanie – tu i teraz. 

Przez Polskę i Białoruś do rosji jadą dziennie setki TIR-ów; gaz i ropa wciąż płyną do Europy – 

z kraju, którego przywódcy wydali rozkaz zabijania cywilów. 

Jacek Tacik: – Czterdziesty dzień wojny, dzień, który każe spojrzeć na rosję i putina 

zupełnie w inny sposób: 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Nie możemy nie widzieć tych obrazów 

jako cios w żołądek – jeszcze przed inwazją mówiliśmy, że dojdzie do okrucieństwa, a teraz 

widzimy, ruscy dopuścili się zbrodni wojennych. [I co? Mówiliście ruskim, że ich nie 

zaatakujecie!] 

Joe Biden, prezydent USA: – Byłem krytykowany za nazywanie putina zbrodniarzem 

wojennym. To co się wydarzyło w Buczy, to zbrodnia wojenna. [I co? I nic!] 

JT: – Bucza, jak mówi zachodni świat, to druga Srebrenica, w której zamordowano 

bośniackich muzułmanów, do tej pory uznawane za największe ludobójstwo w Europie od czasu 

drugiej wojny światowej. 

[Bucza, Srebrenica i inne – to nie Iga Świątek i ranking tenisowy!] 



Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Takiej brutalności wobec cywilów nie 

widzieliśmy w Europie od dekad; to jest przerażające i nie do zaakceptowania. [I co? Nadal nie 

obronimy Ukrainy, bo nie chcemy wojny z rosją!!!] 

Ya’ir Lapid [Izraelski dziennikarz] 

Nie sposób przejść obojętnie wobec przerażających obrazów spod kijowskiego 

miasta Bucza, po odejściu wojsk rosyjskich. Umyślne krzywdzenie ludności 

cywilnej jest zbrodnią wojenną i zdecydowanie to potępiam. 

JT: – Prezydent Zełenski, który od ponad miesiąca apeluje i prosi o konkretną pomoc, 

a nie tylko słowa wsparcia, znowu zwrócił się do Zachodu i znowu zarzucił mu bierność: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zapraszam panią Merkel i pana Sarkoziego do 

odwiedzenia Buczy i do zobaczenia, do czego przez czternaście lat doprowadziła polityka 

ustępstw wobec rosji. 

JT: – Obecny prezydent Francji [Emmanuel Macron], który od wybuchu wojny dziewięć 

razy kontaktował się z putinem, po tym, co tu się wydarzyło, zapowiedział zaostrzenie działań 

wobec rosji: 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Wydarzenia z Buczy wymagają nowej rundy 

sankcji; popierania w szczególności odnośnie węgla i ropy, o których wiemy, że są dla rosji 

szczególnie bolesne. [Szczególnie bolesne są zwłoki zwykłych ludzi na ulicach i już w ziemi]. 

JT: – Presja na zachodnich przywódców tu w Europie i za oceanem rośnie. 

Marcin Wrona, Waszyngton 

Przerażające obrazy z przedmieść Kijowa przypominają nam o najokrutniejszych chwilach 

historii świata. W tej sytuacji Stany Zjednoczone będą dążyły do usunięcia rosji z rady praw 

człowieka ONZ. [Przerazi to ruskich]. 

Maciej Woroch, Londyn 

Premier Boris Johnson zapewnia, że nie spocznie, dopóki sprawiedliwość nie dosięgnie 

winnych odrażających ataków na cywilów, a szefowa brytyjskiej dyplomacji w Warszawie 

wzywa Zachód do zaostrzenia sankcji przeciwko rosji. [Jedyne sankcje to czołgi i samoloty dla 

Ukrainy]. 

B9 

NADZWYCZAJNY SZCYT 

DZIEWIĄTKI BUKARESZTEŃSKIEJ NATO 

Warszawa, 25/02/2022 [takie stare?] 

Kraje bałtyckie zrezygnowały z importu ruskiego gazu; Polska z ruskiego węgla. 

JT: – Polska zapowiada chęć zamknięcia granicy z Białorusią, przez którą przejeżdżają 

setki, jeśli nie tysiące TIR-ów docierając do rosji. 

Szymon Szynkowski vel Sęk, sekretarz stanu w ministerstwie spraw zagranicznych: – 

Zgodnie z prawem unijnym podjęcie takiej jednostronnej decyzji bez konsultacji z partnerami 

bez zgody partnerów jest po prostu prawnie niemożliwe. W związku z tym to musi być unijna 

decyzja. Domagamy się takiej unijnej decyzji. [Której i tak nie wykonamy, bo my nie 

wykonujemy unijnych decyzji]. 

JT: – Polska apeluje o powołanie międzynarodowej komisji, która obok 

międzynarodowego trybunału karnego w Hadze miałaby zbadać skalę zbrodni w Buczy i innych 

miejscowościach Ukrainy. [Do tego czasu niech trupy leżą na ulicach]. 

[Muszę przerwać do rana, żeby się uspokoić…] 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu (G7): – Domagam się, aby organizacje 

międzynarodowe, takie jak międzynarodowy komitet Czerwonego Krzyża uzyskały dostęp do 

tych obszarów w celu udokumentowania okrucieństw. 

JT: – Ukraiński wywiad wojskowy opublikował dane osobowe ponad półtora tysiąca 

ruskich żołnierzy, którzy mieli brać udział w masakrze w Buczy. Ukraina liczy, że to, co tu się 

stało, to przekroczenie cienkiej czerwonej linii, które będzie początkiem końca wojny i samego 

putina. Jacek Tacik, Fakty. 

GK: – ruskie wojska wycofują się z północy Ukrainy, nie okupują już żadnego miasta 

w obwodzie sumskim; wciąż bombardują Mariupol i Charków, koncentrują siły, ściągają nowe 

siły do walki o Donbas; ruscy zostawiają po sobie zniszczenia i miny pułapki. 



Monika Krajewska: – Miasto widmo, na każdej ulicy, na każdym rogu widać tu ślady 

walki i konsekwencji… [Ale to relacja z Warszawy]. 

Denis, mieszkaniec Mariupola: – Tylko na tym podwórku mamy siedem ofiar; zginęło tu 

wielu cywilów; wciąż mnóstwo ciał znajduje się w mieszkaniach. Wiem, że w tym budynku 

mieszkały dwie niepełnosprawne osoby i spaliły się żywcem, gdy wybuchł tu pożar. 

MK: – Władze Ługańska wzywają mieszkańców do ewakuacji, alarmują, że ruskie wojsko 

zniszczy tam wszystko, co napotka na swojej drodze; ruscy wciąż blokują i intensywnie 

bombardują Charków. W Czernichowie, który ruscy opuszczają, ale w pobliżu wciąż 

koncentrują sprzęt wojskowy, miasto zostało prawie całkowicie zrujnowane, brakuje tam wody, 

prądu, gazu i ogrzewania. 

Mieszkaniec Czernichowa: – Dziś po raz pierwszy od wielu tygodni mogliśmy kupić 

chleb, nawet trudno opisać nasze wzruszenie; ludzie stali w kolejce i płakali. 

MK: – Wycofujący się ruscy zostawiają po sobie nie tylko masowe groby i potworne 

zniszczenia, ale także ukryte miny: znajdowane są w sklepach spożywczych, prywatnych 

mieszkaniach, zabawkach, a nawet w ludzkich zwłokach. Ukraiński MSZ informuje, że 

zaminowano ponad 80 tysięcy kilometrów kwadratowych Ukrainy. 

Dowódca batalionu ukraińskich wolontariuszy: – Jest tu wiele tak zwanych niespodzianek, 

których jeszcze nie znaleźliśmy. Przed nami bolesna praca, a szczególnie przed inżynierami, 

którzy będą szukać i neutralizować ładunki; jeszcze długo nie będziemy tu bezpieczni. 

MK: – W rozminowaniu miasta ukraińskich wojskowych wspiera Patron – słynna 

maskotka Czernichowa: ten malutki terier znalazł już prawie sto ukrytych min. Monika 

Krajewska, Fakty. 

 

GK: – Jakie podwyżki dla budżetówki? 

 

GK: – Zwycięstwo nie było niespodzianką, ale skala zaskoczyła chyba nawet samego 

Orbana; jego Fides zdobył ponad 53% głosów, a zjednoczona opozycja 34% w wyborach do 

węgierskiego parlamentu – to będzie piąta kadencja Orbana jako prezydenta. [I czym się pan tak 

cieszy, panie Kajdanowicz?] 

Wyniki wyborów 

98,96% przeliczonych głosów 

Źródło: VTR. VALASZTAG.HU/OGY2022 

FIDESZ – 53,29% 

Pórbeszed; momentum; dk; JOBBIK; mszp; LMP – 34,89% 

Mi/Hazánk – 6,15% 

 

GK: – To jest moment, w którym PiS musi zdecydować, czy wciąż po drodze im z 

Orbanem, politykiem, który mówił, że walczył z Zełenskim, który [Orban] mówił jawnie, że 

wybrał pro-ruski kurs – nie chce sankcji na rosję, nie chce pomagać Ukrainie. 

Maciej Knapik: – …Przegrana jednej listy na Węgrzech to dyskusja o wyborach w Polsce: 

Hołownia: – Tworzenie jednej listy zawsze będzie obarczone też tymi trudnościami, które, 

jak mówi… A to może być już inna droga, dlatego że prościej jest dogadywać się w mniejszych 

układankach. 

[Mniejsze układanki już były w poprzednich wyborach; u nas obowiązuje metoda donta, 

która preferuje duże układanki] 

MK: – Opozycja pójdzie w rozsypkę i będzie tak jak poprzednio. 

Kosiniak: – To też będzie niedobre; więcej niż dwie listy to też będzie wygrana PiS. 

[Tu znów widać, jak paskudna jest polityka]. 

MK: – Jak słyszymy, opozycji daleko do porozumienia. 

♣ 
2022-04-05 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6317 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 



Polska – 1 891 nowych zakażonych. 50 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty pierwszy dzień 

AW: – Bucza oczami reportera TVN24 – to tam zwykli ludzie, mieszkańcy, mordowani 

byli przez ruskich, ze spętanymi z tyłu rękami, to tam wojenne zbrodnie widać po prostu na 

ulicy; to tam są teraz eksperci i dziennikarze, żeby zebrać dowody na ten mord; to tam jest teraz 

Konrad Borusiewicz [dziękuję, wystarczy]. 

AW: – Po Buczy jest dziś Irpień – informacja rzeczniczki praw człowieka: znaleziono tam 

ciała dzieci, młodszych niż dziesięć lat – ze śladami gwałtów i tortur [dziękuję, wystarczy]. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Na forum ONZ [nie było to Forum ONZ, lecz jakaś 

komisja] prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełenski [z ekranu] opisywał szczegółowo 

okrucieństwo najeźdźców. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Strzelano w tył głowy, wrzucano do studni, 

byli miażdżeni czołgami, obcinano im ręce i nogi, podrzynali im gardła, kobiety gwałcono 

i mordowano na oczach dzieci. 

KKZ: – Jest zbrodnia, musi też być i kara… W Buczy pojawili się [raczej są już] ukraińscy 

prokuratorzy. Na miejscu są też przedstawiciele organizacji międzynarodowych, też 

dokumentują. 

Richard Weir, organizacja „Human Rights Watch”: – Tu było ciało, szukam dowodu, 

w jaki sposób doszło do śmierci. 

KKZ: – New York Times pokazał zdjęcia satelitarne, 18 i 19 marca, gdy Buczę okupowali 

ruscy – ciała ludzi leżą na ulicy, tak jak odnaleźli je ukraińscy żołnierze. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy, dalszy ciąg z ONZ: – Aby ukarać raz na zawsze 

tych, którzy uważają się za uprzywilejowanych, tych którzy są przekonani, że wszystko może 

ujść im na sucho; by pokazać wszystkim innym bandytom, jak będą karani. Jeśli ci najwięksi 

zostaną tak potraktowani… [TVN obciął]. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

AW: – Każde euro, każdy cent, [każdy TIR], który otrzymujecie z rosji lub wysyłacie do 

rosji, ma na sobie krew narodu ukraińskiego – Witalij Kliczko [burmistrz Kijowa] mówi wprost 

– ukraiński rząd nazywa to po swojemu, ale przekaz jest jasny: koniec z ropą, węglem i gazem z 

rosji, tylko że w Europie nie wszyscy ten przekaz rozumieją. 

Katarzyna Sławińska: – …Kolejne europejskie kraje wyrzucają ruskich dyplomatów [czy 

wszystkich? Raczej nie wszystkich]. 

Wydalenia ruskich dyplomatów 

Szwecja – 3 

Litwa – wydalenie ambasadora 

Dania – 15 

Dojczland – 40 

Francja – 35 

Hiszpania – 25 

Italia – 30 



Dmytro Kułeba 

Minister spraw zagranicznych Ukrainy 

By zapobiec „nowym Buczom” wprowadźcie matkę wszystkich sankcji: przestańcie 

kupować ropę, gaz i węgiel z rosji. Przestańcie finansować machinę wojenną putina. 

ruska gospodarka – i jej wojna – skończyłyby się w ciągu kilku miesięcy. Kilka 

miesięcy zaciskania pasa warte jest kilku tysięcy ocalonych istnień. 

KS: – Z ruskim gazem całkowicie zerwały na razie Litwa, Łotwa i Estonia. 

Robert Habeck, minister gospodarki i ochrony klimatu Dojczlandu: – Pracujemy nad 

uniezależnieniem się od ruskiej ropy, węgla i gazu. W przeciwieństwie do innych krajów Europy 

dojczlandzki rząd w ostatnich latach, a nawet dekadach tylko zwiększał swoją zależność. 

Frank-Walter Steinmeier 

Prezydent Dojczlandu 

„Stawialiśmy na budowę mostów, w które rosja już nie wierzyła i przed którymi 

ostrzegali nas nasi partnerzy”. 

KS: – Berlin zapewnia, że będzie wysyłał na Ukrainę więcej broni i że poprze kolejne 

unijne sankcje zaproponowane właśnie przez: 

Ursula von der Lyen, Przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Wprowadzimy zakaz 

importu węgla z rosji. 

KS: – To cztery miliardy euro rocznie. 

Maciej Sokołowski, Bruksela 

To pierwszy raz, kiedy Komisja proponuje uderzenie w dostawy ruskiej energii. 

Unijne porty mają być też zablokowane dla ruskich statków, a granice zamknięte dla 

ruskich i białoruskich firm transportowych; na czarną listę trafią też kolejne ruskie 

nazwiska i banki. – Decyzje jeszcze w tym tygodniu. 

KS: – Jeszcze w tym tygodniu unijni przywódcy spotkają się w Kijowie z prezydentem 

Ukrainy Wołodymyrem Zełenskim. Od jutra ministrowie spraw zagranicznych NATO mają 

decydować o kolejnej pomocy wojskowej. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Mówimy o zaawansowanych systemach 

zbrojeniowych; mówimy o broni przeciwpancernej, która okazała się bardzo skuteczna na polu 

bitwy. 

KS: – Zwiększenie dostaw broni zapowiada Waszyngton. 

John Kirby, departament obrony Stanów Zjednoczonych: – Wiemy, że Ukraińcy 

najbardziej potrzebują wyrzutni Jawelin i Singer oraz dronów. Naszym celem jest dostarczać jak 

najszybciej i jak najwięcej sprzętu, żeby Ukraińcy mogli się bronić. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Oprócz kolejnych sankcji, które Biały Dom ma nałożyć do 

końca tygodnia, administracja zapowiada decyzje w sprawie dalszej pomocy wojskowej. 

Z nieoficjalnych doniesień wynika, że Waszyngton prowadzi negocjacje w sprawie przekazania 

walczącej Ukrainie ciężkiego posowieckiego sprzętu, o który najbardziej prosi prezydent 

Zełenski. 

KS: – Czesi jako pierwsi wysłali na Ukrainę kilkanaście czołgów T72 i wozy bojowe. 

Katarzyna Sławińska, Fakty. 

AW: – rosja szykuje się do ataku na wschodzie Ukrainy i całkowitego zajęcia Donbasu. 

Mariupol to wciąż miasto walk, Słowiansk to także jest cel, Charków wciąż jest bombardowany. 

Monika Krajewska: – Wymiana ognia pod Mikołajowem i szybka ewakuacja dzienni 

karzy CNN. Choć ruscy wycofują się z północy Ukrainy, na południu i wschodzie sytuacja 

wciąż wygląda w ten sposób: najbardziej zacięte walki toczą się w Mariupolu. Prezydent 

Ukrainy przyznał dziś, że położenie jego żołnierzy jest trudne, brakuje amunicji i sprzętu, ruscy 

są coraz bliżej centrum miasta. Turcy zaproponowali pomoc w ewakuacji rannych i wywiezienie 

ciał zmarłych; ale na to musi zgodzić się kreml. [Nie zgodził się]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wszystko jest gotowe, cała infrastruktura; 

możemy ich wywieźć do Berdiańska, nie mniej oczekujemy na zgodę putina. Wszystko zależy 

od niego. Ja rozmawiam z Erdoanem, on rozmawia z putinem. 

MK: – Gra toczy się teraz o Słowiansk, bo opanowanie tego miasta pozwoli na otoczenie 

Ukraińców w Donbasie… Nieprzerwanie bombardują też Charków; tylko w ciągu ostatnich 24 



godzin przeprowadzili tam 54 ataki z użyciem broni dalekiego zasięgu: artylerii, moździerzy, 

wyrzutni rakietowych i czołgów. 

Igor Terechow, mer Charkowa: – Mamy całe dzielnice zrównane z ziemią, gdzie nie ma 

ani jednego całego budynku, same ruiny i ludzie wciąż w nich żyją, bo po prostu nie mają dokąd 

pójść. 

MK: – …Ukraińskie władze twierdzą, że koszmar Buczy to tylko wierzchołek góry 

lodowej; Borowianka może być następna. 

 

AW: – Koniec z rehabilitacją po Covidzie. 

- To może być katastrofa – około pół miliona osób może mieć problemy pocovidowe. 

 

Maciej Knapik: – 250 czołgów Abrams już wkrótce będą w Polsce, potężny zakup za 

4 750 milionów dolarów… Pierwsze 28 Abramsów ma trafić do Polski jeszcze w tym roku – w 

celach szkoleniowych. Kontrakt ma być zrealizowany do końca 2026 roku. [Długo trwa 

produkcja czołgu]. 

 

AW: – W Polsce wszystkie ręce na pokład i wszystko dla Ukrainy. Raport szlachetnej 

paczki pięknie to pokazuje: co drugi Polak pomaga, a 80% będzie pomagać tak długo, jak będzie 

trzeba. 

 

AW: – Wszyscy jesteśmy winni – ogłasza papież Franciszek, a ponieważ chodzi mu 

o wojnę w Ukrainie, to nie wszyscy są zadowoleni z tego, co od papieża słyszą. Franciszek 

współczuje Ukraińcom, ale nie wskazuje agresora. 

 

AW: – Wiatr dał popalić, gdzieniegdzie nawet dosłownie, bo jak płonęły trawy i lasy, to 

przez wiatr strażacy nie mogli ich skutecznie gasić. Wiało bardzo mocno, na północy 

huraganowo. 

♣ 
2022-04-06 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6539 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 571 nowych zakażonych. 77 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty drugi dzień 

AW: – Stopy procentowe mocno w górę, wchodzą w najwyższy poziom od 9 lat; Rada 

Polityki Pieniężnej próbuje zapanować nad inflacją, Polacy próbują to jakoś przerwać. 

Marzanna Zielińska: – W wielu domach szykują się bardzo skromne święta. Wysokość 

stopy referencyjnej 4,5%... 

 

Ceny mieszkań zł/m2 

 Marzec 2021 Marzec 2022 

Warszawa 

Łódź 

Wrocław 

Gdańsk 

Kraków 

Poznań 

10 969 

6 854 

9 062 

10 068 

9 756 

7 988 

12 780 

8 085 

10 295 

10 968 

11 490 

9 281 

Karolina Banaszek, Główny Urząd Statystyczny: – Na przykład wzrost cen masła o około 

27%, cukier około 24%, pieczywo to jest wzrost w granicach 17%. 

MZ: – …Ceny za wynajem też wzrosły od 40% do 60%. 

 

AW: – [wraca katastrofa smoleńska] 

 



AW: – Ruiny nie miasto – tak wygląda Borodzianka; kiedyś mieszkało tam 13 tysięcy 

ludzi, ale większość uciekła, kiedy przyszła wojna; ci, którzy zostali, chowali się w piwnicach 

domów, tylko jak przeżyć w piwnicy domu, kiedy domu już nie ma. 

Konrad Borusiewicz: – Trudno zliczyć, ile budynków w Borodziance zostało kompletnie 

zniszczonych; w jakiś sposób dotknięte przez bombardowania i ostrzały są chyba wszystkie 

budynki w tym kilkunastotysięcznym mieście. Jeszcze kilka tygodni te budynki będą 

odgruzowywane przez służby ratunkowe, które w piwnicach poszukują ludzi, którzy mogli się 

tam schronić przed nalotami. [Budynki kilkunastopiętrowe prefabrykowane]. 

Borodzianka, jak mówią Ukraińcy, jest jednym z tych najbardziej zburzonych 

odzyskanych miast. Przed bombardowaniami to był jeden budynek – [w tym momencie to 

wypalone lewa i prawa część, ze stertą gruzu z części środkowej]. Tu widać siłę wybuchów i ich 

niszczycielską moc. 

AW: – Czy w Chostomelu zamordowano 400 cywilów, czy w kolejnych miejscowościach 

pod Kijowem odbywał się horror? ruscy zostawiają po sobie koszmarne ślady, chcą zabijać nie 

tylko bronią, chcą zabijać też głodem – ostrzegam, bo nie da się tego oglądać… 

AW: – Stany Zjednoczone uderzają kolejnym pakietem sankcji boleśnie i celnie – w córki 

putina; najbliższa rodzina ławrowa też będzie miała kłopot; podobnie jak ruskie banki. Po 

masakrze w Buczy także Unia szykuje się do ostrych wobec rosji decyzji: 

Katarzyna Sławińska: – (córki putina: Katerina Tichonowa, Maria Woroncowa) 

- Zakaz podróżowania po Europie i zamrożenie majątków to sankcje, jakie nałożyły Stany 

Zjednoczone [co USA ma do podróżowania po Europie?] na dwie córki putina i na najbliższą 

rodzinę ławrowa: żona Maria Ławrowa i córka Jekaterina Winokurowa – to tylko część dużego 

pakietu ogłoszonego w Waszyngtonie. 

Marcin Wrona, Waszyngton 

Administracja powtarza, że putin i jego współpracownicy ukrywają gigantyczne 

majątki wśród członków swoich rodzin. Amerykanie wprowadzają całkowity zakaz 

nowych inwestycji w rosji i nakładają pełne blokujące sankcje na Sbierbank Rosii – 

największą ruską instytucję finansową i na Alfabank – największy prywatny bank w 

rosji. Jutro Waszyngton ogłosi pełną listę państwowych firm, które będą objęte 

sankcjami. 



Jen Psaki 

Rzeczniczka prasowa Białego Domu 

Głównym celem jest wyczerpanie zasobów, które pozwalają putinowi na 

prowadzenie wojny przeciwko Ukrainie. 

KS: – Amerykanie koordynują sankcje z najbogatszymi krajami z grupy G7 i z Unią 

Europejską, choć unijni ambasadorzy wciąż nie uzgodnili szczegółów piątego uderzenia 

w finanse kremla. 

Maciej Sokołowski, Bruksela 

Dziś było zbyt wiele pytań, jak przyznają dyplomaci i zbyt mało czasu, by rozwiać 

wątpliwości wobec 300 stron dokumentów, jakie otrzymali wczoraj wieczorem. Nikt 

stanowczo się nie sprzeciwił, ale część państw chce doprecyzowania zapisów, część 

rozszerzenia i tak już długiej listy wyjątków, a część, tak jak Polska, zaostrzenia 

sankcji. Kolejna próba jutro. 

KS: – Polska apeluje przede wszystkim o mocniejsze uderzenie w ruskie surowce, na liście 

proponowane jest: 

Propozycja 5. Pakietu unijnych sankcji 

Zakaz importu węgla 

Zamknięcie granic dla ruskich i białoruskich firm transportowych 

Zamknięcie portów dla statków z rosji (z wyjątkami) 

Zakaz transakcji z 4 kluczowymi bankami 

Zakaz importu m.in. cementu, drewna i owoców morza 

Import ruskiego węgla do UE: 4 miliardy euro rocznie 

Import ruskiej ropy i gazu do UE: 80 miliardów euro rocznie 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – To nie będą ostatnie nasze 

sankcje. 

Charles Michel, przewodniczący Rady europejskiej: – Prędzej czy później będą potrzebne 

środki na ropę, a nawet gaz. 

KS: – W ogromnym stopniu uzależniony od rosji Dojczland mówi, że nie może 

natychmiast zrezygnować z ruskich surowców, ale będzie do tego dążył. Węgry z kontraktów 

z rosją w ogóle nie zamierzają rezygnować. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Po tym, co świat zobaczył w Buczy, sankcje 

przeciwko rosji muszą być współmierne do wagi zbrodni wojennych popełnionych przez 

okupanta. 

KS: – Waszyngton zapowiedział oprócz sankcji kolejną dostawę dronów-kamikadze 

z głowicami przeciwpancernymi; o kolejnym militarnym wsparciu decydują też szefowie 

dyplomacji państw NATO. Według szefa NATO rosja wciąż nie zrezygnowała z planów zajęcia 

całej Ukrainy i zniszczenia międzynarodowego porządku. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

♣ 



2022-04-07 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6478 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 487 nowych zakażonych. 64 zgony. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty trzeci dzień 

 

AW: – Szef NBP o inflacji w Polsce: Działamy zdecydowanie i nie zamierzamy jej 

wypuścić spod kontroli. Jest za wysoka i nie ustaniemy w determinacji, żeby ją obniżyć. O 

cudzie gospodarczym było dziś niewiele, za to wiele o gospodarce było też od Jacka Sasina. 

Mimo że zżera nas drożyzna i inflacja, jest świetnie. 

Jakub Sobieniowski: – prezes NBP powiedział: polski cud gospodarczy. Przy poziomie 

inflacji 10,9%. 

Jacek Sasin: – Spółki skarbu państwa mają się dobrze jak nigdy. A tym samym, można 

powiedzieć, polska gospodarka ma się dobrze jak nigdy. 

Adam Glapiński, prezes NBP: – Mamy Narodowy Bank Polski działający profesjonalnie, 

mamy silny rząd. 

To jest inflacja wojenna. 

AW: – Jak udźwignąć mieszkaniowy kredyt, kiedy w sklepach drogo, rachunki są 

kosmiczne, inflacja rośnie i stopy procentowe też. Ponad dwa i pół miliona osób dostaje od tego 

gorączki, kiedy co miesiąc dostają do zapłacenia raty? 

Paweł Płuska: – …pani Monice rata już skoczyła o 400 złotych, każdy miesiąc, każda taka 

konferencja [prezesa NBP] oznacza nerwy i strach. 

 

AW: – Morawiecki krytykuje Macrona; Macron odpowiada i przypomina: polskiego 

premiera wspiera polska skrajna prawica, a sam polski premier wspiera skrajną prawicę we 

Francji. We Francji w niedzielę prezydenckie wybory: obok Macrona o zwycięstwo walczy 

Marine Le Pen – ta sama, która wspiera putina i z którą polski premier spotykał się tak chętnie 

jak z Orbanem. 

Morawiecki: – Panie prezydencie Macron, ile razy negocjował pan z putinem? Co pan 

osiągnął? Ze zbrodniarzami się nie debatuje, nie negocjuje. 

Emmanuel Macron 

Prezydent Francji ubiegający się o reelekcję 

„Ta wypowiedź była bezpodstawna i skandaliczna, ale mnie nie zaskoczyła. Mateusz 

Morawiecki, sam wspierany przez skrajnie prawicową partię, ingeruje we francuską 

kampanię wyborczą, po tym, jak kilkakrotnie przyjął panią Marine Le Pen, którą 

popiera” 

„Rozmawiałem z Putinem na temat doprowadzenia do zawieszenia broni i rozejmu. 

(…) Myślę, że to mój obowiązek” 

Maciej Knapik: – Jaki był dyplomatyczny cel krytyki prezydenta państwa sojuszniczego w 

ramach Unii Europejskiej i NATO? 

To proste – słyszymy w Sejmie: premier Morawiecki zwracał się niby do Macrona, ale tak 

naprawdę nie mówił do niego i nie oczekiwał, że Macron to usłyszy i odpowie, stąd dziś 

nerwowe odpowiedzi polityków władzy… Morawiecki mówił to w istocie do publiczności 

w Polsce… 



Anna Czerwińska, Paryż: – Na finiszu kampanii przed pierwszą turą wyborów Marine Le 

Pen dogania Emmanuela Macrona. Według sondażu opublikowanego w Le Figaro, różnica 

stopniała do jednego procenta: 39% dla prezydenta Macrona; 38% dla Marine Le Pen. Ponad 

20% uprawnionych Francuzów nie zdecydowało jeszcze, na kogo odda swój głos i zapowiada 

się wyjątkowo niska frekwencja. 

[kandyduje również Jean Lassalle „La France authentique”] 

 

AW: – Potworność tej wojny się nie kończy, ona rośnie, więc muszę ostrzec: one są 

straszne. W Chostomlu niemal na każdym podwórku leżą zabici cywile, mają ślad od strzału w 

tył głowy i mają związane ręce. Ukraińskie władze mówią o jeszcze jednej makabrze – ruskich 

mobilnych krematoriach. 

Cezary Grochot: – Kolejne makabryczne odkrycie, w jednym z garaży w Chostomlu 

ukraińscy żołnierze znaleźli jedenaście ciał bestialsko zamordowanych cywilów; niemal na 

każdym podwórku zabici bezbronni ludzie, to też były egzekucje, każda z ofiar ma związane 

ręce, zabici strzałem w tył głowy. Podobnie jest niemal w każdym wyzwolonym przez 

ukraińskie wojska mieście… 

Wadym Bojczenko 

Mer Mariupola 

„Świat nie widział tragedii tej skali, co w Mariupolu, od czasów nazistowskich 

obozów koncentracyjnych. Zamienili całe nasze miasto w obóz śmierci. To już nie 

jest Czeczenia ani Aleppo. To są nowe Auschwitz i Majdanek”. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja jest absolutnie pewna swojej 

bezkarności; my musimy to zmienić, musimy powstrzymać i postawić ich przed wymiarem 

sprawiedliwości. 

CG: – Wszystkiemu zaprzecza kremlowska propaganda; twierdzi wręcz, że to nie 

zamordowani cywile, a przebrani aktorzy. Ale zbrodni jest zbyt wiele, dowodów też. 

Tygodnik DER SPIEGEL: Russische Soldaten besprachen Gräueltaten gegen Zivilisten 

über Funk 

„Zbrodnie na cywilach – masowy proceder akceptowany przez najwyższych rangą 

dowódców” 

„Najpierw ich przesłuchaj, a potem zastrzel”. 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – Na pewno widzieliście obrazy z Buczy, 

widzieliście to, co się dzieje pod Kijowem. Ciała leżące na ulicach, zabici strzałem w tył głowy, 

cywile ze związanymi za plecami rękami – to dowody nieludzkiej brutalności. 

CG: – Ukraińcom udało się zidentyfikować niektórych żołnierzy z brygady piechoty 

morskiej, która brała udział w zbrodniach wojennych w Buczy… 

AW: – Borodzianka też liczy zabitych, w piwnicach domów, pod gruzami… 

Paweł Szot, Kijów: – Na Borodziankę nie spadają już bomby, ale ludzie często w niej 

umierają. Widzieliśmy mężczyznę, który miesiąc temu podczas ostrzału spadł ze schodów 

i dotkliwie się połamał. Ale lekarze dotarli do niego dopiero dzisiaj. Widzieliśmy ludzi, którzy w 

XXI wieku gotują swój obiad na kilku cegłach ustawionych we własnym ogródku. Widzieliśmy 

Borodziankę, która jest morzem gruzów. Ale najgorsze, co zobaczyliśmy, kryło się pod tymi 

gruzami. 

Tragedia skryta pod gruzami Borodzianki: strażacy znajdują kolejne ciała. To mieszkańcy, 

którzy chowali się w piwnicach. Na ten budynek ruska bomba spadła 1 marca. Zawalonych 

budynków są tu dziesiątki, trwa rozminowanie, odgruzowanie i liczenie zabitych. Oficjalnie od 

początku wojny w całej Ukrainie zginęło półtora tysiąca cywilów; prawdopodobnie liczba ofiar 

jest znacznie wyższa. W samym tylko obwodzie kijowskim władze nie potrafią się doliczyć 

kilkuset mieszkańców. 

 

AW: – W Unii trwa narada, szef NATO ostrzega: Tak długo jak ta wojna trwa, istnieje 

ryzyko eskalacji poza Ukrainę. 

Katarzyna Sławińska: – Przed decydującą bitwą o wschód Ukrainy minister spraw 

zagranicznych Ukrainy w kwaterze NATO z jasnym przesłaniem: broń, broń i jeszcze raz broń. 



Amerykański sekretarz stanu w wywiadzie dla telewizji NBC zapewniał, że na każdy ruski 

czołg w Ukrainie zachód przekaże dziesięć systemów antypancernych. 

Szef Sojuszu mówi o dostarczaniu różnych systemów antypancernych. 

Wozy opancerzone wyślą też Brytyjczycy czy Australia. 

Joe Biden, prezydent USA: – Nie chwalimy się wszystkimi rodzajami broni, jakie 

sojusznicy przekazują Ukrainie. Ale zaawansowane systemy i amunicja docierają tam 

codziennie. 

KS: – Dla Ukrainy kluczowy jest czas. Zachód ogłasza nową pomoc po masakrze 

w Buczy… Jak trudne, pokazuje kolejny dzień dyskusji nad unijnym pakietem sankcji, 

jednomyślności wciąż nie ma. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Zakaz sprowadzania ruskiego węgla? Tak. Ale nie od 

razu, a dopiero za trzy albo cztery miesiące, czyli w połowie sierpnia. Właśnie nad takimi 

szczegółami dyplomaci w Brukseli spędzają kolejny dzień; spierają się o to, czy skrócić listę 

wyjątków czy wprowadzić nowych 200 osób i firm. 

KS: – Świat coraz bardziej izoluje rosję, właśnie została zawieszona w sprawie członka 

ONZ-owskiej Rady Praw Człowieka za systematyczne i rażące łamanie tych praw. Katarzyna 

Sławińska, Fakty. 

 

AW: – Prezydent Duda u Borisa Johnsona na Downing Street, a obaj mówili jednym 

głosem: Ukraina dostanie wojskowy sprzęt, a ukraińscy uchodźcy pomoc. 

Maciej Woroch, Londyn: – Nie wszystko można było omówić przez telefon, dlatego 

rozmowa w cztery oczy tu na Downing Street była konieczna, by bezpiecznie porozmawiać 

o sprawach związanych z militarną pomocą dla Ukrainy…  

 

AW: – Unia zabiera nam 30 milionów euro, zabiera na nasze własne [nie moje] życzenie. 

Polska nie stosuje się do wyroków TSUE i teraz musi płacić kary za Turów. Kolejne kary rosną 

także za to, że rząd nie likwiduje Izby Dyscyplinarnej w Sądzie Najwyższym. 

Michał Tracz: – …aż połowa tej kwoty została potrącona z funduszy dla Województwa 

Kujawskiego. W ten sposób na jeden z programów województwa nie trafi 69,5 mln zł [a po 

jakimż to kursie? 30 x 4,64 = 139,20 milionów złotych]. 

Pieniądze będą pochodziły z budżetu państwa, a więc zapłacimy wszyscy. 

Szefowa Komisji Europejskiej ogłosiła dzisiaj, że Bułgaria ma zaakceptowany Plan 

Odbudowy i niebawem dostanie pieniądze… 

 

AW: – Nie żyje Ludwik Dorn i dziś wiele osób z szacunkiem go wspomina. Był 

marszałkiem sejmu, wicepremierem, ministrem i wieloletnim posłem, pisał bajki, cytował 

klasyków, był mistrzem ciętych ripost… trzeci bliźniak …brał lekarzy w kamasze 

Ludwik Dorn 

1954 - 2022 

♣ 
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Polska – 1 330 nowych zakażonych. 58 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty czwarty dzień 

AW: – Dziś znowu muszę ostrzegać, bo zaraz na zdjęciach będzie śmierć. Tylko śmierć 

została tam, gdzie na dworcu w Kramatorsku tłum ludzi czekał na ewakuację. To, co zrobili tam 

ruscy, to masakra, są dziesiątki rannych, nie żyje co najmniej pięćdziesiąt osób. Nie da się tego 

nie pokazywać, bo to cała potworna prawda o tej wojnie. 

Katarzyna Sławińska: – Niewyobrażalne okrucieństwo. W tym miejscu nawet 4 tysiące 

dzieci, matek, osób starszych czekało na szansę ucieczki przed zapowiadanym ruskim 



uderzeniem na wschód Ukrainy. Atakujący dobrze wiedzieli, co tu się dzieje, kto będzie celem. 

Celowo użyli zabronionej przez międzynarodowe prawo amunicji kasetowej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To zwykły dworzec, zwykli ludzie. Nie było 

tam żadnych wojskowych, tylko ludzie, którzy chcieli wyjechać na bezpieczne tereny. 

KS: – Według ukraińskich władz ujawniona dotąd skala ruskich zbrodni to wierzchołek 

góry lodowej. Tylko w podkijowskiej Borodziance spod gruzów jednego domu jednego dnia 

wydobyto 26 ciał. 

W miejscowości Jahydne koło Czernichowa okupanci spędzili 150 osób i na cztery 

tygodnie zamknęli na 65 metrach w szkolnej piwnicy. Na ścianie kronika tych strasznych dni 

i nazwiska kilkunastu osób, które zmarły. Wśród stłoczonych tu ludzi było nawet 50 dzieci. 

Najmłodsze miało dwa miesiące. 

W każdej miejscowości, z której wycofali się ruscy, podobne obrazy, podobne historie. To 

Czernichów – miasto zniszczone w 70% 

- Tu w tym domu zginęło 47 osób 

KS: – Mimo nieustannego bombardowania Mariupola, mimo tego ataku na dworcu 

w Kramatorsku rosja zaprzecza zbrodniom. Wśród serii kłamstw w wywiadzie rzecznika kremla 

dla brytyjskiej stacji Skay News, uwagę zwraca jedno zdanie: 

Tak, mamy znaczące straty wśród żołnierzy i jest to dla nas ogromna tragedia. 

To może skłonić ruskich do jeszcze większego bestialstwa. Przed spodziewaną bitwą 

o wschód i południe Ukrainy – masowa ewakuacja. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

AW: – Teraz krwawiąca Bucza i ciała cywilów zakopane, gdzie się da: na podwórkach, w 

ogródkach. Jedna tylko ekipa policjantów do popołudnia znalazła dziś siedem ciał. 

Paweł Szot: – …Buczę odwiedziła dziś Ursula von der Leyen. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – To nie do pomyślenia, co 

spotkało Ukrainę. Zobaczyliśmy okrucieństwo armii putina. Obojętność i bezmyślność, z jaką 

okupowali to miasto. Tutaj w Buczy zobaczyliśmy, jak człowieczeństwo zostało rozbite. 

 

AW: – Wyjątkowo cenny świąteczny koszyk. 

 

AW: – Ale teraz Polska, Francja i napięcie, które znów rośnie. Ostra wymiana zdań ma 

dalszy ciąg. 

Emmanuel Macron 

Prezydent Francji 

Źródło: „Le Parisien” 

„…Polski premier jest skrajnie prawicowym antysemitą, który wyklucza osoby 

LGBT… Wspiera Marine Le Pen, którą wielokrotnie przyjmował. Nie bądźmy 

naiwni, dziś chce jej pomóc przed wyborami…” 

 

AW: – Tylko cztery kraje miały odwagę, by nie finansować ludobójstwa. Nowy klip 

prezydenta Zełenskiego mówi jasno, kto zrezygnował z ruskiego paliwa: Polska, Litwa, Łotwa i 

Estonia. Nie ma pewności, kto odpowiada za to, że ruski węgiel wciąż do Polski jedzie. 

Tusk: – Za te przejazdy odpowiada w blisko 50% spółka kontrolowana przez państwo, 

a więc PKP Cargo. 

Maciej Knapik: – …i tu zaczyna się problem, bo wiceminister (Andrzej Bittel) zajmujący 

się koleją upiera się, że: 

AB: – decyzje podejmuje się na poziomie Komisji Europejskiej; 

MK: – …Unia Europejska w kolejnym (5) pakiecie sankcji wprowadza embargo na import 

węgla (4 mld euro rocznie), ale ma wejść w życie dopiero w sierpniu, a koniec z gazem czy ropą 

to perspektywa kolejnych miesięcy. 

 

AW: – Wczoraj 30 milionów euro kary za Turów, dziś prawie 70 mln euro kary za Izbę 

Dyscyplinarną. Unia Europejska zabiera Polsce kolejne pieniądze, bo polski rząd nie zrobił nic, 

żeby tego uniknąć… 



[Doktryna PiS polega na pokazaniu Polakom, że nic nie mają z Unii Europejskiej, żadnych 

pieniędzy, więc dobrze, jeżeli Unia nawet zabiera. Nie ma sensu tkwić w Unii Europejskiej]. 

Michał Tracz: – …Komisja Europejska potrąciła Polsce 69 mln euro. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Jest to przykre, że rząd niefrasobliwie 

gospodaruje nie tylko naszymi pieniędzmi jako podatników, ale lekceważy poważne środki z 

Unii Europejskiej, które są Polsce niezwykle potrzebne. 

 

AW: – W niedzielę Francuzi wybierają prezydenta [podobno to pierwsza tura] i warto się 

przyjrzeć nastrojom i sondażom, bo kiedy Emmanuel Macron uprawiał dyplomację wojenną, 

jego rywalka Marine Le Pen gromadziła poparcie. Szefowa skrajnej prawicy nie wspomina tym 

razem o sympatiach dla putina, a miałaby wiele do powiedzenia. 

Anna Czerwińska, Paryż: – Wygląda tak, że w najnowszych sondażach przewaga 

prezydenta Macrona wynosi jeden punkt procentowy. 26% dla Macrona; 25% dla Marine Le 

Pen; a jeszcze rano ta przewaga wynosiła 3%... Ponad 30% uprawnionych nie zamierza 

w niedzielę głosować, a 40% tych, którzy chcą, decyzję o tym, na kogo z 12 kandydatów odda 

swój głos, podejmie w ostatniej chwili. 

 

AW: – …w Polsce kto pomaga bądź nakłania do przerywania ciąży podlega karze. 

[Jeżeli PiS-owi rzeczywiście chodzi o zwiększenie urodzeń, to powinien problem otoczyć 

wieloma udogodnieniami i poważnym wsparciem finansowym dla rodzących matek, a nawet 

wykazać, że domy dziecka są puste, bo PiS-owcy przyjęli do swych domów wszystkie dzieci; 

nawet powinni wykluczyć ze swych szeregów tych, którzy nie mają dzieci, bo stosują środki 

antykoncepcyjne]. 

 

AW: – Bardzo drogie święta od kilkunastu lat… 

Paweł Płuska: – to porównanie zeszłorocznego i tegorocznego koszyka cenowego 50 

produktów: Źródło: dlahandlu.pl 2021 rok – 270 zł; 2022 rok – 340 zł. 

♣ 
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Polska – 1 414 nowych zakażonych. 41 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty piąty dzień 

 

DR: – Odmierzona w tygodniach nadzieja na europejską przyszłość i zbliżający się wielki 

bój o Donbas; rosja koncentruje na wschodzie siły, Ukraińcy ciężki sprzęt; z Zachodu płyną 

kolejne dostawy, a z Kramatorska kolejne dowody zbrodni. 

Katarzyna Sławińska: – Tuż przed bestialskim atakiem cywile czekają na dworcu 

w Kramatorsku na ewakuację; to nagranie momentu wczorajszego ataku – wybuchy, panika 

i śmierć… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To kolejna zbrodnia rosji i osoby 

odpowiedzialne zostaną z niej rozliczone. 

John Kirby, amerykański departament stanu: – To był ruski ostrzał, użyli pocisku 

balistycznego krótkiego zasięgu; to kolejny dowód ruskiej brutalności, który zostanie 

przekazany prokuraturze. 

KS: – Wojenne zbrodnie rosji potępili też przywódcy Unii Europejskiej: Ursula von der 

Leyen i Dżosep Boris [Joseph Boris? Chyba chodzi o Borisa Johnsona, premiera Wielkiej 

Brrytanii] w Kijowie spotkali się z prezydentem Wołodymyrem Zełenskim. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Drogi Wołodymyrze, moja 

wiadomość dla ciebie jest jasna – Ukraina należy do europejskiej rodziny, wyraźnie słyszymy 

wasze apele, jesteśmy tu, by dać wam pierwszą pozytywną odpowiedź. 



KS: – Szefowa Komisji Europejskiej przekazała kwestionariusz, który pozwoli Ukrainie 

uzyskać status państwa kandydującego, z zapewnieniem, że jego rozpatrzenie zajmie nie lata, a 

tygodnie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Gotowe odpowiedzi, droga Orszulo, będziemy 

mieli w ciągu tygodnia. 

KS: – Także tu na spotkaniu w czasie wizyty brytyjskiego premiera w Kijowie, bo po 

porażce na północy Ukrainy rosja przerzuca i uzupełnia siły. Zmieniła dowódcę operacji na 

generała: Aleksandr Dwornikow, z doświadczeniem z wojny w Syrii; to wszystko przed wielkim 

uderzeniem na wschód i południe – celem jest stworzenie korytarza łączącego rosję z Krymem. 

Wywiady Stanów Zjednoczonych i innych państw NATO na bieżąco przekazują Ukrainie 

informacje o ruchach ruskich wojsk. Zachód wreszcie przekazuje też ciężki sprzęt – oprócz 

posowieckich czołgów T72, brytyjskich i australijskich wozów opancerzonych, ze Słowacji 

system antyrakietowy S-300. 

Aduard Heger, premier Słowacji: – Wierzę, że ten system obrony pomoże ocalić przed 

agresją tak wiele niewinnych istnień, jak to możliwe. 

Maciej Matysiak, pułkownik rezerwy, ekspert fundacji „Stratpoints”, były zastępca szefa 

służby kontrwywiadu wojskowego: – Jeśli w tym momencie zapadają decyzje o wysłaniu tych 

kaflowych czołgów, zestawów przeciwlotniczych, to one w momencie wysłania nie wejdą do 

walki; to też jest czas, który jest potrzebny Ukraińcom na sprawdzenie ich, obsłużenie, 

przygotowanie techniczne. 

KS: – ruska ofensywa na wschodzie może zacząć się w najbliższych dniach. Ukraina robi 

wszystko, by 9 maja na wielkiej paradzie w Moskwie putin nie mógł pochwalić się 

zwycięstwem. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

DR: – Czernichów jest jednym z takich miejsc, na którym ruskie wojsko wybiło sobie 

zęby, po miesiącu oblegania miasto znów wolne, ale w dużej części zrównane z ziemią. Nie ma 

prądu, nie ma wody, jest niemal siedemset ofiar do opłakiwania. Relacja: 

Paweł Szot: – Tylko na tym nowym cmentarzu w Czernichowie pochowano kilkaset osób. 

W czasie oblężenia i ostrzałów nie można było przeprowadzić normalnych ceremonii; ludzi 

chowano w wykopanych naprędce grobach i dopiero teraz przeniesiono ich do indywidualnych 

grobów. Według gubernatora w obwodzie czernichowskim zginęło ponad siedemset osób. 

Wieczesław Czaus, gubernator obwodu czernichowskiego: – Wciąż liczymy ofiary, jest 

jeszcze bardzo dużo zaminowanych dróg i miejsc, w których wiemy, że są zabici. Dodatkowo 

ruscy żołnierze w różnych miejscach dokonywali zbrodni, my o tym wiemy. Teraz odkopujemy 

ciała. 

PS: – Czernichów leży zaledwie kilkadziesiąt kilometrów od granicy, dlatego stał się 

jednym z pierwszych celów ruskiej inwazji. Na miasto przez wiele dni spadały bomby i rakiety, 

atakowane były szkoły, szpitale, przedszkola, a nawet miejski stadion. Rozmawialiśmy 

z rodziną, której mieszkanie na 14 piętrze było wprost zaatakowane rakietą wystrzeloną 

z samolotu. 

Pani: – Kupiliśmy to mieszkanie, żyliśmy za grosze, zarabialiśmy sami własnym trybem; 

ja nie mogę zrozumieć, co oni myślą, gdy robią takie rzeczy. 

PS: – Mimo wielu prób ruskim nie udało się zdobyć Czernichowa i nie wkroczyli do tego 

miasta – wszystko dzięki bohaterskiej obronie, która była prowadzona przez pierwszą 

samodzielną brygadę zmechanizowaną ukraińskiej armii. Życie powoli powraca tu do normy. 

Paweł Szot, Fakty, Czernichów. 

DR: – Jednym głosem dla Ukrainy. 

- Trzymajcie się po stronie Ukrainy, po stronie wolności i odwagi. 

Orsula von der Leyen: – Świat uzbierał 1,1 mld euro w ramach tej kampanii. 

STAND UP FOR UKRAINE 

A global social media rally driving billions for refugee relief 

 

DR: – Przedwyborcza Francja; wyścig na finiszu, chwilowo na przymusowym postoju – 

trwa cisza wyborcza… 

Anna Czerwińska, Paryż: – Nic nie jest wykluczone. Jeszcze niedawno zwycięstwo 

Marine Le Pen wydawało się po prostu niemożliwe. Teraz jest sondaż, oczywiście sprzed ciszy 



wyborczej, w którym w drugiej turze Marine Le Pen ma większe poparcie od prezydenta 

Macrona: 51% do 49%. Trzeba jednak zaznaczyć, że we Francji skrajne prawicowe partie, 

skrajni kandydaci w sondażach są przesacowywani; no i prezydent Macron nie może być pewny 

swojej drugiej kadencji. 

Targ przy placu d’Aligre w XII dzielnicy Paryża. Paryżanie zajęli się sobotnimi zakupami, 

ale myślą o wyborach i o problemach: to rosnące ceny, kryzys ekonomiczny, ale przede 

wszystkim wojna w Ukrainie… 

I tura – ostatni sondaż 

Źródło: Elabe.fr 

Emmanuel Macron – 26% 

Marine Le Pen – 25% 

Jean-Luc Mélenchon – 17,5% 

Éric Zemmour – 8,5% 

Valérie Pécresse – 8,0% 

AC: – Od 20 lat prezydentom nie udało się wywalczyć drugiej kadencji. 

 

DR: – STAND UP FOR UKRAINE – finał w Warszawie. 

Jednym głosem dla Ukrainy i to jest całkiem spory globalny chór; nie tylko muzyków, 

także aktorów, sportowców, biznesmenów, polityków – bo razem można więcej, a wsparcia 

i solidarności potrzeba Ukraińcom jak najwięcej. 

Arleta Zalewska: – Jeżeli symbole i gesty mają w tej wojnie znaczenie, to ta akcja 

- Wesprzyj ludzi z Ukrainy. 

Nie jest tylko głośnym wezwaniem, by Ukrainie pomagać, ale to presja, jaką miliony ludzi 

na całym świecie przez to wezwanie 

- Używam mojego głosu (I’m using my voics) 

- żeby wstawić się za Ukrainą. (to stand up for Ukraine,) 

AZ: – Wywierają na premierów, prezydentów w swoich krajach 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Świat demokratyczny ma władzę, żeby nam 

pomóc. Ukraińska odwaga zasługuje na szacunek. Przekonajcie swoich polityków, trzymajcie 

się po stronie Ukrainy, po stronie wolności i odwagi. 

AZ: – Prezydent Zełenski z Kijowa, premier Justin Trudeau z Kanady, a tu z Warszawy 

osobiście szefowa Komisji Europejskiej i polski prezydent tak podsumowali akcję: 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Świat uzbierał 1,1 mld 

euro w ramach tej kampanii. Natomiast od Komisji Europejskiej przekażemy dodatkowo miliard 

euro. 

Andrzej Duda, prezydent Polski: – Dzisiaj stajemy w obronie Ukrainy, ale jednocześnie 

Ukraina staje w obronie nas. Ukraińcy walczą nie tylko o swoją wolność, ale także o naszą. 

Billie Eilish, wokalistka: – Do światowych przywódców: Musicie odpowiedzieć na apel i 

pomóc milionom uchodźców na świecie. 

Vito Bambino, wokalista: – Dużo, dużo empatii życzę wszystkim naszym rodakom. 

Sarsa, wokalistka: – To jest bardzo duża siła, która może wywrzeć realny wpływ na 

decyzje osób, które potem zgromadzą biliony dolarów na odbudowę i pomoc Ukrainie. 

AZ: – Wśród specjalnych gości konferencji w Warszawie była Arina z Kijowa, która 

wywołała problem finansowania rosji poprzez zakup gazu, ropy i węgla. 

[powiedziała: Nam Unia Europejska dała miliard euro, a putinowi 80 miliardów euro co 

roku, kupując ropę, gaz, węgiel i inne produkty]. 

 

RD: – Połączenie Warner Bros i Discovery stało się faktem. 

 

[z gazety: 

Ruscy: – Oddajcie nam Kijów i Lwów! 

Ukraińcy: – kijów możemy wam dać, ile chcecie, 

ale lwów musicie sobie sami nałapać]. 

♣ 



2022-04-10 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6405 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 440 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty szósty dzień 

 

DR: – Pamięci 96 ofiar katastrofy lotniczej pod Smoleńskiem 10 kwietnia 2010 roku 

 

DR: – Podniebny kryzys. 

- kontrolerzy [lotów] pomagają nam lotnikom w utrzymaniu bezpieczeństwa pasażerów 

- trafiały pisma do ministrów, trafiały też do premiera 

- polska przestrzeń powietrzna może zostać zamknięta 

Podniebna ruletka: tylko opóźnienie czy odwołanie lotu? Chaos na polskim niebie coraz 

większy, bo coraz większy konflikt między kontrolerami a polską agencją żeglugi powietrznej; 

pasażerowie wściekli, linie lotnicze grożą pozwami… z pracy zwolniło się kilkudziesięciu 

kontrolerów, kolejni odejdą wkrótce. 

Anna Garwolińska, Związek Zawodowy Kontrolerów Ruchu Lotniczego: – z końcem 

kwietnia odejdzie ponad setka osób, a paszt [?] zostanie z 30-oma kontrolerami. To oznacza, że 

polska przestrzeń powietrzna może zostać zamknięta. 

Katarzyna Górniak: – Problemy z kontrolerami mogą sięgać daleko poza tę wieżę; 

koordynacji z ruchem cywilnym wymagają samoloty wojskowe, które w czasie wojny patrolują 

przestrzeń powietrzną NATO. Jest też pomoc humanitarna, Ukraińcy już poinformowali, że 

transporty ze Stanów Zjednoczonych i Kanady z powodów opóźnień nie będą mogły być 

przeładowywane w Polsce. [to putin się cieszy] 

 

DR: – Bitwa o Donbas, która może przesądzić o losach tek wojny. Okupanci ściągają na 

wschód wszystkie siły. W stronę Charkowa zmierza potężna kolumna wojskowa; w przeciwną 

stronę płyną rzesze cywilów – po Buczy czy Kramatorsku nikt nie ma wątpliwości, do czego 

zdolni są ruscy. 

Monika Krajewska: – Końcowe precyzyjne uderzenia, które odpierają ruskie ataki. 

Ukraińska armia szykuje się do bitwy o Donbas. Tamtejsze władze przyznają, że właśnie 

rozpoczyna się jej pierwsza faza. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie boimy się wielkich bombardowań 

ruskiego lotnictwa i nieskończenie wielkich kolumn wojskowych; dzięki odwadze zadaliśmy 

ruskim ogromne straty. 

MK: – Kolejną wielką kolumnę zauważono w obwodzie charkowskim (Wełyky Burłuk), 

to ponad 12 kilometrowy konwój składający się z setek pojazdów i artylerii; ruscy chcą uderzyć 

od północy i południa, ściągają posiłki z dalekiego wschodu i spod Kijowa, ale ci żołnierze nie 

są jeszcze gotowi do walki, więc ochotników szuka się w Naddniestrzu i wśród zwolnionych ze 

służby wojskowej. 

Walka o Donbas będzie miała kluczowe znaczenie dla losów tej wojny, dlatego Ukraińcy 

wciąż proszą o dostawy broni i zwiększenie pomocy wojskowej. Tego apelu wysłuchali między 

innymi Brytyjczycy, którzy dostarczą Ukrainie pojazdy opancerzone, przeciwokrętowe systemy 

rakietowe i pociski przeciwlotnicze. 

Boris Jochnson, premier Wielkiej Brytanii: – Dziś wiemy, że putin poniósł porażkę, ale 

jego odwrót jest jedynie zagraniem taktycznym. Teraz zwiększy presję na Donbas i wschód 

Ukrainy; dlatego tak kluczowe jest to, byśmy oferowali każde możliwe wsparcie. 

MK: – Przyda się ono między innymi w Mariupolu, gdzie w otoczeniu Ukraińcy zaciekle 

bronią się w okolicach portu; ruscy zajęli już centrum miasta. Lokalne władze opisują 

dramatyczne sceny rozgrywające się na ulicach, ruscy żołnierze strzelają do cywilów, 

fotografują się z ich zwłokami, tworzą specjalne posterunki, które mają odpowiadać za czystki. 

Wadym Bojczenko, mer Mariupola: – Jeszcze w marcu chowaliśmy mieszkańców 

w masowych grobach i już wtedy liczyliśmy, że zginęło co najmniej pięć tysięcy osób, ale 



ostrzał jest cały czas kontynuowany i liczbę ciał, które w tej chwili leżą na ulicach, też należy 

liczyć w tysiącach. 

MK: – Właśnie dlatego władze Ługańska apelują o natychmiastową ewakuację; tylko dziś 

mieszkańców ma wywieźć dziewięć pociągów. 

W miastach, które ruscy już opuścili, odkrywane są kolejne dowody brutalnych zbrodni, 

masowe mogiły, ślady tortur, gwałtów, miny pułapki pozostawione w dziecięcych zabawkach, 

meblach, a nawet pralkach. 

Natalia Izdebska, radna Irpienia: – Wyobraźcie sobie sześcioletnie dziecko, jak on patrzy, 

jak… [nie wyobrazimy sobie]. 

MK: – Od początku ruskiej inwazji w Ukrainie zginęło co najmniej 170 dzieci. Monika 

Krajewska, Fakty. 

DR: – Ulicami Kijowa ramię w ramię prezydent Ukrainy z brytyjskim premierem, spacer 

w centrum stolicy, z pozoru tylko zwyczajny, bo jednak w asyście uzbrojonych żołnierzy w 

kraju, w którym od ponad sześciu tygodni toczy się brutalna wojna, ale w jej cieniu toczy się też 

życie. 

Paweł Szot: – Świeża kawa [to coś ma kolor herbaty z mlekiem] na kijowskim Pawile [?], 

to dowód na to, że życie w stolicy Ukrainy powoli wraca do normy. Gdy przyjechaliśmy tutaj w 

środę, ulice miasta były niemal całkowicie wyludnione; teraz wypełniają się pierwszymi 

przechodniami. Według władz Kijowa w mieście otwartych jest ponad 900 sklepów i 460 

kawiarni. Pomniki w Kijowie wciąż są zabezpieczone, ale miasto w tej chwili nie jest 

bombardowane. Tydzień temu ruscy wycofali się z jego północnych i wschodnich przedmieść. O 

tym, że jest bezpieczniej świadczy wizyta premiera Wielkiej Brytanii; …przechadzał się i 

rozmawiał z mieszkańcami… Z Kijowa wyjechała połowa mieszkańców, władze przestrzegają 

przed zbyt szybkim powrotem, bo wciąż nie jest tu w pełni bezpiecznie, mimo to część 

mieszkańców wraca… Od początku wojny w Kijowie zawarto 1500 małżeństw; urodziło się 

ponad 1100 dzieci… Paweł Szot, Fakty. 

 

Prezydenckie wybory w Paryżu, pierwsza tura, sondażowe wyniki po zamknięciu lokali 

wyborczych: 

Macron – 28,1% 

Le Pen – 23,3% 

 

Michał Tracz: – Niemal 40-kilometrowa kolejka; to polsko-białoruskie przejście graniczne 

w Koroszczynie, tak ruscy i białoruscy kierowcy wyjeżdżają z Unii Europejskiej. Od następnej 

soboty będzie obowiązywał unijny zakaz wjazdu i tranzytu ruskich i białoruskich ciężarówek na 

całym terytorium Unii. Wyjątkiem może być pomoc humanitarna, transport leków i sprzętu 

medycznego, usługi pocztowe i w wyjątkowych przypadkach transport żywności. 

♣ 
2022-04-11 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6451 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 381 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty siódmy dzień 

 

PK: – Wołorymyr Zełenski [prezydent Ukrainy] porównał Mariupol do Termopil, gdzie 

trzystu Spartan walczyło niegdyś z tysiącami wrogów. Pomad 90% miasta jest zniszczone, 

a ruscy atakują ze wszystkich stron; obrońcy przekonują, że to już ostateczna bitwa, bo kończy 

im się amunicja i kolejne godziny to dla nich albo śmierć, albo niewola. 

Monika Krajewska: – Dopiero teraz widać doskonale [na zdjęciach] ogrom tych zniszczeń 

i nietrudno sobie wyobrazić piekło, jakie musieli przeżywać uwięzieni tam ludzie. Z teatru w 

Mariupolu zostały tylko ruiny i zgliszcza. Pod nimi zwłoki. Ale koszmar miasta trwa. Żołnierze 



batalionu Azov ostatkiem sił bronią dwóch najważniejszych przyczółków prze ruskim szturmem 

i pełnym przejęciem Mariupola. 

Swiatosław Pałamar, zastępca dowódcy pułku „AZOV”: – Zastanawialiście się, co czują 

obrońcy Mariupola? Jest tak, że wysyłają SMS-a z pytaniem: Jak się masz, przyjacielu? A ty 

pięć minut wcześniej włożyłeś swojego towarzysza broni, którego znałeś przez siedem lat – do 

czarnej torby. 

MK: – Prezydent Ukrainy, Wołodymyr Zełenski mówi o dziesiątkach tysięcy ofiar 

w Mariupolu; w tej chwili poza ruskimi żołnierzami grasują w nim także kadrowcy; a ich 

przywódca odgraża się, że wkrótce mogą znów ruszyć na Kijów; ruscy nieustannie bombardują 

też Charków; w nocy pociski spadały też w Mikołajowie, na miasta i wsie, w okolicach 

Doniecka i Ługańska; do Izium [między Charkowem a Ługańskiem] ściągane są wielkie 

kolumny ze sprzętem i dodatkowe oddziały, bo ruska armia próbuje przełamać tam ukraińską 

obronę. Na razie o sukcesach nie ma mowy; na froncie giną kolejni ruscy dowódcy; dla świata 

coraz bardziej jasne staje się, że o losach Donbasu mogą przesądzić dostawy broni; kolejne 

państwa deklarują, że dostarczą bądź udostępnią ciężki sprzęt, inne są gotowe szkolić ich 

żołnierzy. 

Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Nie ma nadziei, że rozsądek zwycięży i że 

ruskie władze przestaną prowadzić tę wojnę; rosja może zostać powstrzymana jedynie siłą i do 

szukania pokojowych rozwiązań. 

MK: – Dziś rozsądku w Moskwie szukał kanclerz Austrii; potem z wizytą był w Kijowie i 

rozmawiał z Wołodymyrem Zełenskim. Teraz w chłodnej atmosferze miał powiedzieć putinowi 

prawdę w oczy o zbrodniach wojennych. 

Aleksander Schallenberg, minister spraw zagranicznych Austrii: – My wszyscy wiemy, to 

coś zupełnie innego, gdy możemy z nim stanąć twarzą w twarz, spojrzeć w oczy i powiedzieć, 

jak wygląda rzeczywistość, że prezydent putin poniósł moralną porażkę w tej wojnie. [putin z 

tak zwaną moralnością nie ma nic wspólnego] 

MK: – To pierwsza wizyta unijnego przywódcy w Moskwie od początku konfliktu; 

wcześniej została uzgodniona między innymi z szefową Komisji Europejskiej, kanclerzem 

Dojczlandu i prezydentem Ukrainy. Monika Krajewska, Fakty. 

 



Wyniki I tury wyborów prezydenckich we Francji 

Źródło: Ministerstwo Spraw Wewnętrznych Francji 

Emmanuel Macron – 27,85% 

Marine Le Pen – 23,15% 

Jean-Luc Mélenchon – 21,95% 

Éric Zemmour – 7,07% 

Valérie Pécresse – 4,78% 

  Frekwencja – 73,69% 

Emmanuel Macron: – Nie łudźcie się. Nic nie jest przesądzane. Debata, którą będziemy 

mieć w ciągu najbliższych dwóch tygodni, jest decydująca dla naszego kraju i Europy. 

W tym decydującym dla przyszłości narodu momencie nic nie powinno być takie jak 

dawniej. Dlatego chcę dotrzeć do tych, którzy chcą pracować dla Francji. Jestem gotów 

wymyślić coś nowego, aby pogodzić różne przekonania i wrażliwości. 

Marine Le Pen: – Stawką głosowania 24 kwietnia będzie wybór rodzaju społeczeństwa, a 

nawet cywilizacji. W ciągu 5 lat przywrócę we Francji porządek, który umożliwi zajęcie 

ważnego miejsca w XXI wieku. 

♣ 
 

2022-04-12 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6626 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 623 nowych zakażonych. 61 zgonów. 

 

WOJNA W UKRAINIE – czterdziesty ósmy dzień 

 

GK: – To wciąż nie są potwierdzone informacje, podają je tylko ukraińscy wojskowi; 

podczas walki o Mariupol ruscy mieli użyć broni chemicznej, korzystając z drona. Nie ma 

potwierdzenia wywiadów brytyjskiego i amerykańskiego, ale od dawna ostrzegały one przed 

użyciem broni chemicznej. 

Monika Krajewska: – Eksplozje i ruskie czołgi w porcie w Mariupolu; obrońcy miasta są 

coraz trudniejszym położeniu, ale mają zamiar walczyć do ostatniej kuli ostatniego tchu; ruscy 

do tej pory nie byli w stanie przełamać ich oporu, więc teraz mieli się posunąć do użycia broni 

chemicznej. 

Denys Prokopienko, dowódca pułku „AZOV”: – Ruscy użyli trującej substancji przeciwko 

naszym żołnierzom i cywilom. Na razie nie wiemy, co to za substancja; jesteśmy otoczeni, a 

miejsca ataku są pod silnym ruskim ostrzałem, bo chcą ukrywać się do tej zbrodni. 

MK: – …Na zdjęciach widać kolejne konwoje ze sprzętem [wszystkie ruskie czołgi 

i pojazdy mają wymalowaną białą farbą literę „Z”, ponadto ruscy mają białe opaski, a Ukraińcy 

niebieskie]. Na południowym wschodzie ruscy zgromadzili ponad 50 grup taktycznych, nadal o 

połowę mniej jak przed inwazją, a wiele oddziałów wciąż nie jest gotowych do walki. 

W Donbasie trwa pilna ewakuacja, kto może, ucieka, bo Ukraińcy już wiedzą, co oznacza 

ruska okupacja. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Katowanie niemowląt, to obraz rosyjskiego 

wojska; oto historia walki o rosyjski świat: prawie codziennie znajdowane są nowe groby 

masowe i przypadków zakatowania na śmierć, znajdujemy zniekształcone ciała w kanalizacji. 

MK: – Wicepremier Ukrainy poinformowała, że w ruskiej niewoli przebywa ponad tysiąc 

siedmiuset żołnierzy i cywilów, w tym 500 kobiet. Monika Krajewska, Fakty. 

GK: – Bombardowany od tygodni Mariupol w niczym nie przypomina już miasta, to tylko 

ruiny, zniszczone drogi, ulice, zburzone domy, bloki, budynki użyteczności publicznej, ale 

wciąż są tam cywile, boją się uciekać, bo ruscy strzelają do wszystkich. 

Arleta Zalewska: – Nagrania zrobił 13 marca wolontariusz Tymur z Mariupola w czasie 

jednego z ataków: 

- Zamknijcie żelazne drzwi! 



- Ludzie, można skorzystać ze schronienia? 

AZ: – Po ataku, który trwał prawie pół godziny, Tymur ruszył w kierunku do oddalonego 

o zaledwie kilka bloków domu, gdzie w czasie ataku była jego rodzina. 

- To były naprawdę straszne dni, kiedy pierwszy raz zwątpiłem, czy w ogóle wyjadę 

z Mariupola żywy. 

AZ: – Z miasta wyjechał kilka dni później, rodzinę wywiózł do Polski, sam wstąpił do 

obrony terytorialnej w Odessie. W Mariupolu rozwoził wodę i jedzenie, pomagał ludziom 

w ewakuacji. Sam z rodziną przez trzy tygodnie już w takich warunkach: 

Tymur: – Rakieta uderzyła tuż obok wejścia do bloku i do naszych sąsiadów. Obok 

mieszkał kolega Sasza, on zginął. Zrozumieliśmy, że strzelają już do nas i zaczęliśmy uciekać, 

po prostu pod ostrzałem biegliśmy do dwóch samochodów, to wyglądało jak na filmach o końcu 

świata. 

Maria Smyrnowa, uchodźczyni z Mariupola: – Tak naprawdę nie ma już miasta Mariupol 

– to miasto duchów, miasto, w którym się urodziłam, dziś już nie istnieje. To przerażające 

uczucie. 

AZ: – Maria opowiada nam, że to, co zostawiła za sobą, to więcej niż piekło. Z mężem w 

kolumnie samochodów uciekli po trzech tygodniach życia w piwnicy. Najgorsze było jednak to, 

co zobaczyła na ulicach Mariupola [trup, obok zakupy, kolejny trup]. Te zdjęcia Maria zrobiła w 

okolicach swojego domu. 

Maria: – Nie mieliśmy wystarczająco wody, obok był strumyk, tam ludzie z całego miasta 

chodzili po wodę. Na tę drogę też spadły rakiety. Widziałam tam ciała mężczyzn i kobiet 

leżących na ulicy. 

AZ: – Władze miasta szacują, że tam wciąż próbuje przeżyć około 120 tysięcy osób – tyle 

zostało z miasta wielkości Gdańska. 

Andrzej Iwaszko, prezes Polsko-Ukraińskiego Stowarzyszenia w Mariupolu: – Takie 

miejsce nadmorskie, gdzie teraz toczą się najcięższe walki zasiane trupami. Prawa tych ludzi są 

naruszane w takiej postaci, że odbierają im dokumenty, rozdzielają rodziny, dlatego że każdy 

taki wyjazd rosja traktuje jako taki film propagandowy. 

AZ: – Taką wiadomość Andrzej Iwaszko dostał od znajomego, który w okolicy Mariupola 

szuka rodziny. Władze miasta informują o śmierci dziesiątek tysięcy ludzi i o ponad 40 

tysiącach wywiezionych przymusowo do rosji. Wyjazd z miasta dziś jest praktycznie 

niemożliwy. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK: – 25 lat więzienia za brutalne zabójstwo… 

 

GK: – Strzelanina w nowojorskim metrze – co najmniej 13 osób zostało rannych; na 

miejscu znaleziono granaty dymne, ale nie było żadnych ładunków wybuchowych; sprawcy 

udało się uciec. 

 

GK: – Nie wszyscy znaleźli u nas swoje miejsce; inni za wszelką cenę chcą połączyć się z 

rodzinami. Coraz więcej Ukraińców, którzy tuż po wybuchu wojny uciekli do Polski, wraca do 

siebie. Polska musi być jednak gotowa na kolejną falę. Samorządowcy chcą o tym rozmawiać 

przy okrągłym stole. 

 

- Do tej pory do Polski przybyło 2 681 000 uchodźców z Ukrainy; (źródło: Straż 

graniczna) w tym samym czasie wróciło na Ukrainę 504 000 Ukraińców. Od dwóch tygodni 

straż graniczna ilustruje wzrost ruchu w obu kierunkach. Marzanna Zielińska, Fakty. 

♣ 
2022-04-13 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6460 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 269 nowych zakażonych. 40 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – czterdziesty dziewiąty dzień 

 

GK: – Ze względów bezpieczeństwa do ostatniej chwili podróż była utrzymywana w 

tajemnicy. Andrzej Duda i prezydenci państw bałtyckich pojechali do Kijowa wesprzeć Ukrainę 

i prezydenta Wołodymyra Zełenskiego. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Po raz pierwszy od początku wojny głowy państw: 

prezydenci Polski, Litwy, Łotwy i Estonii pojechali do Kijowa na spotkanie z prezydentem 

Wołodymyrem Zełenskim. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Takie wizyty są ważne nie tylko dla nas; są 

świadectwem wsparcia naszej ukraińskiej walki o wolność. 

Poland, Mołdova, Romania, and the Baltic states will become the nexte targets if the 

freedom of Ukraine falls. 

Unia Europejska nie może być sponsorem wojny. Wzywam o nowy pakiet sankcji, który 

nas obroni. Zablokujcie ruskie banki i wprowadźcie embargo na dostawy energii. 

KKZ: – Duże znaczenie ma też, że do Kijowa pojechał i prezydent Polski, i prezydenci 

państw nadbałtyckich najbardziej narażonych na potencjalną ruską agresję, przed czym 

przestrzegał sam prezydent Zełenski. 

Joe Biden, prezydent USA: – Tak, nazwałem to ludobójstwem, ponieważ jest coraz 

bardziej oczywiste, że putin po prostu próbuje zlikwidować samą ideę bycia Ukraińcem, a 

dowodów, które na to wskazują, jest coraz więcej. 

 

GK: – Donald Tusk mówi rządowi – sprawdzam – i proponuje pakiet ratunkowy 

dla polskich rodzin. Jeden punkt jest szczególnie ważny: 20% podwyżki dla całej 

budżetówki. Dziś w sprawie podwyżek dla nauczycieli PiS zrobiło w Sejmie unik – 

odłożyło głosowanie. 

Michał Tracz: – W czasie szalejącej drożyzny, rosnącej inflacji i wojny w Ukrainie, która 

sytuacji ekonomicznej Europy nie poprawia, Platforma Obywatelska chce przejąć inicjatywę i 

robi to tak: 

Donald Tusk: – Ten pakiet ratunkowy dla polskich rodzin. Kończy się nieodwołalnie ten 

czas, kiedy dla nich są sztaby złota, a dla ludzi miska ryżu. 

On naprawdę myśli, że ludzie, którzy pracują na dwa, trzy etaty i ledwie wiążą koniec 

z końcem, że będą pracowali już zawsze za tę przysłowiową miskę ryżu. 

Ci od których przyszłość państwa tak naprawdę przyszłość państwa zależy, bo nie od 

Glapińskiego i Morawieckiego, ale od polskiej nauczycielki czy polskiego ratownika będzie 

zależało to, jak Polska dźwignie się z tego najtrudniejszego okresu po wojnie. 

MT: – Tusk zarzuca PiS-owi, że nie umie walczyć z drożyzną. 

[PiS wie, co robi: wszelkimi sposobami szuka pieniędzy, bo kasa pusta; więc drożyzna 

powoduje, że do kasy państwa wpływają większe podatki]. 

MT: – Lider PO na specjalnym posiedzeniu rady krajowej Platformy Obywatelskiej 

ogłosił, że jego partia przygotuje i zgłosi w Sejmie pakiet ratunkowy dla polskich rodzin: trzy 

ustawy, które mają zagwarantować 20% podwyżki dla całej sfery budżetowej; zamrozić raty 

kredytów hipotecznych na poziomie maksymalnie grudnia z ubiegłego roku i w końcu 

doprowadzić do emisji obligacji, których oprocentowanie byłoby równe inflacji. 

Rząd dokładnie w tym samym czasie mówił, jak kolejny raz zamierza zmienić Polski Ład 

w trakcie roku podatkowego; zmiana będzie dotyczyć przedsiębiorców – będą oni mogli wybrać 

formę opodatkowania… 

 

GK: – Bliski przyjaciel putina, jeden z najbogatszych i proruskich polityków na Ukrainie 

został zatrzymany; był w areszcie domowym, tuż po wybuchu wojny uciekł; tymczasem na 

kremlu rozpoczęły się czystki, to reakcja putina na fiasko początkowej fazy inwazji na Ukrainę. 

Andrzej Zaucha: – Informacje o jego zatrzymaniu podał osobiście prezydent Wołodymyr 

Zełenski. Viktor Medwedczuk jest jednym z najbogatszych i najbardziej prorosyjskich 

polityków Ukrainy, od dawna przyjaźni się z putinem, który jest nawet ojcem chrzestnym jego 

córki. Oligarcha jeszcze przed wojną był podejrzany o zdradę stanu, a gdy zaczęła się ruska 

inwazja, uciekł z aresztu domowego. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ukrywał się przez 48 dni, a teraz próbował 

uciec za granicę naszego państwa. 

AZ: – Teraz w rosji Medwedczuk miałby takie problemy, jak co najmniej 150 oficerów 

piątego wydziału federalnej służby bezpieczeństwa, czyli wywiadu odpowiadającego za 

Ukrainę, zostali zwolnieni lub trafili do aresztu. 

Na agenturę w Ukrainie kreml miał wydać w ostatnim czasie 5 mld dolarów bez efektów; 

dlatego według nieoficjalnych informacji do aresztu trafił generał Siergiej Biesieda, były szef 5 

wydz. sł. fed. bezp. rosji; dowódcą ruskich wojsk putin mianował generała Aleksandra 

Dwornikowa – teraz ma prowadzić wojnę totalną z Ukraińcami. Na kremlu o pokoju nikt nie 

myśli. Anrzej Zaucha, Fakty. 

♣ 



2022-04-14 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6447 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 1 186 nowych zakażonych. 39 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty dzień 

 

PK: – Wniosek jest taki, żeby nie zadzierać z obrońcami Wyspy Węży, bo ich słowa mogą 

się spełnić. Kiedy na początku wojny zażądano od nich, żeby się poddali. Odpowiedzieli 

[cytowałem]; właśnie poszedł. Mowa o krążowniku rakietowym „Moskwa”. Jak Ukraina 

pokonała Moskwę: 

Cezary Grochot: – Krążownik rakietowy „Moskwa” okręt flagowy ruskiej floty 

czarnomorskiej wizytowany osobiście przez putina po zajęciu Krymu. Teraz prawdopodobnie 

dryfuje opuszczony przez załogę po tym, jak trafiły go dwie ukraińskie rakiety. 

Rzecznik prasowy dowództwa Ukraińskich Sił Zbrojnych: – W wyniku trafienia 

krążownik „Moskwa” doznał poważnych uszkodzeń, wybuchł pożar, inne okręty próbowały 

udzielić mu pomocy, ale pod wpływem eksplozji amunicji krążownik przewrócił się i zaczął 

tonąć. 

Maksym Marczenko, [ruski] gubernator obwodu odeskiego 

„krążownik rakietowy <Moskwa> udał się dokładnie tam, gdzie wysłali go nasi 

strażnicy z Wyspy Węży”. 

Niezależnie od tego, czy krążownik uda się uratować przed zatonięciem, czy nie, został on 

wyeliminowany z walki i to już jest wielki sukces ukraińskich żołnierzy – niezwykle udany 

debiut ich nowej broni – pocisków antyokrętowych „Neptun”. Wszystko wskazuje na to, że 

krążownik okazał się bezbronny wobec nowoczesnych ukraińskich rakiet. Ale rosja przyznała 

jedynie, że na pokładzie okrętu doszło do pożaru i eksplozji. Pentagon komentuje sprawę z 

ostrożnością; potwierdza, że krążownik jest poważnie uszkodzony, ale twierdzi, że pływa i 

zmierza do portu. 

Ale wojna toczy się nie tylko na morzu; rosja nie zaprzestała ostrzału ukraińskich miast. 

To dramatyczne nagranie eksplozji pocisków w parku w Charkowie. 

W Mariupolu toczą się zażarte walki o każdy dom, niestety siły ukraińskie słabną, 

obrońcom kończy się amunicja. Część żołnierzy piechoty morskiej trafiła do ruskiej niewoli. 

Siergiej Orłow, wicemer Mariupola: – Niestety znaczna część Mariupola znajduje się pod 

tymczasową okupacją ruską, ale armia ukraińska wciąż broni naszego miasta; jest to trudne 

zadanie, bo rosja zgromadziła tu dużo sprzętu i wojska. 

CG: – Dlatego właśnie prezydent Zełenski apeluje do Zachodu o przyspieszenie dostaw 

broni, przede wszystkim tej ciężkiej: 

Armored vehicles; 

Tanks: T-72 or similar tanks from the USA or Germany; 

Prezydent Joe Biden błyskawicznie zatwierdził kolejny, wart 800 mln dolarów pakiet 

pomocy wojskowej, w jego skład wejdą między innymi systemy artyleryjskie, pojazdy 

opancerzone, śmigłowce oraz kolejna partia niezwykle skutecznych wyrzutni Javelin. Cezary 

Grochot, Fakty. 

PK: – Takie zbrodnie mogą popełniać tylko zombi, nie ludzie; a to, co zobaczyliśmy, 

zapamiętamy do końca życia – tak o wizycie w Ukrainie mówią prezydenci Polski, Litwy, 

Łotwy i Estonii. 

Maciej Knapik: – …Dzisiaj wizyta w Ukrainie Polskiego Senatu i Czeskiego Senatu. 

Paweł Szot: – Jedno z centrum handlowych Zaporoża zamieniono w wielki punkt 

recepcyjny dla ludzi uciekających w terenów opanowanych przez ruskich; to tu kończą się 

korytarze humanitarne prowadzące między innymi do oddalonego o 160 km Mariupola. Tylko 

wczoraj przez to miejsce przewinęło się ponad 2 500 ludzi. Od początku wojny do Zaporoża 

trafiło ponad 100 tysięcy uciekinierów, pojawiają się kolejne samochody; nie tylko tablice 

rejestracyjne mówią, skąd jadą: 

- Maskę przebiło na wylot, jeśli stałbym obok, zabiłoby mnie. 



Uciekają nie tylko przed bombami, ale też przed głodem: 

Elena, uciekinierka z Tokmaka: – Jeśli cukier kosztował 20 hrywien za kilogram, to teraz 

kosztuje 100 hrywien. 

PS: – Tu dostają jedzenie, leki i odzież, dla wielu z nich to dopiero pierwszy etap ucieczki 

przed wojną. 

Tatiana, rada miejska Mariupola: – Autobusy stoją na ulicy, wożą ludzi na nocleg, a jak 

ktoś chce, to może jechać dalej. [dokąd?] 

PS: – W okupowanych miastach Ukraińcy wychodzą na ulice ze swoimi flagami, coraz 

częściej spadają na nich represje. 

- Chodzisz cały czas schylony, czuć tam atmosferę strachu. Tu mogę powiedzieć: Sława 

Ukrainie, tam bym nie mogła. 

PS: – Ci ludzie twierdzą, że do ich rodzinnego Meritopola ruscy zwożą młodych 

mieszkańców Donbasu. 

- Żeby pokazać masowe poparcie, z tą kolaborantką z Doniecka, którą postawili na 

miejscu naszego mera. 

PS: – Korytarze humanitarne zostały uzgodnione w czasie rusko-ukraińskich negocjacji, 

ale ruscy nie dotrzymują słowa. 

Aleksjej Sawicki, koordynator pomocy humanitarnej w Zaporożu: – Niestety, korytarze 

działają bardzo źle, ruscy nie puszczają Ukraińców do domu, przeszkadzają wszelkimi 

sposobami. 

PS: – Wysyłane po cywilów autobusy są zatrzymywane na czekpointach [checkpoint – 

punkt kontrolny], łatwiej wyjechać samochodem osobowym, ale najpierw trzeba wykasować 

zawartość telefonu, bo ruscy sprawdzają je, szukając dowodów swoich zbrodni. Paweł Szot, 

Fakty, Zaporoże. 

 

Import gazu LPG przez Polskę z Rosji – 1,49 mln ton, dane za 2019 r. 

♣ 



2022-04-15 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6378 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 1 201 nowych zakażonych. 34 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

PK: – No i ruski okręt wojenny poszedł tam, gdzie wysłali obrońcy Wyspy Węży – na 

dno; a krążownik „Moskwa” miał być dumą ruskiej floty, teraz jest symbolem największej od 

ponad stu lat porażki. Niejasny jest los marynarzy – potwierdzono uratowanie bardzo niewielu z 

ponad 500 osobowej załogi. 

Cezary Grochot: – Najbardziej dotkliwy cios zadany ruskiej armii od początku wojny – tak 

świat komentuje zatopienie okrętu flagowego ruskiej floty czarnomorskiej krążownika 

„Moskwa”. 

John Kirby, departament obrony USA: – To potężny cios dla floty czarnomorskiej; to był 

krążownik, bardzo sprawny okręt wojenny. 

CG: – Nie wiadomo, co stało się z kilkusetosobową załogą. Ukraina informuje, że z 510 

członków załogi marynarzy zginęło 452, udało się uratować tylko 58. 

[Żaden zapewne nie miał kamizelki ratunkowej, bo byłaby ona obelgą dla okrętu]. 

CG: – rosja nie udziela żadnych informacji; rzecznik ministerstwa obrony słowem nie 

wspomniał dziś o zatopieniu ich okrętu. Dopiero w nocy ruskie agencje, powołując się na 

ministerstwo obrony opublikowały taki komunikat: 

РИА НОВОСТИ 

Krążownik „Moskwa” zatonął podczas holowania w sztormie 

„Podczas holowania krążownika „Moskwa” do portu przeznaczenia, z powodu 

uszkodzenia kadłuba, do którego doszło w wyniku pożaru wywołanego detonacją 

amunicji, okręt stracił stabilność. W warunkach sztormowych zatonął”. 

CG: – A tak przedstawia sprawę strona ukraińska: Gdy tylko krążownik znalazł się 

w zasięgu ich nowych rakiet „Neptun”, a było to około 100 km od brzegu, został zaatakowany. 

Neptun leci z prędkością około 900km/h, na wysokości 3 do 10 metrów od powierzchni morza, 

co prawdopodobnie sprawiło, że przestarzałe ruskie systemy obrony przeciwrakietowej na 

okręcie nie zareagowały na czas. Zniszczenie „Moskwy” może więc oznaczać koniec ruskich 

planów morskiego desantu na Odessę, a także ogromny cios w wizerunek ruskiej armii; ruscy 

nie stracili żadnego okrętu flagowego od czasów wojny z Japonią w 1904-1905. Krążownik 

„Moskwa” to także największy okręt wojenny zatopiony na świecie od czasu brytyjsko-

argentyńskiej wojny o Falklandy w 1982. 

PK: – W formalnej nocie przekazanej do departamentu stanu rosja grozi 

nieprzewidywalnymi konsekwencjami, jeśli Ameryka wciąż będzie dozbrajać Ukrainę. Jednak 

Waszyngton nie tylko będzie dalej wysyłać broń, ale do Kijowa prawdopodobnie poleci też 

sekretarz stanu albo obrony. 

 

PK: – Jedenaście – to jest niestety liczba dnia – taką właśnie najwyższą od niemal 22 lat 

mamy teraz inflację. 

[Niestety Kraśko nie zdaje sobie sprawy z tego, co mówi: O inflacji nie można mówić 

z zachwytem tylko nad liczą „jedenaście”; ponadto nałóg mówienia: „co najmniej, ponad, 

niemal” – powoduje taki twór, że 22 lat musi być „niemal”]. 

Marian Noga, profesor, ekonomista: – Inflacja już przed wojną była na bardzo wysokim 

poziomie. 

[Określenie „przed wojną” tkwiło we mnie przez 80 lat; teraz zaczynamy liczyć od 

początku]. 

Marek Belka: – trzynasta, czternasta emerytura – to piękne rzeczy dla tych, którzy te 

pieniądze otrzymują, tylko za to wszystko trzeba płacić i płacimy właśnie teraz. 

[Właśnie muszę sprawdzić, bo 15 kwietnia wraz ze zwykłą emeryturą miałem dostać 

trzynastkę, a może czternastkę…] 



♣ 
2022-04-16 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6378 

Tvn24bis – Fakty Anita Werer 

 

Polska – 1 078 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty drugi dzień 

 

AW: – W Charkowie był ostrzał, a to wybuchy i śmierć. A pod Kijowem był atak na 

zakład produkujący rakiety takie jak tak ta, która zatopiła „Moskwę”. Prezydent Zełenski mówi 

w wywiadzie dla CNN: Nie powinniśmy się bać, ale powinniśmy być gotowi – i to nie jest 

kwestia samej Ukrainy, ale całego świata. 

Katarzyna Sławińska: – Kolejny atak na Charków; tylko na tym podwórku zginęło 

dziesięć osób, kilkadziesiąt zostało rannych. Ruscy celują w domy, zabijają cywilów, w tym 

dzieci… Charków od ponad pięćdziesięciu dni ostrzeliwany jest kilkadziesiąt razy dziennie. 

Mieszkańcy na alarmy często już nie reagują. 

Atak na przedmieścia Kijowa, w tym, według agencji ASP, na zakłady produkujące 

rakiety – to może być wyraz wściekłości rosji po zatopieniu „Moskwy”. Pentagon potwierdza, 

że największy ruski krążownik „Moskwa” został trafiony dwiema ukraińskimi rakietami 

„Neptun”. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Kiedy tamci mówią o takiej czy innej bitwie 

agresora o broni nuklearnej czy chemicznej, o tym co powinien jeszcze zrobić, mówią o tym, co 

powinno się jeszcze wydarzyć – liczy się ludzkie życie; myślę, że nie powinniśmy się bać, ale 

powinniśmy być gotowi; to nie jest kwestia samej Ukrainy, ale całego świata. 

KS: – Zełenski podał, że w walkach z ruskimi zginęło do trzech tysięcy ukraińskich 

żołnierzy, dziesięć tysięcy jest rannych; podkreśla, że to niemal siedmiokrotnie mniej niż straty 

wśród ruskich; cywilnych ofiar jest znacznie więcej – w samym Mariupolu według burmistrza 

zabitych mogło zostać dwadzieścia tysięcy mieszkańców; ruscy po raz pierwszy użyli przeciwko 

miastu bombowców strategicznych. Ukraina szykuje się na wielkie ruskie uderzenie na południe 

i wschód kraju. Dlatego władze w Kijowie nieustannie proszą o broń. Katarzyna Sławińska, 

Fakty. 

[Pominę okrucieństwa ruskich]. 

 

Wielka sobota pełna symboli: jajek, baranków i święconek – w kościele katolickim to 

dzień wyciszenia i oczekiwania na zmartwychwstanie… 

♣ 
2022-04-17 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6378 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 312 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

PM: – Oszczędzimy wasze życie, jeśli się poddacie do godziny trzynastej – to ruskie 

ultimatum wobec obrońców Mariupola, inaczej wszyscy zostaną wyeliminowani. Termin minął, 

obrońcy się nie poddali, ale utrzymują już tylko niewielką część miasta – brak im sił i amunicji; 

ruscy dom po domu równają miasto z ziemią. 

Katarzyna Sławińska: – Nieustający atak; ukraińscy obrońcy Mariupola są pod ciągłym 

ostrzałem, na ogromnym obszarze zakładów metalurgicznych AZOWSTAT sytuacja jest 

dramatyczna. 



[Ale skąd pani to tak szczegółowo zna? Przecież pani jest w Warszawie. Można założyć, 

że jest ciągły ostrzał Mariupola, reszta jest faktami tylko, gdy mówią to Ukraińcy będący na 

miejscu. Pani komentarz powinien być poprzedzony stwierdzeniem, na podstawie czego to pani 

mówi, a tego brak. Również polscy eksperci – generałowie, pułkownicy w stanie spoczynku – 

wygłaszają komentarze na podstawie swojej wiedzy ogólnej]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nasze wojsko zostało zablokowane, podobnie 

jak osoby ranne; jest wielu zabitych. Niestety, to jest katastrofa humanitarna. Brakuje żywności, 

wody, nie ma leków. Chłopaki bronią się jednak dzielnie, bohatersko. 

KS: – Rakiety spadły między innymi w Browarach pod Kijowem. 

Ihor Sapożko, mer Browarów: – Ostrzelana została pewna liczba budynków infrastruktury. 

Proszę, zachowajcie spokój, mogą być przerwy w dostawie prądu czy wody. Pamiętajcie, trwa 

wojna. 

Mateusz Lachowski, wolontariusz, dokumentalista [znajduje się chyba na ulicy Kijowa]: – 

Trzydzieści minut temu został ponownie ostrzelany Charków; Kijów został ostrzelany wczoraj; 

przedwczoraj w obwodzie kijowskim ostrzelano [nie zrozumiałem]. 

Piotr Wróblewski, ojciec [zakonnik], oblat Maryi Niepokalanej w Czernichowie: – 

Centralne dzielnice mają komunikację, jest światło, woda, gaz. Miejskie służby pracują, żeby 

podłączyć światło, wodę i gaz do każdej, ale są jeszcze miejsca, gdzie jest tylko gaz, jest tylko 

woda albo tylko światło. [Mówi czysto po polsku]. 

[Oblat (od łac. oblatus – ofiarowany) – członek katolickiego zgromadzenie zakonnego 

założonego w 1816 r. we Francji, osoba świecka podejmująca stałą służbę] 

KS: – Na Ukrainie przygotowania do wyjątkowych, bo wojennych świąt. 

[24 kwietnia, niedziela – prawosławna Wielkanoc (Православний Великдень); 

25 kwietnia, poniedziałek – prawosławny Poniedziałek Wielkanocny (Православний ... 

PM: – Mariupol, to już nawet nie jest miasto widmo, to po prostu szkielet… Reporter 

Faktów, Paweł Szot, dotarł do Kuriarpola [?] – miasteczka w obwodzie zaporoskim [stop, tyle 

wie pan na pewno, dalej] 

Paweł Szot: – Kontrolowany przez Ukraińców Gurialpol [?] nie znajduje się w zasięgu 

ruskiej artylerii. Przekonujemy się o tym już w kilka minut po przybyciu na miejsce. Pocisk 

spada w odległości jednego kilometra od nas. Tu może krążyć ruski dron, więc żołnierze każą 

nam się ukryć. 

Żołnierz ukraiński: – Ostrzał artyleryjski. Podejrzewam, że celem był budynek policji. 

PS: – Jeżeli ruscy celowali w budynek policji, to nie trafili, zniszczyli kilka domów, 

nikogo nie było w środku. 

Iwan Arewsiew, pułkownik, Ukraińska Armia: – Ranny został jeden z mieszkańców domu 

obok, gdy wypadły okna i poraniło go szkło. 

PS: – Tutaj ludzie szybko przyzwyczajają się do wojny. [Czyżby?] 

To szkoła podstawowa w Gulielpolie [?] w trakcie kapitalnego remontu, miała być gotowa 

na 1 września, nie będzie. [budynek całkowicie zrujnowany]. A to przedsiębiorstwo rolne, 

miejscowi powinni teraz obsiewać pola, nie zrobią tego [ruina]. Tak wygląda teraz cerkiew 

moskiewskiego patriarchatu. [rozwalona, widać teraz obrazki na ścianach]. 

Mieszkanka: – Ostrzelały ją ruskie wojska – swoją cerkiew. 

PS: – Gulielpolie to miasto widmo. Mieszkańcy, którzy jeszcze nie uciekli, żyją teraz tak: 

w tym schronie mieszka 27 osób. 

- Nic nie mamy. Zobacz te świeczki. 

PS: – Wychodzą tylko, by przygotować jedzenie [palenisko między cegłami]. 

Mieszkaniec: – Gotujemy wrzątek, będziemy herbatę pić, dopiero co zjedliśmy kaszę, 

wolontariusze przywieźli. 

PS: – Lidia Iwanowa do wojny się nie przyzwyczaiła. Ma 78 lat. 

Lidia Iwanowa: – Jak długo można tak żyć, jak ciągle strzelają, nas bombardują. 

Według TVN to Hulajpołe [?] 

PS: – Wojna zawitała do Gulianpolie [?] na początku marca kolumna ruskich czołgów 

wjechała do miasta, ale została z niego wyparta. 

♣ 



2022-04-18 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6378 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 266 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty czwarty dzień 

 

DR: – Pociski manewrujące spadły na Lwów – 5 rakiet, są zabici i są ranni i jest pewność 

– cele nie były przypadkowe; ruscy atakują zachód, żeby odciąć od dostaw wschód. W obwodzie 

ługańskim toczą się walki; Charków pod nieustającym ostrzałem. Mariupol broni się ostatkiem 

sił. 

Monika Krajewska: – Magazyny rafinerii, drogi kolejowe, kluczowa infrastruktura 

i obiekty cywilne. Lwów to nie jedyne miasto, na które spadły ruskie pociski. 

Andrij Sadowy, mer Lwowa: – To co się dzieje to ludobójstwo; ruscy celowo zabijają 

cywilów. Siedem osób miało przed sobą plany na życie, a dziś nagle się ono skończyło. 

W Irpieniu z każdym dniem przybywa nowych grobów, już teraz liczonych w 

dziesiątkach. W Charkowie tylko wczoraj zginęło 5 osób, 20 zostało rannych. 

Galina Jewtuszocka, przedszkolanka: – Spadły tu 4 pociski, jeden wpadł za płot w 

okolicach przedszkola, wszystko wywróciło się do góry nogami, zapadł się nam dach, zapłonęły 

łóżka. 

MK: – ruska armia próbuje częściowo blokować Charków, ale Ukraińcy spychają wrogie 

oddziały na wschód i wyzwalają kolejne okoliczne miejscowości. Trwają ostatnie 

przygotowania do bitwy o Donbas. 

Wołodymyr Zełenski. prezydent Ukrainy: – Dla nas bitwa o Donbas jest bardzo ważna, 

przede wszystkim z powodów bezpieczeństwa. Wysłaliśmy tam najlepszych ludzi, ruscy próbują 

otoczyć i zniszczyć – to prawie 40 tysięcy żołnierzy, profesjonalistów, którzy walczyli tam od 

2014 roku. 

MK: – Dziś wymianę na obrońców Mariupola zaproponował ruski polityk i przyjaciel 

putina Wiktor Medwedczuk. 

DR: – W cieniu wojny Wielkanoc – katolicy jeszcze świętują, prawosławni już się 

szykują, zaczynają wielki tydzień… 

 

DR: – Tradycyjne świąteczne orędzie premiera, a w nim nie tylko życzenia: jest putin 

i putinflacja, jest drożyzna, za którą owszem, stoją błędy, ale zachodniego świata: Unia, która 

robi za mało i rząd, który robi bardzo dużo – myślenie życzeniowe a rzeczywistość, o tym: 

Morawiecki: – ogłosiliśmy tarczę antyputinowską… 

Arleta Zalewska: – …Premier, nagrywając to orędzie, miał świadomość, że z jego 

życzeniami czy bez, temat rekordowo wysokich cen pojawi się przy świątecznym stole, stąd 

i jego głos w tej sprawie: 

Morawiecki: – Dzisiejsza inflacja, to nie efekt takiej lub innej polityki, ale tego. że przez 

wiele ostatnich miesięcy putin przygotowywał się do wojny… 

Inflacja w ostatnich miesiącach: 

Październik 2021 – 6,8% Styczeń 2022 – 9,4% 

Listopad 2021 – 7,8% Luty 2022 – 8,5% 

Grudzień 2021 – 8,6% Marzec 2022 – 11,0% 

24 lutego wybuch wojny 

Rafał Mundry, ekonomista, analityk finansów: – Inflacja została podbita o 1,5% do 2,0% 

przez wojnę, przez wzrost cen surowców energetycznych, a w połowie są to czynniki głównie 

wewnętrzne, czyli właśnie chodzi tutaj o politykę gospodarczą rządu. 

AZ: – To nie pierwszy raz gdy premier szuka winnych w Brukseli, w Berlinie, a teraz 

w Moskwie… 

Morawiecki: – Dzisiejszy wzrost cen energii jest bezpośrednią konsekwencją błędów, 

jakie zachodni świat popełniał w relacjach z rosją putina. 



Sikorski: – Po pierwsze, zachód, to nie jacyś oni – my jesteśmy częścią zachodu; 

przypominam panu premierowi, że jest członkiem Rady Europejskiej i to od niego zależy, czy 

przekonał swoich partnerów czy nie. 

 

Jaakow Liwne, [nowy] ambasador Izraela w Polsce: – Polacy, którzy ratowali Żydów, 

ryzykowali swoje życie  i swoich rodzin. 

♣ 



2022-04-19 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6361 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowcz 

 

Polska – 304 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty piąty dzień 

 

GK: – To była tylko kwestia czasu – decydujące starcie w bitwie o Donbas właśnie się 

rozpoczęło; ruscy atakują ze wszystkich stron – informuje szef władz obwodu ługańskiego – 

prowadzą zmasowany ostrzał i atakują z powietrza. Ukraińskie władze apelują do mieszkańców 

o ewakuację, póki to jeszcze możliwe. 

Anna Czerwińska: – Od tej bitwy zależy wszystko i może ona być największą w Europie 

od czasów drugiej wojny światowej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Bez względu na to, ilu ruskich żołnierzy tam 

wwiezionych, będziemy walczyć. Nie oddamy niczego, co ukraińskie, a cudzego nie 

potrzebujemy. 

AC: – ruscy atakują na odcinku 500 km; walki toczą się wzdłuż linii obwodów 

charkowskiego, donieckiego i ługańskiego. Udało im się przejąć kontrolę nad 20 tysięczną 

Kreminną [między Charkowem a Ługańskiem]. 

Do wschodniej Ukrainy ruscy przerzucili siły między innymi spod Kijowa. Wokół Kijowa 

pracują śledczy, znaleźli już ponad tysiąc ciał cywilów. W Mariupolu w fortecę zamieniła się 

huta Azowstal. 

Denys Prokopienko, podpułkownik, dowódca pułku „AZOW”: – W tej chwili w hucie 

ukrywają się setki cywilów, kobiety, dzieci, rodziny obrońców Mariupola, ukrywają się 

w piwnicach przed ruskim światem. 

Dziewczynka z piwnicy: – Staramy się nie panikować, ale jak strzelają, wszystko się 

trzęsie. Bawimy się zabawkami, przynoszą nam telefony, budujemy różne rzeczy. 

- Chciałyście stąd wyjść? 

- Tak. Bardzo chcemy. 

AC: – Te dzieci nie widziały słońca od ponad miesiąca. Na ulicach obleganego Mariupola 

sytuacja jest tragiczna; są kłopoty z pozyskaniem wody do picia. 

Mieszkanka Mariupola: – Jak mamy żyć? Bez wody. To koszmarne. 

Obrońca: – Te palanty strzelają, nie jak my, z kalibru 5.45, tylko 7,62! 

GK: – Amerykański prezydent oraz liderzy państw NATO i Unii Europejskiej – w takim 

formacie odbyła się wirtualna konferencja poświęcona wojnie w Ukrainie; była też kwestia 

odpowiedzialności ruskich za zbrodnie wojenne. Co ważne – jest jedność w sprawie pomocy dla 

Kijowa i sankcji na Moskwę. 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz, była ambasador RP w Moskwie, dyrektorka Instytutu 

„Strategie 2050” [fundacja?]: – Polska jest jednym z krajów, który dzisiaj kupuje te surowce, tak 

jak Dojczland, tak samo jak Holandia, tak samo jak inne kraje od rosji; jesteśmy trzecim co do 

wielkości importerem ropy od rosji i ten import nie zmalał od momentu rozpoczęcia wojny. 

Oprócz gdybania, potrzebne są działania także ze strony polskiej i przyznanie, że to jest trudny 

proces, który także dotyczy nas. 

 

GK: – 386 tysięcy, to liczba symboliczna – tylu żydów mieszkało przed wojną w 

Warszawie. Główne uroczystości odbyły się przy Pomniku Bohaterów Getta w Warszawie. 

 

GK: – Optymistycznie zabrzmiała wypowiedź ministra zdrowia, że zaszczepienie trzecią 

dawką będzie oznaczać bezterminowe przedłużenie paszportu covidowego, nie tylko w Polsce; 

idziemy drogą kilkunastu krajów Unii Europejskiej. 

Marek Nowicki: – Liczba osób potrzebujących szpitalnej pomocy szybko maleje. Tak jak 

tu w szpitalu południowym w Warszawie na początku roku na wszystkich trzystu łóżkach leżeli 

zakażeni koronawirusem; w tej chwili jest ich zaledwie trzech, szpital covidowy staje się 

normalnym szpitalem. 



Artur Krawczyk, prezes szpitala południowego w Warszawie: – W tej chwili przenosimy 

to, co mamy na Solcu, żeby ten szpital uruchomić. 

MN: – W tych innych szpitalach, tak jak w tym poznańskim w ogóle nie ma już chorych 

na covid. W całym kraju jest jeszcze hospitalizowanych na covid półtora tysiąca osób. 

Kilkadziesiąt milionów dawek, które Polska zamówiła, jeszcze nie odebrała, jest 

niepotrzebnych. Rząd polski nie chce ich odbierać i nie chce za nie płacić. 

 

GK: – Boris Johnson ma kolejny problem, choć tym razem niezawiniony przez siebie. 

Telefony kancelarii brytyjskiego premiera miały być szpiegowane Pegasusem; nie wiadomo, czy 

także telefon Johnsona. Wyjaśnienie sprawy trwa, a w Europarlamencie ruszyły prace komisji do 

spraw inwigilacji Pegasusem. 

 

GK: – Pierwsze miasteczko kontenerowe powstało we Lwowie, ale wkrótce ma być ich 

więcej – to polska inicjatywa; do Lwowa pojechał dziś premier Morawiecki. W specjalnych 

kontenerach tymczasowo będą mieszkać uciekający przed wojną we wschodniej Ukrainie. 

Katarzyna Górniak: – …Polska działa: w niecały tydzień polscy konstruktorzy postawili 

osiedle dla ponad 300 osób. [To ile postawiono kontenerów? Ile osób mieści się w kontenerze?] 

Już 10 milionów Ukraińców musiało uciec ze swych domów, z tego 6 milionów w inne rejony 

własnego kraju, najwięcej do Lwowa, gdzie brakuje tam już miejsca. Takich osiedli Polska 

zbuduje więcej, nie tylko we Lwowie, ale w zniszczonych miastach innych regionów. 

 

GK: – Gdy pierwsi uchodźcy z Ukrainy przeszli naszą granicę, nikt nie wiedział, jak długo 

będą potrzebowali pomocy. W odruchu serca pomagały osoby prywatne i wielu właścicieli 

hoteli czy pensjonatów – nadal pomagają, często na własny koszt, ale za chwilę zaczyna się 

sezon turystyczny. 

♣ 



2022-04-20 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6295 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 527 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty szósty dzień 

 

GK: – Tragedia w kopalni Pniówek w województwie śląskim; doszło do dwóch 

wybuchów metanu; nie żyje 5 osób, ale wciąż nie ma kontaktu z siedmioma kolejnymi 

górnikami i ratownikami; oprócz tego 20 osób z ciężkimi poparzeniami jest w szpitalach. 

 

GK: – Ostatni obrońcy Mariupola mogą liczyć już tylko na siebie. Nie wiadomo, jak długo 

będą stawiać opór ruskim. Jeśli wierzyć relacjom obrońców miasta, na terenie zakładów 

AZOWSTAL jest kilkuset rannych żołnierzy, więcej jest rannych cywilów. Nieustająco są 

bombardowani. 

[Jak przyjąć taką relację? „Jeśli wierzyć relacjom obrońców miasta” – A komóż, do 

cholery, wierzyć, jak nie obrońcom miasta! „Ostatni obrońcy Mariupola mogą liczyć już tylko 

na siebie” – tak można by twierdzić tylko wtedy, gdyby Zełenski oficjalnie powiedział, że 

kładzie lachę na Mariupolu, a to jest niemożliwe! Ukraińcy po obu stronach: w Mariupolu i na 

zewnątrz oblężenia – do ostatniego naboju, do ostatniego żołnierza, nie zostawią swoich braci!] 

Swiatosław Pałamar, zastępca dowódcy pułku „AZOW”: – Ciągłe bombardowania, 

zrujnowane przejścia podziemne, więc nie mamy łączności z wieloma obiektami na terenie 

zakładów, schronami, gdzie ukrywają się ludzie, i podziemnymi prowizorycznymi szpitalami 

polowymi. 

Andrzej Zaucha: – …Obrońcy sami mówią, że pozostały im godziny, najwyżej dni – 

wysyłają w świat ostatnie apele o ratunek; ruscy bombardują zakłady, używając najcięższych 

pocisków i bomb. 

Serhij Wołyna, major, dowódca 36-ej brygady piechoty morskiej: – W mariupolskim 

garnizonie mamy ponad pięciuset rannych żołnierzy, także setki rannych cywilów, w tym 

kobiety i dzieci. Prosimy, by zapewnić nam bezpieczne schronienie na terytorium trzeciego 

państwa. 

[Słyszymy: obrońcom zostały godziny – a za miesiąc nadal będą się bronić!] 

AZ: – Ale ruscy zapowiadają, że nie oszczędzą nikogo z obrońców. Część swych sił 

przerzucili na północ, gdzie zaczęli już ofensywę – celem ich jest okrążenie ukraińskich sił 

w Donbasie i zniszczenie ich, i przejęcie kontroli nad wschodem Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Obecnie na terytorium naszego państwa, 

a także przygranicznych rejonach rosji została skoncentrowana faktycznie cała zdolna część 

armii okupantów. Przygnali niemal wszystkich i niemal wszystko, co może z nami walczyć. 

AZ: – Eksperci oceniają, że ruscy przygotowali do ataku 65 tysięcy żołnierzy, a całe ruskie 

zgrupowanie może liczyć nawet 250 tysięcy ludzi. Prawdziwa ofensywa jeszcze się nie zaczęła, 

na razie trwa gigantyczna bitwa artyleryjska. Siłom ukraińskim sprzyja pogoda, częste deszcze 

powodują, że stepy na wschodzie kraju nasiąkają wodą [ruscy utopią się w błocie]. 

Jacek Raubo, defence24.pl, fundacja warsaw enterprise institute: – Przede wszystkim 

utrudnione jest manewrowanie jednostkami ciężkimi, które są atutem rosji. 

AZ: – ruska artyleria atakuje nie tylko ukraińskie linie obronne. To bombardowanie 

dzielnicy mieszkalnej w Charkowie. Lekarze w szpitalach w pobliżu frontu operują bez przerwy, 

tak jak tutaj w Kramatorsku: 

Witalij Kirylenko, chirurg w szpitalu w Kramatorsku: – Nie byliśmy przygotowani na coś 

takiego, cały czas przeprowadzamy operacje ratujące życie. 

AZ: – Atakowane są także niewielkie wioski; w pobliżu bez przerwy słychać artyleryjską 

kanonadę. 

Ołeksij, mieszkaniec obwodu Ługańskiego: – Ja już nawet uwagi nie zwracam. 

[Microsoft automatycznie co jakiś czas aktualizuje oprogramowanie na moim komputerze, 

wprowadza do swej bazy często używane nazwy, tak więc nie podkreśla ich jako błędne; 



wstawia, gdzie trzeba, duże litery: tak zawsze, gdy piszę sala, poprawia mi na Sala, bo jest o tym 

nazwisku żużlowiec w Brazylii. Ostatnio zaczął mi poprawiać ługański na Ługański – czyżby 

gest Microsoftu wobec putina, który uznał za samodzielne państwo obwód ługański]. 

Ołeksandr Zaiko, Lisiczansk, szef miejskiej administracji wojskowo- cywilnej: – Nikt nie 

wie, co będzie za 10 minut, dlatego wzywam was, ja już nawet was błagam, trzeba się 

ewakuować. 

AZ: – Według ukraińskich władz rosjanie wywieźli do rosji już pół miliona mieszkańców 

z okupowanych terenów, w tym co najmniej 120 tysięcy dzieci. Andrzej Zaucha, Fakty. 

 

Od początku wojny do Polski przybyło 2,8 mln uchodźców. 

W tym czasie powróciło na Ukrainę 652 tysięcy osób. 

Numer Pesel nadano 869 tys. osobom. 

W tym 96% stanowią kobiety i dzieci. 

Do 12 roku życia zarejestrowano 291,4 tys. dzieci. 

Starszych do 18 roku życia zarejestrowano 140 tys. 

Do samej Warszawy przybyło 665 tys., ale zostało 300 tys. połowa to dzieci. 

Do szkół i przedszkoli przyjęto 16,4 tys. dzieci. 

Zamierza pracować 63% 

Nie zamierza pracować, lecz będzie się utrzymywać z własnych środków 20% 

Z wyższym wykształceniem 53% + 8% z niepełnym wyższym 

Chce pracować w Polsce 63% 

Po zakończeniu wojny jak najszybciej wrócić 56% 

Średnia wieku 38 lat uchodźczyń 

 

GK: – Koniec z pomnikami dla armii czerwonej [w Warszawie chyba nie ruszą]. 

 

GK: – Jest jeden konkretny temat – dostawa broni, bez dostaw broni Ukraina jest bez 

szans. 

Katarzyna Zalewska, Makarow koło Kijowa: – O broń dla Ukrainy apelują tutaj niemal 

wszyscy, od polityków do artystów. Prezydent Zełenski mówi, że dostarczenie broni Ukrainie to 

obowiązek moralny jej partnerów, a broń zamiast leżeć w zachodnich magazynach powinna być 

używana tu i teraz. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – Potrzebujemy broni defensywnej, by bronić naszego kraju; 

musicie zrozumieć, że nie bronimy jedynie siebie, naszych rodzin i dzieci, ale także was. 

KZ: – Ukraińskie rodziny ginęły także tutaj w Makarowie; kolejne ciała są znajdowane 

niemal każdego dnia, bo powracający mieszkańcy znajdują je w swoich piwnicach i w swoich 

ogródkach, a ukraińscy śledczy gromadzą dowody ruskich zbrodni. 

Tutaj w Makarowie ruscy zamordowali 150 mieszkańców, zostawili po sobie 40% budynków 

zniszczonych całkowicie, i miny ukryte nawet w kuchennych sprzętach. 

Piotr Kraśko z Waszyngtonu: – …rzecznik Pentagonu mówił wczoraj, że Ukrainie 

przekazano już samoloty, ale nie powiedział, ile, jakie i z jakich państw [i słusznie] 

Wsparcie dla Ukrainy: Stany Zjednoczone, Kanada, Wielka Brytania, Australia, Norwegia, 

Italia, Rumunia, Czechy, Japonia, Polska, Holandia. 

Tomasz Siemoniak, były minister obrony narodowej, KP KO,PO: – Mają informacje 

bezpośrednio z Ukrainy, jak wielkie jest zużycie sprzętu, straty, jak wiele potrzeba amunicji… 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Pokój na warunkach putina jest nie do 

zaakceptowania. 

Poprosiliśmy dojczlandzki przemysł zbrojeniowy o informacje dotyczące tego, jakie 

materiały może dostarczyć w najbliższej przyszłości. Ukraina dokonała już wyboru z tej listy, a 

my finansujemy te zakupy. 

Norwegia przekaże Ukrainie – 100 zestawów rakiet przeciwlotniczych „Mistral”; 

Wielka Brytania – pociski „Brimstone”; NLAW wyrzutnia przeciwpancernych pocisków 

kierowanych 

Rumunia – myśliwce MiG-21, które wycofuje ze służby 

Czesi będą naprawiać ukraiński sprzęt bojowy 



Ołeksij Arestowicz, doradca prezydenta Ukrainy: – Ujmijmy to w ten sposób: flota 

samolotów Ukrainy powiększyła się, ale nie będziemy podawać szczegółów w jaki sposób do 

tego doszło. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Izba Dyscyplinarna nie zwalnia tempa, a nawet można 

powiedzieć, że pracuje pełną parą. I właściwie trudno się dziwić, bo to najdroższy sąd w Polsce, 

jego funkcjonowanie kosztuje milion euro dziennie. Kary za niewykonywanie wyroków 

Europejskich Trybunałów wynoszą już 168 mln euro. 

Dariusz Mazur, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie, Stowarzyszenie Sędziów 

„THEMIS”: – Interes grupy trzymającej władzę został przełożony nad interes państwa. 

KKZ: – Komisja Europejska potrąciła już 69 milionów euro – z funduszy unijnych dla 

obywateli. 

 

Burzenie pomników armii czerwonej w Polsce. 

 

Emmanuel Macron – 56,5% 

Marine Le Pen – 43,5% 

Jeszcze wieczorna debata telewizyjna… 

♣ 



2022-04-21 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6523 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 178 nowych zakażonych. 30 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

GK: – Nie będzie szturmu na hutę Azowstal, w której walczą ostatni obrońcy Mariupola. 

Rozkaz wydał putin – chce, by huta została otoczona tak, by nikt nie mógł się wydostać. Nie 

wiadomo, ilu obrońców żyje, ilu jest rannych. W podziemnych korytarzach Azowstalu są też 

cywile. 

Andrzej Zaucha: – Po niemal dwóch miesiącach walk w Ukrainie ruska armia i kreml 

bardzo chcą ogłosić zwycięstwo; jakiekolwiek – nie ważne, że lokalne, że okupione wieloma 

ofiarami. 

Siergiej Szojgu, minister obrony rosji: – wyzwolony został Mariupol, resztki formacji 

nacjonalistów ukryły się na terenie zakładów Azowstal. 

AZ: – Walki o miasto trwają od 8 tygodni, mogło w nim zginąć nawet kilkadziesiąt tysięcy 

cywilnych mieszkańców; ruscy stracili tysiące żołnierzy, zdobywając dom po domu; minister 

obrony Szojgu zapewnił, że ostatecznie rozprawi się z obrońcami Mariupola w cztery dni, ale 

putin wydał rozkaz: wstrzymać szturm. 

putin: – nie należy wchodzić w te katakumby i czołgać się po tych obiektach 

przemysłowych. 

AZ: – Bo terytorium Azowstalu to prawie 11 kilometrów kwadratowych, to największy w 

Europie kombinat hutniczy; to nie tylko ogromne hale na powierzchni, to także gigantyczny 

system betonowych pomieszczeń i korytarzy podziemnych, zbudowanych w czasach 

radzieckich. [rysunek przedstawia skomplikowany system pomieszczeń i korytarzy na kilku 

kondygnacjach pod ziemią] 

Mariusz Cielma „nowa technika wojskowa”: – Byłyby to ciężkie walki dla ruskiej strony, 

to walka w środowisku, które dla nich z pewnością jest w ogóle nieznana, bo obrońcy na tych 

terenach w zasadzie znajdują się od pierwszych dni tej wojny, na pewno przygotowali się, że to 

jest taka ich ostatnia reduta. 

AZ: – Pod ziemią bronią się nie tylko ukraińscy żołnierze, których ruscy chcą zmusić do 

poddania się, ukrywa się tam ponad tysiąc cywilów, są setki rannych; ukraińskie władze są 

gotowe prowadzić rozmowy nawet w samym okupowanym przez ruskich Mariupolu. 

Wółodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – O wymianie ludzi na rannych ruskich 

żołnierzy. 

Swiatosław Pałamar, zastępca dowódcy pułku „AZOW”: – Nasi cywilni mieszkańcy nie 

mają żadnych możliwości bezpiecznie wyjść z terytorium Azowstalu. 

AZ: – Poza Mariupolem ruskie wojska mogą mówić tylko o niepowodzeniach. 

Serhij Hajdaj, szef ługańskiej administracji obwodowej: – Próby przerwania naszej obrony 

nic nie dały i nie pozostały bezkarne; oni ponieśli ogromne straty, wszystkie szpitale zapełnione 

są rannymi okupantami, trupy wywożą ciężarówkami. 

AZ: – Dalekosiężna artyleria ostrzeliwuje więc najbliżej położone miasta, wszędzie wciąż 

nowe ofiary. Lokalne władze codziennie wywożą z zagrożonych miejsc cywilnych 

mieszkańców. Na terenach, które ruscy zajęli na początku wojny, sklepy [są puste pułki]. 

Ołeksandr Sztupun, sztab generalny sił zbrojnych Ukrainy: – W obwodzie chersońskim 

okupanci planują zorganizować przymusową mobilizację mieszkańców na wojnę z Ukrainą. 

GK: – 800 mln dolarów jest wart nowy amerykański pakiet pomocy wojskowej dla 

Ukrainy – to ciężka artyleria, dziesiątki haubic, ponad 100 tysięcy pocisków i drony taktyczne. 

Joe Biden mówi, że jesteśmy w krytycznym momencie przygotowań do kolejnej fazy wojny. 

Piotr Kraśko, Waszyngton: – Ze względów bezpieczeństwa Pentagon nie ujawni 

precyzyjnych informacji, ale prezydent Biden mówi: Kijów udało się obronić także dzięki 

amerykańskiej pomocy, ale w bitwie o wolność, w bitwie o Donbas, w bitwie o Mariupol ważne 

są nie dni, a godziny. 



[Chciałbym wiedzieć, jak to jest rozwiązane, aby w dostawie ciężkiego uzbrojenia liczyły 

się godziny, zważywszy na odległość między USA a Ukrainą]. 

Joe Biden, prezydent USA: – …nieustraszonych i wykwalifikowanych ukraińskich 

żołnierzy, jesteśmy pod ogromnym wrażeniem odwagi tego narodu i wyniku ich walk. Nie 

chodzi tylko o żołnierzy, ale o wszystkich obywateli, zarówno mężczyzn, jak i kobiety. 

 

GK: – Potrafią zaminować nawet ciała tych, których zabili, wyposażenie kuchni czy 

dziecięcego pokoju; ruscy, którzy uciekli spod kijowskich miejscowości, zrobili wszystko, by 

Ukraińcy wracający do domów nie czuli się bezpiecznie. 

Katarzyna Górniak: – 2 tysiące min dziennie znajdują ukraińscy saperzy; w Ukrainie 

można zginąć, najeżdżając samochodem na pobocze lub wybierając krótszą drogę przez łąki. 

Aleksandr, saper: – bywają małe pociski, kaliber 25 -30 mm, a bywa, że do swojego 

samochodu muszę zanieść pocisk artyleryjski, który waży kilkadziesiąt kilogramów. Ciężko. Ale 

nie boję się, ktoś musi robić tę robotę. 

Anatolij Wróblewski, saper: – Wstawili granat w szklankę i nakryli kubkiem, zdejmujesz 

kubek, wypadnie granat; zaminowali dziecięcą kołyskę, bar zaminowali, by zabić ludzi, gdy 

wrócą do domu. Oni zaminowali nawet trupy zabitych mieszkańców. 

KG: – …wśród pocisków ruscy używają nawet te niedozwolone, wbrew zakazom 

konwencji genewskiej… 

 

GK: – Pniówek! Nadal ratownicy zagrożeni wybuchem metanu! 

[Mój dziadek, gdy już nie miał siły fedrować, przez kilkanaście lat szukał metanu. Metan 

jest lżejszy od powietrza i skupia się pod sufitem chodnika, gdy jest go tam niewiele, można 

zaryzykować i go podpalić. Dziadek podpalał. Po stu latach metan nadal zabija górników. Za 

cenę kolejnych tragedii nadal wydobywa się węgiel – to zbrodnia, a organizatorzy wydobycia to 

zbrodniarze]. 

 

Z debaty wyborczej we Francji: 

Le Pen: – Będę prezydentem odrodzenia demokratycznego, wolności i suwerenności 

i bezpieczeństwa. 

Macron: – Chciałbym kontynuować moją misję, ponieważ wierzę, że możemy 

uczynić nasz kraj bardziej niezależnym i silniejszym. 

EM; – Była pani jednym z pierwszych polityków europejskich, który uznał aneksję 

Krymu; pani broni Rosji i Putina; kilka miesięcy po wypowiedzeniu tego pani 

otrzymała pożyczkę od banku rosyjskiego. 

LP: – Emmanuel Macron wie, że to co mówi, jest nieprawdziwe; jestem kobietą 

całkowicie wolną, jestem patriotką. 

EM: – Ja mówię o konkretnym punkcie, czyli finansowaniu pani partii, czy to jest 

fałszywe? 

LP: – To jest fałszywe i dosyć nieuczciwe; wzięłam pożyczkę za granicą, wszyscy to 

wiedzą, to dlatego że żaden francuski bank nie chciał udzielić mi takiej pożyczki. 

EM: – Wzięła pani tę pożyczkę w 2014 roku i nadal pani jej nie spłaciła; inni 

politycy nie brali pożyczek z Rosji. 

EM: – Ja wierzę w Europę, wierzę w falę francuską, to nam pozwala na suwerenność 

i narodową, i europejską; dzięki Europie będziemy bardziej niezależni. 

LP: – Nie ma czegoś takiego, jak naród europejski; suwerenność jest tylko wtedy, 

kiedy jest lud, jakiś naród; nie chciałabym, żeby zastępował pan suwerenność 

Francji przez suwerenność Europy. 

 

GK: – Pogłoski o tym, że obóz władzy jest dogadany w sprawie likwidacji Izby 

Dyscyplinarnej okazały się mocno przesadzone… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Sprawa nie posunęła się ani o krok… 

[Tak wszystko nie będzie się posuwać przez rok aż do wyborów]. 

♣ 



2022-04-22 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6361 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 097 nowych zakażonych. 27 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

GK: – Nie ma już nadziei na uratowanie 7 górników, do których ratownicy próbowali 

dotrzeć po wybuchu metanu w kopalni Pniówek. 

[Uratujmy chociaż kolejne zastępy górników jeszcze żyjących i wstrzymajmy wydobycie 

węgla!] 

 

GK: – Nie ma porozumienia kontrolerów lotów z agencją żeglugi powietrznej… 

 

GK: – Dzień Ziemi – powinien być codziennie… 

 

GK: – Najpierw był komunikat nuncjatury apostolskiej, zaraz potem oświadczenie 

kardynała Dziwisza. W tym pierwszym czytamy, że Watykan zbadał niektóre przypadki 

związane z jego działaniami jako metropolity krakowskiego. Miały być prawidłowe. Dla 

kardynała to kończy sprawę. 

 

GK: – Moskwa mówi stanowcze: nie będzie zawieszenia broni na prawosławne święta 

wielkanocne… 

Wadym Bojczenko, mer Mariupola: – Walki cały czas trwają; nasi żołnierze 

zapowiedzieli, że nie złożą broni. 

Cezary Grochot: – …rosja poniosła przy dotychczasowych próbach zajęcia zakładów 

Azowstal tak wielkie straty, że na razie zrezygnowała ze szturmu. Cena, jaką mieszkańcy 

Mariupola zapłacili za blisko dwumiesięczne barbarzyńskie bombardowania jest ogromna, 

zginęły tysiące ludzi. W kontrolowanych przez ruskich dzielnicach specjalne oddziały zbierają 

ciała ofiar i wywożą poza miasto do masowych grobów. 

Władimir Kliczko, były bokserski mistrz świata: – Świat musi zrozumieć, że Mariupol to 

zbrodnie popełnione na skalę jeszcze większą niż Bucza, Irpien, Chostomel i Borodzianka; a 

teraz orkowie próbują ukryć swoje bestialstwo i zdziczenie, ukryć dowody okrucieństwa. 

CG: – ruscy bombardują nie tylko Mariupol, to płonący szpital w miejscowości Łyman w 

obwodzie donieckim, który podobnie jak Charków stał się celem ruskich nalotów ostatniej doby; 

ruski plan zakładał zamknięcie wojsk ukraińskich w wielkim kotle, ale na razie putinowi nie 

udało się go zrealizować. 

John Kirby, departament obrony USA: – Jeśli chodzi o początkowe cele strategiczne 

putina, którymi było zlikwidowanie ukraińskiej suwerenności i zdobycie Kijowa, to poniósł 

porażkę. Zrobimy wszystko, co w naszej mocy, aby jego operacja w Donbasie też zakończyła się 

fiaskiem. 

CG: – Stąd kolejne decyzje o dostawach tak potrzebnej Ukraińcom broni. I wściekłość 

putina, który odrzucił ofertę zawieszenia broni na zbliżające się prawosławne święta 

Wielkanocne. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To bardzo dobrze pokazuje, co przywódcy 

rosji myślą o wierze i jak traktują jedno z najważniejszych świąt. Ale my mamy nadzieję – 

nadzieję na pokój; nadzieję, że życie zwycięży śmierć. 

CG: – Ukraińska służba bezpieczeństwa apeluje do wiernych o powstrzymanie się od 

udziału w masowych nabożeństwach w Wielkanoc, bo należy się spodziewać ruskich ataków i 

prowokacji. Cezary Grochot, Fakty. 

 

GK: – Czas wojny na wschodzie to nie jest czas na konflikty i spory, to czas na utrzymanie 

jedności w prozachodniej strategii. – Donald Tusk apeluje do rządu o odcięcie się od 



prorosyjskiej Marine Le Pen. A z obozu władzy słychać pomysły zawieszenia płacenia składek 

do Brukseli. 

Maciej Knapik: – Takie spotkanie z ekspertami w obecności kamer są po to, by 

recenzować władzę i przedstawiać swoje pomysły polityczne. 

Tusk: – Dla Polski jest równie ważne, jak dla Ukrainy, żeby utrzymać ten narodowy 

consensus, jeśli chodzi o obecność w Unii Europejskiej, obecność oczywiście w NATO i ten 

kurs prozachodni. 

MK: – Tymczasem część polityków opcji władzy mimo wojny otwarcie neguje Unię 

Europejską: 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska: – Tymczasem uniokraci, którzy są 

przesiąknięci korumpowaniem różnymi interesami… 

MK: – Wczoraj padła najdalej idąca propozycja: 

Michał Wójcik, minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska: – Wstrzymania 

składki członkowskiej do Unii Europejskiej. 

Tusk: – No bardziej proputinowskiej agendy nie można sobie wyobrazić. 

MK: – Rząd kluczy i celowo wywołuje konflikt – mówi opozycja. 

Sikorski, eurodeputowany PO: – Pieniądze na uchodźców mogą być przekazane szybko i 

bezwarunkowo. Chciałbym wiedzieć: złożyli papiery o środki czy nie złożyli. 

MK: – W odpowiedzi oskarżenia, że Unia nie daje pieniędzy: 

Wójcik: – Zero dla uchodźców. 

Morawiecki: – Zgoda na przesuwanie środków w ramach budżetu niewykorzystanych jest 

malutką namiastką i zdecydowanie niewystarczającym krokiem. 

MK: – No to zero czy za mało?  

Ministerstwo Funduszy i Polityki Regionalnej 

Nie ma żadnych nowych środków z REACT-EU na pomoc dla uchodźców z Ukrainy 

dla Polski. Jest tylko korzystniejsze zaliczkowanie, które nam już przyznano na 

odbudowę po COVID i już je podzieliliśmy. Bieżące potrzeby Polski związane ze 

skalą pomocy dla uchodźców są szacowane na co najmniej 2,2 mld euro w okresie 

12 miesięcy – podstawowe, bez edukacji i służby zdrowia. 

 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy 

Jedno pozostaje bez zmian – wciąż nie mamy rozwiązań systemowych, o które od 

dwóch miesięcy apelujemy. Polska otrzymała 559 mln euro zaliczki z funduszu 

REACT-EU na pomoc uchodźcom z Ukrainy. Nadal nie mamy jednak informacji od 

rządu, jak będą one dzielone. A czas ucieka. 

 

GK: – W Sopocie, Wrocławiu czy Warszawie ceny zwalają z nóg – za metr [kwadratowy] 

mieszkania już dziś trzeba zapłacić majątek, a będzie drożej; trudniej będzie dostać kredyt, 

wyższe będą raty – to nie jest tylko problem stolicy czy kurortów, kupno mieszkania w całej 

Polsce dla wielu staje się nierealnym marzeniem. 

Paweł Płuska: – …w Bochni jest 7 tysięcy złotych, a doniedawna było to 5 tysięcy 

złotych; w Kartuzach było 5 – 6 tysięcy, dziś za metr w tej nowej inwestycji trzeba zapłacić 

minimum 7 300; Warszawa – 2015 rok – 7 826,25 zł; 2022 marzec – 12 780 zł. 

 

GK: – Dziś to musi być absolutnym standardem: oszczędzanie wody, segregacja śmieci, 

unikanie plastików; warto podziękować dieslowi i zaprzyjaźnić się z autem elektrycznym. 

♣ 
2022-04-23 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6361 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 1 240 nowych zakażonych. 22 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – pięćdziesiąty dziewiąty dzień 



 

PM: – Znowu dramat w kopalni, tym razem w Zofiówce – jest wypływ metanu, ale na 

szczęście inaczej niż w kopalni Pniówek – nie doszło do wybuchu; ratownicy starali się dotrzeć 

do 10 górników, z którymi stracono kontakt, na razie dotarli do czterech… [mój komentarz jak 

wczoraj]. 

 

PM: – mimo prawosławnej Wielkanocy putin nie zgodził się na zawieszenie broni, wciąż 

bombarduje ukraińskie miasta i robi wszystko, by zdusić ostatni opór w Mariupolu; zabrania 

ewakuacji z zakładów Azowstal cywilów, twierdzi, że tam są sami naziści – obrońcy pokazują 

tych małych nazistów, to dzieci. 

Cezary Grochot: – To podziemia zakładów Azowstal w Mariupolu ostatniego bastionu 

obrońców miasta; razem z żołnierzami ukrywają się tam setki cywilów, niemal wyłącznie 

kobiety i dzieci – od blisko dwóch miesięcy nie wychodzili na powierzchnię. 

Chłopczyk: – Chcemy wrócić do domu, chcemy wrócić do domu żywi, chcemy zobaczyć 

naszych rodziców. 

Dziewczynka: – Chcemy już do domu. Chcemy zobaczyć słońce. 

Chłopczyk: – Siedzimy tu już dwa miesiące. Chcemy zobaczyć słońce. 

CG: – Ale to wciąż nie jest możliwe, rosja otoczyła zakłady szczelnym pierścieniem 

i codziennie je bombarduje, według kremla ukrywają się tam wyłącznie, tu cytat „ukraińscy 

naziści, którzy zasługują na śmierć”. 

Igor Konaszenkow, rzecznik prasowy ministerstwa obrony rosji: – Resztki ukraińskich 

nazistów z pułku Azow wraz z zagranicznymi najemnikami ze Stanów Zjednoczonych i krajów 

europejskich są skutecznie zablokowane na terenie kombinatu. 

CG: – Wyjście na powierzchnię to dla tych ludzi pewna śmierć. 

- Bardzo byśmy chcieli, żeby to już się skończyło. Brakuje nam już jedzenia. 

- To już ponad 50 dni, chowamy się tu od końca lutego. 

CG: – Ukraińskie władze prosiły o zawieszenie broni na święta, o korytarze humanitarne 

dla ludności cywilnej, ale putin koniecznie chce w Mariupolu parady zwycięstwa 9 maja; 

dlatego zamierza zdusić opór ostatnich obrońców nawet za same śmierci kolejnych kilkuset 

cywilów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wróg ma prymitywny cel: zabić tak dużo 

ludzi, jak to możliwe i zniszczyć wszystko to, co widzi. 

CG: – Pewna stabilizacja na linii frontu, jaką obserwujemy od kilku dni, wcale nie 

oznacza, że w Ukrainie przestali ginąć niewinni ludzie; rosja nie mogąc przebić się przez 

ukraińskie linie obrony, z tym większą siłą bombarduje cywilne cele, tak jak tu w spokojnej 

dotąd Odessie. 

Ołeksandr Sztupun, rzecznik prasowy sztabu generalnego sił zbrojnych Ukrainy: – Nasze 

wojska skutecznie powstrzymują ataki agresora, dlatego rosja bombarduje cywilów. Ostatniej 

doby udaremniliśmy osiem ataków w obwodzie ługańskim, zniszczyliśmy 9 czołgów i ponad 30 

innych pojazdów wroga. 

CG: – Prezydent Zełenski oświadczył, że na wschodzie i południu Ukrainy decyduje się 

teraz los wojny i przyszłość całego kraju. Cezary Grochot, Fakty. 

 

PM: – Premier inauguruje akcję „Stop rossia now”. Z Polski do różnych krajów mają 

wyruszyć bilbordy – mają przekonać społeczeństwa i rządy Dojczlandu, Francji, Austrii i Italii 

do większej pomocy Ukrainie. Mateusz Morawiecki przedstawia rząd PiS-u jako sumienie 

Europy. 

#STOP ROSSIA NOW 

Are you happy with your healthcare? 

Going for a ride with your dog? 

#BLOODOIL funds russia’s genocide in Ucraine 

Do you cooking at home? 

Ti piace cocutire a casa? 

Do you recognise this city? 

Wo ist der Teddybär ihres kindes? 



What’s your fayourite mall? 

Sind się mitihrer gesundheitsversorgung zufrieden? 

Stop russian slaughter in Ukraine NOW 

Obok na plecach dziecka napis: 

PLEASE HELP TO SAVE MY BABY 

THANK YOU 

Svetlana 

 

PM: – Jeśli nie dojdzie do porozumienia władz z kontrolerami lotów, to już za kilka dni w 

maju większość lotów z Warszawy i Modlina może być odwołana… 

 

PM: – Szanujcie to, że macie wolną Polskę – mówiła Karolina Kaczorowska, żona 

ostaniego prezydenta na uchodźstwie – dzisiaj uroczyście żegnana w świątyni Opatrzności Bożej 

w Warszawie; spoczęła w panteonie wielkich Polaków tuż obok ciała swojego męża, Ryszarda, 

który zginął w katastrofie w Smoleńsku. 

♣ 
2022-04-24 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6361 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 344 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty dzień 

 

PM: – Nie żyje czterech górników w kopalni Zofiówka… 

 

PM: – W Kijowie dzisiaj szefowie Pentagonu i amerykańskiej dyplomacji w obliczu walk 

o Donbas Ameryka zwiększa dostawy broni. W Krakowie spotkali się premierzy Ukrainy i 

Polski. Po ataku rakietowym na Odessę zginęła trzymiesięczna dziewczynka… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy na stacji metra w Kijowie: – Będziemy 

rozmawiać o broni, której potrzebujemy i oczekujemy jej dostawy. Chciałbym jednak 

podkreślić, że od zeszłego tygodnia nastąpił postęp, jeśli chodzi o sygnały, wiadomości, kroki i 

ilość. Mowa o broni ze Stanów Zjednoczonych. 

Katarzyna Sławińska: – Ze względów bezpieczeństwa Amerykanie wciąż nie potwierdzili 

tej wizyty… 

Swiatosław Pałamar, zastępca dowódcy pułku „AZOW”: – W Mariupolu wróg zrzuca 

bomby na głowy niewinnych ludzi, kobiet i dzieci. 

KS: – ruska artyleria cały czas ostrzeliwuje miejscowości w obwodach donieckim i 

ługańskim. W kilku miejscach Ukraińcom udało się odnieść sukces, w rejonie Chersonia odbili z 

rąk ruskich osiem miejscowości. Wojska putina chcą zdobyć wschód i południe Ukrainy, by 

połączyć rosję z Krymem. Z braku większych sukcesów na froncie sieją terror, tak jak tu 

w spokojnej dotąd Odessie. Jest już 8 ofiar wczorajszego ataku, wśród nich ta 3-miesięczna 

dziewczynka, jej mama i babcia. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy w cerkwi modlitwa: – Nie daj nam stracić 

nadziei na zwycięstwo, swojego poczucia własnej godności, nie daj nam stracić naszej wolności, 

nie daj nam stracić Ukrainy i przede wszystkim wiary. 

 

PM: – Dramatyczna konferencja prasowa prezydenta Wołodymyra Zełenskiego na stacji 

metra w Kijowie służącej za schron. Byli tam dziennikarze z całego świata, wśród nich 

reporterka Faktów; o kulisach tej konferencji: 

Katarzyna Górniak: – Czas i miejsce zbiórki podane kilka godzin wcześniej, ale dokładna 

lokalizacja nieznana do ostatniej chwili. Takiej konferencji prasowej nie spodziewał się nikt. 

Dwie kontrole tożsamości, jedna bardzo szczegółowa kontrola osobista, potem dwa piętra 

schodami ruchomymi w dół i okazało się, że konferencja prasowa odbędzie się tutaj na stacji 



metra „Majdan Niezależności”. To tutaj zgromadziły się setki dziennikarzy z całego świata; tutaj 

głęboko pod ziemią jest bezpiecznie, żadne z nas nie ma tutaj zasięgu telefonicznego, a co 

ważne, ze względów bezpieczeństwa nie tylko dla dziennikarzy, a przede wszystkim prezydenta 

Zełenskiego. 70 metrów pod ziemią wśród przejeżdżających pociągów kijowskiego metra; 

dziennikarzy niełatwo zaskoczyć, ale udało się. 

Piergiorgio Giacovazzo, dziennikarz italskiej telewizji RAI: – Moja pierwsza konferencja 

prasowa na stacji metra. Nie spodziewałem się, że prezydent Zełenski spotka się z nami 

wszystkimi, bo to wciąż bardzo niebezpieczne. 

KG: – Stacja została bardzo dokładnie sprawdzona prze ludzi Zełenskiego, także tuż przed 

rozpoczęciem konferencji. 

Serhij Nikiforow, rzecznik prasowy prezydenta Ukrainy: – To miejsce, obok biura 

prezydenta ma dwa wejścia – zostało zaprojektowane jak schron przeciwatomowy, więc 

zagrożenie tu jest marginalne. 

KG: – Pojawienie się Zełenskiego przypominało bardziej czekanie na gwiazdę niż na 

polityka. Prezydent Ukrainy od razu pokazał, za co polubili go ludzie na całym świecie: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ostatni? Daj Boże, żeby nie ostatni. Ostatni na 

dziś masz na myśli? 

KG: – Swoje pytanie chcieli zadać wszyscy dziennikarze, nawet z najdalszych stron 

świata. Zełenski mówił tak, by ukraińskie przesłanie zrozumieli wszyscy: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W podręcznikach historii zapisze się słowo, 

które wszyscy powtarzają w Ukrainie i w Europie: faszyzm – ruski faszyzm to nowe słowo, ale 

czyny takie same, jak 80 lat temu w Europie? 

KG: – Mówił o sankcjach, o broni, o wielkiej dyplomacji i o wielkich nieszczęściach 

obywateli swojego kraju: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jako prezydent dzielę ból z każdym i każdą, 

kto stracił swoje dzieci [mówił po ukraińsku]. 

KG: – Ponad 2 godziny prezydent Zełenski ze swadą i zaangażowaniem odpowiadał na 

pytania dziennikarzy o swój kraj. Na początku wojny w tej kijowskiej stacji metra ludzie 

chowali się przed bombami. Teraz można było na niej zorganizować konferencję prasową. 

Kolejna konferencja – zapowiedział – odbędzie się na powierzchni, na ukraińskiej ziemi, na 

przykład w wolnym Mariupolu. Katarzyna Górniak, Fakty. [Ale nie usłyszeliśmy, co mówiono]. 

PM: – Francja wybiera prezydenta – za godzinę będziemy już wiedzieć, kto wygrał, Le 

Pen czy Macron. To nie tylko przyszłość Francji, ale i Unii Europejskiej… 

 

20:00 – Emmanuel Macron 58,2% 

  Marine Le Pen 41,8% 

 

PM: – Dzisiaj kościoły wschodnie obchodzą Wielkanoc… 

♣ 



2022-04-25 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6405 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 267 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

AW: – …kontrolerzy lotów bez zmian; 

 

AW: – Dwunastu górników nie żyje, ponad dwudziestu jest rannych; w kopalniach 

Zofiówka i Pniówek żałoba… 

 

AW: – …na froncie Ukraina się broni i właśnie dostała widoczne wsparcie – amerykański 

sekretarz stanu i szef Pentagonu razem odwiedzili Kijów i dla Ukrainy to była bardzo ważna 

chwila. 

Katarzyna Sławińska: – Potężny pożar, to nie Ukraina, ruski Briańsk 150 km od granicy, 

płonie wielki magazyn paliw, ogień zniszczył też skład amunicji. Nie wiadomo, co było 

przyczyną pożarów. A to kolejna zła wiadomość dla rosji – pierwsza od wybuchu wojny wizyta 

wysokich przedstawicieli amerykańskiej administracji w Kijowie i potężny pokaz wsparcia: 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Przyjechaliśmy ze względu na pana, za 

względu na niesamowitą odwagę, przywództwo i sukces. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Stany Zjednoczone bardzo pomagają 

Ukrainie, chcę, żebyście podziękowali prezydentowi Bidenowi za jego osobiste wsparcie dla 

Ukrainy i za wsparcie ze strony narodu amerykańskiego. 

KS: – Rozmowy trwały pond trzy godziny, dwa razy dłużej niż planowano. Szef 

amerykańskiej dyplomacji i szef Pentagonu do Kijowa dotarli pociągiem i po powrocie do 

Polski mówiłi: 

Antony Blinken: – Jeżeli chodzi o cele wojny, to rosja już przegrała, a Ukraina już 

odniosła sukces. Głównym celem ruskich było całkowite podporządkowanie Ukrainy, 

pozbawienie jej niezależności – i to się nie udało. 

KS: – Amerykanie zapowiedzieli powrót dyplomatów do Ukrainy i nową ambasador, ale 

przede wszystkim obiecali kolejne 713 mln dolarów pomocy wojskowej dla Ukrainy 

i zagrożonych przez rosję krajów Europy. 

Lloyd Ausin, amerykański sekretarz obrony [to który jest szefem Pentagonu?]: – 

Pierwszym krokiem do zwycięstwa jest wiara w to, że można zwyciężyć. Oni wierzą i my w to 

wierzymy, pod warunkiem, że będą mieli właściwy sprzęt i właściwe wsparcie – robimy 

wszystko, by tak było. 

KS: – Wkrótce po wyjeździe Amerykanów rosja zaatakowała pięć dworców kolejowych, 

także na zachodzie kraju niedaleko Lwowa; celem były też stacje energetyczne, na samym 

froncie sytuacja właściwie się nie zmienia. 

Oleksandr Sztupun, rzecznik prasowy ukraińskich sił zbrojnych: – Wróg prowadzi ostrzał 

artyleryjski naszych pozycji w kierunku Doniecka i Tabri [?], w Mariupolu atakuje rakietami, 

bombami teren zakładów Azowstal. 

KS: – Ukraińska służba bezpieczeństwa publikuje przechwycone nagranie – to ma być 

rozkaz strzelania do dzieci wracających ze szkoły [!] 

 

AW: – Ukraińcy, tam gdzie mogą, wracają do domów i to, co zastają, domów nie 

przypomina; ruscy żołnierze, co mogli, zniszczyli, a czego nie mogli zniszczyć, nie chcieli, po 

prostu ukradli; są rzeczy, których nie da się opisać kulturalnymi słowami, więc pokaże je teraz 

państwu: 

Katarzyna Górniak: – Powrót do domu to nie radość: 

- wziąłem już nowego [psa], bo starego zastrzelili 

KG: – Przestrzelali zamki, wchodzili i mieszkali – duma rosji, wielka armia w ukraińskich 

domach zostawiła smród i chlew… ukraińskie szafki kuchenne musiały stawiać opór, bo 



wszystkie zniszczyli; mięso z zamrażarki upiekli w ognisku; wyjedli nawet witaminy dla dzieci; 

wypróżniali się do wanny – tak tu żyli ruskie sołdaty. 

- Najpierw prosili, a potem sami zabierali, wszystkie kartofle i konserwy, olej, cukier, 

herbata, a w końcu zarżnęli nasze prosiaki, kury, kaczki zarżnęli, chcieli zarżnąć nawet moje 

krowy, ale prosiliśmy ich, żeby chociaż je zostawili; 

KG: – i tak kilka tygodni we wsiach i miastach obwodu kijowskiego ruscy ludzi zamykali 

w piwnicach i zabraniali wychodzić; sami mieszkali nad ich głowami w ich mieszkaniach i 

kradli; 

- brali wszystko, co się da, od razu do kieszeni, w ich worki; szukali pieniędzy, złotej 

biżuterii, zabrali wódkę i alkohol; wszystko z domu wynieśli, nawet kabinę prysznicową – 

zdezynfekowaliśmy, co robić, jakoś trzeba żyć. 

KG: – zostawili po sobie swoje wojskowe suchary, swoje buty i sterty śmieci; gdy 

przyszły tu ruskie wojska, zostali sami ludzie starsi, teraz muszą sobie z tym wszystkim 

poradzić. 

- spali na tym łóżku i jak tu teraz spać? Nieprzyjemnie, ale co zrobić, mamy tylko to jedno 

łóżko. 

KG: – Nie mają prądu, wody i gazu, wszystkie instalacje zniszczone – życie cofnęło się tu 

w czasie o dziesięciolecia. 

- kawę pijemy, herbatę pijemy, grzejemy wodę do mycia naczyń 

KG: – Ubrani w wiele warstw ciepłych ubrań niepranych od tygodni; od tygodni nie mieli 

jak się porządnie umyć; przed każdym domem postawili palenisko, na którym gotują jedzenie, 

na obiad to, co znaleźli w paczkach z pomocą humanitarną. 

- wróciliśmy do życia w zgodzie z naturą, to przecież nienormalne, mam nadzieję, że nie 

na długo, przecierpimy, byle nie wrócili 

Katarzyna Górniak, Fakty, obwód kijowski. 

 

AW: – We Francji 58 do 41 – drugą turę wyborów prezydenckich wygrywa Emmanuel 

Macron. To już oficjalnie wiadomo; wiadomo też, że 28% Francuzów w tych wyborach nie 

głosowało. Francja jest wyraźnie podzielona, Europa odetchnęła z ulgą. 

Emmanuel Macron – 58,5% 

Marine Le Pen – 41,5% 

Frekwencja – 63,2% 

Źródło: Ministerstwo Spraw Wewnętrznych Francji 

 Z Paryża: 

Anna Czerwińska: – Oda do radości – nie ma wątpliwości, w którą stronę chce iść 

prezydent Francji Emmanuel Macron. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Wybraliście projekt humanistyczny, ambitny 

projekt republikański, społeczny i ekologiczny, oparty na pracy. 

Myślę też o tych, którzy głosowali na Marine Le Pen i są dziś rozczarowani – nie, nie 

buczcie, już nie jestem kandydatem partii – jestem prezydentem wszystkich Francuzów. 

[a trzeci sort?] 

AC: – liderka skrajnie prawicowego [to nie jest prawica, skoro trzyma z putinem, to jest 

skrajny komunizm] zjednoczenia narodowego przegrała, ale zapowiada, że nigdy się nie podda, 

[a co jej pozostaje?] a jej wynik to świadectwo wielkiej nieufności Francuzów. 

Marine Le Pen: – Nad krajem mógł się wznieść wielki wiatr wolności; Francuzi 

zdecydowali inaczej. Wynik sam w sobie stanowi jednak głośne zwycięstwo. 

AC: – Zdaniem Marine Le Pen prezydent Macron nie zjednoczy Francji. 

Aleksander Smolar, były prezes fundacji im. Stefana Batorego: – Stary podział na lewicę, 

prawicę znikł właściwie; teraz to są między masami ludowymi, między ludem a elitami konflikt 

i we Francji to jest konflikt wyraźny. 

AW: – polityczna przyjaciółka PiS-u przegrywa we Francji wybory, były polski minister 

przyznaje, że ta przyjaźń to nie był dobry pomysł [ale dla Kaczyńskiego i Morawieckiego to był 

dobry kierunek]. Wybór jest prosty: putin czy jedność i wolność Europy; czy Polska zrewiduje 

swoje europejskie sojusze? Pyta: 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Tym razem władza PiS-u nie czekała na oficjalne wyniki 

wyborów, jak w przypadku Joe Bidena. Gratulacje do Makrona wysłał i prezydent, i premier… 

Donald Tusk: – Będę tłumaczył, że to jest wypadek przy pracy, znaczy cały rząd PiS-u to 

jest wypadek przy pracy. 

[Oj, nie wypadek przy pracy – to partie Platforma Obywatelska i Polskie Stronnictwo 

Ludowe, to Schetyna i Kosiniak-Kamysz dopuścili PiS do władzy, bo chociaż opozycja dostała 

więcej głosów niż PiS, to partie te rozwaliły już istniejącą koalicję wyborczą, bo postanowiły 

nagle samodzielnie wykazać, że z lewicą nie mają nic wspólnego, postanowiły wykazać, że są 

taką samą partią jak PiS, tylko lepszą; metoda Donta załatwiła resztę, dając PiS-owi 

z przystawkami, jako koalicji z największą ilością głosów dodatkowe miejsca w sejmie i tym 

samym przewagę nad rozbitą opozycją. Polacy im tego nie zapomnieli, choć Tusk usiłuje nie 

pamiętać]. 

KKZ: – …nad Polską przelatują ruskie samoloty dostarczające Węgrom paliwa do 

elektrowni atomowej; niebo nad Ukrainą dla rosji jest zamknięte – na przeloty musiał się 

zgodzić polski rząd. 

♣ 
2022-04-26 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6429 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 356 nowych zakażonych. 290 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty drugi dzień 

 

AW: – Gorący temat i zakręcone kurki – rosja wstrzymała dostawy gazu do Polski, a to 

jest, jak pisze Onet, po niewyrażeniu zgody na płacenie w rublach. Według nieoficjalnych 

informacji w ministerstwie środowiska miał zebrać się sztab kryzysowy i teraz pytanie, co dalej? 

Co z tej sytuacji może dla nas wyniknąć? 

Magda Łucjan: – Niespełna godzinę temu minister klimatu i środowiska, Anna Moskwa 

napisała w mediach społecznościowych, że Polska posiada niezbędne rezerwy gazu oraz źródła 

dostaw, które chronią nasze bezpieczeństwo – od lat skutecznie uniezależniamy się od rosji. 

Nasze magazyny są zapełnione w 76%. Nie zabraknie gazu w polskich domach. 

Jerzy Kwieciński, były prezes zarządu PGNiG: – Proszę pamiętać, że do Polski już płynie 

gaz z różnych kierunków w tej chwili, już go sprowadzamy w postaci ciekłej w Świnoujściu, 

mamy połączenia z Dojczlandem, z Czechami, z rosją, również z Litwą takie połączenia mamy, 

z Ukrainą, więc jesteśmy w stanie ten gaz sprowadzać z innych kierunków. 

MŁ: – Ma wystarczyć dwa do trzech miesięcy, tym bardziej, że właśnie kończy się okres 

grzewczy. Jaka jest szczegółowa odpowiedź rządu, dowiemy się za kilkanaście minut, bo na 

godzinę 19:15 została konferencja prasowa… Jakie są powody tej decyzji, rosja na razie nie 

informuje… Z rynku walut: W reakcji na informację o decyzji rosji polski złoty wyraźnie osłabł 

w stosunku do innych walut [należało przyjąć euro, dziś waluta by nie osłabła]. 

 

AW: – Nie jesteśmy w stanie powiedzieć [jeżeli nie jesteśmy w stanie powiedzieć, to nie 

ma sensu zapisywać]. 

 

AW: – Mamy nową minister finansów, to Magdalena Rzeczkowska, kierowała do tej pory 

krajową administracją skarbową. 

 

AW: – Kolejny górnik zmarł w szpitalu… [zamknąć kopalnie] 

 

AW: – rosja prowadzi wojnę z własnego wyboru, aby zaspokoić ambicje jednego 

człowieka – tak mówi z Ramsztain, amerykański sekretarz obrony, to jasna wiadomość, razem 

z nią będzie kolejna pomoc [ale może ta sama co wczoraj i przedwczoraj]. 



ruscy mają dziś wiadomość dla ukraińskich kobiet: Zastrzelimy wasze dzieci, jeżeli nie 

przekażecie informacji o pozycjach ukraińskich sił! 

Monika Krajewska: – Ofensywa na wszystkich odcinkach frontu, ruscy nasilają ataki, by 

jak najszybciej okrążyć Ukraińców na wschodzie, ale mimo nieustannych bombardowań 

i ostrzału nie są w stanie przełamać ukraińskiego oporu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Do tej pory spod ruskiej okupacji zostało 

wyzwolonych 931 miejscowości, i choć wiele miast i mniejszych miejscowości znajduje się pod 

czasową kontrolą ruskiej armii, to wyzwolenie naszej ziemi jest tylko kwestią czasu. 

MK: – Ukraińcom udało się wyzwolić między innymi kilka miejscowości w okolicach 

okupowanego przez ruskich Chersonia, cały obwód jest już na krawędzi katastrofy 

humanitarnej; ruska armia koncentruje się na Słowiańsku  i Kramatorsku, cały czas gromadzą 

wojska na północnym wschodzie, by częściowo blokować Charków; niektóre wioski są tam 

odcięte od świata. 

O tym, jak wspierać Ukrainę w trakcie wojny, rozmawiali dziś ministrowie obrony państw 

NATO i sojuszników na specjalnej konferencji zwołanej w dojczlandzkim Ramsztain 

[Rammstein]. 

Lloyd J. Austin III, United States of America: – Ukraina potrzebuje teraz naszej pomocy, 

by zwyciężyć; będzie jej potrzebowała także w przyszłości, gdy wojna się skończy. Jak mówił 

prezydent Biden – nasza pomoc trafia bezpośrednio na linię frontu wolności do nieustraszonych 

i wykwalifikowanych ukraińskich żołnierzy. 

MK: – Amerykanie nie ukrywają, że zależy im, by ruska armia nie była w stanie nikomu 

więcej zagrozić. Do Ukrainy w końcu trafią dojczlandzkie czołgi i ciężka broń. 

ławrow: – obecnie ryzyko jest znaczne, nie chciałbym sztucznie go wyolbrzymiać, choć 

wielu by tego chciało, ale niebezpieczeństwo jest poważne, realne i nie wolno nam go 

lekceważyć [znaczy: nie wolno wam lekceważyć wybuchu wojny nuklearnej]. 

Na rozmowach z putinem i ławrowem pojawił się sekretarz generalny ONZ, to jego 

pierwsza próba mediacji w tym konflikcie. Po spotkaniu w Moskwie ma zamiar polecieć do 

Kijowa. Monika Krajewska, Fakty. 

AW: – Czarnobyl. 36 lat po katastrofie i chwilę po ruskich, to też jest katastrofalne 

w skutkach. Pracownicy elektrowni pod lufami ruskich karabinów robili, co mogli, żeby nie 

doszło do radioaktywnego wycieku. Dziś zostali za to odznaczeni. Z Czarnobyla: 

Katarzyna Górniak: – Na drodze do Czarnobyla większość mostów jest zniszczona, 

a pobocza zaminowane, jedyna możliwość przejazdu to przeprawa pontonowa. Im bliżej 

elektrowni, tym więcej śladów, że jeszcze miesiąc temu były tu ruskie sołdaty, żyli w 

ziemiankach i okopywali się w radioaktywnym lesie. 

- Szok, oni nas po prostu okradli, cały sprzęt działa. 

KG: – Dla elektrowni atomowej w Czarnobylu wejście jest teraz ściśle ograniczone. Dziś 

przyjechali tu międzynarodowi eksperci, by pomóc Ukraińcom. 

Rafael Grossi, szef Międzynarodowej Agencji Energii Atomowej: – Poziom 

promieniowania jest w normie. Przyjechaliśmy pracować z ukraińskimi kolegami, by zapewnić 

tu bezpieczeństwo. 

KG: – Dzisiaj w kolejną rocznicę katastrofy w Czarnobylu szczególnie jasne staje się, że 

kilka tygodni temu świat mógł stanąć na progu kolejnej katastrofy atomowej, przez – jak mówią 

Ukraińcy – atomowy terroryzm rosji. Pracownicy mundurowi elektrowni robili, co mogli, by nie 

doszło do radioaktywnego wycieku, mimo że wtedy w elektrowni byli ruscy – zostali za to 

odznaczeni. Nie wszyscy jednak dostali swoje medale. 

- Nie ma z nimi kontaktu, wiemy tylko, że część z nich jest w rosji, część w białorusi. 

KG: – 169 obrońców elektrowni atomowej w Czarnobylu jest w rosyjskiej niewoli. 

Denys Monastyrski, minister spraw wewnętrznych Ukrainy: – Wszyscy chłopcy wrócą do 

domu żywi, a elektrownia atomowa w Czarnobylu będzie pod kontrolą Ukrainy. 

 

AW: – Gasprom i GO Sport w Polsce nie będą miały łatwo, szef MSWiA ogłasza polską 

listę sankcji, a na niej ruscy biznesmeni i 35 firm. 

Michał Tracz: – Na pierwszej polskiej liście sankcyjnej jest 50 podmiotów z rosji i 

białorusi, to 15 oligarchów robiących w Polsce interesy i 35 firm: 



1C-Poland – Aleksiej Mordaszow – Acron PAO – Aleksandra Melniczenko – Andriej 

Melniczenko – Axioma DR IT – Barter Coal – Beloil Polska – Boris Nuraliev – Eurochem – 

Faberlic Baltija SIA – Faberlic Europe – Igor Iwanowicz Sieczin – IRL Polska – Jewgienij 

Kaspierski – K Dystrybucja – Kamaz – Kaspersky Lab Polska – Maga Dystrybucja 2 – 

Kaspersky Lab – Kaspersky Store – KTK Polska – Michail Fridman – Michail Guceriew – Maga 

Foods – Medmix Poland – Negrinio Limited – Norica Holding – Novatek Green Energy – Oleg 

Deripaska – OAO Novatek – OAO Phosagro – Opansa Enterprises Limited – PAO Gazprom – 

Phosagro Polska – Phosint Limited – Rainbee Holdings Limited – Sait-Salam Guceriew – 

Severstal Distribution – SIA Several Distribution – SUEK Polska – Sulzer Pumps Wastewater 

Poland – Sulzer Turbo Services Poland – Tatiana Bakalczuk – Timur Raszidow – Victor 

Vekselberg – Wiaczeslaw Mosze Kantor – Wildberries – Sport Polska. 

MT: – Na liście są też firmy, które sprowadzały do Polski ruski węgiel i węgiel z Donbasu. 

Stworzenie listy było możliwe dzięki ustawie sankcyjnej, którą dwa tygodnie temu przyjął Sejm. 

Sankcje wchodzą w życie natychmiast, to przede wszystkim zamrożenie aktywów tych firm, 

ograniczenie prowadzenia w Polsce biznesu i zakaz udziału w publicznych przetargach. 

Oligarchowie i ludzie putina dostali zakaz wjazdu do Polski. 

 

AW: – Warszawa jest już prawie pełna, więc musimy przygotować się na więcej, dlatego 

jestem w Waszyngtonie – tak mówi w CNN prezydent Warszawy Rafał Trzaskowski, który w 

Ameryce rozmawia o tym, jak ciężko się pomaga, kiedy pomoc cały czas jest potrzebna. Czy 

administracja Joe Bidena może sprawić, że pomagać będzie łatwiej? To już pytanie do: 

Piotr Kraśko z Waszyngtonu: – W tej chwili powinno trwać spotkanie z sekretarzem 

transportu, a za godzinę rozmowa z Samantą Power [Pałer], stojącej na czele amerykańskiej 

agencji pomocy międzynarodowej – to jedna z największych takich agencji na świecie, jej 

budżet to niemal 40 miliardów dolarów, do tego rozmowy w Narodowym Instytucie 

Demokratycznym czy Republikańskim Instytucie Spraw Międzynarodowych. Apel zawsze ten 

sam – prośba o wsparcie dla pomocy, jakiej Polacy udzielają uchodźcom z Ukrainy. Jeżeli 

pieniądze trafiają tam, gdzie dzieli je rząd, dobrze, ale ważne, żeby trafiały też do samorządów, 

bo to one od ponad dwóch miesięcy wykonują gigantyczną pracę. Oto fragment wywiadu dla 

CNN: 

Rafał Trzaskowski: – Widzimy eskalację wojny w Ukrainie, widzimy, że przyjeżdża coraz 

więcej ludzi, coraz więcej osób przekracza granicę polsko-ukraińską, Warszawa jest już prawie 

pełna, więc musimy przygotować się na więcej. Dlatego jestem tu w Waszyngtonie, chcę 

rozmawiać z decydentami politycznymi i administracją Bidena… 

 

AW: – Nie mogę wybaczyć, że przez fochy Ziobry Polacy nie mają dostępu do unijnych 

pieniędzy – tak mówi Donald Tusk, kiedy Polska czeka na miliardy z Unii. Wciąż ich nie ma, bo 

wciąż jest Izba Dyscyplinarna. Pytanie: czy przez to wszystko będą wcześniejsze wybory? 

[Wcześniejsze wybory powinny już dawno być, bo od dawna rząd pozoruje rządzenie, 

Sejm pozoruje obrady, a PiS tylko machlojkami utrzymuje w Sejmie jednoosobową przewagę. 

Wszystko dlatego, że tabuny polityków w Sejmie i nie tylko w Sejmie, woli trwać przy władzy, 

nawet opozycja pragnie jeszcze trochę być opozycją, bo to kolejne wysokie pensje, 

a przyspieszone wybory, to koniec tych apanaży]. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …do samorozwiązania Sejmu potrzeba 307 głosów. 

 

AW: – Jest potwierdzenie PGNiG: rosja wstrzymała dostawę gazu do Polski. 

♣ 
2022-04-27 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7076 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 041 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty trzeci dzień 



AW: – rosja zakręca nam kurek z gazem, polski premier ogłasza: właśnie staliśmy się 

niezależni – brzmi to jak sukces, choć na razie to wielkie wyzwanie; tak czy inaczej rząd ma 

plan, którego podobno zazdroszczą nam Dojcze. Unia Europejska ma dziś dla rosji bardzo 

konkretny przekaz: 

Jakub Sobieniowski: – W taki sposób Polska i Europa mówią o ruskim gazowym szantażu 

i tak samo zapewniają, że ten szantaż nie będzie skuteczny. 

Ursula von der Leyen przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Dzisiaj po raz kolejny 

kreml poniósł porażkę, usiłując wbić klin pomiędzy państwa członkowskie. Era ruskich paliw 

kopalnych zaczyna się kończyć. 

JS: – A to przekaz bardzo konkretny Komisji Europejskiej do firm, które podpisywały 

z rosją kontrakty na dostawy gazu za dolary i euro, a nie za ruble, jak jednostronnie postanowił 

putin. 

Ursula von der Leyen, dalszy ciąg: – Spółki z takimi kontraktami nie powinny ustępować 

wobec ruskich żądań, bo to stanowiłoby naruszenie sankcji. 

JS: – Dzisiaj tylko Węgry zamierzają ulec ruskim żądaniom. Polska nie. Władza i 

opozycja są zgodne, że wstrzymanie ruskich dostaw gazu ma być ruską przestrogą dla Europy 

i karą dla Polski, za aktywne wspieranie Ukrainy. Jeszcze wczoraj się wydawało, że władza 

i opozycja mogą być razem jak rzadko. Ministrowie mówili o możliwych połączeniach 

gazowych z Unią i jej wsparciu, a opozycja proponowała wspólne ostre stanowisko wobec 

ruskiego szantażu… Bułgarię też odcięto od dostaw ruskiego gazu. 

AW: – Czy w domu ogrzewanym gazem, nagle gazu nie będzie? Czy będzie droższy niż 

ten dotychczas? I skąd właściwie się pojawi? Pytań jest mnóstwo, więc czas na pierwsze 

odpowiedzi. I ma je dla państwa: 

Paweł Płuska: – Dla Kowalskiego nie zmieniło się nic. Całkowite roczne zużycie gazu w 

Polsce, to 20/21 mld m3. Produkcja krajowa 4/4,5 mld m3. Baltic Pipe to zakup z Norwegii 

płynący przez Danię to 10 mld m3. Gazoport Świnoujście dziś przyjmuje 6,2 mld m3; od 2024 

roku będzie 8,3 mld m3. Do tego mamy połączenia z gazociągami dojczlandzkimi, słowackimi i 

wkrótce z litewskim gazoportem. Oprócz zapewnionych dostaw gazu, mamy też podziemne 

magazyny gazu: 

KPMG Kosakowo koło Gdańska 

KPMG Mogilno – województwo kujawsko-pomorskie 

PMG Wierzchowice – województwo dolnośląskie 

PMG Swarzów – województwo małopolskie 

PMG Brzeźnica, PMG Husów, PGM Strachocina – województwo podkarpackie 

O łącznej pojemności 3 176,8 mln m3 – zapełnione w około 76%. 

 

AW: – 18 górników nie żyje, 7 uznanych jest za zaginionych, w szpitalach wciąż jest 19 

górników [wstrzymać wydobycie węgla]. 

 

AW: – 176 kontrolerów lotów zwalnia się z pracy. Pozostało, ile? 

 

AW: – Na terenie rosji płoną magazyny z amunicją; ale na wschodzie Ukrainy ruscy 

walczą o każdy ukraiński dom. Były prezydent Ukrainy, Wiktor Juszczenko [to ten, którego 

putin usiłował otruć środkiem promieniotwórczym], w wywiadzie dla TVN24 mówi tak: Po 

jednej stronie stanęły siły wolności i dobra, po drugiej stronie jest XVIII wiek, syberyjska horda, 

która nie da nam spokoju, dopóki jej nie pokonamy. 

Andrzej Zaucha: – Eksplozja i pożar magazynu z amunicją. Tym razem nie w Ukrainie, 

ale pod ruskim Biełgorodem. Atak nastąpił w nocy, prawdopodobnie z powietrza. Biełgorod jest 

położony zaledwie 45 kilometrów od ukraińskiej granicy [blisko Charkowa], ale eksplozje 

słychać było także w okolicach Kurska i Woroneża. Wcześniej w regionie spłonęły dwa wielkie 

składy paliw w Biełgorodzie i Briańsku. Ukraina oficjalnie twierdzi, że nie stoi za atakami. 

Agresja rosji nie ustaje: na wschodzie toczą się ciężkie walki dosłownie o każdy dom; ruscy nie 

są w stanie posuwać się do przodu. Wysadzona w powietrze antena radiowa i ostrzelane z 

granatników ministerstwo, to Naddniestrze, część Mołdawii, graniczące z Ukrainą od 30 lat 

opanowane przez prorosyjskich separatystów… 



♣ 
2022-04-28 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6915 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 958 nowych zakażonych. 24 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty czwarty dzień 

 

AW: – Jest porozumienie na dwa miesiące i 10 dni – to kupowanie czasu, ale lepsze to niż 

nic. Kontrolerzy [lotów] dogadali się z rządem, a samoloty będą latać, na razie, bo kolejny 

kryzys może nadejść w wakacje… 

 

AW: – Wojna i polityka. I w obozie władzy to problem, bo serce otwieramy dla Ukrainy, 

ale plecami zwracamy się do Europy. 

Jakub Sobieniowski: – Ten gazowiec „Izamnella” nie należy do największych na świecie, 

ale dzisiaj jest jednym z najbardziej znanych na świecie. To dostawa amerykańskiego 

skroplonego gazu do gazoportu w Świnoujściu… 

Joe Biden, prezydent USA: – Pracowaliśmy z naszymi sojusznikami z Japonią, by 

powiedzieć, że jesteśmy w stanie przekierować gaz naturalny do Polski i Bułgarii. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja traktuje jako broń nie tylko gaz, ale 

i jakikolwiek handel. Czeka na moment, w którym dany sektor handlu będzie mogła 

wykorzystać do politycznego szantażowania Europejczyków lub do wzmocnienia ruskiej 

machiny wojskowej, której celem jest zjednoczona Europa. 

AW: – Kilkanaście gmin w Polsce jest bez gazu – Łeba bez gazu. 

Jarosław Kostkowski: – Również gmina Mieścisko; gmina Lubień Kujawski; gmina 

Zagórów; gmina Żuromin; gmina Kałuszyn; gmina Mrozy; gmina Cegłów. 

Firma NOVETEK: – polska odnoga ruskiej spółki gazowej znalazła się w grupie 50 

cenzurowanych przez polski rząd ruskich podmiotów. Wojna gazowa z rosją miała nie dotknąć 

przeciętnego Kowalskiego. W Łebie NOVATEK ma 40 kilometrów sieci gazowej…  

 

AW: – Głód to kolejna broń ruskich – w Mariupolu głód zabija. Świat wychował sobie 

nowego Hitlera – te słowa też płyną z ruin Mariupola. Ukraińskie władze uprzedzają swoich 

obywateli: Przed nami kilka bardzo trudnych tygodni. 

Anna Czerwińska: – …ruscy chcą wziąć miasto Mariupol głodem, grozi tu wybuch 

epidemii; wielotonowe bomby zrzucili na szpital polowy. 

Swiatosław Pałamar, kapitan, zastępca dowódcy pułku AZOW: – Dzięki miękkiej polityce 

świat wychował sobie nowego Hitlera – Hitlera XXI wieku. My, nasi żołnierze ratujemy nie 

tylko Ukrainę, ale też Polskę, Litwę, Łotwę, Estonię, Mołdawię i Gruzję. 

Siergiej Wołyna, komandor, dowódca 36. Samodzielnej Brygady Piechoty Morskiej 

Ukrainy: – To nie jest 1940 rok; mamy 2022 – nasi żołnierze i cywile giną tu razem. 

AC: – Ukraińcy alarmują, że ruscy zrzucają na nich bomby fosforowe. 

Mateusz Lachowski, dziennikarz, dokumentalista: – Największym problemem była, jest i 

będzie ciążka artyleria, to znaczy przewaga tego ciężkiego ruskiego sprzętu, przewaga też ilości 

amunicji, którą artyleria dysponuje. 

AC: – Z okolicy Doniecka docierają informacje o egzekucji ukraińskich żołnierzy – zostali 

zabici, zamiast trafić do niewoli. Według strony ukraińskiej ruscy kradną zboże i Ukraińcy-

rolnicy na pola jeżdżą w kamizelkach kuloodpornych.  

O poświęceniu i bohaterstwie mieszkańców Dawidowa pod Kijowem pisze The New York 

Times: na początku ruskiej inwazji ukraińska armia celowo otworzyła tamę i powódź 

powstrzymała ruski marsz na Kijów – domy zostały zalane, ale oni są dumni, bo uratowali 

stolicę. Prezydent Ukrainy oświadczył, że zaczęły się przygotowania do odbudowy ukraińskich 

miast, wsi, dróg i mostów. Ze swoich domów musiało uciec 11,5 mln Ukraińców; a putin 

kłamie, że nie było masakry w Buczy i grozi: 



putin: – Jeśli ktokolwiek odważy się ingerować z zewnątrz i stwarzać niedopuszczalne 

zagrożenie strategiczne dla rosji, powinien wiedzieć, że nasze kontrataki zostaną 

przeprowadzone błyskawicznie. 

Joe Biden: – Pomimo niepokojącej retoryki ze strony kremla, fakty są oczywiste: nie 

atakujemy rosji, pomagamy Ukrainie się bronić; rosja jest agresorem i nie ma tu żadnego: ale. 

AC: – W takiej okoliczności doszło do wymiany więźniów: ruscy wydali amerykańskiego 

weterana piechoty morskiej, który odsiadywał w Moskwie wyrok za rzekomą napaść na ruskich 

policjantów, a do rosji wraca skazany za handel narkotykami ruski pilot. Biały Dom podkreśla, 

że to wcale nie oznacza wznowienia rozmów z rosją. Anna Czerwińska, Fakty. 

 

♣ 
2022-04-29 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6582 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 857 nowych zakażonych. 20 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty piąty dzień 

AW: – Prezydent Zełenski w wywiadzie dla Polski: Polska doskonale wie, że kiedy ktoś ją 

napadnie, to będzie ją bronić 76 milionów ludzi, bo my będziemy po waszej stronie. 

Katarzyna Górniak: – Prezydent Zełenski powiedział, że Polacy przyjęli Ukraińców nie 

jak uchodźców, a jak członków rodziny i dlatego jego rodacy w naszym kraju czuli się prawie 

jak w domu. Twardo mówił, że Ukraina nie odda ani skrawka swojego terytorium i że dostawy 

broni z Zachodu do Ukrainy powinny działać jak telefon alarmowy, na który dzwonisz i pomoc 

nadciąga natychmiast. 

[Czyli nie jest tak, jak parę dni temu Kraśko głosił z Waszyngtonu, że dostawy ciężkiego 

uzbrojenia z Ameryki dla Ukrainy liczą się już nie w dniach, a w godzinach]. 

Wczoraj na Kijów spadły ruskie rakiety. Rakieta spadła na nowy apartamentowiec, ludzie 

się dopiero wprowadzali, dziesięcioro ucierpiało, czworo trafiło do szpitali. Dwa kilometry dalej 

w hotelu przebywał sekretarz generalny ONZ, António Gutteres. 

Mihaiło Podoliak 

Pocztówka z Moskwy? 

Przypomnijcie, dlaczego rosja wciąż zasiada w radzie bezpieczeństwa ONZ? 

Dmytro Kułeba 

Tym haniebnym aktem barbarzyństwa rosja kolejny raz pokazuje swoje nastawienie 

do Ukrainy, do Europy i do świata. 



Witalij Kliczko, mer Kijowa: – To jest wiadomość dla sekretarza generalnego ONZ, który 

jest teraz w Kijowie i w tym samym czasie ruskie rakiety są znowu w Kijowie; to jest środkowy 

palec, który pan putin pokazuje całemu światu i Organizacji Narodów Zjednoczonych. 

KG: – Wczorajszy nalot był pierwszym od dwóch tygodni względnego spokoju z stolicy 

Ukrainy. Dziś rano strażacy wydobyli spod gruzów ciało dziennikarki radia Svoboda. Katarzyna 

Górniak, Fakty, Kijów. 

 

AW: – …Amerykanie też mają jasny przekaz – reaktywują ustawę z czasów drugiej wojny 

światowej. Prezydent Biden chce dać Ukrainie 30 miliardów dolarów. 

Jakub Sobieniowski: – Tak się przesyła 200 ton sprzętu wojskowego. [Specjalnej 

konstrukcji okręt]. Hiszpański okręt jest w polskim porcie, a z dalszym transportem też nie 

będzie problemu, skoro udało się w nim zmieścić amunicję, sprzęt, 30 ciężarówek i 10 innych 

pojazdów. To największa hiszpańska dostawa, cenna i warta zauważenia i mikroskopijna w 

porównaniu z tym, ile Joe Biden chce wydać dla Ukrainy. 

Joe Biden, prezydent USA: – Każdego dnia Ukraińcy płacą ogromną cenę krwi i życia za 

tę walkę, więc musimy dać im broń, finanse, amunicje i wsparcie gospodarcze. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To jest bardzo ważne posunięcie Stanów 

Zjednoczonych, jestem za to wdzięczny Amerykanom i osobiście prezydentowi Bidenowi. 

JS: – Za to dokładnie dziękuje prezydent Ukrainy; cała suma robi wrażenie: 

Ameryka dla Ukrainy 

20 mld dolarów – to będzie broń, reszta 

8,5 mld dolarów – gospodarcze wsparcie 

3 mld dolarów – pomoc humanitarna 

Jakąś ilość starszych czołgów przekazała Polska. 

Amerykańska Izba Reprezentantów przegłosowała: demokraci za 221, republikanie za 196 

przeciw 10, właściwie przywróciła ustawę wzorowaną na tym, co zrobił dla świata prezydent 

Roosevelt – dał aliantom walczącym z Hitlerem [z Dojczlandem] 800 miliardów dolarów w 

przeliczeniu na ich wartość dzisiaj. 

Kraśko: – Do końca maja Kongres daje sobie czas [a tam na Ukrainie każdego dnia giną 

ludzie, w czerwcu może już nie być komu dać tych pieniędzy; a ponadto ten ciężki sprzęt nie 

czeka gotowy na Ukraińców, trzeba go zamówić i czekać kilka lat] na zaakceptowanie prośby 

prezydenta Bidena na oddanie ponad 30 miliardów dolarów na pomoc dla Ukrainy. [Czyli nie 

liczą się godziny, jak zapowiadał Kraśko]. 

AW: – ruscy w Ukrainie bombardują, gwałcą i porywają, do rosji do adopcji wywieźli pięć 

tysięcy ukraińskich dzieci, do rosji z Ukrainy wywożą także zboże… 

Anna Czerwińska: – Kolejka po jedzenie w Mariupolu, niedaleko znów znaleziono ciała. 

Władze miasta podają, że ruscy szykują się do kolejnego szturmu na zakłady Azowstat, tam w 

piwnicach jest ponad tysiąc cywilów, a połowa to ranni. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – ruscy postępują bardzo metodycznie, 

metodycznie też mordują w taki sam sposób w różnych częściach Ukrainy. 

AC: – Ukraińskie służby przechwyciły wiadomości, z których wynika, że tych, którzy nie 

chcą atakować Ukraińców, ruskie oficyjery rozstrzeliwują; i przechwyciły nagrania, że ruscy się 

boją. Zostawiają po sobie śmierć, ból i rozpacz… 

 

AW: – kolejny górnik umiera po katastrofie na Śląsku, a to oznacza, że 19 górników nie 

żyje, 7 uznanych jest za zaginionych [znaczy zostali pod węglem], w szpitalach wciąż jest 

kilkunastu rannych i poparzonych. [Wstrzymać wydobycie!] 

♣ 
2022-04-30 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6582 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 842 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty szósty dzień 

PM: – rosja nie tylko atakuje Ukrainę, ale też straszy jej sojuszników bombą atomową. 

Potem mówi, że nie straszy. Kręci, zwodzi, szef dyplomacji już prawie staje na tej bombie i przy 

każdej figurze mówi co innego; a jednocześnie poucza Polskę, jak niebezpiecznie jest bawić się 

słowami. 

Jakub Sobieniowski: – Tak, twierdzi ławrow, potrafi nie straszyć: 

ławrow:– Wszyscy powinniśmy się upierać przy oświadczeniu: przenigdy nie powinno 

dojść do wojny nuklearnej. 

JS: – A tak ławrow potrafi straszyć: 

- Obecnie ryzyko jest znaczne, nie chciałbym go sztucznie wyolbrzymiać, choć wiem, że 

wielu by tego chciało; ale niebezpieczeństwo jest poważne, realne i nie wolno nam go 

lekceważyć. 

JS: – Jeden człowiek, jeden temat, jeden tydzień i kompletnie różne przekazy. 

[Dziennikarze mogą się fascynować zmiennością ławrowa, ale paskudne już jest to, że 

wymienia wojnę atomową; w najgorszym okresie zimnej wojny obie strony nie odważyły się 

szantażować słowami wojny atomowej]. 

PM: – Mariupol to dziś obóz koncentracyjny wśród ruin – mówi prezydent Ukrainy 

Wołodymyr Zełenski. Armia putina bombami i głodem stara się pokonać ostatnich obrońców 

miasta, robi też wszystko, by opanować Donbas, ale znowu nie widzi nic, tak jak planowała. 

Cezary Grochot: – Ostatni obrońcy Mariupola, którzy ukrywają się w podziemiach 

zakładów Azowstal dodają sobie otuchy, śpiewając ukraiński hymn. Zapowiadają, że nigdy się 

nie poddadzą. 

- Jesteśmy żołnierzami straży granicznej regionu donieckiego. Życzymy wszystkim pokoju 

i łaski Bożej. I chcemy was zapewnić: prawda jest po naszej stronie. Zwycięstwo będzie nasze. 

Sława Ukrainie! 

CG: – rosja zrezygnowała ze szturmu na zakłady; okazało się to dla nich zbyt trudnym 

zadaniem, ale bez przerwy je ostrzeliwuje. Dramatyczna sytuacja jest także w kontrolowanych 

przez ruskich częściach Mariupola – ludzie umierają tam z głodu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Miasto, które było kiedyś najlepiej z 

rozwiniętych w regionie, jest teraz po prostu ruskim obozem koncentracyjnym pośrodku ruin; 

działania ruskich niewiele różnią się od tego, co naziści robili na okupowanym terytorium 

Europy Wschodniej. 

CG: – Ale coraz lepiej wyposażona ukraińska armia zadaje wojskom ruskim coraz 

poważniejsze straty. W obwodzie ługańskim ukraińskie pozycje szturmował elitarny oddział 

spadochroniarzy – został całkowicie rozbity – jak informuje ukraiński sztab – przeżyło tylko 

siedmiu ruskich, trafili do niewoli. 

Uzbrojenie dla ukraińskiej armii wciąż dociera z Zachodu. To rzadko spotykane zdjęcia 

oddziału wyposażonego w dojczlandzkie granatniki Panzervaust-3, równie skuteczne jak 

podobny sprzęt amerykański czy brytyjski. Ukraińcy niszczą też mosty, by powstrzymać napór 

ruskich i dostawy zaopatrzenia, jak tu na rzece Doniec [most kolejowy Liman-Rajhorodok, 

między miejscowościami Słowiansk-Łyman] – most wysadzono, gdy przejeżdżał nim ruski 

pociąg towarowy. Zdaniem Pentagonu postępy ruskich wojsk są opóźnione o co najmniej kilka 

dni, stąd coraz większe okrucieństwa okupantów. 

John Kirby, rzecznik prasowy Pentagonu: – Trudno sobie wyobrazić, jak można 

opowiadać brednie o obronie ruskich interesów i w imię tej retoryki mordować niewinnych 

ludzi. Ci ludzie mordowani strzałami w tył głowy, ze związanymi za plecami rękoma, zabijane 

kobiety w ciąży, bombardowane szpitale – to jest niepojęte. 

CG: – Tylko ostatniej doby w wyniku ruskiego ostrzału zginęło co najmniej kilkanaście 

osób; w obwodzie kijowskim znaleziono kolejny grób z ciałami torturowanych i zastrzelonych 

cywilów. Cezary Grochot, Fakty. 

 

PM: – Słynni na świecie „Lekarze bez granic” (MEDICINS SANS FRONTIERS) 

pomagają w Ukrainie ratować chorych i rannych. Wywożą ich ze strefy walki w bezpieczniejsze 

miejsce i leczą, prowadzą mobilne punkty medyczne, przyjmują wolontariuszy z różnych 

krajów, teraz szczególnie liczą na Polaków. 



Andrej Slawucki, anestezjolog, „Lekarze bez granic”: – Staramy się zaopiekować 

najsłabszymi: osobami starymi, matkami i dziećmi. Często są to osoby z ciężkimi traumami, 

wręcz zaburzeniami psychicznymi, którymi mniejsze szpitale przyfrontowe nie są w stanie już 

pomóc. 

Marek Nowicki: – …Lekarze wywożą ich tym pociągiem udostępnionym przez ukraińskie 

koleje do Kijowa albo do Lwowa. Pierwszy transport na początku kwietnia zabrał pacjentów z 

Mariupola, potem był ten z Kramatorska; ewakuują też rannych, którzy mogą podróżować; jeden 

z wagonów spełnia przy tym funkcję oddziału intensywnej terapii. 

„Lekarze bez granic” to w tej chwili dodatkowa grupa operacyjna na wojnie w Ukrainie, 

zatrudnia 300 osób, nie tylko lekarzy i chętnie przyjmie kolejnych pracowników także z Polski, 

między innymi do prowadzenia mobilnych punktów medycznych takich, jak ten w metrze w 

Charkowie. 

 

[A w Polsce: 

- premier przywrócił gaz w Łebie objęty ruskimi sankcjami 

- posłanka Wielgus pozbawiona immunitetu będzie sądzona za powieszenie bucików 

dziecięcych na ogrodzeniu katedry, co zrobiła w ramach światowej akcji walki z pedofilią 

w kościele katolickim 

- przyznano FRYDERYKI artystom] 

PM: – człowiek ratuje zwierzę, bo zwierzę wydaje się być w niebezpieczeństwie, ale 

zwierzę widzi to inaczej i od pomocy się wykręca, bo ma ochotę robić to, przed czym się je 

chroni. 

- zostawcie mnie w spokoju, nie bójcie się o mnie – zdają się mówić futrzaki i nie futrzaki 

– ofiary naszej troski. 

Paweł Abramowicz: – To nie foto-szop; on naprawdę uznał, że najwygodniej kima się na 

latarni, więc sam zasnął snem sprawiedliwych szopów. Ale strażacy nie śpią, przybyli i obudzili. 

Michał Maduzia, ochotnicza straż pożarna w Żabowie: – Szop pracz przy naszej pomocy 

bardzo powoli schodził sam po słupie. 

PM: – Szop pracz zszedł, ale gdy zobaczył, że strażacy się zbierają, natychmiast wlazł 

drugi raz. 

Michał, dalszy ciąg: – Nie byliśmy przygotowani, że on tak swobodnie zejdzie, a bardzo 

szybko wejdzie. 

PM: – To norma, że człowiek nie jest przygotowany na schodzenie zwierzaków, w tym 

przypadku z morza na ląd i ich wchodzenie w ludzkie rewiry. A te skromne kilkadziesiąt lwów 

morskich które wypełzły na place i ulice argentyńskiego miasta, chciały zwyczajnie, jak nasz 

szop, się zrelaksować, a przy okazji obejrzeć stary traktor. 

Człowiek nie rozumie, że zwierzęta mają swoje potrzeby, w sumie podobne do naszych. 

[Konie weszły do sklepu i wyjadały. Jeszcze indyk pukał do samochodu; miś w nocy wsiadł do 

samochodu; krokodyl pogonił piłkarzy na boisku i inne misie pogoniły panią aż do furtki jej 

domu]. 

♣ 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – kwiecień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-04-01 5 966 970 115 247 4 053 74   

2022-04-02 5 969 071 115 343 2 103 96   

2022-04-03 5 969 621 115 345 557 2 26 428 517 

2022-04-04 5 970 114 115 388 493 43   

2022-04-05 5 971 998 115 393 1 891 50   

2022-04-06 5 973 557 115 470 1 571 77   

2022-04-07 5 975 040 115 534 1 487 64   

2022-04-08 5 976 364 115 592 1 330 58   

2022-04-09 5 977 773 115 633 1 414 41   

2022-04-10 5 978 215 115 635 440 0 8 626 333 

2022-04-11 5 978 596 115 635 381 0   

2022-04-12 5 980 220 115 696 1 623 61   

2022-04-13 5 981 486 115 736 1 269 40   

2022-04-14 5 982 664 115 775 1 186 39   

2022-04-15 5 983 864 115 809 1 201 34   

2022-04-16 5 984 940 115 838 1 078 29   

2022-04-17 5 985 251 115 838 312 0 7 050 203 

2022-04-18 5 985 517 115 838 266 0   

2022-04-19 5 985 818 115 838 304 0   

2022-04-20 5 987 341 115 869 1 527 31   

2022-04-21 5 988 518 115 899 1 178 30   

2022-04-22 5 989 614 115 926 1 097 27   

2022-04-23 5 990 853 115 948 1 240 22   

2022-04-24 5 991 197 115 948 344 0 5 956 110 

2022-04-25 5 991 464 115 948 267 0   

2022-04-26 5 992 820 115 977 1 356 29   

2022-04-27 5 993 861 115 998 1 041 21   

2022-04-28 5 994 818 116 022 958 24   

2022-04-29 5 995 674 116 042 857 20   

2022-04-30 5 996 514 116 059 842 17   

2022-05-01 5 996 748 116 059 234 0 5 555 111 

♣ 

 

2022-05-01 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6582 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 234 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty siódmy dzień 

 

PM: – Unia Europejska to solidarność, dobrobyt i bezpieczeństwo – osiemnaście lat temu 

marzyli o tym Polacy, a dzisiaj to Ukraińcy za marzenia bycia w Unii, a nie pod butem rosji, 

płacą własną krwią. Nie płaćmy składek – proponuje Zbigniew Ziobro, bo Unia się nie 

sprawdza. Ziobro się nie sprawdza, czas na wotum nieufności – proponuje Donald Tusk. 



[Donald Tusk, gdy był premierem, miał podstawy i prawo oddać pod Trybunał Stanu 

Kaczyńskiego i Ziobrę, ale zaniechał tego. Po wyroku Trybunału Stanu nie mogliby zasiadać w 

Sejmie i losy Polski inaczej by się potoczyły]. 

Jakub Sobienioswki: – To jak widać, nie były wielkie obchody tu w Szczecinie. 

Osiemnaście lat w Unii tak obchodził Kraków. Przy okazji tej rocznicy wejścia Polski do Unii 

Europejskiej politycy częściej mówili o tym, ile Unia dała nam bezpieczeństwa, a nie pieniędzy, 

jak przy okazji poprzednich rocznic. Nawet premier docenił i rocznicę, i Unię, jak widać, 

powiązał to z Ukrainą. Bo Ukraińcy stali się ofiarą ruskiej agresji przez swoje unijne plany. 

I trzeba powiedzieć „nawet premier”, bo rząd zajmował się ostatnio takim pomysłem tego 

ministra: 

- Tematem dzisiejszej konferencji jest wniosek o zawieszenie składki członkowskiej do 

budżetu Unii Europejskiej. 

Ziobro: – Myślę, że taki test przyda się Unii Europejskiej. 

JS: – Z tego powodu Donald Tusk dzisiaj zapowiedział wniosek o wotum nieufności 

wobec Zbigniewa Ziobro… 

[Liczne wypowiedzi anty-unijne członków PiS]. 

 

PM: – Potrzebne dary dla biednych. 

 

PM: – Udało się zorganizować konwój pod egidą ONZ i ewakuować cywilów, ale tylko 

kilkudziesięciu. 

Cezary Grochot: – Oznaczony literą Z ruski czołg strzela wprost w oddalony o kilkanaście 

metrów budynek mieszkalny w Mariupolu, w piwnicy miała ukrywać się 16-osobowa grupa 

cywilów. To właśnie dlatego ludzie boją się wychodzić z piwnic i nie wierzą okupantom. 

Swiatosław Pałamar, zastępca dowódcy pułku AZOW: – Całą noc artyleria ostrzeliwała 

naszą pozycję, co spowodowało duże zniszczenia, z gruzów wyciągamy linami cywilów: 

starców, kobiety i dzieci. Pierwszą taką grupę udało się ewakuować. 

CG: – Najcięższe walki toczyły się w obwodzie ługańskim w miejscowości Orichowe. 

Ameryka już wysyła broń za miliard dolarów [niech ta broń wreszcie przyjdzie], a wkrótce 

[za miesiąc] Kongres zatwierdzi gigantyczny warty ponad 30 miliardów dolarów pakiet pomocy. 

Wojska ruskie dokonały też ostrzału rakietowego lotniska w Odessie. Wprowadzono tam 

godzinę policyjną. Cezary Grochot, Fakty. 

 

PM: – Nad wielką inflacją w Polsce nikt już nie panuje, tak samo jak nad długiem 

publicznym, który wystrzelił jak rakieta i jest ukrywany przed Sejmem. To Sejm zatwierdza 

deficyt budżetu, ale gigantyczne długi są księgowane poza budżetem, więc kontrola wydatków 

staje się fikcją. 

Jacek Tacik: – …W kwietniu inflacja bije rekordy. To wstępne dane GUS-u – w kwietniu 

osiągnęła 12,3%. 

Premier i inni wmawiają: puinflacja. 

JT: – Ekonomiści tłumaczą, że inflacja rośnie, bo rząd i Narodowy Bank Polski 

ignorowały znaki ostrzegawcze i dalej to robią; deficyt jest coraz większy i dzieje się to poza 

jakąkolwiek kontrolą. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Jesteśmy trochę jak samochód, który wpadł 

w poślizg. Nasze finanse po prostu w tej chwili w dramatycznym stopniu pogarszają 

[pogorszają] się. 

JT: – Plany wydatkowe państwa zapisane są w ustawie budżetowej. Na ich zmiany musi 

być zgoda Parlamentu, chyba że wydatki przechodzą przez fundusze, na przykład polski fundusz 

rozwoju, które są poza kontrolą Parlamentu. 

Bogusław Grabowski, ekonomista, były członek Rady Polityki Pieniężnej: – Parlament, 

który powinien kontrolować finanse państwa, wyraża zgodę na przykład na przyrost o 30 

miliardów długu-deficytu, a rząd robi sobie 90, bo 60 robi sobie bez kontroli gdzieś indziej. 

JT: – Gdzieś indziej, czyli na przykład tu – to realizacja rządowego funduszu inwestycji 

lokalnych. Rząd podczas wyborów prezydenckich rozdawał samorządom czeki i to według 



uznania. Albo w czasie pandemii choćby poprzez polski fundusz rozwoju finansował tarczę 

antykryzysową. 

Rafał Mundry, ekonomista, analityk finansowy: – Do gospodarki napłynęła prosto z NBP 

żywa gotówka, która mogła i była potrzebna w tamtym okresie, aczkolwiek to oczywiście 

negatywnie będzie wpływać na inflację. 

JT: – Efekt jest taki, że Polska jest najgorsza w Unii pod względem ukrywania deficytu 

przed Parlamentem; rząd rozwiązuje wzrost prawdziwego deficytu, tego raportowanego do 

Komisji Europejskiej, z 49,008 mld zł w 2021 roku, do 127,998 mld zł w 2022 roku; ponad 72% 

tego prawdziwego deficytu jest generowany w jednostkach poza konstytucyjną definicją budżetu 

państwa. 

Orłowski, dalszy ciąg: – …żeby można było wydawać więcej niż ktokolwiek się 

spodziewa. 

Grabowski, dalszy ciąg: – Mam nadzieję, że dopadnie kogoś za to odpowiedzialność 

konstytucyjna, bo to jest po prostu coś niewyobrażalnego. 

JT: – I to, jak mówią ekonomiści – bomba z opóźnionym zapłonem, zapłacimy za to 

wszyscy, już płacimy tu i teraz. Jacek Tacik, Fakty. 

[Przykre, że ci, co się na tym znają, nie podnoszą skutecznego alarmu w narodzie]. 

♣ 



2022-05-02 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6906 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 188 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty ósmy dzień 

GK: – Jeszcze wczoraj Nancy Pelosi, spikerka Izby Reprezentantów i trzecia osoba 

w Ameryce była w Kijowie, dziś w Warszawie spotkała się z prezydentem Andrzejem Dudą 

i marszałek Sejmu, by podziękować Polakom za zaangażowanie i pomoc Ukrainie, pomoc 

wojskową i humanitarną. 

Jacek Tacik: – Ta wymiana uprzejmości z trzecią osobą w Stanach Zjednoczonych i te 

uściski rąk z amerykańskimi kongresmenami tu w pałacu prezydenckim to dowód, że Ameryka 

angażuje się w bezpieczeństwo naszego regionu i zamierza dalej to robić. 

Wizyta Nancy Pelosi i innych kongresmenów w Kijowie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To sygnał silnego poparcia dla Ukrainy; Stany 

Zjednoczone są rzeczywiście liderem we wspieraniu Ukrainy podczas wojny z rosją. 

Nancy Pelosi, przewodnicząca Izby Reprezentantów Stanów Zjednoczonych: – Jesteśmy 

tu, aby podziękować za waszą walkę o wolność. Jesteście granicą wolności i walczycie o nas 

wszystkich. [Walczycie za nas wszystkich]. 

JT: – Do Kijowa przyjechała zaledwie w tydzień po wizycie sekretarza stanu USA, a do 

Polski w miesiąc po wizycie prezydenta Joe Bidena… 

Amerykanie wyślą do Ukrainy więcej artylerii, pojazdów opancerzonych, a także 

pocisków przeciwpancernych i systemów przeciwlotniczych. 

Amerykanie rozumieją i to mówią całkiem otwarcie, że to ten moment, w którym można i 

trzeba działać zdecydowanie, tak aby rosja przez następne dekady nie była w stanie 

przeprowadzić kolejnego podobnego ataku. 

GK: – Po kilkudziesięciu dniach spędzonych w bombardowanych podziemnych 

korytarzach każdy może stracić nadzieję, że przeżyje. Dla nich to jak cud – ponad 100 cywilów 

[znamy; a co z ponad tysiącem?] 

Katarzyna Sławińska: – …w obleganym Mariupolu jest jeszcze ponad sto tysięcy ludzi – 

im też trzeba pozwolić wyjechać. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nareszcie. Nie było dnia, żebyśmy nie 

próbowali znaleźć rozwiązania, które uratowałoby naszych ludzi. W końcu, po raz pierwszy od 

początku wojny ten ważny korytarz zaczął działać. 

Dawid Arachamia, szef ukraińskiej grupy negocjacyjnej: – Wciąż jest mnóstwo ludzi, 

mnóstwo problemów; to było pierwsze zawieszenie broni w rejonie Azowstalu na dwa dni, 

będziemy dalej pracować z międzynarodowymi instytucjami, by ewakuować resztę. 

KS: – ruscy znów mieli bombardować tereny Azowstalu; armia putina cały czas atakuje 

Ukrainę, a celem są między innymi magazyny zboża, tak jak tu w obwodzie 

dniepropietrowskim. A to sukces ukraińskiej armii – dron Bayraktar [zakupiony w Turcji] 

zniszczył dwa ruskie kutry niedaleko słynnej Wyspy Węży. A według ukraińskich mediów pod 

Izjum mógł ostać ranny szef sztabu ruskiej armii, bliski współpracownik putina, generał Walery 

Gierasimow – nie ma potwierdzenia tej informacji. 

Brytyjski The Times pisze, że na kremlu zapadła już decyzja o kolejnym uderzeniu – 

celem ma być Mołdawia z zaledwie trzytysięczną armią. Powołując się na źródła w ukraińskim 

wywiadzie, dziennik pisze, że rosja zamierza ogłosić niepodległość separatystycznej republiki 

Naddniestrze i wkroczyć tam w obronie rosyjskojęzycznej ludności. 

Nicu Popescu, minister spraw zagranicznych i integracji europejskiej Mołdawii: – 

Spekulacje i zakładanie wydarzeń z góry, jest niebezpieczne, ale zapewniam, że rząd Mołdawii 

przygotowuje się na każdy możliwy scenariusz. 

KS: – Scenariusz ataku na Mołdawię rosja miałaby rozpocząć realizować w dzień 

zwycięstwa – 9 maja. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

GK: – Niemal cała Polska na granicy pożaru. 



- Mamy ponad trzykrotnie więcej pożarów w lasach niż w ubiegłym roku. 

- Jest tak sucho, że każda iskra może wznieść ogień. 

 

GK: – Dziś święto flagi, obchodzone od 2004 roku; a także dzień Polonii i Polaków za 

granicą. 

 

GK: – Razem czy osobno [do wyborów], już dziś myśli o tym Ziobro. 

 

GK: – trzech posłów i senator stworzyli nowe ugrupowanie „centrum dla Polski” i 

dołączyli do Koalicji Polskiej [czyli do Kosiniaka]. 

♣ 
2022-05-03 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6906 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 890 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sześćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK: – To był wywiad prasowy, zapewne autoryzowany, a więc słowa papieża Franciszka 

trudno uznać za przypadkowe czy wyrwane z kontekstu, te o rozpętanej przez putina wojnie na 

Ukrainie. Być może skłoniło go [putina] do tego „szczekanie NATO pod drzwiami rosji” – 

mówi papież Franciszek. Do Kijowa się nie wybiera, ale chce jechać do Moskwy. 

Jakub Sobieniowski: – To nie Ukraińcy ostrzelali rosyjskie miasto, tylko Rosjanie – 

ukraińską Odessę. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zniszczono akademik, zginął 14-letni 

chłopiec, 17-letnia dziewczyna została zraniona odłamkiem. O co w tym wszystkim chodzi? 

Czym te dzieci i ten akademik zagroziły państwu rosyjskiemu? Tak właśnie walczą ruscy. 

JS: – To ruscy zaczęli inwazję, zaczęli zabijać, gwałcić i kraść. Jeśli można zrobić zdjęcie 

zniszczonego życia, to nadaje się do tego Mariupol, życie Tatiany po ruskiej agresji. 

Tatiana Buszałowa, mieszkanka Mariupola: – Budzisz się rano i płaczesz; płaczesz 

wieczorem; nie masz pojęcia, dokąd pójść. 

JS: – To nie Ukraińcy zaczęli tę wojnę, to nie Ukraińcy od lutego zabili dwieście 

dwadzieścioro ukraińskich dzieci. Trzeba to powtarzać, gdy papież wypowiada taką opinię o 

wojnie: 

„…szczekanie NATO u drzwi rosji… to złość, nie wiem, czy została sprowokowana, 

ale może tak ułatwiona…” 

„…do Kijowa na razie nie jadę… ale ja czuję, że nie powinienem jechać. Najpierw 

muszę pojechać do Moskwy, muszę spotkać się z putinem. Ale ja też jestem 

księdzem, co mogę zrobić? Robię to, co mogę. Gdyby putin otworzył drzwi… 

„…nie mogę odpowiedzieć, jestem za daleko, na pytanie, czy słuszne jest 

zaopatrywanie Ukraińców…” 

Franciszek 

Źródło: „Corriere della Sera” 

Bronisław Komorowski, były prezydent: – W polskim uchu brzmi fatalnie, bo to musi być 

odbierane jako próba jakiegoś rozgrzeszenia albo usprawiedliwienia agresji rosyjskiej na 

sąsiada. 

JS: – Te słowa papieża też poszły w świat: 

„…kiedy go spotkałem (Viktora Orbana), powiedział mi, że rosjanie mają plan, iż 9 

maja wszystko się skończy. Mam nadzieję, że tak będzie; zrozumiałoby się w ten 

sposób eskalację w tych dniach…” 

Franciszek 

Źródło: „Corriere della Sera” 

 



GK: – Słowacja i Węgry mogą zostać zwolnione z embarga na ruską ropę. Komisja 

Europejska kończy prace nad szóstym pakietem embarga na ruską ropę i ma ogłosić go jutro. 

Słowacja jest niemal 100% uzależniona od ropy ruskiej; Węgrzy od początku nie zgadzali się na 

embargo. 

Paweł Płuska: – Surowce energetyczne to wciąż gwarancja stałego dopływu gotówki dla 

rosji – miliard euro dziennie. To dzięki surowcom putin może nie tylko prowadzić wojnę w 

Ukrainie, ale też snuć plany podboju innych państw i rozgrywać Unię Europejską. 

Péter Szijjártó, minister spraw zagranicznych Węgier: – Nie obchodzi nas, co myślą ludzie 

na wschodzie czy na zachodzie, to jest kwestia bezpieczeństwa energetycznego. Obecnie 

fizycznie nie ma możliwości utrzymania gospodarki bez rosyjskiej ropy. 

PP: – Te słowa węgierskiej dyplomacji padły dziś przed ogłoszeniem sankcji na dostawy 

rosyjskiej ropy do Unii i tuż po unijnym szczycie energetycznym, gdzie komisarz do spraw 

energii ostrzegała: 

Kadri Simon, unijna komisarz ds. energii: – Decyzja Gaspromu by zawiesić dopływ gazu 

do Polski i Bułgarii, to kolejne punkty zwrotne w trwającym kryzysie, to nieuzasadnione 

złamanie obowiązujących umów oraz ostrzeżenie, że każde państwo członkowskie może być 

następne. 

PP: – rosja od lat używa surowców energetycznych jak broni, szantażuje inne państwa, 

nagle odcina je od dostaw, bo dotąd czuła się bezkarna. Dotąd w sprawie ropy głównym 

hamulcowym był Dojczland, ale wczoraj zmienił zdanie. 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska, przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej: – 

Problem jedności Unii jeśli chodzi o te najtańsze sankcje jest ciągle problemem poważnym i to 

dotyczy także po części Dojczlandu, chociaż tutaj stanowisko ewoluuje w dobrą stronę, Austrii i 

no i przede wszystkim Węgier. 

PP: – Szósty unijny pakiet sankcji to przede wszystkim, poza odcięciem kolejnych ruskich 

banków od systemu Swift, embargo na ruską ropę. 

Josep Borell, szef unijnej dyplomacji: – W kwestii energetyki pracujemy nad 

przygotowaniem propozycji, które pozwolą na ograniczenie importu energii z rosji, w 

szczególności ropy. 

PP: – Europa ma odciąć się od ruskiej ropy, a rosja od europejskich pieniędzy do końca 

roku, z małymi wyjątkami – z powodu uzależnienia od ruskiego paliwa i braku 

alternatywnych dostaw dla Węgier i Słowacji Komisja Europejska prawdopodobnie zaproponuje 

tym dwóm państwom okresy przejściowe. Nieco inaczej wygląda kwestia gazu, w tak dobrej 

sytuacji jak Polska jest niewiele państw w Unii; są państwa, które bardziej lub mniej oficjalnie 

przyznały, że zgodziły się na zasady narzucone przez putina – płatność za gaz w rublach: 

Austria, Italia. Tak było jeszcze wczoraj, ale Komisja Europejska nie pozostawia tu pola do 

interpretacji: 

Kadri Simon, dalszy ciąg: – Płacenie w rublach za pośrednictwem mechanizmu konwercji 

zarządzonego przez ruskie władze i drugiego dedykowanego konta w Gasprombanku jest 

naruszeniem sankcji i nie może być zaakceptowane. 

PP: – W Odpowiedzi na plany Unii i kolejny pakiet sankcji putin podpisał dziś dekret 

o odwetowych sankcjach gospodarczych. Paweł Płuska, Fakty. 

 

GK: – Policyjna zmiana barw. Dodatkowe żółte świecące pasy. 

 

GK: – Z udziałem prezydenta, premiera, marszałków i ministrów odbyły się obchody 

święta Konstytucji 3 Maja. Z historii możemy być dumni, ale temu obozowi władzy prawnicy od 

lat przypominają o obowiązku przestrzegania obowiązującej Konstytucji, dając przykłady jej 

świadomego łamania. 

Maciej Knapik: – Tegoroczne święto biało-czerwone, ale także w barwach ukraińskich. 

Prezydent dziękuje Polakom za wszystko, co uczynili dla Ukraińców. 

„Polska pokazała przywództwo i hojność w obliczu kryzysu związanego z rosyjską 

inwazją na Ukrainę” – pisze amerykański sekretarz stanu o Ukrainie. 



Donald Tusk: – Ukraina walczy także o to, co było istotą Konstytucji 3 Maja i co jest 

istotą naszych współczesnych marzeń, o to, żeby obywatele mieli prawa, a władza obowiązki, a 

nie odwrotnie. 

Konstytucja jest niszczona, czasami omijana, czasami obchodzona, czasami gwałcona, ale 

ciągle stanowi rękojmię, że nasze marzenia o wolnej, niepodległej, demokratycznej i 

praworządnej Polsce nie są mirażem. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Rozwalenie sądownictwa, rozwalenie 

naszych relacji z Unią Europejską, zamach na prawa kobiet, zamach na prawa człowieka, 

zamach na prawo do demonstrowania. 

MK: – Władza łamie odrębność i niezależność sądownictwa: 

Konstytucja 

Rozdział VIII 

Sądy i Trybunały 

Art. 173. 

Sądy i Trybunały są władzą odrębną i niezależną od innych władz. 

Rozdział I 

Rzeczpospolita 

Art. 14. 

Rzeczpospolita Polska zapewnia wolność prasy i innych środków społecznego 

przekazu. 

Art. 9. 

Rzeczpospolita Polska przestrzega wiążącego ją prawa międzynarodowego. 

MK: – Za to płacimy kary i mamy zablokowane unijne fundusze – podsumowuje 

konstytucjonalista. 

Może nie jest tak źle, bo sądownictwo cały czas jest odrębnym głosem. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Odrębnym głosem, ale 

głosem cały czas atakowanym i głosem, który jednak, no, nie korzysta z pełnej niezależności. 

MK: – W Trybunale Konstytucyjnym zasiadają byli posłowie partii władzy, a ostatni 

skandal z utajnieniem oświadczeń majątkowych osób Trybunału, w tym Julii Przyłębskiej 

pokazuje upadek tej instytucji – słyszymy. 

Dziś w Parlamencie Europejskim debata o łamaniu praworządności, ale też Konstytucji w 

naszym kraju. Politycy PiS-u uznali, że to atak na Polskę. 

PSL proponuje, by członkostwo w Unii i w NATO wpisać do Konstytucji. 

♣ 
2022-05-04 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6777 

Tvn24bis – Fakty Grzegrz Kajdanowicz 

 

Polska – 173 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty dzień 

 

GK: – Za pół roku kraje Unii Europejskiej być może z wyjątkiem czterech nie będą już 

kupowały ruskiej ropy; do końca roku także produktów rafineryjnych; w przedstawionym dziś 

szóstego pakietu sankcji na rosję Komisja Europejska odcina też ważne banki od systemu Swift. 

Michał Tracz: – Unia Europejska wie, że musi uderzyć dotkliwie i w taki sposób 

odpowiada na okrucieństwa putina: 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Kończymy z naszą 

zależnością od paliw z rosji. To będzie całkowity zakaz importu z rosji ropy w jakiejkolwiek 

postaci. 

MT: – Jeśli tylko zgodzą się przywódcy wszystkich unijnych krajów, jeśli będą solidarni, 

to w ciągu pół roku Unia zrezygnuje z dopływu ruskiej ropy… To co w Strasburgu ogłosiła dziś 

rano szefowa Komisji Europejskiej: Embargo na ruską ropę; wyłączenie z systemu Swift trzech 

ruskich banków w tym Sbierbank; zakaz nadawania dla trzech ruskich nadawców. Wreszcie 



sankcje nałożone na ruskich dowódców i żołnierzy odpowiedzialnych za masakrę w Buczy i 

całkowite zniszczenie Mariupola. 

Ursula von der Leyen, dalszy ciąg: – Wiemy, kim jesteście, nie uciekniecie przed 

odpowiedzialnością. 

MT: – …z eksportu surowców do Unii rosja czerpie aż 10% swoich dochodów. 

Tusk: – dobrze byłoby, żeby rząd nas przygotował na sytuację, w której nie będzie za kilka 

miesięcy, jeśli Europa będzie tutaj zgodna, nie będzie Polska miała ropy rosyjskiej… 

MT: – Na zapowiedź sankcji już zareagował rzecznik kremla i zagroził, że koszt tych 

sankcji dla Europy będzie rósł z każdym dniem. 

 

GK: – Nie ma kontaktu z ukraińskimi żołnierzami broniącymi się w Hucie Azowstal; 

ruscy mieli rozpocząć ofensywę z udziałem wozów opancerzonych i piechoty. W podziemnych 

korytarzach są także cywile – niewielu udało się ewakuować. 9 maja ruscy mogą oficjalnie 

wypowiedzieć Ukrainie wojnę. 

Wadym Bojczenko, mer Mariupola: – Nie mamy z nimi kontaktu, nie wiemy, co się 

dzieje, czy są bezpieczni czy nie? Modlimy się za naszych bohaterskich chłopców, jesteśmy im 

wdzięczni za wszystko, co zrobili dla nas i dla kraju. 

Monika Krajewska: – …ruscy przejęli kontrolę nad większością Mariupola, a teraz mają 

szykować się tam do parady na dzień zwycięstwa, pospiesznie sprzątają ulice, usuwają gruzy 

i martwe ciała; ich wielka ofensywa w Donbasie na razie nie przynosi sukcesów, więc nasilają 

bombardowania w obwodzie donieckim; w obstrzałach zginęło ponad 20 osób; 10 z nich 

pracownicy koksowni; rakiety uderzyły też we Lwów i Zakarpacie. Ukraińcy wciągają ruskich 

w pułapki i stawiają skuteczny opór, także dzięki zachodnim dostawą broni. 

Joe Biden: – Ta wojna nie będzie tania, ale poddawanie się tej agresji byłoby bardziej 

kosztowne; albo wesprzemy Ukraińców w obronie kraju, albo będziemy się przyglądać, gdy 

rosja kontynuuje swoje zbrodnie. 

MK: – Dodatkową pomoc wartą 300 milionów funtów obiecują też Brytyjczycy: 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – W kolejnym pakiecie pomocy będą radary, 

które lokalizują artylerię bombardującą wasze miasta; drony i noktowizory – będziemy wspierać 

Ukrainę bronią, pieniędzmi i pomocą humanitarną tak długo, aż uzbroimy was na tyle, by nikt 

więcej nie odważył się was zaatakować. 

Maia Sandu, prezydent Mołdawii: – Słyszeliśmy wypowiedź ruskich generałów o tym, że 

chcą dotrzeć do Naddniestrza i uważamy, że to nieodpowiedzialne i niepokojące. 

 

GK: – Egzamin dojrzałości po polsku. 

 

GK: – Jeszcze kilka dni i na liczniku kar będzie już miliard złotych, bo Polska nie 

wykonuje orzeczeń Unijnych Trybunałów. To świadoma decyzja prezesa, premiera, ministra 

sprawiedliwości i ich odpowiedzialność – podobnie jak za decyzje blokujące pieniądze 

z Brukseli – ponad 110 miliardów złotych. 

Maciej Knapik: – 4 maja, dokładnie rok temu Sejm zagłosował za Europejskim 

Funduszem Odbudowy; jako Polska weszliśmy w ten potężny, wielomiliardowy projekt. Po roku 

kłótni o praworządność i Izbę Dyscyplinarną w Sądzie Najwyższym pieniędzy z Funduszu dalej 

nie mamy, a Izba dalej działa. Drożyzna w sklepach, drogie kredyty, rekordowa inflacja, szef 

Polskiego Funduszu Rozwoju, instytucji państwowej apeluje: 

Paweł Borys: – W sytuacji, kiedy mamy takie problemy gospodarcze, właśnie presję na 

walutę, jak najszybciej powinniśmy te środki uruchomić. 

Morawiecki 

(…) wszystkie zewnętrzne pieniądze, które przychodzą do nas na inwestycje, są 

niezwykle ważne. A KPO [Krajowy Plan Odbudowy] to jest sto kilkadziesiąt 

miliardów w samych tylko grantach (…) 

Źródło: Gazeta Polska 

MK: – Pierwszy krok to likwidacja Izby Dyscyplinarnej i tu pojawia się Zbigniew Ziobro: 

- Jesteśmy gotowi rozmawiać. 



MK: – Z rozmawiania nic nie wynika od miesięcy. Prezydencki projekt likwidujący Izbę 

Dyscyplinarną ugrzązł w Sejmie przez sprzeciw Ziobry właśnie i jego posłów, więc te słowa 

właśnie brzmią trochę jak żart. 

Ziobro: – Nie mówimy nie, bo nie. Bierzemy pod uwagę nadzwyczajną sytuację. 

MK: – Zbigniew Ziobro i jego posłowie potrzebni PiS-owi do większości trzymają PiS w 

szachu. 

Tusk: – Ja mam takie też pytanie bezpośrednio do prezesa Kaczyńskiego: Czy mu nie 

wstyd, że tak naprawdę rządzi Polską w sposób bardzo negatywny, z bardzo złymi skutkami 

Ziobro? 

MK: – Trudno powiedzieć, kto się czego wstydzi, bo gdy wczoraj w debacie europosłowie 

mieli okazję przekonywać Unię do wypłaty środków, zamiast tego zgodnym chórem 

protestowali: 

Joachim Brudziński 

„Dlaczego więc psujecie święto Polaków? Dlaczego próbujecie nam odebrać prawo 

do bycia dumnymi Europejczykami? 

#Debata dot. Polski w PE 

 Beata Szydło 

Debata w PE przeciwko Polsce w dniu polskiego święta narodowego to kolejny 

poziom obłudy i hańby niektórych europosłów. Po co to robicie, szczególnie, gdy u 

polskich granic trwa wojna? Przecież dobrze wiecie, że to będzie taka sama jak 

zwykle kłamliwa gadanina grupki radykałów. 

Patryk Jaki, eurodeputowany: – Nie będziecie Polaków pouczali. 

 

GK: – Niemal od początku szkoły średniej mieli pod górkę, bo reforma edukacji, 

pandemia, nauka zdalna bez kontaktu z nauczycielami i rówieśnikami. Dziś była konfrontacja 

z rzeczywistością, czyli egzamin dojrzałości z języka polskiego: do wyboru wiersz, Pan Tadeusz 

albo Noce i dnie. 

Marzanna Zielińska: – Matura, jak to matura – przez wielki stres – po zdecydowanie 

więcej pewności siebie. Kto obstawiał mickiewiczowskie „Dziady”, się przeliczył. Mickiewicz 

był, ale na pytanie: Temat 1. Czym dla człowieka może być tradycja? Trzeba było odpowiedzieć 

po lekturze Pana Tadeusza. 

Temat 2. Kiedy relacja z drugim człowiekiem staje się źródłem szczęścia? Rozważ 

problem i uzasadnij swoje zdanie, odwołując się do fragmentu Nocy i dni Marii Dąbrowskiej 

oraz do wybranych tekstów kultury. Twoja praca powinna liczyć co najmniej 250 wyrazów. 

Temat 3. Zinterpretuj podany utwór. Postaw tezę interpretacyjną i ją uzasadnij. Józef 

Baran (ur. W 1947 r.) – poeta i eseista „Najkrótsza definicja życia” 

Józef Baran 

Najkrótsza definicja życia 

cały czas 

mieć 

zajęty czas 

serce 

pukaniem do serc 

nogi 

codzienną krzątaniną 

wokół mrowia spraw 

głowę 

głowieniem się nad 

byle czym 

byle jak 

by nie zauważać 

pochłaniających nas 

ruchomych piasków 

czasu 

a gdy już 

nie da się 

nie zauważyć 

byle do końca 

n a d z i e i ć  oczy 

strużką światła 

prześwitującą 

przez szczelinę 

w Drzwiach 

Tajemnicy 

 



MZ: – Pod wieloma względami jest to matura wyjątkowa: po raz ostatni przystępują do 

niej uczniowie, którzy kończyli gimnazja; po raz pierwszy absolwenci szkół branżowych; po raz 

drugi jest to matura, na którą cień rzuca pandemia. 

Karol Seifert, dyrektor VI Liceum Ogólnokształcące im. I. J. Paderewskiego w Poznaniu: 

– Rzeczywiście ta generacja doświadczona pandemią, doświadczona zdalnym nauczaniem to na 

pewno gdzieś tam odcisnęło na poziomie i przyswajaniu materiału. 

MZ: – Dlatego to druga juź matura na złagodzonych zasadach. 

Marcin Smolik, doktor, dyrektor Centralnej Komisji Egzaminacyjnej: – Zamiast tego, co 

było wcześniej, tych dwóch tematów, jednej rozprawki, interpretacji, mogli wybierać spośród 

trzech tematów – taka dodatkowa możliwość odnalezienia się w zagadnieniu, w którym czują się 

pewniej. 

MZ: – Jutro matematyka też z udogodnieniami, mniej zadań do rozwiązania, ale tak jak 

przed pandemią na rozwiązanie będzie 170 minut. 

O świadectwo dojrzałości walczy w tym roku ponad 340 tysięcy abiturientów, w tym 41 

uchodźców z Ukrainy, którzy w zupełnie obcych środowiskach i szkołach zdecydowali się 

podjąć to wyzwanie. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

GK: – Historia jednej szkolnej piwnicy i dramatu ponad 350 osób prawie miesiąc 

przetrzymywanych przez ruskich. Zniszczyli całą wieś, mieszkańców zagonili do piwnicy; 

11 osób zmarło z głodu i braku powietrza – w miejscowości Jachidzy na północy Ukrainy. 

- Tutaj ludzie byli i tutaj też. 

Katarzyna Górniak: – Na ścianach tej piwnicy wyryty jest koszmar: 

- Było 39 dzieci i 136 dorosłych. 

KG: – A kto to napisał? 

- Ludzie, którzy tu byli. 

KG: – Kilkaset osób zamkniętych w piwnicy na miesiąc. Siedemnastoletni Wład swój 

telefon zakopał, dzięki czemu przechował te zdjęcia, świadectwo horroru, jaki przeżył ze swoją 

rodziną. 

Wład: – Ja spałem tu na siedząco, a tu spała moja młodsza siostra; na tym łóżku 

[podwójne, piętrowe] spało dwanaścioro dzieci. 

KG: – Do wsi Jachib w obwodzie czernichowskim ruscy weszli na początku marca. 

- Działa mieli takie wielkie, jak to wiadro. 

KG: – Zajęli budynek szkoły; oni na górze, na dole w jednej piwnicy stłoczona cała wieś. 

- Oni nas wygnali z domów, pod lufami karabinów, pod przymusem; tych, co nie mogli 

chodzić, ładowali na taczki, starszych, schorowanych i wszystkich zwozili do piwnicy. 

KG: – Próbowali uciekać, nie dało się. 

- ruscy zaczęli zabierać dzieci, ja padłam przed nimi na kolana i krzyczę do męża: zabieraj 

dzieci, uciekaj, mnie zabiją, ale uratuj dzieci; oni stali już na każdym rogu. 

KG: – z piwnicy pozwalali wychodzić na godzinę, dwie dziennie; załatwiać się trzeba było 

do wiadra przy wszystkich; kolejne dni zamknięcia ludzie skreślali na ścianach, nie tylko. 

Wład: – Tu są wypisani ci, których zabili ruscy, a tu, którzy umarli tutaj w piwnicy; ta 

pani, pani Alina, krzyczała, że jest duszno, że nie ma już czym oddychać, w końcu umarła. 

KG: – gdy ruscy nie pozwalali wynieść ciał, żywi siedzieli z umarłymi – na wszystko 

patrzyły dzieci; najmłodsze miało półtora miesiąca. 

- Co robiłeś w piwnicy, gdzie rysowałeś? 

- Na ścianach. 

- I co rysowałeś na ścianach? 

- Ludzi. 

- Ludzi? 

- Ludzi rysowałem i samochody. 

KG: – Ludzie na obrazkach Lioszy strzelają z karabinów; są flagi i hymn Ukrainy. 

- Zakładałam na głowę chustkę, inne kobiety też; ci buriaci ze skośnymi oczami 

przychodzili i szukali kobiet na seks; to siedziałyśmy w chustkach, zgarbione, żeby oni myśleli, 

że jesteśmy starymi babciami. 

KG: – Ich szkoła, o którą dbała cała wieś, do niczego się już nie nadaje. 



Wład: – Tu był gabinet pielęgniarki. 

KG: – ruscy zostawili po sobie brud, chlew i swoje gazety, a w nich o tym, że przyszli 

ratować i wyzwalać. 

Wład: – W tych gazetach wszystko jest na odwrót. 

KG: – pod koniec marca, po miesiącu mieszkańcy wsi Jakich znaleźli najbliższych 

w piwnicy; ale dzieci nie mają już szkoły, a ludzie nie mają gdzie mieszkać. 

- Wszystko z domu wynieśli, wszystko, muszle klozetowe, pralki, chyba nigdy tego nie 

widzieli; to są zwierzęta, zwierzęta. 

KG: – Wodę mają teraz ze studni, prądu wcale; domy nie mają dachów i ścian; sami sobie 

z tym nie poradzą. 

- Proszę, pomóżcie nam, mamy dzieci, nie mamy okien, nie mamy drzwi; potrzebujemy 

pomocy. 

KG: – Ich domy są zrujnowane, ich życia złamane; wspomnienia wyryte w pamięci, jak 

napisy w piwnicy – koszmaru, który naprawdę się wydarzył. Katarzyna Górniak, Fakty. 

Jachibne. 

♣ 
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Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 912 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Niestety to nie jest dobry dzień dla Polaków tych, którzy mają kredyty w 

złotówkach – ósmy raz dostaną po kieszeni, bo NBP podniósł stopy procentowe, a banki 

podniosą raty kredytów. 

Marek Suski z PiS: – Niestety jak się zaciąga kredyty to je się spłaca. A państwo 

przygotowuje pewną pomoc. 

GK: – Rząd obiecuje program wsparcia kredytobiorców. 

Paweł Płuska: – …Rada Polityki Pieniężnej podniosła stopy procentowe do 5,25%. 

Bartosz Turek, analityk HRE Inwestments: – Raty podskoczyły już o 75% w ciągu 

zaledwie ośmiu miesięcy, ale to jeszcze nie koniec. 

PP: – Donald Tusk przypomina, że jak był premierem, jego kancelaria kosztowała nieco 

ponad sto milionów; podczas gdy kancelaria Mateusza Morawieckiego kosztuje prawie 900 

milionów złotych. 

 

GK: – 21 tysięcy osób zginęło w Mariupolu – takie dane przekazał w rozmowie z TVN 

wicemer miasta, Siergiej Orłow. – Co najmniej kilkaset w zbombardowanym przez ruskich 

teatrze. W mieście nie ma prądu, wody, gazu; pilnie jest potrzebna pomoc i ewakuacja cywilów. 

Monika Krajewska: – Jeśli istnieje piekło na ziemi, to dziś jest nim Azowstal – tak 

o nieustannym ostrzale i krwawej bitwie o kombinat mówi doradca mera Mariupola – ostatnie 

jedenaście kilometrów kwadratowych wolności, ostatni bastion ukraińskiej obrony w mieście 

wciąż się nie poddał. 

Swiatosław Pałamar, kapitan, zastępca dowódcy pułku „AZOW”: – To trzeci dzień, jak 

wróg przedarł się na teren fabryki; toczą się tu bardzo ciężkie i krwawe walki; obrońcy miasta 

walczą z obezwładniającą siłą wroga, to wymaga od nich nadludzkiego wysiłku i bohaterstwa. 

MK: – Wróg miał się przedrzeć po informacjach od zdrajcy, który pokazał ruskim, jak 

dostać się na teren kombinatu; w tamtejszych bunkrach poza żołnierzami ukrywają się też 

cywile, w tym dzieci; kreml zaprzecza, jakoby zdecydował się na szturm; ale analitycy zwracają 

uwagę, że rosja dąży do opanowania fabryki, by móc się chwalić zdobyciem miasta w dniu 

zwycięstwa. 

Jarosław Wolski, „Nowa technika wojskowa”: – Kompleks Azowstal, przebiega wzdłuż 

granicy drogi M-14, która łączy Krym z Rostowem nad Donem, [Droga M-14, która łączy Krym 



z Rostowem nad Donem przebiega wzdłuż granicy kombinatu Azowstal] więc tak długo, jak 

broni się ten kompleks, tak długo ruscy nie mogą powiedzieć o 100% wybiciu korytarza do 

Rostowa nad Donem. 

MK: – Mariupol za dążenie ruskich do zwycięstwa zapłacił cenę trudną do wyobrażenia; i 

choć najeźdźcy szybko zacierają ślady, z każdym dniem wiemy coraz więcej o skali zbrodni, 

jakich się dopuszczają; nalot na teatr w Mariupolu będzie kolejnym symbolem ich bezduszności; 

według agencji Asociation Press ponad półtonowa bomba, którą zrzucili na budynek na 

początku marca, zabiła blisko 600 osób. 

[ponad, blisko, niemal, prawie – słowa nadmiernie używane przez dziennikarzy] 

Siergiej Orłow, wicemer Mariupola: – Z pół miliona obywateli 21 tysięcy zostało zabitych. 

Te śmierci są spowodowane ostrzałami rakietowymi, artyleryjskimi i nalotami. 

MK: – W Donbasie wciąż toczą się ciężkie walki, ale trudno nazwać wielką ruską 

ofensywę sukcesem. Zdaniem Brytyjczyków od początku wojny ruscy stracili już więcej 

żołnierzy niż w Afganistanie. Ukraińcy mówią o 24 tysiącach poległych ruskich, wśród nich są 

ważni generałowie; New York Times informuje, że ukraińskim żołnierzom pomaga w 

namierzaniu ich amerykański wywiad, który śledzi mobilne centra dowodzenia ruskiej armii. 

Jarosław Wolski, dalszy ciąg: – Ukraińcy na bieżąco dostają informacje na temat celów 

wysokiej wartości i tak naprawdę oni polują na ruskie sztaby dowodzenia w zasadzie od 

drugiego dnia wojny. 

MK: – Po ponad siedemdziesięciu dniach wojny Ukraińcy liczą też własne straty i to 

w setkach miliardów dolarów; sytuacja humanitarna w wielu miastach jest katastrofalna – 

brakuje leków, żywności, paliwa; Ukraińcy ustawiają się w długie kolejki po zaopatrzenie. 

O tym jak pomagać, rozmawiano dziś na międzynarodowej konferencji w Warszawie 

(High-Lewel International Donors’ Conference for Ukraine). 

Mateusz Morawiecki: – Ukraina potrzebuje ponad 12 tysięcy ton pomocy humanitarnej 

dziennie. Takie przekazali nam ukraińscy partnerzy. W tej chwili przekazywanych jest około 3 

tysięcy ton, czyli około 25% zapotrzebowania. 



MK: – Potrzebne są fundusze i na pomoc humanitarną, i na odbudowę. Z ukraińskich 

szacunków wynika, że ruscy zniszczyli już ponad 32 miliony metrów kwadratowych 

powierzchni mieszkalnych, tysiące kilometrów dróg, zakładów oświatowych i medycznych. 

Monika Krajewska, Fakty. 

GK: – Kilka godzin temu do Kijowa dotarł nasz reporter: 

Andrzej Zaucha: – Podróż przez Ukrainę jest bardzo utrudniona, bo kraj boryka się 

z ogromnym brakiem paliw; widziałem wiele zamkniętych stacji benzynowych po drodze, a te, 

które są czynne, które są otwarte, tam gdzie paliwo się pojawiło, natychmiast ustawiają się 

ogromne kolejki; wprowadzono racjonowanie: jednorazowo można kupić nie więcej niż 20 

litrów benzyny czy diesla. To efekt ruskiego ataku na składy paliw – ruscy rozumieją, że walczą 

z Ukrainą nie tylko na wschodzie tego kraju, ale właśnie próbują utrudnić jej działanie poprzez 

atakowanie szlaków komunikacyjnych; w ciągu ostatnich dni skupiają się przede wszystkim na 

liniach i węzłach kolejowych; zniszczono przy pomocy rakiet właśnie między innymi pod 

Lwowem kilka podstacji elektrycznych, które dostarczają prąd kolejom, bo w tym momencie 

koleje właśnie to najważniejsze są, absolutnie kluczowe są, bo w ten sposób dostarcza się 

zaopatrzenie, broń, a także paliwo, którego coraz bardziej brakuje ukraińskiej armii. Na wschód 

zaopatrzenie, broń i amunicja, które płyną z Zachodu, trzeba przewieźć przez tysiąc kilometrów, 

by armia ukraińska mogła się bronić. 

 

GK: – Choć padały słowa o historycznej chwili, to nie jest to przełom na miarę 

uniezależnienia się od ruskich, ale to kolejny ważny krok, by tak się stało; prezydenci Polski i 

Litwy otworzyli interkonektor [łącznik] na gazociągu łączącym oba kraje – to daje nam dostęp 

do gazoportu w litewskiej Kłajpedzie. 

Michał Tracz: – …długość: 508 km z okolic Wilna do Hołowczyc w Polsce; osiągnie 

przepustowość 2 mld m3 gazu w stronę Polski i [lub] 2,5 mld m3 gazu w stronę Litwy. 

Kadri Simon, unijna komisarz do spraw energii: – rosja nie doceniła Unii Europejskiej, nie 

doceniła jedności i współpracy pomiędzy państwami członkowskimi, nie doceniła tego, jak 

jesteśmy zjednoczeni. 

MT: – …rurociąg z Litwy może zapewnić 10% potrzebnego gazu. Polska znajdzie innych 

dostawców, ale ruski gaz był tańszy… 

 

GK: – Na poważnie nikt nie mówi o przedterminowych wyborach, ale opozycja już się 

przygotowuje. Prezes PSL mówi o dwóch blokach opozycji. Donald Tusk odpowiada: Jeśli 

pójdziemy razem, wygramy, to gwarantowane. Ale Szymon Hołownia i Lewica na wspólną listę 

się nie piszą. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …od stycznia przewodniczący Platformy jeździ po Polsce, 

odwiedza małe miejscowości i regiony, także te, które dla Platformy są małe. 

Spotyka się z rolnikami, nauczycielami, małymi przedsiębiorcami, tematy wszelkie: Unia 

Europejska i wojna w Ukrainie. Ale przede wszystkim inflacja i drożyzna. Przewodniczący 

mówi wyborcom wprost: chcę odsunąć PiS od władzy. 

Tusk: – Dajcie mi sto dni, no może czterysta dni, by zrobić porządek naprawdę żelazną 

miotłą i później chętnie zostawię to ludziom o delikatniejszych jakby zamiarach. 

Jeśli pójdziemy razem, wygramy te wybory i to jest gwarantowane. Jeśli pójdziemy 

osobno, ryzyko jest większe. Tu nie trzeba komputera, nie trzeba nawet kalkulatora, wystarczy 

liczydło. 

KKZ: – Szymon Hołownia również objeżdżający Polskę, powtarza, że to zły pomysł. 

Hołownia – Nie trzeba specjalnej lupy, wystarczy zwykły wzrok, żeby zauważyć, że jedna 

lista jest niezwykle dużym zagrożeniem. 

[Szczególnie dla prezesów partii, bo nie będą już tak jednoznacznie kandydatami na stołek 

premiera. A dla PiS jedna lista już dwa razy dała zwycięstwo]. 

KKZ: – I to dość powszechna opinia w opozycji. 

Kosiniak: – Wariant czeski to są dwie listy i teraz oni rządzą. Wariant węgierski to jedna 

lista i porażka. 

Adrian Zandberg, KKP Lewicy, razem: – Fantazja o jednej liście się nie ziści. 



[Ale w Polsce w ostatnich wyborach parlamentarnych do senatu jedna lista i wygrana; do 

sejmu kilka list opozycji i PiS nadal rządzi]. 

 

GK: – Dla każdego szanującego się dziennikarza to jest fatalna wiadomość: kolejny raz 

Polska spadła w rankingu wolności prasy – jesteśmy na 66 miejscu, najniższym w historii, nie 

bez powodu, za granicą widzą, że władza w Polsce uczyniła z państwowych mediów tubę 

propagandową, atakuje niezależne media prywatne, a za pieniądze państwowej spółki przejęła 

lokalne gazety w całej Polsce. 

Jakub Sobieniowski: – To będzie naprawdę niewielka próbka rządowej telewizji w czasie 

inwazji i tuż przed nią: 

- M. Karnowski: Tusk dostarczył Niemcom i Rosji alibi do zbrodniczego dealu 

- Rząd wzmacnia bezpieczeństwo żywnościowe 

- Prorosyjski gen polityka Tuska 

- Zamiast pomocy kolejne szykany Brukseli 

- Prorosyjska polityka Tuska 

- Hipokryzja Donalda Tuska 

- Polska gospodarka odporna na kryzys 

- Opozycja chce zabrać Polakom pieniądze? 

- Tusk chciał więcej gazu z rosji 

- Puste deklaracje totalnej opozycji 

- Wieloletnie związki części europejskich polityków z kremlem i ich tragiczne 

konsekwencje 

- M. Karnowski: Prawdziwą politykę prorosyjską przez lata realizował Donald Tusk 

- Polskie służby monitorujące cyberzagrożenia mówią wprost o masowej skali 

działań dezinformacyjnych ze strony rosji. 

- Stanisław Żaryn, rzecznik ministra koordynatora służb specjalnych: – Dotyczą 

głównie stwarzania pewnych napięć między Polakami a Ukraińcami. 

- W myśl zasady im gorzej dla Polski, tym lepiej dla opozycji. 

- Konrad Wąż: – Chodzi o nasze wspólne bezpieczeństwo, o co politycy opozycji jak 

widać nie dbają. 

- Hipokryzja i brak wiarygodności to zarzuty jakie pojawiają się coraz częściej pod 

adresem totalnej opozycji. 

- Kiedy mieszkańcy skarżą się na śmieci w centrum stolicy Rafał Trzaskowski 

przebywa w Stanach Zjednoczonych. 

- Unia Europejska nie chce odblokować należnych Polsce pieniędzy ku zadowoleniu 

polityków opozycji. Marcin Tulicki. 

- Dorota Kania, redaktor naczelna Polska Press: – Politycy Platformy Obywatelskiej 

również są prorosyjscy, to można wywnioskować chociażby po ich deklaracjach 

wcześniejszych. 

- Choć posłanka, jak sama podkreśla, zdanie zmieniła, niesmak pozostał. 

- Donald Tusk składa kolejne wyborcze obietnice, problem w tym, że brak 

wiarygodności liderowi Platformy Obywatelskiej wytykają już nie tylko 

komentatorzy, ale także wyborcy. 

- Jacek Karnowski, redaktor naczelny „sieci” – Donald Tusk zrobi wszystko, co 

w jego opinii doprowadzi go do władzy, będzie grał wszystkim 

- Ludzie, którym Polacy powierzyli los ojczyzny, zajmowali się graniem w piłeczkę i 

oglądaniem meczyków. 

- To Platforma Obywatelska reprezentuje siłę niemiecką w Polsce. 

- Dojczom nie zależy na ocaleniu Ukrainy, a co za tym idzie, zapobiegnięciu 

ewentualnemu rozlaniu się konfliktu na inną część Europy, a może przede 

wszystkim w Berlinie i Warszawie. 

- Rafał Ziemkiewicz: – Jeżeli prawdziwym podpalaczem jest nie ten, kto rzucił 

zapałkę, tylko ten kto dał benzynę i zapałki podpalaczowi, to z całą 

odpowiedzialnością mówię; te wojnę wywołali Niemcy. 

- Donald Tusk – Chcemy dialogu z rosją taką, jaką ona jest. 



[et cetera] 

 

GK: – Na poziomie podstawowym jest obowiązkowa dla wszystkich – matematyka, 

najwięcej kłopotu sprawia maturzystom. W tym roku mieli 170 minut na rozwiązanie 35 zadań. 

♣ 
2022-05-06 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6979 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 611 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty drugi dzień 

 

PM: – Głównym zadaniem Narodowego Banku Polskiego jest walka z inflacją – 

przypomniał sobie prezes Adam Glapiński. Gdyby zajął się tym wcześniej, być może ta walka 

nie byłaby teraz tak kosztowna dla Polaków, a inflacja tak bolesna. Glapiński zapowiada kolejne 

podwyżki stóp procentowych, aż do zwycięstwa. Na razie zwycięża inflacja. 

[Oszukańcza interpretacja. Glapiński, a dokładnie Narodowy Bank Polski wraz z rządem 

świadomie napędzili inflację, drukując zbyt dużo pieniędzy bez pokrycia, bo nie było czym 

płacić w państwie, a to musiało wywołać inflację. Inflacja to jest naturalny mechanizm 

sprowadzający ilość pieniędzy będącą na rynku do rzeczywistej ich wartości]. 

Paweł Płuska: – W kwietniu 2021 było 51 580 wniosków kredytowych; w kwietniu 2022 

spadło do 28 420 wniosków kredytowych… 

 

Maciej Knapik: – Rezolucja B9-0263/2022 została przyjęta 426 głosami; przeciw 133; 

wstrzymało się 37; głosowało 596 europosłów. 



Parlament Europejski 

„wzywa Komisję i Radę, aby nie zatwierdzały krajowych planów Polski i Węgier 

(…) dopóki oba kraje nie spełnią w całości wszystkich skierowanych do nich zaleceń 

w dziedzinie praworządności (…) i dopóki nie wykonają wszystkich dotyczących ich 

wyroków Trybunału Sprawiedliwości UE i Europejskiego Trybunału Praw 

Człowieka”. 

 

PM: – 16 maja skończy się w Polsce stan epidemii – ogłosił minister zdrowia. Świat 

jednak nadal uznaje, że pandemia trwa, zabiła już prawie 15 (14,9) milionów ludzi, głównie 

w Azji. 

Od 16 maja 2022 roku obowiązywać będzie stan zagrożenia epidemicznego. 

W Polsce 43% obywateli jest niezaszczepionych. 

 

PM: – Czy ruska flota na Morzu Czarnym znowu poniosła dotkliwą stratę? Jeśli tak 

właśnie jest, jeśli udało się zatopić fregatę admirał Makarow? 

Andrzej Zaucha, Kijów: – admirał Makarow 799 został trafiony przez Ukraińców rakietą 

przeciw okrętową Neptun. Natychmiast na pokładzie wybuchł pożar, z portu w Sewastopolu 

wypłynęły jednostki ratunkowe, a nad miejscem ataku pojawiły się ruskie samoloty, aczkolwiek 

nie ma jeszcze potwierdzenia, co ostatecznie stało się z okrętem. Według ukraińskich sił 

zbrojnych sztabu generalnego Ukraińcy zniszczyli już jedenaście ruskich okrętów…  Okręty 

ruskie na Morzu Czarnym nie tylko atakują cele na terytorium Ukrainy, ważne obiekty 

infrastruktury ukraińskiej przy pomocy rakiet dalekiego zasięgu, ale także, bardzo ważna rzecz, 

blokują ukraińskie porty, co uniemożliwia ukraiński eksport przede wszystkim ziarna, ale też 

produktów przemysłowych, a więc to nie tylko ta prawdziwa wojna, którą obserwujemy, ale 

także wojna ekonomiczna z Ukrainą. 

 

PM: – Bastion Azowstal w Mariupolu nie poddaje się; walczy. Półmilionowe miasto jest 

już ruiną, a jednak ruscy wciąż nie mogą zdobyć kombinatu, który jest wielki, nawet zniszczony 

na powierzchni przez nieustające bombardowania – broni się jeszcze pod ziemią. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mariupol został zniszczony, został zrównany z 

ziemią. Tam jest po prostu kawałek ziemi i ten zakład Azowstal. 

Jakub Sobieniowski: – To już jest bastion, gdzie widać i słychać wojnę jak nigdzie 

w Ukrainie. Zaatakowany przez rosję. 

A polska huta kiedyś imienia Lenina, później Sędzimira to najlepszy w Europie przykład, 

by pokazać, jak bastion staje się bastionem – jak wielki kombinat hutniczy może być przez tyle 

tygodni nie do zdobycia dla wielkiej armii. 

Maciej Miezian, historyk, kustosz muzeum Nowej Huty: – W tym bloku są korytarze, 

korytarze, to jest tam ścisła tajemnica mniej lub bardziej, ale na przykład w czasie strajków jak 

były pacyfikacje huty, to część właśnie hutników uciekała tymi korytarzami, którymi można, 

które prowadzą tam aż do Wisły. 

JS: – Po drugiej wojnie światowej komunistyczni budowniczowie żyli tą historią 

Stalingradu – miasta bastionu, gdzie ciężkie walki toczyły się także w wielkiej fabryce 

traktorów; tamten bastion stalingradzki okazał się ruskim tryumfem, a ten mariupolski okazuje 

się ruską krwawą łaźnią, bo są tam takie schrony, jak w polskiej hucie, nawet kilkadziesiąt 

metrów pod ziemią; jak widać, każde pomieszczenie to punkt oporu z grubymi ścianami i 

drzwiami [pancernymi], gdzie zwykłej bomby można nawet nie usłyszeć atak chemiczny mogą 

uniemożliwiać takie systemy filtrów, tylko nowsze niż te muzealne w polskiej hucie. 

Bogusław Pacek, generał, dyrektor instytutu bezpieczeństwa i rozwoju 

międzynarodowego: – Warunki do obrony w tego typu katakumbach tak naprawdę są świetne. 

Gorzej z zapasami. 

JS: – To co w samym kombinacie jest bastionem i to co obok niego też może być takim 

bastionem – to osiedla w Nowej Hucie tuż obok zakładu. Nie wiadomo, czy w pobliżu 

Azowstalu ruscy mieli do sforsowania trawniki zamieniane w pierwszą linię okopów, bo tak 

zostały zaprojektowane; drugą linię obrony w Nowej Hucie tworzyły i tworzą tam same 

budynki; to widok z góry – kojarzy się z systemem twierdz i słusznie się kojarzy. 



Miezian, dalszy ciąg: – Jest jak jeden budynek ciągnący się dookoła całego osiedla, 

przedszkola są ukryte w środku, a wejścia są tylko od podwórka. 

[Zaskakuje mnie, architekta, dorabianie obecnie ideologii do ówczesnej urbanistyki. Tak 

się wówczas budowało, a Hanna Adamczewska autorka Nowej Huty z pewnością nie myślała o 

twierdzach wokół huty. Raczej przypomnę przedwojenne centrum Warszawy zamienione w 

twierdzę w czasie powstania; tamtejsza gęsta zabudowa Warszawy, choć powstała z całą 

pewnością nie w celach obronnych, spełniła rolę bastionu]. 

 

PM: – Dzień strażaka. 

♣ 
2022-05-07 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6979 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 704 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty trzeci dzień 

 

PM: – Prezydent Joe Biden ogłasza kolejny pakiet pomocy wojskowej dla Ukrainy. 

Ukraińcy pokazują, że potrafią go wykorzystać. Wprawdzie putin ostrzelał dzisiaj rakietami 

piękną Odessę, ale Ukraińcy skutecznie niszczą jego czołgi, samoloty i okręty. Jeśli ktoś 

początkowo myślał – po co posyłać im broń i tak zaraz upadną, a broń przejmą ruscy – to bardzo 

się mylił. 

Monika Krajewska: – Supernowoczesny ruski czołg – jedna z najbardziej 

zaawansowanych broni, wykorzystywany w Ukrainie, zamienił się w ruinę. Dla rosji to poważny 

cios, bo ma tych maszyn w użyciu tylko sto; dla Ukraińców to kolejny ważny sukces, a 

sukcesów między innymi w okolicach Charkowa jest coraz więcej. Ukraińska armia prowadzi 

tam skuteczną kontrofensywę. 

Mateusz Lachowski, dziennikarz, dokumentalista: – Zadali bardzo duże straty ruskim, 

odepchnęli ich od miasta na tyle, że w tej chwili poza sporadycznym ostrzałem jest tutaj o wiele 

spokojniej, o wiele ciszej, niż było wcześniej. 

MK: – Ukraińcom udało się też zatopić kolejny kuter desantowy u wybrzeży Wyspy 

Węży. Sukcesy ukraińskiej armii możliwe są głównie dzięki nieprzerwanemu zachodniemu 

wsparciu. Prezydent Biden właśnie zapowiedział kolejną pomoc: 

Joe Biden, Prezydent Stanów Zjednoczonych, The White House 

Statement by President Joe Biden on Additional Security Assistance to Ukraine 

Ogłaszam kolejny pakiet pomocy wojskowej, który przewiduje dostarczenie 

dodatkowej amunicji artyleryjskiej, radarów i innego sprzętu dla Ukrainy. 

MK: – Według amerykańskich mediów kolejny pakiet pomocy nawet wart około 150 

milionów dolarów, a to i tak ułamek znacznie większej kwoty; Amerykanie dostarczają Ukrainie 

broń wartą 3 miliardy dolarów, w tym nowoczesne haubice, amunicję, radary czy drony 

kamikaze. 

Zdaniem brytyjskiego wywiadu straty zadawane ruskim w Ukrainie sprawią, że tamtejsza 

armia długo nie będzie w stanie uzupełnić zapasów ani się modernizować. Na razie cały czas 

[ruska armia] prowadzi ofensywę na wielu kierunkach w Donbasie; zbliża się do okrążenia 

między innymi Siewierodoniecka, choć Ukraińcy nieustannie stawiają tam zacięty opór. 

Bombardowane są też wsie i miasteczka w pobliżu Kramatorska czy Ługańska; zdesperowani 

mieszkańcy uciekają przed spadającymi rakietami; tak jak ta 15-latka, która siadła za kierownicą 

samochodu i wywiozła w bezpieczne miejsce czwórkę ludzi, mimo że sama była ranna. 

- Dwóch mężczyzn zraniły odłamki, jednego bardzo mocno. I dlatego musiałam usiąść za 

kierownicą, by zawieźć ich do Bachmutu. 

MK: – Rakiety uderzyły też dziś w Odessę; potężne wybuchy było słychać w całym 

mieście. W Mariupolu cały czas trwa bitwa o Azowstal i ruski szturm na kombinat. Ukraiński 

prezydent zapewnia, że administracja robi wszystko, by ocalić broniących się tam żołnierzy. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – jeśli rosjanie zabiją ludzi, którzy jako 

żołnierze mogą zostać wymienieni lub wypuszczeni, jeżeli są cywilami, to nie będzie o czym 

z nimi rozmawiać na szczeblu dyplomatycznym. 

 

PM: – Pierwsze w Polsce kobiety-księża u luteranów. 

 

PM: – Zaraz po ósmym podniesieniu stóp procentowych i rat kredytowych Adam 

Glapiński godzinami przemawiał na temat wyższości polskiej gospodarki nad innymi na świecie 

i znakomitej ponoć walki z inflacją. Gdyby te słowa mogły wystraszyć inflację, to już by jej nie 

było. Jednak na razie prezes NBP wciąż nie jest wybrany przez Sejm na drugą kadencję. 

Glapiński: – Trzeci raz. W jednej byłem członkiem, w drugiej przewodniczyłem, teraz 

przewodniczę kolejnej – więc trzecia rada. 

Maciej Knapik: – Takie analizowanie własnej kariery, zwłaszcza jeśli umie się liczyć do 

trzech – w sytuacji prezesa Glapińskiego może być zgubne; lepiej tu do trzech nie liczyć. 

A politycy właśnie zaczęli. Prezes Glapiński walczy o drugą kadencję szefa NBP; przepisy: 

Ustawa o NBP 

Art. 9, ust. 2 

Kadencja Prezesa NBP wynosi 6 lat. Ta sama osoba nie może być prezesem NBP 

dłużej niż przez dwie kolejne kadencje 

Art. 17, pkt 2b 

Członkowie Zarządu NBP są powoływani na okres 6 lat. 

Przepisy art. 9 ust. 2, art. 13 ust. 3 i ust. 5-7 stosuje się odpowiednio 

MK: – Sejmowe głosowanie się nie odbyło, jakby nie było pewności, czy Adam Glapiński 

je wygra. 

 

PM: – W cieniu wojny w Ukrainie coraz mniej uwagi zwracamy na to, co się dzieje na 

granicy z Białorusią – tam wciąż są dramaty i rośnie mur. Reżim Łukaszenki ściąga imigrantów 

z najbiedniejszych krajów i wpadają w pułapkę: na przykład wyrzucani przez straż graniczną 

walczą o życie w Puszczy Białowieskiej. Jedna trzecia rządowego muru już jest. 

Marzanna Zielińska: – Około 60 km muru już stoi. Trzy tysiące ludzi pracujących przy 

jego budowie ma zdążyć do końca czerwca; do końca sierpnia mur uzbrojony zostanie w 

systemy elektroniczne alarmujące o próbach ominięcia zapory… Uchodźcy między innymi 

z Syrii, Afganistanu, Iraku, Kongo, a ostatnio nawet Beninu próbują przedrzeć się na zachód 

niemal każdego dnia… 

 

PM: – Druga kadencja prezydenta Francji będzie inna niż poprzednia – zapowiada 

Emmanuel Macron, bo inne są teraz wyzwania: 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Zdaję sobie sprawę z powagi naszych czasów. W 

chwili, w której Francuzi powierzają mi ponownie najważniejszy urząd, towarzyszy mi 

świadomość najwyższej powagi sytuacji: powrót wojny do Europy, pandemia i wyzwania 

ekologiczne to zbieg wydarzeń, z jakim rzadko musiał się mierzyć nasz świat i nasz kraj. 

 

PM: – Spektakularna akcja policji, największa w tym roku – około tysiąca policjantów 

uderzyło w międzynarodową grupę handlarzy broni; zatrzymali 82 osoby i przejęli dużo broni 

palnej sprowadzanej nielegalnie do Polski, nawet karabiny maszynowe. 

Dariusz Łapiński – To była dokładnie przygotowana akcja: o tej samej porze policjanci 

rozpoczęli przeszukania 300 mieszkań, lokali garaży w całej Polsce. Zatrzymani nie stawiali 

oporu, choć mieli czym się bronić. W przestępczych kryjówkach funkcjonariusze znaleźli: 250 

sztuk broni – od pistoletów i rewolwerów po karabiny maszynowe i tysiące sztuk amunicji. Broń 

trafiała do kilku nielegalnych zakładów rusznikarskich, w których dostosowywano ją do 

indywidualnych potrzeb klienta: 

Oficer operacyjny, Centralne Biuro Śledcze Policji: – Poszerzane były komory na 

amunicję o większym kalibrze, a także broń hukowa i gazowa, którą można było posiadać za 

pozwoleniem, była przerabiana na tak zwaną ostrą. 



♣ 
2022-05-08 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6979 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 199 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty czwarty dzień 

 

PK: – Właściwie jesteśmy już martwymi ludźmi – tak dowódca Pułku AZOW mówi 

o swoich żołnierzach broniących się jeszcze w Mariupolu. Ale ruscy atakują nie tylko wielkie 

miasta: Biłochoriwka, to spokojne, małe miasteczko, ma mniej niż tysiąc mieszkańców, 

sześćdziesięcioro z nich [prawdopodobnie] mogło zginąć w ataku nie na jakiś garnizon 

wojskowy, a na szkołę. 

Źródło: Ługańska Obwodowa Administracja Wojskowo-Cywilna 

Cezary Grochot: – Płonące ruiny – tylko tyle zostało z budynku szkoły w Biłochoriwce w 

obwodzie ługańskim. W piwnicy przed ruskimi bombami szukało schronienia ponad 

sześćdziesiąt osób – prawdopodobnie wszyscy zginęli. 

Serhij Hajdaj, gubernator obwodu Ługańskiego: – Bomba lotnicza trafiła prosto w szkołę, 

doszczętnie ją zniszczyła i wywołała wielki pożar; nasi ratownicy wciąż przeszukują 

gruzowisko, ale szanse, by ktokolwiek przeżył ten atak, są bardzo małe. 

CG: – rosja bombarduje szkoły, przedszkola, szpitale, konwoje humanitarne, popełnia 

zbrodnię za zbrodnią, a reakcja świata jest wciąż zbyt słaba – mówił w specjalnym nagraniu 

z okazji dnia pamięci ofiar drugiej wojny światowej prezydent Wołodymyr Zełenski: 

- Mówicie, nigdy więcej; powiedzcie o tym Ukrainie. U nas te słowa brzmią inaczej – 

boleśnie i brutalnie – bez wykrzyknika, a ze znakiem zapytania. 

CG: – Prezydent Zełenski poinformował, że w ostrzale na wschodzie Ukrainy zginęło 

kolejnych troje dzieci; przypominał, że rosja morduje cywilów każdego dnia: 

Źródło: instagram.com/Wołodymyr Zełenski 

- Odrodziło się zło, rozumieją to wszystkie kraje i narody, które wspierają dziś Ukrainę, bo 

pamiętają, o co i przeciw czemu walczyli nasi przodkowie. Pamiętają o tym Polacy, nie 

zapomnieli, jak początkowo złodziej obwinia, prowokuje, nazywa agresorem, a potem napada o 

4:45 i twierdzi, że to samoobrona. 

CG: – Dokładnie to robi dziś putinowska rosja; rzeź Mariupola usprawiedliwia 

samoobroną; zamordowano tam co najmniej 20 tysięcy cywilów; na terenie zakładów Azowstal 

bronią się resztki ukraińskich żołnierzy; rosja nie zgadza się na ewakuację samych walczących 

tam żołnierzy, mówią [ci żołnierze], że pozostała im już tylko nadzieja na cud. 

Siergiej Bołyna 

Wygląda na to, że trafiłem do jakiegoś piekielnego reality show, gdzie my walczymy 

o nasze życie, a cały świat ogląda tę ciekawą sztukę! 

Swiatosław Pałamar 

Zastępca dowódcy pułku „AZOW” 

Błagamy o pomoc, mamy setki rannych, musimy ich ewakuować, my jesteśmy już 

martwymi ludźmi; większość z nas to wie. 

Źródło: wsiewidiaszczieje oko 

CG: – Na razie nie ma szans na wyzwolenie Mariupola, ale Ukraina uderza coraz częściej i 

coraz skuteczniej, to atak ukraińskiego lotnictwa, według kremla całkowicie zniszczonego w 

pierwszym miesiącu wojny, na kontrolowaną przez rosję Wyspę Węży; według ekspertów ta 

wojna kosztuje już rosję prawie miliard dolarów dziennie. 

Generał Bieniek: – …to się musi zakończyć, bo czas działa na korzyść Ukrainy. 

CG: – Wizerunkowo rosja już dawno tę wojnę przegrała. Solidarność z Ukrainą ukazuje 

cały świat. [Co innego przed chwilą mówił Bołyna: Świat patrzy na Ukrainę, jak na ciekawy 

show]. 

 



PK: – Nawet nie sposób sobie wyobrazić, jak wielka pomoc jest potrzebna teraz Ukrainie: 

do wojny potrzebuje broni, by przetrwać ludzie potrzebują jedzenia; by gdziekolwiek dotrzeć 

potrzebuje benzyny; by odbudować swoje domy – materiałów budowlanych; by móc zasiać 

swoje pola – najpierw trzeba je rozminować. Pod Czernichowem był: 

Andrzej Zaucha: – Tutaj najlepiej widać, z jakim kryzysem musi się zmierzyć ukraińska 

gospodarka. Część stacji benzynowych jest zamkniętych z powodu braku paliwa; tam, gdzie się 

ono pojawia, ustawiają się gigantyczne kolejki: 

- Stoję już drugi dzień. 

- Ja od siódmej rano jeżdżę i szukam, gdzie mogę zatankować, a jest już południe. 

AZ: – Po zbombardowaniu przez rosję ukraińskich rafinerii i ponad dwudziestu składów 

produktów naftowych kraj musi niemal w całości sprowadzać paliwo z zagranicy, głównie 

poprzez Polskę. Paliwa potrzebuje głównie armia, ale bez niego zagrożone jest też rolnictwo. 

Tutaj na polach pod Czernichowem, 150 km od Kijowa siew dopiero się zaczyna, chociaż 

powinien się już kończyć – wszystko przez wojnę. 

Roman Szynkarenko, dyrektor firmy agroprzemysłowej: – Są poważne problemy z 

dieslem, do nas trudno teraz dojechać, ale przecież trzeba siać. 

AZ: – Zaczyna brakować ziarna, ziemniaków czy nawozów, ale starają się wszyscy – 

wielkie firmy gospodarujące na tysiącach hektarów i zwykli ludzie na kilku arach: 

Paweł: – Od tego zależy nasze istnienie, wszyscy to rozumieją, trzeba pracować. 

AZ: – ruscy zostali stąd wyparci zaledwie miesiąc temu, pola usiane są wciąż minami, 

pociskami, saperzy robią, co mogą. 

Witalij Chałasza, naczelnik grupy rozminowywania: – Ja mam nadzieję, że może w ciągu 

roku uda nam się wszystko rozminować, ale to plan optymistyczny. 

AZ: – Po pomoc humanitarną ustawiają się tłumy, ludzie nie mają pieniędzy i pracy, bo 

okoliczne zakłady zostały zbombardowane przez ruskich. 

Natalia Murawskaja, centrum wolontariuszy w Kijowie: – Z jedzeniem, ubraniami, 

lekarstwami jest już trochę lepiej. Teraz najbardziej są potrzebne materiały budowlane – 

będziemy się odbudowywać. 

AZ: – To był wymarzony dom jej i jej rodziców. Budowa zaczęła się, gdy Liła miała 

dziesięć lat, w zeszłym roku wreszcie go wykończyli. 

Liła: – Dwuletnia córeczka nic z tego nie rozumie. 

AZ: – Stracili wszystko, nie mają żadnych oszczędności, by zaczynać od nowa. Swietłana 

mieszka tak, bo chce być u siebie [trochę desek, folia, jakieś blachy na dachu, właściwie łóżko 

otoczone tymi deskami, jakieś miski, kubki, pojemnik z wodą, malutki kociak – to wszystko]. 

Swietłana: – Spaliło się wszystko, łopaty, grabie, nie ma nic. 

AZ: – Materiały budowlane gwałtownie podrożały albo nie ma ich wcale. Odbudowywać 

trzeba szkoły i zakłady przemysłowe, i setki zniszczonych mostów, zbombardowanych lub 

wysadzonych. 

Wołodymyr Borowik, Zarząd Dróg Obwodu Czernichowskiego: – Stal mostowa, czyli 

główne materiały onstrukcyjne trzeba przywozić z zagranicy i kosztują dwa razy więcej niż 

przed wojną. Andrzej Zaucha, Fakty, Iwanica pod Czernichowem. 

 

PK: – Tylko za same odsetki od długu zaciągniętego wcześniej przez państwo [raczej 

przez rząd] w tym roku zapłacimy 20 miliardów więcej niż rok temu, a w przyszłym to już 

będzie 40 miliardów więcej… [PK wypowiedział wiele słów, ale nic nie powiedział, bo nie 

powiedział, ile zapłaciliśmy rok temu ani jaki jest cały dług]. 

Jacek Tacik: – …szukanie tych, którzy są gotowi pożyczyć pieniądze. 

Rentowność polskich 5-letnich obligacji skarbowych 

2020 rok – 1,5% 

Maj 2022 – 7,229% 

- 7% to na granicy bankructwa; to nie jest przypadek polski, ale jest to pewien, można 

powiedzieć, żółte światło; 

- rząd PiS próbuje ukryć prawdziwy dług; 

Polski dług publiczny – 1 170 mld zł 

Realny dług – 1 462 mld zł 



Czyli 38 600 złotych na każdego Polaka 



„Realny dług publiczny” 

Dług sektora inwestycji rządowych i samorządowych (dług EDP) 

Źródło: ministerstwo finansów 

 

rok Dług mld zł Wzrost mld zł Spadek 

mld zł 

Uwagi 

2007 528    

2008 601 73   

2009 684 83   

2010 775 91   

2011 857 82   

2012 884 27   

2013 931 47   

2014 874  57  

2015 923 49  Budowa autostrad 

2016 1010 87   

2017 1007  3  

2018 1036 29   

2019 1046 10   

2020 1337 291  Kupno wyborców 

2021 1410 73   

 

PK: – 25 lat temu rząd Hanny Suchockiej upadł za sprawą jednego głosu w głosowaniu, 

którego nie powinien przegrać. Przed nami tydzień, w którym dwa głosowania mogą okazać się 

przełomowe: pierwsze będzie dotyczyć wyboru prezesa NBP; drugie, losów Izby 

Dyscyplinarnej. To drugie może też przesądzić o wcześniejszych wyborach. [Wróżenie z 

fusów]. 

♣ 
2022-05-09 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7059 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 184 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty piąty dzień 

 

PK: – Jest człowiek, który miał dzisiaj prawo mówić o walce dobrego ze złem, o 

bohaterskiej obronie ojczyzny i męstwie swoich żołnierzy, o zbrodniach najeźdźcy i cierpieniu 

niewinnych – i to jemu cały wolny świat życzy dnia zwycięstwa – to Wołodymyr Zełenski. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Ukraińcy też dziś obchodzą dzień zwycięstwa nad nazizmem, 

bo miliony ich przodków walczyli z hitlerowskim najeźdźcą. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Już wkrótce w Ukrainie będą dwa dni 

zwycięstwa, a ktoś nie będzie miał ani jednego. Zwyciężyliśmy wtedy, zwyciężymy i teraz. 

Chreszczatyk zobaczy defiladę zwycięstwa, zwycięstwa Ukrainy. 

Maciej Knapik: – Maszerujące ruskie wojsko całemu światu kojarzy się dzisiaj z tym: 

[Trupy cywilów na ulicach Ukrainy]. 

putin przemawia podczas defilady na Placu Czerwonym: – Bronimy się przed Zachodem. 

Otwarcie szło przygotowanie do kolejnej karnej operacji w Donbasie. Do inwazji na naszej 

ziemi historycznej takiej jak Krym; w Kijowie mówiono o możliwym wyposażeniu się w broń 

jądrową. 

MK: – To więcej niż zwykłe kłamstwo, to odwrotność prawdy. Operację karną w 

Donbasie prowadzi rosja, operację na Krym przeprowadziła rosja, a z broni atomowej Kijów 

zrezygnował dawno temu… 



Nie wiadomo, co putin ma w głowie… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W ciągu dwóch lat okupacji faszyści zabili 

dziesięć tysięcy ludzi; w ciągu dwóch miesięcy ruscy zabili 20 tysięcy. 

MK: – …Głos z Berlina – nigdy więcej – i pierwszy raz od wojny Republika Federalna 

wysyła na dużą skalę broń w strefę konfliktu… [nie wysłali] 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Jedno jest pewne – to nie rosja będzie dyktowała 

warunki pokoju, nie przyjmą tego ani Ukraińcy, ani my. 

 

PK: – Przy cmentarzu mauzoleum żołnierzy radzieckich w Warszawie [ul. Żwirki i 

Wigury] setki osób protestowało dzisiaj przeciwko rosyjskiej inwazji na Ukrainę [była czerwona 

farba i szarpanina]. 

Jak pójdziecie w paradzie zwycięstwa, to damy wam jedzenie, inaczej możecie umrzeć z 

głodu – tak ruscy żołnierze mówili do mieszkańców Mariupola. Zatrudnieni przy uprzątaniu 

gruzu mówili o tysiącach zabitych, jakie tam znajdowali. 

Katarzyna Sławińska: – Mariupol i kolejny szturm na ostatni punkt oporu ukraińskich 

obrońców, bez litości bombardowany po tym, jak odjechał konwój z ewakuowanymi cywilami, 

kolejna grupa bezpiecznie dotarła do Zaporoża. 

Wołodymyr Babeusz, ewakuowany z Huty Azowstal: – Z każdym dniem coraz bardziej 

wątpiliśmy w to, że stamtąd wyjdziemy; myśleliśmy, że zostaniemy tam na zawsze. 

Natalia Babeusz, ewakuowana z Huty Azowstal: – Nie wiedziałam, czy moi krewni żyją, 

nie wiedziałam, co dzieje się na górze; był bunkier i był świat na górze – to było straszne. 

KS: – …w obwodzie ługańskim trwa bój o kluczową drogę. 

Serhij Hajdaj, gubernator obwodu Ługańskiego: – Zaangażowane jest lotnictwo, artyleria i 

bardzo dużo żołnierzy po obu stronach; wrogowi udało się sforsować rzekę Doniec i przerzucić 

uzbrojenie na drugi brzeg; dzisiejszy dzień może być decydujący. 

KS: – Kolejne pociski spadły też na Charków. 

W tych dniach Ukraina szczególnie docenia wsparcie – to symboliczna wizyta – przy 

granicy ze Słowacją amerykańska pierwsza dama spotkała się z ukrywającą się od początku 

wojny pierwszą damą Ukrainy i z ukraińskimi matkami. 

Jill Biden, pierwsza dama Stanów Zjednoczonych: – To ważne, by pokazać Ukraińcom, że 

ta wojna bardzo brutalna musi się skończyć. I że Amerykanie stoją ramię w ramię z narodem 

ukraińskim. 

Ołena Zełenska, pierwsza dama Ukrainy: – Chciałabym podziękować pani bardzo za ten 

odważny akt, bo rozumiemy, co to znaczy, że pierwsza dama Ameryki przyjeżdża, gdy 

codziennie trwają działania wojenne, gdy codziennie słychać syreny. 

KS: – W Kijowie na nowo pojawili się amerykańscy [kanadyjscy] dyplomaci – flagę na 

maszt przy ambasadzie Kanady osobiście wciągnął premier; Justin Trudeau na własne oczy 

zobaczył też zniszczenia w podkijowskim Irpieniu i obiecał kolejną wartą 50 milionów dolarów 

pomoc wojskową. 

Justin Trudeau, premier Kanady w Kijowie: – Ogłaszam więcej militarnego wsparcia: 

merydo-dronów, obrazowanie satelitarne, lekką broń, amunicję i inną pomoc, jak finansowanie 

usuwania min. 

KS: – Kanada razem z innymi państwami grupy G7 ogłosiła nowe sankcje przeciwko rosji, 

najbogatsze kraje świata obiecały też, że stopniowo zrezygnują z ruskiej ropy. Przyjęcie 

unijnego embarga na ropę wciąż blokują Węgry [właściwie Orban]; choć o wsparciu Europy dla 

Ukrainy osobiście w ostrzeliwanej Odessie zapewniał dziś szef Rady Europejskiej Charles 

Michael: 

Nie jesteście sami, jesteśmy z wami, nie zawiedziemy was. 

 

PM: – W PiS zwycięża przekonanie, że trzeba odstrzelić tych, którzy są nielojalni, psują i 

szkodzą – tak marszałek Terlecki mówił o obecnych koalicjantach PiS; i trudno o bardziej 

poetyckie rozwinięcie tezy, że w polityce obowiązuje prosta zasada: wróg, śmiertelny wróg, 

partner koalicyjny. A potem, to już może wybory. 

[A ja skomentuję: jeżeli Zełenski z komika zmienił się w męża stanu, to Kraśko 

z dziennikarza politycznego przedzierzgnął się w żartownisia]. 



Jakub Sobieniowski: – Premier odwiedził samorządowy klub dziecięcy niedaleko 

Krakowa. Zbigniew Ziobro odwiedził Dębicę na Podkarpaciu, w tym województwie jego partia 

ma się cieszyć największym poparciem. 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS 

„…wcześniejsze wybory są jednak mało realne. 

Nie byłbym o tym przekonany. Klub Prawa i Sprawiedliwości jest bardzo zmęczony 

podjazdową wojną wewnętrzną. Chodzi tu zarówno o relacje z Solidarną Polską, jak 

i z drobnymi grupami postgowinowskimi. Coraz częściej słyszę opinie posłów: Nie 

ma innego wyjścia, trzeba iść na wybory…” 

[Ale jeszcze chociaż przez rok pobierzemy pensje, sprawiając wrażenie, że rządzimy]. 

Ziobro: – Jeżeli chodzi o wybory, to stoimy na paktu [?] wartości, my bronimy tego, co 

jest związane z podstawowymi interesami naszego kraju, w związku z agresją agend unijnych. 

JS: – Szef rządu nawet nie próbuje dyscyplinować swojego podwładnego, ministra w tym 

rządzie… 

♣ 
2022-05-10 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6761 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 727 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty szósty dzień 

 

PK: – Nad Azowstalem bastionem ukraińskim w Mariupolu wciąż powiewa ukraińska 

niebiesko żółta flaga. Tylko ostatniej doby ruscy przeprowadzili tam kilkadziesiąt nalotów; pułk 

Azow się nie poddaje; jednak niemal zrównany z ziemią Mariupol to nie jedyny cel ataku. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – 34 nalotów lotniczych dokonano w ostatniej doby na Azowstal; 

terytorium Azowstal ostrzeliwane jest także przez ciężką artylerię. 

Ale ruskie wojska atakują także w innych miejscach, zwłaszcza regiony położone nad Morzem 

Czarnym; na Odessę spadło dzisiaj 7 rakiet, na obwód odeski spadło kolejnych 7 rakiet, zginęła 

jedna osoba, 5 zostało rannych, spłonęło centrum handlowe, atakowany był także sąsiedni 

obwód mikołajowski; Ukraińcy obawiają się, że ruskie wojska będą próbowały przedrzeć się na 

zachód właśnie przez Mikołąjów i Odessę, by dotrzeć do pro-ruskiego Naddniestrza i właśnie 

dlatego prezydent Zełenski cały czas apeluje o dostawę broni dla Ukrainy, ale także o kolejne 

sankcje na rosję, by zaszkodzić jak najbardziej ruskiej gospodarce. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wprowadzenie przez Unię Europejską 

szóstego pakietu sankcji przeciw rosji jest niezbędne. Rozumiem, że jest to dla wielu krajów 

trudne, ale chcielibyśmy, by nasi europejscy przyjaciele nie brnęli w zależność od ruskiej ropy i 

gazu. 

AZ: – A jest to o tyle ważne, że według amerykańskiego wywiadu putin przygotowuje się 

do długotrwałej wojny w Ukrainie. 

 

PK: – Od 76 dni ruscy bombardują, mordują, niszczą i kradną, nie ma przestępstwa, 

jakiego by się w Ukrainie nie dopuścili, ale po tylu dniach wciąż można być bezradnym, 

próbując opisać popełnione tam zbrodnie; jeśli ktoś to może zrobić, to tylko ich ofiary. 

Arleta Zalewska: – To do ich domu ruscy przynieśli śmierć, zniszczenie i trudne do 

wyobrażenia zbrodnie… [gwałty] 

PK: – Kilka godzin po pełnym kłamstw przemówienia putina w Moskwie w Waszyngtonie 

Joe Biden podpisał ustawę „lend list”, niemal taką samą jaką kiedyś podpisał Roosevetl, by 

pomóc Brytyjczykom w walce z trzecią rzeszą; teraz chodzi o pomoc Ukraińcom w wojnie z 

rosją i nie chodzi tylko o to, by dłużej mogli walczyć, chodzi o to by zwyciężyli. 

Marcin Wrona: – Mało która ustawa ma tak szerokie ponadpartyjne poparcie, czyli „lend 

list”, czyli pożyczka i dzierżawa – opowiedzieli się za nią wszyscy senatorowie i prawie 

wszyscy członkowe Izby Rerezentantów. Ustawa, którą podpisał Joe Biden jest wzorowana na 



rozwiązaniach prezydenta Roosevelta z roku 1941, które miały pomóc [pomogły] Wielkiej 

Brytanii i innym sojusznikom, w tym Polsce [ustawa pomogła rosji, a nie Polsce] … 

Joe Biden: – Każdego dnia Ukraińcy płacą swoim życiem, walczą z niewyobrażalnym 

ruskim okrucieństwem. Koszt walki nie jest mały, ale koszt poddania się agresji jest znacznie 

większy. Dlatego podejmujemy takie kroki. 

MW: – Dzięki ustawie Stany Zjednoczone szerokim strumieniem będą mogły wysyłać 

Ukrainie i sojusznikom w regionie pomoc w formie sprzętu wojskowego, paliwa, amunicji, 

żywności, pożyczek lub dzierżawy, a płatności Kijów będzie miał odroczone lub nawet 

anulowane. Już dziś Izba Reprezentantów może zająć się inną ustawą, która zagwarantuje 

Ukrainie pomoc w wysokości 40 miliardów dolarów. Joe Biden po prosił o 33 miliardy, ale 

demokraci zwiększyli między innymi o kwotę na pomoc humanitarną dla Ukrainy i jej 

sojuszników; głosowanie w Senacie będzie możliwe już pod koniec przyszłego tygodnia. Marcin 

Wrona, Fakty, Waszyngton. 

 

Co jest droższe? 

Źródło: warszawski rolno-spożywczy rynek hurtowy S.A. 

 

 10.05.2021 10.05.2022 

Botwinka 2-2,75 zł/pęczek 2,50-3 zł/pęczek 

Włoszczyzna 4-5 zł/sztuka 4,75-5,50 zł/sztuka 

Pomidory 5,50-6,66 zł/kg 5,50-8 zł/kg 



Co jest tańsze? 

 10.05.2021 10.05.2022 

Kapusta 5-,50 zł/sztuka 3-4 zł/sztuka 

Kalafior 5,75-7,50 zł/sztuka 3-4,50 zł/sztuka 

Kalarepa 1,75-2,20 zł/sztuka 1,50-2 zł/sztuka 

Kartofle 17-20 zł/kg 10-15 zł/kg 

Truskawki 20-33 zł/kg 14-20 zł/kg 

 

Maciej Woroch, Londyn: – Ceremoniał był uboższy, niż planowano jeszcze 24 godziny 

temu, a zamiast monarchini w Izbie Lordów mowę tronową wygłosił książę Walii ubrany 

w mundur, a nie imperialny płaszcz, a korona, którą monarchini miałaby na głowie, stała na 

miejscu tronu. Księcia Karola i jego syna królowa wyznaczyła na swoich przedstawicieli. 

A rzecznicy pałacu Bakingam stanowczo podkreślali, że jest to jedynie zastępstwo 

spowodowane problemami z poruszaniem się 96-letniej Elżbiety Drugiej, która niedawno sama 

przyznała, że coraz trudniej jej chodzić. Królowa od kilku miesięcy pojawiając się publicznie, 

podpiera się laską. Jej dzisiejsza nieobecność jest trzecią w czasie jej panowania – dwie 

poprzednie spowodowane były ciążami. Mowa tronowa z politycznego punktu widzenia szalenie 

ważny moment – jest zapowiedzią tego, co rząd ma zrobić w czasie otwieranej przez monarchę 

sesji Parlamentu… 

♣ 
2022-05-11 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6700 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 566 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty siódmy dzień 

 

DR: – Przedsmak awantury w przeddzień głosowania – Adam Glapiński na ostatniej 

prostej w walce o drugą kadencję… 

 

DR: – Opozycja mówi: Zbigniew Ziobro musi odejść. Ale premier stoi za nim murem… 

 

DR: – Smog w Polsce. [bardzo mnie głowa boli] 

 

DR: – Na Ukrainie front stanął w miejscu. Cisza w Charkowie, noc bez ostrzału. A ten 

impas, według amerykańskiego wywiadu może trwać miesiącami. 

Andrzej Zaucha: – Ukraińska armia odnosi lokalne sukcesy, na wschód od Charkowa 

zajmuje niewielkie miejscowości i właśnie dzięki tej ofensywie w Charkowie nie strzelają… 

Azowstal bombardowany bez przerwy – tylko ostatniej doby było 38 nalotów, w tym 

z użyciem bombowców strategicznych, ale ruscy nie mogą złamać ducha Ukraińców. 

Co najmniej połowa obrońców [Azowstalu] jest ranna, pod ziemią jest prowizoryczny 

szpital, ale brakuje lekarstw i środków dezynfekujących. 

Lekarz z Huty Azowstal: – Ludzie umierają z powodu braku antybiotyków i to w 2022 

roku z powodu niezbyt groźnych ran. 

AZ: – Wszystko tutaj to prowizorka, żołnierze śpią na deskach, nad niewielkimi ogniskami 

gotują jedzenie, woda – tylko techniczna z przemysłowych zbiorników huty. Bohaterką wśród 

bohaterów jest ona – sanitariuszka Katia, swoim śpiewem i uśmiechem zagrzewa wszystkich do 

walki w zniszczonych fabrycznych halach. 

Kateryna Poliszczuk, pseudonim „Ptaszek”, sanitariuszka: – Wrogowie łamią sobie na nas 

zęby – dopóki oni są, my walczymy do końca. 

AZ: – Ma 21 lat. Na Ukrainie jest już legendą. 



Ołeksandr Byczkow, właściciel szkoły motocyklowej, pracodawca i przyjaciel Kateryny: – 

Z jednej strony jesteśmy w szoku, że ona tam jest. Ale z drugiej strony podnosi nas na duchu – 

jest wzorem dla całego ukraińskiego narodu. 

AZ: – Trzy lata temu skończyła szkołę artystyczną w Tarnopolu, potem pracowała 

w szkole motocyklowej, bo uwielbia motocykle. Ale pod koniec zeszłego roku poszła na front, 

bo nadciągała wojna. 

Cały świat prosi putina o łaskę dla obrońców Mariupola, także ich rodziny i dzieci. 

Mykyła [kilka lat]: – Uratujcie mojego tatę, uratujcie Mariupol, uratujcie wszystkich 

tatusiów. 

Alisa [parę lat]: – Jeśli z nim coś się stanie, to ja tego nie wybaczę. 

AZ: – Ale dla ruskich oni są najbardziej znienawidzonymi wrogami na świecie. Mimo to 

przyjaciele Katii wierzą, że jeszcze zobaczą ją i jej towarzyszy broni. 

Teraz ty jesteś gwiazdą. 

Katia: – Jaka gwiazda? Gwiazdy się spalają, a my będziemy żyć wiecznie. 

Andrzej Zaucha, Fakty, Kijów. 

[Tak dźwięczy rżnięty naród! I świat na zanikanie narodu patrzy, patrzy, milczy, pozwala! 

To zarzynanie narodu realizuje morderca! bandyta! zbój!] 

 

Nancy Pelosi, przewodnicząca Izby Reprezentantów: – Ludzie płacą cenę za to, że tę 

wojnę prowadzi tchórz, który znęca się nad swoimi własnymi obywatelami, zamienia ich 

w zwierzęta, jeśli chodzi o sposób, w jaki traktują innych ludzi. Myślę, że wielkość tego pakietu 

pomocy jest warta, bo pozwoli Ukrainie skuteczniej i szybciej poradzić sobie tym wielkim 

wyzwaniem. 

[Gdybym był zaatakowany, wolałbym, aby mnie obroniono – tu daje mi się nóż ze 

słowami: broń się]. 

MW: – Popatrzmy na szczegóły tej ustawy: 

- 6 miliardów dolarów, to pieniądze na bezpośrednią pomoc wojskową, szkoleniową, 

wywiadowczą dla Ukrainy 

- 9 miliardów dolarów, to kwota na uzupełnienie zapasów magazynowych Pentagonu 

- 4 miliardy dolarów, to pieniądze dla amerykańskiego dowództwa w Europie, wreszcie na 

stabilizację ukraińskiej gospodarki, na pomoc humanitarną i pomoc żywnościową łącznie 

przekazanych zostanie 19 miliardów dolarów. 

[Jeszcze raz: 

- 6 miliardów, to pieniądze dla Amerykanów na szkolenie Ukraińców 

- 9 miliardów, to pieniądze dla Pentagonu – w żadnym wypadku nie dla Ukrainy 

- 4 miliardy, to pieniądze dla amerykańskiego dowództwa w Europie 

- 19 miliardów, pomoc humanitarna, żywnościowa – pieniądze te zostaną wydane 

poza granicami Ukrainy, a tylko żywność wjedzie na Ukrainę 

Pieniądze na stabilizację gospodarki Ukrainy będą potrzebne po zwycięstwie. 

A miało być 40 miliardów dolarów dla Ukrainy na ciężki sprzęt bojowy, bez którego 

nie zwycięży się ruskich. 

Czy będę daleki od prawdy, jeżeli napiszę, że to są kpiny! 

Amerykanie poprzez tę ustawę wykazują putinowi, że oni nie ingerują w wojnę. 

No, chyba że to jest przykrywka dyplomatyczna; a armaty, czołgi i inne znaczące 

uzbrojenie pomkną szerokim strumieniem na Ukrainę. Zobaczymy. Pragnę się 

łudzić]. 

 

DR: – Wywiezieni przez ruskich, a może ewakuowani albo przysypani gruzem – jedni 

zaginęli, inni może zginęli; rośnie liczba Ukraińców, o których wszelki słuch zaginął. Bliscy 

robią, co mogą, by trafić na jakikolwiek ślad, bo niepewność boli tak samo jak strata. 

 

DR: – Dwa dni po incydencie w Warszawie [ruski ambasador oblany czerwoną farbą], 

a polski ambasador wezwany do ruskiego MSZ, wysłuchał protestu, placówki w rosji nie 

opuszcza. 

Jacek Tacik: – …polska ambasada w Moskwie została oblana czerwoną farbą… 



 

DR: – Ocena eksperta to coś więcej niż jego zdanie. Były minister w rządzie PiS, były 

prezes PGNiG, Piotr Woźniak mówi wprost: Za brakiem naszego embarga na ropę stoi chciwość 

i jest to absolutnie moralnie nie do zniesienia. 

Leszek Wiwała, prezes Polskiej Organizacji Przemysłu i Handlu Naftowego: – Jesteśmy w 

stanie w 6 do 8 miesięcy przełożyć tak logistykę ropy, że będziemy w stanie funkcjonować na 

ropie sprowadzanej spoza rosji. 

 

Marek Nowicki: – Ciągle słyszymy, że nie ma pieniędzy na służbę zdrowia, że nie są 

refundowane wszystkie preparaty i leki. Problem polega na tym, że dodatkowe duże pieniądze 

są, tylko ministerstwo zdrowia ich nie wydaje, na przykład tak jak: 

Fundusz medyczny 

Niewydane środki z 2021 r. 

3,5 mld zł 

2022 r. 

4 mld zł 

Narodowy Fundusz Zdrowia 

Niewydane środki z 2021 r. 

10 mld zł 

MN: – Schowanymi naszymi pieniędzmi, które na czas nie trafiły do pacjentów, rząd 

będzie mógł się pochwalić w odpowiedniej dla niego chwili – dokładnie tak było trzy lata temu, 

ówczesny minister zdrowia, Łukasz Szumowski pochwalił się dodatkowymi 4 mld zł na 

zdrowie: wypowiedź z 2019 r. my rokrocznie realizujemy więcej, niż zakłada ustawa 6% - 

w tym roku o 4 mld. 

Ale PiS dodatkowo nic nie dało, lecz były to pieniądze schowane… 

 

DR: – Nie dość, że sam uczula, to jeszcze potęguje działanie innych alergenów: SMOG! 

Czyli samo zło dla naszego zdrowia. [Wiem coś o tym – mam pełny kosz zużytych chusteczek]. 

Do całej listy jego grzechów właśnie krakowscy naukowcy dorzucają: wzmacnia alergię. 

♣ 
2022-05-12 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6841 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 500 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty ósmy dzień 

 

PK: – Sejm zdecydował, że Adam Glapiński zostanie na drugą kadencję prezesem 

Narodowego Banku Polskiego. 

Maciej Knapik: – …Glapiński zamiast dbać o złotego drukował pieniądze bez umiaru. 

Ostatecznie klamka zapadła już wczoraj w siedzibie PiS. Głosami PiS + Solidarna Polska + koła 

Kukiz i między innymi posłów Mejzy i Gizyńskiego… 

Głosowanie nr 73 

Głosowało 457 

Wielkość bezwzględna 229 

ZA 234 

PRZECIW 223 

Wstrzymało się 0 

Sprawę Izby Dyscyplinarnej odłożono na kiedy indziej. 

PK: – Nieoczekiwanie przed głosowaniem w sprawie prezesa NBP Sejm przegłosował 

wybór 15 sędziów członków Krajowej Rady Sądownictwa, wcześniej takiego głosowania nie 

było w ogóle w harmonogramie. 



Paweł Płuska: – …większość to są osoby, które w tej radzie zasiadały; 4 nowe to są osoby 

z afery hejterskiej [wysyłanie szkalujących anonimów do sędziów]. 

 

PK: – ruski żołnierz stanie przed sądem ukraińskim za zabicie cywila – kilkakrotnie 

strzelił w głowę mężczyzny – to może być pierwszy z tysięcy takich procesów. 

 

Sauli Niinistö, prezydent Finlandii: – Kiedy dostaję pytanie: jak rosja patrzy na nasze 

wstąpienie do NATO, to odpowiadam, że to ona ją spowodowała, niech spojrzy w lustro. 

Sanna Marin, premier Finlandii, wypowiedź z 3 maja: – Niezależnie od tego, czy decyzją 

Finlandii będzie przystąpienie do NATO, czy nie, będzie ona oparta na naszej woli 

przyczynienia się do wspólnego bezpieczeństwa. 

[Wspólne oświadczenie:] 

Wiosną uruchomiono ważną debatę na temat możliwego członkostwa Finlandii 

w NATO. Czas był potrzebny na ukształtowanie krajowej opinii tak w parlamencie 

jak i w społeczeństwie. Czas był też potrzebny na utrzymywanie ścisłych 

międzynarodowych kontaktów tak z NATO, z jego członkami, a także ze Szwecją. 

Chcieliśmy dać dyskusji wymaganą dla niej przestrzeń. 

Teraz, gdy moment podjęcia decyzji jest blisko, prezentujemy nasze jednakowe 

spostrzeżenia także dla partii i grup parlamentarnych. Członkostwo w NATO 

wzmocni bezpieczeństwo Finlandii, a jako członek NATO Finlandia umocniłaby 

cały Sojusz. Finlandia powinna ubiegać się o członkostwo w NATO możliwie jak 

najszybciej. Oczekujemy, że kroki na szczeblu krajowym wymagane do podjęcia 

tego rozwiązania zostaną szybko podjęte w najbliższych dniach. 

Sauli Niinistö, prezydent Finlandii 

Sanna Marin, premier Finlandii 

Magdalena Andersson, premier Szwecji, wypowiedź z 13 kwietnia: – To poważna decyzja, 

dlatego myślimy o konsekwencjach, zaletach i wadach wszystkich potencjalnych dróg. 

Jacek Tacik: – Do NATO należy 30 państw – to militarna potęga i gwarancja 

bezpieczeństwa. Polska przy sprzeciwie rosji stała się częścią NATO w 1999 roku. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Po raz pierwszy w historii Republiki Federalnej 

wysłaliśmy broń do strefy wojennej, takiej ja ta [Ukraina] na tak dużą skalę. Tu chodzi o 

bezpieczeństwo naszego kraju i naszego sojuszu. [Wysłali nieistotną broń, więc nie wysłali]. 

JT: – Żeby Finlandia i Szwecja weszły do NATO, jeszcze musi się na to zgodzić każdy z 

trzydziestu krajów członkowskich. 

 

PK: – Pomoc, jakiej Polacy udzielają milionom uchodźcom z Ukrainy, budzi podziw 

i szacunek na świecie. Ponieważ mówimy o pomocy na miesiące, a może i lata, Polska też 

potrzebuje wsparcia. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Czy uzasadnione są twierdzenia polskiego rządu, że Unia 

nie przekazuje pieniędzy na pomoc uchodźcom z Ukrainy? 

Ylva Johansson, unijna komisarz ds. wewnętrznych: – Nie, to nie jest prawda. 

Wyłożyliśmy już dla Polski jakieś 540 milionów euro w formie prefinansowania.  

Arleta Zalewska: – Przy zamkniętym i rozdysponowanym już unijnym budżecie Polska 

dotacji na pomoc uchodźcom nie mogła otrzymać. Polski rząd jednak może na pomoc 

uchodźcom wykorzystać te miliony, które Unia już nam przyznała, tyle że na inne cele. 

MS: – Dla przykładu dwa fundusze: migracyjny oraz ochrony granic, gdzie na Polskę 

czeka ponad 300 milionów euro; ale w ciągu kilku miesięcy rząd musi przesłać do Brukseli 

odpowiednie programy; inaczej pieniądze przepadną. A Polska jest jedynym krajem, który w tej 

sprawie jeszcze nie zrobił nic. 

Morawiecki: – Apelujemy do Komisji Europejskiej, aby, skoro pomogła Turcji przy 

poprzednim kryzysie z uchodźcami, to żeby tutaj do nas także trafiła pomoc z budżetu Unii 

Europejskiej, ponieważ na razie finansujemy to w ramach naszych możliwości. 

[Tak jest, gdy nie ma współpracy – Polska i Komisja Europejska skupiają się na 

wykazywaniu sobie i udowadnianiu. Trudno przyjąć, że jest gdziekolwiek budżet bez rezerw na 

nieprzewidziane]. 



 

PK: – To źle, że musieli uciekać z Ukrainy, ale dobrze, że w Polsce znaleźli bezpieczny 

dom. Co więcej, wszyscy możemy się cieszyć z narodzin tylu dzieci, których rodzicami są 

obywatele Ukrainy – a urodziło się już niemal 2 800. 

Marek Nowicki: – …W samym tylko Przemyślu w szpitalu wojewódzkim od początku 

wojny urodziło się osiemnaścioro dzieci z Ukrainy. Kraków i szpital [?] tylko w tym jednym 

miejscu urodziło się od lutego czterdzieścioro dzieci z ukraińskim paszportem. Miejski szpital w 

Częstochowie – tu w ostatnich dniach urodziło się dwóch chłopców. Wrocław, Uniwersytecki 

Szpital Kliniczny – tu też tłok, kilkanaście pacjentek z Ukrainy; bywają dyżury, że jedna trzecia 

to pacjentki z Ukrainy… 

♣ 



2022-05-13 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6679 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 469 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – siedemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

DR: – Kamienie milowe, co do których dogadali się w Polsce unijni negocjatorzy; 

rzecznik rządu ogłasza porozumienie, ale formalnej akceptacji KPO [Krajowy Plan odbudowy] 

nadal nie ma, a wpłaty pieniędzy jeszcze dalej, a dalej działa Izba Dyscyplinarna, a Sejm z 

zaskoczenia powołał neo KRS bis. 

Katarzyna Kolenda Zaleska: – W sprawie KPO wypłatę pieniędzy po pandemii udało się 

polskim i unijnym negocjatorom uzgodnić; udało się uzgodnić kwestie sporne dotyczące 

wymiaru sprawiedliwości: 

Uzgodnienia negocjatorów 

Praworządność 

Kamienie milowe 

Porozumienie negocjatorów PL – UE 

Porozumienie na papierze 

Komisja Europejska – musi zatwierdzić 

Kamienie milowe – znane od 2021 roku 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej, wypowiedź z 19 

października 2021 roku: – Zalecenia dla Polski brzmią: odtworzyć wymiar sprawiedliwości, 

zlikwidować Izbę Dyscyplinarną i przywrócić do pracy zwolnionych sędziów. 

[Kropka. Nic z tego nie zostało zrobione i nic nie wskazuje, że kiedykolwiek zrobione 

będzie, a „Kamienie Milowe” to jest bicie piany przez rząd i media]. 

 

DR: – Inflacja z kolejnym rekordem – 12,4% 

 

DR: – Polska znów homofobem Europy. 

 

DR: – Ukraina. Strategiczna klęska rosji jest już oczywista dla wszystkich na świecie – tak 

mówi rezydent Zełenski; ale na razie świat obserwuje nową strategię wobec Mariupola – trwa 

naziemny szturm na Azowstal, a w miejscu odkrywane są nowe masowe groby. 

Anna Czerwińska: – …Bohaterowie z pułku AZOW robią swoje, mimo że brakuje im 

leków, wody, jedzenia i amunicji. Ukraińskie władze próbują wynegocjować z ruskimi 

ewakuację 38 najciężej rannych obrońców Azowstalu. Nie ma pewności, czy z piwnic 

olbrzymich zakładów udało się wydostać wszystkich cywilów. Natalia jest już w Zaporożu, 

przed wojną pracowała w zakładach, w których podziemia stały się dla niej i jej dzieci schronem 

na dwa długie miesiące. 

Natalia Babeusz, była pracownica Huty „Azowstal”: – Dzieci o nic nie prosiły, tylko 

rysowały, budziłam się z rysunkiem pizzy nad głową, a wiedziałam, że nie miałam jedzenia. 

Napisałam [na dłoni] grupę mojej krwi i numery telefonów mamy i taty, bo nie wiedziałam, czy 

stąd wyjdziemy. Chciałam, żeby wiedzieli, że nie zjadły mnie psy. 

AC: – Ukraińcy podają, że w okolicy Wyspy Węży udało im się uszkodzić kolejny ruski 

okręt (Wsiewołod Bobrow) tym razem wsparcia logistycznego. Ukraińska armia rozgromiła 

ruskich, gdy próbowali się przeprawić przez rzekę Doniec – zniszczyli kilkadziesiąt 

pojazdów wojskowych, zginąć mogło nawet tysiąc ruskich żołnierzy. Granat w pianinie. Film 

grozy, którego nie zapiszę. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Szczegółów jest niebywale mało, ale sama informacja jest 

niesłychanie ważna, bo do poprzedniej rozmowy amerykańskiego sekretarza obrony, Lloyd 

Austin i ruskiego ministra obrony, Siergiej Szojgu doszło 18 lutego. Strona amerykańska 

informuje, że Lloyd Austin zaapelował o natychmiastowe zawieszenie broni oraz o utrzymanie 

otwartych kanałów komunikacji. 



♣ 
2022-05-14 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6679 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 434 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty dzień 

 

DR: – Wojna w Ukrainie wchodzi w trzecią fazę – ruscy starają się utrzymać to, co 

zdobyli, a to oznacza: na razie nie ma mowy o przełomie, chyba że losy inwazji nie rozstrzygną 

się na froncie. Szef ukraińskiego wywiadu mówi, że w rosji zaczął się przewrót, a sam putin jest 

ciężko chory. 

Wołodymyr Lamzin, szef ukraińskiej współpracy cywilno-wojskowej: – Aktywna faza 

konfliktu się kończy, strony muszą zwrócić ciała poległych wojskowych drugiemu krajowi. 

Ukraina jest gotowa przekazać ciała agresorowi. 

Anna Czerwińska: – Ukraiński sztab generalny podał, że rosja straciła ponad 27 tysięcy 

żołnierzy i wygląda na to, że ruscy właśnie przegrali bitwę o Charków, zostali wyparci z okolic 

drugiego co do wielkości ukraińskiego miasta i kierują się w stronę swojej granicy. 

- To gumowa kula, używa się ich do rozpędzania pokojowych demonstracji, tym chcieli 

zdobyć Charków. 

AC: – Mieszkańcy miasta wracają, ale władze ostrzegają, że choć miasto nie jest już 

bombardowane, okolica jest zaminowana. 

- Wózek na zakupy, kable wystają i coś jest w środku, nasi saperzy załatwią sprawę. 

AC: – Ukraińscy żołnierze przeszli do kontrofensywy – tak są witani w kolejnych 

miejscowościach. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Możemy poinformować o 200 zestrzelonych 

ruskich samolotach wojskowych; rosja nie straciła tyle w żadnej wojnie od dekad. 

AC: – Cześć ruskich wyjechała z Mariupola w stronę Doniecka. Rozmowy o 

ewakuowaniu najciężej rannych z Azowstalu nic nie dają. Rodziny apelują więc do prezydenta 

Chin. 

Kyryło Budanow, szef wywiadu wojskowego Ukrainy: – To doprowadzi do zmiany 

przywództwa w rosji, ten proces już się zaczął i nie ma szans, żeby go zatrzymać. Możemy 

potwierdzić, że putin jest w bardzo złej kondycji psychicznej i fizycznej, jest ciężko chory, ma 

kilka chorób, jedną z nich jest rak. 

AC: – Szef ukraińskiego wywiadu wojskowego uważa też, że w drugiej połowie sierpnia 

nastąpi przełom w wojnie, a skończy się ona do końca roku. Jest maj i niepokojące informacje 

podało Radio Swoboda: 

Wszystkie działające okręty podwodne rosyjskiej floty czarnomorskiej wypłynęły w 

morze z Sewastopola 

Nowa Krajowa Rada Sądownictwa: Katarzyna Chmura, Dariusz Drajewicz, Grzegorz 

Furmankiewicz, Marek Jaskulski, Joanna Kołodziej-Michałowicz, Ewa Łąpińska, Zbigniew 

Łupina, Maciej Nowacki, Dagmara Pawełczyk-Woicka, Rafał Puchalski, Paweł Styrna, Anna 

Dalkowska, Irena Bochniak, Krystyna Morawa-Fryźlewicz, Stanisław Zdun. 

 

DR: – Podwyżki plus Polski Ład równa się nowe porządki, samorządy straciły miliardy, 

szukają więc każdej złotówki oszczędności, a to zaciskanie pasa najbardziej zaboli 

mieszkańców: jedni nie pojadą nowymi trolejbusami, inni będą wracać do domu po ciemku, 

miejskie fontanny muszą poczekać na lepsze czasy. 

♣ 
2022-05-15 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6679 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 



 

Polska – 139 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR: – Kolekcjonerka rekordów Iga Świątek zdobywa Rzym i to jest jej piąty wygrany 

turniej z rzędu w serii 28 meczów bez porażki. 

 

DR: – Atak rakietowy tuż przy granicy z Polską w odległości zaledwie 15 kilometrów, 

celem był obiekt wojskowej infrastruktury w obwodzie lwowskim, 4 ruskie rakiety całkowicie 

go zniszczyły. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – W tym ataku nikt nie zginął ani nie ucierpiał. Ukraińskie władze 

podają niewiele informacji ze względów bezpieczeństwa… 

Ukraińcom w tej wojnie pomaga cały wolny świat. To ukraiński front, ale żołnierze są 

Gruzinami. A tutaj Amerykanie cieszą się ze zdobytych trofeów. Ramię w ramię z Ukraińcami 

na tej wojnie walczą ochotnicy niemal z całego świata: 

Paul Grey, amerykański ochotnik na wojnie w Ukrainie: – Tam są ludzie, którzy zabijają 

Ukraińców, ja próbuję zabić tych ludzi. 

AZ: – Można o nim powiedzieć – zabójca czołgów; jest specjalistą od amerykańskich 

rakiet przeciwpancernych Javelin. 

PG: – Gdy Ukraina została zaatakowana, mieszkałem tutaj od półtora roku, kocham tych 

ludzi, to mój obowiązek, by bronić mojego rodzinnego miasta Kijowa. 

AZ: – Może ich być nawet kilkanaście tysięcy z kilkudziesięciu krajów. 

Mathew Robinson, brytyjski ochotnik na wojnie w Ukrainie: – Wierzę, że moje czyny 

mówią głośniej niż słowa. Przyjechać tutaj i wspierać ten wielki naród to dla mnie honor. 

AZ: – Gruziński legion powstał jeszcze przed wybuchem wojny. Weterani z wojen na 

Kaukazie pomagali i nadal pomagają szkolić obronę terytorialną i cywilów. 

Mamuka Mamułaszwili, dowódca ochotniczego gruzińskiego legionu narodowego: – My 

już kilka razy przeszliśmy przez to, przez co dzisiaj przechodzi Ukraina. Niestety dobrze wiemy, 

jak działają tak zwane ruskie wojska terrorystyczne i dla nas było ważne przekazać to 

doświadczenie Ukraińcom. 

Kacha Basilia, prezes Gruzińskiej Federacji Karate: – Mamy wspólnego wroga. Jeśli my 

ich tutaj nie pokonamy, to następnym krokiem będzie Gruzja, potem Polska, kraje bałtyckie i 

cała Europa. 

AZ: – Tak walczą Czeczeni z batalionu Szacha Mansura; jest też oddzielny batalion 

białoruski. 

Dowódca batalionu białoruskiego: – Nie mamy się czego bać, walczymy w imię prawdy. 

Jesteśmy wolnymi ludźmi. 

AZ: – Właśnie na front wyruszył batalion rosyjskich ochotników [!] pod nową flagą 

wolnej Rosji. Oficjalny sztandar został pozbawiony czerwonego koloru. 

- Zdecydowałem się wstąpić w szeregi legionu Wolna Rosja, by obronić Rosję przed 

putinowskim reżimem. 

AZ: – rosjanie uważają ich za najemników, chcą płacić nagrody za ich złapanie. 

Karl Balderson, duński ochotnik na wojnie w Ukrainie: – Chodźcie i spróbujcie, 

zobaczymy, czy dacie radę. 

 

DR: – NATO o krok na historyczne rozszerzenie. Sojusz otwiera drzwi przed Finlandią i 

Szwecją i czeka na formalne wnioski. Sztokholm pracuje nad porozumieniem z Turcją [jest 

przeciw Turcji]. 

Sanna Marin, premier Finlandii: – Nie możemy dłużej ufać rosji i wierzyć, że nasza 

przyszłość z nią będzie pokojowa, dlatego podejmujemy decyzję o wstąpieniu do NATO, żeby 

w Finlandii nigdy nie było mowy o wojnie. 

Jacek Tacik: – …Kropkę nad „i” musi postawić jeszcze fiński parlament, głosowanie jutro, 

ale zdaniem ekspertów to tylko formalność. 



Annalena Baerbock, minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – Finlandia i Szwecja były 

już członkami NATO, spełniają formalne wymagania, ale brakowało im tylko oficjalnej karty 

członkowskiej. 

 

DR: – Stany Zjednoczone: to była rasowo umotywowana przemoc (masakra w 

Buffalo),tak amerykańskie służby kwalifikują atak na parkingu przed i wewnątrz supermarketu 

napastnik zastrzelił 10 osób, 3 inne ranił. 

 

DR: – Wśród kamieni milowych nie jest wymieniana, ale jest kamieniem węgielnym 

w wymiarze sprawiedliwości – nowa Krajowa Rada Sądownictwa… 

 

DR: – Wielka strata polskiej sceny teatralnej, odeszły dwie wielkie postacie, legendy 

dwóch wybitnych aktorów: 

Ignacy Gogolewski 

1931 – 2022 

 

Jerzy Trela 

1942 – 2022 

 

DR: – Pod osłoną nocy, co nie znaczy, że to niecny proceder, wręcz przeciwnie – nowa 

świecka tradycja – Noc Muzeów. 

♣ 



2022-05-16 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6724 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 95 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty drugi dzień 

 

AW: – Drożyzna, że aż strach; na stacjach benzynowych wręcz kosmiczna. Z tłumaczenia 

Orlenu wynika – będzie taniej, jak nie będziemy jeździć. Drogie paliwo plus drogi prąd równa 

się drogie wszystko. 

Paweł Płuska: – na stacji benzynowej: Ultimate Diesel 7,35 – Euro super 95 Pb 7,19 – 

Ultimate 98 Pb 7,97 – efecta 95 7,27 – efecta diesel 7,25 

Adam Czyżewski, doktor, główny ekonomista PKN Orlen: – Podaż nie nadąża za 

popytem, żeby go uzupełnić, cena musi wzrosnąć, ograniczyć popyt. 

PP: – prezes Urzędu Regulacji Energetyki zapowiedział, że w przyszłym roku ceny energii 

elektrycznej mogą wzrosnąć o połowę. Ceny węgla rosną z dnia na dzień, podobnie ceny gazu, 

na który miała przejść nasza energetyka. 

 

AW: – premier swoje, minister [Ziobro] swoje; pytanie jak w takim razie wyglądają fakty? 

W sprawie Izby Dyscyplinarnej fakty są takie, że wciąż istnieje, choć nie powinna. W sprawie 

miliardów euro dla Polski z Unii wciąż z Unią porozumienia nie ma, mimo że premier zapewnia, 

że Krajowy Plan Odbudowy stał się faktem. 

 

AW: – Zdecydowaliśmy się poinformować NATO, że chcemy dołączyć do Sojuszu – tak 

mówi dziś premier Szwecji i tak oto szwedzki rząd podejmuje decyzję w sprawie. To 

historyczny moment także dla Finlandii, bo także tam w parlamencie historyczna debata, w 

której chce wziąć udział 160 deputowanych. 

Jacek Tacik, Sztokholm: – Rządy Finlandii i Szwecji muszą złożyć oficjalne dokumenty i 

poprosić o to, aby ich kraje mogły dołączyć do Sojuszu Północno-Atlantyckiego. Po dzisiejszej 

decyzji parlamentów Szwecji i Finlandii jest to praktycznie już możliwe, ale to krok numer 

jeden. Krok numer dwa, to zgoda wszystkich członków NATO, a jest ich 30. Takim najsłabszym 

ogniwem wydaje się Turcja, która w tej sytuacji geopolitycznej próbuje ugrać dla siebie jak 

najwięcej. NATO istnieje 73 lata i przez te 73 lata i Szwecja, i Finlandia trzymały się poza 

granicami Sojuszu, aż pojawił się putin. 

    [putin pojawił się wiele lat temu, a dopiero teraz ujawnił i zaczął realizować swe zamiary]. 

Magdalena Andersson, premier Szwecji: – Mimo tego, że nasza neutralność militarna 

dobrze nam służyła przez dwieście lat, to oceniam, że nie będzie nam już służyć w przyszłości. 

Szwecja musi się bronić, a najlepiej będzie to robić w ramach NATO. 

JT: – Wszyscy deputowani po debacie w parlamencie dali zielone światło na dołączenie 

ich kraju do NATO. W tym samym czasie w oddalonych o 480 kilometrów Helsinkach o tym 

samym dyskutowali Fińscy politycy, którzy podjęli identyczną decyzję. 

Sanna Marin, premier Finlandii: – Członkostwo w NATO jest aktem pokoju, chodzi o to, 

aby wojna już nigdy nie wróciła do Finlandii. 

JT: – Poparcie Finów do NATO po ruskiej inwazji na Ukrainę wzrosło z 20 do 75% i to 

Finowie pierwsi zaczęli mówić o NATO. Szwecja pod presją Finlandii podjęła historyczną 

decyzję. Szwecja nie jest krajem frontowym, to Finlandia dzieli z Rosją 1340 km granicy. 

Jednak to Szwecja, a nie Finlandia ze względu na niskie wydatki na armię – 1,3% PKB, 

mogłaby stać się łatwym celem rosji putina. 

Magdalena Andersson, dalszy ciąg: – Po 24 lutego po inwazji na Ukrainę 

zdecydowaliśmy, że zwiększymy tempo obronności Szwecji i będziemy to robić, aż osiągniemy 

poziom 2% PKB. 

JT: – Dla Szwedów to rewolucja, a nie ewolucja. Jedna czwarta Szwedów jest przeciw 

rezygnacji z neutralności. Szwedzi chcieliby, aby ten proces zakończył się jeszcze w czerwcu 

przed szczytem NATO w Madrycie. Jacek Tacik, Fakty, Sztokholm. 



 

AW: – Deszcz pocisków nad Azowstalem i jak podają ukraińskie władze, to pociski 

zapalające z ternitem [nie znalazłem objaśnienia, co to jest, być może błędny zapis] zakazane 

przez międzynarodowe prawo, ale ruscy kolejny raz pokazują, że w ich wojnie dozwolone jest 

wszystko. Obrońcy Mariupola bronią się ostatkiem sił; według ruskich ostrzał zakładów ustał i 

trwa ewakuacja. 

Andrzej Zaucha z Kijowa: – Ukraińscy żołnierze wciąż bronią się w podziemiach 

Azowstalu mimo tego gradu pocisków, także pocisków zapalających sypiących się z nieba, to 

taki ognisty deszcz o temperaturze trzech tysięcy stopni, który przepala dosłownie wszystko. W 

podziemiach brakuje wody i jedzenia, żywność jest racjonowana, żołnierze jedzą tylko raz 

dziennie. Ukraińska armia twierdzi, że nie jest w stanie przebić się ze wsparciem do Mariupola 

Azowstalu, bo kosztowałoby to zbyt wiele ofiar. Mniej więcej trzy, cztery godziny temu ruskie 

ministerstwo obrony podało informację o zawieszeniu broni, o takim krótkotrwałym rozejmie 

ruscy mówią, że ustalili z obrońcami, że ewakuowani zostaną stamtąd najciężej ranni. Ukraińska 

strona na razie nie potwierdza tych informacji, chociaż mówi się, że rzeczywiście ranni byli 

wynoszeni na noszach – niestety oznacza to dla nich niewolę, bo teraz trafią do ruskiego 

szpitala. Na innych odcinkach frontu dobre informacje: pod Charkowem trwa ukraińska 

kontrofensywa, jeden z oddziałów dotarł po prawie trzech miesiącach wojny znów do rusko-

ukraińskiej granicy i umieścił tam słup graniczny. Jednostki specjalne Ukrainy wysadziły też 

most pod Siewierodonieckiem, to nieco na południe od Charkowa, most na terenach 

okupowanych, dzięki temu będzie znacznie utrudnione zaopatrzenie tych ruskich jednostek, 

które walczą na froncie i oprócz tego Ukraińcy cały czas podają, że jest coraz więcej miejsc, 

gdzie ruscy przechodzą do defensywy do obrony. 

AW: – Jeszcze kilka słów o pomocy dla Ukrainy, bo dziś w Kijowie kolejna polska 

delegacja i spotkanie między innymi z prezydentem Zełenskim. O jaką pomoc dla Ukrainy tym 

razem chodzi? 

AZ: – Rzeczywiście przedstawiciele polskiego rządu i prezydenta spotkali się tutaj 

z prezydentem Ukrainy, a także z wieloma innymi ważnymi politykami, mówiono o wielu 

kwestiach dotyczących intensywnej współpracy między Polską a Ukrainą, w większości to 

tematy objęte tajemnicą, ale wiadomo też o zwiększeniu pomocy humanitarnej i wsparcia dla 

Ukrainy. 

Iryna Wereszczuk, wicepremier Ukrainy, minister ds. terytoriów czasowo okupowanych: – 

Oprócz setek milionów, a nawet miliardów złotych jakie wy dajecie z budżetu państwa na 

wsparcie i pomoc dla nas, wy nam dajecie najcenniejszą – to czym wy jako naród odróżniacie 

się od wroga, który chce nas zniszczyć – to dobro i szacunek dla ludzkiego życia. 

 

AW: – A jak Polska pomaga Ukrainie, widziała dziś na własne oczy amerykańska 

sekretarz skarbu, Janet Yellen rozmawiała w Warszawie o bezpieczeństwie żywności, z 

premierem Morawieckim także o zaostrzeniu sankcji wobec rosji oraz wzmocnieniu NATO. 

Janet Yellen, sekretarz skarbu Stanów Zjednoczonych: – Wojna rosji przeciw Ukrainie 

przyczyniła się do pogorszenia sytuacji na całym świecie. Jesteśmy gotowi robić to, co trzeba w 

imieniu Stanów Zjednoczonych. Mamy 40 miliardów dolarów na takie pomoce dla Ukrainy i 5 

miliardów dolarów na zapewnienie bezpieczeństwa żywnościowego. Prezydent Biden chce jak 

najszybciej podpisać ten pakiet i jest pewność, że ta pomoc trafi tam, gdzie jest potrzebna. 

Mark Brzezinski, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Dołączamy do Polski 

oraz innych krajów, które pomagają Ukrainie. Pomoc to nie tylko wyzwanie dla Polski, lecz dla 

całego świata, który powinien dołączyć do Polaków w niesieniu pomocy Ukrainie. 

 

AW: – Od dziś nie ma w Polsce stanu epidemii, choć koronawirus jest i są chorzy. 

Zagrożenie epidemiczne jest cały czas… 

Marek Nowicki: – …Od dziś mamy stan zagrożenia epidemicznego…  

 

AW: – Rodzic rozliczy się z połową dziecka – chodzi o rodziców samotnie 

wychowujących dzieci – Polski Ład właśnie w nich trafia rykoszetem, choć premier obiecał, że 

tak się nie stanie. A przy okazji pojawił się dylemat, czy samotny rodzic z dzieckiem to rodzina? 



 

AW: – Susza hydrologiczna już w czterech województwach – Jedzenie będzie dużo 

droższe nie tylko przez suszę, ale i przez wojnę… 

- Świat przez to, co dzieje się w geopolityce i w pogodzie może stanąć na granicy głodu; w 

pierwszy kluczowy czynnik to wojna w Ukrainie, która jest jednym z największych światowych 

eksporterów kukurydzy, pszenicy i oleju słonecznikowego; rosja blokuje czarnomorskie porty, a 

wielu rolników przez lecące z nieba rakiety nie może pracować. Francja, która też należy do 

czołówki europejskich eksporterów pszenicy – tu przez największą od 60 lat suszę zboża po 

prostu wysychają. A Indie, które od tygodni mierzą się z rekordowymi falami upałów, z obawy, 

że nie wyżywią blisko półtora miliarda obywateli, wprowadziły właśnie całkowity zakaz 

wywozu zboża z kraju… 

♣ 
2022-05-17 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6658 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 512 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty trzeci dzień 

 

AW: – Znów seria eksplozji tuż przy granicy z Polską, a w Mariupolu ewakuacja z 

oblężonego Azowstalu – prawie 300 osób z tego piekła udało się wydostać, ale wszystkie trafiły 

w ręce ruskich. Na razie nie wiadomo, czy i kiedy ci Ukraińcy-jeńcy zostaną wymienieni na 

jeńców ruskich. 

Cezary Grochot: – Bronili się ponad 80 dni otoczeni w zakładach Azowstal, dawali 

dowody niezwykłej odwagi i poświęcenia. Ale Ukraina potrzebuje swoich bohaterów żywych – 

mówił prezydent Zełenski, mówiąc o negocjacjach z rosją i rozpoczętej ewakuacji. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mamy nadzieję, że uda się uratować życie 

wszystkich naszych chłopaków. Wśród nich są ciężko ranni, którym udzielana jest pomoc 

medyczna. Negocjacje, aby sprowadzić ich do domu, nadal trwają. To misja, która wymaga 

delikatności i czasu. 

CG: – Dlatego wiele szczegółów operacji nie zostało ujawnionych. Wiadomo, że 

w pierwszej kolejności ewakuowani są ranni, wielu z nich jest w bardzo ciężkim stanie. 

Hanna Malar, wiceminister obrony Ukrainy: – 53 poważnie rannych zostało 

ewakuowanych do szpitala w Nowoazowsku, 211 osób przewieziono korytarzem humanitarnym 

do Ołeniwki. 

CG: – Zarówno Nowoazowsk jak i Ołeniwka leżą na terenach kontrolowanych przez 

ruskich – [Nowoazowsk leży koło Mariupola, Ołeniwka koło Doniecka]. Na razie nie wiadomo, 

czy i kiedy ukraińscy jeńcy zostaną wymienieni na jeńców ruskich; nie wiadomo też co z 

pozostałymi obrońcami Azowstalu, którzy wciąż nie składają broni. 

Denys Prokopenko, dowódca pułku AZOW: – W czasie wojny nie ma bezpiecznych 

planów ani operacji – zawsze ryzykujesz. Najważniejsze jest uświadomienie sobie wszystkich 

zagrożeń i zadanie sobie pytania: Czy jest plan B? 

Andrzej Zaucha: – Na terenie zakładów Azowstal ukrywa się wciąż co najmniej kilkuset 

ukraińskich żołnierzy, niektóre źródła mówią nawet o dwóch tysiącach. Na razie głównie 

ewakuowano rannych i żołnierzy regularnej armii; pozostali przede wszystkim żołnierze 

znienawidzonego przez putina pułku AZOW, których wielokrotnie nazywał faszystami. Nie 

wiadomo, czy i oni mają szansę na ewakuację i czy, jeśli złożą broń, nie trafią natychmiast przed 

pluton egzekucyjny? 

CG: – To samo mówią eksperci; putin już nie raz udowodnił, że nie można mu ufać. Mimo 

wstrzymania ataków na Azowstal, w pozostałych regionach rosja ani na chwilę nie przerwała 

ostrzału i bombardowań. W Donbasie zginęło co najmniej 20 cywilów; ruskie rakiety spadły też 

w okolicach Lwowa. 

Tomasz Kanik, TVN24, Lwów: – ruscy uderzyli w cele wojskowe położone na terenie 

poligonu w okolicach Jaworowa – to jest jeden z większych poligonów Europy, o skuteczności 

tego ataku niewiele się mówi, o tym decyduje specyfika tego obiektu, wiadomo, że co najmniej 

jedna rakieta uderzyła w cel. 

CG: – Ukraińska obrona strąciła trzy pociski manewrujące. Cezary Grochot, Fakty. 

 

AW: – Robimy to, co najlepsze dla naszego kraju – mówi szefowa dyplomacji Szwecji 

i podpsuje wniosek o wejście do NATO. W Sztokholmie dziś też z wizytą prezydent Finlandii, 

bo Szwecja razem z Finlandią do NATO idą ramię w ramię. 

Jacek Tacik, Sztokholm: – Biorąc pod uwagę nadzwyczajne okoliczności wojny 

w Ukrainie, ten proces akcesyjny mógłby zakończyć się już na początku przyszłego roku. Jest 

potrzebna zgoda wszystkich krajów członkowskich NATO. Jeżeli jednak Turcja spełni swoje 

groźby, wtedy do rozszerzenia nie dojdzie. 

Recep Tayyip Erdogan, prezydent Turcji: – Przede wszystkim nie poprzemy kogoś, kto 

chce wejść do NATO, a nakłada sankcje na Turcję, wtedy NATO przestałoby być organizacją 

bezpieczeństwa i stałoby się miejscem, w którym gromadzą się przedstawiciele organizacji 

terrorystycznych. 

JT: – Politycy w te groźby nie wierzą i tłumaczą, że prezydent Turcji chce ugrać dla siebie 

jak najwięcej: chodzi o zniesienie sankcji, a także zgody na dostawy broni do Turcji; dlatego 

dzisiaj tutaj w Sztokholmie szefowa szwedzkiej dyplomacji podpisała dokumenty akcesyjne – 

jutro zostaną złożone do siedziby NATO w Brukseli. 

Ann Linde, minister spraw zagranicznych Szwecji: – Duża odpowiedzialność, ale czuję, że 

zrobiliśmy wszystko, co najlepsze dla naszego kraju. 

JT: – Do Sztokholmu dzisiaj przyjechał prezydent Finlandii, Sauli Väinämö Niinistö. Bez 

jego uporu i decyzji Szwecja pozostałaby poza strukturami NATO i to pomimo wojny 

w Ukrainie. Sauli Väinämö Niinistö jest tu traktowany jako prawdziwy bohater, bo to on kilka 

dni temu osobiście zadzwonił do putina i powiedział, że to przez niego albo dzięki niemu 

Finlandia wchodzi do NATO. 



Sauli Väinämö Niinistö, prezydent Finlandii: – Byłem zaskoczony, z jakim luzem to 

przyjął. Spodziewałem się czegoś innego, ale musiałem zadać sobie pytanie: Co to znaczy, że 

rosjanin jest wyluzowany? 

Annalena Baerbock. minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – To jest historyczny 

moment, w którym mamy bardzo dramatyczną sytuację. Finlandia i Szwecja nie chciały wstąpić 

do NATO, przeciwnie, zostały do niego wepchnięte. 

JT: – …Jeszcze w czwartek premier Szwecji i prezydent Finlandii lecą do Waszyngtonu – 

w Białym Domu spotkanie z prezydentem Joe Bidenem. 

 

AW: – Robert Lewandowski i wielka gra. [transfer?] 

 

AW: – Narada u premiera i rada koalicji w pełnym składzie, do tego jeszcze Paweł Kukiz. 

Co o piętnastej nagle trzeba było przedyskutować: Inflację? Drożyznę? Przyspieszone wybory? 

Michał Tracz: – Wiadomo oficjalnie niewiele, bo uczestnicy spotkania nie rozmawiali 

z dziennikarzami… 

 

AW: – Campus Trzaskowskiego znowu rusza, a Tusk znowu rusza w Polskę. Na wybory 

w Platformie jest jeden wspólny pomysł i ten pomysł to jedna opozycyjna lista. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Trzaskowski ma przyciągać młodzież… W Polskę 

ruszyła cała opozycja, wykorzystując błędy PiS-u… Sondaż przy 94% frekwencji [?] opozycja 

ma 50%, PiS 30%. Tusk podtrzymuje ofertę wspólnej listy. PiS jest silny podziałami opozycji. 

Zjednoczeni na pewno wygramy. 

Rafał Trzaskowski: – Tak. Ja uważam, że powinniśmy się porozumieć i że dużo łatwiej 

będzie zbudować jedną listę. 

Władysław Kosiniak-Kamysz: – Jeżeli są wyborcy PiS, którzy chcą głosować na jakąś 

listę opozycyjną, to na pewno nie chcą głosować na wrzuconych wszystkich do jednego worka 

[tylko na PSL, który jest prawie PiS-em]. 

Marcin Kierwiński, KP KO, PO: – PiS z jakiegoś powodu jest też w jednym bloku, 

przecież Kaczyński nienawidzi Ziobry. 

KKZ: – Szymon Hołownia ponownie zaprasza liderów [głosujcie na mnie, ja będę twarzą 

opozycji]. 

 

Victor Orban, premier Węgier: – Ze względu na europejską jedność Węgry nie będą 

blokowały sankcji o ile nie zostanie przekroczona czerwona linia obrony węgierskiej gospodarki 

i zagrożenia dla bezpieczeństwa energetycznego Węgier. [To będą blokowały, czy nie będą 

blokowały?] 

- Tymczasem część stacji benzynowych Orlenu ma trafić w ręce węgierskiego koncernu 

MOL [Poprzez węgierskie stacje benzynowe w Polsce to ruska ropa nadal popłynie do Polski]. 

 

AW: – To nasza odpowiedź na inflację – mówi minister rodziny i polityki społecznej 

i ogłasza wypłatę czternastej emerytury. Wypłaty zaczną się w sierpniu. 

- Wysokość to wysokość minimalnej emerytury, a więc 1338,44 złotych. (1217,98 złotych 

netto) 

♣ 
2022-05-18 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6528 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 388 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty czwarty dzień 

 

AW: – Komisja [Europejska] nie zatwierdzi żadnego Planu Odbudowy, jeśli nie będzie 

przekonana, że wszystkie kryteria zostały spełnione. To jasny przekaz od szefowej Komisji 



Europejskiej, inny niż ten, co powtarza polski rząd. Warunki są znane, zasady też, za ich 

nieprzestrzeganie płacimy kary, a unijnych miliardów wciąż nie mamy. 

Tusk: – Przestańcie oszukiwać i zwodzić Polaków i Unię Europejską, bo to kosztuje 

każdego dnia. 

To jest coś tak niewytłumaczalnego, to jest coś tak idiotycznego. 

Maciej Knapik: – Nałożone na Polskę kary w tej sprawie dobijają już do 200 milionów 

euro, a gra idzie o 58 miliardów euro w grantach i pożyczkach, które mogą być albo nie – kołem 

ratunkowym naszej gospodarki. 

 

AW: – Węgierska inspiracja i polska ordynacja – może by tak ją zmienić, żeby w 

wyborach mieć większe szanse. Przypadek Orbana kusi, ale parę rzeczy wciąż jednak różni, w 

koalicji oficjalnie już z Pawłem Kukizem. 

 

AW: – Ponad 500 tysięcy Ukraińców siłą zostało deportowanych do rosji, a dziesiątki 

tysięcy przebywają w ruskich obozach wzorowanych na obozach nazistowskich, nikt nie wie, ile 

osób tam przeżyje – tak prezydent Zełenski mówił do twórców kina [z ekranu w Cannes]. W 

Cannes zaczyna się festiwal filmowy. W Ukrainie trwa wojna i świat musi wiedzieć, jak 

wygląda. 

Cezary Grochot: – Tylko z perspektywy oddalonych o tysiące kilometrów europejskich 

stolic może się wydawać, że na wschodzie Ukrainy zrobiło się spokojnie. Z bliższej ukraińskiej 

perspektywy wygląda to tak: rosja, której kończy się precyzyjna amunicja, na oślep ostrzeliwuje 

ukraińskie miasta, każdego dnia ginie kilku, kilkunastu, czasem kilkudziesięciu cywilów, jak tu 

w mieście Bachmut [powyżej Doniecka] spod gruzów bloku mieszkalnego wydobyto między 

innymi dziewięcioletniego chłopca, przeżył, jest ciężko ranny. 

Igor Konaszenkow, ministerstwo obrony rosji: – Teren kombinatu Azowstal opuściło już 

959 żołnierzy, w tym 80 rannych, których przetransportowaliśmy do szpitala w Nowoazowsku. 

CG: – Pozostali trafiają do byłej kolonii karnej w Ołeniwce; na razie nie zostali 

wymienieni na jeńców ruskich. 

Wadim Bojczenko, mer Mariupola: – W mieście nie ma wody pitnej, nie ma prądu, nie 

działa kanalizacja, nieczystości płyną ulicami. W każdej chwili mogą pojawić się tam pierwsze 

przypadki cholery czy czerwonki. 

 

AW: – Wnioski złożone w kwaterze NATO [w Brukseli]. Szwecja i Finlandia dopełniły 

formalności, choć jeżeli o wszystkie formalności chodzi, to dopiero pierwsza część. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Wnioski, które tu zostały złożone, to 

historyczny krok. Sojusznicy NATO muszą teraz rozważyć kolejny krok na drodze do 

rozszerzenia Sojuszu. 

Jacek Tacik, Sztokholm: – Kolejny krok, to zgoda wszystkich krajów członkowskich, 

a jest ich trzydzieści. Turcja grozi wetem i domaga się rozmów, ale z Waszyngtonem. 

Recep Tayyip Erdogan, prezydent Turcji: – Przedstawiciele Szwecji i Finlandii chcieli 

przyjechać w poniedziałek do Ankary, powiedziałem, żeby się nie trudzili. Organizacje 

terrorystyczne nadal swobodnie protestują, urządzają w Szwecji marsze ze swoimi flagami. 

JT: – Szwecja i Finlandia spełniają każdy formalny wymóg, aby móc dołączyć do NATO. 

Joakim Paasikivi, podpułkownik, Szwedzka Akademia Obrony 

(FŐRSVARSHŐGSKOLAN): – Rząd zdecydował o podwyższeniu wydatków [na armię] do 

2%. Problemem jest jednak czas, bo ma to nastąpić dopiero w 2028 roku. 

Siły zbrojne Finlandii 

257 250 żołnierzy 

107 samolotów 

100 czołgów 

613 wozów opancerzonych 

672 armaty 

19 helikopterów 

Siły zbrojne Szwecji 

24 600 żołnierzy 

96 samolotów 

120 czołgów 

1064 wozów opancerzonych 

357 armat 

106 helikopterów 

Źródło: IISS, military balance 2022 



Mario Dragi, premier Italii: – To są dwa kraje, które należą do Unii Europejskiej i od 

dawna blisko współpracują z NATO i których możliwości wojskowe wzmocnią Sojusz. 

JT: – Przystąpienie Finlandii i Szwecji [nie graniczy z rosją] do NATO poza wydłużeniem 

granicy [NATO] z rosją do 2555 km (+1340 km) doprowadzi do zwiększenia bezpieczeństwa 

nad Bałtykiem, który stanie się wewnętrznym zbiornikiem krajów Sojuszu. 

Biorąc pod uwagę nadzwyczajne okoliczności wojny w Ukrainie, proces akcesyjny może 

zakończyć się na początku przyszłego roku. 

♣ 



2022-05-19 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6429 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 359 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty piąty dzień 

 

AW: – Kiedy będą w Polsce miliardy euro z Unii? Premier mówi dziś, że za kilka 

miesięcy, ale premier w tej sprawie wiele mówił… 

Tusk: – Wszyscy w Polsce jesteśmy zmęczeni tym niekończącym się serialem 

nieporozumień, konfliktów, kłótni, przetargów w obozie rządzącym. 

Maciej Knapik: – Ile ten serial trwa, to policzyć łatwo: 197 milionów euro kary, 197 dni, 

bo milion euro dziennie. 

Tusk: – Od wielu miesięcy do Polski powinien płynąć strumień pieniędzy. 

MK: – Krajowy Plan Odbudowy, granty i pożyczki w wysokości 58 miliardów euro, to 

zastrzyk realnych pieniędzy, który nie jest napędzającym inflację drukowaniem złotówek bez 

pokrycia. Opublikowany list szefowej Komisji Europejskiej do Parlamentu: 

Izba Dyscyplinarna musi zostać zlikwidowana; 

system dyscyplinowania sędziów musi zostać zreformowany tak, by zapewniał 

niezależność oceny sędziów; 

sędziowie usunięci przez Izbę Dyscyplinarną muszą mieć możliwość powrotu do 

orzekania. 

Komisja nie zatwierdzi planu odbudowy, dopóki nie będzie pewna, że wszystkie kryteria 

oceny zostały spełnione. 

MK: – W Parlamencie Europejskim znów debata o praworządności i także o Polce i tu też 

zniecierpliwienie: 

Diana Riba i Giner, eurodeputowana z Hiszpanii, Grupa Zielonych / Wolne Przymierze 

Europejskie: – Najwyższa pora, by Komisja wzięła się do tego na serio i podjęła działania, 

zanim będzie za późno. 

Beata Kempa, eurodeputowana PiS: – Żadne wasze działania nie zmienią naszej postawy, 

bo Polacy mają suwerenność narodową w sercu, a wolność we krwi. 

Łukasz Kochut, eurodeputowany Nowej Lewicy: – Z jednej strony co tydzień ruszacie na 

pielgrzymkę do Brukseli po ojro, a z drugiej jest wam ganc egal czy obywatele Polski dostaną 

fundusze europejskie. 

MK: – Prezydent Warszawy zabiega w Brukseli, by pieniądze docierały bezpośrednio do 

samorządów: 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – My nie możemy jako kraj, jako 

społeczeństwo, obywatele nie możemy płacić rachunku za tak nieodpowiedzialną politykę, którą 

PiS w Europie prowadzi. 

[Ale partie opozycyjne dopuściły PiS do władzy i za to odpowiadają]. 

MK: – W Sejmie kolejny dzień Zjednoczona prawica dyskutuje sama ze sobą. 

 

AW: – Zwracamy się do ruskich, wiemy, że to czytacie, wasz ładunek 200 czeka – taki 

komunikat publikują ukraińskie koleje, a ładunek 200 oznacza setki ciał – już trzeci miesiąc 

w wagonach chłodniach leżą ciała ruskich żołnierzy. 

Monika Krajewska: – Powoli, pod czujnym okiem uzbrojonych ruskich kolejni żołnierze 

opuszczają bunkry Azowstalu, część z nich o własnych siłach, część o kulach lub na noszach, 

prawie połowa wciąż pozostaje na terenie kombinatu. 

Ranny: – Otrzymałem pierwszą pomoc, zabandażowano mi rany, rozmawiałem też 

z psychologiem i dostałem posiłek. Nie mogę narzekać. 

MK: – Tyle dowiadujemy się z oficjalnego ruskiego przekazu. Żołnierze są przewożeni na 

tereny kontrolowane przez ruskich, rannym udzielana jest pomoc, reszta trafia do kolonii karnej. 

Ukraińcy przyznają, że proces ewakuacji jest bardzo trudny. Nie chcą ujawniać szczegółów, by 

nie zagrozić przetrzymywanym prze ruskich żołnierzom. 



Wielka ofensywa w Donbasie na razie nie przynosi sukcesów. Ukraińcy stawiają silny 

opór, utrudniając ruskim postępy, między innymi w taki sposób: to most kolejowy prowadzący 

do Siewierodoniecka, wysadzony przez ukraińską gwardię narodową i siły specjalne. Zdaniem 

Ukraińców ruskim kończą się też zapasy broni. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – ruscy przyznali, że zaczęli używać systemów 

broni laserowej w Ukrainie, by oszczędzać rakiety. To godne odnotowania, że muszą oszczędzać 

rakiety i jakoś to usprawiedliwiać. 

MK: – Według brytyjskiego ministerstwa obrony, rosja odsunęła co najmniej dwóch 

wysokich rangą dowódców za niepowodzenia w Ukrainie; to między innymi generał, któremu 

powierzono zdobycie Charkowa (generał porucznik Siergiej Kisiel, dowódca 1. gwardyjskiej 

armii pancernej i wiceadmirał Igor Osipow, który dowodził flotą czarnomorską), został ukarany 

po zatopieniu krążownika Moskwa. O tym, że tak zwana operacja specjalna nie idzie po myśli 

kremla, mogli się ostatnio przekonać sami ruscy, słuchając jednego z emerytowanych 

wojskowych w państwowej telewizji: 

- Głównym mankamentem naszej pozycji wojskowo-politycznej jest to, że znajdujemy się 

w całkowitej izolacji geopolitycznej i niezależnie od tego, jak bardzo nie chcielibyśmy tego 

przyznać, praktycznie cały świat jest przeciwko nam. 

MK: – Ale zdaniem ekspertów nadal należy być czujnym, bo ruscy mają siły i środki, by 

walczyć długo. 

Piotr Błazeusz, generał, zastępca szefa sztabu generalnego Wojska Polskiego: – Nie 

powinniśmy być naiwni, że niedźwiedź już jest na kolanach. Nie wykorzystano jeszcze 

wszystkich ruskich zasobów. Tak zrobili się ranni i bliźni, ale nadal są w stanie się odbudować i 

to w miarę szybko. 

MK: – W Kijowie odbyła się dziś kolejna rozprawa ruskiego żołnierza oskarżonego 

o zbrodnie wojenne; ruski przyznał się do winy… 

 

AW: – Premier Szwecji i prezydent Finlandii w Białym domu u Joe Bidena. Prezydent 

USA podkreślił dziś wyraźnie: nowi członkowie Sojuszu nie są zagrożeniem dla jakiegokolwiek 

narodu. Celem NATO jest obrona. Szwecja i Finlandia złożyły już formalne wnioski o wejście 

do NATO, a dzisiejsze spotkanie w Waszyngtonie, to jasny sygnał i dla państw Sojuszu, i dla 

putina. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – …Już dzisiaj administracja Joe Bidena wysyła na Kapitol 

wszystkie dokumenty dotyczące poszerzenia Sojuszu właśnie o Szwecję i Finlandię. Prezydent 

powiedział, że ma nadzieję, że Senat szybko te dokumenty zatwierdzi – i dodał, że Szwecja oraz 

Finlandia już dziś spełniają wszystkie warunki dotyczące członkostwa w NATO, Sojuszu, który 

teraz jest znacznie bardziej potrzebny niż kiedykolwiek do tej pory… 



Joe Biden, prezydent USA: – Stoimy tutaj wspólnie. Odrzucamy takie poglądy, że siła to 

racja. „Wszyscy za jednego, jeden za wszystkich” – to jest nasze motto, ponieważ NATO to nie 

nasze siły militarne, to nasze zobowiązanie: jeden za drugiego, nasze wartości, NATO to już z 

wyboru, nie z przymusu. 

[W filmie rozrywkowym to dobrze brzmi: wszyscy za jednego, jeden za wszystkich, ale w 

NATO groźna to zasada – czyżby Ukraina to „jeden za wszystkich?!” – nie da się zaprzeczyć, że 

Ukraina samotnie walczy przeciwko jednej z potęg militarnych świata, giną Ukraińcy, ich domy, 

miasta i wioski zamieniają się w ruiny, a „Wszyscy” patrzą i biernie wspierają Ukrainę, 

usprawiedliwieni, że Ukraina nie jest w Sojuszu. Że nie jest w Sojuszu, to nie trzeba jej czynnie 

obronić?!!! Że nie jest w Sojuszu, można się tylko przyglądać? Tę trochę przekazanych 

pocisków czy jakiejś broni? Już raz zapisałem, że znacznie bardziej wolałbym, żeby przyjaciel 

mnie obronił, niż żeby dał mi nóż ze słowami – broń się]. 

MW: – Premier Szwecji i prezydent Finlandii jasno deklarowali, że będą silnymi 

członkami Sojuszu, którzy bardzo poważnie traktują kwestie bezpieczeństwa. Jedynym 

problemem jest sprzeciw Turcji wobec rozszerzenia NATO. 

Sauli Niinistö, prezydent Finlandii: – Finlandia zawsze miała dobre stosunki z Turcją. Jako 

sojusznik z NATO będziemy zawsze przyczyniać się do bezpieczeństwa Turcji, tak jak Turcja 

przyczynia się do naszego bezpieczeństwa. 

Magdalena Andersson, premier Szwecji: – Pokój i stabilność w naszej części świata to 

wspólny i stabilny interes bezpieczeństwa dla nas, dla pana i dla reszty Europy. Tutaj stoimy 

przed państwem bardziej zjednoczeni niż kiedykolwiek. 

MW: – W Ogrodach Różanych Białego Domu dziś usłyszeliśmy pełne wsparcie dla 

walczącej Ukrainy. Ukrainy, która, jak mówiono, walczy o nasze wspólne bezpieczeństwo. 

[Właśnie]. 

 

AW: – Ćwiczenia NATO w Polsce nad rzeką Narew, w nich żołnierze polscy, 

amerykańscy, francuscy i szwedzcy – to część ćwiczeń „Defender Europe – 22” … 

 

AW: – Lata mijają, a Donald Tusk wciąż jest najgroźniejszym wrogiem PiS-u… 

 

Obajtek: – 400 stacji sprzedajemy na rzecz MOL-a… 

♣ 
2022-05-20 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6366 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 315 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty szósty dzień 

 

DR: – Koalicyjne zawieszenie broni i szczegóły zmian, które zmieniają tylko szczegóły. 

Solidarna Polska dogadała się z PiS-em, Izba Dyscyplinarna znika, ale tylko z nazwy; sędziowie 

z tej Izby zostają i ani słowa o przywróceniu tych zawieszonych. 

Maciej Knapik: – W Sejmie święto straży marszałkowskiej, muzyka, odświętne mundury. 

Gdy przechodziła ta defilada, akurat dotarła informacja, że Komisja Europejska potrąciła nam 

kolejne 42 miliony euro. 

Ustawa zakłada, że Izba Dyscyplinarna zmieni nazwę na Izbę Odpowiedzialności Zawodowej i 

będzie miała nieco inny skład, a sędziowie już odsunięci od pracy będą mogli się odwołać. 

Druk nr 2011 

Warszawa, 3 lutego 2022 r. 

Sejm Rzeczypospolitej Polskiej IX kadencja 

Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej 

Pani Elżbieta Witek 

Marszałek Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 



Szanowna Pani Marszałek 

Na podstawie art. 118 ust. 1 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 2 kwietnia 

1997 r. przedstawiam Sejmowi Rzeczypospolitej Polskiej projekt ustawy: 

- o zmianie ustawy o Sądzie Najwyższym oraz niektórych innych ustaw. 

Jednocześnie uprzejmie informuję, że do reprezentowania mojego stanowiska w toku 

prac nad projektem ustawy upoważniam Panią Małgorzatę Paprocką – Sekretarza 

Stanu w Kancelarii Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej. 

Z wyrazami szacunku 

(-) Andrzej Duda 

[Niegodne Prezydenta Polski jest tak obłudne proponowane oszukiwanie Unii 

Europejskiej. Hańba!] 

MK: – …Jeśli władza uzna, że wyrok jest absurdalny, to sędzia jest odsuwany – i takie 

myślenie właśnie jest sednem problemu. 

 

DR: – Mateusz Morawiecki apeluje do Donalda Tuska: Dość kłamstw. 

Jakub Sobieniowski: – Wizyta Donalda Tuska w zachodniopomorskim, ale jej rytm 

i tematy wyznaczyło to, co cyfrowe i internetowe – wpis Platformy: 

! Import rosyjskich produktów do Polski wzrósł od stycznia do marca o prawie 

5 miliardów złotych. To jest rzecz naprawdę niebywała. 

Źródło: twitter.com/Platforma_org 

JS: – Rząd nie zaprzecza, tylko mówi tak: 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi: –Jest to naprawdę 

wygasające i to że jeśli porównamy miesiąc do miesiąca, to teraz już za maj jest to znacząco 

mniej niż na przykład w kwietniu czy marcu. 

- To ile to jest? Bo ja nie mam… 

HK: – Ja też nie mam. 

JS: – Polska w końcu przestała kupować rosyjski gaz nie dlatego, że tak postanowił rząd, 

tylko tak postanowił putin i przestał go do Polski wysyłać… 

Mateusz Morawiecki 

„…Panie @donaldtusk dość kłamstw. Pana rząd chciał importu gazu z rosji do 2037 

roku…” 

Źródło: twitter.com/MorawieckiM 

Tusk: – Jak rozumiem, to są słowa premiera, pana Mateusza Morawieckiego, stosunkowo 

niedawno skazanego przez sąd za kłamstwa. 

[Więc dość]. 

 



DR: – Wojenne piekło Donbasu i całkowite zniszczenie regionu – mówi prezydent 

Zełenski, oskarżając ruskich o prowadzenie bezsensownych bombardowań, za które najwyższą 

cenę płacą cywile. Siewierodonieck może być jak drugi Mariupol – miasto cmentarz. Czy świat 

zdąży z pomocą? 

Monika Krajewska: – Droga do Siewierodoniecka wygląda teraz tak: to linia frontu 

i jednocześnie jeden z najważniejszych celów ruskich, z ponad stutysięcznego miasta wyjechali 

prawie wszyscy mieszkańcy, została garstka, która wciąż zadaje sobie pytanie: Zostać czy 

uciekać? 

Mateusz Lachowski, dziennikarz, dokumentalista: – ruscy poruszają się powoli, bardzo 

powoli, jest tak naprawdę impas na froncie, ale ich taktyka polega na ciągłym ostrzeliwaniu całej 

linii frontu. Od wczoraj od rana cały czas ten ostrzał trwa. 

MK: – Tylko wczoraj w ostrzałach Siewierodoniecka zginęło dwanaście osób, czterdzieści 

zostało rannych i jak pokazuje ekipa Sky News, nawet szpitale pełne pacjentów są tu codziennie 

bombardowane. Ukraińcom udało się odepchnąć kolejny szturm na miasto, ale lokalne władze 

apelują, by jak najszybciej z niego wyjeżdżać, boją się, że Siewierodonieck podzieli los 

oddalonego o kilkanaście kilometrów Rówieżnego [Rubiżne?] – nie ma tam praktycznie 

budynków, zostały tylko gruzy, stosy ciał na ulicach i podwórka zamienione w cmentarze. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wróg cały czas zwiększa presję w Donbasie, 

tam jest piekło i to nie jest przesada. Brutalnie bombardują Siewierodonieck i inne miasta. 

Donbas jest kompletnie zniszczony i nie ma to żadnego uzasadnienia militarnego. 

MK: – W ciągu ostatniej doby Ukraińcy odparli 14 ataków w rejonach Ługańska i 

Doniecka, zadali ruskiej armii poważne straty, ale muszą się liczyć z tym, że wkrótce ruscy 

zaczną do walk kierować dodatkowe siły, także te, które do tej pory zdobywały Mariupol. 

Z Azowstalu ewakuowani są kolejni ukraińscy żołnierze, ale dowództwo pułku AZOW cały czas 

jest w bunkrach. Ukraińcy ciągle apelują do świata o wsparcie także to militarne i pokazują, jak 

korzystają między innymi z polskich wyrzutni Piorun. [zestrzelenie rakiety]. Pentagon 

przyznaje, że cały czas trwają konsultacje na temat potrzeb Ukrainy. Wczoraj Amerykański 

Senat dał zielone światło dla kolejnego obronnego pakietu pomocowego. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Przyjęta ustawa to pomocowy gigant: 40 miliardów 

dolarów na dozbrojenie Ukrainy… Za było aż 86 senatorów z obu partii, przeciw tylko 11, sami 

republikanie. Joe Biden postanowił nie czekać z podpisem pod ustawą na powrót z azjatyckiej 

podróży, dlatego dokument wysłano do niego samolotem. 

MK: – Prezydent Zełenski powiedział, że obrona przed ruską agresją w każdym miesiącu 

oznacza dla Ukrainy dziurę w budżecie w wysokości 5 miliardów dolarów. Ukraiński 

przywódca dziś obchodzi trzecią rocznicę zaprzysiężenia. Monika Krajewska. Fakty. 

 

DR: – Polski Ład i nowy układ z jednym procentem w tle. Na linii podatnik – organizacje 

pożytku publicznego pojawia się pośrednik, to wicepremier Gliński będzie decydował, komu i 

ile zrekompensować. 

Paweł Płuska: – …W związku z Polskim Ładem, jego wieloma zmianami, nawet około 9 

milionów Polaków nie będzie płaciło podatku dochodowego, kolejne miliony podatek będą 

miały obniżony. Wpływy z jednego procenta dramatycznie więc spadną, co boleśnie odczuje 

między innymi 41 tysięcy podopiecznych tej fundacji [Fundacja Dzieciom „Zdążyć z Pomocą”]. 

 



DR: – Alarm dla Ziemi podnoszony nie raz, teraz podniesiony o kolejny stopień, bo 

o ponad stopień podniosła się średnia temperatura. Mamy za sobą najgorętszą siedmiolatkę 

w historii ludzkości [radziłbym ostrożnie z tą historią ludzkości], mamy najnowszy raport ONZ 

dotyczący zmian klimatu, zmierzamy w kierunku katastrofy. 

♣ 
2022-05-21 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6366 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 336 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty siódmy dzień 

 

DR: – Rządowy plan na stan po wojnie. O rozejmie jeszcze nie ma mowy, ale są już 

rozmowy o odbudowie Ukrainy i to będzie wyzwanie na skalę europejską, a Polska chce mieć w 

nim udział. Na czele projektu wicepremier Jacek Sasin, który ma już na koncie kilka zadań 

specjalnych. 

Jakub Sobieniowski: – Tu wszystko da się odbudować, nawet Mariupol i to w ciągu kilku 

lat jeśli Ukraina po wojnie dostanie takie wsparcie, jak Zachód Europy po drugiej wojnie 

światowej. Wtedy amerykańskie wielkie pieniądze z Planu Marshalla napędzały odbudowę, 

rozwój i amerykańskie firmy. 

[Odbudowa państwa nie jest taka prosta i łatwa. Ukraina musi najpierw sprecyzować 

założenia do planu odbudowy, trzeba rozstrzygnąć, co będzie budowane od podstaw, a co nadaje 

się do odbudowy i co wymaga odbudowy, jak na przykład zabytki. Następnym etapem jest 

konieczność zaprojektowania tego wszystkiego, bo obecna technika tego wymaga. Należy zdać 

sobie sprawę, że budynki z wielkiej płyty, których w Ukrainie, jak i w Polsce jest bardzo dużo – 

nie nadają się do obudowy, wymagają rozbiórki i budowy od podstaw. Podobne trudności 

dotyczą budynków żelbetowych, bo nie da się dobetonowywać konstrukcji żelbetowych. Do 

odbudowy nadają się obiekty o szkielecie stalowym, a zwłaszcza murowane z cegły, których 

Zachód miał większość, a przeciwnie obecna Ukraina – ma ich niewiele. Większość mieszkań to 

były mieszkania własnościowe bądź spółdzielcze, a tu musi być przesądzony sposób 

kredytowania. Podobnie budownictwo wiejskie, to w zasadzie przedsiębiorstwa rolne, a 

odbudowa przedsiębiorstw jest olbrzymim tematem. Wystarczy wziąć pod uwagę hutę Azowstal 

i wiele podobnych. Równie olbrzymim problemem są drogi, mosty, lotniska, sieć energetyczna, 

kanalizacja, oczyszczalnie ścieków i cały zakres wodociągów. To jest odbudowa państwa w 

pełnym zakresie. Odbudowa Ukrainy to problem na dziesięciolecia]. 

Tusk: – Gorąco apeluję, żeby nie robić tego Ukraińcom. Oni naprawdę mają bardzo 

poważne problemy, dramaty na głowie i Sasin nie jest, nie zasłużyli na to, żeby im dołożyć do 

tego wicepremiera Sasina jako budowniczego. Bardzo bym chciał, by zajmowali się tym ludzie: 

A – kompetentni; B – uczciwi. 

 

DR: – Operacja „kompromis” i misja porozumienie ponad podziałami. 25 lat od 

referendum konstytucyjnego rada krajowa Nowej Lewicy, a w niej dawni liderzy z przesłaniem 

na przyszłość: 



Aleksander Kwaśniewski na „25 lat Konstytucji”: – Konstytucja tworzona była jakby 

ciągle w tym duchu okrągłostołowym, czyli mądrego kompromisu; kompromisu, który jest 

oznaką siły a nie słabości; oznaką mądrości a nie walki o swoje bardzo wąsko rozumiane 

interesy. 

Cimoszewicz na „25 lat Konstytucji”: – Róbcie wszystko, ażeby nie tylko bronić 

Konstytucji, ale żeby odwrócić wszystkie te nieprawidłowości, te zdeprawowane decyzje, 

zmiany, jakie wprowadzono w ostatnich siedmiu latach. Trzeba szukać porozumienia, w 

związku z tym trzeba pamiętać o idei kompromisu, znaleźć rozwiązania dla rzeczy 

nierozwiązywalnych. 

 

DR: – Sądy działają sprawniej – statystyka Ziobry: 

- Statystycznie, to pies i człowiek mają po trzy nogi. 

- Statystyka jest najbardziej wyrachowaną formą kłamstwa. 

 

DR: – Koniec walk o Azowstal. Po ponad 80 dniach oporu grupa oporu złożyła broń. 

Wojska ruskie kontrolują cały teren zakładów – podaje za kremlem agencja Roytersa; putin 

otrzymał meldunek: Azowstał został wyzwolony. 

[Wyraźnie świat, Ameryka wyraźnie nie zdążyły z pomocą Ukrainie!] 

DR: – Prezydent Zełenski obiecuje, że bohaterowie Mariupola będą zabrani do domu. Nie 

jest jasne, ilu dokładnie żołnierzy opuściło teren Azowstalu; ruscy podają, że 2 500. Są 

przewożeni do szpitali, do aresztów śledczych i kolonii karnych na terenach kontrolowanych 

przez ruskich; ale prezydent Ukrainy zapewnia, że mają być zwolnieni w drodze wymiany. 

Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Wszystko teraz będzie zależeć od 

obowiązków, które wzięły na siebie międzynarodowy Czerwony Krzyż, ONZ i Federacja 

Rosyjska, zapewniając, że wszyscy żołnierze zostaną bezpiecznie ewakuowani i będą oczekiwać 

na wymianę w tym momencie na końcu tego procesu, którym kieruje nasz rząd. 

DR: – Azowstal jest symbolem, a Donbas piekłem… 

♣ 
2022-05-22 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6366 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 95 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty ósmy dzień 

 

DR: – …Prezydent Andrzej Duda z wizytą w Kijowie z wystąpieniem przed Radą 

Najwyższą z zapewnieniem o pełnym wsparciu. 

Anna Czerwińska: – Prezydent Andrzej Duda jako pierwszy zagraniczny przywódca 

przemawiał w Radzie Najwyższej: 

Andrzej Duda: – Pojawiają się niepokojące głosy z żądaniami, żeby Ukraina uległa 

żądaniom putina. Chcę powiedzieć jasno: tylko Ukraina ma prawo decydować o swojej 

przyszłości. Nic o was bez was – absolutnie. Jeżeli dla świętego spokoju, interesów 

gospodarczych czy politycznych ambicji zostanie poświęcona Ukraina, choćby centymetr jej 

terytorium i kawałek suwerenności, będzie to olbrzymi cios nie tylko dla ukraińskiego narodu, 

ale dla całej wspólnoty Zachodu. 

Polska wspiera i będzie wspierać Ukrainę. Ja osobiście nie spocznę, dopóki Ukraina nie 

stanie się członkiem Unii Europejskiej w pełnym tego słowa znaczeniu. 

Petro Poroszenko, były prezydent Ukrainy: – Wizyta prezydenta Dudy jest symboliczna. 

To pokazanie, że polski prezydent, polski rząd i polski parlament, rządzący i opozycja, a co 

najważniejsze polski naród są ramię w ramię z nami. 

Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy w Radzie Najwyższej: – Gość w dom, Bóg 

w dom… 24 lutego rozpoczęliśmy pisać kolejny nowy tom naszej wspólnej historii – być może 

wspólnej jedności naszych narodów, która ma trwać na wieki. 



Duda, dalszy ciąg: – Nie może być powrotu do biznes ejużual z rosją – szanowni panie 

i panowie prezydenci, szanowni państwo premierzy, szanowni państwo posłowie, do 

parlamentów całego świata. 

Wołodymyr Zełenski, dalszy ciąg: – Chciałem podziękować narodowi polskiemu – to są 

fantastyczni ludzie. Nie mogę z powodu wojny wyjechać do niektórych miast, które są hubami 

pomocy humanitarnej. Jestem przekonany, że po tym, jak zwyciężymy, będą to pierwsze miasta, 

do których pojadę. 

To nagranie opublikowała Ełena Zełenska: – Chłopczyk: Polacy są bardzo mili. Kiedy 

pokonamy złych rosjan, to wrócimy do naszego mieszkania. Wtedy zaproszę wszystkich 

Polaków do nas. 

 

DR: – Na celowniku jest Norwegia, na celowniku jest gazowy zysk, którym, jak mówi, 

powinna się podzielić Norwegia, bo żeruje na wojnie putina. Powiedzieć, że to mało 

dyplomatyczne, to chyba za mało. 

Morawiecki: – Zyski z ropy i gazu małego 5-milionowego państwa, jakim jest Norwegia, 

przekroczą 100 miliardów euro. My się wszyscy oburzamy na rosję i słusznie: bandycki napad, 

bandyci i zbrodniarze i tak dalej. Ale szanowni państwo, młodzi ludzie, coś jest nie tak; piszcie 

do waszych młodych przyjaciół w Norwegii, oni powinni się podzielić tym nadmiarowym 

gigantycznym zyskiem. Drodzy norwescy przyjaciele, to nie jest normalne, to nie jest 

sprawiedliwe, to jest również żerowanie, niechcący oczywiście, bo nie jest wina Norwegii ta 

wojna w Ukrainie, ale to jest pośrednie żerowanie na tym, co się dzieje, na wywołanej przez 

putina wojnie. 

Jakub Sobieniowski: – Teraz trzeba negocjować z Norwegami dostawy gazu, który ma 

popłynąć gazociągiem z Norwegii… 

♣ 
2022-05-23 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6171 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdnowicz 

 

Polska – 65 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – osiemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK: – Nie orzeka od ponad dwóch lat, mimo prawomocnych wyroków nakazujących 

przywrócenie sędziego Pawła Juszczyszyna do pracy. Dziś Izba Dyscyplinarna uchyliła decyzję 

o jego zawieszeniu. Problem w tym, że Izba jest nieuznawana przez prawników, Unijny 

Trybunał… 

 

GK: – Ukraiński sąd skazał na dożywocie ruskiego sierżanta, Wadima Szyszymarina za 

zabicie nieuzbrojonego cywila. To pierwszy proces o zbrodnie wojenne popełnione podczas 

agresji ruskich na Ukrainę. 

Proces był bardzo krótki, ruski przyznał się do zastrzelenia 62-letniego cywila. 

Mieszkaniec wsi Czupachiwka w obwodzie sumskim prowadził rower poboczem drogi i 

rozmawiał przez telefon. 

 

GK: – Donald Tusk i klub parlamentarny Koalicji Obywatelskiej naradzają się na 

zamkniętym posiedzeniu w Jachrance pod Warszawą. Tematem ma być ogólna sytuacja 

polityczna z naciskiem na przygotowanie do ewentualnych przedterminowych wyborów. 

Michał Tracz: – To ma być spotkanie mobilizujące polityków Koalicji Obywatelskiej. KO 

z powodu pandemii nie miała okazji, by się spotkać, dlatego teraz najczęściej politycy mówią o 

wielkiej akcji mobilizującej i motywującej polityków do tego, aby wyszli do wyborców i 

spotykali się z mieszkańcami nie tylko dużych miast, ale także małych miast i wsi. I to z tego 

powodu przed chwilą za zamkniętymi drzwiami Donald Tusk ogłosił wielką akcję 

mobilizacyjną: Do wakacji ma się odbyć tysiąc spotkań polityków Koalicji Obywatelskiej 



z mieszkańcami. Wszyscy posłowie i senatorowie mają ruszyć w Polskę, a w środku wakacji 2 

lipca Platforma Obywatelska zorganizuje wielki kongres partii w Radomiu. Głównym tematem 

spotkań z mieszkańcami mają być rzeczywiście inflacja i drożyzna, i próba przekonania 

wyborców, że właśnie Koalicja Obywatelska ma pomysł, jak temu zaradzić. 

 

GK: – Wołodymyr Zełenski apeluje o pomoc finansową dla Ukrainy w wysokości 5 

miliardów dolarów miesięcznie, do tego koniec handlu z rosją i całkowite embargo na ropę. 

Zełenski wystąpił na forum ekonomicznym w Davos, a słuchali go przywódczy i biznesmeni. 

Wołodymyr Zełenski w Davos: – Potrzebujemy pomocy w wysokości 5 miliardów 

dolarów miesięcznie, chcemy dać przykład całemu światu, jak odbudować państwo i 

gospodarkę. Dlatego zachęcamy wszystkich, by przyłączyli się do programu międzynarodowego 

wsparcia Ukrainy – Unitet 22. 

 

GK: – Chętnych przybywa, a ofert jest coraz mniej sprzedaży i wynajmu mieszkań. Tak w 

skrócie wygląda rynek mieszkaniowy w Polsce. Jeśli ktoś liczy na zmianę korekty, to ryzykuje, 

jest drogo, a może być jeszcze drożej… powodem Ukraińcy kupujący mieszkania… 

 

GK: – Teksty są pełne czarnego humoru, a melodia łatwa do zapamiętania – pisze 

ukraiński sztab sił zbrojnych o piosence „bajraktar” i publikuje klip na swojej stronie. Nagrał ją 

zespół folklorystyczny. Tłem teledysku są cele zniszczone ruskie czołgi, a bohaterem wojskowy 

dron. 

Paweł Abramowicz: – Rytm skoczny, forma i treść bojowa, a całość przebojowa: 

  Przyszli okupanci do Ukrainy, 

  nowe mundury, wojenne maszyny, 

  lecz część tego sprzętu zamienił im w żar… 

   Bayraktar 

PA: – To muzycy z ludowego zespołu, światowi. Wcześniej występowali w innych 

strojach [ludowych, Zespół Ludowy „Światowid”] i nastrojach. Ale trzeba było zmienić 

repertuar. Nieczęsto to się zdarza, by sprzęt wojskowy był natchnieniem poetów i bardów. 

Jednak „Bayraktar” czyli bezzałogowy dron bojowy zasłużył sobie, by o nim śpiewać, bo 

skrupulatnie wysyła ruskie jednostki do krainy zardzewiałego niebytu. 

(Orkiestra Sił Zbrojnych Ukrainy „Światowid” – „Bayraktar”) 

Juliusz Sabak, portal „defence24.pl” – Ta sama maszyna odnajduje cel, bardzo często 

wskazuje ten cel artylerii, ale może również takie szczególne cele jak czołgi, jak stanowiska 

dowodzenia zaatakować bezpośrednio. 

PA: – Umie walić, więc jak go nie chwalić? 

  rosyjscy czołgiści się w krzakach schowali, 

  coś gotowali, zupę siorbali, 

  lecz nagle z oddali im podgrzał wywar… 

   Bayraktar. 

PA: – Piosenka o Bayraktarze od początku wojny frunęła jak dron nad polem walki, a jej 

sarkastyczno satyryczne słowa żołnierze wszelkich formacji przekazywali dalej. Tu przekazują 

je panowie z orkiestry wojskowej. 

  Ze wschodu przylazło nam stado baranów, 

  chcąc odbudowy wielkiego kraju, 

  najlepszy pastuch baranich chmar… 

   Bayraktar. 

PA: – Bayraktar ma też dar przekraczania granic, leci już w Polsce, UHUHU Band 

„Bayraktar”: 
Miast argumentów, broń wszelką mają 
Z czołgów i rakiet w domy strzelają 
Ich argumenty w proch zaraz starł 

Bayraktar 
Miały zwyciężyć szybko te orki 
A kopią sobie w okopach norki 
My im poślemy w okopy dar 



Bayraktar 
W Rosji ruszyło śledztwo milicji 
Szukają winnych pełni ambicji 
Kto im zwycięstwo sprzed nosa skradł 

Bayraktar 
Kremlowski potwór jest jak nowotwór 
Zatruwa naród przez gębowy otwór 
Już nowe słowo poznał car 

Bayraktar 
Kremlowska kanalia głosi propagandę, 
kłamliwym ziarnem karmi swą bandę, 
lecz nowe słowo poznał dziś car… 
 Bayraktar 

PA: – Niby tylko piosenka, a ma moc czar i dar – jak wiadomo co. [Bayraktar]. Paweł 

Abramowicz, Fakty. 

♣ 



2022-05-24 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6107 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 420 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty dzień 

 

GK: – Jeszcze niedawno to był schron, miejsce, w którym mieszkańcy Charkowa szukali 

namiastki bezpieczeństwa. Dziś metro znów ruszyło i wozi pasażerów. Do Charkowa wracają 

mieszkańcy, ale normalność nie wróci jeszcze bardzo długo. 

Tomasz Kanik: – Jeszcze doniedawna Ukraińcy nie mogli przekroczyć tej linii 

bezpiecznie. Dziś mogą odwiedzić osiedla, ale głównie po to, żeby sprawdzić, czy ich 

mieszkanie jest całe, czy ich blok nie uległ zniszczeniu; do północno-wschodniej części miasta 

na razie mało kto się wprowadza. 

Anna Czerwińska: – …Kolejne wstrząsające zdjęcia docierają z Mariupola. W miejscu 

jednego z zawalonych bloków znaleziono ponad dwieście ciał. Do tej pory w Ukrainie 

potwierdzono śmierć ponad 4 600 cywilów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Okupanci urządzili rzeźnię i starają się 

zniszczyć wszystko, co żyje. 

AC: – O ich bestialstwie świadczą też doniesienia z Ołengrandijskim nazywaną nową 

Buczą; ruscy zgwałcili tam malutkie dzieci, w obwodzie Mikołajowskim skierowali cywilów, 

którzy chcieli się ewakuować, wprost na pola minowe. 

Mateusz Lachowski, dziennikarz, dokumentalista: – Tych ludzi, którzy przeżyli, zostali 

rozstrzelani, rozstrzelano w tych samochodach i wszystkie osoby cywilne, które w tych czterech 

samochodach zginęli. 

AC: – ruska armia stara się na wschodzie odciąć Ukraińców od dostaw jedzenia i amunicji, 

a ukraińscy żołnierze szykują się do kontrataku ofensywy i nazywają ruskich klubem 

samobójców. 

- Dowódcy wysyłają ich na pewną śmierć, a oni wykonują głupie rozkazy. 

AC: – separatyści z Doniecka twierdzą, że czują się oszukani przez swoich liderów i że 

mężczyźni w samozwańczych republikach byli porywani i wywożeni na front. 

- Przed mobilizacją byli studentami, pracowali w firmach niezwiązanych z armią. 

Nie przeszli też obowiązkowych badań medycznych. 

AC: – Broń – tego najbardziej potrzebujemy – powtarzają Ukraińcy. Po wczorajszym 

wirtualnym spotkaniu ministrów obrony z ponad 40 państw, szef Pentagonu Lloyd J. Austin III 

podał: 

Niektóre państwa ogłosiły dzisiaj nowe dostawy krytycznie potrzebnych systemów 

artyleryjskich i amunicji, w tym Italia, Grecja i Polska zadeklarowały nowe pakiety wsparcia 

państwa ukraińskiego. 

♣ 



2022-05-25 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5955 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 284 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – [wiele nieistotnego zamieszania w polityce] 

 

Victor Orban, premier Węgier: – Świat stoi na krawędzi kryzysu gospodarczego, Węgry 

muszą trzymać się z dala od tej wojny, musimy chronić bezpieczeństwo finansowe naszych 

rodzin, wymaga to natychmiastowego działania. Rząd korzystając ze swoich uprawnień 

wynikających z konstytucji, wprowadza stan wyjątkowy od północy. 

 

GK: – [międlenie starych tematów] 

 

GK: – Opozycja ramię w ramię razem z samorządowcami budują wspólny front, by 

odsunąć PiS od władzy. Tusk, Hołownia, Czarzasty i Kosiniak-Kamysz podpisali pakt z ruchem 

samorządowym „TAK! Dla Polski”. Na sztandary biorą praworządność, samorządność, wartości 

europejskie i godność. 

Maciej Knapik: – Z końcem maja Tusk rezygnuje z przewodniczenia Europejskiej Partii 

Ludowej, by całkowicie zaangażować się w sprawy polskie. 

 

Deklaracja poparcia postulatów Ruchu Samorządowego TAK! Dla Polski 

Naszym wspólnym celem jest demokratyczna i praworządna Polska, oparta 

o wartości europejskie, w tym zasadę pomocniczości, szanująca godność każdego 

człowieka, dbająca o środowisko naturalne i będąca ważnym ogniwem wspólnoty 

międzynarodowej. Kluczowym elementem takiego państwa jest samorządność. 

Reforma samorządowa to jeden z największych sukcesów wolnej Polski. Dzięki 

inicjatywie mieszkańców i poparciu kolejnych rządów odbudowano wspólnoty 

lokalne. Niestety w ostatnich siedmiu latach rządów Prawo i Sprawiedliwość 

systematycznie i z premedytacją niszczy samorządność mieszkańców, tak jak 

wszystko co niezależne. 

Jako przedstawiciele ugrupowań demokratycznych, deklarujemy czynne 

wspieranie idei samorządności w Rzeczypospolitej Polskiej. 

W poczuciu odpowiedzialności za przyszłość Polski i w celu wzmacniania 

instytucji i fundamentów państwa prawa, zobowiązujemy się do sukcesywnego 

przekazywania decyzyjności w ręce Polek i Polaków, budowy społeczeństwa 

obywatelskiego oraz przekazania finansowania zadań publicznych, jakie realizuje 

samorząd terytorialny. Zobowiązujemy się do pełnej, uczciwej, równej i 

merytorycznej współpracy w Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu Terytorialnego. 

Deklarujemy wsparcie istoty samorządu terytorialnego, jaką jest decentralizacja 

władzy publicznej oraz samodzielność, wypływająca z urzeczywistnienia zasady 

pomocniczości. Samodzielność bazowana na jasnym rozdziale zadań, stabilnym i 

uczciwym finansowaniu, przewidywalności prawa oraz praworządności. 

Wspólnie zobowiązujemy się do przeprowadzenia pełnego procesu legislacyjnego 

stosownych ustaw w ciągu 365 dni od zaprzysiężenia Rządu, realizujących postulaty 

wspierające zdolność społeczności lokalnych do kierowania i zarządzania zasadniczą 

częścią spraw publicznych na ich własną odpowiedzialność i w interesie ich 

mieszkańców: 

1. Stabilne budżety wspólnot lokalnych tworzone i zarządzane przez 

mieszkańców, niezależne od decyzji politycznych na szczeblu krajowym. 

2. Utworzenie Funduszu Rozwoju Polski Lokalnej, w celu wsparcia terenów 

wiejskich. 



3. Demokratyczna i dofinansowana oświata. 

4. Zielony samorząd. 

5. Nasze zdrowie. 

6. Wspólnoty o sobie. 

Tylko zgodna współpraca doprowadzi do osiągnięcia sukcesu przez 

demokratyczne środowiska, a wszyscy sygnatariusze niniejszej deklaracji, do takiej 

współpracy się zobowiązują. 

Do niniejszej deklaracji dołączono opis wyżej wymienionych postulatów. 

Czarzasty: – To jest państwo, które wszystko chce wziąć za pysk. 

Hołownia: – Tutaj wszyscy się zgadzamy, nie ma tutaj między nami sporu. 

Tusk: – Konstytucja, praworządność, samorządność, Europa, ochrona obywateli przed 

drożyzną, obóz demokratycznej opozycji – jest w sprawach fundamentalnych dla ludzi w Polsce 

i dla państwa polskiego, o wiele bardziej zjednoczony niż obóz władzy. 

Kosiniak-Kamysz: – Współpracujemy z samorządami, nie podpisujemy porozumienia 

z innymi ugrupowaniami. Porozumienie w sprawie samorządowej. 

Czarzasty: – Uważam, że ordynacja [wyborcza] nie zostanie zmieniona, jeżeli zostanie 

zmieniona, pan prezydent jej nie podpisze. 

Gazeta Wyborcza pisze, że PiS planuje przeniesienie przyszłorocznych wyborów 

samorządowych nawet na 2024 r., by odbyły się już po parlamentarnych. Chce uniknąć 

wyborczej kumulacji i nie dawać forów opozycji. 

PiS dzieli swoje struktury na sto okręgów, tak jakby przygotowywało się do stu okręgów 

wyborczych do sejmu, tak jak jest teraz w senacie – to zmiana korzystna dla dużych partii. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Państwo prawne 

wymaga tego, ażeby nie dostosowywać regulacji od takiego czy innego widzimisię partii 

rządzącej. 

 

GK: – Prezydent Ukrainy chce rozmów pokojowych, ale pod warunkiem, że ruscy 

wycofają się na pozycje sprzed 24 lutego, szanse są chyba żadne; ruscy prowadzą inwazję 

według zasady: bombardować, ostrzeliwać i równać z ziemią miasta i wsie – tak jest na 

wschodzie Ukrainy. 

Jacek Tacik: – Czekali 91 dni i w końcu zdecydowali się uciekać [dziennikarska maniera – 

nie mówić kto] jak najdalej na zachód. 

Irina, mieszkanka Awdijiwki: – Wyjechaliśmy z powodu niekończącego się ostrzału 

miasta. 

JT: – ruscy po trzech miesięcy ostrzeliwania zostali zepchnięci na wschód kraju, ale tam, 

gdzie są, równają z ziemią miasta i wsie. Z Ukrainy wyjechało sześć i pół miliona ludzi… 

Igor Konaszenkow, ministerstwo obrony rosji: – Zakończono rozminowywanie i 

demilitaryzację od ukraińskich bojowników portu morskiego miasta donieckiej republiki 

ludowej, Mariupol. Siły zbrojne federacji rosyjskiej kontynuują operację wojskową w Ukrainie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mają już zabitych prawie 30 tysięcy żołnierzy 

ruskich, tysiące zniszczonych czołgów, transporterów opancerzonych i innego sprzętu. Chcą to 

wszystko przykryć kłamstwem, że nie walczą z pełną siłą. 

JT: – Dane dotyczące ruskich strat publikuje Sztab Generalny Ukrainy: 

29,4 tys. żołnierzy 

1305 czołgów 

3213 bojowych pojazdów opancerzonych 

606 systemów artyleryjskich 

206 samolotów 

170 śmigłowców 

Mieczysław Bieniek, generał: – federacja rosyjska ponosi straty około miliarda dolarów 

dziennie. [A ile ponosi Ukraina?] 

 

GK: – To niestety było do przewidzenia, potrzeby wciąż są ogromne, ale fala entuzjazmu i 

zaangażowania opada. Uchodźcy z Ukrainy nadal potrzebują wszystkiego: ubrań, jedzenia, 

środków czystości, a organizacje pomocowe potrzebują wolontariuszy, bez nich nie dadzą rady. 



 

GK: – Kleszcze są już wszędzie, gdzie jest ciepło i wilgotno. Są bardzo niebezpieczne, bo 

wywołują boreliozę. 

♣ 
2022-05-26 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6135 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 249 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Na posiedzeniu komisji sejmowej Zbigniew Ziobro miał bronić się przed 

odwołaniem… 

Arleta Zalewska: – …premier obronił Ziobrę. 

Jakub Sobieniowski: – Propozycje rządu zmian w Konstytucji. 

 

GK: – Na wschodzie trwa bój w okolicach Siewierodoniecka, ruscy chcą okrążyć miasto i 

okrążyć ukraińskich żołnierzy, odciąć główne trasy dojazdowe, dostawy broni, amunicji 

i żywności. Atak na samo miasto jest tylko kwestią czasu, a jest w nim 15 tysięcy żołnierzy. 

Henry Kissinger, były amerykański sekretarz stanu 

„Negocjacje muszą się rozpocząć w ciągu najbliższych dwóch miesięcy, zanim 

doprowadzą do wstrząsów i napięć, których nie da się łatwo przezwyciężyć. (…) 

Mam nadzieję, że Ukraińcy połączą bohaterstwo, które okazali, z mądrością”. 

Źródło: The Telegraph 

[A więc Amerykanie nie dadzą pieniędzy na dalszą walkę]. 

Ołeksij Arestowycz, doradca prezydenta Ukrainy: – Handlować naszymi terenami? 

Zwariowaliście?! U nas leje się krew! Piechota zatrzymuje pociski własnymi ciałami. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Pan Kissinger mówi, że Ukraina musi oddać 

część terytorium, żeby nie odtrącić rosji od Europy. Mam takie wrażenie, że pan Kissinger 

przemawia nie w Davos, ale w Monahium. 

Andrzej Zaucha: – …Na konferencji monachijskiej zachód próbował zaspokoić Hitlera 

nowymi terytoriami, by nie dopuścić do wybuchu wojny, która i tak wybuchła. 

Jurij Felsztyński, rosyjski historyk: – Uważa, że już wkrótce NATO zaangażuje się 

w wojnę w jeszcze większym wymiarze. Hitler w swoim czasie nie pozostawił Europie wyboru. 

Jedynym wyjściem było pójcie z nim na wojnę i wygranie jej; putin również nie pozostawił nam 

żadnego innego wyjścia. Im szybciej rozpoczniemy tę wojnę na terytorium Ukrainy, tym 

szybciej zwyciężymy i to przy jak najmniejszym rozlewie krwi. 

GK: – ruscy kradną ukraińskie zboże i przez Krym wywożą z Ukrainy. Jedocześnie 

blokują w ukraińskich portach eksport ponad 20 milionów ton ukraińskiej pszenicy i kukurydzy, 

czekają na nie biedne kraje Afryki, którym grozi głód. ONZ ostrzega: światowe zapasy zbóż 

skończą się za 10 tygodni. 

Paweł Szot: – Riameritopol – ruskie ciężarówki z ukraińskim ziarnem jadą na Krym, 

celem są porty w Sewastopolu i Kerczu. Na zdjęciach satelitarnych widać ruskie statki w trakcie 

załadunku. 

Katerina Jaresko, dziennikarka śledcza, portal mirotworec: – Zauważyliśmy, że wraz 

z początkiem działań wojskowych znacznie zwiększyły się transporty ziarna, na przykład 

w styczniu z Sewastopola wypłynęło 40 tysięcy ton, a już w marcu i kwietniu ponad 100 tysięcy 

ton na miesiąc. 

PS: – Od początku wojny ruscy odprawili z Krymu prawie pół miliona ton ziarna, między 

innymi w ładowniach masowca Matrios Pozynicz, tu sfilmowanego w cieśninie Bosfor. Płynął z 

Sewastopola do Aleksandrii, ale władze Egiptu pod naciskiem Zachodu nie wpuściły go, 

ostatecznie ładunek trafił do portu Latakia w Syrii. Podobne jednostki regularnie wożą ziarno z 

Kerczu do tureckiego Samsun; ruscy nie tylko kradną ukraińskie ziarno, ale też blokują 



ukraińskie porty, a to już w najbliższych miesiącach może oznaczać głód dla ponad 400 

milionów ludzi przede wszystkim mieszkańców Afryki Północnej i Bliskiego Wschodu. 

Ukraińskie pola są zaminowane, a na gospodarstwa spadają rakiety, zbiory będą w tym 

roku mniejsze o co najmniej 30% niższe niż zazwyczaj, o ile w ogóle dojdzie do żniw. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy na World Economic Forum: – Gdy 

w niektórych częściach świata zapanuje głód, ukraińskie zboże będzie gnić pod gołym niebem. 

PS: – Silosy są pełne po zeszłorocznych zbiorach jak te w Odessie, gdzie na transport 

czekają 22 miliony ton pszenicy i kukurydzy. 

[Takie ziarno nawet od osłoną lotniskowców powinno być przetransportowane do Afryki]. 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Sankcje nie blokują portów na Morzu 

Czarnym dla statków przewożących żywność, nie niszczą ukraińskich dróg i linii kolejowych – 

rosja to robi. 

PS: – Głód stał się nową bronią putina. 

Ceny zbóż od stycznia do kwietnia 2022 

Źródło: Food and Agriculture Organizaion of the United Nations 

Styczeń 2022 – 140,6 

Luty 2022 – 145,3 

Marzec 2022 – 170,1 

Kwiecień 2022 – 169,5 

PS: – Połowicznym rozwiązaniem może być tranzyt przez Polskę. To już się dzieje, dowód 

– port w Kołobrzegu i załadunek ukraińskiej kukurydzy. 

Artur Lijewski, prezes zarządu Portu Morskiego Kołobrzeg: – Przyjeżdża do nas 

transportem kolejowym, magazynowany jest na terenie portu i po zebraniu odpowiedniej ilości 

ładunku jest wysyłane transportem morskim do portu w Rotterdamie. 

PS: – Polski korytarz jest jednak za wąski na cały ukraiński eksport. Jedyną receptą jest 

zniesienie morskiej blokady. Paweł Szot, Fakty. 

♣ 
2022-05-27 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6102 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 262 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR: – Polityczne winien i ma, czyli bilans sejmowej batalii z „kamieniami milowymi” w 

tle. Izba Dyscyplinarna traci nazwę, obóz władzy zachowuje większość, a Ziobro zachowuje i 

stanowisko, i twarz, bo poprawki Solidarnej Polski jednak wróciły. 

Głosowanie nr 42 

Głosowało 452 

ZA 231 

PRZECIW 208 

WSTRZYMAŁO SIĘ 13 

Morawiecki w Sejmie: – W przyszły czwartek 2 czerwca przyjedzie tutaj przewodnicząca 

Komisji Europejskiej na podpisanie kamieni milowych związanych z KPO. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Ursula von der Leyen nie przywiezie jeszcze pieniędzy, 

tylko umowę między Komisją a polskim rządem, który zobowiązuje się do zmian w 

sądownictwie i dopiero za kilka miesięcy, gdy komisarze ocenią, że zmiany następują zgodnie 

z zaleceniami Brukseli, pierwsze transze z Funduszu Odbudowy zostaną odblokowane. 

Maciej Knapik: – …Dzisiaj rozpoczyna się kolejna edycja „Tour de Konstytucja” akcji 

edukacyjnej o polskim prawie wspieranej przez znane osoby. 

 

DR: – Piekło Donbasu. Siewierodonieck wciąż cel numer jeden. Ukraińcom męstwa nie 

brakuje, ale broni brakuje bardzo. 



Serhij Hajdaj, szef administracji wojskowo-cywilnej obwodu ługańskiego: – ruska armia 

rzuciła ogromne ilości sprzętu i ludzi, by zdobyć obwód ługański, zgromadzili co najmniej 25 

batalionowych grup taktycznych, do 500 ludzi każda. 

Andrzej Zaucha: – W tym ostatnim kontrolowanym przez Ukraińców mieście obwodu 

ługańskiego ruskie grupy zajęły już Hotel Mir i dworzec autobusowy. Ciężkie walki toczą się o 

trasę prowadzącą do Bachmutu jedyną drogę zaopatrzenia; ruscy próbują okrążyć ukraińskie 

zgrupowanie i cały czas posuwają się do przodu. 

Ołeksij Arestiwicz, doradca prezydenta Ukrainy: – Sytuacja na froncie jest dla nas fatalna, 

wróg obrzuca nas dalekosiężną artylerią i pierwszą linię, i tył, i nie mamy czym się 

przeciwstawić oprócz męstwa ukraińskich żołnierzy. 

AZ: – Zachód już [już? Dopiero!] wspiera Ukrainę dostawami amerykańskich haubic 

kalibru 155 mm, o wiele bardziej precyzyjnych i strzelających dalej niż ruskie. Wśród ruskich 

sieją panikę amerykańskie drony kamikaze, przenoszą niezbyt wielki ładunek wybuchowy, ale 

to wystarczy, by znieść z pancerza załogę czołgu. Jednak Ukraina błaga o rakietowe systemy 

artyleryjskie strzelające na odległość nawet kilkuset kilometrów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ile już czasu walczymy? Dosłownie walczymy 

o to, żebyśmy dostali broń, która jest nam konieczna, by zmienić charakter walk i móc posuwać 

się szybciej i bardziej zdecydowanie przeganiać okupantów z naszej ziemi. 

AZ: – Z nieoficjalnych informacji wynika, że kraje zachodnie podjęły decyzje – takie 

systemy rakietowe wreszcie trafią do ukraińskich żołnierzy, zwłaszcza, że ruscy cały czas 

ostrzeliwują ukraińskie miasta, nawet te położone daleko od linii frontu. Pociski znów spadały 

na Charków. 

Ołeh Siniegubow, szef administracji wojskowo-cywilnej obwodu charkowskiego: – Wróg 

podstępnie znów ostrzeliwuje i terroryzuje ludność cywilną. Wzywam was, żeby bez absolutnej 

konieczności nie wychodzić na zewnątrz, a w czasie ostrzału schodzić do schronów, nie 

wracajcie na razie do miasta. 

AZ: – W tym ostrzale zginęło 9 osób, kilkanaście zostało rannych. Andrzej Zaucha, Fakty. 

[Nie mogę się oprzeć wrażeniu, że teraz TVN, amerykańska stacja, koloryzuje sytuację, bo 

Ukraińcy dzielnie walczą, dostają amerykańskie haubice i drony kamikaze, a do przodu 

nieustannie posuwają się ruscy. Czyżby zapowiadaną wielką pomoc sprzętową dostała nie 

Ukraina, a ruscy?] 

♣ 
2022-05-28 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6102 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 264 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

AW: – Fakty i mity, i miliardy z Unii. Wszystkie warunki zostały spełnione słychać z PiS, 

ale to nieprawda. Izba Dyscyplinarna ma zniknąć, w Polsce ma pojawić się Ursula von der 

Leyen, ale odsunięci od orzekania sędziowie wciąż czekają na przywrócenie do pracy. Kiedy 

więc faktycznie Polska wróci na drogę do samorządności pyta: 

Michał Tracz: – …Akceptacja KPO nie oznacza automatycznego przelewu z Brukseli. 

Rafał Trzaskowski: – Jestem dobrej myśli, że Komisja Europejska będzie stawiała 

dodatkowe warunki i że te warunki będą musiały być spełnione, żeby te pieniądze popłynęły do 

Polski, a te pieniądze muszą popłynąć do Polski. 

MT: – Sejm przyjął ustawę, która de facto zmienia nazwę Izby Dyscyplinarnej, w PiS 

słychać, że to kończy konflikt o praworządność. 

Beata Szydło, eurodeputowana: – Na dzień dzisiejszy, możemy powiedzieć, wszystkie 

warunki zostały spełnione. Pani przewodnicząca von der Leyen nie powinna już mieć żadnych 

wątpliwości. 



MT: – To nie jest zdanie prawdziwe, bo nawet jeśli uznać, że ustawa likwiduje Izbę 

Dyscyplinarną, to Komisja Europejska ma jeszcze dwa warunki: przywrócenie do pracy 

zawieszonych sędziów i zmiana całego systemu dyscyplinowania w sądach. 

Czarzasty: – Czy to głosowanie cokolwiek zamyka? Na pewno nie poprawia stanu 

samorządności w Polsce. 

Witold Waszczykowski, eurodeputowany PiS 

„Nie dowierzam Brukseli (…) Dajemy Komisji uprawnienia pozakontraktowe, aby 

nas rozliczać, szantażować” 

Źródło: TVP 

Włodzimierz Wróbel, profesor, sędzia Sądu Najwyższego: – Ci politycy muszą działać w 

granicach prawa. Dzisiaj te granice prawa są wyznaczone wyrokami Europejskiego Trybunału 

Sprawiedliwości. 

 

Monika Krajewska: – Masowe groby w okolicach Lisiczanska, kolejny dowód na to, co 

dzieje się w Donbasie, świeżo wykopane wkrótce się zapełnią i będzie ich więcej, bo ruscy 

wciąż próbują okrążyć tu Ukraińców. Blisko stąd do Siewierodoniecka, głównego celu ruskiej 

ofensywy. Mieszkający w Lisiczansku ludzie martwią się, że będą następni, że ruscy zrównają 

ich miasto z ziemią, obrabują domy, zgwałcą kobiety. Ukraińska armia robi wszystko, by ruscy 

nie zdobyli miasta, na razie zmusiła ich do odwrotu. Drogi wjazdowe są zablokowane i pod 

ciągłym ostrzałem. Walka o Donbas jest wyjątkowo zacięta, starcia trwają na całej linii obrony, 

a w ręce ruskich wpadł ważny węzeł kolejowy. Zdaniem brytyjskiego ministerstwa obrony, jeśli 

w krótce zdobędą kolejne tereny, ogłoszą sukces. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Sytuacja w Donbasie jest bardzo trudna, 

okupanci starają się coś osiągnąć przed setnym dniem inwazji. Skoncentrowali tam całą swoją 

artylerię, wszystkie rezerwy, prowadzą ostrzały z ziemi i z powietrza – bronimy się na tyle, na 

ile pozwalają nam nasze zasoby. 

MK: – Nie trudno sobie więc wyobrazić, jak bardzo potrzebne są Ukraińcom dostawy 

broni i sprzętu. Według New York Times’a Amerykanie podjęli już decyzję w sprawie 

przekazania im rakiet dalekiego zasięgu, Biały Dom ma ją ogłosić w ciągu kilku dni. [Niestety 

przekazują, przekazują, ale tylko w mediach]. 

Julia Tymoszenko, była premier Ukrainy: – Gdy broń, która odpowiada najlepszym 

standardom NATO, szybko trafi do Ukrainy, a nasi żołnierze nauczą się ich używać, to nie ma 

wątpliwości, że kontratak będzie silny, niszczycielski dla agresora i zwycięski dla nas i całego 

wolnego świata. 

MK: – Przez 80 minut prezydent Macron i kanclerz Scholz rozmawiali dziś telefonicznie z 

Putinem na temat zawieszenia broni w Ukrainie, wycofania wojsk i odblokowania portu w 

Odessie, ale usłyszeli, że eksport zbóż z Ukrainy będzie tylko wtedy, jeśli Zachód zniesie 

sankcje.  

Emmanuel Macron 

Prezydent Francji 

Wszystkie rozwiązania dotyczące wojny muszą być negocjowane między Moskwą a 

Kijowem z poszanowaniem suwerenności i integralności terytorialnej Ukrainy. 

May 28, 2022 

MK: – putin zaznaczył też, że dalsze dostarczanie broni Ukrainie jest niebezpieczne i to 

cytat: „doprowadzi do dalszej destabilizacji”. Jednocześnie prezydent rosji zapewnił, że jest 

gotowy do dialogu, w przeciwieństwie do władz Ukrainy. Monika Krajewska, Fakty. 

 

AW: – Ile może kosztować uratowanie sejmowej większości? Dokładnie 174 tysiące 

złotych – tyle w 5 miesięcy zarobił poseł Lech Kołakowski i widać to teraz wyraźnie w jego 

oświadczeniu majątkowym. Poseł najpierw z PiS-u odszedł, a potem wrócił, dostając dodatkową 

pracę w państwowym banku… 

[Przecież partie opozycyjne mają nie tak wiele mniejsze pieniądze niż PiS, a są to poważne 

pieniądze. PiS rozdaje stanowiska dla zwolenników, bo może. Jednak, gdyby opozycji chodziło 

o usunięcie PiS od władzy, to powinna też przekupywać posłów i tym sposobem zdobywać 

przewagę w Sejmie. Najwyraźniej opozycji odpowiada wygodne życie przy boku PiS]. 



♣ 
2022-05-29 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6102 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 83 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

AW: – Wyrzutnie rakiet harpun dosięgną ruskie okręty, także te oddalone o 280 

kilometrów. Ukraina dostała właśnie nową broń, kolejną amerykańską supernowoczesną 

dostanie najpóźniej pewnie już w przyszłym tygodniu i to jest to, czego Ukraina najbardziej 

potrzebuje. [Ciągle słyszymy: dostanie, a ruscy posuwają się do przodu, bo Ukraina nie ma się 

czym bronić]. 

Andrzej Zaucha: – Nie tylko ruskie okręty wojenne, teraz także statki transportowe 

wpływają do portu w ukraińskim mieście, o które walki trwały niemal trzy miesiące. Dzisiaj jest 

ono okupowane przez ruskich. 

Wadim Astafiew, ministerstwo obrony rosji: – Okręty floty czarnomorskiej zapewniły 

bezpieczne wpłynięcie statku handlowego do portu w Mariupolu. 

AZ: – Na statek załadowano wyroby hutnicze kombinatu Azowstal wyprodukowane przed 

wojną. Ukraińcy oskarżają ruskich o kradzież stali o wartości 170 milionów dolarów. Jednak 

tutaj bezpieczne pływanie może się wkrótce skończyć. 

Ołeksij Reznikow, ministerstwo obrony Ukrainy: – Otrzymujemy właśnie lądowe 

wyrzutnie rakiet Harpun i odpowiednią liczbę pocisków do nich. [Od kogo?] 

AZ: – Zachód długo zastanawiał się, czy dostarczyć te rakiety przeciwokrętowe o zasięgu 

do 280 kilometrów. Teraz ukraińskie władze zapewniają, że mogą już zatopić całą ruską flotę 

czarnomorską. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Codziennie zbliżamy się do dnia, gdy nasza 

armia będzie mieć przewagę nad okupantami pod względem technicznym i siły uderzeniowej. 

Oczywiście dużo zależy od gotowości zachodnich partnerów do przekazania Ukrainie 

wszystkiego, co jest konieczne do obrony naszej wolności. 

AZ: – Prezydent Zełenski, który dziś odwiedził Charków wciąż ostrzeliwany przez 

ruskich, zapowiada dobre wiadomości w przyszłym tygodniu, zapewne dotyczą amerykańskich 

systemów rakietowych o zasięgu i precyzji większych niż ruskie. Pozwoliłoby to skutecznie 

niszczyć baterie dział i sztaby ruskich wojsk, będąc poza zasięgiem przeciwnika. 

Jednak Zachód obawia się o to, co zrobi rosja, gdy zacznie przegrywać?  Olaf Scholz jest 

oskarżany przez dojczlandzką prasę, że niemal od dwóch miesięcy nie dostarczył Ukrainie 

żadnego poważnego uzbrojenia. [W mediach już szereg razy „dostarczył”]. 

 

AW: – Dziękujemy przyjaciele – mówią Ukraińcy do Polaków i dziś mówią to wyjątkowo 

głośno. Marsz wdzięczności przeszedł ulicami Warszawy. 

AW: – Do boju! – mówi Donald Tusk i Koalicja Obywatelska rusza w Polskę. To bój 

o wybory z gotowymi pomysłami w rękach, a kierunek, to nie tylko miasta, to też miasteczka i 

wsie. Lewica też gotowa do kampanii i do budowania mieszkań. Czy opozycja zaczęła marsz w 

stronę wspólnej listy wyborczej? 

Tusk: – O co tak naprawdę chodzi Platformie Obywatelskiej? My tutaj nie jesteśmy po to, 

żeby wrócić do jakiejś wojny z PiS-em z przeszłości. My jesteśmy tutaj po to, żeby Polska w 

przyszłości wyglądała inaczej, niż wygląda w tej chwili. 

Michał Tracz: – Propozycje Platformy Obywatelskiej: 

• 20% podwyżka w budżetówce [zanim dojdzie do wyborów, może być za mało] 

• Zamrożenie rat kredytów hipotecznych 

• Wspólne rozliczenia podatkowe samotnych rodziców z dziećmi 

• Walka z wykluczeniem komunikacyjnym 

[A co z euro? Zagłosuję za tymi, co zagwarantują wprowadzenie euro]. 



MT: – Na budowanym przez samorząd osiedlu we Włocławku tanich mieszkań swoją 

konwencję zorganizowała Lewica pod takim hasłem: 

Zandberg, Lewica: – „Mieszkanie prawem, a nie towarem” 

MT: – Państwo powinno pomóc młodym wchodzącym w dorosłe życie. 

Czarzasty, [na koszulce Pekabex nie Lewica?]: – Chcemy, żeby samorządy budowały 

mieszkania. Przygotujemy do 2023 roku, czyli do dnia wyborów pakiet ustaw, który to 

unormuje. 

MT: – Lewica obiecuje, że w cztery lata wybuduje 300 tysięcy mieszkań komunalnych do 

taniego wynajmu. Z programową ofensywą ruszyła zresztą cała opozycja. Rafał Trzaskowski 

zaprasza młodych na Campus Polska Przyszłości. Ludowcy proponują likwidację podatku Belki 

i marż od kredytów. A partia Hołowni zwolnienie ze wszystkich składek najmłodszych 

pracujących. [A co z Konfederacją?] Odpowiedzią na ruchy opozycji ma być wielka konwencja 

PiS-u na początku czerwca, nowe obietnice socjalne i plan walki z inflacją. Wybory do sejmu, 

jeśli nic się nie zmieni, odbędą się jesienią przyszłego roku. 

♣ 
2022-05-30 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5869 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 82 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 

DR: – Bruksela i nadzwyczajny szczyt w całości poświęcony Ukrainie, choć nie cała 

wspólnota to jednomyślna. Węgry blokują dalsze sankcje, kanclerz Scholz i prezydent Macron 

odblokowują za to pakt z putinem. Z Dojczlandu słychać: jedność Unii zaczyna się kruszyć. 

Polityczne gry wojenne i 

Anna Czerwińska: – …By przywódcy po tym spotkaniu mogli coś konkretnego ogłosić, 

ambasadorowie spędzili długie godziny w niedzielę i w nocy tuż przed szczytem na dopinaniu 

ustaleń. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Moje oczekiwania, że 

problem zostanie rozwiązany w ciągu najbliższych 48 godzin są niskie, ale jestem przekonana, 

że później będzie to możliwe. 

AC: – Bo Węgry nadal blokują sankcje na ruską ropę. 

Victor Orban, premier Węgier: – Jesteśmy w trudnej sytuacji z powodu 

nieodpowiedzialnego zachowania Komisji Europejskiej. 

AC: – Według kompromisowej propozycji Francji embargo dotyczyłoby tylko ropy 

transportowanej drogą morską. Dalej na ustępstwa iść już nie można – argumentują 

przewodniczący teraz Unii Francuzi. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Gdy Węgrom obiecano dłuższy od innych okres 

przejściowy, domagały się dodatkowych pieniędzy; gdy przygotowano fundusze, Orban mówił, 

że to za mało; gdy zaproponowano wyłączenie z sankcji dostaw lądowych, Węgry domagają się 

dodatkowych gwarancji. Dlatego w innych stolicach pytają: Czy Orban nie zyska zbyt dużo? 

I czy w ogóle zależy mu na porozumieniu, czy jedynie na przeciąganiu sprawy i rozbijaniu 

jedności Unii? 

Robert Habeck, wicekanclerz Dojczlandu 

„Po ataku rosji na Ukrainę zobaczyliśmy, co może się stać, gdy Europa jest 

zjednoczona. (…) Ale już teraz zaczyna się kruszyć i rozpada się ponownie”. 

AC: – Jest jeszcze sprawa majątków [ruskich] oligarchów – tu ich przejmowanie ma być 

możliwe, gdy naruszanie sankcji zostanie uznane na terenie całej Unii za przestępstwo. Prędzej 

czy później nastąpi konsensus – uważa kanclerz Dojczlandu, który obok prezydenta Mocrona 

był krytykowany za sobotnią rozmowę z putinem. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Okupanci odebrali nam spokój w 2014 roku. 

Teraz chcą nam odebrać całą resztę, dosłownie wszystko. Chcą nas pozbawić wolności, domów i 

życia. 

AC: – Trzeba się też przygotować na widmo kryzysu żywnościowego na całym świecie i o 

tym między innymi rozmawiał w Egipcie prezydent Andrzej Duda: 

- Ukraina musi być częścią tego rozwiązania pokojowego i musi to być takie rozwiązanie, 

które zostanie przez Ukrainę wypracowane i ostatecznie przyjęte. 

AC: – To kolejny dowód na to, że ruscy kradną ukraińskie plony, statek z wywiezionym 

zbożem z Ukrainy w porcie Latakia w Syrii. Ukraina ma dostać… [zapiszemy, jak dostanie]. 

 

DR: – Jest prawomocny wyrok dla twórców Ambergold. Sąd utrzymał karę 15 lat 

więzienia dla Marcina P., Katarzynie P. obniżył karę o rok… 

 

DR: – 30 miliardów od rządu dla samorządów, nie wszystkich a do podziału, a podział na 

swoich i tych pozostałych widoczny przy drugiej transzy tak jak i poprzednio… 

♣ 



2022-05-31 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5756 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 346 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

AW: – Inflacja w Polsce najwyższa od 24 lat, w maju to 13,9% i to oficjalne dane GUS. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – Rząd 

chce dojechać do wyborów i jest w stanie zaryzykować naprawdę bardzo wysoką inflację, żeby 

tylko dowieźć tą iluzję, że społeczeństwu coś daje. On nic nie daje, ponieważ to wszystko jest 

napompowane inflacją. 

Jakub Sobieniowski: – …Polska jest w czołówce państw z największym inflacyjnym 

problemem. Jako jedyna jest rządzona przez partię, która politycznego wzoru szukała na 

Węgrzech, a politycznego i gospodarczego w Turcji. 

 

AW: – Ważna i rewolucyjna decyzja Unii – jest embargo na ruską ropę, dla kremla to 

będzie cios, bo Unia to jego najważniejszy klient. W Brukseli są także inne decyzje: Na listę 

sankcji trafią nowe, ciekawe nazwiska: patriarcha Cyryl i partnerka putina. 

Anna Czerwińska: – Po ciągnących się do pierwszej w nocy obradach, nastroje jak widać 

dobre. Jednak jest porozumienie i Unia Europejska przestanie importować ruską ropę naftową, 

nie od razu i nie wszyscy, ale to i tak olbrzymi cios dla kremla, bo Unia jest najważniejszym 

klientem rosji. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Zakaz dotyczy 90% 

ruskiej ropy i dojdzie do tego do końca roku – to ważny krok. 

AC: – Polska i Dojczland zadeklarowały, że do końca roku zrezygnują też z ropy 

dostarczanej rurociągiem „Przyjaźń”. On będzie jeszcze używany przez kraje Unii, które nie 

mają dostępu do morza i nie mogą szybko zmienić tras, jak Węgry, które wymusiły na Unii 

ustępstwa… Teraz czas na ruski gaz, ale to jest znacznie trudniejsze. Nie chcą na razie z niego 

zrezygnować: Dojczland, Francja, Słowacja czy Węgry… 

 

AW: – Video prosto z wojny: pocisk wybucha tuż obok grupy dziennikarzy, jednego rani 

w rękę, ale na szczęście wszyscy żyją. Nie żyje natomiast dziennikarz z Francji, choć jechał z 

cywilami humanitarnym konwojem. Konwoje, cywile i dziennikarze dla ruskich także w tej 

wojnie są celem. 

Andrzej Zaucha: – …W Ukrainie od początku wojny zginęło 28 dziennikarzy, w tym 

7 obcokrajowców. 

Serhij Hajdaj, szef władz obwodu Ługańskiego: – Jeszcze parę dni temu ruscy zapewniali, 

że zdobyli Siewierodonieck. To nieprawda. Są tam ciągle nasi chłopcy i stawiają im opór. 

Trwają walki uliczne. 

AZ: – Jednak część miasta, które przed wojną liczyło 120 tysięcy mieszkańców, została 

zajęta prze ruskich, co widać na filmie, który nakręcili w Siewierodoniecku. Ukraińcy 

powtarzają, że nie będą w stanie pokonać ruskich bez potężnych rakietowych systemów 

artyleryjskich. Decyzja, czy takie wyrzutnie trafią w ręce ukraińskich żołnierzy, ma być 

ogłoszona w tym tygodniu. 

Joe Biden, prezydent USA: – Nie mamy zamiaru wysyłać na Ukrainę systemów 

rakietowych, które mogą dosięgnąć terytorium rosji. 

AZ: – Jednak z tych wyrzutni można wystrzeliwać zarówno o zasięgu 300 km, ale też 

lecące tylko do 70 km za to bardzo precyzyjne… 

[Po euforii i zachwycie nad dzielnością Ukraińców, po gromkim odgrażaniu się, że ruskich 

zbrodniarzy należy tak zniszczyć, aby przez dekady nikomu więcej nie zagrozili, nagle w 

Ameryce zwyciężył pogląd, że nie należy niszczyć mocarstwa, jakim jest rosja i Amerykanie 

robią teraz bardzo dużo, aby wykazać rosji, że niemal nie pomagają Ukrainie i rzeczywiście 

przestali pomagać, co widać po sytuacji na froncie]. 



 

AW: – To zgniły kompromis, ta ustawa mydli oczy, pudruje rzeczywistość. Czy Unia to 

widzi? – Sędziowie zadają pytanie, bo coś im się nie zgadza. Komisja Europejska podała trzy 

ważne kryteria, polski rząd ogłasza, że zostały spełnione. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Pytanie jest takie, czy ta ustawa o Sądzie Najwyższym 

przywraca samorządność i jest zgodna z orzeczeniami europejskich Trybunałów stojących na 

straży przestrzegania prawa? 

Krystian Markiewicz, sędzia sądu okręgowego w Katowicach, prezes Stowarzyszenia 

Sędziów Polskich „Iustitia”: – To jest zgniły kompromis. 

Michał Wawrykiewicz, Inicjatywa „Wolne Sądy”: – Zabetonowanie systemu tego systemu 

z neo-sędziami, oni są w sposób ustawowy zalegalizowani. 

KKZ: – rząd od dawna przekonuje, że ustawa wychodzi naprzeciwko oczekiwaniom Unii 

Europejskiej. 

Likwidacja Izby Dyscyplinarnej: 

Maciej Ferek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie: – Izba Dyscyplinarna jest zastąpiona 

Izbą Odpowiedzialności Zawodowej, to jest zmiana tylko nazwy. Jeżeli mają pozostać w tej 

Izbie Odpowiedzialności Zawodowej, a jest to możliwe, sędziowie dotychczas orzekający w 

Izbie Dyscyplinarnej, sędziowie w cudzysłowiu, to nic to nie zmienia. Nie ma realnych zmian w 

procesie dyscyplinarnym sędziów tak, aby to był proces niezależny i bezstronny. Ustawa 

kagańcowa pozostaje. Mamy odmowę wymiaru sprawiedliwości, to znaczy, że jeżeli 

którykolwiek sędzia zasiądzie, odmówi zasiadania z neo-sędzią, to będzie mógł być za to 

dyscyplinarnie [ukarany]. 

Wawrykiewicz, dalszy ciąg: – To jest ustawa, która nakazuje sędziom orzekać z osobami, 

które zostały politycznie, czyli wadliwie powołane, a jeżeli ci sędziowie nie będą orzekali, to 

grozi im nadal odpowiedzialność dyscyplinarna. 

KKZ: – A to oznacza, że także drugie zalecenie Komisji Europejskiej nie zostało spełnione 

(reforma systemu dyscyplinarnego sędziów), w ustawie nie ma zresztą o tym ani słowa. 

Ostatni kamień milowy, to przywrócenie zawieszonych sędziów do orzekania. 

Paweł Juszczyszyn został przywrócony do orzekania po ponad dwóch latach, na 

przywrócenie czeka pięciu sędziów, w tym Igor Tuleya, Piotr Gąciarek i Maciej Ferek. 

[Według Konstytucji ustrój Polski polega na trójpodziale władzy: ma być władza 

ustawodawcza – czyli sejm i senat, władza wykonawcza – czyli rząd i cała administracja 

państwowa oraz trzecia władza sądownicza. Te trzy władze mają być niezależne od siebie. Ale 

zwycięski PiS ma w sejmie większość, teraz uchwala, co zechce, często wbrew Konstytucji. PiS 

powołał własny rząd, a więc kieruje władzą ustawodawczą i władzą wykonawczą. Poprzez 

ministerstwo sprawiedliwości władza wykonawcza, czyli PiS zapanował nad władzą 

sądowniczą. Umożliwiły mu to naczelne instytucje państwowe przebudowane przez PiS 

i obsadzone członkami PiS, są to Trybunał Konstytucyjny z Julią Przyłębską na czele, Sąd 

Najwyższy z pierwszym prezesem Małgorzatą Manowską wskazaną przez Ziobrę oraz Krajowa 

Rada Sądownictwa też obsadzona całkowicie przez PiS. Jeżeli dodamy do tego prezydenta, 

który pilnuje się bardzo dyrektyw Kaczyńskiego, będziemy mieli obecny ustrój Polski 

potwierdzony ustawami. Niewiele znaczy w tej sytuacji Senat, w którym opozycja ma 

jednoosobową przewagę. 

Jednak Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej orzekł, że taki ustrój sądownictwa w 

Polsce jest niezgodny z zasadami sądownictwa obowiązującymi w Unii Europejskiej i nakazał 

zlikwidowanie w Sądzie Najwyższym Izby Dyscyplinarnej, czyli sędziowie nie mogą być karani 

za wydawane wyroki, bo są niezawiśli; Trybunał Sprawiedliwości nakazał zreformowanie 

systemu sądownictwa, czyli sądownictwo musi być kierowane przez niezależną Krajową Radę 

Sądownictwa, której niezależność polega: 

W świetle art. 187 ust. 1 pkt 2 Konstytucji to sami sędziowie powinni wybierać piętnastu 

członków KRS spośród sędziów Sądu Najwyższego, sędziów sądów powszechnych, sądów 

administracyjnych i sądów wojskowych. W ten sposób realizuje się konstytucyjna zasada 

odrębności i niezależności władzy sądowniczej. 

Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej nakazał przywrócenie zawieszonych sędziów 

do orzekania, czyli decyzje karne wydane przez Izbę Dyscyplinarną są nieważne. 



Tymczasem PiS wykombinował i zastąpił Izbę Dyscyplinarną Izbą Odpowiedzialności 

Zawodowej z tym samym składem swoich „sędziów”; przywrócił do pracy jednego sędziego, ale 

na inne stanowisko; wreszcie PiS uznał, że skoro uchwalił ustawę o Sądzie Najwyższym, to 

zreformował ustrój sądownictwa, a tym samym wypełnił wszystkie warunki nakazane przez 

Trybunał Sprawiedliwości UE. Unia jest innego zdania i za niewykonywanie Polska jest 

obciążana karą miliona euro dziennie]. 

KKZ: – …Każdemu należy się prawo do bezstronnego i niezależnego sądu. 

 

AW: – Przyszłość ustawy wartej miliardy unijnych euro, ale i wartość to coś więcej, to 

kształt praworządności. Jak bardzo tę ustawę chcą poprawić w Senacie senatorowie? Czy da się 

ją poprawić, żeby praworządność uratować, o tym: 

Maciej Knapik: – Marszałek Grodzki po rozmowach z Reyndersem [Didier Reynders, 

europejski komisarz do spraw sprawiedliwości] i komisarz Jourovą zajmującymi się 

praworządnością mówi tak: Ocena tego, co w Brukseli czytano po wypocinach sejmowych jest 

negatywna. [Ale to chciałoby się usłyszeć od Brukseli]. 

W nowej izbie dyscyplinarnej w Sądzie Najwyższym, zwanej izbą odpowiedzialności 

zawodowej mają zasiadać sędziowie z co najmniej 7-letnim stażem… 

[To zobaczymy. Raczej widziałbym powołanie Izby Odpowiedzialności Zawodowej 

Rządu i Administracji Państwowej].  



♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – maj 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-05-01 5 996 748 116 059 234 0 5 555 111 

2022-05-02 5 996 935 116 059 188 0   

2022-05-03 5 997 825 116 069 890 10   

2022-05-04 5 997 998 116 070 173 1   

2022-05-05 5 998 909 116 099 912 29   

2022-05-06 5 999 517 116 123 611 25   

2022-05-07 6 000 217 116 137 704 14   

2022-05-08 6 000 416 116 137 199 0 3 677 79 

2022-05-09 6 000 600 116 137 184 0   

2022-05-10 6 001 327 116 149 727 12   

2022-05-11 6 001 893 116 164 566 15   

2022-05-12 6 002 394 116 175 500 11   

2022-05-13 6 002 863 116 186 469 11   

2022-05-14 6 003 297 116 207 434 21   

2022-05-15 6 003 436 116 207 139 0 3 019 70 

2022-05-16 6 003 531 116 207 95 0   

2022-05-17 6 004 041 116 217 512 10   

2022-05-18 6 004 427 116 230 388 13   

2022-05-19 6 004 786 116 242 359 12   

2022-05-20 6 005 101 116 255 315 13   

2022-05-21 6 005 436 116 268 336 13   

2022-05-22 6 005 531 116 268 95 0 2 100 61 

2022-05-23 6 005 596 116 268 65 0   

2022-05-24 6 006 015 116 284 420 16   

2022-05-25 6 006 298 116 290 284 6   

2022-05-26 6 006 547 116 299 249 9   

2022-05-27 6 006 809 116 305 262 6   

2022-05-28 6 007 073 116 311 264 6   

2022-05-29 6 007 156 116 311 83 0 1 627 43 

2022-05-30 6 007 238 116 311 82 0   

2022-05-31 6 007 584 116 318 346 7   

♣ 



2022-06-01 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5891 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 256 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty ósmy dzień 

 

AW: – Iga Świątek w półfinale Roland Garros. 

 

AW: – Sędzia Juszczyszyn miał wrócić do pracy w sądzie, ale jak się okazuje, wciąż nie 

może. Te kłody pod nogami nazywa wprost represją i jawnym przykładem jak nie działa 

w Polsce praworządność. Ustawa, która ma tę praworządność przypudrować, od rana jest 

dyskutowana w Senacie, najpierw w komisji, teraz na posiedzeniu; co z tej dyskusji wynika 

przed jutrzejszą wizytą szefowej Komisji Europejskiej w Polsce: 

Arleta Zalewska z Senatu: – …Komisja Europejska pozytywnie zaopiniowała Krajowy 

Plan Odbudowy dla Polski. 

Krzysztof Kwiatkowski, koło senatorów niezależnych: – rząd PiS oszukuje. Przywrócimy 

sędziego Juszczyszyna, ale od razu go przesuniemy do wydziału, w którym nigdy nie pracował – 

i takie rzeczy chcemy wyeliminować… W Polsce sędzia musi mieć gwarancję, że sędzia nie 

podlega żadnym naciskom politycznym… 

 

AW: – Zmasowany atak na Siewierodonieck, ruscy zajęli trzy czwarte miasta, ale to 

miasto to już mina. Prezydent Zełenski przyznaje, że Ukraina traci około stu żołnierzy dziennie. 

Amerykanie znów zdecydowali, że znów wyślą Ukraińcom broń za 700 milionów dolarów. 

[Kiedyś w przyszłości się okaże, co zostało zrealizowane. Już nie mówi się o 40 miliardach 

dolarów dla Ukrainy]. 

Monika Krajewska: – Atakowany z każdej strony z niezwykłą zaciekłością, to mogą być 

ostatnie dni obrony Siewierodoniecka. Część ukraińskich oddziałów powoli się wycofuje. 

To decyzja bolesna, ale konieczna. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziś chciałbym zwrócić się do wszystkich, 

którzy starają się pośpieszać naszych żołnierzy albo sugerować, w jaki sposób powinna działać 

na polu bitwy. Szanujemy każdą opinię, ale najbardziej życie naszych żołnierzy. 

MK: – Siewierodonieck zamienia się w ruinę, ruscy zrzucają bomby, gdzie popadnie, 

trafiają w fabryki, w których przechowuje się niebezpieczne chemiczne substancje… prezydent 

Zełenski przyznaje jednak: tracimy od 60 do 100 żołnierzy dziennie. Potrzebujemy broni. Cenne 

dostawy wyślą wkrótce Amerykanie. 

Joe Biden, prezydent USA w The New York Times 

Zdecydowałem, że dostarczymy Ukraińcom bardziej zaawansowane systemy 

rakietowe i amunicję, która umożliwi im bardziej precyzyjne uderzanie w kluczowe 

cele na polu bitwy w Ukrainie. 

MK: – …ich dostawa ma być kwestią tygodni. Dojczland zdecydował się dostarczyć 

Ukraińcom najnowocześniejszy system rakietowy, jaki posiadają. Kolejna pomoc płynie też 

z Polski, tym razem humanitarna. To Borodzianka i otwarte miasteczko domków 

kontenerowych, w ośrodku schronienie znajdzie 350 osób, które utraciły mieszkania w wyniku 

inwazji. 

 



AW: – …Teraźniejszość to koszmar. Dzieci po samobójczych próbach leżą w szpitalu na 

materacu na podłodze. 

Katarzyna Górniak: – Osobiste rzeczy w plastikowym pudełku i spanie na podłodze na 

korytarzu – tak się w Polsce leczy dzieci z problemami psychiatrycznymi. W szpitalu 

Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego łóżek na psychiatrii dziecięcej jest 20, pacjentów 

dwa razy więcej. To nie są warunki, w których stan może się polepszać. To nie jest pojedynczy 

problem jednego szpitala. W całej Polsce przemęczony personel zwalnia się z pracy, 

przepełnione oddziały wstrzymują przyjęcia, ale karetki nie przestają przywozić kolejnych 

dzieci w dramatycznym stanie. W niektórych szpitalach obłożenie przekracza już 300%, prawie 

pół miliona dzieci; tylko do szóstego roku życia ma w Polsce stwierdzone różne zaburzenia 

rozwojowe. Pandemia pogorszyła i tak fatalną już sytuację. Dziś wmurowano tu akt erekcyjny, 

za rok to miejsce wypełni się pacjentami i personelem. 

 

AW: – Kiedy PiS rozdaje czeki na planszach, ekonomiści łapią się za głowę; inflacja jest 

najwyższa od 24 lat i nie wolno dolewać oliwy do ognia. 

Paweł Płuska: – Inflacja w maju sięgnęła 13,9%.  

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – rząd 

rozdaje, rozdaje, rozdaje, stwarza warunki, żeby wydawać, żeby pompować tą [tę] inflację i rząd 

w tej chwili zamiast gasić pożar, tak jak to robią inne rządy we wszystkich krajach na świecie, to 

rząd dolewa benzyny do ognia. 

Goldman Sachs 

„Prognozujemy podwyżkę stóp procentowych o 75 punktów bazowych do poziomu 

+6,00% na czerwcowym posiedzeniu Rady Polityki Pieniężnej”. 

 

AW: – Jak zapowiedział, tak właśnie zrobił. Donald Tusk pożegnał się z IPP, to 

Europejska Partia Ludowa, ale dla Tuska teraz polska partia jest na pierwszym planie. 

Maciej Sokołowski, Rotterdam: – To był ostatni kongres Europejskiej Partii Ludowej, w 

którym Donald Tusk wziął udział jako jej przewodniczący. Od dziś nie pełni już żadnej funkcji 

we władzach partii i pierwszy raz od 8 lat, gdy został szefem Rady Europejskiej, nie będzie miał 

żadnego gabinetu w Brukseli. Nowym szefem EPP jest teraz Dojcz Manfred Weber europoseł z 

bawarskiej CSU. Tusk już nie kandydował, by całkowicie zająć się polityką w Polsce. 

Donald Tusk, Rotterdam: – Powrót do polskiej polityki i podjęcie tego ostatecznego boju o 

zwycięstwo w Polsce było nie do połączenia. Jestem człowiekiem odpowiedzialnym i to są 

wszystko, to są zajęcia na 24 godziny na dobę. 

MS: – Europejska Partia Ludowa na szczytach Unii nie jest już tak silna, jak przed laty, 

gdy jej przedstawiciele rządzili we Francji, Italii, w Polsce czy jeszcze niedawno jak Angela 

Merkel w Dojczlandzie. Ale ciągle ma najwięcej głosów w Europarlamencie i należą do niej 

szefowa Parlamentu oraz szefowa Komisji Europejskiej. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Wracasz, mój drogi, do 

swojego kraju, by znów walczyć o wolność. Powodzenia – mój przyjacielu – i Donaldzie 

pamiętaj, gdy znów się spotkamy, zobaczę cię, jak powiedziałeś, jako premiera. 

MS: – W tym gronie znajdziemy też ukraińskich polityków: Julia Tymoszenko i Petro 

Poroszenko przyjechali do Rotterdamu, a kongres był poświęcony przede wszystkim wojnie w 

Ukrainie. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Rotterdam. 

 

AW: – Ile kosztuje dziecko? Jego nauka, rozwój, jedzenie i ubranie? Miłość do dziecka to 

jedno, ale utrzymanie go to drugie. Eksperci z Centrum Adama Smitha wyliczyli wszystko do 

osiemnastego roku życia. 

Marzanna Zielińska: – Zanim dziecko wejdzie w wiek dorosły, czyli do 18 roku życia, 

trzeba będzie wydać na jego wychowanie 265 tysięcy złotych; przy dwójce dzieci będzie to już 

439 tysięcy. Te koszty rosną z każdym rokiem, pochłaniają nawet 30% dochodów rodziny. I 

byłyby jeszcze wyższe, gdyby nie pandemia i inflacja. 

Koszt wychowania dziecka do 18 roku życia 

Źródło: Centrum im. Adama Smitha 

2014 rok – 211 tysięcy złotych 



2015 rok – 210 tysięcy złotych 

2016 rok – 214 tysięcy złotych 

2017 rok – 228 tysięcy złotych 

2018 rok – 238 tysięcy złotych 

2019 rok – 244 tysięcy złotych 

2020 rok – 254 tysięcy złotych 

2021 rok – 265 tysięcy złotych rzeczywiste koszty utrzymania dziecka w 2021 r. 

  280 tysięcy złotych koszty zapewniające utrzymanie konsumpcji 

na poziomie roku 2020 

2022 rok – 300 tysięcy złotych koszty zapewniające utrzymanie konsumpcji 

na poziomie roku 2020 

MZ: – …pogłębia rosnący od dekady kryzys demograficzny, rocznie, w tym pandemia też 

pomogła, odnotowuje się mniej narodzin 

2021 rok – narodziny: 331 511 – zgony 519 517 

Źródło: Główny Urząd Statystyczny 

♣ 
2022-06-02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5876 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 220 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dziewięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

PK: – Bruksela zaakceptowała Polski Krajowy Plan Odbudowy, a dzisiaj do Warszawy 

przyjechała szefowa Komisji Europejskiej Ursula von der Leyen, najpierw spotkała się z 

premierem, potem też z prezydentem. Akceptacja dla Planu jest, ale to nie znaczy, że miliardy 

euro od razu do nas popłyną… 

Maciej Knapik: – W siedzibie Polskiej Sieci Energetycznej, co miało symbolizować 

nowoczesną energetykę i nowoczesność w ogóle finansowaną z Funduszu Odbudowy, Andrzej 

Duda i Mateusz Morawiecki akurat dzisiaj mówili, jak bardzo Polska jest europejska. 

Andrzej Duda: – Wszystko to co jest w ramach Unii Europejskiej sukcesem Polski, jest 

także w istocie sukcesem Unii Europejskiej. 

Mateusz Morawiecki: – Polska jest także po to, aby pomagać Unii Europejskiej i Unia 

Europejska może liczyć na Polskę. 

MK: – Politycy władzy nie są z reguły tak proeuropejscy, ale dzisiaj chodzi o pieniądze. 

Szefowa Komisji Europejskiej mówiła o akceptacji Polskiego Planu Odbudowy po miesiącach 

politycznej przepychanki i jest perspektywa kilkudziesięciu miliardów euro dla Polski, ale nie 

bezwarunkowo. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Pierwsza wypłata będzie 

możliwa, tylko jeżeli nowe prawo wejdzie w życie i zostaną spełnione wszystkie warunki. 

MK: – W szczegółowym opisie kamieni milowych czytamy, że sprawy dyscyplinarne 

sędziów: 

we wszystkich sprawach dotyczących sędziów, w tym dyscyplinarnych (…) sprawy 

powinny być badane przez niezależny i bezstronny sąd ustanowiony przez prawo 

Sprawy już rozpatrzone przez Izbę Dyscyplinarną powinny być powtórnie zbadane 

przez sąd wypełniający wymogi z Art. 19 Traktatu 

12 miesięcy na jej rozstrzygnięcie 

Ursula von der Leyen, dalszy ciąg: – Wdrożenie tego planu to realizacja naszego 

wspólnego celu: lepszej przyszłości dla Polaków, Polski i Europy. 

treść orzeczeń sądowych nie może być klasyfikowana jako przewinienie 

dyscyplinarne 

prawo do wysyłania pytań do Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej 



zapewnić w ramach procedur sądowych możliwość weryfikacji, czy sędzia spełnia 

wymogi niezależności, bezstronności i bycia ustanowionym przez prawo 

Paolo Gentiloni, europejski komisarz ds. ekonomicznych i monetarnych, wypowiedź 

z wczoraj – Będziemy oceniać bardzo skrupulatnie wypełnienie tych ustaleń 

MK: – Ogólnie chodzi o podniesienie standardów Unii [a dokładnie:] 

Standardy ochrony interesów Unii 

MK: – Jeśli władza ma dysponować miliardami Unii, to wszelkie wątpliwości, 

nieprawidłowości czy spory ma zbadać niezależny sąd, a nie sąd zastraszony przez władzę albo 

kolega władzy przebrany za sędziego. Wtedy to żadna ochrona, co wydaje się oczywiste. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości, prokurator generalny, KP PiS, Solidarna 

Polska: – Nie traktujemy tego rozwiązania jako czegoś, co na lepsze zmienia polskie 

sądownictwo; traktujemy jako zło konieczne i kompromis wynikający z realiów sytuacji. 

[O czym Ziobro mówi? Czy złem koniecznym jest ustrój sądownictwa stworzony przez 

Ziobrę? Czy też wymagania Komisji Europejskiej?] 

MK: – Ustawa tylko pozornie wypełnia unijne warunki. 

Reforma powinna wejść w życie przed końcem drugiego kwartału 2022 roku. 

 

Art. 19. Traktatu o Unii Europejskiej 

1. (…) Państwa Członkowskie ustanawiają środki zaskarżenia niezbędne do 

zapewnienia skutecznej ochrony sądowej w dziedzinach objętych prawem Unii. 

 

PK: – Gdy kluczową dla akceptacji Krajowego Planu Odbudowy ustawę likwidującą Izbę 

Dyscyplinarną głosowano w Sejmie, to posłowie PiS byli za odrzuceniem poprawek 

zgłoszonych przez opozycję. Wczoraj senatorowie PiS byli za ich przyjęciem, gdy do ustawy 

przywrócił je Senat. 

Głosowało 97 

ZA 97 

PRZECIW 0 Wstrzymało się 0 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Mam ciągle nadzieję, że te poprawki 

znajdą zrozumienie wśród większości sejmowej, bo ich odrzucenie, obawiam się, wpędzi nas 

ponownie w tarapaty. 

Jakub Sobieniowski: – Dzień później z tego optymizmu opozycji zostało niewiele albo nic, 

bo wicemarszałek z PiS-u, który wyjaśnił, że chociaż on i wszyscy senatorowie z PiS-u 

głosowali za ustawą razem z poprawkami opozycji, to nie są za ustawą razem z poprawkami 

opozycji. Głosowali za, ale są przeciw. 

Kosiniak-Kamysz: – Głosowali za naszymi poprawkami, bo zagłosowali za całością, to 

znaczy, że je popierają. Jeżeli kłamią, że je popierają i głosują tylko dla pokazu, dla picu, no to 

są oszustami. 

MK: – senatorowie PiS-u wcale nie musieli głosować za ustawą razem z poprawkami, ale 

się z tego nie cieszy… 

 

Jacek Tacik: – Znalazł się w miejscu, w którym większość nie chciałaby się znaleźć 

i widział rzeczy, których nie chciałaby zobaczyć. Cudem przeżył ruski ostrzał, ale rany okazały 

się poważne. Trafił tu do lwowskiego szpitala, tak jak tylu innych cywilów i żołnierzy, którzy 

byli gotowi zginąć za ojczyznę. 

Natalia Matolinietes, dyrektorka szpitala we Lwowie: – Gdyby tu zostali, byliby kalekami, 

nie mieliby szans na rehabilitację. Bez pomocy zachodnich partnerów nigdy nie wróciliby do 

normalnego życia. 

JT: – Do normalnego życia być może uda im wrócić i to dzięki polskim medykom, którzy 

wożą ukraińskich pacjentów do Polski, gdzie są odbierani przez ratowników z Hiszpanii 

i Norwegii, a dzisiaj z Dojczlandu. 

Jakub Bałaban, ratownik medyczny, fundacja Humanosh: – 20 karetek i 40 pacjentów, to 

raz w tygodniu od dwóch miesięcy, natomiast coraz częściej zdarzają się mniejsze konwoje. 

JT: – Od początku wojny polskim medykom udało się przewieźć ponad 300 ukraińskich 

pacjentów; każdego dnia polskie karetki przekraczają granicę z Polski do Ukrainy i z Ukrainy do 



Polski. I co istotne, robią to na własny koszt z inicjatywy i przy wsparciu fundacji Humanosh, 

ale bez środków rządowych. 

- Małżonka pochodzi z Ukrainy. 

JT: – Dla Macieja Dąbka ratownika z Warszawy to wystarczający powód, aby własną 

karetką ruszyć do miejsca, w którym toczy się wojna; choć przekroczyć granicę było ciężko. 

- że ja nie wrócę, osierocę dzieci. W końcu się odważyłem, bo stwierdziłem, że kolejny 

zespół, kolejna karetka jest w stanie zabrać jednego pacjenta lub dwóch pacjentów. 

JT: – W polskim konwoju jest kilka zagranicznych karetek z Dojczlandu i Wielkiej 

Brytanii, nie ma ukraińskich, bo one są potrzebne na miejscu, ale to nie znaczy, że wśród 

ratowników nie ma Ukraińców. 

Olga, ukraińska lekarka: – To jest moja ojczyzna, to jest moi ludzi i jak wy Polacy 

pomagacie, a my nic nie będziemy robić, tak prosto nie dam rady żyć. 

JT: – Samolot do Dojczlandu na leczenie i rehabilitację to nowy rozdział w ich życiu. 

Trudno sobie wyobrazić, by mógł być otwarty bez bezinteresownej pomocy medyków z Polski. 

Jacek Tacik, Fakty. 

 



PK: – Ministerstwo środowiska przypomina, że w lesie można szukać drewna na opał. 

[Przecież jest zakaz palenia w piecach drewnem]. 

Magda Łucjan: – Ministerstwo klimatu: 

Decyzja 42 Dyrektora Generalnego Lasów Państwowych 

w sprawie wytycznych kierunkowych wspierających nabywania przez konsumentów 

– odbiorców indywidualnych surowca drzewnego do celów opałowych została 

przyjęta 26 maja 2022 r. Jej wprowadzenie stanowi reakcję na wzrost cen energii 

oraz materiałów opałowych. Resort klimatu i środowiska dokłada wszelkich starań, 

aby zapewnić dostępność drewna opałowego dla gospodarstw domowych. Ma to 

szczególne znaczenie dla mieszkańców terenów wiejskich, małych miasteczek, 

których gospodarstwa domowe nie są włączone do gminnych lub miejskich 

systemów ciepłowniczych. 

W praktyce postanowienie Decyzji oznaczają, że drewno najniższej jakości, 

w pierwszej kolejności może zostać kupione przez lokalnych mieszkańców. W ten 

sposób Lasy Państwowe starają się przeciwdziałać inflacyjnym rosnącym cenom 

energii. 

„Cały czas obowiązuje, za zgodą leśniczego, możliwość zbierania gałęzi na opał. W 

tym roku po rozpoczęciu wojny w Ukrainie i zawirowaniu rynku energii wzrosły 

zapytania do nadleśnictw o wskazanie terenu i zgodę na pozyskiwanie drewna 

opałowego w lokalnych lasach. Priorytetowo należało zadbać, by pierwszeństwo 

samopozyskiwania drewna miały społeczności lokalne” 

- powiedział wiceminister klimatu i środowiska Edward Siarka. 

Zastosowanie przemysłowe drewna opałowego, o którym w ww. Decyzji, ze 

względu na jego niską jakość, jest mocno ograniczone. Należy przy tym podkreślić, 

że drewno w lasach zarządzanych przez PGL LP, nigdy nie było pozyskiwane w celu 

spalania jako surowiec opałowy, wykorzystywane jest jako drewno najniższej 

jakości, obarczone jest wieloma wadami, głównie z wierzchołkowych części drzew. 

Dyrekcja Generalna Lasów Państwowych przygotowała wytyczne dotyczące wsparcia 

możliwości nabywania przez konsumentów. 

MŁ: – W lasach już ustawiają się kolejki do zbierania gałęzi. 

Jacek Sidorko, Nadleśnictwo Kliniska: – Cena takiego chrustu to jest 12 złotych za metr 

[sześcienny]. 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi: – Palenie drewnem 

jest paleniem ekologicznym [?!], więc tu nic nie stoi na przeszkodzie, żeby z tego korzystać. 

MŁ: – A to, mówiąc wprost nieprawda. 

Piotr Siergiej, polski alarm smogowy: – Namawianie do spalania tego drewna będzie 

oznaczało, że ta jesień, ta zima będzie miała bardzo złe powietrze, ponieważ będziemy spalać, 

po pierwsze w kopciuchach, a po drugie, najprawdopodobniej wilgotne drewno. 

Wzrost cen opału: styczeń 2021 – kwiecień 2022 

Węgiel Orzech kl. I – cena PLN/tona (z 881 na 2500) 

Pellet kl. L – cena PLN/tona (z 918 na 1736) 

Drewno kominkowe – cena PLN/m3 (z 213 na 317) 

 



Maciej Woroch, Londyn: – Taki jubileusz zdarza się pierwszy raz w historii, nic więc 

dziwnego, że Brytyjczycy i turyści z całego świata chcą tu być, by przeżyć go jak najpełniej. 

Uroczystości obchodów 96 urodzin królowej i 70-lecia jej panowania rozpoczęła paradna 

musztra irlandzkiej gwardii. Obowiązki monarchini w czasie ceremonii wypełniał z balkonu 

książę Karol. Ale salut żołnierzy królowa odebrała osobiście, stojąc na balkonie Pałacu 

Buckingham – to miał być dowód na to, że Elżbieta II wciąż chce wykonywać obowiązki 

zwierzchnika sił zbrojnych. 

Na balkonie królowa pojawiła się na zakończenie parady i przelot 70 maszyn królewskich 

sił powietrznych. Obok niej stali tylko wypełniający swoje publiczne obowiązki członkowie 

rodziny. Świętowanie potrwa do niedzieli. Jutro królowa ma być w katedrze świętego Pawła na 

nabożeństwie dziękczynnym. W sobotę tu przed Pałacem Buckingham wielki 

koncert. Dziękując uczestnikom świętowania, królowa napisała, by jubileusz był okazją do 

stworzenia pięknych wspomnień i refleksji nad tym, jak ich kraj zmienił się przez ostatnich 

siedem dekad. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

♣ 
2022-06-03 piatek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5908 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 236 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – setny dzień 

 

Michał Tracz: – W tym zdaniu nie ma mowy o żadnej dwuznaczności, to jasny i konkretny 

komunikat. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej w Warszawie: – 

Zatwierdzenie tego planu wiąże się z wyraźnym zobowiązaniem Polski w zakresie niezawisłości 

sądownictwa. 

MT: – To jednoznaczny warunek Komisji Europejskiej, że pieniądze z Krajowego Planu 

Odbudowy popłyną do Polski tylko, jeśli rząd spełni warunki i zreformuje wymiar 

sprawiedliwości. 

Ursula von der Leyen, dalszy ciąg: – Pierwsza wypłata będzie możliwa tylko wtedy, kiedy 

nowe prawo zostanie wdrożone i spełnione zostaną wszystkie zapisy umowy. 

[…] 

Ursula von der Leyen, dalszy ciąg: – Nie jesteśmy na końcu drogi, jeśli chodzi o 

praworządność w Polsce. 

Frans Timmermans, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Zatwierdzenie planu 

odbudowy nie zamyka dyskusji, ona będzie prowadzona, a my będziemy dalej dążyć do 

zapewnienia niezależności sądownictwa. 

[…] 

 

PK: – Wszyscy byli prezydenci stali się patronami porozumienia w sprawie obywatelskiej 

kontroli wyborów, a zaangażowała się w niej niemal cała opozycja. Mówią o możliwych 

manipulacjach czy wręcz fałszerstwach wyborczych: okręgi, ordynacja i nawet terminy 

wyborów mogą być układane tak, żeby zapewnić PiS zwycięstwo. 

Maciej Knapik: – To ma być realne rozwiązanie, strona internetowa, gdzie można zgłosić 

się do kontroli wyborów: 

Zarejestruj się na: 

okw.info.pl 

obywatelska kontrola wyborów 

Zostań obserwatorem lub mężem zaufania 

Zapewniamy szkolenie i dokumenty potrzebne do obserwacji 

Źródło: Komitet Obrony Demokracji 

[…] 



PK: – Rekordowo droga benzyna: 

efecta 95 – 8,19 

efecta diesel – 7,69 

LPG – 3,79 

 

Straty ruskiej armii 

Źródło: Sztab Generalny Sił Zbrojnych Ukrainy 

30 950 żołnierzy 

1 367 czołgów 

3 366 transporterów opancerzonych 

210 samolotów 

Andrzej Zaucha: – …Teraz próbują zamknąć w całości obwody doniecki i ługański. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Siły zbrojne Ukrainy są na miejscu. 

Najważniejsze – naród naszego państwa jest na miejscu. Bronimy Ukrainy już sto dni. 

Zwycięstwo będzie nasze. 

AZ: – Do tego jeszcze droga daleka. Linia frontu na wschodzie Ukrainy ma ponad tysiąc 

kilometrów długości, a ruscy okupują jedną piątą ukraińskiego terytorium. Dlatego dostosowują 

swoje plany do sytuacji, trwają walki o Siewierodonieck i Lisiczansk, gdzie sytuacja 

mieszkańców jest dramatyczna. Tylko tak [palenisko na cegłach, gar z gotującą się wodą, cztery 

termosy] można przygotować coś do zjedzenia przy nieustannym huku artylerii. 

Pani: – Prądu nie ma, wodę do picia musimy przynieść, dziękujemy strażakom, że ją 

rozwożą. 

Ołeksij Reznikow, minister obrony Ukrainy: – kreml chce to przekształcić w przeciągającą 

się wojnę. Na południu Ukrainy mamy na to dowody, bo zamiast atakować, ruscy budują 

głębokie linie obrony. 

AZ: – W jednym z ukraińskich miast akcja upamiętniająca 262-dwoje dzieci zabitych 

podczas tej wojny [w równych szeregach jednakowe krzesła, a na każdym pluszak]. 200 tysięcy 

dzieci według ukraińskich władz mogło przymusowo zostać wywiezionych do rosji – to też 

sposób na niszczenie narodu. 

Iryna Wenediktowa, prokurator generalny Ukrainy: – Od pierwszych dni wojny 

wszczęliśmy postępowania w sprawie ludobójstwa. Trudno je prowadzić, bo musimy odnaleźć 

wszystkie rodzaje dowodów. Przymusowy wywóz dzieci jest jednym z elementów ludobójstwa. 

AZ: – bo w rosji nawet przedszkolaki bierze na cel kremlowska propaganda. [dzieci 

w trójszeregu, wojskowych mundurach, starsi na furażerkach mają czerwone gwiazdy, na 

klapach z wstążki litera Z] śpiewają, że są z Putinem. Andrzej Zaucha, Fakty. 

♣ 



2022-06-04 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5908 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 254 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pierwszy dzień 

 

PK: – Iga Świątek wygrywa po raz drugi French Open, ale to też szósty z rzędu wygrany 

turniej i trzydziesty piąty wygrany mecz. Czas: 1:08; wynik: 2:0; sety: 6:1 i 6:3. Euforia! 

 

PK: – 33 lata temu cały świat patrzył na Polskę i zwycięstwo polskiej wolności, to były 

pierwsze po wojnie przynajmniej częściowo wolne wybory. Nigdy później tak wielu z nas nie 

wzięło udziału w wyborach do parlamentu. W rocznicę tamtego 4 czerwca dziś zaczyna się 

wielka obywatelska inicjatywa „Tour de Konstytucja”. 

 

PK: – Bez sensacji i bez wielkich zapowiedzi, ale z wezwaniem do mobilizacji Jarosław 

Kaczyński przemawiał dziś na konwencji PiS w Markach [pod Warszawą]. Więcej było o tym, 

co PiS już zrobił przez ostatnie lata i na co wydano pieniądze niż konkretów, co dalej. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …był tylko jeden mówca: 

Jarosław Kaczyński: – Ogłaszam mobilizację Prawa i Sprawiedliwości i całej 

Zjednoczonej prawicy! 

Bezpośrednie dotarcie do społeczeństwa po prostu z prawdom [z prawdą]. Nigdy żaden 

rząd nie uczynił dla Polski co my. 

Mamy Centralny Port Komunikacyjny -CPK – to jest naprawdę olbrzymia inwestycja. 

Gdyby jeszcze nie donosili na nas, nie intrygowali bez przerwy, gdyby nie zdradzali 

polskich interesów narodowych. 

KKZ: – …Ani słowem Jarosław Kaczyński nie wspomniał o Krajowym Planie Odbudowy. 

JK: – To jest objazd kraju, wypróbowana metoda, premier się zgłosił. Dziękuję ci 

Mateuszu. 

Ale czy powiedzieliśmy, że nie mamy guzików do naciskania? 

Wiem jedno, inflację opanujemy. Nie chcę powiedzieć, że w tym wypadku daliśmy radę, 

ale damy radę. 

 

PK: – Przyjęliście uchodźców z Ukrainy z otwartymi sercami. Powinniście być z siebie 

dumni – tak na zorganizowanej prze lewicę „Europa równych szans” mówił Franz Timmermans. 

Aleksander Kwaśniewski zapewnił, że miejsce Ukrainy jest w Unii Europejskiej. Ale mowa była 

też o tym, co potrzebne jest w Polsce. 

 

Paweł Szot: – Tylko w ciągu ostatniej doby do Polski wjechało ponad 22 tysiące ludzi 

[Ukraińców]. Nie mają nic, tak jak pani Mirosława, która z dwoma córkami przyjechała do 

Krakowa. Teraz trafi do nich „solidarna paczka”, to specjalna edycja „szlachetnej paczki” 

skierowana do uchodźców z Ukrainy, wsparcie inne niż to, które czeka na nich w punktach 

recepcyjnych. 

- paczka jest przeznaczona dla konkretnej rodziny: to czasem jest kurs języka polskiego. 

To czasami jest pomoc psychologiczna 

PS: – Właśnie opublikowano listę potrzebujących i potrzeb – wolontariusze dotarli do 

ponad tysiąca rodzin, ale będzie ich więcej. Jak pomóc? Należy wejść na stronę paczki, wybrać 

rodzinę i przygotować dary według listy. 

W akcji weźmie udział między innymi Iga Świątek. 

♣ 
2022-06-05 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 5908 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 



 

Polska – 62 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto drugi dzień 

 

PK: – … Mówiliśmy o tym w Faktach, że przy takiej inflacji, jaką mamy, 7 złotych, nawet 

8 złotych za litr benzyny za jakiś czas wyda się nie najgorszym wspomnieniem, bo może być 

jeszcze drożej. Wczoraj na konwencji PiS prezes mówił o inflacji i mówił, że to nie jest tak, że 

nie mamy guzików do obniżania cen, ale czy jest pomysł, jakie guziki nacisnąć? 

 

Katarzyna Sławińska: – Rakiety i eksplozje, w Kijowie znów strach. To pierwsze takie 

uderzenie po kilku tygodniach pokoju. 

Konrad Borusiewicz, TVN24, Kijów: – To efekt porannego ostrzału. Pięć rakiet miało być 

wystrzelonych aż z Morza Kaspijskiego. Cztery spadły na teren kijowskich zakładów 

kolejowych. Dyrektor tego zakładu przed chwilą przekonywał, że nieprodukowana jest tutaj 

żadna wojskowa maszyneria, żadna wojskowa technika, jedynie pokojowa produkcja. 

KS: – W Siewierodoniecku walka o każdą drogę, każdą ulicę. Ukraińskie siły kontrolują 

już [tylko] połowę miasta. 

Serhij Hajdaj, szef władz obwodu ługańskiego: – Naprawdę potrzebujemy artylerii 

dalekiego zasięgu; ruscy posuwają się krok po kroku, używając artylerii, samolotów i 

moździerzy i wszystko niszczą. Jak tylko dostaniemy wystarczająco dużo zachodniej broni 

dalekiego zasięgu, odeprzemy ich od naszych pozycji. 

KS: – To największy w Ukrainie drewniany monaster – Ławra Świętogórska, ukrywało się 

tu 300 uchodźców [płonie], ukraińska armia ostrzega, że ruscy wzmacniają siły i szykują się do 

nowego uderzenia na Słowiańsk [uderzą z Izium, Siewierodoniecka, Popasnej]. 

Mateusz Lachowski, dziennikarz, dokumentalista: – Wojna weszła w taką fazę naprawdę 

na wyniszczenie i tutaj wygra ten, kto poniesie jak najmniejsze straty, wygra ten, kto będzie miał 

jeszcze możliwości ofensywne. 

KS: – To już czwarty miesiąc ataków, zbrodni i śmierci. 

Ołeh Biłecki, dziennikarz telewizji Ukraina 24: – To jest takie zmęczenie Zachodu 

i zmęczenie Ukrainy. Dostaniemy faktycznie kraj zmarginalizowany, bo rozum wyjedzie, 

inwestycja wyjedzie i będzie to taka szara strefa pomiędzy rosją a Europą. I to zmęczenie to jest 

część realizacji tego planu. 

KS: – Ukraiński dziennikarz mówi, że putin gra na czas, na militarne i gospodarcze 

wyczerpanie Ukrainy. Zmęczenie wojną już wyraźnie widać na zachodzie Europy. Przywódcy 

Dojczlandu i Francji dzwonią na krym, a prezydent Mannuel Macron szokuje ostrzeżeniem: 

„Nie wolno nam upokarzać rosji, żeby w dniu, w którym zakończą się walki, 

zbudować wyjście drogą dyplomatyczną”. 

[Ale można upokorzyć Ukrainę, bo to nie jest mocarstwo, potem pozwolimy 

upokorzyć kolejne małe państwa, które staną na drodze mocarstwowej rosji, bo to 

nadal daleko do Francji]. 

KS: – Gdy putin szokuje Zachód choćby rosnącymi cenami węgla i benzyny. 

Agnieszka Legucka, Polski Instytut Spraw Międzynarodowych [fundacja?]: – Znając to, 

musimy cały czas wspierać Ukrainę nie tylko dla samej Ukrainy, ale również dla naszego 

bezpieczeństwa, bo putin, który zwycięży w Ukrainie, może pójść dalej i pójdzie dalej, jeżeli 

osiągnie tam swoje cele. 

[Słuszny głos, ale tak bardzo niemający znaczenia. Istotne jest, że Joe Biden zamilkł, że 

Boris Johnson milczy…] 

KS: – Dlatego Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy codziennie zwraca się do swoich 

obywateli i do Zachodu, apeluje o wsparcie, przypomina o wojnie i o najważniejszych słowach: 

Pokój. Zwycięstwo. Ukraina. 

 

PK: – To teraz o jednej z najważniejszych spraw, czyli co musi się stać, żeby było nas 

więcej, a dane są dramatyczne. Ostatnie lata pod względem liczby narodzin są jednymi z 

najgorszych od czasów drugiej wojny światowej. 



Marzanna Zielińska: – Pustka na porodówce, to nie epizod, to trend. Doktor Katarzyna 

Grekora, sama już w drugiej ciąży, diagnozuje płody i sama już wie jako matka i jako lekarka, 

dlaczego z każdym rokiem ciężarnych jest mniej: 

Katarzyna Zych-Krekora, lekarka, Instytut Centrum Zdrowia Matki Polki: – Odsetek wad 

też jest bardzo duży, ustawa antyaborcyjna, myślę, też ma na to duży wpływ – to jest pierwsza 

rzecz. Druga rzecz, ekonomia, a trzecia rzecz, sytuacja polityczna kraju. 

MZ: – Obserwacje lekarki potwierdzają konkretne liczby: 

55% kobiet uważa, że Polska nie jest dobrym krajem do założenia rodziny i 

realizacji w macierzyństwie. 

[Same kobiety są w stanie zmieść PiS, który jest przyczyną wszelkiego zła]. 

KZ: – Ponad połowa kobiet w Polsce nie chce mieć dziecka w Polsce z powodu: 

39% - brak wsparcia systemowego i dostępu do niezbędnych usług 

35% - ograniczone prawa obywatelskie 

22% - brak tolerancji 

Katarzyna Pawlikowska, SW research i garden of words: – Polki są ewidentnie zmęczone 

wpływem polityki i kościoła na nasze codzienne życie, na wychowywanie dzieci, na decyzje o 

zakładaniu rodziny. Polki chcą żyć spokojnie, chcą wychowywać swe dzieci według własnych 

zasad. 

KZ: – Decyzja Trybunału Konstytucyjnego pod przewodnictwem Julii Przyłębskiej, która 

zakończyła po 27 latach aborcyjny kompromis i doprowadziła do zakazu przerywania ciąży ze 

względu na ciężkie nieodwracalne upośledzenie płodu 

USTAWA 

z dnia 7 stycznia 1991 r. 

o planowaniu rodziny, ochronie płodu ludzkiego i warunkach dopuszczalności 

przerywania ciąży 

Art. 4a. 1. Przerwanie ciąży może być dokonane przez lekarza, w przypadku gdy: 

1) ciąża stanowi zagrożenie dla życia lub zdrowia kobiety ciężarnej, 

2) badania prenatalne lub inne przesłanki medyczne wskazują na duże 

prawdopodobieństwo ciężkiego i nieodwracalnego upośledzenia płodu albo 

nieuleczalnej choroby zagrażającej jego życiu, 

3) zachodzi uzasadnione podejrzenie, że ciąża powstała w wyniku czynu 

zabronionego, 

Punkt 2) (czerwony) stracił moc. 

tylko niechęć do rodzenia dzieci w Polsce wzmocniła. 

Małgorzata Mielcarek, autorka programu „kobiecy punkt widzenia” w TVN24go: – Wyrok 

Trybunału Konstytucyjnego i zaostrzenie prawa aborcyjnego to jest tak naprawdę zapalnik, coś 

co obnażyło wszelkie niedociągnięcia systemu, które istniały już do tej pory i po prostu obudziły 

dużo większą świadomość kobiet. 

KZ: – Z tą świadomością, że rządzący wybierają wrogie kobietom prawo, nie oferując nic 

w zamian, Polki uzbrojone w parasolki wyszły na ulice i piszą skargi do Trybunału Praw 

Człowieka w Strasburgu. 

Kamila Ferenc, prawniczka, Federacja Na Rzecz Kobiet i Planowania Rodziny: – Kobiety 

dzisiaj w Polsce traktuje jako ciało, które ma być przedłużeniem gatunku, a nie jako odrębną 

jednostkę, mimo że na gruncie Konstytucji czy standardów międzynarodowych to właśnie 

kobieta jest podmiotem praw, wolności. 

Czym się powinien zająć rząd? 

Źródło: Katarzyna Pawlikowska, SW Research i Garden of Words 

1 – zdrowie (system publicznej ochrony zdrowia) – 39% 

2 – ograniczenie inflacji – 34% 

3 – gospodarka (wyższe zarobki, miejsca pracy) – 28% 

4 – przywrócenie praworządności – 28% 

5 – zatrzymanie wzrostu podatków – 25% 

6 – ochrona środowiska – 17% 

7 – edukacja (szkoła, przedszkola) – 17% 



500+ to w opinii niechcących dzieci Polek kieszonkowe, a nie pomysł na rozwiązanie 

problemu, gdy sprowadzi się dziecko na świat. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

Książę Karol: – Jour Majesty. Mamy – Nadal tworzysz historię. Wśród pracy był czas też 

na zabawę, ale wiem, że tylko naprawdę budzi moją matkę do życia jesteście wy wszyscy – 

Ladies And Gentlemen. 

♣ 
2022-06-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5880 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 53 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzeci dzień 

 

AW: – Jest podpis ministra zdrowia, tylko pytanie pod czym? Czy to rejestr ciąż, czy to 

inwigilacja? Czy to kontrola? Kobiety zadają pytanie i mają powody, bo personel medyczny 

będzie zbierał o nich dodatkowe dane. Jakie dokładnie i po co? 

- Ja przede wszystkim poczułam ogromny strach. Nie wiadomo, w jakim celu taki rejestr 

może być wykorzystany? Kto będzie miał do nic wgląd? 

Magda Łucjan: – …Strach. To słowo, które ginekolodzy słyszą coraz częściej… Katalog 

danych zostaje rozszerzony o alergie, grupę krwi i ciążę. 

AW: – Kolejka po węgiel, a w niej już tysiące osób, na razie nie wiedzą, czym zimą 

ogrzeją swoje domy. Były hałdy, teraz ich nie ma, a do tego cena węgla wystrzeliła w kosmos. 

Rząd mówi, że pomoże. 

Paweł Szot: – …do trzech tysięcy za tonę. Kopalnie sprzedają węgiel trzy razy taniej niż 

pośrednicy. Polska Grupa Górnicza zerwała kontrakty z pośrednikami i narzuca ceny – około 

tysiąca złotych za tonę. Jednak od tego węgla nie przybędzie… Wydobycia z dnia na dzień 

zwiększyć się nie da. Według ekspertów tej zimy zabraknie w Polsce od 9 do 11 milionów ton 

tego surowca. Rząd szuka węgla między innymi w Kolumbii i w Australii. To węgiel droższy 

niż polski. 

 

Luis Garicano 

Polska musi spełnić warunki niezawisłości sądownictwa wymagane przez Trybunał 

Europejski. Jeśli @vonderleyen uwolni fundusze NextGen przed spełnieniem tych 

warunków, ocenimy Komisję (z @guyverhofstadt i @SophientVeld) 

Jeżeli komisarz von der Leyen przestanie spełniać swoją rolę strażniczki traktatów, 

Parlament powinien wycofać swoje zaufanie. 

 

Komisja doskonale wie, że rozwiązania ogłoszone przez polskie władze są czysto 

kosmetyczne. 

 

KONSTYTUCJA RP 

Art. 186. 

Krajowa Rada Sądownictwa stoi na straży niezależności sądów i niezawisłości 

sędziów. 

- Nowa Krajowa Rada Sądownictwa nie jest dziś tym, co opisuje Konstytucja – orzekła 

właśnie Izba Karna Sądu Najwyższego. Maciej Knapik, Fakty. 

Zbigniew Ziobro: – To są poprawki, które zmierzają do anarchizacji polskiego 

sądownictwa. 

 

AW: – Polityka w terenie, politycy z ludźmi, a to oznacza konfrontację z problemami. 

Pytanie numer jeden: Kiedy zatrzyma się drożyzna? I górą ten, kto na to pytanie konkretnie 

odpowie. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Przewodniczący [PO] od kilku tygodni jeździ po Polsce, 

rozmawia głównie o drożyźnie. Wezwanie prezesa PiS do objazdu kraju z satysfakcją nazywa 

naśladownictwem…  

Magdalena Rzeczkowska, minister finansów 

Jesteśmy świadomi tego, że zwiększanie wydatków publicznych może opóźnić 

schodzenie inflacji (…) 

(…) zamierzamy bardzo ostrożnie podchodzić do nowych wydatków 

O zaciskaniu pasa raczej nie mówi się na spotkaniach z wyborcami; skuteczniejsze jest 

atakowanie przeciwników i wręczanie prezentów… 

 

- Mateusz Morawiecki środki pieniężne zgromadzone w walucie polskiej: około 4,7 mln zł 

zamienił na obligacje skarbowe o wartości 4 600 460,00 zł 

AW: – Były premier Tusk o premierze Morawieckim: Nie powiedział Polakom, że będzie 

inflacja, ale sam o siebie zadbał. W oświadczeniu majątkowym premiera widać czarno na 

białym – obligacje, które mogły uratować przed inflacją, każdy przed inflacją chciałby się 

uratować, ale nie każdy tak jak premier zna ekonomiczne tajemnice państwa. 

Tusk: – Oszukali w żywe oczy… 

Paweł Płuska: – to słowa pod adresem premiera Morawieckiego i wicepremiera Sasina, 

którzy w zeszłym roku przekonywali, że inflacja bardzo nie wzrośnie i że w ogóle zaraz zacznie 

spadać. 

Tusk, dalszy ciąg: – Jest w tym coś głęboko niemoralnego… 

PP: – Obligacje Skarbu Państwa mogą skutecznie chronić przed inflacją. 

Tusk, dalszy ciąg: – Kilka miesięcy temu nie powiedział Polakom, że będzie inflacja, sam 

o siebie zadbał, sam wykupił obligacje, które zabezpieczyły jego pieniądze od inflacji. 

PP: – Jeżeli rzeczywiście wykupił obligacje indeksowane do poziomu inflacji, pytaliśmy o 

to kancelarię premiera, ale w odpowiedzi napisano nam jedynie, że w swym oświadczeniu 

zawarł informacje wymagane przez ustawę i kropka. 

Minister finansów: – Wszyscy mają taką samą wiedzę, bo ministerstwo zawsze w tym 

samym momencie ogłasza ofertę obligacyjną. 

PP – Czy rzeczywiście? Były członek Rady Polityki Pieniężnej kupił obligacje, bo 

spodziewał się, do czego mogą doprowadzić działania Banku Centralnego i premiera 

Morawieckiego, tyle że on, w przeciwieństwie do premiera, nie kreuje polityki finansowej; jak 

mówi: premier wiedział, do czego może doprowadzić… Jeśli kupił obligacje indeksowane do 

inflacji, to w tym roku mogą one mu dać kilkanaście procent zysku 

Bogusław Grabowski, ekonomista, były członek RPP: – …to nie jest nieodpowiedzialne, 

to jest bezczelne. Godziwie zabezpieczył premier Morawiecki siebie przed skutkami swojego 

nieodpowiedzialnego działania i narzucania inflacji, podatku inflacyjnego i marnotrawienia 

oszczędności życia Polaków. 

Jan Krzysztof Bielecki, były premier: – Jest problem inwestowania pieniędzy przez 

wysokich funkcjonariuszy państwa. 

Janusz Lewandowski, eurodeputowany PO: – Ja na przykład jako założyciel giełdy, 

współzałożyciel, nigdy nie grałem na giełdzie. 

PP: – Prawo zakazuje wykorzystywania do gry giełdowej wiedzy wewnętrznej takiej, jaką 

ma choćby prezes spółki: 

Kazimierz Krupa, publicysta ekonomiczny, kancelaria „Drawbridge”: – Sprytnie 

przechytrzył inflację. To jest klasyczny insiding, że pozyskał informacje, które nie są ogólnie 

dostępne i wykonuje ruchy, za to w Stanach Zjednoczonych idzie się do więzienia. 

 

AW: – Prezydent Zełenski tuż przy linii frontu razem z żołnierzami w ruinach miast 

w centrum ostrzału. Wizyta to zastrzyk siły i musi starczyć na długo, po Mariupolu dzielnie 

teraz broni się Siewierodonieck. 

Andrzej Zaucha: – …nagradza żołnierzy i krzepi bojowego ducha. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jestem dumny z każdego, którego spotkałem, 

z kim rozmawiałem, komu uścisnąłem rękę, komu udzieliłem poparcia. Przywiozłem pewne 



rzeczy wojskowym, jednak o tym nie będę mówił szczegółowo, ale przywiozłem też coś od nich 

– pewność. 

AZ: – ruska propaganda w ponad stu dni wojny wielokrotnie zapewniała, że ukraiński 

prezydent uciekł z kraju lub siedzi w bunkrze i się boi. Ale on wczoraj odwiedził Zaporoże, 

Sołedar i Lisiczańsk w tajemnicy, bo każde z tych miejsc jest w zasięgu ruskiej aryerii. 

Lisiczańsk przylega do Siewierodoniecka, gdzie trwają ciężkie walki. Zełenski spotkał się także 

z uchodźcami z Mariupola. Bo ruski prezydent od miesięcy nawet nie zbliżył się do ukraińskich 

granic, niemal nie spotyka się z ludźmi; kreml opublikował tylko to nagranie [wizyta 

w szpitalu]. Później okazało się, że ranni żołnierze to przebrani oficerowie jego ochrony; 

putin za to po raz kolejny grozi Zachodowi, który dostarcza Ukrainie coraz bardziej 

zaawansowane systemy rakietowe. 

putin: – jeśli będą one dostarczane, będziemy wyciągać wnioski i użyjemy naszych 

własnych środków uderzeniowych, by ostrzelać te obiekty, których dotąd nie atakowaliśmy. 

AZ: – Jednak Ukraińcy gróźb się nie boją [ale Amerykanie już tak], błagają zachód 

o kolejne dostawy. Brytyjczycy właśnie zapowiedzieli po Amerykanach, że dostarczą rakietowe 

systemy artyleryjskie M-270, a właśnie teraz ważą się losy jednej z kluczowych bitew na 

wschodzie Ukrainy, o Siewierodonieck. 

Serhij Hajdaj, szef obwodu ługańskiego: – Sytuacja dla nas znów tam się pogorszyła. Nasi 

chłopcy bronią się w strefie przemysłowej. 

AZ: – A to znaczy, że duża część miasta jest w rękach ruskich, a Ukraińcy bronią się 

w potężnych zakładach azotowych. Niemal na całej linii frontu ruscy przechodzą do obrony, ale 

wciąż ostrzeliwują miasta, a ukraińscy żołnierze zapowiadają walkę, dopóki choć jeden ruski 

żołnierz pozostanie w Ukrainie. Andrzej Zaucha, Fakty. 

 

AW: – Być albo nie być dla premiera Borisa Johnsona, w Wielkiej Brytanii dziś sądny 

dzień, a w tej chwili sądne głosowanie. Członkowie Partii Konserwatywnej decydują w sprawie 

votum zaufania dla premiera, który od dawna na brak zaufania sobie zapracował. 

Maciej Woroch: – …Partia Torysów 359 posłów, jeśli więcej niż połowa zagłosuje 

przeciwko swojemu szefowi, rozpoczną się wewnętrzne wybory, ale jeśli głosów będzie 179, 

Boris Johnson przez rok będzie nietykalny… 

♣ 
2022-06-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5855 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 339 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czwarty dzień 

 

AW: – Opowieści kontra problemy. Wizje kontra fakty. Rząd dziś się chwali Centralnym 

Portem Komunikacyjnym, którego nie ma. Jest za to kosmiczna inflacja i jest za to kłopot z 

węglem. 

Jakub Sobieniowski: – …Przekop miał kosztować miliard złotych, a kosztował dwa 

miliardy… 

 

AW: – Jesteśmy zdecydowani – i wybory samorządowe zapowiada wicemarszałek 

Terlecki pół roku później… 

 

AW: – 160 ukraińskich bohaterów do domu wróciło martwych, bronili Azowstalu, ale nie 

przeżyli, ci którzy żyją jeszcze nie mogą wrócić… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy, Office of the President of Ukraine: – 

Przewyższają nas liczebnie, są potężniejsi, ale mimo wszystko uważam, że mamy wszelkie 

szanse. 



Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – prezydent putin uniemożliwia 

dostarczenie żywności i agresywnie wykorzystuje swoją machinę propagandową. Myśli, że w 

ten sposób zmusi świat, by mu ustąpił i zniósł mu sankcje – to po prostu szantaż. 

- To fragment posiedzenia Rady Bezpieczeństwa ONZ, ambasador rosji wyszedł 

ostentacyjnie. 

- Szef Rady Europejskiej oskarżył putina o podsycanie światowego kryzysu 

żywnościowego i kradzież ukraińskiego zboża… Anna Czerwińska, Fakty. 

 

AW: – To jeden z największych [polskich] eksportowych kontraktów zbrojeniowych 

w ostatnim trzydziestoleciu – premier ogłasza, że sprzedajemy broń Ukrainie i ta broń będzie 

użyta na polu walki. 

 

AW: – Rafał Trzaskowski w programie na żywo i jego słowa, które mnie nie wypada 

nawet cytować. Jedno jest pewne, poszły w świat i mogły oburzyć, urazić albo zniesmaczyć nie 

tylko kobiety, choć kobiet dotyczyły najbardziej. 

Katarzyna Górniak: – …między historiami o przyjaciołach i muzyce Rafał Trzaskowski w 

wywiadzie powiedział to: 

Kuba Wojewódzki: – dlaczego mówisz naokoło, że słowo „bawidamek” znasz tylko 

z języka i frazeologii babci. Przecież masz świadomość, że byłeś przystojnym i jesteś, no, dzisiej 

[dzisiaj] zajętym? 

Rafał Trzaskowski: – Nie, nie. To chodziło o słowo „dupiarz”, kto mówi bawidamek? 

[Takie są programy Kuby Wojewódzkiego, a TVN już nie ma o czym nadawać]. 

 

AW: – Boris Johnson przetrwał, ale wbito mu w plecy 148 sztyletów – tyle na pokładzie 

partii ma buntowników i tylu pokazało wieczorne głosowanie. 

♣ 
2022-06-08 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5817 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 204 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto piąty dzień 

 

AW: – Stopy procentowe znowu w górę i poziom 6% jest najwyższy od 14 lat. Rada 

Polityki Pieniężnej podwyższa stopy już dziewiąty raz i to na pewno jeszcze nie koniec… 

Michał Tracz: – …inflacja wynosi już 13,9%... 

 

AW: – Ustawa o Sądzie Najwyższym wraca do Sejmu i już na początku dostaje nowy 

stary kształt. Komisja odrzuca poprawki Senatu te same, za którymi wcześniej głosowali 

senatorowie PiS – to oddala wizję miliardów dla Polski. Wizję praworządności też. 

[powtórzę: – wina Schetyny i Kosiniaka-Kamysza] 



Ustawa o Sądzie Najwyższym po poprawkach Senatu 

Propozycja prezydenta: likwidacja Izby Dyscyplinarnej 

[wnioski Senatu:] 

- unieważnienie decyzji Izby Dyscyplinarnej 

- odejście członków Izby Dyscyplinarnej z Sądu Najwyższego 

- [do nowej Izby] sędziowie z co najmniej 7-letnim stażem 

 

AW: – Z kulejącą praworządnością rzucamy się w oczy Europie i podczas debaty 

w Parlamencie [Europejskim] nie dało się tego nie zauważyć. Nie dało się też nie zauważyć, że 

praworządność to w Unii świętość. I obecne porozumienie z Polską tak mało w tym temacie 

wiarygodną nie wszystkim się w Brukseli podoba. 

Jakub Sobieniowski: – Takiej krytyki w Europejskim Parlamencie ta szefowa Komisji 

Europejskiej jeszcze nie przeżyła. 

- Komisja domaga się nawet minimum od rządu Polski 

Iratxe Gsrcia Pérez, eurodeputowana z Hiszpanii, Grupa Postępowego Sojuszu Socjalistów 

i Demokratów: – Chcemy zobaczyć rzeczywiste zmiany, a nie pozorowane. 

Nikolaj Villumsen, eurodeputowany z Danii, Grupa Lewicy: – Pani przewodnicząca, 

wzywam panią do wywiązania się ze swojego zobowiązania, bo inaczej nie będzie pani pasować 

do swojej roli. 

JS: – Europosłowie mają tak duże wątpliwości, czy porozumienie z polskimi władzami 

i obietnica wypłaty pieniędzy nie były przedwczesne, że Frakcja Liberałów zastanawia się nawet 

nad wnioskiem o votum nieufności wobec szefowej Komisji, która tak starała się przekonywać o 

swojej i Komisji stanowczości: 

Ursula von der Leyen w Parlamencie Unii Europejskiej: – Wszystkie zobowiązania 

zamienione w kamienie milowe muszą zostać wypełnione, zanim dojdzie do wypłacenia 

jakichkolwiek środków. Wiem, że niektórzy są tutaj sceptyczni, ale zapewniam, że nie dojdzie 

do wydania żadnych środków, do czasu zrealizowania tych reform. 

[Co Komisja Europejska uzna za zrealizowanie, bo PiS głosi, że już warunki zrealizował]. 

Ryszard Legutko, eurodeputowany PiS w Parlamencie: – W Polsce jest tysiąc razy więcej 

wolności niż w takim kraju jak Hiszpania, która jest rządzona przez niezwykle represywny i 

nieprzyjemny rząd. Co wy w ogóle mówicie? Zero posłów, zero wiedzy… 

JS: – Posłowie PiS-u najwięcej i najgorzej mówili o tej wiceszefowej Europarlamentu, 

chociaż ten atak oparty był na często powtarzanej przez PiS nieprawdzie: 

Dominik Tarczyński, eurodeputowany PiS: – Czy pani ma świadomość tego, w jaki 

sposób poczuło się wielu Polaków i Żydów głodzonych przez Dojczland w trakcie wojny? I czy 

ma pani zamiar przeprosić? 

Katarina Barley, eurodeputowana z Dojczlandu, Grupa Postępowego Sojuszu Socjalistów i 

Demokratów: – Wprowadzili państwo do debaty medialnej państwa słowa – to nie są moje 

słowa. 

JS: – Ta europosłanka nigdy nie mówiła o głodzeniu Polski, co dla PiS-u jest dowodem o 

głodzeniu Polski, nieprawdziwym dowodem. 

Bogdan Rzońca, eurodeputowany PiS: – Pani ataki na Polskę służą po prostu putinowi. 

Czy pani zdaje sobie z tego sprawę? 

Katarina Barley, dalszy ciąg: – To co robią Polacy, jest naprawdę heroiczne, ale nie ma to 

nic wspólnego z kwestią praworządności, to jest całkowicie w rękach polskiego rządu, aby te 

pieniądze zostały uwolnione. 

JS: – W europarlamencie i wczoraj, i zawsze rządu PiS-u najzacieklej bronił działacz partii 

Viktora Orbana, największego sojusznika putina… 

Alice Bah Kuhnke, eurodeputowana ze Szwecji, Grupa Zielonych: – Po prostu jesteśmy 

świadkami narodzin innej rosji. 

Beata Kempa, eurodeputowana PiS: – My byliśmy okupowani przez rosję przez blisko 50 

lat i wymordowano nam polskie elity; prosimy, żeby tutaj uważać na tego typu słowa. 

JS: – Pięknej i bolesnej historii Polski nikt wczoraj nie krytykował, wielu krytyków PiS-u 

zachwycało się postawą Polaków wobec Ukrainy i Ukraińców. Debata dotyczyła unijnych 

pieniędzy i praworządności w Polsce albo jej braku. Jakub Sobieniowski, Fakty. 



 

AW: – Informacja z ostatniej godziny i gorąca linia Waszyngton – Warszawa, przy 

telefonach Joe Biden i Andrzej Duda, i pytanie: o czym była ta rozmowa? 

Marcin Wrona, Waszyngton: – przez pół godziny prezydenci rozmawiali o dwóch 

zbliżających się szczytach: Szczyt w Bukareszteńskiej 9, czyli państw, które znajdują się na 

wschodniej flance NATO, odbędzie się w najbliższy piątek, gdzie? W Bukareszcie. Rozmowa 

dotyczyła również Madryckiego Szczytu NATO, który odbędzie się pod koniec czerwca. 

O szczegółach rozmowy telefonicznej Biden – Duda poinformował szef gabinetu polskiego 

prezydenta, minister Paweł Szrot: 

- Z całą pewnością spotkają się w Madrycie; co do wcześniejszych spotkań nie wiem… 

 

AW: – Trwa absolutnie heroiczna obrona Donbasu – mówi prezydent Zełenski… od teraz 

pomagają im czołgi z Polski. 

Andrzej Zaucha: – To symbol tego, co najbardziej niepokoi świat – terminal zniszczony 

przez ruskie rakiety w ukraińskim porcie ze zbożem Mikołajów drugi co do wielkości 

w Ukrainie. Z powodu blokady morskiej Ukraina nie może wyeksportować ponad 20 milionów 

ton zboża; ruscy bombardują elewatory i równocześnie twierdzą, że kwestia głodu w wielu 

państwach świata bardzo ich niepokoi. Proponują, by Ukraińcy usunęli ze swoich portów miny, 

które bronią je przed atakiem ruskiej floty i rozpoczęli eksport… Na południu Ukraińcy zaczęli 

odnosić sukcesy, są już kilkanaście kilometrów od Chersonia. Te czołgi mają odegrać ważną 

rolę w ofensywie, przekazane przez Polskę. Żołnierze chwalą czołgi za termowizory i lepsze 

silniki. 

♣ 
2022-06-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5826 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 274 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto szósty dzień 

 

AW: – Sejm za ustawą o Sądzie Najwyższym, ale przeciw kluczowym poprawkom 

Senatu… 

Morawiecki w Sejmie: – Platforma Obywatelska chciałaby zapewne, aby tam był jeden 

kamień milowy, który by dawał wam gwarancje powrotu do władzy, to byłby kamień młyński, 

taki który Polska miałaby przy szyi i nie daj Panie Boże, żeby coś takiego się nam przytrafiło. 

Niedoczekanie. 

Budka PO: – Pan jest bezradny i tą arogancką goebbelsowską propagandą próbuje pan 

przykryć drożyznę, inflację oraz to, że pan siebie i rodzinę zabezpieczył przed tym. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Parlament Europejski przyjął rezolucję wzywającą do 

niewypłacenia pieniędzy z KPO, dopóki polski rząd nie przywróci praworządności. 

 

AW: – Ten właściwy moment chyba się zbliża, że trzeba rąbnąć pięścią w stół – mówi 

Jarosław Kaczyński. A rąbnąć pięścią w stół chce z powodu Dojczlandu – bo nie rozliczyli się 

wobec nas z drugiej wojny światowej, a poza tym nie wiadomo, czy chcą się zbroić przeciw 

rosji, czy przeciw nam? Co jeszcze ciekawego było słychać w Sochaczewie, o tym: 

Jakub Sobieniowski: – Z tymi ludźmi [protestujący na ulicy] jak widać Jarosław 

Kaczyński się nie spotkał. Ale z wojenną grozą i groźbą, jakie opisał, zgadza się nawet opozycja 

– tak prezes PiS-u mówił o grozie wojny, jaką wywołała rosja: 

Kaczyński w Sochaczewie: – Wojna już, która przybrała charakter wojny o skali 

europejskiej, a nawet światowej… 

JS: – Tak Kaczyński mówił o zagrożeniu ze strony rosji i zaatakował Dojczland: 

Kaczyński w Sochaczewie: – Czy Dojczland chce się zbroić przeciw rosji czy przeciw 

nam, to ja nie wiem. 



JS: – Polscy żołnierze mają dojczlandzkie czołgi i stara się o następne… 

Morawiecki w Sejmie: – Wasz lider Tusk powiedział o tym, że polityka CDU 

dojczlanckiego rządu to błogosławieństwo dla Europy. 

Kaczyński 2019: – To nam należy zapłacić… 

Sikorski: – Jako minister obrony w rządzie Kaczyńskiego chcę powiedzieć: panie 

premierze, wojna na dwa fronty z rosją i Dojczlandem jednocześnie to bardzo zły pomysł. 

 

AW: – Kulisy wystąpienia i próba generalna: 

- Musimy naprawdę zrobić tutaj tak: prezes wchodzi, a my co? Ja ro sław! Ja ro sław! 

Krzyczymy dotąd, aż prezes powie: dziękuję, dziękuję. 

 

AW: – Inflacja rośnie, to rosną też stopy. Pod koniec przyszłego roku być może będzie 

możliwość obniżania stóp – to cytat prezesa NBP Adama Glapińskiego i prezesa Glapińskiego 

zacytuję dalej: Po męsku musimy zmierzyć się z tym, co mamy i na razie to przebiega dobrze. 

Jacek Tacik: – …żeby ulżyć kredytobiorcom, wszystkim, nie tylko tym w trudnej sytuacji, 

Sejm zdecydował o przyznaniu wakacji kredytowych. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – 

Wakacje kredytowe spowodują, że to podnoszenie stóp procentowych nie będzie odczuwalne. 

 

AW: – Chcę, żeby wrócił pokój, chcę też coś zjeść, bo jestem głodna – mówi kobieta 

z Lisiczańska, kiedy nad jej głową latają rakiety. Bombardowanie nie skończyło się, w Ukrainie 

trwa, dzień i noc w Lisiczańsku, Sołedarze czy wciąż w Charkowie. W Siewierodoniecku za to 

trwa bitwa zażarta i trudna. 

Katarzyna Sławińska: – To wciąż walka o każdą ulicę. Na zdjęciach satelitarnych 

dokładnie widać, jak zrujnowany jest ten rejon. Ukraińska armia twierdzi, że w 

Siewierodoniecku siły ruskie mają nawet od niej dziesięć razy więcej sprzętu i broni. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To bardzo zażarta bitwa, trudna, być może 

jedna z najtrudniejszych w całej tej wojnie. Jestem wdzięczny każdemu, kto walczy na tej linii 

frontu, w dużej mierze właśnie tam decydują się teraz losy naszego Donbasu. 

KS: – Ukraińcy wycofali się na przedmieścia. Armia bardziej niż utrzymać miasto chce 

zadać agresorom jak najcięższe straty, próbuje wciągnąć ruskich w krwawe walki. 

Serhij Hajdaj, szef władz obwodu ługańskiego: – Jeśli tylko szybko otrzymamy zachodnią 

broń artyleryjską dalekiego zasięgu, tak byśmy na równi mogli walczyć z ruską artylerią, to 

będziemy mogli wyzwolić miasto w ciągu dwóch, trzech dni. 

KS: – To Lisiczańsk po drugiej stronie rzeki [obok Siewierodoniecka] też pod ciągłym 

ostrzałem. I strach cywilów, czy uda się uciec na czas? To także los miasta Sołedaru, 

położonego na kluczowej dla przerzutu wojsk, zaopatrzenia i ewakuacji, drodze z Bachmutu do 

Siewierodoniecka, ruscy cały czas ją ostrzeliwują. Minister obrony Ukrainy podaje, że 

codziennie na froncie ginie stu ukraińskich żołnierzy, a pół tysiąca zostaje rannych – to 

potworna cena za podtrzymywanie wojny putina. 

Ukraińcom udało się odbić część ziem w rejonie Chersonia, na południu tak jak kilka 

tygodni wcześniej wyparli wojska ruskie z okolic Charkowa na północy, ale na miasto od kilku 

dni znów spadają ruskie rakiety. W nocy zginęły trzy osoby. 

To pokazowy proces dwóch Brytyjczyków i Marokańczyka walczących po stronie 

Ukrainy. Proruscy separatyści w Doniecku właśnie skazali ich na śmierć. Katarzyna Sławińska, 

Fakty. 

 

AW: – Ponad 30 krajów wysyła broń do Ukrainy i tę broń widać dokładnie w walce 

z rosją. M777, T72 – takie oznaczenia mówią tylko coś fachowcom i to ułamek tego, co pomaga 

Ukraińcom w wojnie. Wszystko, co można powiedzieć o tym, czym zbroi się Ukraina zebrał: 

Paweł Szot: – NATO-wska broń na froncie w Ukrainie. Ekipa CNN dotarła do ukraińskich 

żołnierzy obsługujących zachodnie haubice. 

Matthew Chance, dziennikarz CNN: – To M777. Według ukraińskich oficjeli Stany 

Zjednoczone dostarczyły do tej pory około 90 sztuk tej broni, wiele już trafiło na front. 



PS: – Do Ukrainy dociera lub niebawem dotrze coraz bardziej zaawansowane uzbrojenie. 

Oprócz karabinów, granatników, pojazdów opancerzonych i czołgów, to także wyrzutnie 

rakietowe Hajmar o zasięgu 80 kilometrów. Są też śmigłowce i samoloty szturmowe radzieckiej 

produkcji. Pomaga ponad 30 krajów. Liderów jest trzech: Stany Zjednoczone, Wielka Brytania i 

Polska. W wywiadzie dla dojczlandzkiego „Bild” Andrzej Duda ujawnił: 

„To było ponad 240 czołgów… Wysłaliśmy prawie sto pojazdów opancerzonych. 

Wysłaliśmy mnóstwo różnego rodzaju uzbrojenia: poczynając od broni ręcznej do 

indywidualnego użytku żołnierzy – do karabinów przez ogromne ilości amunicji, 

poprzez broń rakietową”. 

O wartości dwóch miliardów dolarów. 

Legendą tej wojny stała się już ręczna wyrzutnia rakiet przeciwlotniczych Piorun. 

[Wszystkiemu powyższemu kłam zadał sam prezydent Ukrainy. Ekipa CNN dotarła być 

może do jedynego egzemplarza haubicy, a czołgi przecież Polska sprzedała Ukrainie]. 

 

AW: – Ważne zmiany przy granicy z Białorusią: 183 miejscowości od 1 lipca wrócą do 

normalnego życia. Szef MSWiA ogłasza koniec zakazu przebywania w przygranicznej strefie. 

Graniczny mur wciąż jest w budowie. 

Mariusz Kamiński 

1 lipca przestanie obowiązywać rozporządzenie MSWiA o czasowym zakazie 

przebywania w 183 miejscowościach na obszarze przygranicznym województw 

podlaskiego i lubelskiego. 

Jednocześnie wojewoda podlaski wprowadzi zakaz przebywania w odległości 200 

metrów od linii granicy państwowej 

 

AW: – Dolna stawka PIT spada z 17 do 12%, Sejm dał zielone światło i ustawa czeka na 

podpis prezydenta. Uwaga, to nie jest jedyna zmiana, więc teraz ważne informacje między 

innymi dla rodziców i organizacji pożytku publicznego. 

Katarzyna Górniak sprzed Sejmu: – Choć zmiany w systemie podatkowym w Polsce mało 

kto rozumie, to akurat te zmiany zrozumieją wszyscy zainteresowani, czyli samotni rodzice. 

Sejm dzisiaj nieoczekiwanie przyjął dwie poprawki Senatu. Ta pierwsza poprawka przywraca 

wspólne rozliczanie samotnych rodziców z dziećmi, czyli te korzystne rozliczanie, które 

wcześniej odebrał im Polski Ład. 

Posłowie zgodzili się też na to, by obywatele mogli oddawać organizacjom pożytku 

publicznego nie 1% swoich podatków jak dotychczas, ale 1,5%. Wszystko dlatego, że przez 

zmiany w PIT te organizacje dostawałyby znacznie mniej pieniędzy i nie mogłyby pomagać tak 

skutecznie jak wcześniej. Te zmiany, dobre zmiany w podatkach miałyby wejść już w lipcu. 

 

Marek Nowicki: – Nie będzie reformy szpitali przed przyszłorocznymi wyborami. 

Zakładała ona podział szpitali na kategorie od A do D. W zależności od kategorii miały 

dostawać różne finansowanie. Ministerstwo zdrowia twierdzi, że robi to na prośbę samorządów. 

W ciągu siedmiu lat szpitale podwoiły zadłużenie: 

2015 r. około 10 mld zł 

2022 r. około 22 mld zł 

♣ 
2022-06-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6030 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 247 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siódmy dzień 

 

GK: – Przyjęta przez Parlament ustawa leży teraz na biurku prezydenta, ale nie wydaje się, 

by podpis Andrzeja Dudy miał wielkie znaczenie. Ustawa o Sądzie Najwyższym po odrzuceniu 



poprawek Senatu i tak nie spełnia warunków Komisji Europejskiej, a więc możemy nie dostać 

pieniędzy z Brukseli. 

Tusk: – Mleko się wylało. Znaczy Polska straciła wielką szansę finansową i polityczną. 

Maciej Knapik: – …Rozwiązania ustawy są pozorne – mówią o tym prawnicy. 

Dagmara Pawełczyk-Woicka, przewodnicząca nowej Krajowej Rady Sądownictwa: – W 

normalnym kraju, gdzie mamy normalne postępowania dyscyplinarne, takie postępowanie w 

tym przedmiocie zostałoby wdrożone. 

MK: – Czyli nie jesteśmy w normalnym kraju, sugeruje chyba trochę mimo woli 

koleżanka szkolna Zbigniewa Ziobry wybrana na stanowisko głosami PiS-u i Zbigniewa Ziobry. 

 

GK: – Zacznę od ostrzeżenia: każdy, kogo boli galopująca inflacja, komu brakuje na ratę 

drożejącego kredytu, powinien zastanowić się, czy chce usłyszeć te słowa ludzi władzy. To nie 

są słowa pokory, to samozachwyt podszyty sugestią, że jest dobrze i Polacy powinni cieszyć się 

z tego, kto rządzi. 

Jakub Sobieniowski: – 13,9% - za tym bezdusznym wskaźnikiem inflacji kryje się jak 

ludzie władzy zachwycali się wczoraj sami sobą, i przedwczoraj, i trzy dni temu: 

Adam Glapiński, prezes NBP: – Ja jestem właściwym prezesem na tak trudny czas. 

Podobną opinię mam o tym rządzie. To jest właściwy rząd, właściwe kierownictwo Narodowego 

Banku Polskiego na tak trudny czas. 

Jacek Kurski, prezes zarządu Telewizji Polskiej, wypowiedź z 7 czerwca: – Idą tak trudne 

czasy, że wymagają ludzi twardych, wymagają ludzi, którzy się nie załamują, wymagają ludzi, 

którzy są gotowi oddać wiele dla wspólnej sprawy. 

Morawiecki w Sejmie: – Ja zostawiłem za sobą złote trony i sto albo więcej milionów 

złotych, zostawiłem to wszystko dla służby publicznej. 

Tusk: – Premier i ministrowie tego rządu: A – wprowadzają w błąd opinię publiczną, 

mówiąc, że nie będzie inflacji; B – w tym samym czasie wydają miliony swoich prywatnych 

pieniędzy na zakup obligacji, które chronią pieniądze przed inflacją; C – ni z tego, ni z owego 

premier rządu ujawnia, że zostawił gdzieś sto milionów złotych. 

Jarosław Kaczyński, Sochaczew, wypowiedź z 8 czerwca: – To jest taka chwila, w której 

coś komuś do głowy przychodzi. No, mnie w pewnym momencie w Krakowie podczas kolacji 

przyszło do głowy 500+. Ja obliczyłem sobie w pamięci, że od drugiego dziecka, na początku i 

tak dalej, że 500, a nie tysiąc, bo to było proponowane przez profesorów, ale tysiąc na wszystkie 

dzieci, no to tego nie dałoby się przeprowadzić. 

Jacek Kurski, prezes zarządu Telewizji Polskiej, wypowiedź z 7 czerwca: – 12. Urodziny 

portalu wPolityce.pl: – W towarzystwie tak pięknych ludzi [Kaczyński, Glapiński], których tutaj 

widzę w pierwszych rzędach, a znaczy, jestem trochę oślepiony, dziękuję państwu bardzo za to 

wyróżnienie. Można powiedzieć, że ja tu nie dostałem żadnej nagrody, skoro jestem prezesem 

Telewizji Polskiej, a to jest dla mnie największa nagroda. Tak, panie prezesie, to jest wielka 

nagroda. Po raz pierwszy w moim życiu dorosłym dostałem wreszcie realną władzę. 

JS: – Ten widoczny zachwyt i wzruszenie można porównać z tym, jak premier mówił 

o sobie: 

Morawiecki w Sejmie: – 10 do 30 tysięcy złotych średnio miesięcznie przeznaczam na 

różne działania charytatywne, na wspieranie różnych domów dziecka. 

Tusk: – Jak przeczytamy ich oświadczenia majątkowe, jak przeczytamy szczegóły 

dotyczące obligacji czy spekulacjami nieruchomościami, to co? Wy się dziwicie, że Obajtek 

uważa, że żyje w najlepszym czasie i w najlepszym miejscu? Wy się dziwicie, że Kaczyński 

mówi, że jesteśmy bezpieczni finansowo? On mówi o PiS-ie. 

 

GK: – putin jak car Piotr Wielki – prezydent rosji porównał się do władcy, który podbijał 

ziemie i powiększał ruskie imperium, zdradzając tym samym prawdziwe zamiary i cel agresji w 

Ukrainie; ruscy chcą robić referenda i przyłączać zajęte ukraińskie ziemie do rosji. 

Andrzej Duda, B9 Summit Bucharest, June 10, 2022: – Liczę na to, że przed ruskimi 

zakusami imperialistycznymi my na przyszłość także będziemy w stanie pomóc Ukrainie i że w 

naszej części Europy i świata wróci pokój. 



Katarzyna Sławińska: – … Prezydent Zełenski przypomina całej Europie: Nie 

potrzebujemy zapewnień, potrzebujemy czynów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Demokracja to szacunek dla słów. 

Międzynarodowe prawo to szacunek dla słów. Ale to działa tylko, jeśli słowa poparte są 

działaniami, kiedy dosłownie słowo zamienia się w czyn. 

 

GK: – Jest pierwszy przypadek zakażenia małpią ospą, pacjent jest na izolacji w szpitalu. 

Małpia ospa to odzwierzęca choroba wirusowa, jej objawy to gorączka, bóle głowy i wysypka. 

Jarosław Kostkowski: – Pojawienie się w Polsce rzadkiego wirusa to była tylko kwestia 

czasu – minister zdrowia ogłosił to na koniec konferencji prasowej. Charakterystyczna jest 

wysypka i gorączka. 

Joanna Zajkowska, profesor, epidemiolożka, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w 

Białymstoku: – Klinicznie wydaje się, że jest chorobą dość łagodną. Nie jest to choroba 

specjalnie groźna dla młodych zdrowych osób. 

Przenoszenie się wirusa małpiej ospy: 

• droga kropelkowa 

• kontakty seksualne 

• przedmioty skażone 

JK: – Do niedawna choroba miała związek z podróżowaniem do Afryki, ale teraz jest już 

na wszystkich kontynentach. 

Małpia ospa w Europie: 

341 – Hiszpania 

321 – Wielka Brytania 

209 – Portugalia 

165 – Dojczland 

91 – Francja 

60 – Holandia 

29 – Ialia 

24 – Belgia 

12 – Szwajcaria 

7 – Irlandia 

6 – Słowenia, Czechy 

5 – Szwecja 

4 – Dania 

2 – Łotwa, Norwegia, Finlandia 

1 – Austria, Grecja, Malta, Polska, Węgry 

JK: – Eksperci są pewni, że nie grozi nam epidemia. 

 

GK: – Czasy są trudne, trzeba oszczędzać. Ale są tacy, którzy mogą liczyć na stałą pomoc 

państwa i wielkie dotacje. To Robert Bąkiewicz, jego straż narodowa i marsz niepodległości. 

Dostaną z państwowego funduszu 850 tysięcy złotych i wyremontują ośrodek kupiony z 

poprzedniej dotacji. 

♣ 



2022-06-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6030 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 263 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto ósmy dzień 

DR: – Ursula von der Leyen w Kijowie – … 

Maciej Knapik: – To dzień, w którym Ukraina przyznaje, że straciła już ponad 10 tysięcy 

żołnierzy [a ile cywilów?]. Przerażają kolejne zdjęcia masowych grobów, a prezydent Zełenski 

deklaruje: 

Ukraiński naród tak bardzo ceni wolność i jest gotów do podjęcia walki o swoją 

przyszłość, zrobi też wszystko, by dokonać integracji europejskiej. 

MK: – …23 czerwca nad statusem Ukrainy zacznie obradować Rada Europejska. 

„Odmowa przyznania Ukrainie statusu kandydata do Unii Europejskiej zostanie przyjęta 

jako zdrada” – powiedziała wicepremier Ukrainy, która witała szefową Komisji w Kijowie. 

Paweł Kowal, KP KO: – Żeby każda Ukrainka i każdy Ukrainiec, który walczy, wiedział: 

– na końcu będę w Unii. Walczę po coś. Jeżeli teraz Unia się wystraszy putina i nie da Ukrainie 

statusu kandydata, wojna będzie jeszcze gorsza – putin odbierze to jako słabość. 

MK: – Dania czy Holandia twierdzą jednak, że Ukraina nie jest jeszcze gotowa. 

[W obecnym stanie wojny Ukraina nigdy bardziej nie będzie gotowa]. 

MK: – O kandydowaniu warunkowym mówili Dojcze. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jestem wdzięczny prezydentowi Polski 

Andrzejowi Dudzie, przyjacielowi wszystkich Ukraińców, za to, że wyruszył w specjalną podróż 

po krajach Europy… 

Tusk: – Do tego trzeba budować zaufanie, umieć współpracować, nie obrażać najbliższych 

partnerów – to znowu wszystko wylatuje im z rąk. 

MK: – Anty-unijne tyrady Zbigniewa Ziobry i kolegów, poseł Suski porównujący Unię do 

Stalina, na pewno nie pomagają tej spawie. 

- Czy państwo popierają wstąpienie Ukrainy do Unii Europejskiej? 

Ziobro: – Panie redaktorze, problem polega na tym, że my nie popieramy idei Unii 

Europejskiej jako takiej. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera, KP PiS: – Polska jest krajem wspierającym 

Ukrainę w zabiegach o wejście do Unii Europejskiej. 

Patryk Jaki, eurodeputowany PiS, Solidarna Polska: – Jak w ogóle dołączy, to proszę 

bardzo, ale tylko po to, żeby sprzedawać jej interesy rosji – no, taki – nie życzyłbym tego 

Ukrainie. 

MK: – Trudno powiedzieć, czy takie coś kogokolwiek przekona; a Ukraina w Unii to po 

prostu kolosalne osłabienie ruskich wpływów przy naszych granicach. 

W kryteriach kopenhaskich czytamy: 

Warunki członkostwa 

stabilne instytucje gwarantujące demokrację, praworządność, prawa człowieka oraz 

poszanowanie i ochronę mniejszości; 

zdolność do podejmowania i skutecznego wdrażania zobowiązań wynikających 

z członkostwa, w tym przestrzegania celów unii politycznej, gospodarczej i 

walutowej. 

funkcjonująca gospodarka rynkowa oraz zdolność do radzenia sobie z konkurencją i 

siłami rynkowymi w UE; 

[powinien być też warunek, że państwo członkowskie musi posiadać zdolność radzenia 

sobie z tendencjami anty-unijnymi w państwie i skutecznego likwidowania takich tendencji] 

MK: – Ukraina musi też dostosować swoje prawo, przepisy, standardy administracyjne 

i także antykorupcyjne. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Jestem przekonana, że 

przetrwamy ten trudny czas i zmodernizujemy Ukrainę. Chcemy wspierać działalność 



ukraińskiej administracji, widzimy, że jest ona gotowa do pracy nawet w tak trudnych 

warunkach. 

DR: – Nocny pożar przed Sejmem. W miasteczku protestacyjnym z dymem poszło pięć 

namiotów i sześć lat historii, jak podsumowuje jeden z działaczy. W tak zwanym Miasteczku 

Wolności od 2016 roku trwał protest przeciwko zmianom w sądownictwie i łamaniu 

Konstytucji. 

Magda Łucjan: – Ogień wysoki na kilka metrów, doszczętnie zniszczone pięć namiotów, 

ale na szczęście bez ofiar. 

Ogień zauważyli patrolujący policjanci, musieli wybudzić trzy śpiące w namiotach osoby i 

wyprowadzić je w bezpieczne miejsce. 

 

DR: – Były prezes Sądu Najwyższego, profesor Adam Strzembosz nagrodzony wielką 

odznaką „Adwokatura Zasłużonym” między innymi za niestrudzoną walkę o niezależność 

sędziów, o niezawisłość sądów, trójpodział władzy i demokrację. 

 

DR: – Teraz miasto, w którym czas dzieli się na przed embargiem i po nim, miejsce, 

w którym z ruskiego węgla żyło kilkaset osób. Wraz z zakazem importu stracili nie tylko pracę, 

ale też nadzieję, bo w okolicy alternatywy brak. O rządowy plan ratunkowy dla Braniewa pyta: 

Jan Błaszkowski: – …Maszyny poszły pod młotek, pracownicy na bruk. 

Andrzej Obłoza, zwolniony pracownik terminalu węglowego w Braniewie: – Masakra, 

mogę powiedzieć, że jest masakra. Nie dość, że ciężko znaleźć pracę, a większość ludzi która 

pracowała z Braniewa, to wszyscy pracowali na terminalu. 

JB: – To była żyła złota dla Braniewa – co roku 5 do 7 milionów ton ruskiego taniego 

węgla docierała tu koleją z pobliskiego (8 km) obwodu kaliningradzkiego i dawało pracę 18-

tysięcznemu miastu. Na bezrobociu już wkrótce może być 25% mieszkańców miasta i powiatu. 

Najwięksi pracodawcy miasta, czyli browar, jednostka wojskowa to żadna alternatywa. 

♣ 
2022-06-12 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6030 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 56 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewiąty dzień 

 

DR: – Kalendarz wyborczy do zmiany: obóz władzy już nie kryje – wybory samorządowe 

nie jesienią, a wiosną kolejnego 2024 roku. 

Maciej Knapik: – …PiS przesuwa wybory samorządowe, bo wie, że je przegra i nie chce 

iść do wyborów z bagażem świeżej przegranej. 

Istotnie za każdym razem opozycja zdobywa setki tysięcy głosów więcej niż PiS: 

Wybory parlamentarne 

Źródło: Państwowa Komisja Wyborcza 

2015 – PiS: 5 711 687 – opozycja razem: 7 294 170 

Różnica: 1 582 483 

2019 – PiS: 8 051 935 – opozycja razem: 8 958 824 

Różnica: 906 889 

A mimo tego [opozycja] przegrywa, bo jest podzielona. To efekt ordynacji wyborczej, 

czyli sposobu przeliczania głosów na mandaty poselskie [metoda d'Hondta]. PiS zapewnia, że 

nie chce tej ordynacji zmieniać. 

 

DR: – SOS dla pomocy. Liczba darów spada. 

 



DR: – Drugi Mariupol i wojenne epicentrum. Trwa wojenny dramat Siewierodoniecka 

i trwa ostrzał, bez przerwy i bez szans na ewakuację. W zakładach chemicznych Azow, tak jak 

w Azowstalu, ukrywa się kilkaset osób. Jak podaje Ukraina: tej doby to 150 poległych żołnierzy. 

Anna Czerwińska: – …To jedne z najcięższych walk w tej wojnie. Jeszcze w piątek ruscy 

kontrolowali dwie trzecie miasta, w tym centrum; dziś pół. Ukraińcy bronią dzielnicy 

przemysłowej i Zakładów Chemicznych AZOW. W piwnicach kombinatu ukrywają się cywile – 

około 800 osób… 

Ołeksandr Striuk, burmistrz Siewierodoniecka: – Do ruskich zbrodni wojennych 

dochodzą: strzelanie do cywilów, używanie bomb kasetowych i zrzucanie na zakłady Azow 

bomb fosforowych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jestem dumny z naszych obrońców – kobiet i 

mężczyzn, którzy są w stanie od wielu tygodni powstrzymywać natarcie tych okupantów. 

AC: – …A to Lisiczańsk [obok Siewierodoniecka], tu też nie ma wody i od prawie dwóch 

miesięcy prądu. Wyprawa po jakieś zapasy to śmiertelnie niebezpieczna misja, jak gotowanie 

pod ostrzałem, nawet w piwnicach nie jest bezpiecznie, bo ruscy używają amunicji, która 

przebija beton. Lokalne władze podejrzewają, że lada dzień ruska amia rzuci tu wszystkie swoje 

rezerwy. Na stronę ukraińską przeszedł były wiceprezes ruskiego Gazprombanku: Igor 

Wołobujew – urodził się w Ukrainie i teraz będzie walczyć w jej obronie. 

Igor Wołobujew, były wiceprezes Gazprombanku: – Jeśli nienawidzicie reżimu putina 

i chcecie, żeby Rosja stałą się wolnym, demokratycznym krajem, przyłączcie się do nas. 

AC: – Przed reżimem putina z Lisiczanska uciekają kobiety z dziećmi, osoby starsze 

i z niepełnosprawnościami. Pojadą pociągiem do Lwowa, dalej do Polski. Pociągami do Polski 

Ukraińcy wysyłają nie tylko swoje kobiety z dziećmi, ale też zborze. Polska to jest jedna z dróg 

eksportu ukraińskiego zboża po tym, jak ruscy zablokowali ukraińskie porty; ruscy kradną albo 

niszczą ukraińskie zapasy. 

 

DR: – Przed nami energetyczne zaciskanie pasa. Embargo na węgiel z rosji może oznaczać 

wyjątkowo chłoną zimę w Europie. Brytyjczyków czekają ograniczenia prądu, Italia już 

wprowadza limity. 

Jacek Tacik: – Pokonał 8 tysięcy kilometrów, statek z amerykańskim węglem dopłynął do 

Polski, przed nim statek z Kolumbii… Powstała luka 11 milionów ton w skali roku. 

Bartłomiej Derski, ekonomista, wysokienapiecie.pl: – Polska jest ewenementem w skali 

Europy, na 13 milionów ton węgla kamiennego spalanego w całej Europie, 11 milionów ton 

spala się wyłącznie w Polsce. 

JT: – Polska sprowadza węgiel z USA, Kolumbii, Republiki Południowej Afryki, Australii 

i Indonezji. 

Anna Moskwa 

Wraz ze Spółkami Skarbu Państwa prowadzimy skuteczne działania, które zapełniły 

lukę węglową po decyzji o zakazie importu tego surowca z Federacji Rosyjskiej. Na 

dziś mamy zabezpieczone ponad 8 mln ton węgla. Jesteśmy po bezpiecznej stronie. 

JT: – eksperci tłumaczą, że tu nie chodzi o jakikolwiek węgiel, tylko nisko zasiarczony, 

który nadaje się do gospodarstw domowych. 

Derski, dalszy ciąg: – Tego węgla, takich grubszych grudek nadających się do 

gospodarstw jest bardzo mało, on się mocno kruszy w tym transporcie morskim, więc stamtąd 

pozyskamy jeden, może dwa miliony w najlepszym wypadku takiego węgla. 

JT: – A polskiego węgla jest za mało, jego ceny poszybowały, stał się nieosiągalny dla 

przeciętnego Polaka. 

Paulina Hennig-Kloska, koło parlamentarne Polska 2050: – Węgiel z polskich kopalni 

wyjeżdża po tysiąc, a jest sprzedawany po trzy i pół tysiąca – ani putin, ani Unia Europejska nie 

ma z tym nic wspólnego. 

 

DR: – Francuzi wybierają deputowanych do zgromadzenia narodowego, a głosowanie 

uznawane jest za trzecią turę wyborów prezydenckich. Emmanuel Macron do sprawnej realizacji 

swoich planów potrzebuje bezwzględnej większości w parlamencie. Uprawnionych do 



głosowania jest blisko czterdzieści dziewięć milionów Francuzów, wybierają 577 deputowanych 

do niższej izby parlamentu. 

♣ 
2022-06-13 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6313 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 45 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziesiąty dzień 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ukraina potrzebuje nowoczesnych systemów 

obrony przeciwrakietowej. Dostarczenie ich było możliwe w tym roku, w zeszłym, a nawet 

wcześniej. Czy je dostaliśmy? Nie. Czy ich potrzebujemy? Tak. Na te pytania padło już 2606 

twierdzących odpowiedzi w postaci ruskich pocisków rakietowych, które uderzyły w ukraińskie 

miasta. 

Anna Czerwińska: – Ukraińcy wyliczają, co konkretnie jest potrzebne: 

1000 haubic kalibru 155 mm 

300 MLRS 

[M270 Multiple Launch Rocket System, w skrócie MLRS – opancerzona, 

gąsienicowa, wieloprowadnicowa (12 pocisków 227 mm w dwóch modułach) 

wyrzutnia rakiet]. 

500 czołgów 

2000 pojazdów opancerzonych 

1000 dronów 

 

GK: – Samorządowcy byli dziś u prezydenta i zostawili mu białą księgę. 

Michał Tracz: – Samorządowcy z ruchu „tak dla Polski” spotkali się z prezydentem 

i poprosili o wsparcie w sprawie potrzeb uchodźców z Ukrainy. Potrzebne są pieniądze; te 

pieniądze, które dostają dzisiaj, pozwalają realizować tylko te podstawowe rzeczy. 

Poza pieniędzmi potrzebne są zmiany systemowe w szkołach i opiece zdrowotnej, potrzebne są 

kursy językowe i wsparcie zawodowe – z tym samorządy sobie same nie poradzą. Wsparcia 

potrzebują hotelarze, którzy pomagają uchodźcom, mimo że zaczyna się szczyt sezonu 

turystycznego, a od lipca nie będzie wypłacana już pomoc dla tych, którzy zaraz po wybuchu 

wojny przyjęli uchodźców pod swój dach, choć pomoc 40 złotych na dobę będzie nadal 

wypłacana tym, którzy przyjmą uchodźców, którzy teraz przyjadą do Polski. 

 

GK: – Podróż do Lwowa i z powrotem zajęła im 13 godzin. Ratownicy wolontariusze 

pojechali po trzymiesięczne dziecko, którego życie było zagrożone. Trafiło już pod opiekę 

lekarzy z Centrum Zdrowia Dziecka. 

Marek Nowicki: – …Od początku wojny nieustannie w polskich szpitalach przebywa 

średnio około 2 tysięcy [ukraińskich] pacjentów, mają tak jak i Polacy przeszczepiane płuca, 

nerki, wątroby. 

♣ 
2022-06-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6548 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 321 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto jedenasty dzień 

 



GK: – Jest podpis prezydenta pod ustawą o Sądzie Najwyższym. Izba Dyscyplinarna 

zostanie zlikwidowana, w jej miejsce powstanie Izba Odpowiedzialności Zawodowej, ale 

prawnicy i politycy opozycji mówią, że to jedynie zmiana szyldów i że Bruksela tego nie kupi. 

 

GK: – Od początku wojny prawie milion Ukraińców znalazło się w rosji, przeszli obozy 

filtracyjne, byli dokładnie sprawdzani, a władze chcą ich osiedlać w najbardziej odległych 

miejscach rosii. [Jak przez stulecia]. Wielu takich Ukraińców ucieka na Zachód przez Łotwę, 

Estonię, Gruzję, a także do Polski. 

Paweł Szot: – …Wojna wygnała z domów ponad 14 milionów Ukraińców; połowa z nich 

uciekła za granicę. 

♣ 



2022-06-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6642 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 234 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwunasty dzień 

 

GK: – Premier zadał dziś publicznie pytanie: Czy jestem jasnowidzem? W zasadzie nie. 

Trudno przewidzieć inflację co do miejsc po przecinku. Ale szef rządu z ministrami i doradcami 

wiedzą więcej niż przeciętny obywatel. Opozycja więc wciąż pyta o akcje i obligacje premiera… 

Morawiecki: – Pierwsze to były trzyletnie obligacje oszczędnościowe oparte o WIBOR. 

Drugie to były czteroletnie obligacje oparte o taką regułę, że w pierwszym roku jest 

oprocentowanie sztywne, chyba 1,3% czy jakoś tak. A potem jest oparte o wskaźnik inflacji 

podawany za poprzedni okres. I w równych kwotach. A potem jest oparte o wskaźnik inflacji. 

Skąd miałem wiedzieć? Czy ja jestem jasnowidzem? Czy ktokolwiek na świecie przewidział to 

co się dzieje w tym roku, w zeszłym roku? Każdy kto się interesuje ekonomią, wie doskonale, że 

jest to po prostu niemożliwe. [!] 

Jakub Sobieniowski: – Jeszcze więcej powiedział rzecznik rządu: 

RFM24: – W jakich miesiącach były te zakupy? 

- Były w grudniu. 

RFM24: – W grudniu, czyli już po tym jak premier dowiedział się prawdopodobnie z dużą 

pewnością, że w Ukrainie wybuchnie wojna. 

- Panie redaktorze, jak wszyscy się dowiedzieli, że jest takie ryzyko. 

JS: – W grudniu, jak premier kupował sobie obligacje chroniące przed wysoką inflacją, nie 

zorganizował konferencji, na której zaapelowałby do Polaków o kupowanie obligacji 

chroniących przed inflacją i nie zmienił ustawy budżetowej, do której on i rząd wpisali 

informację o niskiej inflacji. 

[Kto z władzy poza Morawieckim kupił te obligacje? A ponadto, gdyby premier 

poinformował naród o sensie w kupowania takich obligacji, to musiałby poinformować, że Bank 

Centralny prognozuje dużą inflację ze względu na groźbę wojny, a obligacji starczyłoby po kilka 

na obywatela za kilkaset złotych]. 

JS: – W Kwestii finansów premier jest nawet czymś więcej niż jasnowidzem, bo on ma 

absolutnie pewne już zinterpretowane informacje od służb specjalnych, od wszystkich resortów, 

od wszystkich państwowych agencji. Nikt nie ma takiej wiedzy, [jak premier]. A do budżetu 

wpisał małą inflację – 103,3%. 

CIR 

„…uprawnienia do akcji, wynikające i pochodzące z czasu pełnienia funkcji prezesa 

banku BZ WBK, zostały zrealizowane na skutek decyzji banku na kwotę 295012 zł. 

Cała ta kwota została przekazana przez premiera Mateusza Morawieckiego na cele 

charytatywne…” 

Źródło: Centrum Informacji Rządu 

JS: – To tylko pogłębia wątpliwości co do oświadczenia premiera, bo tylko na tym 

koncentruje się Centrum Informacyjne Rządu, bo dalej uprawnienia zamieniają się w akcje, 

a dopiero po tej zamianie sprzedaje się akcje za pieniądze. Premier je sprzedał i nie wpisał 

w oświadczeniu, za ile? 

[A ja coś czuję, że amerykańska stacja TVN tak gorliwie relacjonuje wydarzenia w Polsce, 

bo nie może powiedzieć nic konkretnego o pomocy Stanów Zjednoczonych dla walczącej 

Ukrainy. A jeszcze w kwietniu tak wiele było Bidena o pomocy dla Ukrainy przeciw rosji; miało 

być nawet 40 miliardów dolarów]. 

 

GK: – O dozbrajaniu Ukrainy rozmawiają dziś w Brukseli ministrowie państw NATO; o 

dozbrajaniu Ukrainy i perspektywie jej członkostwa w Unii Europejskiej jutro będą rozmawiać z 

Wołodymyrem Zełeńskim prezydentem Ukrainy przywódcy Francji, Italii i Dojczlandu. 



Anna Czerwińska: – Wyzwolenie Chersonia to teraz najważniejsze zadanie Ukraińskiej 

armii na południu. Żeby to zrobić, żeby pokonać wroga, potrzebni są nie tylko oni, ale też broń, 

dużo broni. 

Hanna Malar, wiceminister obrony Ukrainy 

„Z tego, o czym mówiła Ukraina, z tego, co jest nam potrzebne, dostaliśmy około 

10%”. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Dostarczamy więcej niż wcześniej broni 

dalekiego zasięgu, więcej zaawansowanych systemów obrony przeciwlotniczej i artylerii, 

potrzeba więcej czasu, by nauczyć ich obsługi. 

Maciej Sokołowski TVN24 BIS, Bruksela 

Wieczorem ministrowie obrony państw NATO, a jeszcze wcześniej spotkanie 

specjalnej grupy kontaktowej zwołanej przez Stany Zjednoczone. Czyli 50 krajów 

naradza się w Brukseli, by jak najszybciej dostarczyć Ukrainie ciężki sprzęt i szeroki 

pakiet wsparcia, który pozwoliłby Ukraińcom przejść z uzbrojenia sowieckiego na 

zachodni, co ułatwi dostawy z państw NATO. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Opóźnienia w dostarczaniu broni nie mają 

usprawiedliwienia – będę to podkreślał w rozmowie z naszymi partnerami. Pierwszą prośbę 

o systemy przeciwrakietowe złożyliśmy na długo przed inwazją. 

AC: – Te słowa padają tuż przed ważną wizytą; do Kijowa najprawdopodobniej polecą 

jutro prezydent Francji, premier Italii i kanclerz Dojczlandu. Olaf Scholz mówił wcześniej, że 

taka podróż odbędzie się dopiero, gdy będzie mieć coś ważnego do zakomunikowania. 

Emmanuel Macron podkreśla, że Unia Europejska stoi w obliczu bezprecedensowej sytuacji 

geopolitycznej u swoich granic. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Znajdujemy się w momencie, w którym my, Unia 

Europejska musimy wysłać jasny sygnał polityczny w kierunku Ukrainy i narodu Ukraińskiego 

stawiającego od kilku miesięcy heroiczny opór. 

AC: – Trzej zachodni przywódcy mają wspólnie pokazać, że wspierają Ukrainę [słowem, a 

nie bronią], ma być mowa o jej przyszłości jako kandydata do Unii. 

Arnold Schwarzenegger, były gubernator Kalifornii: – Mamy krew na rękach, bo 

finansujemy wojnę, musimy przestać się okłamywać, mamy wszelkie technologie, by porzucić 

paliwa kopalne, jesteśmy to winni ukraińskim dzieciom dorastającym w schronach. 

[Czyli Stany Zjednoczone nadal sprowadzają paliwa kopalne z rosji?!] 

 

GK: – Gołym okiem widać, że rosja gra na kryzys żywnościowy na świecie, głód i chaos. 

Blokuje eksport drogą morską tak bardzo potrzebnego zboża z Ukrainy. Ale Joe Biden ma plan: 

budowę wielkich silosów na granicach z Ukrainą, także w Polsce. Zboże można będzie 

transportować pociągami. 

 

GK: – Wystarczy jedna ustawowa zmiana, by odblokować całą energetykę wiatrową 

w Polsce. To może się udać. Jeszcze w czerwcu pod obrady rządu i do Sejmu trafi projekt 

ustawy przygotowany w ministerstwie klimatu. Kluczowy jest zapis o odległości pół kilometra 

od wiatraka do zabudowań. 

♣ 
2022-06-16 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6642 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 228 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzynasty dzień 

 

GK: – Alarm przeciwbąbowy rozległ się, gdy europejscy przywódcy pociągiem dojechali 

do Kijowa. Na szczęście ataku nie było. Przywódcy Francji, Dojczlandu, Italii i Rumunii 



oficjalnie poparli kandydaturę Ukrainy do Unii Europejskiej. Wcześniej politycy byli w Irpieniu, 

tam, gdzie ruscy mordowali ukraińskich cywilów. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Heroizmowi ukraińskiej armii i Ukraińców 

należy się pokłonić. To miasto jest naznaczone stygmatem barbarzyństwa. Dziś Ukraina musi 

być w stanie oprzeć się i wygrać. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – To straszna wojna, rosja prowadzi ją z ogromną 

brutalnością, nie zwracając uwagi na ludzkie życie. To musi się wreszcie skończyć. Z 

działaniami, które podjęliśmy, z naszą pomocą, mobilizacją i sankcjami. 

Ołeksij Czernyszow, minister rozwoju społeczności lokalnych Ukrainy: – Naród jest silny 

i zjednoczony. Chcemy odbudować nasz kraj. Oczywiście jako członek europejskiej rodziny. 

Arleta Zalewska: – Żeby ta wizyta nie była wyłącznie symboliczną, ale żeby mogła stać 

się dla Ukrainy przełomową, przy tym stole musiały paść konkretne deklaracje: większych 

dostaw broni, wsparcia finansowego i poparcia dla uznania Ukrainy jako kandydata do 

członkostwa w Unii Europejskiej i takie jednoznaczne deklaracje tu dziś padły. Deklaracje, które 

mogą być dla Ukrainy historyczne. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Panie prezydencie, ma pan nasze wsparcie. 

Ukraina może na nas liczyć. Bezpieczeństwo Europy rozstrzyga się teraz na ukraińskiej ziemi. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – rosja musi wycofać swoje wojska i zgodzić się na 

rozmowy pokojowe. 

Mario Draghi, premier Italii: – Najważniejszym przesłaniem mojej wizyty jest to, że 

Italianie chcą Ukrainy w Unii Europejskiej i chcą, aby Ukraina miała status państwa 

kandydującego. Poprzemy to stanowisko na kolejnym posiedzeniu Rady Europejskiej. 

AZ: – Wołodymyr Zełenski podkreślił, że Ukraińcy zasłużyli, by być Europejczykami. 

Apelował o nowe dostawy broni i nowy pakiet sankcji. W odpowiedzi Francja zadeklarowała 

przekazanie sześciu systemów artyleryjskich. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Rozmawialiśmy o koordynacji wsparcia dla 

Ukrainy i jej odbudowie; im więcej broni dostaniemy, tym prędzej wyzwolimy nasze ziemie. 

AZ: – Tu nikt nie miał wątpliwości, że zarówno Macron jak i Scholz, którzy od początku 

wojny byli w telefonicznym kontakcie z putinem. 

Dotąd znacznie różnili się co do strategii prowadzenia rozmów pokojowych i skali wsparcia 

Ukrainy od prezydentów Zełenskiego, Bidena czy Dudy. I dlatego to ważne, że to właśnie tu w 

Kijowie prezydent Francji wypowiedział te słowa: 

Emmanuel Macron: – Ukraina sama zdecyduje, w którym momencie usiądzie do stołu; 

sama zdecyduje o kontekście i formie rozmów pokojowych. Nigdy nie zażądamy od niej 

ustępstw w jej konflikcie z rosją. 

Klaus Iohannis, prezydent Rumunii: – Nasze wspólne spotkanie pokazuje, jak bardzo 

ważna jest jedność oraz solidne zaangażowanie po to, żeby wspierać Ukrainę. Rumunia jako 

wiarygodny partner Unii Europejskiej oraz sojusznik NATO jest przy Ukrainie. 

AZ: – Ta wizyta, co podnosi jej znaczenie, odbywa się w przededniu trzech ważnych 

wydarzeń: Szczytu państw NATO, Szczytu państw Unii Europejskiej i Szczytu G7. Oprócz 

prezydentów Francji, Italii, kanclerza Dojczlandu do Kijowa pojechał też prezydent Rumunii. 

Przywódców polskich nie zaproszono. 

Od wczoraj w Brukseli trwa spotkanie ministrów obrony narodowej państw NATO 

w sprawie Ukrainy. 

Sekretarz NATO: – Sojusz Ogłosił dodatkową pomoc dla Ukrainy, włączając w to bardzo 

potrzebną broń ciężką i system dalekiego zasięgu. 

AZ: – Podkreślają, że należy pilnie zwiększyć pomoc dla Ukrainy oraz wzmocnić 

zdolności odstraszania we wschodniej flance NATO. 

 

GK: – A teraz na żywo Kijów i 

Tomasz Kanik: – Przyznanie statusu kandydata do Unii spełnia marzenia o normalnym 

życiu, takim życiu jakie wiedzie przeciętny obywatel Unii Europejskiej, bo przecież tutaj na 

Majdanie prawie dziewięć lat temu Ukraińcy zebrali się i trwali przez wiele miesięcy właśnie w 

imię realizacji tego marzenia. Tutaj dokładnie ginęli w imię realizacji tego marzenia; dziś 

codziennie Ukraińcy giną na froncie wojny z rosją; oni walczą o niepodległość… 



 

GK: – Miażdżący dla polskich władz jest wyrok Europejskiego Trybunału Praw 

Człowieka w sprawie sędziego Waldemara Żurka. Naruszono jego prawo do rzetelnego procesu 

i wyrażania opinii, ma dostać 25 tysięcy euro zadośćuczynienia. Waldemar Żurek jest wysoko 

na liście wrogów „dobrej zmiany w sądownictwie”, ma kilkadziesiąt wyroków dyscyplinarek. 

 

GK: – Siostry zakonne zgodziły się, by prowadzone przez nie Dom Pomocy Społecznej w 

Jordanowie przejął powiat suski. 

 

Marek Belka, były premier, były prezes Narodowego Banku Polskiego: – Gdybyśmy mieli 

euro, to jeden z czynników proinflacyjnych by nie zaistniał – mianowicie osłabienie złotego. 

 

GK: – W kalendarzu świąt kościoła katolickiego Boże Ciało jest jednym z 

najważniejszych, tradycja ich obchodzenia sięga XIII wieku. Uroczyste okolicznościowe 

procesje odbyły się dziś w całym kraju. 

 

GK: – Jeszcze jutro w całym kraju będzie po prostu ciepło. W sobotę dotrze do nas fala 

afrykańskiego upału, najbardziej ekstremalnych upałów można spodziewać się w niedzielę. Na 

południu nawet 37 stopni Celsjusza, przewidywane są gwałtowne burze. 

- Zachodnia Europa już zalana gorącem: 46 stopni od Francji do Dojczlandu; tak wczesnej 

fali nieznośnych upałów nie było tam od 40 lat, szaleją pożary i pora na nas. Gorący pył wdziera 

się od Maroka aż po Skandynawię i da się we znaki… 

♣ 
2022-06-17 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6951 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 48 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czternasty dzień 

 

PM: – Jest nadzieja, że do Polski popłyną miliardy euro. Ministrowie finansów Unii 

Europejskiej zatwierdzili rządowy plan odbudowy po pandemii. Jest jednak warunek: 

praworządność – koniec z prześladowaniem sędziów. A przykład sędziego Żurka wskazuje, że 

wojna z sędziami trwa. 

Michał Tracz: – …Polski krajowy plan odbudowy został zaakceptowany, ale część krajów 

wyraźnie zażądała, by Bruksela rygorystycznie sprawdziła wykonanie przez Polskę tak zwanych 

kamieni milowych, by bez nich do Warszawy nie popłynęło ani jedno euro… 

Maciej Sokołowski, Luksemburg 

Głosowanie w Luksemburgu to finał prac po stronie unijnych instytucji. Polski plan 

zaakceptowany, ale nie oznacza to, że pieniądze zostały odblokowane. Te wciąż 

uzależnione są od reform sądownictwa. 

 

PM: – Komisja Europejska wydaje pozytywną opinię w sprawie przyznania Ukrainie 

statusu kandydata. Ukraińcy oddają życie w obronie niepodległości i swojego marzenia 

o wejściu do Unii. To nie będzie łatwe. Ale Unia się otwiera. 

Emmanuel Macron 

Officiel du gouvernement – France 

Będziemy wspierać Ukrainę tak długo, jak będzie to konieczne, dopóki pokój nie 

powróci do wolnej i niepodległej Ukrainy. Pomoc humanitarna, gospodarcza 

i wojskowa, aby umożliwić ukraińskim żołnierzom dokonanie zmian w terenie 

w obliczu ataków armii rosyjskiej. 



Arleta Zalewska: – …To putin dziś na międzynarodowym forum ekonomicznym w 

Petersburgu w pełnym kłamstw i oszczerstw wystąpieniu krytykował państwa Zachodu za 

sankcje: 

- Dziś jest moment prawdziwych rewolucji w geopolityce. Błędem jest sądzić, że ten 

burzliwy czas może być przeczekany, że wszystko może wrócić do normy. Nie. Nie wróci. 

Donald Tusk, Platforma Obywatelska: – Nie chcę krytykować polskiego rządu, że tam nie 

był, mówię tylko, szkoda, że nie był. Nie będę atakował Francuzów, Italianów czy Dojczów, że 

przyjechali za późno, bo w końcu się zdecydowali i dla Ukrainy to może oznaczać naprawdę 

rzecz niebywale ważną. 

AZ: – Dziś z wizytą w Kijowie był premier Wielkiej Brytanii. 

 

PM: – Szwajcaria podniosła nagle stopy procentowe… W Stanach Zjednoczonych też 

rosną stopy procentowe (o 0,75), by zwalczyć inflację (8,6%) poziom najwyższy do 40 lat… 

JoeBiden – Is bad. Jest źle. 

 

PM: – Firmy ubezpieczeniowe uzyskały dostęp do danych o karaniu kierowców. Kierowca 

ukarany mandatem będzie płacił wyższe stawki OC ubezpieczenia pojazdów… 

♣ 
2022-06-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6951 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 255 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto piętnasty dzień 

 

PM: – Premier szokuje słowami o praworządności. Zwolenników ministra Ziobry 

zaskakuje słowami, że nie opłaca się umierać za tak zwaną reformę wymiaru sprawiedliwości. 

Która trwa już siódmy rok. A wszystkich innych mrozi sugestią, że wymagana praworządność 

nie jest dobra dla Polski. 

Michał Tracz: – Premier już nie owija w bawełnę, dlaczego zgodził się na warunki 

Komisji Europejskiej, która wreszcie mogła przyjąć i zaakceptować krajowy plan odbudowy. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Wiecie co? Reformujemy już ten wymiar 

sprawiedliwości siódmy rok. Ja bym nie chciał umierać za wymiar sprawiedliwości. Naprawdę. 

Nie opłaca się. 

[Te słowa można rozumieć w dwojaki sposób: że nie warto bronić zmian dokonanych 

w wymiarze sprawiedliwości, lecz ustąpić i przywrócić niezawisłość sądownictwa. Ale w ustach 

Morawieckiego należy rozumieć, że nie warto wycofywać się z dokonanych reform 

sądownictwa, który reformujemy już siódmy rok – a w domyśle: nawet za miliardy euro z Unii 

Europejskiej, bo przecież i tak myślimy o wystąpieniu z Unii Europejskiej. Czas pokaże, co miał 

na myśli]. 

Donald Tusk: – Ziobro przegrywa tę akurat batalię i na szczęście przynajmniej część 

postulatów dotyczących wymiaru sprawiedliwości prawdopodobnie zostanie spełniona. 

MT: – Choć jeśli w ogóle, to zostanie spełniona niechętnie. 

Morawiecki: – 99% tych kamieni milowych jest absolutnie w interesie Polski. 

Sprawa wymiaru sprawiedliwości jest bardzo ważna, ale dziś musimy jednocześnie też 

uwzględnić priorytety po stronie gospodarczej. 

 

PM: – Przyczyny inflacji są od nas niezależne – zapewnia premier Morawiecki, a były 

premier Tusk mówi, że nie bez powodu akurat w Polsce inflacja jest wyjątkowo wysoka. 

Wszyscy Polacy odczują, zwłaszcza podczas długiego weekendu, zakupy, wyjazdy, najpierw 

drenujemy portfel, a potem łapiemy się za głowę. 

 

PM: – putin stara się dobić Siewierodonieck. 



Katarzyna Sławińska: – Ostrzał nie milknie nawet na chwilę. W obronie Siewierodoniecka 

Ukraińcom pomagają ochotnicy z legionu międzynarodowego. W podziemiach Zakładów Azow 

uwięzionych jest 568 cywilów, w tym 38 dzieci bez szans na ewakuację… 

Petro Kuzyk, dowódca batalionu „Swoboda”: – Dostajemy sprzęt dla piechoty, w 

rezultacie musimy prowadzić wojnę partyzancką, obronną. 

KS: – Co jest w stanie zrobić ukraińskie wojsko, gdy ma właściwy sprzęt, na własne oczy 

widział w centrum Kijowa premier Wielkiej Brytanii – to wystawa zniszczonej ruskiej broni. 

Boris Johnson: – Chcę powiedzieć, jak mocno wspieramy Ukrainę i Ukraińców. 

KS: – Boris Johnson przyjechał nie tylko z obietnicą kolejnej dostawy sprzętu, ale też 

z konkretnym programem szkoleń dla nawet 10 tysięcy ukraińskich żołnierzy. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Wołodymyrze, jestem tutaj po raz kolejny, 

żeby podkreślić, że Wielka Brytania jest z tobą. Zapewnimy wam strategiczną wytrzymałość, 

której będziecie potrzebować. 

KS: – Już po powrocie do Wielkiej Brytanii Johnson przestrzegał przed zmęczeniem 

wojną, apelował, aby o tej walce i o tych ludziach nie zapominać. 

 

PM: – Stowarzyszenie „In vitro bez granic” zbiera podpisy pod żądaniem przywrócenia 

rządowego programu finansującego In vitro. Za rządów Platformy Obywatelskiej i PSL program 

pomógł przyjściu na świat ponad 22 tysięcy dzieci. PiS skasował program, lansował inne 

nieskuteczne. Pary, które mają problemy wydają na in vitro majątek, ale tylko te, które na to 

stać. 

Maria Mikołajewska: – Diagnoza niepłodności to zawsze bolesny cios. 

Marine Szostak, twórczyni akcji „#jestemn97”: – Ja bardzo to przeżywałam, ponieważ 

odkąd pamiętam, ja zawsze chciałam zostać mamą. Pierwszy transfer nieudany, czarna rozpacz. 

Drugi transfer udany. Pięć lat chodzi już tutaj po świecie. To były koszta rzędu, ostatnio robiłam 

rozliczenia, około 36 tysięcy. 

MM: – Jeszcze 6 lat temu był rządowy program leczenia niepłodności, który dofinansował 

próby pozaustrojowego zapłodnienia in vitro. W latach 2013-2016 skorzystało z niego 17 

tysięcy par. Co doprowadziło do narodzin 22 191 dzieci. Mimo to po objęciu władzy PiS 

przerwał finansowanie. Swoje programy wówczas uruchomiła część samorządów. O 

przywrócenie państwowej pomocy walczy stowarzyszenie In Vitro Bez Granic. 

Pod petycją do marszałka Senatu i prezydenta Andrzeja Dudy do sobotniego popołudnia 

podpisało się ponad 26 tysięcy osób. Autorki liczą na większe wsparcie, by ich prośba została 

wysłuchana. 

♣ 
2022-06-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6951 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 65 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto szesnasty dzień 

 

PM: – Upalny finał długiego weekendu. Miejscami było w cieniu 37 stopni, prawie 38. 

Trudno to wytrzymać. Powodem upałów był tak zwany pióropusz hiszpański. 

Jarosław Kostkowski: – …Jutro od upału będzie można odpocząć. 

 

PM: – Wielki tryumf Roberta Hurkacza – wygrał tenisowy turniej ATP w Halle na 

trawiastych kortach. 

 

PM: – Zginął w rosyjskim zamachu – powiedział Jarosław Kaczyński odsłaniając pomnik 

swego brata prezydenta tym razem w Tarnowie. 

 



PM: – Obronimy się i odzyskamy nasze ziemie – mówi prezydent Ukrainy Wołodymyr 

Zełanski. Pojechał na południe kraju, żołnierzy odznaczał, mieszkańcom dodawał otuchy, ruscy 

wciąż starają się zdobyć Donbas, a Ukraińcy dramatycznie go bronią w oczekiwaniu na więcej 

broni z Zachodu używają czasem zdobycznej. 

Katarzyna Sławińska: – Liczy się każda sztuka broni. 

Witalij, ukraiński żołnierz: – Bijemy wroga jego własną bronią. Jeśli to kochasz, to dasz 

sobie radę z każdym artyleryjskim działem; bez względu czy będzie z Zachodu, nasze czy 

zdobyczne. Zasady działania są takie same. Różnią się szczegóły. 

KS: – Pod Mikołajowem na południu ukraińskim żołnierzom wystarczyła godzina, by 

ruskie działo zaczęło bronić Ukrainy. Ale kluczowe dla losów tej wojny są dostawy sprzętu 

z Zachodu. Prezydent Zełenski w Mikołajowie i Odessie oglądał zniszczenia, odznaczał 

bohaterów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Rozmawiałem z naszymi obrońcami 

i obrończyniami, żołnierzami, policjantami i funkcjonariuszami gwardii narodowej, z obroną 

terytorialną. Nie oddamy nikomu południa, odzyskamy wszystko, co nasze i morze będzie 

ukraińskie, bezpieczne. 

KS: – Ukraińcy odzyskali swoją słynną medyczną wolontariuszkę. Z Julią Pajewską 

pseudonim Taira nie było kontaktu od połowy marca. Zniknęła, gdy próbowała ewakuować 

dzieci ze zrujnowanego Mariupola, wreszcie została zwolniona z niewoli. 

Julia „Taira” Pajewska, wolontariuszka medyczna: – Dziękuję prezydentowi Zełenskiemu 

za zorganizowanie tej wymiany. Zawsze wierzyłam, że tak właśnie będzie i wszyscy, którzy 

przebywają teraz po tamtej stronie, wiedzą, że wszystko się uda i wszyscy będziemy w domu. 

KS: – Po tamtej stronie wciąż są słynni obrońcy zakładów Azowstal w Mariupolu; dwóch 

dowódców zostało właśnie wywiezionych do rosji, tam ma się toczyć śledztwo; rosjanie, według 

gubernatora obwodu ługańskiego, rzucają wszystkie swoje rezerwy, by po tygodniach prób 

przełamać ukraińską obronę Siewierodoniecka. W sąsiednim też nieustannie ostrzeliwanym 

Lisiczansku policja i wojsko robią, co mogą, by namówić ostatnich mieszkańców do ewakuacji, 

starsi ludzie nie chcą o tym słyszeć. 

Masza: – Jestem sama, nogi mam chore, dokąd mam jechać? 

KS: – ruskie siły znów próbują podejść pod Charków, syreny alarmowe słychać też było w 

Kijowie. Szef NATO ostrzega, że ta wojna może potrwać całe lata. 

Bild – „Der Krieg könnte Jahre dauern” 

„Nie możemy przestać wspierać Ukraińców. Nawet jeśli koszty są wysokie, nie 

tylko te związane ze wsparciem militarnym, ale również te wynikające z rosnących 

cen energii i żywności. Nie możemy jednak porównywać tego z życiem wielu osób, 

z ceną którą Ukraińcy muszą płacić każdego dnia”. 

KS: – W Ukrainie obchodzony jest dziś dzień ojca – dla wielu ojców bez szans na takie 

spotkanie. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

PM: – We Francji dzisiaj decydujące starcie obozu politycznego prezydenta Emmanuela 

Macrona i lewicy skupionej wokół Jean Luca Mélenchona – druga tura wyborów 

parlamentarnych. 

PM: – Przed tygodniem oba ugrupowania zdobyły niemal tyle samo głosów, koalicja 

Macrona miała tylko minimalną przewagę i może nie powtórzyć wyniku sprzed 5 lat, gdy 

zdobyła w parlamencie bezwzględną większość. 

♣ 
2022-06-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6731 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 47 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemnasty dzień 

 



GK: – Były rozmowy, ale bez porozumienia. Jutro będą kolejne. Ale skąd my to znamy? 

Spór kontrolerzy ruchu lotniczego i Polskiej Agencji Żeglugi Powietrznej zaczyna się na nowo. 

Tylko na progu wakacji trzeba już dziś pytać o konsekwencje… 

 

GK: – Rząd wydał miliony złotych na promocję; premier objechał Polskę, by przekonać 

obywateli, że zostanie im więcej pieniędzy w kieszeniach. O Polski Ład biła się koalicja 

z Jarosławem Gowinem, a dziś sam Mateusz Morawiecki źle ocenia Polski Ład oraz tu cytat: 

„mitręgę księgowych”. 

Morawiecki: – Polski Ład ma być odrodzeniem i rozkwitem. 

Kaczyński w Mławie: – Na miarę tysiąca pięćdziesięciu lat polskiej historii! 

 

GK: – …właśnie teraz zdaniem prezydenta Wołodymyra Zełenskiego zaczyna się 

historyczny tydzień. Przywódcy państw Unii Europejskiej zdecydują o przyznaniu Ukrainie 

statusu kandydata. 

Andrzej Zaucha: – Już ponad trzy tygodnie trwają walki o Siewierodonieck. Przed wojną 

liczące 120 tysięcy mieszkańców miasto na wschodzie Ukrainy; ruscy wciąż nie są w stanie go 

zdobyć. 

Serhij Hajdaj, szef władz obwodu ługańskiego: – rosyjscy oficerowie już informowali, że 

zdobyli Siewierodonieck, ale to nieprawda; ciągle tam trwają walki, ciągle giną ruscy żołnierze; 

rosjanie nie kontrolują miasta. 

AZ: – Losy wojny wciąż się ważą. Ukraińcy zużyli większość uzbrojenia i amunicji, 

głównie poradzieckich, którymi dysponowali przed wojną. Ukraińskie władze mówią, że ruska 

przewaga pod względem sprzętu może być nawet kilkunastokrotna; ruscy przerzucają na 

Ukrainę wciąż nową broń. Pomoc Zachodu to wciąż kropla w morzu potrzeb. 

Walki na wschodzie Ukrainy to kolejne fale uciekinierów. Swoje domy musiało opuścić 

już kilkanaście milionów ludzi. Prezydent Ukrainy, Włodymyr Zełenski obawia się, że wroga 

aktywność rosji w tym tygodniu będzie szczególnie intensywna wobec Ukrainy, ale i krajów 

Zachodu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zaczyna się naprawdę historyczny tydzień – 

poznamy odpowiedź Unii Europejskiej na temat statusu kandydata dla Ukrainy. Mamy już 

pozytywną odpowiedź Komisji Europejskiej, ale pod koniec tygodnia będzie odpowiedź Rady 

Europejskiej. 

AZ: – Ukraińskie kandydowanie może potrwać wiele lat, ale chodzi o wsparcie moralne. 

Ukraiński prezydent wystąpił dzisiaj na szczycie inicjatywy trójmorza – 12 państw Europy 

środkowo-wschodniej położonych od Bałtyku do Adriatyku i Morza Czarnego. 

Three Seas Initiative (3SI) Summit and Business Forum Riga, Latvia 2022 

 

GK: – Jego bliscy współpracownicy tracą mandaty, a Emmanuel Macron kontrolę nad 

niższą izbą parlamentu. Francuska prasa pisze o wyborczej klęsce prezydenta i o tym, że 

rządzenie krajem będzie skrajnie trudne, a wręcz niemożliwe. Wielki sukces odniosła skrajna 

prawica Marine Le Pen. 

Anna Czerwińska: – …Zjednoczenie Narodowe zdobyło 89 mandatów (w 2017 zdobyło 8 

mandatów). Po dwóch turach głosowania: 

Niższa Izba Parlamentu – 577 mandatów 

289 – większość bezwzględna 

245 – Koalicja Razem 

131 – Lewicowa Koalicja „NUPES” 

  89 – Zjednoczenie Narodowe 

  64 – Republikanie 

  48 – inne partie 

LE FIGARO – „Emmanuel Macron poddany próbie Francji niezarządzalnej” 

  „Wyniki tych wyborów to okrutna lekcja dla szefa państwa” 

  „Skrajna lewica jest u bram władzy” 

Le Monde – „Zgromadzenie Narodowe zanurza się w nieznane” 

Libération – La gifle („Policzek”) 



  „Zjednoczenie Narodowe silne w Zgromadzeniu Narodowym” 

Elisabeth Borne, premier Francji: – Ta sytuacja stanowi zagrożenie dla naszego kraju 

w obliczu wyzwań, z jakimi musimy się zmierzyć zarówno na szczeblu krajowym jak i 

międzynarodowym. Ale musimy szanować wyniki głosowania i wyciągnąć konsekwencje. 

 

GK: – Trzy lata temu Stefan Niesiołowski zrzekł się immunitetu i odszedł z polityki 

w reakcji na oskarżenia o przyjmowanie łapówek w postaci usług seksualnych w zamian za 

pomoc przedsiębiorcom. Proces w tej sprawie właśnie się zakończył. Sąd uznał, że Niesiołowski 

jest niewinny, a wszystkie zarzuty bezpodstawne. 

♣ 
2022-06-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6460 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 374 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemnasty dzień 

 

AW: – Wicepremierem będzie Mariusz Błaszczak, Jarosław Kaczyński skupi się na partii. 

Prezes odchodzi z rządu, bo przed kampanią wyborczą ma sporo roboty. Polacy mają sporo 

problemów, a w portfelach mało pieniędzy. PiS ma odzyskać werwę, żeby na te problemy umieć 

odpowiedzieć. 

Arleta Zalewska: – Niewielu polityków tak odchodzi z rządu i praktycznie nikt nie ogłasza 

nazwiska swojego następcy… 

AW: – Ziobro kontra premier, premier kontra Ziobro – na szczycie władzy tak właśnie 

wygląda próba sił i to siłowanie właśnie przybrało na sile. Sądy w Polsce działają fatalnie źle – 

mówi Kaczyński, a Morawiecki dodaje, że nie będzie umierał za wymiar sprawiedliwości. To 

nie jest zapowiedź dymisji ministra sprawiedliwości ani zapowiedź praworządności. 

Michał Tracz: – Tego już na pewno nie można nazwać zwyczajną różnicą zdań w rządzie: 

Ziobro: – Zmiany są gotowe od pięciu lat, a nie ma woli, by je wprowadzić w życie. 

Jarosław Kaczyński 

„W Polsce sądy działają nie źle, tylko fatalnie źle. Jeśli w Polsce można mówić 

o niepraworządności to źródłem jest właśnie to”. 

MT: – Ministra blokuje więc premier, a ustawa, która da Polsce miliardy z KPO jest 

wynikiem szantażu. Minister sprawiedliwości nagle z sądowymi ustawami nie chce mieć nic 

wspólnego, a opozycja wylicza: to Ziobro wymienił prezesów sądów, to Ziobro powołał 

rzeczników dyscypliny, którzy ścigają niezależnych sędziów, to Ziobro bronił Izby 

Dyscyplinarnej, to ludzie Ziobry zasiedli w nowej KRS. Ale minister mówi, że to nie on 

odpowiada za klęskę w tym obszarze… Ziobro od dawna gra anty-unijną kartą, krytykuje 

prezydenta i premiera… 

 

AW: – Litwa wprowadza unijne sankcje, więc w Kaliningradzie popłoch – towary z rosji 

przez Litwę już tam nie dojadą; rosyjska wojna dla rosji oznacza sankcje, dla Ukrainy wciąż 

śmierć i głód; każde wsparcie dla Ukrainy jest ważne: i aktora z USA, i noblisty z rosji. 

Andrzej Zaucha: – Panika w obwodzie kaliningradzkim, mieszkańcy wykupują towary, 

których wkrótce może zabraknąć na półkach. Litwa od soboty nie przepuszcza wyrobów 

i surowców objętych europejskimi sankcjami, które jadą koleją z głębi rosji. Jadący przez Litwę 

ruski tranzyt może spaść nawet o połowę: chodzi o materiały budowlane, paliwo lotnicze, 

węgiel, a nawet duży sprzęt AGD; ruscy teraz w trybie pilnym muszą znaleźć statki, które 

przewiozą te towary do Kaliningradu, transport będzie o wiele droższy. 

Mieszkaniec Kaliningradu: – Trzeba pakować manatki i stąd wyjeżdżać. Ani dojechać, ani 

dojść. Nigdy tak nie było. 



AZ: – Litewskie władze tylko wprowadziły w życie przepisy sankcyjne Unii Europejskiej. 

moskwa oskarża Litwę o agresję i grozi konsekwencjami, które odbiją się na wszystkich 

mieszkańcach Litwy… 

 

Marek Nowicki: – Aż dwa preparaty: Moderny i Pfizera Amerykanie dopuścili do 

szczepienia najmłodszych dzieci powyżej szóstego miesiąca życia. Modernę trzeba przyjąć 

w dwóch dawkach, Pfizera w trzech… Noworodków w tym okresie do 6 miesięcy życia 

szczepić nie trzeba, bo chronią je przeciwciała uzyskane od matek. 

♣ 



2022-06-22 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6590 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 324 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewiętnasty dzień 

 

AW: – i składający przysięgę prezes NBP. Adam Glapiński zaczyna drugą kadencję… 

Tusk: – Będzie przez kolejne lata psuł naszą gospodarkę, będzie wykorzystywał to 

stanowisko dla własnych interesów i nie zrobi nic, aby ochronić budżety polskich rodzin. 

 

AW: – Nieoczekiwana zmiana miejsc i wcale nie chodzi o wicepremiera Błaszczaka. 

Agnieszka Ścigaj wchodzi do rządu, a to ciekawy ruch. Pani poseł przez lata była w opozycji, 

zaczynała u boku Pawła Kukiza, dla PiS-u była surowa i nie miała litości, ale może PiS okazał 

się łaskawy dla niej. 

Michał Tracz: – …została ministrem w kancelarii premiera, będzie się zajmować: 

Morawiecki: – szeroko rozumianą tematyką integracji społecznej. 

MT: – do rangi wicepremiera awansowany został minister obrony Mariusz Błaszczak, 

a ministrami zostali Zbigniew Hofman z PiS-u i Włodzimierz Tomaszewski z partii 

republikańskiej, ten ostatni zastąpił na stanowisku Michała Cieślaka… 

 

AW: – Izba Dyscyplinarna, jak gdyby nigdy nic działa, proceduje i dziś miała posiedzenie. 

To ta sama Izba, która dawno nie powinna istnieć i ta sama, którą ustawą zlikwidował niedawno 

Sejm. Nawet premier chyba nie do końca wie, dlaczego Izba ciągle pracuje, ale może wie 

Zbigniew Ziobro. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Izba Dyscyplinarna odmówiła jawności rozprawy. Sali 

rozpraw pilnowali policjanci i pracownicy ochrony rządu… Kara, którą Polska ma zapłacić za 

niewykonywanie orzeczeń TSUE, wynosi już dziś 231 milionów euro. 

 

AW: – Pielęgniarki przed Sejmem walczą o swoje, a tego swojego mają niewiele. Minister 

obiecał im podwyżki. Ale opozycja w Senacie zaproponowała wyższe i te wyższe w Sejmie się 

nie spodobały. W Polsce coraz mniejszej grupie młodych podoba się zawód pielęgniarki i 

pielęgniarek jest coraz mniej. 

Marek Nowicki: – …Średnia wieku pielęgniarki w roku 2008 wynosiła 44 lata, a w roku 

2022 – 54 lata. 

 

AW: – To najsilniejszy punkt; ruscy wywierają bardzo silną presję – mówi prezydent 

Ukrainy, bo walka o Siewierodonieck jest bohaterska, zacięta i krwawa; ruscy niszczą i zabijają. 

Ukraińcy dostają kolejną zachodnią broń. [Czy to prawda?] A nad przyznaniem Ukrainie 

państwa kandydującego do Unii debatował dziś Parlament Europejski. 

Monika Krajewska: – Ulica po ulicy, budynek po budynku ruscy powoli i konsekwentnie 

zdobywają Siewierodonieck i choć Ukraińcy wciąż zaciekle się tam bronią, to może być dla nich 

najtrudniejszy tydzień od upadku Mariupola. W zakładach na terenie Siewierodoniecka wciąż 

ukrywają się cywile, w tym dzieci. Ukraińscy żołnierze wciąż próbują namówić ich do 

ewakuacji, ale jest to zadanie niezwykle trudne, bo mieszkańcy nie chcą uciekać, gdy nad 

głowami latają im pociski. 

Lisiczańsk też szykuje się do obrony, to niemal ostatni przyczółek w obwodzie ługańskim. 

W najbliższych dniach to właśnie tu będą się toczyć najbardziej krwawe walki. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To najtrudniejszy punkt. Okupanci wywierają 

bardzo silną presję podobnie jak w Doniecku czy w obwodzie charkowskim. Bezwzględne i 

cyniczne bombardowania nie dadzą niczego, ale są głusi na wszelkie racjonalne argumenty. 

Niszczą i zabijają. 

MK: – Ale rosja za swoje postępy też płaci wysoką cenę, od początku inwazji stracili 

ponad 30 tysięcy żołnierzy, a Ukraińcy wciąż zadają im poważne straty; kreml niezadowolony z 



postępów ofensywy miał zdecydować o wymianie kolejnych dowódców. Ukraiński wywiad 

wojskowy mówi nawet o czystce wśród wyższych rangą ruskich oficerów. Strategia wciąż 

jednak pozostaje niezmienna. W kolejnych bitwach kluczowy ma być sprzęt dostarczany 

Ukrainie przez sojuszników. Od teraz na froncie będzie można zobaczyć między innymi: jedna z 

najpotężniejszych broni, jaką dysponuje Bundeswera. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu, Deutscher Bundestag: – W czasie największego od 

dziesięcioleci kryzysu bezpieczeństwa w Europie Dojcze muszą wziąć na siebie szczególną 

odpowiedzialność nie tylko za własne bezpieczeństwo, ale także bezpieczeństwo naszych 

sojuszników. 

MK: – Ale równie cenne jest polityczne wsparcie. Dziś nad przyznaniem Ukrainie statusu 

państwa kandydującego do Unii debatował Parlament Europejski. [na sali obrad zaledwie 

kilkadziesiąt osób]. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Kolejny rozdział historii 

Unii jest teraz pisany przez dzielny naród ukraiński i przez nas wspierających ich na drodze ku 

Europie. Wierzę, że ten czas należy do Europy i że go dobrze wykorzystamy. 

MK: – Oficjalnie decyzja ma zostać zatwierdzona na Szczycie Rady Europejskiej, który 

rozpocznie się jutro. Obok Ukrainy taki sam status ma otrzymać Mołdawia [!] 

 

AW: – Tadeusz Rydzyk zabiera głos w sprawie historii dzieci z DPS-u w Jordanowie: Jak 

tak można? Zostały sponiewierane. – Tyle że to nie o dzieciach, a o siostrach zakonnych, tych, 

które za te dzieci były odpowiedzialne; tych, z których dwie mają już prokuratorskie zarzuty. 

 

AW: – Ponad 450 TIR-ów do granicy – tak jest w Polsce przy granicy z Białorusią. Jest 

embargo i są zakazy, ale jest i ta kolejka. Jakim cudem jedzie transport, skoro jechać nie 

powinien, o tym: 

Paweł Szot: – Tak wygląda granica państw, które ograniczyły swoje relacje gospodarcze 

niemal do zera, przynajmniej oficjalnie. W kolejce do przejścia z Białorusią w Bobrownikach 

stoi ponad 450 TIR-ów, czas oczekiwania na odprawę 25 godzin. [Bywało znacznie dłużej]. W 

połowie kwietnia Unia Europejska zakazała białoruskim i ruskim ciężarówkom wjazdu do Strefy 

Schengen. W odwecie podobny zakaz dla unijnych przewoźników wprowadziły reżimy w 

Moskwie i Mińsku. To jest jednak tylko teoria. 

Kierowca TIR-a: – Jedziemy tylko na terminal do Borownik, tam się przeładujemy 

i wracamy z powrotem. 

PS: – Terminal znajduje się już po stronie białoruskiej. Zgodnie z decyzją białoruskich 

władz ciężarówki z Unii docierają tam bez przeszkód, by przeładować towar. Transport przez 

granicę, choć z utrudnieniem, jest więc możliwy mimo embarga. 

Maciej Czarnecki, starszy aspirant, Izba Administracji Skarbowej w Białymstoku: – Nie 

komentujemy sytuacji, która ma miejsce po stronie białoruskiej, natomiast przewoźnicy 

wszystkich innych krajów niż rosja i białoruś mogą wjeżdżać do Unii Europejskiej, o ile nie 

wiozą towarów, które są zakazane. 

PS: – Embargo nie obejmuje między innymi poczty, leków i żywności. 

♣ 
2022-06-23 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7096 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 306 nowych zakażonych. 1 zgon. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty dzień 

 

GK: – Sejmowa debata była w środku nocy, jak to bywa w sprawach niewygodnych dla 

partii władzy. Głosowanie dziś przed południem. Sejm odrzucił obywatelski projekt – ustawę 

liberalizującą przepisy aborcyjne. Chodzi między innymi o prawo do przerywania ciąży do 12 

tygodnia… 



 

GK: – Ostateczna decyzja zapadnie jeszcze dziś na rozpoczętym Szczycie Rady 

Europejskiej. Przywódcy państw zdecydują o przyznaniu statusu kandydatów do Unii Ukrainie 

i Mołdawii. Jest już na to zgoda Komisji Europejskiej i Parlamentu. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Zdradzę trochę kuchni dziennikarskiej, wokół mnie wielu 

dziennikarzy, bo tu nadchodzą informacje, co dzieje się na górze. Informują, że rozmowy się 

przeciągają, ale nie z powodu Ukrainy i problemów wokół Ukrainy, ale z powodu Bałkanów [?]; 

cały czas czekamy na tę oficjalną informację, że Ukraina będzie kandydatem do Unii. Te drzwi 

do Unii Europejskiej powinny być dzisiaj otwarte, nie ma takiej wątpliwości, nikt nie zgłaszał 

wcześniej sprzeciwu. Ale jeszcze wiele, wiele lat minie, zanim Ukraina będzie mogła 

przekroczyć te drzwi, zanim tutaj pojawi się ukraińska flaga, także nad tymi drzwiami. Więc to 

dopiero później będzie czas na wyrażanie wątpliwości. 

[Jak zaczynamy znać Ukrainę, formalnie przynajmniej ona będzie gotowa znacznie 

wcześniej niż nam się wydaje – i będzie problem z gotowością Unii Europejskiej]. 

 

GK: – Ukraińcy marzą o bezpieczeństwie i dobrobycie, stąd powszechne i entuzjastyczne 

jest oczekiwanie na status państwa kandydata do Unii Europejskiej, nawet jeśli droga do 

członkostwa będzie długa i trudna – a będzie. – To chcą ruszyć jak najszybciej; ruska agresja 

pokazała, że wybór jest zero jedynkowy. 

Andrzej Zaucha: – Trzydziestometrowa flaga [Ukrainy] przed Parlamentem Europejskim – 

to historyczny dzień… 

Wołodymyr Zełenski prezydent Ukrainy: – Ukraina wybrała. Ruszamy do nowej 

cywilizacji, przyszłości bliższej Europie. 

Mark Rutte, premier Holandii: – Tutaj rozwiązania systemowe mają zasadnicze znaczenie 

i nie jest to układ emocjonalny, a polityczny. Komisja Europejska wyszła z bardzo 

zrównoważoną propozycją, ale mówiąc brutalnie, nadal wiele trzeba zrobić. Jednak zrobiono 

wystarczająco, by przyznać Ukrainie status państwa kandydującego. 

AZ: – by zostać pełnoprawnym członkiem Unii Europejskiej Ukraina musi spełnić szereg 

warunków, może to potrwać jeszcze wiele lat. 

Mychajło Useinow, mieszkaniec Charkowa: – To przede wszystkim wsparcie moralne, ale 

to ważny krok, bo Unia Europejska daje ruskim do zrozumienia, że to już nie jest ich strefa 

wpływów. 

AZ: – Unijnej jedności bardzo potrzebują dzisiaj republiki nadbałtyckie. 

[Wolę określenie „państwa”, bo „republiki” to nadal trąci Związkiem Radzieckim]. 

Litwa uruchomiła europejskie sankcje i zablokowała część tranzytu z rosji do obwodu 

kaliningradzkiego; rosja grozi odwetem. Konsekwencje mają dotknąć wszystkich mieszkańców 

Litwy. 

Gitanas Nauseda, prezydent Litwy: – Jesteśmy przygotowani na jakieś nieprzyjazne 

działania ze strony rosji, ale nie wierzę, że rosja rzuci nam wyzwanie w sensie wojskowym. 

Przecież jesteśmy członkiem NATO. 

AZ: – moskwa ogłosiła, że przeprowadzi manewry wojskowe w pobliżu granic Litwy. A 

Estonia alarmuje, że jej przestrzeń powietrzną naruszają ruskie śmigłowce i samoloty, które 

imitują ataki rakietowe. Na froncie prawdziwej wojny sytuacja jest coraz bardziej trudniejsza; 

ruscy twierdzą, że przecięli kluczowe drogi zaopatrzenia dla ukraińskiego zgrupowania 

walczącego w Lisiczańsku i Siewierodoniecku. W rejon ciężkich walk przerzucają kolejne 

jednostki. Na okupowanych terytoriach też nie ma spokoju; ukraińscy dywersanci podkładają 

bomby pod samochodami kolaborujących z rosją lokalnych urzędników. Ale w ten sposób nie da 

się wygrać wojny. Ukraińcy wciąż apelują do Zachodu o dostawy uzbrojenia. Walka 

o ukraińskie zboże jest również kluczowa; turecka delegacja w Moskwie ustaliła, że w 

przyszłym tygodniu z udziałem przedstawicieli ONZ odbędą się w Stambule rosyjsko-ukraińskie 

rozmowy o odblokowaniu portów dla eksportu 20 milionów ton ziarna. Andrzej Zaucha, Fakty. 

 

GK: – Obietnice bez granic: 

Morawiecki: – Chcemy, żeby takich hal powstało tysiąc 

Sto tysięcy mieszkań 



Program stu obwodnic, 22 mostów 

Strzelnica w każdym powiecie 

 

GK: – Prawo i Sprawiedliwość jest liderem poparcia dla partii politycznych, ale ma tylko 5 

punktów przewagi nad największą partią opozycyjną. Do sejmu weszłoby też 5 [? Sondaż ego 

nie wykazuje] innych ugrupowań – to wyniki sondażu Kantar dla TVN i Tvn24. 

Proszę powiedzieć, na którą partię by Pan(i) zagłosował(a)? 

PiS, Solidarna Polska, Partia Republikańska – 31% 

Koalicja Obywatelska – 26% 

Polska 2050 – 10% 

Lewica – 8% 

Konfederacja – 6% 

 

GK: – Gdyby Jarosław Kaczyński wciąż był wicepremierem, pewnie słowa o Donaldzie 

Tusku, który miałby przygotowywać coś na kształt wojny domowej w Polsce, pewnie by nie 

padły. Ale prezes szykuje dziś partię na wybory, widać, kogo obawia się najbardziej i jak będzie 

prowadził kampanię. 

 



GK: – Kiedy setki Ukraińców uciekało do Polski przed wojną, nikt nie wiedział, ile to to 

potrwa, jak długo i jak wiele będzie potrzebowało pomocy. Już wiemy – jeszcze długo. Sezon 

wakacyjny rusza, hotele, ośrodki, pensjonaty muszą przyjmować turystów, bo muszą zarabiać. A 

co z gośćmi z Ukrainy? 

Jan Błaszkowski: – Początek wakacji i widmo końca bezpiecznego schronienia w takim 

miejscu. 

Alina Bojczenko, Ukrainka z Korostenia: – Mam nadzieję, że nikt nas nie wystawi 

z walizkami za drzwi. 

JB: – W tym ośrodku w Jantarze na Mierzei Wiślanej przebywa 200 uchodźców z 

Ukrainy, ale 80 miejsc trzeba zwolnić do końca czerwca dla wczasowiczów i kolonii letnich. 

Rząd zapewnia, że nikt z gości z Ukrainy zakwaterowanych w hotelach, pensjonatach i 

ośrodkach wczasowych w całej Polsce nie znajdzie się na bruku z powodu wakacyjnych 

rezerwacji polskich turystów, choć przyznaje, że w niektórych miejscach trzeba poszukać innego 

schronienia dla Ukraińców. 

Paweł Szefernakel, wiceminister spraw wewnętrznych i administracji, KP PiS: – 

Planujemy w najbliższych dwóch miesiącach (lipiec, sierpień) przeprowadzić także ankiety 

wśród osób, które tam przebywają, jakie mają dalsze plany na pobyt w Polsce. 

[Czekać w Polsce do końca wojny]. 

JB: – Konkretów na razie brak, nie wiadomo nawet ilu gości z Ukrainy z powodu 

wakacyjnych rezerwacji może przestać być gośćmi w turystycznych ośrodkach. 

Katarzyna Turosieńska, Polska Izba Turystyki: – Tak naprawdę dzisiejsza konferencja nie 

rozwiązała tego problemu. Znaczy, zapewnienie, że wszystko będzie dobrze jest świetne, 

natomiast nie daje konkretnych rozwiązań. 

JB: – Przykład z Drzonkowa w lubuskiem, gdzie w tamtejszym ośrodku sportu mieszka 

130 uchodźców, choć pieniądze się kończą. 

Bogusław Sułkowski, dyrektor Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w 

Drzonkowie: – Trudno, żebyśmy jakby dopłacali do tego, nie chcemy zarabiać, ale te 70 złotych 

jest kwotą niewystarczającą, a chcemy zachować standard pobytu. 

JB: – Rząd twardo powtarza, że podwyżki tej stawki nie będzie. W Drzonkowie za te 

pieniądze próbują dać uchodźcom coś więcej niż dach nad głową: jest psycholog i doradca 

zawodowy, niektóre kobiety dostały też na miejscu pracę. 

Iwana Tyrczuk, Ukrainka z Kołomyi: – W szkole na terenie ośrodka, to jest bardzo dobrze, 

bo żadna matka nie musi się martwić, gdzie jest jej dziecko. 

JB: – Ośrodek dał też schronienie reprezentacji Ukrainy w pięcioboju nowoczesnym i jak 

przyznają sami zawodnicy: treningi oraz rywalizacja z Polakami to być może jedyny sportowy 

plus wojny. 

Taras Chimicz, pięcioboista z Ukrainy: – Nawet nie oczekiwaliśmy tak ciepłego wsparcia; 

trenujemy w ośrodku pięcioboistów w Europie. 

JB: – Sezon się zbliża, pieniądze się kończą, a hotelarze zamieniają się w agentów 

nieruchomości dla uchodźców, których od czterech miesięcy karmią, goszczą i często dają 

pracę. 

Jan Nosowicz, Dwór Uphagena Arche w Gdańsku: – Hotele też muszą zacząć działać 

w sezonie, aczkolwiek pozyskujemy różne miejsca noclegowe nie w hotelach. 

JB: – Według szacunku rządu w Polsce jest teraz około półtora miliona uchodźców. Jan 

Błaszkowski, Fakty. 

 

GK: – Dane nie są ostateczne, ale w największym trzęsieniu ziemi w Afganistanie od 20 

lat mogło zginąć ponad tysiąc osób. Do trzęsienia ziemi doszło dwa dni temu na wschodzie 

kraju. 

♣ 
2022-06-24 piątek 

Aktualny kurs, EUR/PLN: 4,7094 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 



Polska – 348 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty pierwszy dzień 

 

AW: – Historyczny moment dla Ukrainy i Mołdawii – to już oficjalnie państwa kandydują 

do Unii Europejskiej. Prezydent Ukrainy nazywa to wprost: Zwycięstwo! Na które Ukraina 

czekała 120 dni i 30 lat. Co daje bycie kandydatem oprócz nadziei, o tym: 

Maciej Knapik: – Ukraińcy tracą kontrolę nad Siewierodonieckiem. 

Serhij Hajad,aj, gubernator obwodu ługańskiego: – Wojska muszą wycofać się, by 

ograniczyć straty i zająć bardziej umocnione pozycje. 

MK: – Ale zyskują nową nadzieję i motywację. Ludzie w zbombardowanych domach 

i żołnierze – Ukraina oficjalnym kandydatem do Unii Europejskiej – to decyzja Unijnego 

Szczytu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To jest zwycięstwo! Czekaliśmy na to 120 dni 

i 30 lat. Teraz możemy pokonać wroga i możemy odpocząć. A może najpierw odbudować 

Ukrainę i dopiero później odpocząć. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej, wypowiedź z wczoraj: – To 

bardzo ważny moment i bardzo ważny dzień dla Europy. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji, wypowiedź z wczoraj: – Jesteśmy to winni 

Ukraińcom, walcz,ą o nasze wartości. 

Andrzej Duda 

Rada Europejska zdecydowała o przyznaniu Ukrainie i Mołdawii statusu 

kandydatów do UE. To świetna wiadomość! Gratulujemy! Aktywnie wspieraliśmy 

wnioski UA i MD, a teraz cieszymy się razem z Nimi! Drzwi do Europy powinny 

być otwarte dla ambitnych społeczeństw. Chwała obrońcom Ukrainy! 

Mateusz Morawiecki, premier, wypowiedź z wczoraj: – Ukraina potrzebuje nadziei. I tę 

nadzieję jej dzisiaj daliśmy. 

MK: – W Buczy, gdzie Polska stawia miasteczko modułowe dla osób ze zniszczonych 

osiedli, słyszymy: To zasługa całej klasy politycznej. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera, KP PiS: – Tutaj, jak rzadko w Polsce była 

absolutna narodo,wa zgoda. 

MK: – Po wizytach europejskich przywódców w Kijowie proces akcesji może ruszyć. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Powinni europejscy przywódcy zrobić 

absolutnie wszystko, żeby tam ten proces trwał jak najkrócej. 

MK: – Ale co będzie dalej, nie wiadomo, bo przecież nie wiadomo, jak skończy się ta 

wojna. Oficjalnym kandydatem staje się Mołdawia, ale Gruzja pozostaje w tyle, mimo takich 

proeuropejskich manifestacji, na których słychać, że winny jest były premier, który ma ciągle 

rządzić krajem z tylnego siedzenia. Stąd Gruzja dostaje tylko europejską perspektywę, a nie 

status kandydata. 

[Myślę, że teraz nastąpią korzystne zmiany na froncie, bo przecież nie będzie obojętne dla 

Unii, jaką Ukrainę wcielą do Unii – czy Ukrainę całkowicie zniszczoną i wyludnioną, Ukrainę o 

połow,ę mniejszą terytorialnie od obecnej albo nie będzie już co wcielać do Unii].



Warunki członkostwa – Kryteria Kopenhaskie: 

• stabilne instytucje gwarantujące demokrację, praworządność, prawa 

człowieka oraz poszanowanie i ochronę mniejszości; 

• zdolność do podejmowania i skutecznego wdrażania zobowiązań 

wynikających z członkostwa, w tym przestrzegania celów unii politycznej, 

gospodarczej i walutowej. 

• funkcjonująca gospodarka rynkowa oraz zdolność do radzenia sobie 

z konkurencją i siłami rynkowymi w UE; 

 

AW: – Drożyzna, to najważniejszy dla Polaków temat, ważniejszy niż polityka społeczna 

czy aborcja i to tym tematem, walką z drożyzną Polacy będą się kierować, na którą partię będą 

głosować., 

Jakub Sobieniowski: – Tutaj w Pacanowie władza najpierw usłyszała, to co dzisiaj 

zobaczyła w sondażu dla Faktów TVN i TVN 24. 

Jaka jest najważniejsza sprawa, którą będzie się Pan(i) kierował(a) wybierając 

ugrupowanie, na które będzie Pan(i) głosował(a) w wyborach? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

• Walka z drożyzną – 43% 

• Bezpieczeństwo militarne Polski – 22% 

• Polityka społeczna (np. Program 500+) – 14% 

• Aborcja – 9% 

• Będę się kierował(a) innymi sprawami – 7% 

Jak ocenia Pan(Pani) działania rządu premiera Morawieckiego w walce z drożyzną? 

• Robi mało – 69% 

• Robi dużo – 21% 

• Trudno powiedzieć – 10% 

Czy w związku z rosnącymi cenami musiał(a) Pan(Pani) ograniczyć swoje wydatki 

w ostatnim czasie? 

• TAK – 73% 

• NIE – 26% 

• Trudno powiedzieć – 1% 

JS: – Ograniczanie wydatków na jedzenie to fatalny sygnał, a żywność drożeje jak 

właściwie wszystko, chociaż Jarosław Kaczyński przekonuje, że za inflację nie odpowiada rząd 

czy NBP, tylko rosja. 

Jeszcze przed wojną inflacja była wysoka, a Mateusz Morawiecki i Jarosław Kaczyński 

upierali się przy Polskim Ładzie, który skończył się podatkowym i finansowym chaosem, co 

nawet przyznają rządy PiS… 

 

AW: – Wakacje, jak wszystko też będą drogie, za to droga na wakacje będzie pełna 

problemów. Strajki na lotniskach właśnie się zaczęły i czerwonych punktów na mapie jest 

więcej niż kilka. 

Marzanna Zielińska: – …Podczas pandemii liczbę pracowników lotnisk zredukowano na 

całym świecie i jeszcze tych braków nie uzupełniono. Po drugie, niemal wszystkie duże lotniska 

w Europie zaczynają wakacje od strajków. Bezpieczniej podróżować z biurem i lotem 

czarterowym. Od tygodni sparaliżowane jest lotnisko w Amsterdamie. Lot musiał odwołać w 

wakacje kilkanaście połączeń rejsowych w tamtym kierunku. 

Pierwszy wakacyjny weekend [od strajku] zaczynają związkowcy z Ryanair’a na 

lotniskach w Belgii, Francji, Hiszpanii, Portugalii i w Italii. 

Ricardo Penarroias, Krajowy związek Personelu Lotniczego Lotnictwa Cywilnego 

w Portugalii: – Warunki pracy są okropne; zwykle nie odmawiamy ludziom szklanki wody, ale 

członkowi załogi Ryanair nie wolno nawet wziąć butelki wody podczas lotu. 

MZ: – Od 1 lipca o 40% podwyżkę pensji czynnie będą walczyć w Hiszpanii pracownicy 

Izydżet [easyJet] W ostatnich dniach czerwca strajk planują pracownicy linii SAS w Szwecji, 



Danii i Norwegii. Lada chwila ruch mogą zatrzymać pracownicy British Airways, tu już 

niewydolność przelicza się w tonach na godzinę… 

 

AW: – Ze szkołą żegnają się nie tylko uczniowie, żegnają się też nauczyciele, dlatego że 

odchodzą z pracy. W jednej ze szkół znika nagle dziesięcioro, w drugiej ponad dwadzieścioro 

nauczycieli. Powodami odejść są zbyt niskie zarobki, brak motywacji do pracy i niski autorytet 

społeczny… 

♣ 
2022-06-25 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7094 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 344 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty drugi dzień 

 

AW: – Tropikalny upał na początek wakacji, palące dni i gorące noce. Bądźcie państwo 

czujni. Słońce może także popsuć relaks, a burze po tym słońcu mogą wcale nie przynieść 

ulgi… 

 

AW: – Weekend pełen cudów, które czasem się zdarzają. 1119 rodzin otrzyma paczkę w 

weekend pełen cudów. Bardzo ważna jest ta edycja paczki dla przyjezdnych z Ukrainy. 

 

AW: – Tęczowo w centrum Warszawy, muzyka, radość ludzi. Ludzie przypominają, że też 

mają swoje prawa, choć w Polsce nie wszyscy chcą o nich pamiętać… Ulicami Warszawy 

przeszła dziś parada równości. Tym razem do Warszawy dołączyła ukraińska, która z powodu 

wojny nie mogła przejść u siebie… 

 

AW: – 57% procent pytanych… [było wczoraj] 

 

AW: – Arcybiskup i kontrakt na wojskowe śmigłowce… Karakale 

 

AW: – Ukraińscy żołnierze wycofali się z Siewierodoniecka – informuje mer miasta 

i dodaje, że sytuacja w regionie jest bardzo trudna. Ostatnia doba to grad ruskich rakiet 

spadających na teren całej Ukrainy, także tuż przy granicy z Polską. 

Zaatakowane zostały między innymi okolice Jaworowa koło polskiej granicy oraz obwody 

sumski, czernichowski oraz lwowski. Część rakiet wystrzelono z terytorium białorusi. 

Ukraińskie ministerstwo obrony informuje, że ruskie wojsko wystrzeliwuje w ciągu doby około 

tysiąca pocisków – to 10 razy więcej niż siły ukraińskie. 

Ukraińskie władze potwierdziły, że na wyposażeniu armii są już amerykańskie wyrzutnie 

rakiet [M142 High Mobility Artillery Rocket System], bronią one ukraińskiego terytorium. 

♣ 
2022-06-26 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7094 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 97 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty trzeci dzień 

 

AW: – Bomby spadające na Kijów. Niedziela zaczęła się tam od wybuchów. To był atak 

rakietowy między innymi na blok mieszkalny i przedszkole. Są zabici i są ranni. 



Tomasz Kanik z Kijowa: – Tutaj [zbombardowany blok mieszkalny] jedna osoba zginęła, 

a pięć zostało rannych. Około piątej rano zawyły syreny, a potem rozległy się bardzo głośne 

eksplozje. Najtragiczniejsza historia to tutaj dziewczynka przysypana gruzem, już jest po 

operacji, jej mama również po operacji, tata zginął. To jest miejsce pełne ludzi, to jest centrum 

Kijowa, pełno bloków mieszkalnych, sklepów osiedlowych, jest szkoła, przedszkole też zostało 

trafione, ale w niedzielę dzieci w nim nie było. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – Po raz kolejny widzimy kłamstwo rosji, która mówi, że 

uderza w cele wojskowe. Od początku wojny w Kijowie zniszczyli już 221 bloków 

mieszkalnych. To bezsensowna wojna. Musimy zrobić wszystko, by ją zatrzymać, ponieważ 

tysiące niewinnych cywilów zginą. 

TK: – Od tego ataku syreny zawyły jeszcze dwa razy, ale całe szczęście huku, eksplozji 

tutaj już nie słyszeliśmy. 

[Tak wygląda reakcja kremla na przyznanie Ukrainie statusu kandydata do Unii 

Europejskiej. To już zaczyna się walka rosji z Unią Europejską, czyja to będzie ziemia]. 

 

AW: – O ruskiej wojnie na Ukrainie na szczycie G7 w Dojczlandzie; putin spodziewał się, 

że Zachód w jakiś sposób się rozpadnie, ale tak się nie stało i tak się nie stanie – tak mówi 

prezydent USA i zapowiada nową sankcję, która mocno uderzy w putina. G7 w prowadzi zakaz 

importu ruskiego złota, a to cios wart dziesiątki miliardów dolarów. 

Cezary Grochot: – Przywódcy siedmiu największych gospodarek świata spotkali się na 

zamku Elmau w Alpach bawarskich, aby rozmawiać o najważniejszych problemach i 

zagrożeniach. W tym roku do tego nie ma najmniejszych wątpliwości – tematem numer jeden 

jest Ukraina i wyzwanie, jakim jest dla świata powstrzymanie ruskiej agresji. 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych w rozmowie z kanclerzem Dojczlandu: – 

Musimy trzymać się razem; putin spodziewał się, że NATO i G7 w jakiś sposób się rozpadną, 

ale tak się nie stało i tak się nie stanie. 

CG: – Premier Wielkiej Brytanii apelował o nieporzucanie Ukrainy po czterech 

miesiącach ruskiej inwazji i zapowiedział dodatkową brytyjską pomoc dla władz w Kijowie na 

ponad pół miliarda dolarów. 



Boris Johnson, premier wielkiej Brytanii: – Aby chronić naszą jedność i sprawić, by 

działała, światowi przywódcy muszą zdać sobie sprawę z ceny wspierania Ukrainy, w tym ze 

wzrostem kosztów energii i żywności. Ale muszą też przyznać, że cena dopuszczenia do 

zwycięstwa rosji byłaby o wiele, wiele wyższa. 

CG: – Już na samym początku szczytu pojawiły się doniesienia, że przywódcy G7 

zdecydują się na wprowadzenie zakazu importu ruskiego złota; potwierdził to na tweterze 

prezydent Joe Biden. 

President Biden 

Stany Zjednoczone nałożyły na putina bezprecedensowe sankcje, aby pozbawić go 

dochodów, które wykorzystuje do finansowania wojny z Ukrainą. F7 wspólnie 

ogłosi, że wprowadzimy zakaz importu ruskiego złota, głównego towaru 

eksportowego, dzięki któremu rosja zgarnia dziesiątki miliardów dolarów. 

CG: – Decyzja ta ma być formalnie ogłoszona we wtorek na zakończenie Szczytu; ale 

władze w Kijowie apelują o jeszcze więcej sankcji, bo putin atakuje, nie licząc się z ofiarami 

wśród cywilów. Ostatnia doba to nie tylko bombardowanie Kijowa, to także ciężki ostrzał 

ukraińskich innych miast. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Czterdzieści pięć ruskich rakiet w nocy i dziś 

rano – wszystkie były wystrzelone tylko w jednym celu – pokazać, że rosja może docisnąć, że 

ruskiej armii coś może się udać. 

CG: – Niestety potwierdziły się też wczorajsze doniesienia z frontu: po wielu tygodniach 

zaciętych walk upadł Siewierodonieck – ważne miasto w obwodzie ługańskim. Prezydent 

Zełenski zapowiada, że wszystkie zajęte i okupowane przez ruskie wojska miasta zostaną 

wyzwolone. Po raz kolejny prosi Zachód o więcej broni. 

 

AW: – Ja nie jestem Władysław, ja jestem Zosia – mówi Jarosław Kaczyński na spotkaniu 

z mieszkańcami Grudziądza i to jest opowieść o osobach LGPT+. Opowieść, jak słychać na 

spotkaniu, śmieszna. Tyle że to nie jest śmieszny temat, choć dla prezesa jest z pogranicza 

rozsądnego myślenia… 

Jarosław Kaczyński, w Grudziądzu: – No i mówi, proszę państwa, ja nie jestem 

Władysław, ja jestem Zosia. [śmiech]. No i według tego co nam zalecają z Zachodu, wszyscy 

powinni się temu podporządkować, bo inaczej się uraża. A dlaczego jestem Zosia? No bo jutro 

może będę z powrotem Władysław, a dzisiaj jestem Zosia. 

Kaczyński: – Dwumetrowy facet, 140 kilo wagi, tą kobiecą kulą, prawie dwa razy lżejszą 

od męskiej, rzuci i od razu rekord świata bez najmniejszego kłopotu i już zwycięstwo i jest 

złotym medalistom [ą]. No, a przecież tak to w tej chwili zaczyna wyglądać. No więc my się 

musimy obronić przed szaleństwem. 

Kaczyński, Włocławek: – No, można mieć takie poglądy; dziwne, prawda, ja bym to 

bardziej badał, ale… he, he, he. 

Żeby jakieś reguły przyzwoitości, normalnego języka, reguły, kultury po prostu, 

elementarnej kultury powróciły. 

 



AW: – Kilka cytatów z podręcznika dla dzieci: 

Wojciech Roszkowski 

1945 – 1979 

Historia i teraźniejszość 

Podręcznik dla liceów i techników [chodzi o technikum] 

Spis treści - fragment 

8. Droga do Zimnej Wojny 

9. Doktryna Trumana i Plan Marshalla 

10. Konsolidacja Zachodu i koncepcje współpracy 

11. Blokada Berlina 

12. Pakt Północnoatlantycki 

13. Powstanie dwóch państw niemieckich RFN i NRD. Demokracja i dyktatura 

14. Sowietyzacja Europy Środkowo-Wschodniej 

15. Wybory 

16. Rewolucja w Chinach 

17. Imperium sowieckie 

18. Wojna w Korei i „obrona” pokoju 

19. Na Zachodzie zmiany 

20. Trzeci Świat a tożsamość narodowa 

21. Na osi Waszyngton – Moskwa 

22. Społeczne i kulturowe skutki wojny na Zachodzie… 

23. Rewolucja kulturalna w obozie komuni… 

Ten człowiek załatwił sobie pracę w… pewnym przedszkolu, bardzo 

postępowym, nazwanym alternatywnym. Spędził tam dwa lata i tak wspominał ten 

czas: „Mój ciągły flirt z dziećmi szybko przyjął charakter erotyczny. Te małe 

pięcioletnie dziewczynki już wiedziały, jak mnie podrywać. Kilka razy zdarzyło się, 

że dzieci rozpięły mi rozporek i zaczęły mnie głaskać. Ich żądania były dla mnie 

kłopotliwe. Jednak często mimo wszystko i ja je głaskałem”. Cohn-Bendi… nie 

tylko że nie został ukarany za pedofilię, ale stał się szanowanym politykiem 

„liberalnym”. Od 1994 r. zasiada nieprzerwanie w Europarlamencie jako 

reprezentant Zielonych, na przemian raz niemieckich, raz francuskich. 

Na początku maja 1968 r. strajki studenckie rozlały się na cały Paryż. (…) Coś, 

co dla słabego ucznia mogło brzmieć atrakcyjnie, było w istocie szkodnictwem 

cywilizacyjnym. 

Rewolucyjne idee z lat sześćdziesiątych zatruwały i zatruwają nadal kolejne 

pokolenia. Istotą jest ułuda i zakłamanie. 

Członkowie Unii Europejskiej nie posiadają wspólnoty historycznej niezbędnej 

do zgodnego i sprawnego funkcjonowania planowanej federacji. (…) Różne są też 

religie, co usiłuje się już niwelować poprzez lansowanie ateizmu (…) 

W konsekwencji używanie wielu innych słów, takich jak „czarny”, „biały”, 

a nawet „matka” czy „ojciec” staje się ryzykowne. 

(…) będą przywodzić dzieci na świat w oderwaniu od naturalnego związku 

mężczyzny i kobiety, najchętniej w laboratorium. (…) Skłania to do postawienia 

zasadniczego pytania: kto będzie kochał wyprodukowane w ten sposób dzieci? 

Ideologie atakują także sferę duchową człowieka. (…) Wśród najbardziej 

popularnych ideologii politycznych należy scharakteryzować (…) ideologię gender. 

Zrozumienie efektu Krugera-Dunninga może pomóc przezwyciężyć także częste 

sytuacje, w których ulegamy bezczelnym krętaczom udającym wtajemniczenie. 

Aspiracje młodego pokolenia Amerykanów znajdowały wyraz w modnych 

przebojach, które kwalifikowano coraz częściej ogólnym mianem właśnie rock and 

roll. Stale przesuwano granicę wrażliwości w muzyce rockowej, w której 

popularność zdobywały zespoły grające coraz głośniej. To oczywiście też jest 

kwestią gustu, ale co gorsza zaczęto manipulować warstwą tekstową, używając coraz 

bardziej dosadnych słów. To zaś wykraczało już poza obręb muzyki jako takiej. 



Dotyczyło to takich supergwiazd jak The Beatles, The Doors, The Rolling Stones, 

Jimi Hendrix czy Janis Joplin. 

* 

Przemysław Czarnek, minister edukacji i nauki, KP PiS: – Przywódcy 1968 roku 

tego ruchu studenckiego i tych rewolucji społecznych w wielu przypadkach to byli 

degeneraci i zboczeńcy, którzy przeniknęli do polityki europejskiej i o tym trzeba 

wiedzieć. 

Źródło: Radio Wrocław 

Marzena Machałek, wiceminister edukacji i nauki, KP PiS: – Nie. Nie dostrzegam. Bardzo 

dobry podręcznik. Dziękuję. 

♣ 
2022-06-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6965 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 88 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty czwarty dzień 

 

AW: – Kampania na ostro z policją w roli głównej i gazem łzawiącym w oczach. Bez 

zadym, bez tarć i bez wandalizmu. Na spotkaniu z Jarosławem Kaczyńskim, ale już bez 

Kaczyńskiego przeciwnicy PiS wykrzyczeli swój sprzeciw, ale już przed budynkiem. 

Jakub Sobieniowski: – Tak policja użyła gazu po przemówieniu Jarosława Kaczyńskiego. 

Jarosław Kaczyński w Inowrocławiu: – Mówienie o jakiejś dyktaturze w Polsce jest 

całkowitą bzdurą. Jeśli ktoś, kto już zupełnie nic nie rozumie, może to przyjmować do 

wiadomości. Gdyby w Polsce była dyktatura, a ja, jak twierdzom [ą] jestem tym dyktatorem, czy 

tutaj pan Mejza by rządził? Przejeżdżałem przez Włocławek… Tom [tą] naszom [naszą] 

opozycję, która jest taka, jak każdy widzi, choćby tu obok… Niemcy majom [mają] wspaniałom 

[wspaniałą] tradycję demokratycznom [demokratyczną], bo to chodzi o tradycję 

demokratycznom [demokratyczną]. Można powiedzieć: z Adolfem Hitlerem na czele… 

Można mieć takie poglądy, dziwne co prawda. Ja bym to badał, ale… he,he 

JS: – Policja użyła gazu wobec małej grupy protestujących już po wyjeździe 

Kaczyńskiego, więc nie chodziło o jego bezpieczeństwo, nie było żadnego wandalizmu. W 

Inowrocławiu rządzi Brejza, ojciec senatora Platformy, a nie Łukasz Mejza, którego firma 

oferowała nieuleczalnie chorym terapie nieuzasadnione medycznie… Pomylił miasto, w którym 

był… 

 

AW: – Ja bym to badał – mówi prezes PiS o LGBT+, sugeruje, że transpłciowość to 

kaprys, do tego zabawne. Tyle że bardzo się myli i to zabawne nie jest. Dla tych ludzi to 

straszne, że władza tak z nich szydzi. A smak szyderstwa niektórzy z nich znają od lat. 

 

AW: – rosja znów uderza w ukraińskich cywilów. W Krzemieńczuku pocisk rakietowy 

trafił w centrum handlowe, w środku mogło być ponad tysiąc osób; na razie potwierdzono 

śmierć 10 osób, jest ponad 40 rannych. Zdjęcia z miejsca ataku są porażające. 

Andrzej Zaucha: – …Żeby takich ataków było mniej, amerykańskie władze ogłosiły 

dzisiaj, że dostarczą nowoczesne systemy obrony przeciwrakietowej dalekiego zasięgu, 

a Ukraińcy pokazują już amerykańskie systemy rakietowe w akcji, dostarczone niedawno, ale 

już dzisiaj używane przeciwko ruskim. 

Jak wygląda życie w okupowanym, zniszczonym mieście, pokazują zdjęcia z Mariupola. 

Ponad miesiąc po zajęciu go przez ruskich, mieszkańcy czerpią wodę z zagłębień w ziemi, bo 

wodociągi są zniszczone przez pociski; po żywność ustawiają się gigantyczne kolejki i ciągle jej 

brakuje; żeby przeżyć, ludzie ustawiają pułapki na gołębie. 

Ale presja ekonomiczna daje efekty – rosja nie była w stanie zapłacić odsetek od obligacji 

zagranicznych, to tak zwana techniczna niewypłacalność. – ruska broń pancerna dotarła do 



Warszawy, będzie pokazywana na Placu Zamkowym. Podobne eksponaty mają być pokazane w 

innych europejskich stolicach. 

 

AW: – Wołodymyr Zełenski na Szczycie G7 – przywódcy najpotężniejszych państw 

usłyszeli od niego: Partnerzy muszą działać szybciej, jeśli są prawdziwymi partnerami. 

W Bawarii ruska wojna w Ukrainie, to jeden z głównych tematów, ale nie jedyny. 

Anna Czerwińska: – Siedmiu najpotężniejszych przywódców (Stany Zjednoczone: 

prezydent Joe Biden – Dojczland: kanclerz Olaf Scholz – Wielka Brytania: premier Boris 

Johnson – Francja: prezydent Emmanuel Macron – Japonia: premier Fumio Kishida – Kanada: 

premier Jastin Trudeau – Italia: premier Mario Draghi – dodatkowo Unia Europejska: 

przewodniczący Rady Europy Charles Michel, przewodnicząca Komisji Europejskiej Ursula von 

der Leyen) i rozmowa z prezydentem Ukrainy Wołodymyrem Zełenskim (miał im powiedzieć za 

zamkniętymi drzwiami, że chce, by wojna skończyła się przed zimą) 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Partnerzy muszą działać szybciej, jeśli są 

prawdziwymi partnerami, a nie obserwatorami. Zwlekanie z przekazaniem nam broni, to 

właściwie zaproszenie rosji do dalszej walki. 

Jan Piotrowski, Krün, Dojczland: – Przywódcy G7 stanowczo potępiają ruską agresję 

i podkreślają, że jej skutki mogą wykraczać daleko poza granice Europy. Ponadto zapowiadają 

wsparcie dla Ukrainy: militarne, finansowe, humanitarne i dyplomatyczne. Ten temat dominuje, 

ale uczestnicy Szczytu rozmawiają też o zmianach klimatycznych i problemie głodu na świecie. 

AC: – W Stanach Zjednoczonych, Kanadzie, Wielkiej Brytanii, Francji, Dojczlandzie, 

Italii, Japonii mieszka tylko 10% ludności świata, ale decyzje podejmowane w tym 

nieporównywalnym nieformalnym gronie mają wpływ na całą resztę. Prezydent Joe Biden 

ogłosił powołanie partnerstwa na rzecz globalnej infrastruktury i mówił o 600 miliardach 

dolarów z funduszy państw G7. 

Joe Biden: – Te strategiczne inwestycje pozwolą na rozwój krytycznych elementów 

globalnej cywilizacji, w to wliczamy zdrowie, bezpieczeństwo zdrowotne, równość płci, 

równość etniczną, bezpieczeństwo klimatyczne i energetyczne. 



AC: – Gdy przywódcy i ich goście obradują w dojczlandzkim Elmaun, w ukraińskim 

Krzemieńczuku strażacy szukają ofiar, rannych i gaszą wielki pożar w centrum handlowym po 

ataku rakietowym putina. Mimo to szefowa Komisji Europejskiej uważa, że spotkanie jesienią 

podczas Szczytu Państw G20 na Bali nie należy bojkotować… Z zachodnich Alp przywódcy 

Szczytu przeniosą się do Madrytu na Szczyt NATO, który już określa się mianem – 

przełomowy. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Nasza nowa koncepcja poprowadzi nas na 

wyże strategicznej rywalizacji. Sojusznicy traktują rosję jako najważniejsze i bezpośrednie 

zagrożenie dla naszego bezpieczeństwa. 

AC: – Siły szybkiego reagowania Sojuszu między innymi w Polsce mają zostać poważnie 

wzmocnione – z 40 tysięcy do 300 tysięcy żołnierzy. Anna Czerwińska, Fakty. 

 

Źródło: „Polityka” nr 27 (3370) 

Liczebność armii wschodniej flanki NATO: 

Estonia – 7000 wojsko własne; 2000 kontyngent zagraniczny 

Łotwa – 7400 wojsko własne; 1700 kontyngent zagraniczny 

Litwa – 16800 wojsko własne; 4000 kontyngent zagraniczny 

Polska – 120000 wojsko własne; 10500 kontyngent zagraniczny 

Słowacja – 13000 wojsko własne; 2100 kontyngent zagraniczny 

Węgry – 24000 wojsko własne; 800 kontyngent zagraniczny 

Rumunia – 76000 wojsko własne; 3300 kontyngent zagraniczny 

Bułgaria – 26000 wojsko własne; 900 kontyngent zagraniczny 

RAZEM – 290200 wojsko własne; 25300 kontyngent zagraniczny 

RAZEM – 315500 

 

AW: – Tylu polskich spraw w Trybunale Sprawiedliwości Unii Europejskiej jeszcze nie 

było, jutro i w środę TSUE zajmie się aż pięcioma sprawami związanymi z praworządnością w 

Polsce: pierwsza z nich dotyczy Izby Dyscyplinarnej, kolejne pytań prejudycjalnych zadanych 

prze polskich sędziów. O szczegółach z Luksemburga: 

Michał Tracz: – W pierwszej kolejności Trybunał zajmie się sprawą, którą polski rząd… 

[przerwana transmisja] 

AW: – No i jak nie słychać Michała to nie dowiemy się wszystkich szczegółów, ale do 

sprawy wrócimy oczywiście jutro i pojutrze, bo przypomnę, to pięć spraw, które jutro i pojutrze 

rozpatrzy Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

 

AW: – Mieszkanie plus czy mieszkanie minus? Z obietnic rządowych niewiele zostało… 

Marzanna Zielińska: – miało być 100 tysięcy już trzy lata temu. Na rynku mieszkań 

przybywa, ale ma to niewiele z zapowiadanym programem. 

Jarosław Kaczyński w Inowrocławiu: – Te 270 tysięcy, bo tyle podobno mieszkań ma być 

w tym roku, oczywiście to nie jest jeszcze pewne, to to będzie rekord ostatnich trzydziestu paru 

lat, no, ale przy końcu Gierka wybudowano więcej – 298 tysięcy – to to jest wstyd. 

[Za Gierka budowały wyłącznie przedsiębiorstwa państwowe, pracownicy otrzymywali 

żebracze wynagrodzenie, stąd do budowy sięgano nawet po więźniów czy rolników; budowano 

w całej Polsce wyłącznie w jednej przemysłowej technologii zwanej „wielką płytą”, która była 

produkowana w Fabrykach Domów i płyty te były montowane na placu budowy. Były to 

relatywnie małe mieszkania maksymalnie o powierzchni do 65m2 o prymitywnym standardzie. 

Teraz budują wyłącznie prywatni deweloperzy oraz prywatne przedsiębiorstwa, które 

budują na ogół w technologii tradycyjnej, bardzo pracochłonnej, ale zapewniającej bardzo 

wysoki standard użytkowy mieszkań, a mieszkania są o przeróżnej wielkości od 25m2 do nawet 

700 m2. 

Obecne państwowe próby tańszego budownictwa nie mają szans powodzenia, bo państwo 

wprawdzie daje państwowe tereny, ale też nie za darmo; państwo nie stać na posiadanie 

państwowych przedsiębiorstw budowlanych ze względu na konieczność wysokich płac. Przyszli 

podnajemcy muszą wnieść wkład własny, stąd konieczność brania kredytów i spłacanie ich 

przez wiele lat. A ceny materiałów budowlanych dyktuje rynek]. 



MZ: – Można mówić o wstydzie, bo obietnice były konkretne: 

Morawiecki, wypowiedź z kwietnia 2018 roku: – W 2019 roku to jest moje zobowiązanie, 

które też przed państwem tutaj niejako składam. Będzie w budowie, ma być w budowie 100 

tysięcy mieszkań. 

MZ: – Z ubiegłorocznego raportu Najwyższej Izby Kontroli wynika, że w ramach 

programu Mieszkanie+ wybudowano: 15,3 tys. mieszkań, 20,5 tys. mieszkań znajdowało się 

w budowie, miało też powstać 5 tysięcy domów z drewna – wybudowano trzydzieści jeden. 

Jarosław Kaczyński w Inowrocławiu, wypowiedź z wczoraj: – Nie udało nam się złamać 

tego układu, który został stworzony na początku lat dziewięćdziesiątych, który zapewnił 

pewnym bardzo niewielkim grupom, z reguły z jednego środowiska, zdobywać ogromne zyski, 

czyli temu układowi euro-polskiemu. 

[Właśnie wtedy Jarosław Kaczyński zagarnął znaczny majątek po dzienniku Teleekspress 

składający się z kilku parceli wraz z budynkami w Warszawie]. 

Marcin Kierwiński, poseł, KP KO, PO: – Kaczyński wraca do takiej swojej retoryki. On 

wprawdzie rządzi od siedmiu lat, ale nic nie może, bo przeszkadza mu Unia Europejska, 

opozycja, lekarze, jakieś grupy społeczne. No, to jest człowiek, który pokazuje swoją indolencję 

[mówmy nieudolność] każdego dnia. 

Jak ocenia pan(pani) działania rządu, aby poprawić dostępność mieszkań w niskich 

cenach 

Źródło: Kantar dla Faktów TVN i TVN 

• 47% - rząd robi zbyt mało 

• 27% - rząd w ogóle się tym nie zajmuje 

• 12% - rząd robi wszystko, co tylko jest możliwe 

• 4% - rząd robi bardzo dużo 

• 10% - trudno powiedzieć 

Adrian Zandberg, KKP Lewicy, razem: – To był podstawowy problem mieszkania+, to 

było założenie, że wystarczy zamieszać łyżeczką w herbacie i herbata stanie się słodsza. No, nie. 

Trzeba dosypać cukru. Trzeba dosypać publicznych pieniędzy z budżetu państwa, inaczej 

samorządy mieszkań nie zbudują. 

[Taka jest retoryka opozycji: przypowiastki, niezręczne porównania]. 

MZ: – PiS nie zgodziło się jednak na przyznanie samorządom większych pieniędzy na 

budownictwo społeczne, można powiedzieć, że program mieszkanie+ jest mniej więcej tam, 

gdzie inne programy. 

Mateusz Morawiecki: – program stu obwodnic 

MZ: – na razie w budowie jest 19 

Morawiecki: – program budowy 22 mostów 

MZ: – zbudowano jeden. Mamy też wyprodukować milion samochodów elektrycznych, do 

końca tego projektu zostały cztery lata. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

AW: – NIE dla Centralnego Portu Komunikacyjnego. NIE dla handlu naszą ziemią – takie 

transparenty było dziś widać w Warszawie. Centralny Port Komunikacyjny na razie jest tylko w 

planach, ale do tych planów jest długa lista zastrzeżeń. Do Warszawy przyjechali mieszkańcy 

kilkunastu miast i gmin… 

 

AW: – Nawet cztery doby w kolejce do granicy, w tym upale to nie do zniesienia. 

W rozgrzanych samochodach rodziny z dziećmi, które po ucieczce przed wojną chcą teraz 

wrócić do domów. Ten powrót do Ukrainy jest piekielnie trudny, nie tylko przez upał. 

Paweł Szot: – …Podobna sytuacja panuje przed wszystkimi przejściami z Polski do 

Ukrainy. Czas oczekiwania wynosi nawet cztery doby. Stojący w kolejce narzekają na tych, 

którzy próbują sobie skrócić czas oczekiwania. Na początku wojny władze w Kijowie zniosły 

cło i akcyzę na sprowadzane z zagranicy samochody, by ułatwić wolontariuszom przekazywanie 

pojazdów ukraińskim wojskowym. Import używanych aut stał się jednak przede wszystkim 

doskonałym biznesem. Od 1 lipca cło wraca, dlatego właśnie teraz pojawiły się kolejki. 



♣ 
2022-06-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7004 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 696 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty piąty dzień 

 

GK: – NATO musi działać szybko i jednomyślnie, musi pomagać Ukrainie i rozszerzyć się 

o Szwecję i Finlandię. Rozpoczęty dziś Szczyt w Madrycie przejdzie do historii i zostanie 

przyjęty na nim plan działania na całą dekadę. 

Maciej Woroch, Madryt: – Łatwe to nie będzie, a dodatkowo będzie kosztowne – mówi 

sekretarz generalny NATO, zapewniając, że konsekwencje nałożonych na rosję sankcji warte są 

wyrzeczeń, kiedy stawką jest wolność; rosja putina stała się nieprzewidywalna, a przez to rzecz 

tak dotąd niewyobrażalna jak wojna zagrażająca bezpieczeństwu ponad 30 państw, jest niemal 

namacalna – mówią eksperci. Dlatego o Szczycie NATO w Hiszpanii mówi się, że jest 

przełomowy i że doprowadzi do takich zmian, jak stworzenie między innymi w Polsce NATO-

wskich stałych baz. Przywódcy państw Sojuszu za chwilę siadają do uroczystej kolacji. 

Prezydent Stanów Zjednoczonych mówił przed kolacją, że NATO będzie się wzmacniać tak od 

wschodu jak i południa – jesteśmy w końcu w Hiszpanii. A nowa strategia, którą przyjąć mają 

uczestnicy Szczytu, poza wzmocnieniem poszczególnych państw ma też pozwolić na 

uruchomienie długofalowej pomocy odpierającej ruskie ataki Ukrainy. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Szczyt w Madrycie jest decydujący, nowa 

koncepcja strategiczna będzie mapą dla NATO w coraz bardziej niebezpiecznym i 

nieprzewidywalnym świecie. Godzimy się na fundamentalną zmianę odstraszania większymi 

siłami szybkiego reagowania. 

MW: – Wzmocnienie wschodniej flanki, zwiększenie z 40 do 300 tysięcy żołnierzy 

NATO-wskich sił szybkiego reagowania, możliwe przyjęcie do Sojuszu Szwecji i Finlandii, a do 

tego wsparcie dla Ukrainy – to najważniejsze punkty spotkania. 

Ale poza tym 30 państw członkowskich ma w Madrycie przyjąć nową strategię sojuszu, 

która szczególnie ważna jest dla nas. 

Andrzej Duda, prezydent Polski: – Zabiegamy także i o wzmocnienie, po pierwsze, 

zwiększenie obecności NATO-wskiej na wschodniej flance Sojuszu Północnoatlantyckiego, po 

drugie, także o wzmocnienie gotowości. Na pewno o tym będziemy rozmawiali w czasie 

Szczytu NATO. 

MW: – Więcej NATO-wskich żołnierzy w Polsce i krajach bałtyckich, a do tego 

stworzenie czterech nowych grup bojowych w Bułgarii, Rumunii, Słowacji i na Węgrzech, to 

odpowiedź NATO na zagrożenie, jakim stał się kreml – mówią eksperci do spraw 

bezpieczeństwa. 

Jamie Shea, profesor, były doradca sekretarza generalnego NATO: – NATO wielokrotnie 

wyciągało rękę do putina i za każdym razem on wszystko odrzucał. Teraz Sojusz nie ma już nic 

do stracenia. W obliczu zagrożenia z rosji trzeba wzmocnić sojuszników we wschodniej i 

centralnej Europie. 

MW: – By nie angażować się w konflikt Sojusz nadal przekazywać będzie Ukrainie tylko 

środki do obrony. Prezydent Zełenski jutro ma apelować do uczestników Szczytu o zwiększenie 

wsparcia. 

Justin Trudeau, premier Kanady: – Odpowiedź, jaką mamy na nielegalne działanie rosji, 

jest wyważona i proporcjonalna, i nie chcemy prowokować; rosja musi wiedzieć, że będziemy 

bronić demokracji i wartości. 

 

GK: – Rośnie bilans ataku na centrum handlowe w Krzemieńczyku na Ukrainie, ruscy 

zabili co najmniej 20 osób, a 50 ranili; kremlowska propaganda przekonuje, że atakowała skład 

amunicji, a ukraiński prezydent nazywa rosję największą organizacją terrorystyczną na świecie. 



[Może starczy tej walki na słowa, coraz wymyślniejsze i coraz bardziej gromkie, ale 

bezskuteczne]. 

Andrzej Zaucha: – …rakieta została wystrzelona z ruskiego bombowca strategicznego, jej 

ładunek to 600 kilogramów trotylu zmieszanego z aluminium… tylko w sobotę i niedzielę rosja 

wystrzeliła 60 takich pocisków. W Ukrainie nie ma dzisiaj bezpiecznych miejsc. 

 

GK: – Polski rząd nie zmienia stanowiska, a Unijny Trybunał Sprawiedliwości jest 

nieugięty w sprawie likwidacji Izby Dyscyplinarnej. Z naszych pieniędzy zapłacimy już ponad 

miliard złotych kary. A to jedna sprawa, którą dziś zajął się Trybunał… 

Stanowisko Komisji Europejskiej: 

„zdeformowany kształt” wymiaru sprawiedliwości 

„kaganiec dla sędziów” 

Izba Dyscyplinarna „nie stanowi niezależnego organu sądowego” 

 

GK: – Większość Polaków uważa, że przeprowadzone i planowane zmiany w 

sądownictwie służą przede wszystkim podporządkowaniu sądów partii rządzącej. 

 

Jak Polacy oceniają zmiany w sądownictwie? 

Źródło: Kantar dla Faktów TVN i TVN24 

• 62% - Służą podporządkowaniu sądownictwa partii rządzącej 

• 20% - nie wiem, trudno powiedzieć 

• 18% - służą przede wszystkim reformie wymiaru sprawiedliwości 

i usprawnieniu pracy sądów 

♣ 
2022-06-29 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6809 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 545 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty szósty dzień 

 

GK: – Dla nas to najważniejsza decyzja Szczytu NATO w Madrycie: w Polsce powstanie 

stałe dowództwo V Korpusu Amerykańskiej Armii – ogłosił prezydent Joe Biden. Ta decyzja ma 

oczywisty wymiar militarny, bo reakcja na zagrożenie będzie natychmiastowa. Ale ma też 

wymiar polityczny – to ostrzeżenie dla putina. 

Maciej Woroch z Madrytu: – Wojskowe przygotowania już pewnie ruszyły, więc 

dodatkowy oddział i sprzęt pojawi się w ciągu kilku miesięcy. Szczyt w Madrycie przynosi 

oczekiwany przełom. W tej ogłoszonej dziś nowej strategii Sojuszu: 

OTAN 2022 

CONCEPT STRATÉGIQUE 

zapisano, że rosja jest największym zagrożeniem dla naszego bezpieczeństwa, a 

ewentualne kontakty z nią uzależnione są teraz od wycofania wszystkich jej oddziałów z 

Ukrainy. NATO będzie bronić każdego cala swojego terytorium – mówi sekretarz generalny 

Sojuszu, zapowiadając wzmocnienie oddziałów szybkiego reagowania i wysuniętej obrony… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Albo otrzymamy natychmiastową pomoc, 

która pomoże nam wygrać wojnę, albo w przyszłości czeka nas odroczona wojna rosji z wami. 

MW: – Ukraiński prezydent był zdalnie gościem Szczytu. Do Madrytu przylecieli 

przywódcy: Korei Południowej, Japonii, Australii i Nowej Zelandii – z NATO rozmawiali 

o rosji i niepokoju, jaki wywołują Chiny. 

Sekretarz generalny NATO: – Chiny nie podzielają naszych wartości i tak jak rosja pragną 

podważać międzynarodowy porządek prawny… 

 



GK: – Turcja wycofała sprzeciw i nie ma już żadnych przeszkód, by Szwecja i Finlandia 

stały się członkami NATO. To dla nas także dobra informacja: granica NATO będzie dłuższa i 

od Morza Bałtyckiego będzie bezpieczniejsza, a putin będzie miał NATO niemal na 

przedmieściach Petersburga. 

Maciej Knapik: – Do Poznania przyjedzie dodatkowo kilkuset wojskowych z Ameryki. 

Placówka, zwana dotąd Wysunięte Rotacyjne Dowództwo, zmieni się na Stałą Kwaterę Główną 

V Korpusu Armii Amerykańskiej w Polsce… 

 

Jacek Tacik: – …Ukraińskie organy ścigania zidentyfikowały już ruskich pilotów, którzy 

mają stać za atakiem na centrum handlowe w Krzemieńczuku: Ewgenij Pociełuew, Dmitrij 

Gołenkow, Denis Gabitow, Dinar… [potrzebna pomoc… potrzebna pomoc… A u mnie upał na 

zewnątrz przenosi się do wewnątrz i bardzo trudno mi pisać]. 

 

GK: – Szczyt inflacji jeszcze przed nami, najwyższa będzie po wakacjach – prognozuje 

były premier i były prezes NBP Marek Belka. Skutkiem inflacji będzie spowolnienie 

gospodarcze i wyższe bezrobocie. Nadchodzi czas trudnych decyzji w czasie kampanii 

wyborczej. 

Jakub Sobieniowski: – W Mikołajkach ruch turystyczny jest o połowę mniejszy – tak 

ocenia burmistrz… 

Marek Belka: – Szczyt inflacyjny będzie w granicach 18%. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Ja uważam, że możemy się otrzeć o inflację 

20% i uważam, że jest duże ryzyko, że pod koniec roku możemy mieć wzrost około zera procent 

[czyli nadal inflację 20%]. 

Morawiecki: – Nie udajemy, że problemu nie ma. Jest wielki problem. Inflacja, putinflacja 

przyszła do nas z zewnątrz. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista forum obywatelskiego rozwoju: – Nie jest 

prawdą, że całość można nazwać putinflacją, to jest tylko zabieg retoryczny i propagandowy. 

Morawiecki: – Dopłaty do nawozów. Czymże są dopłaty do nawozów? No. Właśnie tym. 

Dzisiaj interwencja – blisko 4 miliardy złotych po to, żeby chleb jutro, pojutrze był trochę 

tańszy, niż byłby bez tej interwencji. Tak się rzeczywiście realnie walczy z inflacją. 

[No i skutek własnej waluty, której nic nie chroni. Gdybyśmy mieli walutę euro, inflacja 

byłaby tylko parę procent jak w strefie euro]. 

 

GK: – Największy związek kontrolerów lotniczych dogadał się z Polską Agencją Żeglugi 

Powietrznej w sprawie zarobków, warunków pracy i bezpieczeństwa… 

 

GK: – Kolejny dzień Unijny Trybunał Sprawiedliwości w Luksemburgu zajmuje się 

sprawami polskich sędziów. I znów słyszymy o zaniepokojeniu upolitycznieniem polskiej 

Krajowej Rady Sądownictwa. Tym razem w rolach głównych sędziowie Waldemar Żurek 

i Krystian Markiewicz. 

Michał Tracz z Luksemburga: – Nowa KRS jest upolityczniona, więc osoby przez nią 

wskazane nie są sędziami niezależnymi od władzy – tak uważają polscy sędziowie Waldemar 

Żurek i Krystian Markiewicz i to oni doprowadzili sprawę do Luksemburga… to procedura 

niezgodna z zasadami praworządności. Przedstawicielka Komisji Europejskiej mówiła, dzisiaj w 

Trybunale, że jest zaniepokojona upolitycznieniem polskiego KRS, ale jej zdaniem nie można z 

góry założyć, że każdy sędzia wybrany w ten sposób jest zależny od polityków. 

Przedstawicielka polskiego rządu (Sylwia Żyrek) przekonywała, że każdy sędzia ma gwarancje 

niezależności, a ostateczną odpowiedzialność za powołanie każdego sędziego w Polsce ponosi 

prezydent, a nie KRS. Wyrok Trybunału spodziewany jest w przyszłym roku. 

♣ 



2022-06-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6804 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 589 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty siódmy dzień 

 

GK: – To był przełomowy szczyt Sojuszu Północnoatlantyckiego NATO. W obliczu 

inwazji na Ukrainę NATO pokazało, że potrafi działać szybko [po 127 dniach wojny?] i 

stanowczo [informuje rosję, że nie da Ukrainie czołgów, armat i samolotów] 

Że nie zamyka drzwi przed państwami, które wzmocnią Sojusz i własne bezpieczeństwo. 

Maciej Woroch z Madrytu: – Artykuł piąty to świętość – te słowa wybrzmiały dziś 

wyjątkowo donośnie na zakończenie Szczytu NATO dla własnej obrony wszystko teraz mocno 

się zmieni, będą dwa nowe państwa członkowskie, będzie stało stałe dowództwo NATO 

w Polsce, będą dwa szwadrony amerykańskich myśliwców na wyspach brytyjskich; tu 

w Hiszpanii ma stacjonować 6 niszczycieli, do 300 tysięcy będzie zwiększona liczba żołnierzy 

sił szybkiego reagowania, przybędzie też mundurowych [?] na wschodniej flance Sojuszu. 

Ukraińcom NATO będzie pomagać, jak długo będzie trzeba, wysyłając amunicję, sprzęt 

i zapasy. [I jeszcze tak dużo obieca]. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – Mierzymy się z najpoważniejszym 

zagrożeniem od dekad, ale podejmujemy to wyzwanie w jedności i z determinacją. Decyzje, 

które podjęliśmy, oznaczają, że Sojusz nadal będzie utrzymywał pokój, zapobiegał konfliktom 

oraz chronił naszych obywateli i naszych wartości. 

Joe Biden, prezydent USA – Mówiłem putinowi, że jego działania spowodują reakcję 

całego świata, jednocząc demokratycznych sojuszników z Paktu Północnoatlantyckiego i rejonu 

Pacyfiku. Skupiamy się na wyzwaniach, które mają wpływ na przyszłość i obronę porządku 

międzynarodowego przed zagrożeniami także tymi ze strony Chin. 

JW – Odstraszać innych przed irracjonalnymi zachowaniami jak te rosji NATO zamierza 

wsparciem dla Kijowa. Joe Biden zapowiedział uruchomienie 800 milionów dolarów pomocy; 

dodatkowe półtora miliarda funtów daje premier Boris Johnson. Prezydent Litwy, która będzie 

za rok organizatorem Szczytu NATO w Wilnie, mówi, że ma nadzieję, że będzie to już 

spotkanie po wojnie, którą Ukraina wygra. 

GK – przenosimy się teraz do Kijowa: 

Jacek Tacik z Kijowa: – NATO ma teraz za zadanie pomóc Ukrainie w przejściu ze 

starego sprzętu z czasów sowieckich na nowoczesny sprzęt NATO – to deklaracja szefa Sojuszu 

Północnoatlantyckiego, która z jednej strony jest kolejną obietnicą wpompowania kolejnych 

miliardów dolarów w wojsko ukraińskie [na razie słyszymy obiecane 800 milionów dolarów], a 

z drugiej strony jest to deklaracja polityczna odcinania Ukrainy od rosji i przerzucanie jej na 

stronę zachodniego świata. [Dałby Bóg]. Ta deklaracja padła zaledwie kilka dni po tym, gdy 

ruskie wojska zbombardowały cele z cywilami w Ukrainie. Zdaniem ukraińskich mediów putin 

cały czas uważa, że im mocniej uderzy w Ukrainę, tym będzie większy strach wśród liderów 

krajów zachodnich – jest wręcz przeciwnie. Prezydent Zełenski mimo deklaracji o kolejnej 

pomocy cały czas apeluje i przypomina, że tego sprzętu tu w Ukrainie jest cały czas za mało [- i 

to jest najbardziej miarodajne oświadczenie!], a jak dociera, to za późno – ukraińskie wojska 

wykrwawiają się na wschodzie tego kraju. Jeżeli tego sprzętu będzie cały czas brakowało, wtedy 

Ukraińcy nie dadzą rady zatrzymać rosji. Tu cały czas się przypomina, że Ukraińcy walczą nie 

tylko o niepodległość Ukrainy, ale także o bezpieczeństwo całej Europy. 

Joe Biden, prezydent USA – W Polsce stworzymy stałe dowództwo V Korpusu. 

Wzmocnimy nasze zdolności bojowe wzdłuż całej wschodniej flanki. 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych – Ta zmiana formuły obecności otwiera 

drogę także do ewentualnego dołączenia do tych oficerów wszelkich bliskich, wszelkich rodzin. 

 



GK: – To była jak dotychczas największa wymiana jeńców – Z ruskiej niewoli wróciło do 

domu 144 ukraińskich żołnierzy; 95 z nich to bohaterscy obrońcy zakładów Azowstal 

w Mariupolu, byli ciężko ranni, większość nie ma rąk, nóg, straciło wzrok. 

Andrzej Zaucha: – Kilkadziesiąt karetek i autobusów w pobliżu linii frontu w oczekiwaniu 

na ukraińskich żołnierzy wracających z ruskiej niewoli – to największa wymiana jeńców od 

początku wojny. Wielu jest ciężko rannych, ale są szczęśliwi. 

Artur Lipka, wyzwolony z ruskiej niewoli: – Emocje mnie przepełniają. Droga tutaj była 

bardzo ciężka, bo to była już kolejna próba powrotu do domu i za każdym razem coś się nie 

udawało. Dlatego przez całą drogę były myśli, że coś pójdzie nie tak i wrócimy do niewoli. 

AZ: – Spośród 144 uwolnionych ukraińskich żołnierzy, aż 95 to obrońcy Azowstalu. 

Spędzili w niewoli półtora miesiąca od czasu upadku kombinatu hutniczego w Mariupolu. Ponad 

dwa tysiące żołnierzy jest w ruskich rękach. Oprócz jeńców z Mariupola ruscy wciąż 

przetrzymują co najmniej kilka tysięcy ukraińskich żołnierzy wziętych do niewoli od początku 

wojny. 

Słynna Wyspa Węży na Morzu Czarnym zajęta przez ruskich w drugim dniu wojny, byli 

wielkim zagrożeniem dla wybrzeża. Od wielu dni ukraińska artyleria i drony bez przerwy 

ostrzeliwały znajdujący się na wyspie ruski garnizon. [ruscy się wycofali] 

Znacznie gorzej jest na wschodzie kraju, ukraińska armia może wycofać się z Lisiczańska 

sąsiadującego z Siewierodonieckiem niedawno opanowanym przez ruskich. Toczą się tutaj 

ciężkie walki, co najmniej 30% miasta jest pod kontrolą ruskich. 

By zniwelować przewagę ruskich Zachód dostarcza Ukrainie nowoczesne systemy 

artyleryjskie i przeszkolił setki ukraińskich żołnierzy, tak jak tutaj na poligonie w Anglii. 

 

GK: – To kolejny stanowczy sygnał z Brukseli w sprawie Izby Dyscyplinarnej – to 

warunek [jeden z warunków] odblokowania pieniędzy dla Polski. Stanowisko Komisji jest 

jednoznaczne: unijna komisarz Vera Jourova odpowiadała na pytania europosłów. 

Vera Jourova: – Czy ustawa prezydenta Andrzeja Dudy wypełnia warunki określone 

w KPO [Krajowy Plan Odbudowy]? – Nie. Nie wypełnia. Polska będzie musiała zastanowić się 

nad tymi warunkami. Jeśli nie będzie wystarczającej reakcji sprawnie wiążących w przepisach 

dotyczących polskich sędziów, które odpowiadają warunkom z kamieni milowych, nie 

wypłacimy pieniędzy. 

 

GK: – Mur na granicy z Białorusią jest prawie skończony, ma 170, a będzie miał 180 

kilometrów. W odprawie w Kuźnicy wziął udział premier, szef MSWiA oraz komendant straży 

granicznej. Mur [nie jest to mur, jednak stalowa zapora] ma zabezpieczać granicę przed 

imigrantami z Białorusi. 

Mariusz Kamiński, minister spraw wewnętrznych i administracji: – Ta infrastruktura 

graniczna, ta zapora spełni swoje zadanie. Oprócz tej zapory inżynieryjnej już teraz powstaje 

zapora elektroniczna: czujniki ruchu, kamery dzienne, termowizyjne. 

 

My, rodzice 

Prezes Prawa i Sprawiedliwości, Jarosław Kaczyński 

…domagamy się sprostowania i przeprosin… 

Proces korekty płci nie jest i nigdy nie był decyzją podejmowaną z pobudek 

ideologicznych w ciągu kilku minut. Jest to proces trwający lata, poprzedzony 

diagnozą psychologiczną, psychiatryczną oraz seksuologiczną, a także związany z 

całym szeregiem procedur medycznych oraz upokarzających procedur sądowych 

i urzędniczych. 

 

GK: – Dziś na tej mapie są 173 punkty, to gminy, które mają problemy z dostępem do 

wody, ale będzie ich przybywać. Jest zakaz używania wody do innych celów niż bytowych, 

w innych woda w kranie jest tylko przez kilka godzin – to skutki katastrofalnej suszy. 

Katarzyna Górniak: – Bardzo ładny plac, taki niezbyt zielony. 

- Beton. Gorąco jest. 

KG – Gorąco jest, ale z betonem trzeba tu uważać. 



Zbigniew Burzyński, prezydent Kutna: – To nie jest beton, to jest bardzo szlachetny 

kamień chyba z Portugalii. Są chętni, opalają się, mają takie solarium, że łał! 

KG: – A w Kutnie marzenia są raczej skromne: 

- wolimy troszkę zieleni 

KG: – Zieleń będzie w doniczce, jak trawa, to sztuczna, dla ochłody można brodzić 

w kurtynie wodnej, a na nagrzanym kamieniu z Portugalii rozstawić leżak. Udar dla 

mieszkańców, susza dla przyrody to betonowe w praktyce im cieplej, tym gorzej. W Instytucie 

Gospodarki Wodnej rzeki oznaczają już kolorem, który zwiastuje duże problemy. [Na mapie 

Polski 80% rzek zamalowanych jest kolorem czarnym, czyli z problemami, a niebieskim ileś 

kilometrów od źródeł]. 

Burza nie zasili rzek, nie nawodni pól. 

Stanisław Myśliwiec, prezes Lubuskiej Izby Rolniczej: – U nas zboża są niedoschnięte. 

Wincenty Szylar, Łańcucki Zakład Komunalny: – Spółka produkuje około 160 metrów 

sześciennych na godzinę wody, a zapotrzebowanie jest dwu, trzykrotnie większe. Ludzie 

podlewają pomimo naszych apelów, ogródki, trawniki przydomowe, napełniają baseny, myją 

samochody. 

KG: – A można by deszczówką, zamiast kranówką. W takich małych przydomowych 

zbiornikach albo w takich ogromnych, które Bydgoszcz buduje do podlewania parków i mycia 

ulic. 

Stanisław Drzewiecki, Miejskie Wodociągi i Kanalizacja w Bydgoszczy: – To jest nowy 

trend, nowa filozofia traktowania wód opadowych nie jako problemu, a jako korzyści. 

KG: – Ta nowa koncepcja nazywa się miasto-gąbka. 

 

GK – Nie mieli kasków, we dwóch jechali na jednej hulajnodze bez opieki dorosłych. 

Trzynastolatkowie zderzyli się z autem, obaj trafili do szpitala. W polskich miastach są tysiące 

hulajnóg, ciężko jest kontrolować, kto i jak ich używa…. 

 

GK – I to wszystko dziś w Faktach… 

 

 

 

♣ 
 

ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – czerwiec 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-06-01 6 007 840 116 326 256 8   

2022-06-02 6 008 059 116 332 220 7   

2022-06-03 6 008 295 116 336 236 4   

2022-06-04 6 008 550 116 349 254 11   

2022-06-05 6 008 612 116 349 62 0 1456 37 

2022-06-06 6 008 665 116 349 53 0   

2022-06-07 6 009 003 116 355 339 6   

2022-06-08 6 009 205 116 362 204 7   

2022-06-09 6 009 479 116 368 274 6   

2022-06-10 6 009 726 116 369 247 1   

2022-06-11 6 009 989 116 371 263 2   

2022-06-12 6 010 045 116 371 56 0 1436 22 

2022-06-13 6 010 090 116 371 45 0   

2022-06-14 6 010 411 116 380 321 9   

2022-06-15 6 010 643 116 387 234 7   



2022-06-16 6 010 871 116 390 228 3   

2022-06-17 6 010 919 116 390 48 0   

2022-06-18 6 011 174 116 393 255 3   

2022-06-19 6 011 239 116 393 65 0 1196 22 

2022-06-20 6 011 286 116 393 47 0   

2022-06-21 6 011 660 116 400 374 7   

2022-06-22 6 011 984 116 404 324 4   

2022-06-23 6 012 289 116 405 306 1   

2022-06-24 6 012 635 116 412 348 7   

2022-06-25 6 012 979 116 417 344 5   

2022-06-26 6 013 076 116 417 97 0 1840 24 

2022-06-27 6 013 164 116 417 88 0   

2022-06-28 6 013 859 116 420 696 3   

2022-06-29 6 014 404 116 424 545 4   

2022-06-30 6 014 992 116 424 589 0   

♣ 
 

ROK 2022 – KONIEC TOMU PIERWSZEGO 
 



 

 

 

 

SPIS TREŚCI 

 

Styczeń 2022 roku 

 

7 

Luty 2022 roku 

 

87 

Marzec 2022 roku 

 

152 

Kwiecień 2022 roku 

 

260 

Maj 2022 roku 325 

 

Czerwiec 2022 roku 

 

391 

 

 

 
 

 

 


